
➤ Fënnef Joer Ombuds-Comité fir d’Rechter vum Kand

E gemëschte Bilan

COMPTE RENDU DES SÉANCES PUBL IQUES N°4
SESS ION ORDINAIRE 2007-2008

7e séance, mardi 13 novembre 2007
8e séance, mercredi 14 novembre 2007
9e séance, mardi 20 novembre 2007

10e séance, mercredi 21 novembre 2007

Den 31. Dezember 2007 leeft
dat éischt Fënnefjoresmandat
vum Ombuds-Comité fir d’Rech-
ter vum Kand of. Zäit also fir en
éischte Bilan ze zéien, wat déi
Responsabel vum ORK och beim
Iwwerreeche vum Rapport 2007
un de Chamberpresident ge-
maach hunn.

612 Eenzeldossiere goufen an de
leschte fënnef Joer behandelt, zan-
ter der Kreatioun vum ORK am
Joer 2002. Et ass dem ORK no an
de leschte Jore vill geschitt, wat
d’Situatioun vun de Kanner ver-
bessert huet, besonnesch wat d’In-
frastrukturen ugeet. Do steet Lët-
zebuerg op engem excellenten Ni-
veau am Verglach mat aneren eu-
ropäesche Länner. E grousse Pro-

blem bleift awer de Fait, datt nach
ëmmer Jugendlecher am Prisong
zu Schraasseg bei Erwuessenen
agespaart ginn. 

De Rapport vun dësem Joer leet
virun allem den Accent op déi
Jonk an d’Justiz. Sou goufen och
eng Partie Recommandatioune for-
muléiert (cf. Tableau). Eng éischt
Recommandatioun betrëfft de
Rechtsbäistand fir d’Kanner.
Onofhängeg vun der finanzieller
Situatioun vun den Eltere misst e
speziell geschoulten Affekot all
Kand zur Säit stoen. Den ORK
fuerdert och, datt den Délai de
prescription bei Verbrieche géint
Mannerjähreger eréischt uleeft
wann d’Kand volljähreg ass.
Dacks trauen déi Jonk sech

eréischt dann, sech juristesch ze
wieren. Wat d’Sexualdelikter
ugeet, sou misste Jonker bis 18
Joer duerch d’Gesetz protégéiert
ginn.

De Chamberpresident Lucien Wei-
ler huet sengersäits de Membere
vum Comité a virun allem der Pre-
sidentin Marie Anne Rodesch-
Hengesch am Numm vun der
Chamber e grousse Merci gesot fir
déi vill a gutt Aarbecht. Gläichzäi-
teg konnt de Chamberpresident
eng gutt Nouvelle iwwerbréngen,
an deem Sënn, datt eng positiv Re-
sonanz géif queesch duerch
d’Fraktiounen am Parlament be-
stoen, fir den ORK un d’Chamber
ze rattachéieren.

Déclaration de 
politique européenne 
et étrangère p. 77
Débat p. 81

Centre commercial 
à Wickrange 
(heure d’actualité) p. 106

Chômage et 
marché de travail 
(débat d’orientation) p. 111

DANS CE NUMÉRO

➤ Jugendkonvent an der Chamber

Chancëgläichheet fir all Jonken - elo!

Les recommandations de l’ORK:

1. L’ORK réitère sa recommandation d’accorder l’assistance judi-
ciaire à tous les enfants quelle que soit la situation de fortune des
parents et de prévoir la nomination systématique d’un défenseur
de l’enfant.

2. L’ORK recommande d’assurer une formation ciblée aux avocats
disposés à assurer la défense des enfants.

3. L’ORK exige l’introduction d’un délai de prescription, ne com-
mençant à courir qu’à partir de la majorité, pour tous les crimes
et délits commis contre les mineurs.

4. L’ORK recommande de renforcer la répression en cas de viol de
mineurs et d’harmoniser les seuils d’âge figurant aux articles 372
et 375 alinéa 2 du Code pénal en retenant, le cas échéant, un
seuil uniforme fixé à 16 ans accomplis. L’ORK demande des lois
répressives garantissant la protection de tous les mineurs jusqu’à
18 ans contre les prédateurs sexuels.

5. L’ORK réitère sa recommandation d’augmenter sensiblement les
effectifs de la Police judiciaire «service de la protection de la jeu-
nesse».

6. L’ORK exige que les victimes d’abus sexuel (parents et enfants)
soient informées préalablement, sinon du moins de manière
concomitante de toute mesure de libération de l’auteur.

7. L’ORK recommande d’admettre explicitement la légalité du par-
tage d’informations (secret professionnel partagé) en procédant à
une adaptation de l’article 458 du code pénal.

8. L’ORK lance un appel urgent à la Ministre de l’Éducation natio-
nale d’augmenter les effectifs du Service de consultation et d’aide
psychomotrice (SCAP) afin de garantir un traitement thérapeu-
tique à tous les enfants affectés du trouble AHDS.

Den Ombuds-Comité
fir d’Rechter vum Kand
Den Ombuds-Comité fir
d’Rechter vum Kand ass duerch
d’Gesetz vum 25. Juli 2002 an
d’Liewe geruff ginn. All Joer
présentéiert den ORK säi Rap-
port um 20. November, dem
internationalen Dag vun de
Kannerrechter. 

Ombuds-Comité fir d’Rechter
vum Kand, 2, rue du Fort Wal-
lis, L-2714 Luxembourg. Tële-
fon: 26 123 124; Fax: 26 123
125; Internet-Site: www.ork.lu.

De Jugendkonvent vum 16. No-
vember 2007 - iwwregens schonn
deen zweeten, deen d’Confédéra-
tion générale de la jeunesse

luxembourgeoise (CGJL) dëst Joer
organiséiert hat - stoung ënnert der
Iwwerschrëft: «L’égalité des
chances pour tous les jeunes -

maintenant!» De ganzen Dag iw-
wer hunn eng 40 jonk Leit an der
Chamber verschidden Aspekter
vun deem Thema diskutéiert, fir
d’éischt an Aarbechtsgruppen, an
duerno - mat enger Rei Deputéier-
ten - am Plenum. 

En éischten Atelier huet sech mat
der Fro beschäftegt, ob d’Chancë-
gläichheet tëscht Mann a Fra
«d’Mäerche vum 21. Joerhonnert»
wär. «Sinn déi Jonk fir d’éischt lid-
derech Schüler, an duerno Aar-
bechter vun der zweeter Klass?»
war déi provokativ Fro, déi am
zweeten Atelier beschwat ginn
ass. Participatioun war d’Stéch-
wuert vum drëtten Aarbechts-
grupp: «Zielt meng Meenung
näischt?» 

An ëm Ëmwelt a Klima goung et
an engem véierte Grupp: «Wäert
Lëtzebuerg 2050 eng Plage

hunn?» An enger Ofschlossplé-
nière am spéiden Nomëtteg hunn
déi verschidden Aarbechtsgruppen
dunn een nom aneren hir Iwwer-

leeunge, Conclusiounen a Fuerde-
runge virgestallt, ier mat den De-
putéierten doriwwer diskutéiert
gouf.

D’Membere vum ORK iwwerreechen dem Chamberpresident de Rapport 2007. Vu lénks no riets: Caroline
Mart, Robert Soisson, d’Ombudsfra fir d’Rechter vum Kand Marie Anne Rodesch-Hengesch, de Chamber-
president Lucien Weiler, Valérie Krieps-Dupong, Elisabeth Muller-Meyrath, Jean-Jacques Kohn.
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➤ Visite de la Caserne Grand-Duc Jean

Dans le contexte de la réorganisa-
tion de l’armée, une délégation de
la Commission des Affaires étran-
gères et européennes, de la Dé-
fense, de la Coopération et de
l’Immigration a visité en date du
26 novembre 2007 la Caserne
Grand-Duc Jean. 

Lors de leur visite, les membres de
la commission ont participé à un
échange de vues avec le Ministre

de la Défense, M. Jean-Louis
Schiltz, et ont obtenu des explica-
tions détaillées sur le fonctionne-
ment de l’armée par le Colonel M.
Nico Ries, Chef d’État-Major de
l’Armée. Les parlementaires se
sont particulièrement intéressés à
la participation aux opérations
pour le maintien de la paix ainsi
qu’à l’école de l’armée. L’exposé a
été suivi par une présentation de
matériel et par la visite de cer-

taines des installations du Centre
militaire. 

La délégation parlementaire, ac-
compagnée par Mme Astrid Lul-
ling, membre du Parlement euro-
péen, était composée de M. Ben
Fayot, président de la commission,
M. Marc Angel, M. Félix Braz, 
M. Emile Calmes, M. Marcel Gle-
sener, M. Norbert Haupert et 
M. Robert Mehlen. 

Les représentants de l’Armée luxembourgeoise, les membres de la délégation parlementaire et Mme la Députée
européenne Astrid Lulling entourant M. le Ministre de la Défense Jean-Louis Schiltz et le président de la Com-
mission des Affaires étrangères et européennes, de la Défense, de la Coopération et de l’Immigration, M. Ben
Fayot.

➤ Plaidoyer tchèque pour le traité
de Lisbonne

«J’espère que le nouveau traité eu-
ropéen trouvera l’appui du public
et sera ratifié dans les 27 pays de
l’Union européenne.», ainsi s’ex-
prima M. Ondřej Liška, Président
de la Commission des Affaires eu-
ropéennes du Parlement tchèque,
lors de la visite de travail de sa
commission à Luxembourg. «Avec
le nouveau traité, la dimension
parlementaire se trouvera renfor-
cée en Union européenne»; cet
avis de M. Ben Fayot, Président de
la Commission des Affaires étran-
gères et européennes de la
Chambre des Députés fut large-
ment partagé. 

En effet, le traité de Lisbonne pré-
voit que les parlements nationaux
auront le droit de contrôler si les
propositions de la Commission eu-

ropéenne respectent le principe de
subsidiarité*. En cas de non-res-
pect de ce principe, les États pour-
raient même, sous certaines con-
ditions, faire échouer les proposi-
tions de la Commission euro-
péenne. 

Les parlementaires tchèques ont
encore expliqué que les sondages
d’opinion dans leur pays montrent
qu’une majorité de citoyens voit
plus d’avantages que d’inconvé-
nients dans l’appartenance à
l’Union européenne. Suite à une
question de M. Charles Goerens,
Vice-Président de la Commission
des Affaires étrangères et europé-
ennes, la délégation tchèque se
montra très divisée quant au sta-
tionnement de radars et systèmes
antimissile américains dans leur

pays. Et relevons une phrase de
conclusion des entretiens entre
parlementaires tchèques et luxem-
bourgeois: «Une approche euro-
péenne commune, aussi en ma-
tière de défense, est souhaitable».

* Le principe de subsidiarité

Selon le principe de subsidia-
rité, les décisions de l'Union
européenne doivent être prises
aussi près que possible du ci-
toyen. Concrètement, l'Union
n'agit (sauf pour les domaines
de sa compétence exclusive)
que lorsque son action est plus
efficace qu'une action entre-
prise au niveau national, régio-
nal ou local.

➤ Reliouns-, Moral- 
a Wäerteunterrecht

D’Membere vun der Éducatiouns-
kommissioun vun der Chamber
hunn den 12. November iwwert
de Reliouns-, Moral- a Wäerteun-
terrecht an de Lëtzebuerger
Schoulen diskutéiert. Muerges,
deeselwechten Dag, haten d'Presi-
dente vun de Parteie sech iwwert
den Thema ënnerhalen. 

D'Éducatiounskommissioun hat
sech op Virschlag vun hirem Presi-
dent Jos Scheuer (LSAP) selwer
mat där Fro saiséiert.

All d’Membere vun der Chamber-
kommissioun ware sech eens, dass
si wéilten a Rou iwwert de Re-
liouns-, Moral- a Wäerteunterrecht
diskutéieren, eng Bestandsop-
nahm vun der Situatioun hei am
Land maachen an och op déi Ex-
perienze kucken, wéi se zum Bei-
spill am Neie Lycée lafen.

D'Kommissioun wëllt sech och
Modeller vun Unterrecht ukucken,
wéi se am Ausland lafen, zumools
do, wou e gréissere Prozentsaz vu
Kanner aus anere Kulturkreesser a
Reliounen an d'Schoul ginn.

➤ Petitioun fir d’Depenaliséierung 
vun der Euthanasie

An Dignitéit liewen 
a stierwen

D’Depenaliséierung vun der Eu-
thanasie a verschiddene spezielle
Fäll: Dat ass d’Uleies vun enger
Petitioun, déi d’Deputéiert Lydie
Err a Jean Huss, zesumme mat Ver-
trieder vun  der „Association pour
le Droit de Mourir dans la Di-
gnité“ (ADMD-L), dem Chamber-
president iwwerreecht hunn. Déi
zwee Deputéiert sinn och d’Au-
teure vun der Gesetzesproposi-
tioun 4909 „sur le droit de mourir
en dignité“.

D’Petitioun geet op d’Joer 2004
zréck, virun de leschte Chamber-
wahlen. Deemools sinn iwwer

2.400 Ënnerschrëfte gesammelt
ginn, déi eréischt elo dem Cham-
berpresident iwwerreecht goufen,
well d’Chamberkommissioun fir
Gesondheet sech den Ament mam
Sujet befaasst. De President vun
der ADMD-L Jean Huss hofft, datt
d’Palliativmedezin kënnt, mä hofft
och op d’Depenaliséierung vun
der Euthanasie a verschiddene
Fäll. „Et ass eng ganz schwiereg
Fro, eng Gewëssensfro“, sot de
Chamberpresident Lucien Weiler.
„Fir d’Debatt mat där Dignitéit ze
féieren, déi hir zousteet, ass et
wichteg, datt jiddereen deem ane-
ren seng Meenung respektéiert.“

D'Deputéiert Lydie Err a Jean Huss, zesumme mat Vertrieder vun der
„Association pour le droit de mourir dans la dignité“, iwwerreechen dem
Chamberpresident Lucien Weiler hir Petitioun.

Les parlementaires tchèques reçus par les membres de la Commission des Affaires étrangères et européennes.

➤ Coopération 
parlementaire

Une délégation de fonctionnaires
du Sénat de Roumanie, conduite
par M. Constantin Dan Vasiliu, Se-
crétaire général, a effectué du 11
au 14 novembre 2007 une visite
de travail auprès de la Chambre
des Députés. 

Des entrevues étaient consacrées
notamment à l’organisation des
travaux, aux relations du Parle-
ment avec les autres institutions et

aux relations publiques de la
Chambre des Députés. Les invités
ont également obtenu des explica-
tions sur l’offre informatique dans
la salle plénière et sur la stratégie
européenne du Parlement luxem-
bourgeois. Par ailleurs, ils ont pro-
fité de l’occasion pour rendre vi-
site au Conseil d’État, qui a le sta-
tut d’observateur au sein de l’As-
sociation des Sénats d’Europe.

www.chd.lu
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«Sudcal»
5471 - Projet de loi autorisant l’État
à fournir une garantie bancaire pour
la réalisation et l’exploitation d’un
réseau de chaleur urbain
En résumé, le projet de loi dit «Sudcal» vise
trois objectifs principaux:
1) l’autorisation du législateur pour une parti-
cipation de l’État au capital social de SUD-
CAL S.A., société ayant pour objet la réalisa-
tion et l’exploitation d’un réseau de chaleur
urbain alimentant le nouveau quartier de Bel-
val-Ouest situé sur des friches industrielles
en reconversion sur le territoire des com-
munes d’Esch/Alzette et de Sanem;
2) la déclaration d’utilité publique des tra-
vaux et installations en relation avec la

construction et la gestion du réseau de cha-
leur réalisé par SUDCAL S.A.; et 

3) l’autorisation du législateur pour une ga-
rantie étatique au bénéfice de cette société
jusqu’à concurrence d’un montant de dix-
huit millions d’euros.

Les auteurs du projet de loi ont incorporé au
texte certaines précisions quant aux activités
et au fonctionnement de la société SUDCAL
S.A. 

La mise en place d’un réseau de chaleur aux
environs immédiats de l’installation de la
centrale TGV de TWINerg S.A. vise à optimi-
ser le rendement global de cette dernière et
de contribuer à une utilisation plus ration-
nelle de l’énergie.

Saisie immobilière
5527 - Projet de loi ayant pour objet
de réglementer la procédure de sai-
sie immobilière conservatoire en
matière pénale et de modifier cer-
taines dispositions:
- du Code d’instruction criminelle,
- de la loi modifiée du 25 septembre
1905 sur la transcription des droits
réels immobiliers
Le projet de loi sous rubrique entend régle-
menter la procédure de saisie immobilière
conservatoire en matière pénale. La procé-
dure de saisie immobilière a lieu en vue de la
confiscation ultérieure du bien immobilier. La
confiscation implique le transfert du droit réel
de la personne visée par la décision de
confiscation à l’État. 
Ainsi, le projet de loi comble un vide juri-
dique, source d’insécurité juridique et de
complications inutiles du travail des autorités
judiciaires.
En effet, si à l’heure actuelle le Code d’ins-
truction criminelle ne prévoit aucune procé-
dure spécifique pour la saisie immobilière
pénale, il contient plusieurs dispositions sur
base desquelles une saisie immobilière pé-
nale peut être ordonnée. À noter que par le
passé, les juges d’instruction ont été amenés
à ordonner des saisies sur des biens immo-
biliers, saisies qui ont été transcrites sur les
registres des conservateurs d’hypothèques.
Or, à défaut de procédure spécifique, les au-
torités judiciaires et administratives amenées
à ordonner, respectivement à exécuter de
telles opérations, se sont toujours interro-
gées sur la légalité de cette façon de procé-
der. 
La finalité de la saisie immobilière conserva-
toire étant la confiscation du bien immeuble,
il y a lieu de mettre en relation le présent pro-
jet de loi avec la loi du 1er août 2007 sur la
confiscation et portant modification de diffé-
rentes dispositions du Code pénal, du Code
d’instruction criminelle et de différentes lois
spéciales. Cette loi institue la confiscation
par équivalent pour toute infraction et intro-
duit en droit luxembourgeois l’exequatur de
décisions étrangères de confiscation et de
restitution. 

Le projet de loi sous rubrique entend plus
précisément compléter le Code d’instruction
criminelle en insérant, d’une part, un nouvel
article 66-1 et, d’autre part, en modifiant la
loi du 25 septembre 1905 sur la transcription
des droits réels.

Il échet encore de noter dès l’ingrès que la
mise en place d’une saisie immobilière en
matière pénale ne porte pas préjudice aux
droits des tiers qui, au contraire, se trouvent
protégés à plusieurs niveaux: 

- ainsi, la saisie conservatoire ne sera oppo-
sable aux tiers qu’à partir de la transcription
de cette mesure; 

- le Code d’instruction criminelle prévoit
d’ores et déjà plusieurs voies de recours
contre l’ordonnance de saisie; 

- le recours en restitution est possible. 

Il est à préciser que l’État n’acquiert pas plus
de droits que la personne visée par la déci-
sion de confiscation, il n’acquiert que le droit
réel dont cette personne était titulaire
(exemple: si la personne n’était que proprié-
taire d’une quote-part de la propriété, l’État
ne devient à son tour que propriétaire de la
même quote-part), sous réserve des droits
antérieurement acquis à des tiers.

Il échet de souligner que la saisie immobi-
lière valablement transcrite rend inoppo-
sables de nouvelles inscriptions hypothé-
caires ou des aliénations postérieures, sous
réserve du respect des droits antérieurement
acquis à des tiers et des actes, tels des ad-
judications ou des renouvellements d’ins-
criptions qui ne sont que la suite ou l’exécu-
tion de ces droits.

Mais cette inopposabilité n’interdit pas à des
tiers de procéder à de telles inscriptions hy-
pothécaires et ce justement dans la pers-
pective que la saisie immobilière ne soit pas
suivie d’une décision de confiscation, sauf à
ne pas avoir dans l’immédiat d’effet utile.

Dans l’hypothèse où la saisie se prolonge
sans être suivie d’une décision de confisca-
tion, tout tiers intéressé, entendu comme
toute personne qui prétend avoir un droit réel
sur l’immeuble, a également le droit de de-
mander en justice la mainlevée de la saisie.

Dépôt par M. Luc Frieden, Ministre de la Justice, le 04.01.2006

Rapportrice: Mme Christine Doerner

Travaux de la Commission juridique (Président: M. Patrick Santer):

16.05.2007 Désignation d’un rapporteur

Présentation et examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

23.05.2007 Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

07.11.2007 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 22.11.2007

Criminalité organisée
5659 - Projet de loi portant approba-
tion de la Convention des Nations
Unies contre la criminalité transna-
tionale organisée, adoptée par l’As-
semblée Générale des Nations Unies
à New York, le 15 novembre 2000

1. Objet du projet de loi

Le présent projet de loi a pour objet d’ap-
prouver la Convention des Nations Unies
contre la criminalité transnationale organi-
sée, adoptée par l’Assemblée Générale des
Nations Unies à New York, le 15 novembre
2000.

À la différence des autres instruments inter-
nationaux en la matière qui ne visent que des
infractions spécifiques, cette Convention
présente la particularité d’appréhender la
criminalité transnationale organisée d’une
manière globale, sous tous les aspects, et
constitue dès lors un outil complet et univer-
sel de lutte contre les organisations crimi-
nelles.

Cette Convention, appelée communément
«Convention de Palerme» et qui est entrée
en vigueur le 29 septembre 2003, est aujour-
d’hui signée par 147 États et ratifiée par 130
d’entre eux. Le Luxembourg ne peut que
souscrire à la démarche initiée dans le cadre
des Nations Unies pour combattre ce fléau
qui a pris une ampleur considérable avec un
chiffre d’affaires estimé à 1.000 milliards de
dollars par an, ce dernier étant engrangé par
le biais d’activités illicites diverses.

Quant aux trois protocoles additionnels à la
Convention qui contiennent des mesures
pour lutter contre certains aspects spéci-

fiques de la criminalité transnationale organi-
sée, à savoir le trafic illicite d’armes à feu, de
migrants et d’êtres humains, en particulier de
femmes et d’enfants, leur transposition se
fera dans le cadre de projets de loi distincts
en cours d’élaboration au sein du Ministère
des Affaires étrangères et du Ministère de la
Justice.

2. Application de la Convention au Luxem-
bourg

En ce qui concerne la conformité de la légis-
lation luxembourgeoise aux dispositions de
droit pénal matériel contenues dans la
Convention, aucune mesure de transposition
ne s’impose dans la mesure où les infrac-
tions pénales à incriminer sont déjà prévues
dans notre Code pénal.

Quant aux dispositions procédurales de la
Convention, elles ne nécessitent pas non
plus une adaptation de notre droit interne,
leur contenu étant déjà couvert, notamment
par des dispositions du Code pénal et du
Code d’instruction criminelle ou encore par
des projets de loi engagés dans la voie lé-
gislative.

Dès lors, la transposition des seules disposi-
tions de la Convention exigeant encore des
mesures concrètes est reprise sous les ar-
ticles 2 à 4 du présent projet de loi qui
concernent la désignation de l’autorité cen-
trale en matière d’entraide judiciaire pénale
en la personne du Procureur général d’État,
les règles applicables à la coopération judi-
ciaire internationale en matière de confisca-
tion et le régime applicable à la mise en
œuvre de mesures provisoires dans le cadre
de l’exécution de décisions de confiscation
étrangères.

Dépôt par M. Jean Asselborn, Ministre des Affaires étrangères et de l’Immigration, 
le 21.12.2006

Rapporteur: M. Patrick Santer

Travaux de la Commission juridique (Président: M. Patrick Santer):

16.05.2007 Désignation d’un rapporteur

Présentation et examen du projet de loi

Examen de l’avis du Conseil d’État

14.11.2007 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 22.11.2007

(Ré-)assurances
5741 - Projet de loi

- portant transposition de la direc-
tive 2005/68/CE du Parlement euro-
péen et du Conseil du 16 novembre
2005 relative à la réassurance et
modifiant les directives 73/239/CEE
et 92/49/CEE du Conseil ainsi que les
directives 98/78/CE et 2002/83/CE, et
modifiant la loi modifiée du 6 dé-
cembre 1991 sur le secteur des as-
surances et

- portant transposition de la direc-
tive 2006/46/CE du Parlement euro-
péen et du Conseil du 14 juin 2006
modifiant les directives du Conseil
78/660/CEE concernant les comptes
annuels de certaines formes de so-
ciétés, 83/349/CEE concernant les
comptes consolidés, 86/635/CEE
concernant les comptes annuels et
les comptes consolidés des banques
et autres établissements financiers
et 91/674/CEE concernant les
comptes annuels et les comptes
consolidés des entreprises d’assu-
rance 

et

- modifiant la loi modifiée du 8 dé-
cembre 1994 relative: 

- aux comptes annuels et comptes
consolidés des entreprises d’as-
surances et de réassurances de
droit luxembourgeois

- aux obligations en matière d’éta-
blissement et de publicité des do-
cuments comptables des succur-
sales d’entreprises d’assurances
de droit étranger

Transposition de la Directive Réassurance

La directive 2005/68/CE a pour objet d’ins-
taurer un cadre prudentiel applicable aux ac-
tivités de réassurance dans l’Union euro-
péenne. Bénéficiant d’une expérience de
plus de vingt ans dans le domaine, le Luxem-

bourg a activement participé aux travaux
préparatoires du texte de la directive. 

Il n’existe actuellement aucune règle harmo-
nisée de surveillance de la réassurance
dans l’Union européenne. Cette absence de
cadre réglementaire a entraîné des diffé-
rences importantes dans les niveaux de sur-
veillance des entreprises de réassurance.
Dans le but de remédier à ce problème et
d’assurer la sécurité des assureurs et des
assurés, la directive introduit le principe
d’une surveillance prudentielle de la réassu-
rance. Le régime proposé pour la réassu-
rance est celui qui a déjà été établi pour la
mise en place du marché intérieur dans le
secteur des assurances et des autres ser-
vices financiers: autorisation unique par le
pays membre d’origine de l’entreprise de ré-
assurance et contrôle prudentiel et financier
par ces mêmes autorités.

Les entreprises de réassurance tombant
sous le champ d’application de la Directive
Réassurance et déjà agréées pour la
conduite d’activités de réassurance confor-
mément aux dispositions de l’État membre
où elles ont implanté leur siège social avant
le 10 décembre 2005, conservent leur statut
selon la Directive Réassurance.

Néanmoins, ces entreprises devront se plier
aux exigences de la Directive Réassurance
à partir du 10 décembre 2007, date limite de
sa transposition en droit national des États
membres.

Pour les entreprises n’ayant pas respecté au
10 décembre 2005 les conditions définies la
directive prévoit qu’elles doivent s’y confor-
mer jusqu’au 10 décembre 2008.

Transposition de la directive 2006/46/CE

Cette directive poursuit un triple objectif:

- continuer sur la voie de la modernisation du
droit comptable européen;

- renforcer le gouvernement d’entreprises;

- prévenir et combattre les malversations fi-
nancières et pratiques irrégulières des socié-
tés.

Dépôt par M. Jeannot Krecké, Ministre de l’Économie et du Commerce extérieur, 
le 04.05.2005

Rapporteur: M. Alex Bodry

Travaux de la Commission de l’Économie, de l’Énergie, des Postes et des Sports
(Président: M. Alex Bodry):

07.11.2006 Désignation d’un rapporteur

Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

23.11.2006 Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

11.10.2007 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 20.11.2007
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Les exigences d’informations supplémen-
taires introduites dans la partie B du projet
de loi visent plus précisément:

- les entreprises d’assurance/de réassu-
rance luxembourgeoises;

- les fonds de pension;

- les véhicules de titrisation de réassurance
situés au Luxembourg;

- les succursales d’entreprises d’assurance/
de réassurance et d’institutions de retraite
professionnelle de droit étranger, établies au
Luxembourg.

Les dispositions visées à la directive 2006/
46/CE doivent être transposées en droit na-
tional pour le 5 septembre 2008. Les auteurs
du projet de loi ont prévu que les nouvelles
dispositions comptables s’appliquent dès
l’exercice 2008.

Le présent projet de loi met à la charge des
sociétés, dont le siège statutaire est situé au
Grand-Duché et dont les titres sont admis à
la négociation sur un marché réglementé,
l’obligation de publier une déclaration an-
nuelle sur le gouvernement d’entreprise
dans une section spécifique et clairement
identifiable du rapport de gestion ou du rap-
port distinct. 

La directive à transposer oblige les sociétés
cotées de l’UE à fournir dans l’annexe aux
comptes annuels ou consolidés davantage
d’informations sur le recours aux opérations
hors bilan.

La directive 2006/46/CE vise en outre à
rendre plus transparentes les transactions
avec des parties liées en imposant l’obliga-
tion de publicité non seulement entre une so-
ciété mère et ses filiales, mais aussi à
d’autres types de parties liées comme les
principaux dirigeants, les parents de ceux-ci
ou d’autres parties liées. Cette obligation ne
concerne toutefois que les transactions im-
portantes effectuées dans des conditions
autres que celles du marché. 

Réorganisation ponctuelle du Commissariat
aux assurances

Le concept d’autorité de contrôle prévu par
la Directive Réassurance est instauré depuis
de longues années au Luxembourg avec la
création du Commissariat aux assurances
(Commassu) en 1991. Le présent projet de
loi doit apporter quelques aménagements
ponctuels à l’organisation et aux pouvoirs du
Commassu (partie I de la loi modifiée du 6
décembre 1991).

L’un de ces aménagements prévoit que la
responsabilité civile de l’État et du Com-
massu n’est plus engagée en cas de négli-
gence grave dans l’application des moyens
et d’un lien de causalité entre cette négli-
gence et le dommage causé, mais plus
qu’en cas d’acte ou d’omission à caractère
dolosif prouvé.

Le Conseil d’État s’est montré très critique à
l’encontre de ce point, jugeant qu’il «entend
accorder au Commissariat et à l’État une po-
sition privilégiée par rapport au droit com-
mun.» 

Comme la Commission a constaté que ce
point du projet de loi n’est pas matérielle-
ment requis pour la transposition de la direc-
tive et comme cette question se pose
d’ailleurs en termes similaires pour d’autres
organes prudentiels, la Commission des Fi-
nances et du Budget a décidé de supprimer
ce point du projet de loi. Elle a adressé une
lettre au Gouvernement, lui demandant de
formuler des propositions en vue d’un ré-
aménagement général du régime de la res-
ponsabilité des organes prudentiels opérant
dans le secteur des banques et des assu-
rances, voire au-delà. 

Dans son avis, le Conseil d’État a encore
soulevé la question de savoir dans quelle
mesure le pouvoir reconnu au Commissariat
aux assurances de sanctionner ses propres
règlements (au sens de l’article 108bis de la
Constitution) est susceptible de se heurter
aux dispositions de l’article 6, paragraphe
1er de la Convention européenne des droits
de l’homme et des libertés fondamentales.
Dans la mesure où se manifeste, en particu-
lier sur le plan communautaire, une tendance
accrue à instituer des autorités administra-
tives indépendantes, dotées du pouvoir de
sanctionner des manquements aux lois et rè-
glements dont elles-mêmes sont appelées à
assurer le respect, le problème de la confu-
sion des qualités de juge et partie devient
aigu. 

La Commission des Finances et du Budget a
estimé que le problème soulevé par le
Conseil d’État est un problème de fond dé-
passant de loin le seul cadre de l’organisa-
tion du Commissariat aux assurances. C’est
un problème qui risque de se poser dans les
mêmes termes au niveau d’autres autorités
de contrôle ou de surveillance, tels la CSSF
et l’ILR. Elle a décidé d’inviter le Gouverne-
ment à rechercher une solution globale sus-
ceptible de s’appliquer à toutes les adminis-
trations concernées.

Dépôt par M. Luc Frieden, Ministre du Trésor et du Budget, le 26.06.2007

Rapporteur: M. Michel Wolter

Travaux de la Commission des Finances et du Budget (Président: M. Laurent Mosar):

11.10.2007 Désignation d’un rapporteur

Présentation du projet de loi

Examen de l’avis du Conseil d’État

13.11.2007 Examen de l’avis du Conseil d’État

15.11.2007 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 22.11.2007

Ateliers des 
Bâtiments publics
5744 - Projet de loi relatif à la
construction d’ateliers et de dépôts
dans l’intérêt de l’Administration des
Bâtiments publics à Bertrange-Bour-
micht

Actuellement, les ateliers de l’Administration
des Bâtiments publics se trouvent implantés
en zone d’habitation urbaine (Val Ste Croix,
route d’Arlon), ce qui n’est plus un emplace-
ment approprié. Dans le cadre de l’entretien
des bâtiments publics et de leurs alentours,
l’administration dispose à côté des services
artisanaux avec leurs ateliers susmention-
nés, de divers entrepôts éparpillés à plu-
sieurs endroits sur le territoire de la Ville de
Luxembourg.

Tous les sites actuels présentent des incon-
vénients importants, notamment en ce qui
concerne le chargement et le déchargement
de camions ainsi que la conformité des ins-
tallations de sécurité et d’évacuation. Les si-
tuations telles que décrites sont causées ou
renforcées par un manque flagrant de place,
dû au fait que les divers ateliers sont implan-
tés dans des zones d’habitation. 

Tant l’exiguïté des locaux de travail faisant
fonction d’ateliers et de dépôts de l’Adminis-
tration des bâtiments publics que leur répar-
tition sur quatre sites différents ont donc
amené le ministre du ressort à envisager une
solution de rechange qui consiste à regrou-
per sur un site unique à proximité de l’auto-
route l’ensemble de ces fonctions. La réali-
sation du projet permettra ainsi de libérer les
locaux occupés actuellement qui, en plus,
soit se trouvent situés dans des zones d’ha-
bitation urbaines, soit comportent des accès
routiers difficiles.

Le regroupement des différents ateliers et
dépôts exploités par l’Administration des Bâ-
timents publics sur un site unique répond
globalement à une efficacité plus grande
des activités prestées, à une meilleure qua-
lité du travail de ceux qui sont en charge des
tâches en question et à une amélioration des
conditions d’accès par le choix d’un site si-
tué en dehors du tissu urbain dense et des
quartiers d’habitation de la capitale. Sont li-
mités, de cette manière, les problèmes de
trafic actuellement rencontrés ainsi que les
incommodités pour le voisinage dues tant à
la fourniture et à l’expédition de matériel qu’à
l’activité artisanale et de stockage.

Dépôt par M. Claude Wiseler, Ministre des Travaux publics, le 03.07.2007

Rapportrice: Mme Sylvie Andrich-Duval

Travaux de la Commission des Travaux publics (Président: M. Lucien Clement):

25.09.2007 Désignation du rapporteur

07.11.2007 Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

14.11.2007 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 22.11.2007

Ecole européenne
Bertrange/Mamer
5763 - Projet de loi relatif à la
construction à Bertrange/Mamer
d’une deuxième école européenne et
d’un centre polyvalent de l’enfance

Le projet sous avis a pour objet d’autoriser le
Gouvernement à procéder à la construction
de la deuxième école européenne et d’un
centre polyvalent de l’enfance et à réaliser
des infrastructures de transport nécessaires
à l’exploitation des nouvelles constructions.

L’amélioration des conditions d’accueil ac-
tuelles de la population scolaire est devenue
nécessaire. En effet, d’une part, l’infrastruc-
ture prévue pour l’école européenne I était
conçue pour accueillir 3.600 élèves. Le
nombre croissant des élèves, notamment à
cause des élargissements successifs de
l’Union européenne, a entraîné une augmen-
tation du nombre d’élèves pour le porter à
4.200, ce qui a abouti en 2004 à l’installation
de pavillons provisoires au lieu dit «Village
pédagogique» à Kirchberg. Cette solution
provisoire ne peut perdurer.

Aussi, la deuxième école européenne proje-
tée est conçue pour pouvoir accueillir
quelque 3.000 élèves, dont 420 à la mater-
nelle, 1.050 au primaire et 1.600 élèves au
secondaire. La construction d’une structure
d’accueil avec crèche, garderie et centre
d’études est également prévue dans le
cadre du nouveau complexe scolaire devant
se situer entre Bertrange et Mamer.

D’un point de vue politique, la construction
des écoles européennes constitue une
contrepartie indispensable de la politique
européenne, tout État devant veiller à la sco-
larisation des enfants sur son territoire. De
plus, la construction des écoles europé-
ennes constitue une contrepartie nécessaire
de la politique de siège européen.

Quant au financement du centre polyvalent
de l’enfance, il convient de souligner que le
Luxembourg n’est pas tenu par une mise à
disposition gratuite de ces infrastructures.
Les frais de construction de centres polyva-
lents de l’enfance sont ainsi à charge des
institutions européennes mais font l’objet
d’un préfinancement par l’État.

Dépôt par M. Claude Wiseler, Ministre des Travaux publics, le 30.08.2007

Rapporteur: M. Marcel Sauber

Travaux de la Commission des Travaux publics (Président: M. Lucien Clement):

25.09.2007 Désignation du rapporteur

22.10.2007 Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

14.11.2007 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 22.11.2007

Centre de conférences
Kirchberg
5766 - Projet de loi relatif à la qua-
trième extension du Centre de
conférences à Luxembourg-Kirch-
berg

Le Gouvernement entend répondre grâce au
nouveau projet d’extension du centre de
conférences aménagé à Luxembourg-Kirch-
berg aux besoins nouvellement définis en la
matière de commun accord avec les ins-
tances communautaires compétentes, tout
en essayant d’anticiper dans la mesure du
possible des besoins supplémentaires fu-
turs.

L’extension du centre de conférences com-
porte deux parties principales. La première
consiste à créer les préalables infrastructu-
rels pour le déroulement parallèle de la ses-
sion de deux conseils des ministres, d’où la
nécessité de l’aménagement d’une
deuxième grande salle de conférence avec

les équipements requis, notamment pour as-
surer la traduction simultanée dans l’en-
semble des langues officielles de l’Union eu-
ropéenne. La seconde partie de l’extension
comporte l’aménagement d’un centre de
presse adapté aux besoins actuels, dont des
salles d’écoute complémentaires, une nou-
velle salle de conférences de presse, des lo-
caux de travail et de briefing ainsi qu’un
foyer et des infrastructures permettant la res-
tauration des journalistes. Les aménage-
ments en question requerront l’assainisse-
ment préalable des annexes existantes
vouées à la démolition, surtout pour en ex-
traire les matières amiantées. Enfin, en atten-
dant la mise en service des nouvelles struc-
tures, le centre de conférences provisoire,
installé dans les halles d’exposition de la so-
ciété des foires LUXEXPO, sera adapté,
avant que les halles occupées ne soient plus
tard, au moment où elles auront fini de servir
pour les besoins actuels, remises dans leur
pristin état.

Dépôt par M. Claude Wiseler, Ministre des Travaux publics, le 30.08.2007

Rapporteur: M. Ali Kaes

Travaux de la Commission des Travaux publics (Président: M. Lucien Clement):

25.09.2007 Désignation du rapporteur

22.10.2007 Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

07.11.2007 Examen du projet de loi et de l’avis du Conseil d’État

14.11.2007 Présentation et adoption d’un projet de rapport

Vote en séance publique: 22.11.2007



- résolution sur «i2010: Vers une biblio-
thèque numérique européenne»;

- résolution sur l’efficacité et l’équité des
systèmes européens d’éducation et de for-
mation;

- résolution sur un moratoire universel sur la
peine de mort;

- résolution sur l’application de la directive
2000/43/CE du Conseil du 29 juin 2000 rela-
tive à la mise en œuvre du principe de
l’égalité de traitement entre les personnes
sans distinction de race ou d’origine eth-
nique;

- résolution sur l’égalité entre les femmes et
les hommes dans l’Union européenne -
2007.

Par lettre du 25 octobre 2007 il lui a encore
fait parvenir les documents adoptés au
cours de la période de session du 10 au 11
octobre 2007:

- position sur la proposition de décision du
Conseil relative à la conclusion des accords
au titre de l’article XXI de l’AGCS avec l’Ar-
gentine, l’Australie, le Brésil, le Canada, la
Chine, le territoire douanier distinct de Taï-
wan, Penghu, Kinmen et Matsu (Taipei chi-
nois), la Colombie, Cuba, l’Équateur, Hong
Kong (Chine), l’Inde, le Japon, la Corée, la
Nouvelle-Zélande, les Philippines, la Suisse
et les États-Unis concernant les ajustements
compensatoires nécessaires à la suite de
l’adhésion de la République tchèque, de la
République d’Estonie, de la République de
Chypre, de la République de Lettonie, de la
République de Lituanie, de la République
de Hongrie, de la République de Malte, de
la République d’Autriche, de la République
de Pologne, de la République de Slovénie,
de la République slovaque, de la Répu-
blique de Finlande et du Royaume de
Suède à l’Union européenne;

- position sur la proposition de décision du
Conseil et des représentants des Gouver-
nements des États membres de l’Union eu-
ropéenne, réunis au sein du Conseil,
concernant la conclusion de l’accord sur les
services aériens entre la Communauté eu-
ropéenne et ses États membres, d’une part,
et les États-Unis d’Amérique, d’autre part;

- résolution sur la situation humanitaire à
Gaza;

- résolution sur les meurtres de femmes (fé-
minicides) au Mexique et en Amérique cen-
trale et le rôle de l’Union européenne dans
la lutte contre ce phénomène;

- résolution sur les répercussions de l’ac-
cord conclu entre la Communauté, des
États membres et Philip Morris sur le renfor-
cement de la lutte contre la fraude et la
contrebande de cigarettes et les progrès
dans l’application des recommandations de
la commission d’enquête du Parlement sur
le régime de transit communautaire;

- résolution sur un plan d’action pour renfor-
cer les capacités, l’efficacité et la sécurité
des aéroports en Europe.

2. 5700 - Proposition de loi
portant réglementation du fi-
nancement des partis poli-
tiques

5283 - Proposition de loi rela-
tive aux partis politiques por-
tant modification de la loi du
12 décembre 1967 modifiée
concernant l’impôt sur le re-
venu

Esou wéi den Artikel 63.- (1) vum Chamber-
reglement et virgesäit, froen ech d’Cham-
ber, ob se sech definitiv fir d’Prise en consi-
dération vun zwou Proposition-de-loien aus-
schwätzt, an zwar d’Proposition de loi 5700
portant réglementation du financement des
partis politiques, déi den 13. Mäerz 2007
vun den Häre Bausch, Schank, Bodry,
Meisch a Mehlen déposéiert gouf, an d’Pro-
position de loi 5283 relative aux partis poli-
tiques et portant modification de la loi du 12
décembre 1967 modifiée concernant l’im-
pôt sur le revenu, déi den 10. Februar 2004
vum Här Jean-Paul Rippinger déposéiert
gouf.

Ass d’Chamber domadder d’accord?

(Assentiment)

Dann ass esou et décidéiert.

3. Ordre du jour

Wat den Ordre du jour vun dëser Woch ube-
laangt, huet d’Presidentekonferenz Fol-
gendes virgeschloen:

Haut de Mëtteg héiere mer d’Deklaratioun
vum Här Ausseminister Jean Asselborn iw-
wert d’Europa- an d’Aussepolitik vun der
Regierung; muer um hallwer dräi féiert
d’Chamber eng Debatt iwwert dës Deklara-
tioun, dat nom Modell 2, an uschléissend
diskutéiere mer nach iwwert d’Motioun vum
Här Félix Braz iwwert d’Stroumversuergung.

Ass d’Chamber mat deem Ordre du jour
d’accord?

(Assentiment)

Dann ass esou et décidéiert.

Mir kommen elo zur Deklaratioun vum Här
Ausseminister Jean Asselborn iwwert
d’Aussepolitik vun der Regierung. Den Här
Ausseminister Asselborn huet d’Wuert.

4. Déclaration de politique eu-
ropéenne et étrangère pré-
sentée par M. Jean Assel-
born, Vice-Premier Ministre,
Ministre des Affaires étran-
gères et de l’Immigration

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Vice-Premier
Ministre, Ministre des Affaires étrangères et
de l’Immigration.- Här President, Dir Dam-
men an Dir Hären, léif Kolleeginnen a Kol-
leegen, d’lescht Joer, wéi ech hei virun Iech
stoung, hunn ech gesot, dass 2007 ee wich-
tegt Joer fir d’Europäesch Unioun géif ginn,
e Joer, wou d’Jalonë misste gesat ginn, fir
dass den Integratiounsprozess weidergeet,
fir dass d’Unioun sech weiderentwéckelt, e
Joer, wou mir mat gemeinsamen Ambitiou-
nen d’Zukunft vun Europa gestalte missten.
Ech menge soen ze kënnen, dass déi Jalon-
en iwwert déi lescht Méint gesat gi sinn,
dass mer mam Accord zu Lissabon nees no
vir kënne kucken an eis voll a ganz den
Erausfuerderungen unhuele kënnen, déi
sech um europäeschen, mä och um interna-
tionale Plang stellen.
Sécherheet, Klimawandel, Aarmut an der
Welt, Migratioun, nohalteg Entwécklung: All
dës Froe werfen Erausfuerderungen op,
deene mir eis stelle mussen, no bannen an
no baussen.
An dat kënne mer an Europa nëmmen ze-
summen!
Nëmmen zesummen, an engem staarken
Europa an duerch e staarkt Europa, kënne
mir d’Globaliséierung matgestalten an aus
Erausfuerderungen Opportunitéite schafen.
Dir Dammen an Dir Hären, fir dat staarkt Eu-
ropa ze hunn, dat mir brauchen, fir proaktiv
d’Globaliséierung op eis Manéier ze konzi-
péieren, war et wichteg, dass mir eis zu Lis-
sabon d’Dier opgemaach hunn, fir den 1.
Januar 2009 een neie Vertrag kënnen ze
hunn.
Gewësse Kompromësser waren néideg, fir
zu 27 nei starten ze kënnen. Trotzdeem huet
den neie Vertrag vu Lissabon awer déi wich-
tegst Elementer vun dëser reorganiséierter
Form bäibehalen, an hien enthält all funda-
mental Innovatioune vum Verfassungsver-
trag, souwuel am institutionelle Beräich wéi
och an de Politiken.
Dës Chamber huet schonns d’Haaptele-
menter vum Kompromëss duergestallt kritt
vum Premierminister an och hir Meenung
dozou ausgedréckt. Ech géif awer hei nach
gäre ganz kuerz déi méi politesch Bedei-
tung vu verschiddenen Neierungen ënner-
sträichen.
Dee Vertrag, deen den 13. Dezember an
der portugisescher Haaptstad ënner-
schriwwe gëtt, schaaft eng Unioun, déi all
Politike begräift, an dat mat enger eenzeger
juristescher Personalitéit. Dat ass symbo-
lesch immens wichteg, mä och formell, well
duerch deen Akt kann d’Unioun an den in-
ternationalen Institutioune ganz anescht
handelen an optrieden. D’Unioun kann als
solch internationalen Organisatioune bäi-
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❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.

Huet d’Regierung der Chamber eng Kom-
munikatioun ze maachen?

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Ministre des Af-
faires étrangères et de l’Immigration.- Neen,
Här President.

1. Communications

❱❱❱ M. le Président.- Ech hu folgend
Matdeelungen un d’Chamber ze maachen:

1. La liste des questions au Gouvernement
ainsi que des réponses à des questions est
déposée sur le bureau. Les questions et les
réponses sont publiées au compte rendu.

2. Les projets de loi suivants ont été dépo-
sés au Greffe de la Chambre:

1) 5797 - Projet de loi modifiant et complé-
tant la loi modifiée du 12 février 1979
concernant la taxe sur la valeur ajoutée

Dépôt: M. Jean-Claude Juncker, Ministre
des Finances, le 26.10.2007

2) 5798 - Projet de loi portant approbation
de l’Accord multilatéral entre la Commu-
nauté européenne et ses États membres, la
République d’Albanie, l’ancienne Répu-
blique yougoslave de Macédoine, la Bos-
nie-Herzégovine, la République de Bulga-
rie, la République de Croatie, la République
d’Islande, la République du Monténégro, le
Royaume de Norvège, la Roumanie, la Ré-
publique de Serbie et la Mission d’adminis-
tration intérimaire des Nations Unies au Ko-
sovo sur la création d’un Espace Aérien Eu-
ropéen Commun (EACE), signé à Luxem-
bourg, le 9 juin 2006

Dépôt: M. Jean Asselborn, Ministre des Af-
faires étrangères et de l’Immigration, le
31.10.2007

3) 5799 - Projet de loi portant approbation
de la Convention entre le Grand-Duché de
Luxembourg et la République d’Azerbaïd-
jan tendant à éviter les doubles impositions
et à prévenir la fraude fiscale en matière
d’impôts sur le revenu et sur la fortune et du
Protocole y relatif, signés à Bakou, le 16 juin
2006

Dépôt: M. Jean Asselborn, Ministre des Af-
faires étrangères et de l’Immigration, le
05.11.2007

4) 5801 - Projet de loi 1) portant modifica-
tion - de la loi modifiée du 4 décembre 1967
concernant l’impôt sur le revenu; - de la loi
modifiée du 1er mars 1952 modifiant cer-
taines dispositions relatives aux impôts di-
rects; - de la loi modifiée du 30 juin 1976
portant 1. création d’un fonds pour l’emploi;
2. réglementation de l’octroi des indemnités
de chômage complet; - de la loi modifiée
d’adaptation fiscale du 16 octobre 1934; 2)
portant introduction de la loi concernant le
boni pour enfant; 3) portant modification de
la loi modifiée du 12 février 1979 concer-
nant la taxe sur la valeur ajoutée

Dépôt: M. Jean-Claude Juncker, Ministre
des Finances, le 06.11.2007

5)  5802 - Projet de loi 1) portant sur la libre
circulation des personnes et l’immigration;
2) modifiant - la loi modifiée du 5 mai 2006
relative au droit d’asile et à des formes com-
plémentaires de protection; - le Code du

Travail; - le Code pénal; 3) abrogeant - la loi
modifiée du 28 mars 1972 concernant 1.
l’entrée et le séjour des étrangers; 2. le
contrôle médical des étrangers; 3. l’emploi
de la main-d’œuvre étrangère; - la loi du 28
octobre 1920 destinée à endiguer l’af-
fluence exagérée d’étrangers sur le terri-
toire du Grand-Duché

Dépôt: M. Nicolas Schmit, Ministre délégué
aux Affaires étrangères et à l’Immigration, le
07.11.2007

3. En date du 23 octobre 2007 l’Association
professionnelle des éducateurs/trices gra-
dué-e-s a remis la pétition N°285 revendi-
quant l’égalité pour toutes les carrières de
niveau BAC+3.

4. L’Assemblée Parlementaire de la Franco-
phonie (APF), Région Europe, s’est réunie à
Skopje (ARY de Macédoine) du 22 au 26
octobre 2007. Les travaux ont porté sur les
thèmes «La Francophonie et les dispositifs
de promotion des langues européennes» et
«Politiques migratoires dans l’espace fran-
cophone européen». Le Luxembourg fut re-
présenté par M. Jos Scheuer, Vice-prési-
dent de la Chambre des Députés, et M. Mi-
chel Wolter, Député.

5. Par lettre du 24 octobre 2007 le Secré-
taire général du Parlement européen a en-
voyé au Président de la Chambre des Dé-
putés les documents adoptés par le Parle-
ment européen au cours de sa période de
session du 24 au 27 septembre 2007:

- position sur la proposition de décision du
Conseil relative à la conclusion de l’accord
entre la Communauté européenne et la Ré-
publique du Panama sur certains aspects
des services aériens;

- position sur la proposition de décision du
Conseil relative à la conclusion de l’accord
entre la Communauté européenne et la Ré-
publique kirghize sur certains aspects des
services aériens;

- position sur la proposition de décision du
Conseil relative à la conclusion de l’accord
entre la Communauté européenne et le
Royaume hachémite de Jordanie sur cer-
tains aspects des services aériens;

- position sur la proposition de décision du
Conseil relative à la conclusion de l’accord
de coopération scientifique et technique
entre la Communauté européenne et l’État
d’Israël;

- position sur la proposition de décision du
Conseil relative à la conclusion, au nom de
la Communauté européenne et de ses États
membres, d’un protocole à l’accord de co-
opération et d’union douanière entre la
Communauté économique européenne et la
République de Saint-Marin, concernant la
participation, en tant que parties contrac-
tantes, de la République de Bulgarie et de
la Roumanie, à la suite de leur adhésion à
l’Union européenne;

- résolution sur la feuille de route pour les
sources d’énergie renouvelables en Europe;

- résolution sur «Vers une politique étran-
gère européenne commune dans le do-
maine de l’énergie»;

- résolution sur le programme d’action relatif
à l’immigration légale;

- résolution sur les priorités politiques dans
le cadre de la lutte contre l’immigration;

- clandestine de ressortissants de pays
tiers;



trieden, an och zum Beispill Member gi vun
der Europäescher Mënscherechtskonven-
tioun.
Mir kréien eng Unioun ouni Pilieren. Dat
heescht, déiselwecht oder ähnlech Ent-
scheedungsprozesser ginn ugewannt fir all
Politiken, besonnesch och am Beräich Jus-
tiz an Innenpolitik, a méi wéi virdrun och an
der Aussen- a Sécherheetspolitik; och wann
dat selbstverständlech nach net ideal ass.
Domadder sinn dës Politiken nach méi no
un déi klassesch „communautär Method“
erubruecht ginn. Et ass jo déi Method, déi
eis «Union sans cesse plus étroite» gescha-
fen huet an och soll weiderentwéckelen.
Entscheedunge gi bis op Ausnahme gréiss-
tendeels mat qualifizéierter Majoritéit am
Conseil geholl a mam Codécisiounsrecht
vum Europäesche Parlament. Eis Déci-
siounsmechanisme gi méi kloer, méi effikass
an och méi demokratesch.
Déi nei Unioun gëtt méi demokratesch an
och méi biergerno, esou wéi dat schonns zu
Laeken gewollt war an am Verfassungsver-
trag jo och festgehale gouf. D’Petitiouns-
recht, ee Biergerbegieren, gradesou wéi déi
direkt Rechter fir d’national Parlamenter am
europäeschen Décisiounsprozess sinn nei.
Si wäerten eis erlaben, d’Initiative vun der
Kommissioun méi am Detail an op enger
méi breeder Basis kënnen ze diskutéieren.
Och d’Regierung an d’Chamber wäerten op
den europäeschen Dossiere vill méi enk
missen an och wëllen - ginn ech dovunner
aus - zesummeschaffen, an dat vun deem
Moment un, wou d’Propositioune vun der
Kommissioun um Dësch leien, duerch déi
verschidden Etappe vun der Aarbecht am
Conseil bis zur Entscheedung.
D’Charta vun de Grondrechter, op déi mer
jo als Lëtzebuerger esou staark halen, wäert
den 12. Dezember - also een Dag viru Lis-
sabon - vum Conseil, vun der Kommissioun
an dem Europaparlament feierlech ënner-
schriwwe ginn, an dann duerno publizéiert.
Den Traité enthält eng Referenz op dës
Charta a gëtt dëser Charta doduerch genau
deeselwechte Wäert, wéi en am Verfas-
sungsvertrag virgesi war. Domadder ass
eng vun eise Konditiounen, fir dësen neie
Vertrag ze ënnerstëtzen, erfëllt.
Leider - dat wësse mer - huet Groussbritan-
nien, a bis elo och Polen, dës Charta net
kënne matdroen. Hiren Opt-out ass méi wéi
bedauerlech. Ech brauch dat net extra ze
betounen. An ech kann nëmmen hoffen,
dass e soubal wéi méiglech opgehuewe
gëtt. Et gëtt - wann et och eng ganz kleng
ass, mä - eng Chance, dass déi nei Regie-
rung zu Warschau dovunner profitéiere
wäert, dass den Traité nach net ënner-
schriwwen ass, fir nach op hiren Opt-out ze
verzichten. Allerdéngs musse mer wëssen,
dass a Polen eng Majoritéit néideg ass, déi
och d’Partei vum Här Kaczyński begräift.
Här President, och d’institutionell Struktur
vun der Unioun changéiert mat deem neie
Vertrag. Den Europäesche Rot gëtt eng Ins-
titution - e war also bis elo keng Institutioun -
a kritt ee permanente President fir zwee an
en halleft Joer, erneierbar eng Kéier. Dës nei
Funktioun muss nach hir richteg Plaz kréien
tëschent dem President vun der Kommis-
sioun an dem Vertrieder fir Aussepolitik,
deem eigentlechen europäeschen Ausse-
minister. An deem Krees huet jiddferee seng
Roll ze spillen a seng Kompetenzen, a vol-
lem Respekt vun deem Aneren. Fir eis ass
wichteg, dass déi unique Roll a Plaz vun der
Kommissioun voll bäibehale gëtt. Eis läit
och vill drun, dass dës nei Gestaltung am
Sënn vu méi Kohärenz, Effikassitéit a Visibi-
litéit no bausse funktionéiert.
D’Kohärenz vun der europäescher Ausse-
politik ass menger Meenung no besser ge-
séchert duerch déi duebel Kompetenz vum
Vertrieder fir d’Aussepolitik. Als Vizepresi-
dent vun der Kommissioun huet hien
d’Charge, fir d’Mëttele vun dëser Institutioun
ze bëndelen. An als President vum Conseil
«Relations extérieures» kritt hie vun de 27
Ausseministeren d’Mandater, fir am Sënn
vun der Unioun an hire Prinzipien a Wäerter
ze handelen. Europa ass ëmmer méi pre-
sent a Krisegebidder mat all deene Mëtte-
len, déi zur Verfügung stinn, mat zivilen oder
militäresche Missiounen, mat diploma-
tesche spezielle Vertrieder, mat techne-
scher Assistenz a mat Hëllef.
Fir eis Instrumenter besser, mä och méi oft a
méi geziilt kënnen ze gebrauchen, muss de
Vertrieder fir d’Aussepolitik Leit hunn, déi

genee dat zesummebréngen. Duerfir gëtt
den europäeschen diplomateschen
Déngscht geschaf, de Service extérieur,
deen aus Beamte vun der Kommissioun,
vum Conseil an aus all de Memberstate be-
stoe wäert.
Wann den Traité den 1. Januar 2009 a
Kraaft trëtt, da fänken dës nei institutionell
Instrumenter un ze schaffen. Bis dohinner
mussen évidemment nach ganz vill Detailer
geregelt ginn.
Mat wiem schafft de President vum Eu-
ropäesche Rot zesummen? Wat genau
mécht an Zukunft nach d’Présidence se-
mestrielle, déi jo bäibehale gëtt? Wéi grouss
muss de Service extérieur sinn, fir kënnen
unzefänken? Wou gëtt en installéiert? Wie
géréiert säi Budget? Dës Froen an nach vill
anerer wäerte mer iwwert d’ganzt nächst
Joer misse klären.
Vun dësen Äntwerten hänkt och d’Effikassi-
téit vum zukünftege System of. Fir Lëtze-
buerg ass et kloer, dass d’Unioun hir Res-
ponsabilitéit an der Welt verstäerkt muss
huelen. Dat erwaarden d’Lëtzebuerger an
d’Europäer vun deem neie Vertrag, an dat
selbstverständlech mat Recht.
Nieft den institutionellen Innovatiounen huet
de Verfassungsvertrag, an och de Vertrag
vu Lissabon, awer och Neierungen an de
Politike bruecht. Esou zum Beispill ass, wéi
am Verfassungsvertrag och, eng horizontal
Sozialklausel do, déi eis erlaabt, all - an ech
betounen: all - nei legislativ Initiativen ënnert
dem soziale Bléckwénkel ze préiwen. Mir
hunn eng speziell Basis, fir den eu-
ropäesche Bannemaart vun der Energie op-
zebauen, an eng méi kohärent Method, fir
d’Thema vun de Services d’intérêt général
unzepaken.
Och a Sécherheets- an a Verteidegungsfroe
kënnen an Zukunft d’Memberstaten am Ka-
der vum Traité, mä no spezielle Regele
selbstverständlech, hir Capacitéite fir ze
handele verbesseren, fir esou Missiounen,
déi d’Unioun hinne gëtt, besser kënnen ze
erfëllen.
Mir sinn net frou - Dir net an der Chamber
hei, an d’Regierung selbstverständlech och
net -, dass am Beräich Justiz an Innenpolitik
Groussbritannien an och Irland en Opt-out-
Recht hu fir all Propositiounen. Dat heescht,
si hunn d’Recht, bei alle Propositiounen an
deem Domän net brauche matzemaachen.
Mir hoffen natierlech, dass se dës Méiglech-
keet esou wéineg wéi méiglech gebrauche
wëllen. Well eist Zil muss et jo sinn, zesum-
men dës Politike fir d’Sécherheet vun eise
Bierger alleguerten ze entwéckelen an ze
beräicheren, mä et ass och e wichtegen
Zousaz zum Bannemaart.
Wann en Opt-out aus enger Initiativ Konse-
quenze kéint hunn, déi eis besonnesch am
Bannemaart net akzeptabel schéngen, da
musse mer dem Conseil an, wann néideg,
de Stats- a Regierungschefen dat kënne vir-
leeën an d’Kommissioun zu Rot zéien. Dat
Recht ass eis geséchert an enger Erklä-
rung, wéi Der wësst, vun der Regierungs-
konferenz. Et ass elo un eis a selbst-
verständlech och un anere Länner, fir Ge-
brauch ze maache vun deem Recht, wann
et muss sinn.
Ech wëll hei net nach eng Kéier op déi The-
men zréckkommen, déi eis nach zu Lissa-
bon ganz héichkaräteg beschäftegt hunn,
wéi d’Mechanisme vu Ioannina oder d’Zuel
vun den Deputéierten, déi Italien am Euro-
paparlament kritt. Si sinn dee Moment wich-
teg gewiescht fir déi Länner, déi betraff wa-
ren, a fir eis alleguerten duerch déi méig-
lech Konsequenzen. Wann dann awer esou
eng Solutioun fonnt ginn ass, wéi mer se
fonnt hunn, mat der Hëllef vun alle Säiten,
da ginn dës Froe vill manner wichteg.
Mir si frou, dass de Mechanismus vu Ioan-
nina net am Traité ass an hien déi legislativ
Prozedur an der Unioun net op eng on-
bestëmmten Zäit vertage kann. Wat d’Euro-
paparlament ubelaangt, esou si jo elo am
Traité dräi Zuele festgehalen, den Total vun
de Membere mat 751, de Minimum pro
Memberstat mat sechs an de Maximum mat
96. Déi minimal Zuel ass sechs, dat si mir, a
96 fir dat gréisst Land, dat ass jo elo
Däitschland. Dat mécht d’zukünfteg Diskus-
sioun iwwert d’Zesummesetzung vum Euro-
paparlament fir Lëtzebuerg vill méi einfach,
wéi dat fréier de Fall war.
Wa mir elo schonns bei spezifesche Lëtze-
buerger Elementer vum Traité sinn, géif ech
nach gäre soen, dass och Lëtzebuerg als
Siège vun den Institutioune bestätegt ass an
domadder och an der Unioun vun deene 27
konsolidéiert ass.
Mir wëssen, wéi wichteg dass d’Presenz
ass fir de Prestige vun eisem Land, fir Lët-
zebuerg, a mir sinn eis och bewosst, wat déi
ronn 10.000 Fonctionnairë fir eis Wirtschaft,
awer och eis Kultur, eis Gesellschaft am All-
gemengen duerstellen a wat fir eng Bedei-
tung e staarken europäesche Pôle zu Lëtze-
buerg fir d’Attraktivitéit vum Land als méig-

leche Standuert fir privat Investisseuren
huet.
D’Anhale vun de Siège-Ofkommen, déi sou-
wuel eng staark quantitativ wéi och qualita-
tiv Vertriedung vun den Institutiounen zu
Lëtzebuerg garantéieren, bleift eng Eraus-
fuerderung, där mir eis och am vergaan-
gene Joer gestallt hunn. Et koum zu enger
Eenegung mat der Kommissioun iwwer en
neie Standuert um Kierchbierg. D’Gesetzes-
projeten iwwert de Centre de Conférences
an déi nei Europaschoul konnten der Cham-
ber virgeluecht ginn. Ech hoffen, dass dës
zwee wichteg Dossiere geschwë mat Ärer
Hëllef kënnen ofgeschloss ginn.
Ech wéilt an dësem Kontext nach eng Kéier
dorun erënneren, dass Lëtzebuerg dëst
Joer eestëmmeg als Siège fir den zukünf-
tege Registre ferroviaire international de-
signéiert gouf. All dës Efforten a Succèsë
wieren net méiglech gewiescht, ouni déi
ausgezeechent Zesummenaarbecht mat
anere Ministèren, a selbstverständlech och
mat der Chamber a mat den Administratiou-
nen. An ech wëll awer hei ee besonnesche
Merci soen als Ausseminister un de Baute-
minister, de Kolleeg Wiseler, an un de Bud-
getsminister Luc Frieden.
Dir Dammen an Dir Hären, Lëtzebuerg
brauch eng staark Europäesch Unioun, an
d’Unioun brauch deen neie Vertrag, an dat
ganz, ganz séier. Duerfir ass et elo un de
Memberstaten, fir d’Ratifikatiounen esou
séier wéi méiglech nom Dezember anzelee-
den. Et wär ideal, wann all Ratifikatioune
kéinten am Laf vum éischte Semester 2008
geschéien. D’Regierung wäert duerfir direkt
uganks Januar dëser Chamber an dem
Conseil d’État de Gesetzestext virleeën. Ech
sinn iwwerzeegt, dass mer kënnen op Är
Zesummenaarbecht zielen.
A wann dann d’Jalonë gesat sinn, fir dass
den Integratiounsprozess weidergeet, da
kann Europa sech och verstäerkt op déi nei
Realitéite vun der Globaliséierung konzen-
tréieren, déi, wéi schonns gesot, souwuel
Opportunitéite wéi och Erausfuerderunge
mat sech bréngen.
Ech wëll dat ënnersträichen: Mir däerfen
d’Globaliséierung net als eng Gefor duer-
stellen an eis wëllen an enger Forteresse
Europe verschanzen. Dat entsprécht weder
eiser Geschicht nach eiser Visioun vun der
Welt.
Et gëllt villméi, Ëmstänn ze schafen, fir dass
eis Stäerkte voll zum Droe kommen an den
europäeschen Interessi respektéiert ass. A
wann ech europäeschen Interessi soen, da
mengen ech natierlech net d’Zomm vun de
jeeweilegen Interesse vun de Membersta-
ten an och net nëmmen d’Zomm vun eise
Maartundeeler, mä och den Asaz an der in-
ternationaler Communautéit fir héich sozial
Standarden, fir Ëmweltnormen, déi zu enger
nohalteger Entwécklung bäidroen, fir de
Schutz vun der intellektueller Propriétéit - fir
nëmmen déi Beispiller ze nennen.
An deem leschte Jorzéngt huet d’Weltwirt-
schaft déif gräifend Ännerungen erlieft. Dës
si sécherlech bedéngt duerch eng Rei vu
Facteuren, mä d’Revolutioun an de Kommu-
nikatiounstechnologië schéngt mir haapt-
sächlech ausschlaggebend fir dës Ent-
wécklung gewiescht ze sinn. Dat huet eng
nei Aarbechtsopdeelung um internationalen
Niveau mat sech bruecht.
Déi impressionnant wirtschaftlech Entwéck-
lung vu verschiddene Schwellelänner ass
déi aner Säit vun dëser Realitéit. China, In-
dien, Brasilien, fir nëmmen dës Länner ze
nennen, veränneren déi grouss ekono-
mesch Gläichgewiichter. Mir kënnen eis
nëmme félicitéieren, dass d’Situatioun vun
hire Bevölkerunge sech verbessert, och
wann dës Verbesserung vum Liewensstan-
dard nach ëmmer net gerecht verdeelt gëtt.
Mir si mam Opkomme vun neie Mäert kon-
frontéiert, déi vun hirer Gréisst hier eemoleg
sinn. Fir europäesch Exportgesellschafte
gëtt et do immens Opportunitéiten ze er-
gräifen, souwuel wat d’Exportatiounen am
Allgemenge wéi och wat d’Investitiounen
ugeet. Och fir den europäeschen Déngscht-
leeschtungssecteur ass de Wuesstumspo-
tenzial op deene Mäert enorm. Ee Beweis
duerfir ass zum Beispill, dass keng Woch
vergeet, ouni dass héichkaräteg Wirt-
schaftsmissiounen aus der Europäischer
Unioun, aus de Memberstate vun der
Unioun an Asien oder a Latäinamerika ginn.
Dat zielt och fir Lëtzebuerg. 2007 ware
sechs Missiounen op Ministerniveau a
China, an Indien, a Brasilien, fir nëmmen déi
Beispiller ze nennen.
Aner Regioune vun der Welt di sech méi
schwéier, fir déi richteg Konditioune fir de
Wuesstum ze schafen. Denke mer beson-
nesch un Afrika. Fir dës Géigende muss do-
fir gesuergt ginn, an Europa huet hei eng
speziell Responsabilitéit, dass d’Globali-
séierung net als Konsequenz huet, déi
kleng Produzente wéi och déi industriell,
kommerziell a finanziell Strukture vun nach
ufällegen Ekonomien ze ruinéieren.

Wou steet déi europäesch Wirtschaft? Et
ass net u mir haut selbstverständlech, en
déif gräifende Gesondheetsbilan ze zéien
am Kontext vun enger Ried iwwert d’Ausse-
politik. Loosse mer nëmme soen, dass d’Re-
sultater vun der europäescher Wirtschaft
am Allgemenge gutt sinn, d’Eurozon mat
abegraff.
D’Erweiderung vun der Unioun huet eng nei
intern Aarbechtsopdeelung ervirbruecht,
déi mir net sollten als negativ ugesinn oder
déi eis misst fir d’Zukunft fäerten doen; ganz
am Géigendeel.
Duerfir huet d’Regierung décidéiert, fir
d’Derogatioune vun der fräier Zirkulatioun fir
d’Bierger aus de Memberstaten, déi 2004
bäigetruede sinn, mat Effet op den 1. No-
vember opzehiewen.
Um europäeschen Niveau gesi mer déi
éischt Erfollegszeeche vun der Strategie vu
Lissabon: een zolitte Wuesstum, ee verbes-
serten Aarbechtsmaart, nei Akzenter, déi an
der Educatioun an an der Recherche gesat
gi sinn.
(Coups de cloche de la Présidence)
Fir deen Trend ze konsolidéieren, muss
d’Unioun hir Reformen awer weiderhi wël-
lensstaark duerchsetzen, hir Interessen no
baussen offensiv verdeedegen, hir Wäerter,
hir Standarden an Norme mat nach méi De-
terminatioun förderen.
Déi europäesch Wirtschaft ass leider nach
net kompetitiv genuch. Mir mussen also
nach méi Effortë maachen, fir déi Reformen
an Ajustementer virunzedreiwen. Europa,
mä och all eenzelne Memberstat, muss
verstäerkt Wäert op d’Educatioun an op
d’Recherche leeën. De Mangel un ausge-
bilte Fachkräften op eisem Aarbechtsmaart
bremst d’Innovatioun an d’Entwécklung vun
der europäescher Ekonomie. Nach ëmmer
verloossen dausende Chercheuren Europa
fir sech an den USA ze etabléieren. Dat
musse mer änneren.
D’Mëttel fir Recherche an Entwécklung ze
bedreiwe musse verstäerkt ginn, an dat
souwuel an der „recherche fondamentale“
wéi och an der ugewannter Fuerschung, der
„recherche appliquée“. D’Europäesch
Unioun huet sech global een Zil vun 3% am
Kader vun der Revisioun vun der Strategie
vu Lissabon ginn. Lëtzebuerg huet schonns
grouss Effortë gemaach a wäert och an
deem Sënn weiderfueren.
D’europäesch Politik muss natierlech dës
Zilsetzung ënnerstëtzen. Net nëmmen an-
deems se d’Fuerschung ënnerstëtzt, mä
och andeems se d’Mobilitéit vun eise Stu-
dente fördert, duerch, zum Beispill, d’géi-
gesäiteg Unerkennung vu Qualifikatiounen
an Diplomer, duerch akademesch
Austauschprogrammer an och duerch eng
intelligent Immigratiounspolitik.
Dëst ass selbstverständlech keng akade-
mesch Fro: Indien a China - fir dës zwee
Länner erëm eng Kéier ze ernimmen - „pro-
duzéieren“ Ingenieuren a Wëssenschaftler
a risegen Zuelen. Et wier och falsch ze men-
gen, dass hir Formatioun manner gutt wier
wéi déi, déi hir Fachkolleegen hei an Europa
hunn; ganz am Géigendeel. Mir mussen
also d’Bedingunge schafen, fir dass eist Bil-
dungswiese weiderhi kompetitiv bleift an
den Uspréch vun eiser Wirtschaftsentwéck-
lung gerecht ka ginn.
Dir Dammen an Dir Hären, Europa muss
och d’Potenzial vu sengem Bannemaart voll
ausschäffen. Dëse muss eng gewësse kri-
tesch Mass hunn, fir sech och weiderhin an
der Zukunft mat deenen anere groussen a
ganz groussen Ekonomië kënnen ze moos-
sen.
Nieft den Effortë vun der Harmonisatioun an
der géigesäiteger Unerkennung vun den
Norme muss dëse Bannemaart vu verschid-
dene fundamentale Prinzipien animéiert
sinn. Do ass de Prinzip vum Ursprongsland
nawell een, wéi mer alleguerte wëssen, vun
deene wichtegsten, dat sief just hei
erwähnt, deen zum groussen Deel den Er-
folleg vun eiser nationaler Ekonomie expli-
zéiert. Déi schwéier Diskussioun haut am
Conseil ECOFIN muss een och ënnert deem
Bléckwénkel gesinn.
D’Kompetitivitéit vun der Wirtschaft däerf
sech net um Ofbau vun dem sozialen Ac-
quis moossen, wéi Verschiddener dat wëlle
gesinn. Et mussen Effortë gemaach ginn,
um europäeschen an och um nationalen Ni-
veau, fir den Aarbechtsmaart méi upas-
sungsfäeg ze gestalten. Hei denke mer,
dass dëst éischter duerch d’Weiderbildung
an d’liewenslaangt Léiere soll geschéien.

Ech wëll ënnersträichen, dass d’Akzeptanz
vun der Globaliséierung an d’Bereetschaft,
fir hir Erausfuerderungen unzehuelen, och
op dem Vertraue berouen, deen d’Salariéen
an de politeschen, ekonomeschen a soziale
System hunn.
Um europäesche Plang setzt d’Lëtzebuerg
sech weider a fir sozial Mindeststandarden,
wéi zum Beispill e Mindestloun, dee Fonc-7788 www.chd. lu
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tioun ass vum PIB. A mir plädéieren och
weiderhin derfir, dass dës Mindeststan-
darden och op dem internationale Plang
sollen duerchgesat ginn, natierlech esou
wäit wéi d’Situatioun vergläichbar ass. De
Respekt vun de sozialen Eckwäerter kann
net aus der Diskussioun iwwert d’Kondi-
tioune vum internationalen Handel ver-
schwannen.
Schlussendlech mussen d’Politike vun der
Unioun och de Kritär vun der Nohaltegkeet
erfëllen an dëst zu engem fundamentale
Bestanddeel vun der Aussepolitik vun der
Unioun maachen.
D’Unioun spillt eng ganz wesentlech Roll
beim Ëmsetze vum Kyoto-Protokoll. Si muss
och weiderhin déi dreiwend Kraaft bleiwen,
fir déi nei Reduktiounsziler vun Ofgaswäer-
ter erreechen ze kënnen, am Hibléck op en
neien internationale Vertrag fir d’Period no
2012. Am Dezember zu Bali schléit
d’Unioun e Gesamtkonzept vir, fir dass dës
Verhandlunge kënnen 2009 ufänken.
Verschiddener vun deene bestehende Me-
chanisme wäerte wahrscheinlech missen
adaptéiert ginn. Ech denken do un den Aus-
tausch vun Emissiounswäerter, fir dass den
Handel sech och op dem Weltmaart kann
duerchsetzen. No Bali, am Januar 2008, soll
d’Kommissioun eng Method virschloen, fir
d’Reduktiounsziler an all Memberstat ze er-
reechen.
Déi Efforten, déi mir scho gemaach hunn,
wéi och d’Ziler, déi mir op nationalem Ni-
veau ugekënnegt hunn, iwwert déi ganz
Period zënter 1990, misste vun der Kommis-
sioun a Betruecht geholl ginn, wann et
heescht, d’Laascht vun den neien Engage-
menter op eng gerecht an op eng objektiv
Manéier tëschent de Memberstaten ze ver-
deelen.
Bei der Ëmsetzung vum europäeschen Zil,
dat jo um Fréijoerssommet 2007 fixéiert ginn
ass an dat de Gebrauch vun 20% vun er-
neierbaren Energië virschreift, mussen
d’objektiv Emstänn vun deenen enge wéi
och vun deenen aneren an der Unioun a Be-
truecht gezu ginn, wann et dann drëm geet,
fir dësen Effort ënnert de Memberstaten ze
verdeelen, an och mat eventuellen Zousaz-
mechanisme vum Bannemaart. Ech wéilt
ënnersträichen, dass fir eis d’Nuklearener-
gie natierlech net a Betruecht kënnt, fir dëse
Kritär vun 20% erneierbaren Energien ze
erfëllen. Aus der Siicht vun der Regierung
ass méi Atomstroum keng Äntwert fir d’Re-
duktioun vun den CO2-Wäerter.
D’europäesch Approche a Saache Klima-
wandel schéngt mir richtungsweisend ze si
fir dat, wat d’europäesch Aussepolitik a
Saache Globaliséierung sollt sinn: op eng
entscheedend Aart a Weis deelhuelen um
Festleeë vun Normen a vu Standarden, mat
dem gudde Beispill virgoen an e multilate-
ralen Effort ustriewen, fir sech ze vergewës-
seren, dass d’Konditiounen och an der in-
ternationaler Konkurrenz fir jiddfereen déi
nämlecht sinn.
Parallell dozou muss d’Unioun d’Entwéck-
lung vu propperen Technologien an effikas-
sen Energien ënnerstëtzen.
An enger Weltwirtschaft, déi weider um Ex-
pansiounskurs fiert, ginn Energien ëmmer
méi rar an och ëmmer méi deier. D’Vervoll-
stännegung vun engem richtege Banne-
maart, notamment am Secteur vum Gas an
och vum Elektreschen, dierft eis erlaben,
d’Zouliwwerungen ze rationaliséieren an do-
duerch och d’Käschten ze drécken. Mir
mussen awer och oppassen, dass do-
duerch keng Monopolsituatiounen entstinn,
wat e besonnesche Risiko fir déi kleng Ré-
seauen ass a wat net zu eisem Zil, fir
d’Präisser ze reduzéieren, bäidroe wäert.
Den europäesche Fréijoerssommet vun dë-
sem Joer huet eis erlaabt, ee wesentleche
Schrëtt no vir ze maachen, an der europä-
escher Energiepolitik an och an hirer ausse-
politescher Dimensioun.
D’Unioun huet sech fir en Ofséchere vun der
Energieversuergung duerch Diversifikatioun
ausgeschwat.
Viru kuerzem huet d’Kommissioun propo-
séiert, dass d’Drëttlänner, wat d’Investisse-
menter am Energiesecteur ugeet, d’Réci-
procitéit respektéiere mussen.
Déi rezent Turbulenzen op den internatio-
nale Finanzmäert beweisen, dass an enger
globaliséierter Welt keen à l’abri vun de
Konsequenze vun den Akte vun Drëtten
ass. D’Kris vun de sougenannten „sub-
primes“ ass e Beweis heifir. D’Onduerch-
siichtegkeet, d’Abstraktioun an d’Distanz zu
de Konsequenzen, mat deene verschidde
Finanzacteuren agéieren, huet en erschre-
ckende Grad erreecht.
Och hei ass d’Unioun gefuerdert, an nei
Richtungen ze denken an zum Beispill der
Iddi vun engem „early warning system“ no-
zegoen.
Här Präsident, d’Unioun däerf net zécken,
op rigouréis Weis hir Wäerter, hir Normen,

hir Interessen an hir Bierger ze verdeede-
gen. Eis Grondpositioun soll d’Géigesäiteg-
keet an de Respekt vun den europäesche
Standarden, wat d’Santé, de Konsumente-
schutz, d’Ëmwelt oder d’sozial Normen
ugeet, bleiwen. Den Entwécklungsniveau
vun engem Land ass natierlech mat a Be-
truecht gezu ginn.
Lëtzebuerg wäert och weiderhin opmierk-
sam bleiwen, fir dass d’Anti-Dumping-
Instrumenter vun der Unioun net ofge-
schwächt ginn. Eng kloer Definitioun vum
communautären Interessi a vum eu-
ropäesche Produzent muss dofir etabléiert
ginn, am Fall vun enger Reform vun dësen
Instrumenter.
Loosst mech an deem Kontext och nach e
Wuert soen zu de Verhandlungen am Kader
vun der Welthandelsorganisatioun. Trotz al-
ler Méi muss ee feststellen, dass dës Ver-
handlungen, déi 2001 zu Doha lancéiert gi
sinn, nach ëmmer net ganz wäit komm sinn.
An deenen nächste Wochen a Méint misste
mer wëssen, ob déi sougenannten Doha-
Entwécklungsronn erfollegräich ofge-
schloss ka ginn oder net. En Échec géif net
nëmmen de Multilateralismus en tant que tel
schwächen, mä hätt virun allem negativ
Konsequenzen op déi äermste Länner, dee-
nen d’Doha-Ronn soll hëllefen, sech besser
an den internationalen Handel ze integréie-
ren. D’EU däerf och do weiderhi keng Méi
scheien, fir dass et zu engem Succès kënnt.
Här President, Dir gesitt, mir hu signifikativ
Atouten, fir als Europäesch Unioun d’Eraus-
fuerderunge vun der Globaliséierung unze-
huelen an och matzegestalten.
Mir sinn doriwwer eraus ee vun deene raren
Acteuren, dee capabel ass, aussen- a sé-
cherheetspolitesch Problemer opzegräifen.
Dat bréngt eng speziell Verantwortung mat
sech. D’Unioun ass sech dëser Verantwor-
tung bewosst an huet sech iwwert déi lescht
Jore verstäerkt d’Instrumenter ginn, fir um
internationale Plang kënnen ze agéieren.
Eisen Objektiv muss et dobäi sinn, de Frid-
densprojet „Europa“ auszeweiden oder
esou wéi de Javier Solana et kierzlech aus-
gedréckt huet: „(…) to act as a credible
force for the good (…) from a continental
agenda, we should move to a global
agenda; from building peace in Europe to
being a peace-builder in the world (...)“.
Eis Politik muss dobäi eng europäesch sinn:
europäesch net nëmmen am Sënn vun en-
ger gemeinsamer Aussepolitik, mä och am
Sënn vun enger spezifesch europäescher
Approche. Eng Approche, déi Diplomatie,
Finanzmëttelen a Sécherheetsinstrumenter
zesummebréngt, déi op Synergië setzt, déi
op Zesummenaarbecht setzt amplaz op
Elenggäng, eng Approche, déi zwar militä-
resch Mëttel och net ausschléisse kann, mä
dës ni als eenzeg Léisung ugesäit.
D’Zäit feelt hei, fir e kompletten Tour d’hori-
zon vun der internationaler Aktualitéit ze
maachen. Dat ass och net den Zweck vun
der Deklaratioun zur Aussepolitik. Ech wéilt
mech konzentréieren op e puer Regiounen
a Beräicher, wou d’Unioun, à différents de-
grés, een Acteur ass am Zesummespill mat
den internationalen Organisatiounen, mat
eisen amerikanesche Partner, mat Russ-
land, mä och mat China.
A kenger Géigend huet Europa esou eng
determinant Roll ze spillen, wéi um Balkan,
an do besonnesch am Kosovo.
Wéi ech d’lescht Joer op dëser Tribün
stoung, hat ech d’Hoffnung, dass 2007 de
Kosovo-Prozess kéint ofgeschloss ginn. Net
dass ech gemengt hunn, et géif einfach
ginn; dat kann et net sinn an esou enger
fundamentaler Fro, wou et jo ëm de Statut
vun engem Territoire geet, wann esou ën-
nerschiddlech Positiounen an Aspiratiounen
openeentreffen, wéi dat am Kosovo de Fall
ass, wa Grondprinzipië vum internationale
Recht wéi de Respekt vun der territorialer
Integritéit vun engem Land an d’Recht op
Selbstbestëmmung vun engem Vollek sech
géigeniwwerstinn. Et huet deemools awer
esou ausgesinn, wéi wann d’Weichen defi-
nitiv gestallt wären.
Haut, ee Joer méi spéit, ass de Statut vum
Kosovo nach ëmmer net geregelt. Den Här
Ahtisaari, deen am Numm vum General-
sekretär vun der UNO 14 Méint laang të-
schent Belgrad a Priština verhandelt hat, hat
ufanks vun dësem Joer missen zur Konklu-
sioun kommen, dass weider Verhandlungen
néierens géifen hiféieren. D’Positioune vun
deenen zwou Säite waren einfach ze wäit
auserneen. Dee Statut, deen hien doropshi
proposéiert huet, war deen eenzegen, deen
him - an ech muss soen, och eis - realis-
tesch geschéngt huet, wann een d’Ent-
wécklung vum Kosovo an deene leschte Jo-
ren an d’Realitéiten um Terrain kuckt: eng in-
ternational iwwerwaachten Onofhängegkeet
mat enger wäitgefächerter ziviler a militäre-
scher Presenz, bei där d’Europäesch
Unioun d’Haaptresponsabilitéit soll hunn.
(Interruption)

D’Unioun huet dës Propositioun voll a ganz
ënnerstëtzt, och wann dat fir deen een oder
fir deen anere vun de Memberstate selbst-
verständlech aus interne Grënn net ëmmer
ganz einfach war. Déi iwwerwaachten
Onofhängegkeet schéngt mer och haut
nach déi allerbeschte Léisung, fir der Aspi-
ratioun vun der grousser Majoritéit vun der
kosovarescher Bevölkerung Rechnung ze
droen, déi sech d’Onofhängegkeet tout
court wënscht, a gläichzäiteg d’Rechter vun
de Minoritéiten am Kosovo - virun allem där
serbescher - ze garantéieren, hire Patri-
moine ze schützen, hir Representatioun am
Stat op allen Niveauen ze garantéieren an
esou d’Multiethnizitéit am Kosovo ze préser-
véieren.

Wéi Der wësst, huet de Sécherheetsrot vun
der UNO keng Décisioun iwwert de Kosovo
kënnen huelen, an dat obwuel dem Här
Ahtisaari seng Propositioun kloer war an
d’Grondprinzipien, déi vum Kontaktgrupp fir
de Statut vum Kosovo definéiert gi waren,
respektéiert. Moskau huet de Prozess, un
deem et jorelaang selwer matgeschafft hat
an deen et Schrëtt fir Schrëtt endosséiert
hat, net méi wëllen a kënne matdroen. Mos-
kau huet sech hanner Belgrad gestallt, dat
eng Onofhängegkeet vum Kosovo, egal ën-
ner wéi enger Form, kategoresch de Mo-
ment refuséiert.

D’Troika vun der Kontaktgrupp, déi dorops-
hi vum Generalsekretär vun der UNO age-
sat ginn ass, soll elo nach eng leschte Kéier
- d’Deadline ass, wéi Der wësst, den 10. De-
zember dëst Joer - Verhandlunge mat de
Serben an den Albaner aus dem Kosovo
féieren; d’Verhandlunge vun der leschter
Chance gewëssermoossen. Mir ënnerstët-
zen der Troika hir Aarbecht voll a ganz. Falls
et zu engem Kompromëss komme kéint,
wär alles wonnerbar. Leider gesäit et am
Moment net wierklech duerno aus. D’Posi-
tioune vun deenen zwou Säite si weiderhin
diametral opposéiert. All Effortë mussen
trotzdeem nach bis den 10. Dezember ge-
maach ginn. Béid Parteie musse bis dohin-
ner all Deklaratiounen a Schrëtt ënnerloos-
sen, déi d’Sécherheetssituatioun um Terrain
kéinten a Gefor bréngen.

Här President, an deenen nächste Méint
kommen doudsécher ganz, ganz schwiereg
Diskussiounen an der EU iwwert de Kosovo
op eis duer. Schwiereg Décisioune sinn ze
huelen, besonnesch wann et zu engem
Échec vun de Gespréicher kënnt. De Ko-
sovo wäert seng Onofhängegkeet dann
eventuell unilateral kënnen deklaréieren.

Ech hunn a wäert mech och weiderhin an
der Unioun dofir asetzen, dass mir gemein-
sam a koordinéiert virginn, wat de Kosovo
ugeet. Et ass dëst eng kruzial Fro fir d’Stabi-
litéit vum Balkan, mä och eng kruzial Fro fir
ganz Europa. Wa mir et hei net fäerdeg
bréngen, zesummen eng Linn ze definéie-
ren, eis Positiounen a Reaktiounen of-
zestëmmen, da sinn eis grouss Deklara-
tiounen iwwer Responsabilitéit a gemein-
sam europäesch Aussepolitik net ganz vill
wäert.

Mir kënnen och nëmmen op d’Ënnerstët-
zung vun eise Partner zielen, wa mer wei-
sen, dass mir et éierlech mengen, an eis
d’Mëttele ginn, fir déi Roll ze spillen, déi mir
fir d’Unioun invoquéieren. Duerfir ass et och
esou wichteg, dass d’Preparatioune fir
d’PESD-Missioun weiderlafen. Ech si ganz
frou als Ausseminister, als Vertrieder vun
der Regierung hei, dass mat Ärer Ënnerstët-
zung schonn d’Engagementer geholl gi
sinn, fir déi Missioun kënnen ze organiséie-
ren. Mir wëllen a mir musse prett sinn, sou-
bal de Statut tranchéiert ass.

(Interruption)

D’europäesch Balkan-Politik limitéiert sech
awer natierlech net op de Kosovo. Den eu-
ropäesche Prozess um Balkan huet et iw-
wert déi lescht Joren erlaabt, esou munech
Fortschrëtter ze maachen. An duerfir musse
mir de Prozess, hin zu méi Demokratie, zu
Fridden, Sécherheet a Wuelstand, och wei-
derhin ënnerstëtzen. Zënter dem Eu-
ropäesche Rot am Juni 2003 zu Thessalo-
niki hunn d’Balkan-Länner all eng eu-
ropäesch Perspektiv, also d’Vocatioun, eng
Kéier Member vun der EU ze ginn, wa si
d’Kritären erfëllen. Dozou sti mir!

Déi europäesch Perspektiv wäert vum 1. Ja-
nuar 2008 un e bësse méi gräifbar sinn,
wann d’Visa-Accorden a Kraaft trieden, a
ville Leit um Balkan et wäerten erlaben, méi
einfach ee Visa fir an d’Unioun ze kréien an
d’europäesch Länner kennen ze léieren,
sief et als Tourist, als Student, als Akademi-
ker oder als Business-Partner. Virun e puer
Wochen hu mer och den Accord de stabili-
sation et d’association mat Montenegro ën-
nerschriwwen, een éischte Schrëtt a Rich-
tung Integratioun. Ähnlech Accorden hu
mer, wéi Der wësst, schonns mat Albanien
an och mat der ehemoleger jugoslawescher
Republik Mazedonien ofgeschloss.

Och mat Serbien ass e sougenannten ASA
négociéiert ginn. D’Négociatioune waren
eng Zäit laang ënnerbrach, well Serbien net
zefridde stellend mam Krichsverbriechertri-
bunal zu Den Haag zesummegeschafft
huet; ee vun de Kritären am Stabiliséie-
rungs- an Assoziéierungsprozess. Wéi déi
nei serbesch Regierung am Fréijoer dëst
Joer an d’Amt komm ass an hire feste Wëlle
bewisen huet, fir besser mat Den Haag ze-
summenzeschaffen, sinn d’Négociatiounen
awer nees opgeholl an elo ofgeschloss
ginn. De Kommissär fir d’Erweiderung, den
Här Olli Rehn, huet leschte Mëttwoch den
Accord mat der serbescher Säit paraphéiert
an esou den Text definitiv fixéiert. Déi
nächst Etapp ass elo d’Ënnerschrëft vun de
27 Memberstaten; et schéngt net evident ze
sinn. An déi Ënnerschrëft ass selbst-
verständlech op en Neits ofhängeg vun der
serbescher Zesummenaarbecht mam
Krichsverbriechertribunal.
Belgrad huet, wéi gesot, an deene leschte
Méint Efforten a senger Zesummenaarbecht
gemaach, mä et feelt nach un där leschter
Portioun politeschem Wëllen, fir konkret Re-
sultater an der Sich no Mladić a Karadžić ze
erreechen, si op Den Haag auszeliwweren a
viru Geriicht ze stellen, an domadder en
däischtert Kapitel an der Geschicht vum
Balkan endlech kënnen zouzemaachen.
Serbien ass ee groussen an ee wichtege
Player um Balkan. D’Dier zur Unioun steet
och Serbien op. Am Interessi vu Serbien
hoffen ech, dass Serbien sech fir eng euro-
päesch Zukunft décidéiert.
Schlussendlech nach e Wuert iwwert d’Si-
tuatioun a Bosnien-Herzegowina. Zënter
Méint zeechne sech hei ëmmer méi grouss
Differenzen haaptsächlech tëschent de Ser-
ben a Moslemen a Bosnien of, ass de poli-
teschen Dialog op e Minimum reduzéiert an
de Reformprozess quasi gestoppt. Ech wéilt
op dëser Tribün en Appel un d’politesch
Kräften a Bosnien-Herzegowina lancéieren,
sech op d’Dayton-Accorden ze besënnen,
fir d’Land op der Schinn vu senger euro-
atlantescher Integratioun ze halen. Déi ver-
schidde Communautéiten a Bosnien hunn
d’Accordë vun Dayton akzeptéiert a musse
sech drun halen. Et ass net akzeptabel,
dass d’serbesch Politiker a Bosnien, um
Hannergrond vum Kosovo-Statut, probéie-
ren, de politesche Kader an d’international
Presenz a Bosnien a Fro ze stellen.
Här President, nieft dem Balkan ass leider
den Noen a Mëttleren Oste sécher déi Re-
gioun, wou d’Unioun am engagéiertsten ass
oder muss sinn, an dat an allen Hisiichten:
politesch, finanziell a wat d’zivil a militä-
resch Presenz ugeet. D’aktiv Partizipatioun
am Quartett, déi iwwer 600 Milliounen Euro
u finanzieller Hëllef pro Joer fir déi Besate
Palästinensesch Gebidder, den TIM („Tem-
porary International Mechanism“), d’PESD-
Missiounen an der Gaza-Sträif, d’eu-
ropäesch Kontributioun zur UNO-Friddens-
trupp am Libanon, d’EU3-Initiativ am Iran…,
si sti fir dësen Engagement.
En Engagement, deen eigentlech och net
erstaunen dierft. Ouni Léisung vum israe-
lesch-palästinensesche Konflikt ass kaum
drun ze denken, déi aner Problemer an der
Regioun an de Grëff ze kréien, sief dat am
Libanon, a Syrien, am Iran, am Irak; an ouni
Fridden am Noen a Mëttleren Osten, keng
nohalteg Stabilitéit un de südleche Grenze
vun der Europäescher Unioun.
Leider huet d’Situatioun an der Regioun
sech trotz intensiven diplomatesche Ver-
mëttlungen am vergaangene Joer net ge-
bessert. Am Contraire!
D’Situatioun an de Besate Palästinensesche
Gebidder huet sech weiderhi verschlech-
tert. D’Effortë vum President Abbas, fir eng
Regierung vun der nationaler Eenheet op
d’Been ze stellen, si gescheitert. D’Gewalt
tëschent de palästinensesche Fraktiounen
huet deeglech zougeholl. An et ass dat ge-
schitt, wat mir ëmmer vermeide wollten: en
Opsplécke vun de palästinensesche Gebid-
der an d’Gaza-Sträif op där enger Säit an
d’Westjordanland op där anerer Säit. A wa
mer gëschter gesinn hunn, wat zu Ramallah
geschitt ass, wou Hamas a Fatah unenaner-
gerode sinn an dat, mengen ech, aacht
Doudeger erginn huet, da gesi mer wéi
schwiereg d’Zesummeliewe vun de Palästi-
nenser selwer de Moment ass.
D’EU-Missioun zu Rafah huet missen, wéi
Der dat wësst,…
(Interruption)
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…ofgezu ginn. De Grenziwwergang mat
Ägypten ass zougemaach ginn, an déi méi
wéi 1,4 Milliounen Awunner am Gaza si vun
der Baussewelt praktesch ofgeschnidde
ginn, mat allen dramatesche Konsequen-
zen, déi dat mat sech bréngt. Zënter dass
d’israelesch Regierung d’Gebitt als Reak-
tioun op d’Rakéitenugrëff op Israel zur
„feindlecher Entitéit“ deklaréiert huet, huet
d’Lag sech nach zougespëtzt.
An dach besteet e Quäntchen Hoffnung!
Fir d’éischt zënter ganz Laangem gëtt et
erëm e crédibelen Effort fir eng Relance
vum Friddensprozess, fir e Retour un de
Verhandlungsdësch. All Ae sinn op d’inter-
national Réunioun geriicht, déi Enn Novem-
ber oder uganks Dezember zu Annapolis
bei Washington soll stattfannen. Nach sinn
net all Hürden iwwerwonnen, net all Parteien
aus der Regioun u Bord, nach ginn d’Er-
waardunge vun Israeli a Palästinenser aus-
erneen, mä fir d’éischt zënter Jore gëtt nees
iwwer Jerusalem, iwwert d’Grenze vun en-
gem zukünftege palästinensesche Stat,
d’Recht op de Retour vun de Flüchtlingen,
de Problem vun den israelesche Kolonien,
d’Sécherheet vun Israel an d’Waasserver-
deelung - déi sechs Themen, déi kruzial fir
en nohaltegen Accord sinn - geschwat.
Uganks leschter Woch hunn ech zu Lissa-
bon un enger Debatt am Kader vum EURO-
MED deelgeholl, wou, nieft der EU an den
arabesche Mëttelmierlänner, souwuel d’Is-
raeli wéi d’Palästinenser vertruede waren.
Kloer war do ze spieren, dass Israel a
Palästina Fridde schléisse wëllen!
D’Israeli sinn zënter dem Krich am Libanon
d’lescht Joer um Punkt ze verstoen an och
ze akzeptéieren, dass hir Sécherheet net
mat militärescher Stäerkt kéint an Zukunft
garantéiert ginn. Eenzeg an eleng e Frid-
densvertrag mat de Palästinenser, also
d’Schafe vun engem palästinensesche Stat,
bréngt Israel déi Existenzsécherheet, déi
him selbstverständlech och zousteet.
D’Palästinenser brauchen e Kalenner. Si
wëllen net, wéi beim Oslo-Prozess, ouni
zäitlech Grenzen an d’Verhandlunge goen.
Dat ass machbar. Et muss duerfir alles dru-
gesat ginn, dass d’Réunioun vun Annapolis
en Erfolleg gëtt, dass d’Chance genotzt
gëtt, fir der Spiral vun Terror, Gewalt an
Demütegung en Enn ze setzen, an dass net
eemol méi d’Extremisten op béide Säiten
d’Iwwerhand behalen.
D’Europäesch Unioun ass bereet, hiren
Deel ze leeschten. Den Aktiounsplang,
deen d’EU amgaangen ass auszeschaffen,
ass geduecht fir d’Parteien ze ënnerstëtze
während der Verhandlungsphas, mä och
duerno - an dat ass wichteg - während der
Ëmsetzungsphas. Et gëllt zum Beispill
d’Perspektive fir d’wirtschaftlech Entwéck-
lung vun engem palästinensesche Stat ze
entwéckelen. Nëmmen esou ka Fridden a
ka Stabilitéit nohalteg geséchert ginn.
Dass och Lëtzebuerg bereet ass, säi Bäi-
trag ze leeschten, hu mir eemol méi wäh-
rend dem leschte Joer jo hei ënner Beweis
gestallt. D’Regierung huet net nëmmen hir
finanziell Hëllef un d’Palästinenser konti-
nuéierlech eropgesat, mä mir sinn och um
Terrain eise Responsabilitéiten am Kader
vun der EU nokomm. Zu deem Engagement
wäerte mir och weiderhi stoen.
Esou wéi mir selbstverständlech zu engem
fräien, demokratesche Libanon stinn!
Hei si gëschter keng gutt Nouvellë komm.
Schonns fir déi drëtte Kéier huet d’Wiel vum
President am Libanon misse verluecht ginn,
well sech kee Konsens op een Numm als
President erausschiele konnt. Nach méi ne-
gativ ass awer d’Tatsaach, dass a Saachen
Internationaalt Tribunal am Libanon oder
Relatioune mat Syrien kee gemeinsamen
Nenner ze fannen ass.
Déi nächsten Deeg a Woche si kruzial fir
d’Zukunft vun deem Land, fir eng Chance
op souverän an onofhängeg Institutiounen,
fir e Wee eraus aus der Konfrontatioun an
der Gewalt. De Premierminister Siniora
brauch méi wéi jee d’Ënnerstëtzung vun der
Europäescher Unioun.
Den Iran, nach een Dossier, wou déi nächst
Zäit hoffentlech méi Kloertext kann era-
bruecht ginn a mir endlech en Alenke vun
den iraneschen Autoritéite gesinn.
D’international Communautéit, an un der
Spëtzt d’Europäesch Unioun, huet et ganz
kloer gesot: D’Dier fir Verhandlunge mam

Iran steet weider op, de substanzielle Pa-
quet, deen d’lescht Joer vum Javier Solana
ënnerbreet ginn ass, läit weider um Dësch.
Den Accord, deen den Iran am Summer mat
der AIEA ofgeschloss huet, ass - wann ëm-
gesat - ee Schrëtt an déi richteg Richtung.
Mä all dat ännert näischt dorun, dass den
Iran seng international Obligatioune muss
anhalen. Den Iran muss sech a Konformitéit
mat de Resolutioune vum Weltsécherheets-
rot setzen. Hie muss endlech all nuklear
Uräicherungs- an och Verschaffungsaktivi-
téite suspendéieren. Soss féiert kee Wee un
neie Sanktioune verbäi.
Mir wëllen eng diplomatesch Léisung. Ech
hunn et schonns dacks gesot: Aussepolitik,
déi mat Krich dreet, huet schonns versot.
Einfach nokucken awer kënne mer net,
wann de Risiko besteet, dass e Land nu-
klear Energie fir Militärzwecker entwéckelt.
Eist grousst Zil bleift - an ech wëll dat nach
eng Kéier widderhuelen, wat ech d’lescht
Joer scho gesot hunn - eng komplett De-
nuklearisatioun vum ganzen Noen an och
Mëttleren Osten. Hei géif och e Friddens-
accord tëschent Israel a Palästina ganz nei
Dimensiounen erschléissen.
Eng Proliferatioun vun de Massevernich-
tungswaffen en général ass a kengem sen-
gem Intérêt.
Gradesou wéi et a kengem sengem Intérêt
dierft sinn, zréckzegoen an eng Zäit vum
Wettrüsten. Mir mussen oppassen, dass mir
kengem liichtfankeg e Virwand liwweren, fir
d’Reaktivéiere vun ale Waffesystemer oder
fir d’Opkënnege vun internationalen Ofrüs-
tungsverträg. Och, a besonnesch an dësem
Beräich, musse mir enk zesummeschaffe
mat eise wichtegste Partner, de Vereenegte
Staten a Russland, mat deem mer eis dëse
Kontinent jo geographesch deelen. Och hei
muss den Dialog priméieren, an dat op al-
len Niveauen, an der Unioun, an der NATO
an och bilateral.
Dir Dammen an Dir Hären: „Unsere Sicher-
heit beginnt am Hindukusch.“ Dat ass e
Saz, deen hutt Der schonns alleguer héie-
ren. Et ass een tentéiert, wann een dee Saz
héiert, en als grëffege Slogan ze verwerfen.
Mä et ass méi wéi nëmmen e Slogan. An dë-
ser ëmmer méi globaliséierter Welt reflek-
téiert dee Saz duerchaus eng Wierklech-
keet.
D’Erausfuerderungen, déi sech an Afgha-
nistan stellen, sinn a groussem Mooss glo-
baler Natur: Terrorismus, reliéisen Extremis-
mus, Drogen. D’Prinzipien, déi et ze verdee-
dege gëllt, sinn universell: Demokratie, Res-
pekt fir d’Mënscherechter, Rechtsstaatlech-
keet.
Mir sinn also alleguerten dovunner betraff!
Wann ech mech dowéinst hei kloer fir e wei-
dert Engagement vun der internationaler
Communautéit, a vu Lëtzebuerg, an Afgha-
nistan ausschwätzen, an dat souwuel am
politesche wéi am militäresche wéi och am
finanzielle Beräich, esou wëll ech awer och
soen, dass d’afghanesch Autoritéite ver-
stäerkt hir Responsabilitéite mussen huelen,
no banne wéi och no baussen.
Déi rezent Evénementer a Pakistan - déi jo
unhalen; den État d’urgence ass net opge-
huewen, och wa Wahle solle virum 9. Januar
2008 stattfannen - hunn d’Situatioun selbst-
verständlech net vereinfacht. Net verein-
facht, wat d’Relatiounen tëschent Afghanis-
tan a Pakistan ugeet, an och net, wat d’Sta-
bilitéit an de Fridden an der Regioun ugeet.
D’Ausruffe vum Ausnahmezoustand an
d’Aussetze vun den demokrateschen Insti-
tutioune kënnen awer op kee Fall d’Äntwert
op den Terrorismus sinn.
Mir fuerderen d’pakistanesch Autoritéiten
op, nees op de Wee vun engem demokra-
tesche Prozess an enger ziviler Regierung
zréckzekommen.
Här President, ech wéilt dës aussepolitesch
Deklaratioun net ofschléissen, ouni iwwer ee
Kontinent ze schwätzen, deem Europa
laang Zäit net déi Wichtegkeet zougemooss
huet, déi em zousteet, nämlech Afrika, mä
mat deem mir iwwert déi lescht Jore konti-
nuéierlech d’Fondementer fir en neien Typ
vu Relatioun geluecht hunn. Eng Relatioun,
déi net op enger Approche „donateur-béné-
ficiaire“ baséiert, mä op engem wierkle-
chen, globale Partenariat.
Éischt Konkretisatioune vun där Approche
kënne mer an der Zesummenaarbecht a
Krisegebidder wéi dem Sudan oder Soma-
lia gesinn, wou d’Europäesch Unioun
ënnerstëtzend intervenéiert; de Friddensef-
fort, d’Friddenstruppen - AMIS respektiv
AMISOM - awer vun der Afrikanescher
Unioun geleet ginn. D’African Peace Facility
ass en anere Schrëtt an déi Richtung:
Duerch dëse Mechanismus sinn iwwert déi
lescht Joren d’Capacitéite vun der Afrika-
nescher Unioun, fir zivil a militäresch Krisen
an Afrika ze géréieren, konsequent ausge-
baut ginn.

Wat net heescht, dass d’Unioun net bereet
wier, d’Verantwortung ze droen a sech um
Terrain ze engagéieren. Esou ass d’EU haut
present mat Missiounen an der Demokrate-
scher Republik Kongo a geschwënn och am
Oste vum Tschad, fir d’Géigend ëm
d’Flüchtlingscampen ze sécuriséieren an
den Accès fir d’international humanitär Hël-
lef fir déi méi wéi 400.000 Flüchtlingen an in-
tern Déplacéierter an der Grenzregioun zum
Darfur ze verbesseren.
D’lescht Joer huet d’Presenz vun enger limi-
téierter Zuel vun europäeschen Truppen an
der RDC d’Duerchféieren, wéi mer wëssen,
vun den éischten demokratesche Wahlen
zënter 40 Joer erlaabt; eng Missioun, un där
iwwregens och Lëtzebuerger bedeelegt wa-
ren.
D’Unioun sicht awer geziilt d’Kooperatioun
an d’Partenariat.
E Partenariat, dat um EU-Afrika-Sommet,
deen den 8. an 9. Dezember zu Lissabon
stattfënnt, ënnermauert soll ginn duerch e
gemeinsamen „EU-Afrika-Strategie-Pro-
gramm“. Eng Strategie déi, wéi den Numm
et seet, gemeinsam mat eisen afrikanesche
Partner ausgeschafft ginn ass an déi véier
grouss Prioritéiten identifizéiert: Fridden a
Sécherheet, Bonne gouvernance a Mën-
scherechter, Handel a regional Integratioun,
an da selbstverständlech och d’Entwéck-
lungsfroen.
D’Ëmsetzung vun där Strategie soll duerch
zwee- bis dräijähreg Aktiounspläng garan-
téiert ginn, vun deenen deen éischten um
Sommet zu Lissabon scho kéint adoptéiert
ginn. Dësen éischten Aktiounsplang gesäit,
nieft de Prioritéite vun der Strategie, Parte-
nariater a Gebidder wéi Energie, Klimawan-
del oder Migratioun vir.
Ech hat de Mëtteg schonns d’Geleeënheet,
iwwert dat eent oder dat anert vun dësen
Themen allgemeng ze schwätzen, iwwert
d’Erausfuerderungen, deene mer eis an
deenen Domäner ze stellen hunn. Et
schéngt mir ganz wichteg, dass mer déi Su-
jeten och am Kader vun eisem Partenariat
mat Afrika gesinn.
Et gëllt awer och, a vläicht nach méi, fir de
Beräich vun der Migratioun.
Eng éischt euro-afrikanesch Ministerkonfe-
renz, un där den delegéierte Minister Nico-
las Schmit deelgeholl huet, huet d’lescht
Joer am Juli zu Rabat stattfonnt. Eng zweet
am November 2006 zu Tripoli.
Déi zwou Säite ware sech dobäi eens, dass
d’Zesummenarbecht a Froe vu Migratioun
an Entwécklung wesentlech ass an dass
nëmmen e Partenariat, dat op gedeelter
Verantwortung baséiert, an eng global Ap-
proche Äntwerte kënne ginn op d’Erausfuer-
derungen, dei sech um Niveau vun den Ur-
sprongs-, Transit- an Destinatiounslänner
stellen.
Et war ee sech och eens, dass d’Migra-
tiounsfluxen net zu neien Antagonismen të-
schent Norden a Süden däerfe féieren, dass
et gëllt d’Migratioun ze géréieren, hir iwwer-
wiegend positiv Aspekter zum Droen ze
bréngen, mä och zesumme géint illegal Mi-
gratioun a Mënschenhandel virzegoen.
D’Moossnamen, déi am Aktiounsplang vun
Tripoli festgehale sinn, reeche vun der
verstäerkter Bekämpfung vun Aarmut an
Ënnerentwécklung iwwert d’Kooperatioun,
iwwer Krisemanagement, dem Austausche
vun „best practices“ a Mobilitéitsprogram-
mer, bis bei d’Förderung vun der legaler Mi-
gratioun.
Et ass dëst e ganz wichtege Bestanddeel
vun der Gemeinsamer EU-Afrika-Strategie
an dem Partenariat, dee mir zu Lissabon
wäerte beschléissen.
Och wann d’Verhandlungen iwwert d’Ac-
cords de partenariat économique net zu de
formellen Theme vum Sommet wäerte ge-
héieren, wäerte si awer sécher vun eisen
afrikanesche Partner ugesprach ginn. Véier
vun deene sechs Regioune vun den ACP-
Staten, mat deenen d’Europäesch Unioun
dës Accordë wëllt ofschléissen, sinn an
Afrika. Ausserdeem figuréiert den Handel
an d’regional Integratioun als eng vun de
Prioritéite vun der Gemeinsamer Strategie.
Well der Unioun hire préférentiellen Handels-
regime mat den ACP-Länner net OMC-kon-
form ass, si mer obligéiert, nodeem mer
schonns eng Kéier eng Frist gefrot haten, déi
elo ofleeft, ech mengen den 31. Dezember,
dësen ze ersetze bis Enn vun dësem Joer.
Een Haaptvolet vun dësen Accorden ass
den Handel besser als Mëttel fir d’Entwéck-
lung anzesetzen. Et geet also drëm, eise
Partner d’Méiglechkeet ze ginn, duerch
konkret Ennerstëtzung - mat de Mëttele vum
10. FED a mat Zousazhëllefen - regional
Mäert opzebauen oder dës Mäert ze ver-
besseren. Et geet net drëm, dës Länner ze
forcéieren, hir Mäert vun haut op muer ganz
opzemaachen. Et gëtt sécher eng Kompo-
nent Réciprocitéit an dësen Accorden, mä
si muss an der Zäit ganz staark gestaffelt

sinn, iwwer zéng bis 15 Joer, a liéiert un eis
Ënnerstëtzung.
Verschidde sensibel Produkter musse ganz
erausgeholl kënne ginn. Mir sinn iwwer-
zeegt, dass d’Approche vun der Unioun, déi
den nächste Méindeg vun de Ministere vun
der Unioun och nach eng Kéier am Sënn
vum Développement verbessert gëtt, fair an
équilibréiert ass, an dass et am Interessi
vun all den ACP-Länner wär, op dëser Basis
d’Négociatioune bis Enn des Joers kënnen
ofzeschléissen. Vill Länner waarden op en
Ofschléisse vun esou engem Accord.
Här President, et ass also méi wéi genuch
Substanz do fir Gespréicher mat eisen afri-
kanesche Partner.
Leider huet sech jo déi lescht Méint d’Dis-
kussioun net esou ëm d’Substanz vun
deene Relatioune gedréint, mä ëm den Här
Mugabe a seng eventuell Presenz um Som-
met vu Lissabon. Ech wëll et hei nach eng
Kéier ganz kloer soen: Mir hunn net déi ge-
réngste Sympathie fir ee Mann, dee säi Vol-
lek veraarme léisst, dee seng Leit zwéngt,
hir Heemecht ze verloossen, deen d’poli-
tesch Oppositioun brutal ënnerdréckt. Mir
sti voll a ganz zu de Sanktiounen, déi
schonns am Februar 2002 vun der Europä-
escher Unioun géint d’Dignitairë vun deem
Regime imposéiert an zënterhier och regel-
méisseg verlängert gi sinn. Et sinn dat iw-
wregens keng ekonomesch Sanktiounen,
wéi den Här Mugabe et wëllt gleewen dinn.
Et si villméi geziilte Sanktiounen, déi sech
géint d’Haaptwürdenträger vum Regime
riichten: Reesverbuet, Afréiere vu Konten,
Waffenembargo an esou weider.
Et si keng ekonomesch Sanktioune geholl
ginn, fir net d’Populatioun domadder ze tou-
chéieren.
Et kann also keng Diskussioun doriwwer
sinn, dass och mir méi wéi frou wären, wann
den Här Mugabe an engem Mount net géif
zu Lissabon optauchen. Mir mengen awer
och, dass et hei net drëm geet, fir d’Rela-
tioune vun der Europäescher Unioun mat
Simbabwe a sengem President an de Vier-
dergrond ze setzen. Et geet villméi ëm d’Re-
latioun mat engem ganze Kontinent, ëm
d’Relatiounen tëschent zwou regionalen Or-
ganisatiounen, ëm Zesummenaarbecht, ëm
Dialog. Et geet ëm villes, a mir sollten et net
engem Eenzelnen iwwerloossen, d’Relatiou-
nen tëschent der Europäescher Unioun an
Afrika ze diktéieren. Duerfir ass d’Partena-
riat eis vill ze vill wichteg.
Ech kann Iech eppes versécheren: D’EU
wäert sech d’Geleeënheet net entgoe loos-
sen, fir am Här Mugabe senger Presenz
ganz kloer op de Manktum a Saache Mën-
scherechter an och op déi katastrophal Lag
a Simbabwe hinzeweisen an d’Positioun vun
der EU an deem Fall onmissverständlech ze
erläuteren.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
virun 18 Joer ass d’Berliner Mauer gefall.
Domadder huet d’Geschicht, an d’Völker,
déi d’Geschicht maachen, opraume wëlle
mam Nationalismus, mam Rassismus, mat
den Haassideologien, deenen déi fuercht-
bar Evénementer vum 20. Jorhonnert zou-
zeschreiwe sinn.
De Fall vun der Mauer ass och d’Symbol
vum Zerbrieche vun engem Regime, wou
d’Denk- an d’Aktiounsfräiheet vum Mënsch
konditionéiert war.
Et ass deemools e Ruck duerch d’Welt
gaangen, deen onmissverständlech eis al-
leguerte gesot huet, dass de Mënsch Fräi-
heet esou néideg brauch fir ze liewen, wéi
Loft fir ze ootmen.
D’Aussepolitik, d’EU-Politik an der Welt vun
haut, am Europa vun de 27 Länner, setzt de
Mënsch, seng Dignitéit, seng Rechter, seng
Sécherheet an de Mëttelpunkt vun hirer Ak-
tioun.
An deem Sënn handele mir um Balkan, an
deem Sënn handele mir am Noen an am
Mëttleren Osten an an Afrika a setzen eis an
um internationale Plang an an de verschid-
dene multilateralen Organisatiounen.
Lëtzebuerg wäert weider seng Verantwor-
tung huelen, seng Roll an der europäescher
Aussepolitik spillen an op seng Manéier
seng Plaz an der globaliséierter Welt be-
haapten.
D’Mënschheet däerf ni méi duerch Mauere
gedeelt ginn, mä muss duerch Solidaritéit
zesummebruecht ginn.
Ech soen Iech Merci.
❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!
❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Domadder, Dir Dammen an Dir Hären, si
mer um Enn vun der Sitzung vun haut
ukomm. D’Debatt iwwert d’Erklärung vum
Här Ausseminister fënnt muer de Mëtteg um
hallwer dräi statt.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 16.02
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virun hirer Opnahm zougestallt a si musse
se akzeptéieren. Dat heescht, datt mer et
neie Bäitrëttslänner, um westleche Balkan
besonnesch a jenseits vun deem sengem
Osten, musse kloermaachen, datt et Opt-
inen an Opt-outen, en Europa op d’Mooss,
net dauerhaft ka ginn. Oder mir landen
dauerhaft eben an enger Situatioun, wou déi
eng innerhalb vun der Unioun méi zesumme
wëlle maachen, wéi anerer, déi un där gan-
zer Politik deelhuelen. Dat ass zwar net
ideal, awer besser wéi e Gesamtprojet, dee
riskéiert sech auszelafen, well en ëmmer
méi vun ëmmer méi Memberstate verwäs-
sert gëtt.
Här President, et ass duerchaus virstellbar,
datt mir eis eng Kéier missten driwwer ee-
negen, datt et eng Kärunioun gëtt, déi esou
fonctionnéiert, wéi dat vun der Verfassung
an Aussiicht gestallt gouf, an do ronderëm
Kreesser vu politescher a wirtschaftlecher
Integratioun, deenen hire Grad variéiert.
Esou wiere vläicht an zéng Joer net 30 oder
35 State Member vun därselwechter
Unioun, mä si all géifen un Deeler vun der
Politik vun där Kärunioun partizipéieren.
Dëst ass souwuel eng Perspektiv fir Staten,
déi déi komplett politesch Integratioun
scheien, wéi och fir solcher, déi aus institu-
tionellen oder geographeschen oder anere
Grënn eng vollstänneg Memberschaft an
der Unioun net fir déi richteg Optioun halen.
Wichteg ass op jidde Fall, datt déi Länner,
déi zesumme wëlle virun op deem Wee
goen, dee mer mam Verfassungsvertrag
gezeechent haten, dorunner net vu State
gehënnert ginn, deenen esou eng Dé-
marche net geheier ass.
Een Domän, Här President, vun europä-
escher Politik ass dee vun hirer gemeinsa-
mer Aussen- a Sécherheetspolitik. Do ass et
am Hibléck op déi global Erausfuerderun-
gen, déi sech an allen Ecke vum Planéit
stellen - wat par rapport zu eppes Ronnes,
wéi e Planéit et ass, ka geometresch falsch
kléngen -, dringend ubruecht, datt d’Unioun
mat enger Stëmm schwätzt, wa se sech mat
globaler Politik beschäftegt.
D’Tatsaach, datt deen neien Traité en Héije
Vertrieder fir Aussepolitik virgesäit, dee
gläichzäiteg Vizepresident vun der Kommis-
sioun ass an de Conseil fir Aussebezéiunge
vun der Unioun presidéiert, ass fir d’Siicht-
barkeet vun esou enger politescher Ambi-
tioun fundamental. Mä eleng dëse Vertrie-
der, dee jo eigentlech sollt Ausseminister
heeschen, kritt keng Politik ëmgesat, déi net
vun alle Membere gewollt a gedroen ass.
Allze dacks hunn eenzel - virun allem gréis-
ser - Memberstate jo eng aussepolitesch
Agenda, déi zimlech speziell ass. Dat muss
sech änneren, wa mer zesumme wëllen
eppes erreechen. Den Noen Osten, Pakis-
tan, Afrika, d’Relatioune mat China, Indien,
Russland: All dëst si Felder, op deenen
d’EU gutt géif drun doen, mat enger Posi-
tioun opzetrieden, fir datt mer gemeinsam
kënnen dee politeschen Erfolleg hunn, dee
mer eis zu Lëtzebuerg jo dacks fir déi ge-
meinsam europäesch Aussepolitik erhoffen.
Mir sinn eis jo och hei am Haus am Fong al-
leguerten eens, datt d’Lëtzebuerger Ausse-
politik am Fong europäesch Aussepolitik
ass an datt mer déi Interesse vun eisem
Land idealerweis deckungsgläich mat
deene vun der europäescher Aussepolitik
gesinn. Dat ass de Grond, woufir mir als
klengen EU-Memberstat méi staark op eng
wierksam europäesch Aussepolitik halen,
wéi verschidde méi grousser.
Domat wär ech da bei der „richteger“ Aus-
sepolitik, nees tëschent Gänseféisercher,
ukomm.
Op d’Nopeschkontinenter an e puer méi dä-
reg Dossiere kommen ech gläich ze
schwätzen, mä virdru wollt ech e Sujet
ugoen, deen alles aneschters wéi harmlos
ass. Ech schwätze vun der Zukunft vun de
Staten um Westbalkan. Et gëtt eng souge-
nannten europäesch Perspektiv fir déi
meescht Staten um Westbalkan. Et gëtt Of-
kommesse mat der Ukraine a mat Molda-
wien, déi a Richtung Memberschafts-
verhandlunge weisen. Dat ass richteg esou.
All dës sinn europäesch Staten. Si leien um
Territoire vun Europa an hunn also loge-
scherweis d’Vocatioun, der Unioun kënne
bäizetrieden, wa si dann d’Kritäre vun en-
gem Bäitrëtt erfëllen.
Mä et gëtt notamment um Westbalkan eng
Regioun, déi an hirer heiteger Confectioun
all déi Spannungselementer dréit, déi an
där Zäit viru 15 Joer an nach manner laang
zréck do zu Kricher gefouert hunn. Ech
schwätze vum Kosovo. Dëst Gebilde -

aneschters kann een am Moment eigent-
lech net méi soen - huet haut en absolut
eenzegaartege Statut, deen awer net defini-
tiv soll sinn. Nominell ass de Kosovo eng
serbesch Provënz, an déi Resolutioun vum
UNO-Sécherheetsrot, déi d’Verwaltung vun
der Weltorganisatioun op deem Territoire
begrënnt an definéiert, geet dovun aus, datt
de Kosovo en Deel vu Serbien ass an datt
dat och esou bleift.
Dat gesäit de Kosovo mat enger iwwerwäl-
tegender albanescher Populatiounsmajori-
téit - et sinn haut bal 95% - natierlech ganz
aneschters. Zënter dem Enn vum Kosovo-
Krich 1999 steet dës Provënz ënner UNO-
Verwaltung. Serbien huet kengerlee Kontroll
iwwert dësen Deel vu sengem Territoire, ëm-
merhi 15%, mat 20% vun der gesamter Po-
pulatioun vu Serbien. De Kosovo selwer,
also seng albanesch Majoritéit strieft no
Onofhängegkeet, mä déi konnt a jorelaan-
gen Efforten net mat Serbien verhandelt
ginn.
Elo gesäit et dann esou aus, datt de Son-
dervermëttler vum UNO-Generalsekretär,
de fréiere finnesche President Martti Ahti-
saari, seng Konklusiounen aus deene sël-
leche Ronnen, déi en zu Belgrad an zu
Priština gedréint huet, virun e puer Méint
schonn op den Dësch geluecht huet. Op-
grond vun der Onméiglechkeet, déi ser-
besch an déi kosovaresch Positiounen ën-
ner een Hut ze kréien, recommandéiert den
Här Ahtisaari eng sougenannten iwwer-
waachten Onofhängegkeet vum Kosovo als
definitive Statut.
Ech erspueren Iech den Detail, Dir Dammen
an Dir Hären, vun der Definitioun vun „iw-
werwaacht“. Dat ass och net schrecklech
relevant. Relevant ass, datt eng Onofhän-
gegkeet vum Kosovo recommandéiert gëtt,
ouni datt d’UNO esou eng Perspektiv an hi-
rer Resolutioun 1244 formell an Aussiicht
gestallt hätt.
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
déi lescht Wochen, während deenen nach
sollt no enger definitiver Léisung opgrond
vun dësem virgenannten Ahtisaari-Rapport
gesicht ginn, lafen den nächsten 10. De-
zember aus. Villes deit dorop hin, datt dee
Moment de Kosovo unilateral seng On-
ofhängegkeet erkläert, an déi och vun en-
ger Partie Staten, dorënner déi Vereenegt,
géif séier unerkannt ginn. An der Europä-
escher Unioun ginn déi affichéiert Haltunge
géigeniwwer vun esou enger Deklaratioun
auserneen, mam Effekt, datt wuel nees eng
Kéier de Risiko besteet, datt eenzel Mem-
berstaten eng kosovaresch Onofhängeg-
keet géifen unerkennen an anerer net res-
pektiv eréischt méi spéit. Mä dat ass nach
de klengste Problem hei.
Dee grousse Problem ass, datt en uner-
kannten onofhängege Kosovo e beispilllose
Virgang an der moderner Geschicht wär. E
souveräne Stat, dee Member vun der UNO
ass - Serbien -, kritt e substanziellen Deel vu
sengem Territoire amputéiert. Déi territorial
Integritéit vu Serbien wär mat esou enger
Aktioun hifälleg. Dat ass en äusserst ge-
féierleche Prezedenzfall.
Wat geschéich an esou enger Optioun mat
der Republika Srpska, deem serbeschen
Deel vu Bosnien-Herzegowina, engem Stat,
deem seng Institutioune vun enger éierle-
cher Betruechtung eraus iwwerhaapt net
méi funktionéieren an dee just nach um Pa-
beier existéiert?
Wie wëllt dann där Republika Srpska a Ser-
bien et iwwelhuelen, wa si géifen décidéie-
ren, e gemeinsame serbesche Stat ze bil-
den? Wat bléif dann iwwreg vu Bosnien-
Herzegowina? Wären d’Accordë vun Day-
ton, déi no schrecklech vill Doud a Leed
geschloss goufen, hifälleg?
Bosnien-Herzegowina dout - dat hätt een an
enger zynescher Betruechtung jo méi ein-
fach kënnen hunn! Schliesslech war de
Bosnië-Krich an déi spéider international In-
terventioun do jo eng Affär, déi sollt dorop
erauslafen, datt dat aalt jugoslawescht Bos-
nien-Herzegowina géif tëschent Serbien a
Kroatien opgedeelt ginn, oder eben och net.
Mat wéi engen Argumenter, Här President,
wëllt eng international Gemeinschaft, déi
sech selwer eescht hëlt, no der Unerken-
nung vun der kosovarescher Onofhängeg-
keet nach deene véier net unerkannte Sta-
ten um Territoire vun der fréierer Sowjet-
unioun d’Unerkennung verweigeren?

❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.
Huet d’Regierung der Chamber eppes mat-
zedeelen?

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Ministre des Af-
faires étrangères et de l’Immigration.- Neen,
Här President.

❱❱❱ M. le Président.- Den honorabelen
Här Meyers huet d’Wuert gefrot fir den Dé-
pôt vun enger Proposition de loi.

1. Dépôt d’une proposition de
loi

❱❱❱ M. Paul-Henri Meyers (CSV).-
Merci, Här President, dass Der mer d’Wuert
gitt. Ech wëll hei den Dépôt maache vun en-
gem Gesetzesvirschlag, deen d’Gesetz
vum 25. Februar 1979 iwwert d’Europawah-
len ofännert. Déi Proposition de loi gesäit
zwou kleng Ännerunge vir.

Dat eent ass, dass den Artikel 106 ofgeän-
nert gëtt. D’Zuel vun de Kandidate pro
Lëscht gëtt vun zwielef op sechs erofgesat.
D’Artikelen 111 an 114 ginn esou wäit geän-
nert, dass an Zukunft amplaz eng Case
hanner all Numm, zwou Casen hanner all
Numm stinn. Dat heescht, dass an Zukunft
all Kandidat zwou Stëmme ka kréien, am-
plaz bis elo nëmmen eng. Domat alignéiere
mer och d’Lëschte vun den Europawahlen
op déi vun den Nationalwahlen a mir hoffen,
dass déi Kritiken duerch déi ganz kleng Än-
nerung e wéineg kënnen agedämpt ginn.

- Proposition de loi N°5803 portant modifi-
cation de la loi modifiée du 25 février 1979
relative à l’élection directe des représen-
tants luxembourgeois au Parlement euro-
péen.

Merci, Här President.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Meyers.
D’Chamber deelt Är Hoffnung. Da kucke
mer, fir déi Proposition de loi esou séier wéi
méiglech duerch d’Instanzen ze kréien.

Dir Dammen an Dir Hären, léif Kolleegen,
mir hunn haut de Mëtteg d’Debatt iwwert
d’Deklaratioun vum Här Ausseminister Jean
Asselborn, déi hie gëschter hei gemaach
huet iwwert d’Europa- an d’Aussepolitik.
D’Riedezäit ass nom Modell 2 festgeluecht.
Et si bis elo ageschriwwen: déi Häre Mosar,
Goerens, Fayot, Braz an Henckes an och
d’Madame Err.

(Interruption)

Den Här Jaerling mellt sech och nach. Da
schreiwe mer hien och nach op d’Lëscht.
Den éischte Riedner, deen d’Wuert kritt, ass
den honorabelen Här Mosar.

2. Débat sur la politique euro-
péenne et étrangère

❱❱❱ M. Laurent Mosar (CSV).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, gëschter
huet den Ausseminister Jean Asselborn a
senger Deklaratioun eng breet Palette vun
Themen ugeschnidden, déi ënnert dem Ue-
werbegrëff „Aussepolitik“ kënne gebündelt
ginn. Tatsächlech ass d’Aussepolitik e kom-
plexe Phenomeen, dat mat Europa, den eu-
ropäeschen Nopeschregiounen, anere Kon-

tinenter an de Groussmuechten hirer Inter-
essegestioun gradesou vill ze dinn huet, wéi
mat der wirtschaftlecher Globaliséierung,
de weltwäite Finanzstréim, dem Aussenhan-
del allgemeng an dem planetare Schutz vun
Ëmwelt a Klima.

Ee ganzen an en exhaustiven Tour duerch
dëst wäit Feld ass am Kader vun enger De-
batt wéi där vun de Mëtteg kaum méiglech.
Duerfir wëll ech, grad ewéi den Ausseminis-
ter och, mech op eng Partie Aspekter kon-
zentréieren, déi an dësem Moment fir d’Aus-
sepolitik vun eisem Land vu besonnescher
Bedeitung sinn. Dat maachen ech awer net,
ouni virdrun dem Ausseminister Jean Assel-
born fir seng Deklaratioun Merci ze soen an
där Politik, déi hien zesumme mam dele-
géierte Minister Nicolas Schmit féiert, d’Ën-
nerstëtzung vun der CSV-Fraktioun zouze-
sécheren.

Här President, ech wëll am Wesentlechen
op Froen agoen, déi där „richteger“ aus-
sepolitescher sinn - tëschent Gänseféiser-
cher -, also net esou séier op déi uniouns-
intern europäesch Politik. Tatsaach ass, datt
mer jo virun e puer Woche schonn hei am
Haus eng Debatt iwwer en neie Grondlage-
vertrag fir d’Europäesch Unioun haten,
deen d’Stats- an d’Regierungschefen am
Oktober zu Lissabon konnte ficeléieren.

Ech hat du scho Geleeënheet, fir d’Zefrid-
denheet vu menger Fraktioun iwwert dësen
Accord zum Ausdrock ze bréngen. Et war
vu fundamentaler Wichtegkeet fir d’Zu-
kunftsperspektive vun der europäescher In-
tegratioun, datt nom Échec vum Verfas-
sungsvertrag en neien Traité konnt verhan-
delt ginn, deen dat Wesentlecht vun der
Substanz vun der Verfassung iwwert d’Dis-
tanz rett. Dozou gehéieren absolut dringend
an noutwendeg institutionell Reformen,
d’Rechtsverbindlechkeet vun der europä-
escher Grondrechtecharta, d’Ofschafe vun
de Pilieren, déi wäitgehend Communautari-
séierung vun all europäesche Politiken, an
d’Rechtsperséinlechkeet fir d’Unioun, déi
hir et erlaabt, internationalen Organisatiou-
nen an Normen en tant que tel bäizetrieden.

Maache mir eis awer näischt vir: De Som-
met vu Lissabon an déi rhetoresch Schie-
der, déi him vu verschiddene Quartiere vi-
rausgeworf goufen, huet och däitlech gewi-
sen, datt mer an der Unioun vun deene 27
net méi an der Grënnergemeinschaft vun
deene Sechs liewen. Meenungsverschid-
denheeten iwwert d’Finalitéit vum europä-
eschen Exercice an iwwert d’Methoden an
d’Mëttelen, fir déi grouss Ziler vun der euro-
päescher Politik ze erreechen, si reell.

Mir sinn nach ëmmer an deelweis a
verstäerktem Mooss mat Opt-inen an Opt-
oute befaasst. Vill Memberstate verlaangen
eigentlech en Europa à la carte. Op Dauer
geet dat net alles gutt. Et kann net fir all
Memberstat déi Unioun ginn, déi doheem
bei de Wieler vun deem, deen do grad re-
géiert, am beschten ukënnt. Europa, d’Eu-
ropäesch Unioun virun allem, brauch och no
Lissabon weider Orientéierung, fir datt dë-
sen eenzegaartege Projet ka weiderentwé-
ckelt a verdéift ginn. Well just mat Erweide-
rung - dat hu mer am Kontext vum Ratifika-
tiounsprozess vum Verfassungsvertrag ge-
sinn - geet et net duer.

En Europa, wat just ëmmer méi breet an do-
fir op méi Plaze manner déif gëtt, ass net an
eisem Sënn. Duerfir wëll ech am Hibléck op
weider Accessiounen zur Unioun soen:
D’Regele vum Club si bekannt. Seng Statute
souzesoe kréien déi potenziell nei Membere
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An iwwerhaapt, wat géif dann eng méi all-
gemeng Afrostellung vu Grenze queesch
iwwert de Globus verhënneren? An Afrika
waart Somaliland dorop, datt et endlech
unerkannt gëtt, amplaz vum somalesche
Stat, deen definitiv net funktionéiert. Där
Beispiller fënnt een nach.
Eppes aneschters ass an der Recomman-
datioun vum Här Ahtisaari besonnesch
wichteg. Do steet nämlech dran, datt deen
iwwerwaacht onofhängege Kosovo nimools
dierft mat engem anere Stat fusionéieren.
Domadder ass Albanien gemengt. Am
Kloertext: Dat albanescht Vollek géif quasi
per internationalem Beschloss dozou ge-
zwonge ginn - och eng Première an der Ge-
schicht -, an zwee verschiddene State mus-
sen ze liewen.
Héich interessant, Här President, Dir Dam-
men an Dir Hären, besonnesch am Hibléck
op en alen Alliéierte vum kommunisteschen
Albanien ënnert dem Enver Hoxha, nämlech
China.
Et gëtt eng Volleksrepublik China um Fest-
land an eng Republik China op Taiwan.
Woufir, a mat wat fir engem Recht géif een
un enger sougenanntener Ee-China-Politik
festhalen, wann et zwee Albanien net nëm-
men däerf, mä muss ginn?
23 Milliounen Taiwanesen, déi endlech wéil-
ten un den Affäre vun der Welt als uner-
kannte Stat deelhuelen, waarde mat vill
Spannung op d’Opléisung vum Kasus Ko-
sovo. Ech wëll soen, datt déi Kosovo-Saach
immens vill weidert Konfliktpotenzial a sech
dréit, och fir d’Zukunft vun der Adhésioun
vun de State vum Westbalkan zur Europä-
escher Unioun. Eng liichtfankeg Unerken-
nung vun engem onofhängege Kosovo kéint
Kreesser zéien, déi haut keen iwwerbléckt,
mä vläicht ass et fir en total...

❱❱❱ M. le Président.- Här Mosar, erlaabt
Der eng Zwëschefro vum honorabelen Här
Grethen?

❱❱❱ M. Laurent Mosar (CSV).- Ma sé-
cher, ëmmer gär.

❱❱❱ M. Henri Grethen (DP).- Zu deem,
wat den honorabelen Här Mosar do iwwer
China gesot huet, wollt ech froen, ob dat
d’offiziell Positioun vu senger Partei ass?
Well ech war virun e puer Joer mam Premier
Jean-Claude Juncker a China an ech hunn
aneres an Erënnerung.

❱❱❱ M. Laurent Mosar (CSV).- Här Gre-
then, Dir hutt mer da schlecht nogelausch-
tert. Dir hätt solle menge ganzen Dévelop-
pementer bis zum Schluss nolauschteren,
dann hätt Der déi Positioun och erausfonnt.
Här President, mat Ärer Erlaabnis fueren
ech virun.

❱❱❱ Une voix.- Neen, sot ons dat!

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. Laurent Mosar (CSV).- Här Gre-
then, elo kommen ech justement - wollt ech
elo soen - Här President, zu engem Theme-
wiessel. Ech hu China kuerz gesträift, ...
(Interruptions)
...an elo lauschtert emol ganz gutt no!

(Interruptions)

❱❱❱ M. le Président.- Lauschtert dem Här
Mosar no, wann Der wëllt!

❱❱❱ M. Laurent Mosar (CSV).- Dozou
muss awer nach méi, Här Grethen, gesot
ginn. Ofgesi vun de Klassiker - der net
wierklech iwwerzeegender Situatioun vun
de Mënscherechter an der Volleksrepublik
an der Persistenz vun engem diktatorial re-
géierten Uewregkeetsstat, dee mer soss
néierens op der Welt géifen esou einfach
akzeptéieren -, stelle sech eis an där euro-
päescher Aussepolitik eng ganz Rei aktuell
Froen am Zesummenhang mat China, Här
Grethen!

Do wär zum engen dee chronesch ënner-
bewäerte chineesesche Yuan, deem säi
Wäert als net konvertibel Währung vun der
Regierung gesteiert gëtt. Dee Yuan, wéi en
haut steet, mécht chineesesch Exporter bei
eis einfach an europäesch Importer a China
ëmmer méi schwéier. Parallell derzou sam-
melt China Reserven an Devisen, déi sech
mëttlerweil op ronn 1,5 Billiounen Dollar be-
lafen. Dat ass eng Zuel mat zwielef Nullen!

An anere Wierder: Déi staatlech gesteiert
chineesesch Finanzwirtschaft erlaabt et
China, sech duerch kënschtlecht Niddreg-
hale vu senger eegener Währung anstän-
neg an der Welt ze beräicheren, während
Importer dohinner aus der Eurozon esou
lues zu Science-Fiction verkommen. Dat
geet net!

Wann e Stat, esou wéi d’Volleksrepublik
China, Member vun der Welthandelsorgani-
satioun ass, also d’Ambitioun huet, am glo-
balen Handel e verlässleche Partner ze
sinn, dee sech u Regelen hält, da kann een
net mat de Mëttele vun der Kommandowirt-
schaft säin eegene Virdeel iwwer all Han-
delsfairness stellen.

Dat muss der chineesescher Féierung ëm-
mer nees an Erënnerung geruff ginn, an ech
hoffen, datt d’Eurotroika, déi sech ënnert
der Leedung vum President vum Eurogroup
- eisem Statsminister - wäert deemnächst
op Peking beginn, fir iwwert dee Problem ze
schwätzen, wäert däitlech Wierder am Dia-
log fannen.

Am Zweifelsfall geet et och mat de Wierder
net duer: D’Europäesch Unioun, déi am
Aussenhandel grouss Befugnisser huet,
muss gegebenenfalls iwwert d’Rhetorik
eraus täteg ginn, fir China kloerzemaachen,
datt eis Welthandelslogik eng aner ass, wéi
déi chineesesch.

Dat gëllt iwwregens och am Detail, Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, Beispill
Autorerechter; an zwar an allen Domäner.
Vun der CD iwwer Poppespiller bis zu alle
méiglechen Haushaltsapparaten a souguer
Autoen, kopéiere chineesesch Betriber ouni
all Schimmt dat, wat bei eis patentéiert ass.

Esou kënne mir net matenee fueren. Wann
et international unerkannt ass an esou ass,
datt eng Erfindung, en Design, eng Mark
opgrond vun där zugrondleiender kreativer,
intellektueller Leeschtung schützenswäert
sinn, da gëllt dat iwwerall. Och a China!

Et ass dach eigentlech traureg, datt e
grousst Vollek wéi dat chineesescht, dat
zum Beispill Pabeiergeld a Polver schonn
erfonnt hat, wéi mir nach getosch hunn an
eis Kricher mat Knëppele gefouert hunn, e
puer Jorhonnerte méi spéit sech virun allem
duerch Knäipen a Raubkopéieren auszee-
chent. Dat huet China net néideg.

Stéchwuert Mënscherechter: Jo, et gëtt kul-
turell aner Opfaassunge vun individuelle
Rechter, wéi déi, déi mir an Europa hunn.
Jo, et gëtt plazeweis an der globaler Geo-
graphie eng Primautéit vum Kollektiv, där
sech en Deel vun der individueller Fräiheet
ënneruerdnet. Mä dat heescht net, datt kon-
sequent, dauerhaft a wäitreechend Verlet-
zunge vun der individueller Dignitéit fir eis
mussen akzeptabel sinn. Et ass e verflich-
tend Zil vun der europäescher Aussen-
duerstellung, déi Opfaassung, déi mir an
der Europäescher Unioun vun de bierger-
leche Fräiheeten a Rechter hunn, iwwerall
op der Welt ze vertrieden an ze verdeede-
gen.

Dat musse mer weiderhin esou handhaben,
nach méi, wa mer méi e staarken aussepoli-
tesche Vertrieder fir d’Unioun kréien, esou
wéi de Grondlagevertrag et virgesäit. Dës
Promotiounsaufgab erschöpft sech net
géintiwwer vu China, si muss zum Deel di-
rekt virun eiser eegener europäescher Dier
ufänken.

Här President, am EU-Bäitrëttskandidate-
land Türkei ticke verschidden Aueren e bës-
sen aneschters wéi bei eis. Déi türkesch
Auere sinn zwar amgaangen, méi a méi op
déi europäesch Zäit ëmgestallt ze ginn, mä
plazeweis bleiwen och haut nach gehéiereg
Zäitverschiebungen iwwreg.

Wann d’Türkei deemnächst, esou wéi et
schonn ugeklongen ass, dee berüchtegten
Türkentum-Artikel aus hirem Code pénal
wëllt sträichen, dann ass dat eng gutt Nou-
velle. Esou e Paragraph, mat deem jiddfe-
ree kann d’Fräiheet entzu kréien, deen eng
bestëmmten Astellung zum türkesche Stat
net deelt, ass am Kader vun der europä-
escher Rechtsuerdnung net akzeptabel.
Datt een an der Türkei haut nach kann an de
Prisong kommen, well een eng elementar
historesch Wourecht, nämlech de Völker-
mord un den Armenier zwëschent 1915 an
1922 als Realitéit bezeechent, ass eigent-
lech net méi akzeptabel.

Här President, et ass och net wierklech hin-
zehuelen, datt en däitsche mannerjährege
Jong, deem eng quasi Vergewaltegung vun
engem englesche Meedchen zu Antalya vir-
geworf gëtt, méintelaang an engem tür-
kesche Prisong festgehale gëtt, während
eng Enquête ëmmer nees verschleeft gëtt.
Déi Geschicht, souwäit mer se kennen,
kann esou net ad infinitum virugoen.

Do geet et net drëms, datt besote Jong net
dierft an Untersuchungshaft geholl ginn,
während eng Enquête pénale leeft. Deesel-

wechte Fait hätt och bei eis doheem gär ge-
nuch de Jong an Untersuchungshaft
bruecht. Et geet och net drëms, datt déi tür-
kesch Justiz muss kënnen an aller Onofhän-
gegkeet hir Aarbecht maachen. Dat géife
mir jo och hei zu Lëtzebuerg net aneschters
gesinn.

Mä no engem hallwe Joer Enquête géintiw-
wer vun engem Mannerjährege muss et ier-
gendwéi eng Kéier zu engem Prozess
kënne kommen. Wat et méi laang dauert, ier
dat geschitt, wat d’Türkei méi wäit vun der
Europäescher Unioun sech wäert ewechbe-
wegen.

Wann d’Türkei dann eng Kéier an d’Eu-
ropäesch Unioun opgeholl géif, nodeems
se all Bäitrëttskritäre géif erfëllen - an dat
ass sécher net fir déi nächst puer Joer -,
dann hätt d’EU Baussegrenzen, déi direkt
un e puer vun deene geféierlechste Krise-
gebidder vun haut leien.

D’Türkei grenzt u Syrien, den Irak an den
Iran. Mat der Türkei an der Unioun wieren
dës Länner eis direkt Noperen. Da géif den
europäesche Grenzkoordinatesystem en
anere ginn. Mir hunn eis scho mat der rus-
sescher Exklav Kaliningrad schwéierge-
doen, wéi Polen a Litauen an d’Unioun kou-
men; mat den Nopere vun der Türkei géif et
nach e gutt Stéck méi komplizéiert.

Här President, dës Feststellung erlaabt mer
direkt den Iwwergang zum Noen Osten a
senger ganzer Komplexitéit.

Iwwert den Irak wëll ech net vill Wierder ver-
léieren, ausser fir festzestellen, datt d’Inva-
sioun vun deem Land ouni richteg Beset-
zung zu genee deem Resultat gefouert
huet, wat huet misse gefäert ginn. Den Irak
ass haut en „failed state“, wéi dat op Eng-
lesch heescht, e Stat en faillite, iwwert deem
säin Territoire et keng richteg Autoritéit gëtt
an dee fréier oder spéider riskéiert aus-
erneenzefalen.

E Stat, an deem sengem Norden e kur-
descht Gebitt sech méi a méi selbstänneg
géréiert - wat een net emol kann iwwelhue-
len, well et jo e Gesamtstat Irak eigentlech
an deem Sënn net méi gëtt.

Am schiitesche Süden dominéiere méi oder
manner schemenhaft militant moslemesch
Gruppen a Milizen, deenen hiren Interessi
sécher net e funktionéierenden demokra-
teschen an eventuell souguer laizisteschen
Irak ass.

Wat do nach ze kommen huet, kënne mer
haut nëmme roden. Et ass just eent sécher:
Et wäert net dat sinn, wat d’Krichskoalitioun
sech virun e puer Joer erhofft hat. A mat ëm-
mer manner Zaldoten um Buedem bessert
sech déi Perspektiv 100%eg net.

Dem Irak säin Noper am Westen ass Syrien.
E Stat, deen elo zënter enger ganzer Zäit
net méi an d’Beméiunge vun amerikane-
scher an europäescher Säit, fir awer nach
zu enger definitiver Regelung vu friddleche
Relatiounen tëschent Israel a Palästinenser
ze kommen, agebonne war. Dat kéint sech
awer deemnächst änneren, wouriwwer ech
perséinlech ganz frou wier, well ech iwwer-
zeegt sinn, datt eng global Léisung am gan-
zen Noen Osten ouni Abannung vu Syrien
net denkbar ass.

Et ass net fir den israelesch-palästinen-
sesche Konflikt denkbar, well Syrien an
deem Konflikt en direkten territorialen Inté-
rêt op d’Golan-Héichten huet, a well eng
éierbar noperschaftlech Relatioun mat Sy-
rien fir deen israeleschen an deen zukünf-
tege palästinensesche Stat eng existenziell
Viraussetzung duerstellt.

Soe mer et wéi et ass: Ouni palästinensesch
Statsperspektiv keen israelesche Fridde
mat Syrien, an ouni Fridde mat Syrien keng
geséchert palästinensesch Statsperspektiv.

Dat schéngt och neierdéngs an der franséi-
scher an an der amerikanescher Perspektiv
duerchzesickeren, wann een do dezent
Signaler u Syrien, déi vu Paräis an och vu
Washington ausginn, ka beuerteelen.

Ech géif mer wënschen, datt déi Lëtzebuer-
ger Aussepolitik sech dëser Perceptioun
uschléisst, well si eleng eng global an ëm-
faassend Léisung fir den Noen Oste kann
erméiglechen.

Ouni Syrien ass och keng Konsolidatioun
vum Libanon denkbar, egal wéi ee sech
dréit a kéiert. Déi syresch Implantatioun am
Libanon ass esou déif, datt dat Land net
kann zu enger dauerhafter Rou fannen, wa
Syrien net mat agebonne gëtt.

E chronesch onstabilen, deelweis vun terro-
ristesche Gruppen dominéierte Libanon ass
och fir dee südlechen Noper Israel keng
Optioun. Mä wéi gesot, duerfir brauch ee
Syrien. E Syrien, dat sech wahrscheinlech
nëmmen allze gär aus der Ëmäermelung
mam Iran géif léisen. Well Syrien ass jo bei-
leiwe kee Gottesstat. Schiitesch ass Syrien
och net. Ronn 80% vu senger Populatioun si

sunnitesch Moslemen, 10% Chrëschten a
just eppes manner wéi 10% schiitesch Mos-
lemen, deelweis Alawiten, wéi och de Presi-
dent Baschar al-Assad.

Dee säkuläre syresche Stat hänkt de Prinzi-
pië vum arabesche Sozialismus un, wéi déi
regierend Baath-Partei e verkierpert. Also
ass eng Allianz mam Iran fir Syrien eigent-
lech widdernatierlech an et misst internatio-
nal alles drugesat ginn, fir duerch eng kor-
rekt Abannung vu Syrien an d’Léisungs-
effortë vum Noost-Konflikt déi Allianz ze
briechen.

Och am Libanon musse mer hëllefen, déi
Vuen duerchzesetzen. Datt dat, no allem,
wat Syrien a sengen am Land presenten
Truppen a Geheimagenten zur Laascht ge-
luecht gëtt - dorënner de Mord um Rafiq al-
Hariri -, alles aneschters wéi einfach ass,
wësse mer all. Mä wat ass an där Géigend
eigentlech schonn einfach?

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
den Iran ass schliesslech och keen einfache
Fall, an dach setze mer alles drun, fir de
President Ahmadinedschad dervun ze iw-
werzeegen, sech iergendwéi op normal Ma-
néier an déi international Gemeinschaft an-
zefügen. Mat séier begrenztem Erfolleg bis
haut, wat ee leider muss agestoen. Villes an
der Ausenanersetzung mam Iran dréit sech
ëm den Atomprogramm, vun deem den Iran
selwer behaapt, e géif just zivilen Zwecker
déngen, mä vun deem ee muss unhuelen,
datt en och eng militäresch Dimensioun
kéint hunn.

Dat ass awer net alles. Dee grousse Pro-
blem mam Iran ass nämlech am Fong deen,
datt et viru bal 30 Joer verpasst gouf,
d’Zeeche vun der Zäit ze erkennen an déi
schlëmmsten Entwécklung vum Regime ze
verhënneren, nämlech d’Iwwernahm duerch
radikal schiitesch Moslemen. Den Iran vun
haut ass e Gottesstat, deem all Zort vun zi-
vilem Pouvoir ofgeet. Dat läit an der Logik
vun deenen islamesche Saachen: Stat a Re-
lioun sinn an enger renger, enker puriste-
scher Opfaassung vum Islam nämlech net
vuneneen ze trennen.

D’Haaptacteure vun der iranescher Politik
sinn nämlech islamesch Geeschtlecher; net
e gewielte President oder e Parlament. Dee
fréiere Statschef Chatami huet dat um ee-
gene Leif missen erfueren, wéi zaghaft Re-
formusätz a Richtung vu méi zivile Fräihee-
ten an enger anerer Roll vun der Fra a Ge-
sellschaft a Politik vun de Revolutiouns-
wiechter verhënnert gi sinn.

Ech wéilt mer hei erlaben, Här President, e
kuerzen historesche Réckbléck un dëser
Plaz ze maachen, fir duerzeleeën, wéi et am
Iran zu esou enger Statssituatioun konnt
kommen a woufir dat eis eigentlech misst
eng Léier sinn, déi mer eis haut ëmmer
sollte virun Ae féieren.

An de 70er Jore war de Pouvoir vum Schah
am Land esou diskreditéiert, datt et zu mas-
sive Regimecontestatioune komm ass. Am
Numm vu Stabilitéit a Legitimitéit huet déi
sougenannte westlecht Welt et verpasst,
d’Schah-Contestatioun eescht ze huelen an
de Schah weiderhin ënnerstëtzt.

Ech wëll elo net iwwert d’Mériter oder de
Géigendeel vun där Herrschaft schwätzen.
Dat ass hei net mäi Punkt. Mäi Punkt ass: Et
hätten Alternativen zur Revolutioun vun de
Mullahen 1979 misse ginn. Si hätte just
misse mat Zäit a mat auslännescher Hëllef
an d’Weeër geleet ginn, nodeems jorelaang
kloer war, datt de Schah sech net méi eleng
kéint halen. Wéi d’Saach sech awer zou-
gespëtzt huet, gouf et just nach eng Rich-
tung, an déi den Iran konnt steieren, déi
nämlech vun enger klerikaler Diktatur ënnert
der Féierung vum Ayatollah Khomeini.

Elo kënne mer haut e Bléck a Pakistan wer-
fen a feststellen, datt mer et ënner Ëmstänn
mat ganz ähnleche Konditiounen an deem
Land ze dinn hunn, wéi virun 30 Joer am
Iran. En diskreditéierte Regime, dee vum
President Musharraf, deen trotz all vermeint-
lecher Westkompatibilitéit vun deem Per-
sonnage am Land selwer kaum nach Réck-
halt huet. Eng militant islamistesch Contes-
tatioun vun deem Regime, déi an eenzelne
Regioune schonn d’Muecht iwwerholl huet
an do eng Herrschaft féiert, déi sech genau-
sou ufillt an och ugesäit, wéi déi vun den Ta-
liban an Afghanistan.

Ënnerstëtzung aus dem Westen, och aus
Europa, déi zwar kritesch ass, mä trotz-
deem dervun ausgeet, datt de President
Musharraf weiderhi gebraucht gëtt, fir d’Sta-
bilitéit an d’Berechebarkeet a Pakistan ze
erhalen, och wann hien an Deeler vu sen-
gem Stat guer net méi d’Muecht ausübt.
Oppositiounsparteien, déi sech net eens
sinn.

Mä et gëtt e kruzialen Ënnerscheed, Dir
Dammen an Dir Hären: Aneschters wéi
deen Iran vun 1979 verfügt de Pakistan vun
2007 iwwer Atomwaffen. Pakistan gëtt haut8822 www.chd. lu
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verschiddentlech als dat geféierlechst Land
op eisem Planéit bezeechent. Dat kéint och
emol gutt sinn. Eng Atommuecht, déi géif
mat hire Muechtstrukturen an d’Gräpp vun
islamesche Fanatiker falen, wier tatsächlech
deen absolute GAU. Wann esou eppes ge-
schéich, da bräichte mer eis wuel ëm eng
ganz Rei vu klenge Problemer net méi vill
Gedanken ze maachen.

Ech wëll an dësem Kontext déi Verantwort-
lech vun eiser Aussepolitik, notamment ei-
sen Ausseminister Jean Asselborn, no-
dréiglech drëm bieden, mat sengen eu-
ropäesche Kolleegen zesummen net de
Feeler ze maachen, deen de Westen Enn de
70er Joren am Iran gemaach huet. D’Ën-
nerstëtzung vun engem Regime bis un
d’Enn, just well en hallefweegs stabil aus-
gesäit, ka katastrophal Konsequenzen hu fir
d’ganz Welt - an dësem Fall - an a vill méi
kuerzen Délaien, jee nodeem wien do
d’Muecht géif u sech rappen.

Och a Pakistan, Här President, ass d’Zäit
komm, wou den Här Musharraf muss age-
sinn, datt seng Zäit net éiweg dauert. Aner
Kräfte mussen iwwerhuelen. An et däerfen
net déi sinn, déi an Afghanistan schonn eng
Kéier gewisen hunn, zu wat se fäeg sinn, wa
se Mëttelen an de Grapp kréien, fir e Stat ze
beherrschen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech hunn am Ufank gesot, datt een am Ka-
der vun enger Ried wéi där vun haut net
alles ka soen, wat zur lëtzebuergescher an
der europäescher Aussepolitik kéint gesot
ginn; och zur allgemenger internationaler Si-
tuatioun, wéi dat esou schéin am Jargon
heescht.

Ech hunn zum Beispill net iwwer Afrika ge-
schwat. E Kontinent, deem säin Entwéck-
lungsstand am Joer 2007 global net méi
héich ass a plazeweis méi déif, wéi um
Ufank vun den afrikaneschen Onofhängeg-
keeten ëm déi 1960. Dozou wier ze soen,
datt mer musse realiséieren, datt all
Entwécklungsefforten, déi an deem lesch-
ten hallwe Jorhonnert ënnerholl goufen, evi-
denterweis net deen Effekt haten, dee mer
eis géife wënschen. Mir kënnen Afrika net
weiderhin einfach mat Geld versuergen an
hoffen, datt et schonn iergendwéi geet.

De Géigendeel vun Entwécklung, also
Stagnatioun an den afrikanesche Staten,
Réckschrëtt, Kricher, Honger a Leed féiert
op Dauer derzou, datt enorm Zuele vun Afri-
kaner sech wäerten op de Wee maachen, fir
eis an Europa besichen ze kommen an och
fir heizebleiwen. Domat dénge mer kengem.
Net den Afrikaner, an net eis selwer. D’Ent-
wécklung vun Afrika ass eng absolut geo-
politesch Noutwendegkeet.

Et steet ze hoffen, datt den EU-Afrika-
Sommet an e puer Wochen zu Lissabon
wäert eng nei Dimensioun vu Partnerschaf-
ten um afrikanesche Kontinent erschléissen,
déi esou eng Entwécklung erlaabt. Mir brau-
chen dofir méi wéi nëmme Geldtransferten.
Dofir brauch een déi optimal Notzung vun
den afrikanesche Potenzialer, an eng ge-
meinschaftlech Notzung dervun am Ideal-
fall. Domat mengen ech natierlech Ressour-
cen an d’Käpp vun de Leit. En Afrika mat 55
Nationalstaten, déi all jalous op hir vermeint-
lech Souveränitéit an territorial Integritéit po-
chen, och mat deenen néidege Waffen, ier
se un d’Wuel vu bal enger Milliard Afrikaner
denken, kritt sech net an de Grëff.

D’Afrikanesch Unioun ass duerfir en Instru-
ment, wat onbedéngt auszebauen an hand-
lungsfäeg ze maachen ass. Dat musse mer
awer den Afrikaner vermëttelen. Net nëm-
men engem ale sture Mann, dem President
vu Simbabwe, mä dosenden och manner
ale sture Männer, déi anerwäerts um Konti-
nent regéieren. Dat ass natierlech e Mes-
sage, deen an Afrika net ëmmer gutt
ukënnt. Dee chineesesche Message vun
Netamëschung kënnt do vill besser un. Mä
wann Europa säi politesche Message
eescht hëlt, dann däerf et déi politesch an
domadder mënschlech Geschécker vun
Afrika net China iwwerloossen.

Iwwregens sollt een et och net an allze
staarkem Mooss alle méiglechen ONGen
iwwerloossen. Där ganzer globaler Nébu-
leuse vun Organisatiounen, déi am
Entwécklungsbusiness täteg sinn an nach
laang net all just vu philanthropesche Moti-
ver ugedriwwe ginn. D’Affär ronderëm
Arche de Zoé am Tschad huet nach eng
Kéier gewisen, datt et esou Organisatioune
gëtt, deenen hir Objektiver nébuleuse an hir
Methoden nach méi fragwürdeg sinn.

Wéi soll ee sech schliesslech an engem
Land ëm Weesekanner këmmeren, dat
keng Weesekanner kennt, well déi sozial
Struktur do esou ass, datt all Kand, dat een
oder béid Elterendeeler verléiert, vun en-
gem aneren Deel vun der Famill ugeholl
gëtt?

Wat soll eng Veterinärsorganisatioun am
westafrikaneschen Diamantekrich, wou zu
deem Moment, wou déi opgetaucht sinn, all
Hausdéiere geschluecht waren? Därer Bei-
spiller kéint een hei nach vill opzielen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
mir géife gutt dorun dinn, dee ganze Bësch
vun ONGen emol ze duerchforsten, déi
sech mat Steiergelder uerchtert d’Welt als
Experten an allem opféieren. Et ass net be-
wisen, an ech fäerten de Géigendeel léisst
sech gutt beweisen, datt all déi Consultant-
en an Experten, déi d’Welt mat Rapporten,
Projeten, Missiounen, Evaluatioune beglé-
cken, iergendeppes Reelles zur Verbesse-
rung vun der Welt bäidroen.

Ech hunn och näischt iwwert d’UNO an déi
dréngend noutwendeg Reform vun der
Weltorganisatioun gesot. Eng Organisa-
tioun, an där hirem ieweschten Organ, dem
Sécherheetsrot, Lëtzebuerg fir d’Joren 2013
an 2014 e Sëtz ustrieft an an där hirer neier
„Peacebuilding Commission“ mer schonn
dra sinn.

Ech wéilt hei den Appel un den Ausseminis-
ter riichten, fir datt mer an der Europäescher
Unioun zesummen en ëmfaassend Konzept
fir eng nei Ausriichtung vun der UNO er-
schaffen. Et ass dach scho speziell, datt
mer zum Beispill an der Unioun iwwerenee-
falen, fir Däitschland ze versécheren, mir
géifen hir Bestriewunge fir e permanente
Sëtz am Sécherheetsrot ënnerstëtzen, am-
plaz unzestriewen, als Europäesch Unioun
een eenzege Sëtz an engem reforméierten
UNO-Féierungsgremium ze besetzen, wou
déi aner grouss Weltregiounen op ähnlech
Manéier vertruede wieren.

Här President, mir sinn e klengt Land.
D’Méiglechkeete vun eiser Aussepolitik si
per Definitioun begrenzt. Déi vun Europa si
wesentlech méi grouss. Duerfir loosse mir
eis dorop konzentréieren, an der Unioun do-
rop hinzewierken, eng weltwäit wierksam,
siichtbar a spierbar europäesch Aussepoli-
tik ze konzipéieren, an déi d’Prinzipië vun ei-
ser lëtzebuergescher Politik kënnen afléis-
sen.

Loosse mer eis selwer an der Aussepolitik
net ze vill eescht huelen, mä suerge mer
derfir, datt an Zukunft Europa an der Ausse-
politik net eescht genuch geholl ka ginn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mosar.
Den nächste Riedner ass den honorabelen
Här Goerens. Den Här Goerens huet
d’Wuert.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, den Dé-
bat iwwert d’Affaires étrangères vu gëschter
huet et erëm eng Kéier gewisen: Eise Kader,
fir Aussepolitik ze maachen, ass haaptsäch-
lech d’Europäesch Unioun, an dem Här As-
selborn säi Virtrag huet praktesch aus-
schliesslech ëm Themen, déi mat der Euro-
päescher Unioun oder mam europäeschen
Integratiounsprozess zesummenhänken,
gedréint.

D’Constitutioun, d’Crise institutionnelle, den
Traité modificatif, d’Acquisë vun der euro-
päescher Konstruktioun, d’Lissabon-Strate-
gie, d’Implikatioune fir de Commerce mon-
dial oder vum Commerce mondial op Lëtze-
buerg, op Europa, d’Potenzialitéite vum
Marché unique, den Doha-Prozess - hunn
ech schonn erwähnt -, Kosovo, Libanon,
Iran, Afrika, alles huet sech an deen dote
roude Fuedem anzereien.

Mir sinn zwou Saachen opgefall: Éischtens,
datt et eng Bestätegung ass, datt mer defi-
nitiv Europa als de Referenzkader hu fir eis
Aussepolitik; an zweetens ass mer och
eppes opgefall - an ech mengen, mir net
eleng -, nämlech datt, wann hei an der
Chamber iwwer esou vill Europa Rieds geet,
den Europaminister Nicolas Schmit net hei
ass.

(Interruption)

E war gëschter net hei, e war haut och net
hei. Ech mengen awer, opgrond vu senger
Kompetenz wär seng Plaz haut och hei an
der Chamber.

Ech wëll ufänke mat engem Commentaire
iwwert d’Kompetenzen an d’Handlungs-
fäegkeet, déi mer eis elo wëlle ginn am Ka-
der vun deem neie Reformwierk, wat am
Fong esou nei net ass. Mir kennen et, mir
hunn et schonn e puermol hei an der Cham-
ber diskutéiert, des Laangen an des Bree-
den. Mir hunn et an der Öffentlechkeet dis-
kutéiert. Mir haten och viru kuerzem eng De-
batt hei an der Chamber. Ech schwätzen
nach eng Kéier iwwert den Traité modifica-
tif.

Mir si frou, datt en endlech amgaangen ass,
drockräif gemaach ze ginn, datt e kann am
Dezember signéiert ginn, datt en d’nächst

Joer - an do géif ech gär wëllen dem Ausse-
minister säin Optimismus deelen - ka ratifi-
zéiert ginn, an zwar net nëmmen an e puer
Länner, mä an de Länner alleguer, an datt
se och alleguer zu hirer Ënnerschrëft stinn.

Ech mengen, bei eis ass den Débat doriw-
wer esou wäit gelaf. Mir solle selbst-
verständlech virufuere mat eiser Öffentlech-
keetsaarbecht, fir de Bierger den europä-
eschen Integratiounsprozess méi no ze
bréngen, mä mir solle soen, datt dat, wou-
riwwer mer nach eng Kéier ofstëmmen - an
ech mengen, doriwwer besteet hei am Haus
e Konsens -, schonn zu 99% eng Kéier ge-
maach ginn ass, an datt mer just der Form
halber et nach eng Kéier musse maachen.

Fir dat Kapitel ofzeschléissen, just nach
zwou Remarquen. Déi eng ergëtt sech aus
der Lecture vun engem Artikel aus der «Li-
bération» viru kuerzem, wou drastoung,
deen neien Traité modificatif wär «un traité
sosie». E wär zu 99% deckungsgläich mat
deem, wat aus dem Konvent erauskomm
ass a wat mer ënnert dem Begrëff Projet de
traité constitutionnel kannt hunn an och hei
am Land ewell ratifizéiert hunn.

De Commentaire vum Auteur vun deem Ar-
tikel, iwwerschriwwen «un traité sosie», ass,
datt, och wann en zu 99% deckungsgläich
ass, dat net wëllt heeschen, datt et awer ge-
nau datselwecht ass, well wann een zum
Beispill de Genom vun engem Schimpans
hëlt an dee vun engem Mënsch, da sinn déi
zwee och zu 99% deckungsgläich an et
kann een awer net soen, et wär datsel-
wecht.

Dat wat feelt, deen ee Prozent, an deen huet
et a sech, dat ass d’Feier, «le feu sacré», fir
weiderzefueren.

Ech muss soen, ech kommen aus dem
Staunen net méi eraus, wann ech gesinn,
wéi locker mëttlerweil an deene Länner, déi
do Schwieregkeeten hunn, fir d’Kéier ze
kréien, den Ëmgang ass mat der Wourecht
a mat de Fakten.

De Giscard d’Estaing - an dat ass déi zweet
Remarque - huet et op de Punkt bruecht viru
kuerzem, wéi e gesot huet, mir hunn eng
Boîte à outils, wou alles dran ass, wat mer
schonn am Projet de traité constitutionnel
haten, «les outils sont bien là,…» - seet en -
«tels que les avait soigneusement élaborés
la Convention européenne, des outils inno-
vants et performants: la présidence stable,
la Commission réduite et recentrée, le Par-
lement législateur de plein droit, le ministre
des Affaires étrangères en dépit de sa cas-
quette trop étroite, la prise de décisions à la
double majorité...» an esou weider.

An en hëlt zwee Beispiller, vun deenen ech
nëmmen eent wëll zréckbehalen, fir dat ze
ënnermaueren. An zwar dat, wat Bezuch
huet op d’Designatioun vun engem Prési-
dent stable de l’Union européenne. Do
erënnert en zu Recht dorun, datt am Traité
constitutionnel am Artikel 22, dee virgesi
war, drasteet: «Le Conseil européen élit son
Président à la majorité qualifiée pour une
durée de deux ans et demi, renouvelable
une fois.» An da geet deen Artikel weider
mat enger Dosen Zeilen, déi d’Roll vun
deem President ënnersträichen.

Wann een elo an deem neie Vertragswierk
déi Dispositioun erëmsiche geet, da muss
een den Amendement 16 au titre 3 du Traité
de Maastricht beméien, an do steet dann en
Artikel 9B: «un article 9B est inséré: le
Conseil européen et son président» - esou
ass dat iwwerschriwwen -, an am Paragraph
5 steet dann: «Le Conseil européen élit son
Président à la majorité qualifiée pour une
durée de deux ans et demi, renouvelable
une fois.»

Dat do ass net méi zu 99% deckungsgläich,
dat do ass zu 100% deckungsgläich. Duer-
fir mussen déi, déi soen, et wär eppes
Grondverschiddenes, zwar ganz stringent
Argumenter hunn, wa se virun engem Fo-
rum stinn, wou awer e puer Leit sinn, déi
schreiwen a liese kënnen an déi e Puzzle
zesummesetze kënnen. Well wann de
Puzzle erëm eng Kéier zesummegesat ass
a mir hunn den Text consolidé vun deem
Vertragswierk, gesi mer scho méi kloer.

A wann ee sech duerno nach d’Méi mécht
an et huet een och e laangen Otem, da kann
een och definitiv eriwwerbréngen, datt déi
Aarbecht, déi mer am Konvent gemaach
hunn, woubäi der och Eenzelner heibanne
sinn - ech denken un de Ben Fayot an och
un de Paul Helminger, un de Gast Gibéryen,
déi an deem Konvent derbäi waren -, net
ëmsoss war.

Ech géif och soen, wann den Traité, de Pro-
jet de traité constitutionnel net zréckbehal
gëtt an där Form, wéi en arrêtéiert war, da
soll een en awer net ewechgeheien, well fir
dat, wat elo erauskomm ass, ze verstoen,
huet een am beschten, et liest een de Projet
de traité constitutionnel. D’Verständnis vun
deem zweeten ass ouni d’Lecture vun deem
éischten net méiglech!

Elo wollt ech awer kuerz zu den Implika-
tioune komme vun deem, wat mer hoffent-
lech dann d’nächst Joer ratifizéieren. Den
Zoufall wëllt et, datt an déi zweet Halschent
vum nächste Joer déi franséisch Prési-
dence fält. Wat déi franséisch Présidence
an hire Programm ubelaangt, doriwwer
wësse mer nach net vill. Mir wëssen awer
just, datt de President Sarkozy gëschter vi-
rum Europaparlament eng Ried gehalen
huet, wou en ënner anerem gesot huet, datt
en aus der Politique extérieure, de sécurité
et de défense commune géif eng Prioritéit
maachen.

Wann een elo weess, wat geplangt war am
Fall vun der Hypothees, wou den Traité
constitutionnel ugeholl gi wier, nämlech déi
Politik vun der Coopération renforcée en
matière de politique extérieure et de sécu-
rité commune, da weess een, datt e Pabeier
zirkuléiert ass, wou ganz prezis Virstellunge
schonn notéiert waren, wat vun deenen een-
zelne Länner an där Coopération renforcée
verlaangt géif, wat se misste maachen, fir
kënnen derbäi ze sinn. An dat huet et a
sech: 0,25% Dépensen „en relation avec le
revenu national brut“ missten net fir d’Dé-
fense insgesamt ausgi ginn, mä an den In-
vestissement vun de Capacitéiten.

Wann een elo weess, datt vun deem Mo-
ment un, wou dat do kéint Wierklechkeet
ginn, mer hei am Land e Revenu national
brut hätte vu 40 Milliarden Euro, da géife
mer ongeféier missen, fir op 0,25% ze kom-
men, 100 Milliounen - ech soen et nach eng
Kéier, 100 Milliounen! - Euro investéieren an
d’Capacitéiten! Ofgesinn dovunner, datt
mer dat budgetär net packen, kaum géife
packen; ofgesinn dovunner, datt et och
wahrscheinlech hei am Land keng politesch
Akzeptanz géif ginn, fir deen doten Effort ze
maachen; ofgesi vun all deenen Aspekter
kënnt nach en drëtten derbäi: Mir hätten
och emol net d’Capacitéit fir d’Marchéen en
due forme auszeschreiwen.

Déi, déi sech e bësse mat deem doten
Thema ofginn hunn, déi wëssen, datt et net
evident ass, datt mer do op Neiland ginn, an
datt et ganz schwéier ass, fir an där Hisiicht
Neel mat Käpp ze maachen.

Ech wëll an deem Zesummenhang och
nach eppes Zweetes soen; dat ass kee
Kritär, dee bis elo scho kéint erkennbar
zréckbehale ginn, mä dat ass een onge-
schriwwent Gesetz wat gëllt fir Memberen,
déi nei an d’NATO kommen, vun deene ver-
laangt gëtt, datt se 2% vun hirem Revenu
national brut investéieren an d’Défense.

Dat fannen ech franchement bei Länner, ën-
nert deenen nach 30, 40, 50% Précaritéit
festzestellen ass, en eenzege Skandal. Ech
mengen, wann den Effort de défense collec-
tif soll Sënn maachen, da mécht e Sënn,
wann e solidaresch ass. A wann e solida-
resch ass, da mécht en och nëmme just
Sënn, wann een op déi allergréissten Néit a
Situations de détresse awierkt, a vun deene
kéint een am Fong eng Kontributioun ver-
laangen, déi reell ass, awer jiddefalls net
dat do.

Mir sinn - dat wëll ech och ganz kloer soen -
mëttlerweil, well och eisen Effort nei bere-
chent gëtt, ënner 0,5%. Mir tendéiere méi no
bei 0,3%, wéi bei soss eppes. An ech fan-
nen, wa mer et elo scho gesinn, wa mer do
géifen en netten Effort maachen an nëmmen
ee Stréch, nëmmen ee Promille an d’Luucht
goen, da géif dat schonn hei am Land „Heu-
len und Zähneknirschen“ ginn. Wou kënne
mer dann eis solidariséiere mat Fuerde-
runge wéi vu Länner, wou et ganz vill Préca-
ritéit gëtt, op 2% eropzegoen? Dat ass fran-
chement net an der Rei.

Loosse mer also Cohérence des politiques
schwätzen. Mir kéinten elo laang iwwert
d’Mënscherechter, de Rôle vun der Europä-
escher Unioun an d’Gewiicht vu Lëtzebuerg
an deem doten Domän hei epilogéieren. Et
wier villes ze soen iwwer China an d’Mën-
scherechter. Et wier villes ze soen iwwer
Russland an d’Manéier, wéi do d’Mënsche-
rechter ugewannt ginn. Et wier schrecklech
villes ze soen iwwert dat, wat am Mëttleren
Orient passéiert, wat a Pakistan amgaang
ass.

Ech wollt et emol eng Kéier mam Simone
Veil halen, une très grande dame iwwre-
gens, déi viru kuerzem hir Biographie eraus-
ginn huet an déi gesot huet: «On a ten-
dance à faire la morale à tout le monde. Es-

SÉANCE 

8Mercredi, 
14 novembre 2007

www.chd. lu 8833

8



sayons d’abord de balayer devant notre
porte», sot se gëschter Moien an ähnlechen
Termen op France Inter.

Ech menge mir hunn och hei an Europa
virun eiser eegener Dier emol ze kieren. Ech
wëll net soen, datt déi Themen, déi ech elo
grad just stéchwuertaarteg ugeschnidden
hunn, keng Importenz hunn. Ech wëll och
domat dem Här Mosar kee Reproche maa-
chen, datt en déi ugeschnidden huet.

Ech wollt soen, mir mussen awer och, getrei
deem, wat mer hei an der Chamber ënner
Form vu Resolutioun akzeptéiert hunn, wës-
sen, datt mer an Europa villes hunn, wat net
an der Rei ass. Ech wëll nëmme just un déi
onméiglech Koalitioun an der Slowakei
erënneren. Dat muss en Thema si fir eis. Et
kann ee soen, dat geet eis näischt un. Oh
dach, dat geet eis eppes un!

Et kann eis net egal sinn, wa Regierungen
an eng Regierung Parteien huet oder eng
Partei huet, déi incitéiert „à la haine eth-
nique“.

Et kann eis net egal sinn, wann an engem
anere Land, och an därselwechter Géigend,
Leit sinn, déi mengen, si missten engem on-
bescholtene Bierger säi Mandat am Europa-
parlament oferkennen. An déi, déi mengen,
et wier wierklech alles an der Rei an de
Grenze vun der Europäescher Unioun, déi
sollen de Rapport vum Dick Marty emol eng
Kéier duerchliesen, deen en am Conseil de
l’Europe gemaach huet iwwert déi souge-
nannte Volë vun der CIA, déi présuméiert
Terroriste vun enger Plaz op déi aner trans-
portéiert hunn, fir deenen d’Handwierk ze
leeën.

Déi Manéier, wéi eenzel Regierungen, och
Memberstate vun der Europäescher Unioun
- a besonnesch där! -, sech schwéierge-
doen hunn, fir op dem Generalsekretär vum
Conseil de l’Europe säi Froekatalog ze änt-
werten, déi schwätzt Bänner. Dat wat do
ugekënnegt ginn ass, ass zum gréissten
Deel mëttlerweil vérifiéiert an och vun den
Amerikaner agestane ginn.

Et wier vläicht gutt, wa mer éischter géifen
op déi warnend Stëmme lauschteren. Da
kéint et net zu esou degradéiert Situatioune
kommen.

Wa mir gär hätten, datt am Rescht vun der
Welt d’Mënscherechter keng eidel Begrëffer
bleiwen a Worthülse sinn, da musse mir net
nëmme versichen, besser ze si wéi déi, mä
da musse mer dozou tendéiere fir irrépro-
chabel ze sinn.

Dat ass een Zil, un dat wäerte mer ni eru-
kommen. Mä ech mengen tëschent deem,
wat mer do ustriewen, an tëschent deem,
wat mer haut sinn, sinn awer nach ganz vill
Steigerungsméiglechkeeten dran.

Här President, en Thema, wat eis och be-
schäftegt, konnte mer de Moien nach eng
Kéier, jiddefalls a senger Villfalt, zu där dee
Kommentär Ulass ginn huet, an der ausse-
politescher Kommissioun testen, wéi mer
eng Delegatioun vun tschechesche Parla-
mentarier op Besuch haten. Et war net d’Ab-
sicht vun eis fir se auserneenzehuelen. Mir
stellen awer fest, datt mer op eng Fro, déi
Bezuch huet op d’Stationéiere vu Rakéiten
a Polen a vu Radarstatiounen an der tsche-
chescher Republik, awer wierklech e Mus-
terbeispill vu politeschem Pluralismus geliw-
wert kritt hunn.

Et geet vun der hallwer Zoustëmmung bis
zur totaler Oflehnung iwwert d’Fuerderung
fir e Referendum an där doter Fro ze maa-
chen.

Et huet ee gesot, dat wier fir Europa ze pro-
tegéieren. Et gi wahrscheinlech vill Ma-
néiere fir Europa ze protegéieren. Ob dat do
déi allerbeschten ass, erlaben ech mer
awer liicht ze bezweifelen.

Well et geet hei un éischter Stell drëm, fir
d’Amerikaner ze protegéieren. Wat a sech
guer net répréhensibel ass. D’Amerikaner
hunn och schonn anerer protegéiert wéi
sech selwer.

Et geet awer och hei drëm fir ze testen, wat
de Multilateralissem nach wäert ass, a wat
et wäert ass an enger Gemeinschaft vu 27
Staten, déi sech ëmmer erëm vu Confé-
rence intergouvernementale zu Conférence
intergouvernementale d’Wuert ginn, fir sech
ëmmer méi zu enger Schicksalsgemein-
schaft ze entwéckelen. Et geet drëm fir
erauszefannen, ob déi amstand sinn, iwwert

déi ganz wichteg Saachen, déi iwwer Lie-
wen an Doud, Krich a Fridden, ze schwät-
zen.

Opgrond vun deem, wat mer all Dag erfue-
ren, mengen ech, gëtt iwwer eng ganz Par-
tie ganz wichteg Aspekter éischter an alle
Sproochen, offizielle Sprooche vun der Eu-
ropäescher Unioun geschwiegen, wéi datt
Tacheles geschwat gëtt.

Oh, ech weess, den Débat ass net einfach!
Huele mer zum Beispill den Débat iwwert
d’Question nucléaire. De Jacques Chirac
huet virun zwee Joer zu Brest eng Ried ge-
halen iwwert den Aspect nucléaire, iwwert
d’Force de frappe, an en huet sech an en-
gem Saz zur Affirmatioun hiräisse gelooss,
datt, am Fall vun enger terroristescher At-
taque géint Frankräich, Frankräich souguer
kéint Nuklearwaffen asetzen.

Ech hu gemengt a menger Naivitéit, an och
als Member vun der Assemblée parlemen-
taire vun der UEO, missen dach d’Fro ze
stellen, ob dat net géif zur Banalisatioun vun
der Atomwaff féieren; an d’Äntwert war
schrecklech enttäuschend. Ech hunn am
Fong geäntwert kritt, datt den Traité de non-
prolifération nach ëmmer an der Rei wier,
datt och keen dergéint verstouss hätt. An op
eng aner Fro, déi ech der Lëtzebuerger Re-
gierung gestallt hunn, ass mer geäntwert
ginn, datt dat do am Fong eng Fro ass, déi
misst diskutéiert ginn tëschent deenen
zwou Nuklearmächten, déi et an der Euro-
päescher Unioun gëtt, also en l’occurrence
Frankräich an England. Ech mengen, dat
geet och net wäit genuch.

Opgrond vun den Texter gëtt et wéineg, mä
et gëtt awer den Text vun der „Plate-forme
de La Haye“ iwwert „les intérêts de sécurité“
vun den Europäer. Dat ass een Text vun
1987, wa meng Erënnerunge richteg sinn.
An do ass gesot ginn, datt am Fall wou e
Land attaquéiert gëtt, dat Member ass - dat
waren der zéng, dat sinn der haut zéng, déi
de Bréisseler Vertrag ënnerschriwwen hunn
-, da kéint een - an esou wäit geet den Text
interprétatif vun der Plate-forme vu La Haye
- mat alle Mëttelen, y compris l’arme nu-
cléaire, äntwerten. Ech mengen, opgrond
dovunner misst et schonn eng Diskussioun
wäert sinn ënnert den zéng Memberstate
vun der Europäescher Unioun, déi duerch
den Traité vu Bréissel - Traité de Bruxelles
modifié - gebonne sinn.

Dat do misst och opgrond vum Projet de
traité modificatif en Thema sinn, well do ass
och eng Clause d’assistance mutuelle en
cas d’attaques terroristes virgesinn. Souwäit
ech weess, ass jo deen alen Text vum Projet
de traité constitutionnel reconduiséiert ginn
an deen neie Projet de traité, dee mer elo
weider wäerte féieren. An ech mengen, vu
datt et do ëm Attaques terroristes geet an
der Clause d’assistance mutuelle, beson-
nesch an deem dote Punkt, misst dat do
och en Thema sinn.

Wann et keen Thema wier innerhalb vun der
Europäescher Unioun, misst et awer en
Thema sinn innerhalb vun der NATO an och
an deenen entspriechende Gremië vun der
UNO. Dat stéing engem Land, wat sech
zum Multilateralismus bekennt - an dat
maache mir och als Demokratesch Partei -,
gutt zu Gesiicht.

De Moment sinn et néng Länner, déi
d’Atomwaffen hunn: Russland, d’Vereenegt
Staten, China, Frankräich, Groussbritan-
nien. Israel ass zwar net deklaréiert; de Mi-
nister huet et awer an enger schwaacher
Stonn zouginn. Indien, Pakistan sinn ausser-
halb vum Traité de non-prolifération nu-
cléaire, an Nordkorea huet 2003 den Traité
de non-prolifération verlooss. Si fänke jo
awer elo erëm un, mat den internationale
Gremien ze verhandelen; wat ech ka be-
gréissen, a wat - mer hoffen - och mam Iran
wäert de Fall sinn.

Elo ass et esou, datt am Iran den Här Solana
négociéiere geet am Numm vun de Sechs,
déi sech mat där doter Fro ofginn. Et ass
eng grouss Éier fir d’Europäesch Unioun.
D’Europäesch Unioun gewënnt och u Pres-
tige dorunner. An hiren Haut Représentant
fir d’Aussepolitik kann doduerch nëmmen u
Gewiicht gewannen.

Mir mengen, an där Welt vun haut, wou dat
doten eng reell Gefor ass a wou déi riskéiert
ëmmer méi brisant ze ginn, datt et absolut
indispensabel ass, datt esou séier wéi
méiglech ugefaange gëtt ofzerüsten an ze
kucken, fir datt déi ganz Beméiungen, fir
den Traité de non-prolifération nucléaire
oprecht ze halen an och nach no 2010 en vi-
gueur ze loossen, eng vun den Haaptpriori-
téite gëtt. Ech ka mer net virstellen, datt
Länner, déi tendéiert sinn, fir op d’Atomwaf-
fen zréckzegräifen, dat éischter bereet sinn
ze maachen, wann déi Grouss erëm ufän-
ken ze gestikuléieren a Muskulatiouns-
efforten ze maachen. Duerfir ass et esou
wichteg, datt ee prudent mat der Fro vun
der Défense missile antibalistique an Eu-
ropa ëmgeet.

Dat huet och domadder ze dinn, wa mer
wëllen eng kohärent Politik maachen, da
geet et net, datt ee virgefouert gëtt. Da geet
et och net, datt Ongläichgewiichter nei ge-
schafe ginn. Da geet et drëm, datt ee mat
klenge Schrëtt versicht do e bësse méi wäit
ze kommen. Wann ech dat soen, ass dat elo
keng utopesch Virstellung, mä ech ginn am
Fong bei zwee Leit, déi awer eng onwahr-
scheinlech Kredibilitéit um aussepolitesche
Plang hunn, léinen.

Dat eent, dat ass den Henry Kissinger, dee
virun e puer Méint gesot huet, datt hie sech
kéint virstellen, datt mer eng Welt hätten
ouni Nuklearwaffen, datt wuel Etappen an
Zwëschenetappen noutwendeg sinn, mä
datt et do misst een deklaréiert Zil gi vun der
internationaler Politik.

An eng zweet Persoun, dat ass déi fréier bri-
tesch Ausseministesch, déi dat gesot huet,
dräi Deeg ier se aus dem Amt gaangen ass;
de Gordon Brown huet d’Madame Beckett
net méi als Ausseminister an hirer Funktioun
weidergefouert. Déi huet datselwecht gesot.
Obschonn zu deem Zäitpunkt iwwregens
awer Groussbritannien amgaang war, säin
Trident-Programm ze erneieren an ze mo-
derniséieren.

Mä ëmmerhi sinn awer do zwee Schwéier-
gewiichter an der internationaler Politik, déi
grouss Funktionen haten an hirem Land res-
pektiv se dee Moment nach ausgeübt hunn,
der Meenung, datt et net utopesch ass, fir
op dee Wee ze goen. Wann do keng kloer
Linn erkennbar gemaach gëtt fir mëttel- a
laangfristeg, dann, fäerten ech ganz, hu
mer duerno am Ende des Tages méi Proble-
mer wéi manner.

Här President, Aussepolitik huet mat Kohä-
renz ze dinn. Den Här Asselborn huet zum
Schluss vu senger Ried ganz vill iwwer
Afrika geschwat, iwwert d’Accords de par-
tenariat économique, iwwert d’Roll vun den
internationalen Institutiounen, d’Efforten, déi
d’Europäesch Unioun an Afrika ënnerstëtzt.
Ech denken zum Beispill un déi Rapporten,
déi mer mat der Union africaine hunn, no-
tamment déi Suen, déi vum Fonds européen
de développement agefloss sinn an d’Faci-
lité pour la paix. Dat sinn Investissementer,
déi an déi richteg Richtung gaange sinn an
déi och mat derzou bäigedroen hunn, datt
am Darfur zum Beispill de Schued a Grenze
bliwwen ass.

Ech hat schonn d’Geleeënheet, fir et fréier
emol eng Kéier hei ze soen. Et ass interes-
sant fir drop hinzeweisen, datt d’Union afri-
caine, wa se zwar och logistesch an um Ni-
veau vun de Capacitéiten nach extrem wäit
zréck sinn, awer um Niveau vun hire Kon-
zepter Saachen hunn, déi sech absolut
weise loossen an déi se kënne mat eise ver-
gläichen. Ech denken do zum Beispill un de
Principe de non-indifférence, dee si an hir
Charta agesat hunn, an deen agréablement
kontrastéiert mam Principe de non-ingé-
rence, dee se virdrun haten.

Iwwregens, den aktuelle franséischen Aus-
seminister huet iwwert den Droit d’ingé-
rence gesot: «C’est le droit ou la compas-
sion.» Ech mengen, mat Compassioun
eleng kënne se am Darfur net alles ufänken.
Mir kënnen, well mer wëssen, wat fir eng mi-
nabel Roll datt China op deem Plang spillt,
net einfach soen: Mir schreiwen 200.000
Leit, d’nächst Joer 250.000, dat Joer drop
300.000 Leit einfach of als Victimë vun der
Realpolitik. Et ass un der internationaler Di-
plomatie, fir déi dote Grenze vun der Médio-
critéit ze sprengen, déi Grenze vun der In-
differenz ze duerchbriechen, fir datt mer
endlech matkréien, wat do leeft, an datt mer
och kënne mat deene Mëttelen, déi d’Eu-
ropäesch Unioun huet - an dat sinn der
wierklech net wéineg -, deene Länner, déi
wierklech an enger Situation de détresse
sinn, hëllefen.

Ech mengen, datt Lëtzebuerg an där Hi-
siicht relativ vill mécht. Ech hunn éinescht
iwwert den Effort de défense geschwat. Dee
muss een allerdéngs och a Relatioun setze
mam Effort de coopération. A wann déi Dis-
kussioun op eis duerkënnt d’nächst Joer,
wou gesot gëtt, wat den Effort en matière de
défense muss sinn, mengen ech, soll ee
soen, datt Lëtzebuerg awer och a senger
friddensstëftender Missioun iwwert den Ef-
fort de coopération enorm vill gemaach
huet. Mir hëllefen derzou bäidroen, datt
d’Ursaachen net méi grouss si respektiv eli-
minéiert ginn doduerch, datt mer déi Haapt-
ursaach vun de Konflikter mat eliminéieren.
An dat ass d’Besäitegung vun der Aarmut.
Dat ass e laangfristegt d’Zil.

Mir solle soen: Mir kënnen an déi Debatt do
Kapp héich goen. Wann et allerdéngs esou
enk gerëppt gëtt, wéi et de Moment aus-
gesäit, da kréie mer e ganz schwéiere
Stand. An ech mengen, mir sollen deen do-
ten Niveau sprengen. De Konrad Adenauer
huet emol eng Kéier gesot: Mir liewen alle-
guer ënnert deemselwechten Himmel, mä

mir hunn alleguer en aneren Horizont. Eisen
Horizont geet an där Hisiicht e bësse méi
wäit. Mir mussen eis net bretzen domadder,
mä mir kommen awer och net mat eidelen
Hänn an déi Debatten.

Här President, zum Schluss wollt ech soen,
datt, fir Aussepolitik ze maachen, ee muss
d’Masse critique hunn. Mir hunn zueleméis-
seg a geldméisseg, wa mer eis absolut
Zuele mat deenen aneren hiren absoluten
Zuele vergläichen, ni - a mir wäerten och ni
- déi kritesch Mass erreechen. Eis kritesch
Mass ergëtt sech aus der Kredibilitéit vun
eisem Land, vun eisen Efforten, aus der
Kohärenz, déi mer an enger Politik, wa se
eng Kéier als richteg emfonnt ginn ass,
virun investéieren. Déi Kredibilitéit, dat ass
am Fong eis Masse critique.

Ech wënschen och, datt déi Efforten - déi an
där Hisiicht gemaach ginn, datt mer mat där
Kredibilitéit kënnen e klenge Rôle phare an
der internationaler Gemeinschaft spillen -
2013 zum Ausdrock kommen. Mir sti voll a
ganz hannert der Ambitioun vu Lëtzebuerg
fir am UNO-Sécherheetsrot während kuer-
zer Zäit e Siège ze bekleeden. Mir ën-
nerstëtzen och all déi Efforten, déi ge-
braucht ginn - diplomatesch a finanziell -, fir
dohinner ze goen. Dat ass en Investisse-
ment an d’Zukunft, wa mer déi vill Wetten,
déi mer och an dëser Debatt erëm eng
Kéier op d’Zukunft maachen, wëlle gewan-
nen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Goe-
rens. Den nächste Riedner ass den honora-
belen Här Fayot. Den Här Fayot huet
d’Wuert.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Här President,
leschte Freidegnomëtteg souzen op de Still
vun den Deputéierte 60 jonk Leit, Schüler
vun Deuxième aus dem Athénée, och eng
etlech Deputéierten. Si hunn iwwer Europa
diskutéiert, an dobäi huet sech gewisen,
dass si Europa als natierlech Dimensioun
vun hirem Liewen ugesinn.

Si erwaarde sech allerdéngs vill méi vun Eu-
ropa, wéi dat, wat et elo ass, nämlech an
der Haaptsaach en offene Maart. Dat si 17-,
18-jähreg jonk Biergerinnen a Bierger, déi
muer mat wiele ginn. Si erkennen elo
schonn d’Chancen an d’Gefore vun der eu-
ropäescher Politik, an, wat mech bean-
drockt huet, ass, dass dat net onbedéngt
eng béate Europabegeeschterung ass, et
ass och keng simplistesch Europaskepsis,
mä et ass eng positiv an awer kritesch
Astellung zu deem, wat d’europäesch Län-
ner amgaange sinn ze maachen.

Déi Astellung huet mech perséinlech ge-
freet, well ech déi och deelen. An ech muss
och soen, dass ech an der Ried vum Aus-
seminister, an der Approche vum Aussemi-
nister gesinn hunn, dass hien d’Noutwen-
degkeet vun der Europäescher Unioun ën-
nerstrach huet, net als Selbstzweck, net als
institutionelle Waasserkapp, mä als Mëttel,
fir Problemer vu Lëtzebuerg, vun der Welt
an der Zäit vun haut ze léisen.

Ech wëll soen, dass mir als LSAP natierlech
d’Aussen- an d’Europapolitik vun der Regie-
rung, d’Inhalter wéi och déi engagéiert an
iwwerluechte Manéier, wéi se gefouert gëtt,
approuvéieren, souwuel vum Ausseminister
selwer wéi och vum delegéierten Aussemi-
nister. Den Ausseminister ass als Persoun e
liewegen, dynameschen a beléifte Partner
op der europäescher an der internationaler
Bühn. A mir soen him Merci fir säin Engage-
ment, deen hien ëmmer erëm ënner Beweis
stellt.

Ech wëll och net déi Ried, déi hie gehalen
huet, paraphraséieren. Ech wëll just e puer
Punkten ënnersträichen, déi mer ganz be-
sonnesch wichteg fannen. Mir ënnerstëtze
ganz besonnesch déi kloer Ofso un de
Krich als Mëttel fir international Problemer
ze léisen. Zum Beispill am Fall vum Iran. Mir
fannen et net responsabel, fir an deem Ze-
summenhang vun engem Drëtte Weltkrich
ze schwätzen. Mir mussen natierlech grad-
esou kloer a gradesou staark ons Ofso wid-
derhuelen un d’Nuklearproliferatioun, déi
eng riseg Gefor fir d’Mënschheet duerstellt.

Mir ënnerstëtzen och d’Öffnung vun der
Unioun op déi nei Länner vu Süd- an Ost-
europa an d’europäesch Perspektiv fir de
Westbalkan, fir do Fridden, Stabilitéit, Wuel-
stand a Rou fir d’Mënschen ze schafen. Et
gëtt am Südoste vun Europa Länner, déi
grouss Problemer hunn an d’Stabilitéit vun
Europa selwer a Fro stellen. Et gëtt do e
Kranz vu Problemfelder a Länner, déi direkt
ons Stabilitéit an ons Situatioun kënne be-
réieren.

Bosnien-Herzegowina ass eng grouss
Enttäuschung. Obwuel dat Land am Euro-
parot ass, trotz groussen Effortë vun der in-8844 www.chd. lu
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ternationaler Gemeinschaft an deene lesch-
ten zéng, zwielef Joer kënnt dat Land net
zur Rou. An do gesäit een, wat virulenten
Nationalismus un Haass ervirbréngt.

Kosovo - mir hoffen, dass d’Kosovo-Fro
endlech geléist ka ginn. Europa a ganz be-
sonnesch d’Leit am Kosovo kënne sech
keen neie Gewaltausbroch, keen neie Kon-
flikt zwëschent Serbien an dem Kosovo er-
laben. All interesséiert Partner, d’Euro-
päesch Unioun, Russland an natierlech och
d’Parteien am Land selwer hunn do eng
ganz grouss Responsabilitéit.

Da muss een drëttens onse serbesche
Frënn soen, dass d’Zäit vum Nationalismus,
vum ethneschen a reliéisen Haass dépas-
séiert ass, dass dat inakzeptabel ass an ex-
trem geféierlech.

Mir hate gehofft, dass Mazedonien méi
schnell zur interner interethnescher Zesum-
menaarbecht kéim a vun der Konfrontatioun
zwëschent ethnesche Gruppen ewechkéim.
Dat schéngt jo nach net iwwerstanen ze
sinn.

An dann e bëssen hannendrun, net wäit do-
vunner ewech, wann een dat an Avions-
stonne kuckt, begréisse mir natierlech déi
erneit Beméiungen, fir an Israel a Palästina
endlech Fridden ze schafen. Mir hoffen,
dass d’Palästinenser hiren interne Sträit bäi-
leeën, der Gewalt ofsoen, grad wéi mer och
en Appel un Israel musse maachen, fir mat
där Kolonisatiounspolitik opzehalen an
d’palästinensescht Vollek ze respektéieren.

Als klengt Land si mer ganz besonnesch in-
teresséiert un deem, wat am Libanon ge-
schitt. Dat Land ass hin an hier gerappt
zwëschent interne Faktiounen, déi zum Deel
vum Ausland gesteiert ginn. Syrien huet
seng Hand do dran. Och den Iran. An dat
Land ass erëm eng Kéier um Bord vum
Biergerkrich.

Natierlech weess och keen, wéi dee Konflikt
am Irak eigentlech ausgeet, deen och elo
nach méi komplex gëtt duerch d’Kurdefro
op der türkesch-irakescher Grenz.

Mir hunn also - an ech mengen, dat ass de
Leit zu Lëtzebuerg an och an Europa vläicht
net ëmmer esou kloer - an engem relativ
noen Ëmkrees eng gutt hallef Dose vu
schwieregen, geféierleche Konfliktfelder,
déi mer duerch eng europäesch Aussepoli-
tik musse léisen. Onsen Afloss kann nëm-
men esou grouss sinn, wa mer eeneg sinn,
fir dat ze maachen. Op jidde Fall kann en
nëmmen esou grouss sinn, wéi dee vun den
USA a Russland. Wa mer wierklech eeneg
sinn an do Solutioune kënnen ausschaffen,
wa mer als Europäer en zolitten diplomate-
schen Déngscht kréien, wa mer en effikas-
sen Ausseminister - ech gebrauchen dat
Wuert trotzdeem, obschonn et net méi am
Vertrag steet - kréien, deen och d’Ënnerstët-
zung vun den europäesche Länner alle-
guerte kritt.

Ech sinn iwwerzeegt, dass mer op där Sü-
dostflank bis erof an den Orient ob kuerz
oder laang och d’Türkei brauchen, fir déi
Problemer do ze léisen. Mir kënnen d’Türkei
dobäi net ausklameren, an ech perséinlech
soen Iech, dass et interessant ass, net elo,
net a fënnef, net an zéng Joer, mä iergend-
wann eng Kéier d’Türkei mat an der Unioun
derbäi ze hunn, fir déi Problemer ze léisen
an déi Regioun do ze stabiliséieren, am di-
rekten Intérêt vun ons, vu Lëtzebuerg, vun
Europa, fir seng Stabilitéit a fir de Fridden.

Här President, mir deelen och d’Asiicht, déi
den Här Ausseminister virbruecht huet,
dass d’Globaliséierung eng Erausfuerde-
rung an eng Chance ass, mä et muss een
och erëm besonnesch bei deenen, déi
d’Chancë vun der Globaliséierung wëllen
ergräifen, ëmmer erëm dorop pochen, dass
mer eng politesch Gouvernance um Welt-
plang mussen hunn, en erneierte Kyoto-
Protokoll, eng weltwäit Regulatioun fir
d’Hedge-Fongen an d’Finanzfluxen an déi
weltwäit Finanzspekulatiounen.

Eng besonnesch Opmierksamkeet fir den
afrikanesche Kontinent gehéiert menger
Usiicht no och dozou.

Dat heescht schliesslech och eng Wäh-
rungspolitik - et ass scho virdrun ugeschwat
ginn -, an där all grouss Währung hir Verant-
wortung hëlt, amplaz sech op d’Käschte
vun deenen anere wëllen ze beräicheren.
Dat gëllt selbstverständlech fir den Dollar, fir
de Yen an de Yuan.

Mam Ausseminister sinn ech och iwwer-
zeegt, dass am Welthandel Géigesäiteg-
keet a Respekt vu méiglechst héije Stan-
dardë vu Gesondheetsschutz, Konsumen-
ten- an Ëmweltschutz a vu sozialen Norme
mussen duerchgesat ginn.

Ons positiv Astellung zu de Positioune vun
der Lëtzebuerger Aussepolitik spigelt sech
och an der zoustänneger Kommissioun
erëm. Mir hunn eng gutt a permanent Ze-
summenaarbecht ënner ons an natierlech

och mat der Regierung. D’Regierung steet
ons gär zur Verfügung, an déi meescht Dé-
cisiounen, déi mer an där Kommissioun
huelen, ginn eestëmmeg geholl.

All Partei ass dobäi beméit, ofgekläert an
objektiv dat Bescht fir d’Land ze sichen, an
ech wëll dofir jiddferengem Merci soen: der
Regierung, natierlech och den Diplomaten,
de Beamten, déi ons do zur Verfügung stinn
a joraus, jora Ried an Äntwert stinn.

Här President, mir wësse jo säit enger Zäit,
dass mer der Europapolitik an onser Aktivi-
téit méi e grousse Stellewäert wëlle ginn. Mir
sinn um Wee dohin. Mir sinn awer nach net
ukomm. D’Europapolitik soll en inhärente
Bestanddeel vun der politescher Aarbecht
vun onsem Parlament sinn. Si soll keng
Mauerblimmche sinn, och net d’Kiischt um
Kuch. Duerfir musse souwuel d’Chamber
wéi och d’Fraktioune sech besser équipéie-
ren. Si musse sech Europaspezialisten
erunzillen. Si mussen de Kontakt mat hirer
politescher Famill och an Europa fleegen.

All Deputéierten, all Kommissioun muss bei
hirer nationaler Aarbecht och d’europäesch
Dimensioun mat a Betruecht zéien. Fir dat
ze erreechen, brauche mer natierlech d’Ze-
summenaarbecht mat der Regierung.

Mir hu schonn dorop higewisen, dass
Däitschland zum Beispill e Gesetz huet iw-
wert d’Mat- an Zesummenaarbecht vu Bun-
destag a Regierung an der Europapolitik a
si hunn och en interinstitutionellen Accord
ofgeschloss, deen der Regierung an dem
Bundestag gewësse Verflichtungen opgëtt
an der Regierung och seet, wéi se dem
Bundestag dobäi soll hëllefen.

Ons schwieft en ähnlechen Accord als
Chamber vir, mir schaffen och drun. Mir wël-
len natierlech do net, dass dat kloer ass, op
de Wee vum imperative Mandat goen. Dat
hu mer eigentlech ni, weder d’Majoritéit
nach d’Oppositioun, esou gefrot. Mir men-
gen awer, dass mer eng gewëssen Influenz
op d’Europapolitik wëllen, an déi Influenz
wëlle mer duerch ons Aarbecht, duerch
d’Kenntnis vun den Dossieren an duerch de
Suivi vun den Dossieren erreechen.

Ech wëll och nach soen, dass mer an onser
europapolitescher Aarbecht och den
Usproch hunn, no baussen ze communi-
quéieren. E groussen Deel vun deem, wat
mer als Deputéierten heibanne maachen,
gehéiert an d’Öffentlechkeet.

Wa mer en Hearing iwwer Europa maachen,
gehéiert en op Chamber TV. A wa mer wéi
leschte Freideg zum Beispill hei en éischten
Hearing mat Jugendlechen ofgehalen hunn,
deen iwwregens e Succès war, dann ass
dat wichteg, net nëmme fir no baussen, mä
et ass och wichteg fir ons, de Feedback,
dee mer vun de Leit dobausse kréien. Mir
sollen a wëllen domat weiderfueren, an
duerfir wëll ech och de Kommunikatiouns-
spezialiste vun der Chamber Merci soe fir
déi gutt Aarbecht, déi se do geleescht
hunn.

Et ass nach vill Kommunikatioun zu Lëtze-
buerg ze maachen, bis et an de Käpp
ukënnt, dass e räicht a fortschrëttlecht a
modernt Lëtzebuerg en Deel vun Europa
ass an net op enger Insel lieft. Lëtzebuerg
als modernt, souveränt a séchert Land ass
dat nëmme mat an duerch Europa.

Här President, e groussen Deel vun der
Aussen- an der nationaler Politik leeft am
Kader vun der Europapolitik, an d’Europa-
politik ass d’Schnëttstell vun deenen zwou
Dimensiounen.

Mir hunn de Rapport vun der Regierung,
deen ons de 24. Mee 2007 iwwert d’Europa-
politik virgeluecht ginn ass, begréisst. E gëtt
ons eng Bestandsopnahm, déi interessant
ass, iwwert déi wesentlech Dossieren. Do-
ran huet d’Regierung hir Effortë skizzéiert,
fir zu Lëtzebuerg d’Reflexioun an d’Diskus-
sioun iwwert d’Europapolitik ze animéieren.

Loosse mer éierlech sinn: Dëst ass a bleift e
schwieregen Terrain, well et geet jo net
drëm, fir Propaganda…

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Ech hu versicht op-
zefuerderen, Här Fayot.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Et geet net
drëm, Här President, fir Propaganda fir
d’Europäesch Unioun ze maachen. Ech
schwätze Propaganda.

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Madame, ech géif
elo wierklech drëm bieden, dem Här Fayot
sengen Ausféierungen nozelauschteren! Et
ass net ganz héiflech, wat sech op ver-
schiddene Plazen heibannen ofspillt.

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Well Propa-
ganda stellt d’Saachen net duer wéi se sinn,
mä wéi se ideal sollte sinn. Och d’Eu-

ropäesch Unioun ass net perfekt, esou wéi-
neg wéi d’Demokratie an d’Politik perfekt
ass. An d’Bierger dobausse sinn allergesch
op d’Propaganda, an ech muss soen iwwre-
gens, ech och.

(Hilarité)

Ëm wat geet et nämlech? Et geet drëm, eng
politesch Diskussioun iwwert d’Theme vun
der Europäescher Unioun mat de Bierger ze
kréien an déi Diskussioun esou ze féieren,
dass d’Bierger eppes matschwätzen a mat-
diskutéiere kënnen.

Mir wëssen zum Beispill, dass et zu Lëtze-
buerg vill kritesch Bierger gëtt, déi d’Politik
vun der Europäescher Kommissioun net no-
halteg, net sozial, net ekologesch genuch
fannen.

Mir wëssen, dass de fräie Bannemaart net
ewechzedenken ass. Et muss ee jo soen,
dass de fräie Bannemaart e risegen Acquis
ass, zwar net perfekt, mä trotzdeem ouni Al-
ternativ fir e Land wéi Lëtzebuerg, wat esou
e klenge Maart huet.

Mä et wär gutt, wa bei der Gestaltung vun
deem Maart d’Institutiounen, a besonnesch
d’Kommissioun méi op d’Bierger lauschtere
géifen. Bei der sougenannter Bolkestein-
Direktiv zum Beispill ass net mat Zäit er-
kannt ginn, wat fir e sozialen a politesche
Sprengstoff dohanner louch. Si huet - dat
ass meng Iwwerzeegung - eng grouss Roll
gespillt bei der Oflehnung vun der Europä-
escher Verfassung a Frankräich.

Ech weess allerdéngs net, ob den Här Bar-
roso déi Lektioun behalen huet. Mir hunn elo
e Livre vert iwwert déi sougenannt Flex-
Sécurité doleien, fir eng sougenannt Moder-
niséierung vum Aarbechtsrecht anzeféie-
ren, déi och Sprengstoff enthält a bei där
mer oppasse mussen, wéi wäit mer wat den
Arbeitnehmer zoumudde wëllen.

En anert Beispill sinn d’Verhandlungen iw-
wert d’Accords de partenariat économique
mat den afrikanesche Länner an de Länner
vum Pazifik an der Karibik. Déi Verhand-
lunge weisen zum Deel och datselwecht
Onverständnis. Mir kennen aktiv an enga-
géiert Leit, déi sech fir d’Entwécklungspoli-
tik asetzen, déi wëlle méi équilibréiert a méi
komplex Léisungen, déi zwar d’Mäert och
opmaachen, à terme, an trotzdeem ge-
wësse Wirtschaftsstrukture schützen.

Den Entwécklungsminister an och elo
gëschter den Ausseminister hunn dozou
Aussoe gemaach, déi weisen, dass e Sin-
neswandel amgaangen ass, well et kloer
ass, dass bis den 31. Dezember 2007 dat
net ofgeschloss ass. D’Approche vun der
EU, seet den Ausseminister, ech zitéieren
en: „soll fair an équilibréiert sinn“, a mir hof-
fen, dass dat esou geet. Well dat ass net
nëmmen am Intérêt vun Afrika, dat ass och
am Intérêt vun der Akzeptanz vun Europa
bei ons.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- En anert Bei-
spill: d’Postliberaliséierung. Wat hu mer do
plädéiert? Amplaz de graffe liberale Raster
iwwer ganz Europa ze leeën an eigentlech
domat keng Problemer ze léisen, loosse
mer dat erhalen, wat gutt fonctionnéiert,
ouni d’Öffnung op e méi grousse Maart ze
verhënneren.

Et bleift, dass dat, wat elo zu deem Sujet
zréckbehale gouf, keng Léisung ass, well
d’Fro vum Finanzement net geléist ass a
beschtefalls de Stat erëm an d’Täsch gräife
muss.

Well wat geschitt nämlech elo an Däitsch-
land, wou jo d’Postliberaliséierung scho wäit
fortgeschratt ass an nei Betriber sech opge-
maach hunn? Do ass de Loundumping voll
a ganz amgaangen. Do gëtt eng wëll Kon-
kurrenz praktizéiert, esou dass de Stat
herno de Beschäftegte vun esou Privatfir-
men eppes bäisteiere muss, fir dass se kën-
nen iwwerliewen.

Dofir ass et eng grouss Chance fir Lëtze-
buerg, dass mer e gesetzleche Mindestloun
hunn, fir dass dat op jidde Fall, wat do an
Däitschland geschitt, net bei ons ka ge-
schéien.

Mä nach fannen ech, dass d’Kommissioun
sech d’Saach vun der Liberaliséierung
heiansdo ganz einfach mécht.

Ech bedaueren och an deem Zesummen-
hang, dass d’Kommissioun nach ëmmer net
wëlles huet, eng transversal Kaderdirektiv
iwwert d’öffentlech Déngschtleeschtunge
virzeleeën. Ech ginn elo net an den Detail
dovunner. Ech weess, dass an deem neie
Vertrag e Protokoll doriwwer ass an dass
d’Kommissioun geschwë wëllt eng Kommu-
nikatioun doriwwer maachen.

Mä menger Usiicht no brauche mer, wéi mer
zum Beispill eng transversal Sozialklausel
am Traité réformateur hunn, an och eng
transversal ekologesch Regelung, och eng

fir d’öffentlech Déngschtleeschtungen. Well
fir d’Strukturéierung vun engem Land an de
gläichen Zougang zu dëse Servicer, e
gläichméisseg héijen a performanten
Déngscht am Transport, an der Gesond-
heet, an dem sozialen Encadrement, an der
Erzéiung, an der Weiderbildung, an der Kul-
tur, ass esou eng Gesetzgebung noutwen-
deg.

Här President, ech wollt als Zweet zu onse
militäreschen an humanitären Asätz an Af-
ghanistan, am Libanon, am Kosovo, muer
am Tschad, virdrun a Bosnien, zu Rafah an
och am Kongo am Kader vun den OMP-
Missiounen e puer Wuert soen.

Bis elo sinn déi Missiounen an der Öffent-
lechkeet wéineg diskutéiert ginn. Et kann
een also unhuelen, dass se eng grouss Ak-
zeptanz hunn, soulaang se roueg oflafen.
Dës Asätz sinn awer ni ouni Gefor, obscho
mer Missiounen ze erfëllen hunn, déi a priori
manner geféierlech ausgesinn. Mä d’Iwwer-
waache vum Flughafe vu Kabul oder d’Es-
corte ausserhalb vum Flughafen, déi Lëtze-
buerger Zaldoten och iwwerhuelen, sinn net
géint Selbstmordattentäter immun.

Den Déminage am Libanon ass geféierlech
wéinst deene ville mäerderesche Streebom-
men, déi am leschte Krich do iwwert d’Land
vun der israelescher Aviatioun gepucht gi
sinn. Iwwregens begréissen ech, dass
d’Regierung de Projet de loi iwwert d’Stree-
bommen, also d’Bombes à sous-munitions,
ee Projet, deen d’Chamber d’lescht Joer
eestëmmeg hei an enger Motioun gefrot
huet, elo fäerdeg huet an dass en elo ge-
schwënn déposéiert gëtt, an dass och do-
zou net nëmmen d’Produktioun an de Com-
merce, mä och de Finanzement vun deene
Waffe gehéiert.

(M. Jos Scheuer prend la Présidence)

Ech wär frou, wann den Här Minister ons
kéint confirméieren, dass och Lëtzebuerg
un deem internationale Prozess deelhëlt, fir
à terme, wéi bei de Mines antipersonnel
och, eng Interdictioun vun deene Stree-
bomme weltwäit ze erreechen.

Zréck zu de militäreschen Asätz. Eng direkt
Zilsetzung ass et jo, de Fridden ofzeséche-
ren, a Länner Recht an Demokratie hierze-
stellen, géint verbriecheresch a fanatesch
Regimer virzegoen. Indirekt wësse mer,
dass ons Sécherheet an ons Onofhängeg-
keet duerch d’Solidaritéit vun a mat anere
Länner garantéiert gëtt. Mir musse selwer
déi Solidaritéit praktizéieren a kënnen ons
net nëmme mam Scheckheft erëmkafen.

Et ass och e Beweis vun onser Eegestän-
negkeet, wa mer dat fäerdeg bréngen. An
dass mer dat fäerdeg bréngen, verdanke
mer deenen Zaldoten, deenen Offizéier an
Ënneroffizéier, déi sech dofir hierginn. Un
der Politik ass et, bei onse beschränkte
mënschleche Ressourcen intelligent Léi-
sunge fir de beschtméiglechen Asaz vun
onser Arméi auszeschaffen.

Här President, ech gehéieren zu enger Ge-
neratioun, déi den obligatoresche Militär-
déngscht nach matgemaach huet. Ech
hunn net weider drënner gelidden, muss
ech éierlech soen, well mir si vill spadséiere
gaangen. Mä mir hunn ons dach oft Froen
iwwert den Notze vun onser militärescher
Tätegkeet deemools gestallt.

D’Diskussioun iwwer d’Arméi huet d’Lëtze-
buerger Politik jorzéngtelaang geprägt. Do-
fir ass et haut nach schwéier, eng grouss
Akzeptanz fir militäresch Ausgaben ze
kréien; wat d’Aarbecht vun de Ministeren
net erliichtert, déi an den NATO-Réuniounen
ëmmer erëm ënner Drock gesat ginn, fir méi
Suen opzebréngen. Dofir war a sinn ech der
Iwwerzeegung, dass mer als klengt Land
net a grouss Truppekontingenter investéiere
sollen a kënnen.

Mir brauchen zwar e Stack vu fräiwëllegen
Zaldote fir Iwwerwaachung, Begleedung,
d’Beschütze vu Friddensaktivitéiten, mä on-
sen Interessi läit an der Spezialisatioun, am
Déminage, an der Waasseropbereedung,
an der Organisatioun vun Operatiounen, am
Opbau vun neie Strukturen. Saache mat en-
ger méiglechst héijer Plus-value. Also, op
engem Feld zwëschent militäreschen an hu-
manitären Aufgaben. Ons Militärausgabe
mussen novollzéibar sinn, net Selbstzweck
sinn.

Ech fannen och, dass et e bësse simplis-
tesch vun der NATO ass, d’Prozenter vum
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Bruttoinlandsprodukt als Miesslat vun on-
sem Asaz ze huelen. Dat gëtt weder vun de
Leit nach vun der Politik zu Lëtzebuerg uge-
holl. Do kann ee sech dréien a kéieren, wéi
ee wëllt.

Natierlech wëlle mer jo dann och an der
Duerstellung vun onsem Asaz onsen héijen
Undeel un Entwécklungspolitik erwähnen.
Ech mengen och, dass een do den zivilen
Asaz vun Diplomaten, Dokteren, Infirmieren,
Interpreten, Verwalter, d’Partizipatioun vun
ONGe bei Katastrophen, d’Geld, wat mer fir
d’Ausmerze vun Nowéie vu militäresche
Konflikter ausginn, derbäi soll rechnen. Wa
mer dat maachen, da sinn ech iwwerzeegt,
dass mer genuch Mëttele fannen an onsem
Budget, fir international eppes Nëtzleches
ze leeschten.

Här President, als drëtte Sujet wëll ech
eppes soen zu onse Relatioune mat e puer
grousse Länner. Mir hu mat den USA säit
dem Zweete Weltkrich eng speziell Rela-
tioun vu Frëndschaft a Partnerschaft. Dës
Relatioun wuerzelt an der Erënnerung un
ons Befreiung duerch d’Amerikaner vun der
Nazi-Diktatur. Si huet ons nom Krich och
géint d’Sowjet-Expansioun geschützt an
ons Fräiheet erhalen. Duerch d’Europäesch
Gemeinschaft hunn d’Grënnerstaten hiert
eegent Schicksal erëm an de Grëff krut.
D’wirtschaftlech a militäresch Ofhängeg-
keet vun den USA gouf no an no duerch eng
Partnerschaft ersat.

Haut hu mer als Europäer mat den USA eng
gläichwäerteg a staark Relatioun, souwuel
um politesche wéi um wirtschaftleche
Plang. Politesch kann a muss déi Relatioun
och emol kritesch kënne sinn, ouni an e
plompen Antiamerikanismus ze falen. Dat
huet sech beim Irak-Krich gewisen. Mir wës-
sen, dass d’USA onëmgänglech sinn, wann
et drëm geet, de Fridden an der Welt ze sé-
cheren. Mir wëssen awer och, dass d’Rela-
tiounen zwëschent de Länner net op Hege-
monie opgebaut kënne ginn, mä op d’Recht
vun all Land, säin eegene Wee anze-
schloen.

D’USA huet et leider an de leschte Joren oft
fäerdeg bruecht, géint sech ze polariséie-
ren. Sozial Ongerechtegkeet, Aarmut, Kor-
ruptioun, organiséiert Kriminalitéit sinn oft
genuch ënnert den Teppech gekiert ginn,
wann ee Regime sech gutt mat den USA
gehalen huet. Dann entstinn natierlech viru-
lent Reaktiounen a Länner, besonnesch um
amerikanesche Kontinent. Dann entsti par
ricochet gelungen Allianzen, wéi déi zwë-
schent Venezuela, Iran, Nordkorea, déi na-
tierlech näischt Guddes verheeschen.

D’Erkenntnis, dass een d’Recht vun de Län-
ner, hiren eegene Wee ze goen, respek-
téiere soll, ass allerdéngs net einfach
duerchzesetzen. Vill Länner entspriechen
onsem Demokratieverständnis net. Oft ginn
déi elementar Fräiheeten net respektéiert.
Diktature ginn oft zesumme mat krasser
Aarmut, Honger an absoluter Perspektiv-
losegkeet, mat Ënnerdréckung a Folter. Bei-
spiller gëtt et genuch, bis an déi allerleschte
Vergaangenheet.

Et ass dofir d’Recht vun der internationaler
Gemeinschaft, dogéint unzegoen. Dofir ass
d’UNO gegrënnt ginn. An d’UNO eleng huet
d’Recht, Gewalt anzesetzen, wann et da
muss sinn. Mä jiddferee weess och, dass
jee no der Gréisst an der wirtschaftlecher
Kraaft vun engem Land d’international Ge-
meinschaft méi oder wéineger streng ass.
D’Hypokrisie ass grouss op deem Gebitt,
bei de State wéi bei de Bierger.

Et ass wichteg, dass et ONGe gëtt wéi zum
Beispill Amnesty International, déi drop hi-
weisen, wéi zum Beispill a China d’Repres-
sioun trotz dem Olympia-Joer weidergeet,
wéi den Tibet gefügeg gemaach gëtt, wéi
am Myanmar elo gebotzt gëtt no deem Op-
stand, a wéi a Russland Journalisten ëm-
bruecht oder ënner Pressioun sinn.

Mir wëllen a sollen awer am Erdeele vu Lek-
tioune bescheide bleiwen, well d’Realitéite
si komplex. Ech wëll just ee Beispill huelen.

Och wa mer wëssen, dass op Kuba eng
Diktatur ass an d’Mënscherechter net ëm-
mer esou respektéiert ginn, wéi mir dat wël-
len, wësse mer och, dass dës Diktatur eng
aner ersat huet, déi vun den USA ën-
nerstëtzt gouf, an déi och eng schlëmm Dik-
tatur war. Dat entschëllegt net, dass d’USA
fënnef Kubaner wéinst Spionage am Pri-
song an Amerika sëtzen huet an hinnen dat

elementaart Mënscherecht virenthält, fir vun
hirer Famill Besuch ze kréien. Et ass ze
erhoffen, dass et geléngt, a Kuba e gewalt-
lose Wee aus der Diktatur an eng normal
Demokratie ze fannen an déi onbestreitbar
Acquisen an deem Land ze erhalen.

Den Embargo vun den USA géint Kuba gëtt
vun der Weltgemeinschaft bal eestëmmeg
refuséiert, well en an der Haaptsaach
d’Mënschen trëfft a soss näischt bréngt. An
ech sinn iwwerzeegt, dass, wann et deen
Embargo net géif, Kuba sech scho laang
wirtschaftlech entwéckelt, senge Leit méi en
héije Liewensniveau ginn hätt an d’Fräi-
heete méi grouss gi wären.

Duerfir: Fazit fir Lëtzebuerg an Europa, iw-
werall do, wou et geet, Relatioune vun Dia-
log a Partnerschaft opbauen, wou déi Dé-
marche dozou bäidréit, Länner opzemaa-
chen, hir Regimer ze demokratiséieren, hir
Wirtschaft ze entwéckelen an de Wuelstand
ze verbesseren.

Och mat Russland musse mer als Europa
an hei zu Lëtzebuerg e rouegen an norma-
len, intensiven Dialog féieren. Mir wëllen dat
och hei an der Chamber mat onse Kolleege
Parlamentarier souwuel an der Duma wéi
och mam russesche Statsrot maachen. Mir
wëllen eng permanent Relatioun opbauen,
well dat erlaabt ons, een deen anere kennen
ze léieren, an et ass bedauerlech, dass mer
an der Fro vun dem Partnerschaftsofkomme
mat Russland och wéinst där Fro vun de Ra-
kéiten a Polen an Tschechien net weider-
komm sinn. Dat ass e schlechten Aus-
gangspunkt, fir weider mat Russland ze
schaffen.

Här President, fir ofzeschléissen: Mir wës-
sen, dass Aussepolitik zu Lëtzebuerg
eppes aneschters ass wéi an Däitschland
oder a Frankräich. Onsen Diplomateréseau
ass kleng a konzentréiert. Mir hu keng
Muechtinteressen. Mir hu keng kolonial
Vergaangenheet. Mir maache kengem
Angscht. Ons Aussepolitik ass enk ver-
bonne mat der europäescher Aussepolitik.

Mä, ob mer dat nu wëllen oder net, mir sinn
nun eemol an der Welt dran. Mir solle sé-
cher dovunner profitéieren, mä mir hunn de
politesche Wëllen, ze hëllefen, Fridden ze
stëften, déi universal Mënscherechter an
d’Wäerter vun der Demokratie duerchzeset-
zen am Respekt vun der Eegenheet vun de
Mënschen.

E klengt Land an enger grousser Welt huet
vill Méiglechkeeten, nëtzlech a solidaresch
ze sinn. Mir si frou, dass ons Aussepolitik
dat schonn erreecht huet an erreeche wëllt,
a mir ënnerstëtze se voll a ganz dobäi.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Fayot.
Den nächste Riedner ass den Här Braz. Här
Braz, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Merci,
Här President. Dir Dammen an Dir Hären, fir
d’éischt wëll ech dem Här Asselborn Merci
soe fir seng Aschätzung vun der internatio-
naler Lag, déi hie gëschter gemaach huet.
Dat war eng breet gefächert Aschätzung,
déi et natierlech och dann net erlaabt, op
alle Punkten a vill Detailer ze goen. Mä trotz-
deem sinn ech - wéi d’Fransouse géife soen
- resté sur ma faim, well d’Beschreiwung
vun der internationaler Lag ass dat eent, dat
anert awer ass - an do mengen ech, war
d’Interventioun gëschter vläicht eng Grëtz
ze kuerz -, wat de Rôle ka si vu Lëtzebuerg
an deene Konflikter.

D’Fro, déi ee sech stellt, ass, ob de Rôle vun
der Lëtzebuerger Aussepolitik effektiv do-
ranner besteet, sech komplett opzeléisen
an enger Aussepolitik vun der Europä-
escher Unioun - oder deem, wat deen Titel
do scho géif verdéngen -, oder ob mer et
net awer kënne fäerdeg bréngen, och mat
enger gewëssener Visibilitéit Akzenter ze
setzen an där europäescher Aussepolitik an
dann och hei virum Parlament ze erklären,
wéi eng Akzenter dass dat kéinte sinn a wou
mer kéinten eng eege Lëtzebuerger Roll
spillen.

Ech wäert duerfir och an eenzel Themen
dem Ausseminister eng Fro stellen, an ech
wier natierlech frou, wa mer duerno bei sen-
ger Reaktioun och kéinten op déi Froen Änt-
werte kréien.

Ech wäert probéieren, elo net nëmme Re-
diten ze maache vun deem, wat d’Virriedner
scho gesot hunn. Do ass ganz villes derbäi,
wat mir och kënnen ënnersträichen. Ech
wäert och do e bësse méi kuerz bleiwen,
wou anerer schonn exhaustiv waren, well
ech net mengen, dass et vill bréngt, dass all
d’Leit datselwecht hei soen.

E puer Saachen awer: Déi Éischt, fir eng
Kéier kuerz zréckzekucken, wat dann am
leschte Joer geännert huet. Et sinn elo zwie-

lef Méint vergaangen zënter der leschter
aussepolitescher Deklaratioun an Debatt,
an et ass vläicht och interessant ze kucken,
wat aus eiser Vue déi Aspekter sinn, déi am
leschte Joer, an deene leschten zwielef
Méint, geännert hunn.

Och fir eis ass den Haaptpunkt, deen eraus-
zesträichen ass, deen, dass d’Europäesch
Unioun sech zu engem gudden Deel aus
der politescher Kris erausbeweegt huet.
Den Traité, deen den 13. Dezember zu Lis-
sabon wäert ënnerzeechent ginn, deen
dann och den Numm Traité vu Lissabon
dréit - och wa ganz vill Elementer vun deem
Traité nach aus der däitscher Présidence
konnten eriwwergerett ginn -, deen huet et
wierklech fäerdeg bruecht, dass eng laang
unhalend Kris e provisoreschen Ofschloss
fonnt huet.

Deen Text wäert eis méi Biergerrechter
bréngen, e wäert eis op ganz ville Punkte
méi politesch Unioun bréngen, méi Déci-
siounen oder Regele vun der Majoritéit a
vun der Codécisioun mam gewieltene Par-
lament. E bréngt eng horizontal Ëmweltklau-
sel an e bréngt och den Ëmweltschutz an
de Klimaschutz virun allem als eent vun den
Ziler vun der Unioun. Dat si Fortschrëtter,
déi am Joer 2007 konnten erziilt ginn.

Net ganz d’accord si mer allerdéngs mat
der Ausso, déi am Vertrag selwer gemaach
gëtt, dass mat dëser Reform déi institutio-
nell a strukturell Problemer vun der Unioun
och definitiv geléist wieren. Mir mengen,
dass et nach ëmmer e gewëssene Legitima-
tiounsdefizit um Niveau vun den europä-
eschen Institutioune gëtt.

Wann een de Wee kuckt, deen zënter Lae-
ken gemaach ginn ass - dat war jo do, wou
den Optrag erdeelt ginn ass viru sechs Joer,
fir dass de Konvent sech mat engem neien
Traité soll ofginn -, da gesäit een, dass nach
ëmmer vill ze maache bleift.

Et ass och duerfir mat Sécherheet eiser
Meenung no net déi lescht Reform, déi
d’Europäesch Unioun wäert kennen, a mir
leeën eis souguer esou wäit aus der Fëns-
ter, ze behaapten, dass et duerchaus kéint
sinn, dass déi nächst Reform scho wäert
ënnerwee sinn, ier déi Ännerungen, déi an
dësem Traité drastinn, déi bis zum Joer
2017 deelweis sollen Iwwergangsregele
beinhalten, oder net solle beinhalten, all hir
Effetë no sech gezunn hunn, wann den
Traité dann, wat mer ganz staark hoffen, bis
2009 ratifizéiert ass.

Zweet Ännerung vum Joer 2007 ass eiser
Meenung no, dass am Beräich vum Klima-
wandel a vum noutwendege Klimaschutz
eng Prise de conscience stattfonnt huet. Déi
gesäit een och dorunner - net eleng, mä och
dorunner, an dat wëlle mer ënnersträichen -,
dass am Joer 2007 de Friddensnobelpräis
un den Al Gore gaangen ass an un den
IPCC, wat och ënnersträicht, wat mir deel-
weis scho laang soen, dass Klimaschutz net
nëmmen eng Fro vun der Ëmwelt ass, mä
dass haut och um héchsten internationale
politeschen Niveau unerkannt gëtt, dass ak-
tive Klimaschutz och aktiv Friddenspolitik
duerstellt an och nach där gudder, nämlech
där preventiver, wann ee se dann eescht
genuch hëlt. Dat ass fir eis e ganz staarke
Punkt gewiescht am Joer 2007.

Drëtten neie Moment ass d’Wiel vum neie
franséische President. Och do hu Saache
geännert. De President Sarkozy wëllt d’Roll
vu Frankräich an Europa änneren, hie wëllt
säi Land änneren. Wann ee kuckt, wat hien
innenpolitesch mécht, dann huet een d’Ge-
fill, dass hie wëllt op enger ganz rietser, kon-
servativer Schinn fueren an d’Land mat wirt-
schaftsliberale Reforme vun där Schinn of-
bréngen, op där Frankräich laang war.

Europäesch huet een éischter den Androck,
dass hie probéiert, de Contraire ze maa-
chen. Europäesch probéiert hien éischter,
Wierder wéi Protektionismus och um euro-
päeschen Niveau nees salonfäeg ze maa-
chen. An hie probéiert och do, notamment
wat de Rôle vun der Zentralbank betrëfft, e
Stéchwuert wéi d’politesch Responsabilitéit
an den Discours ze bréngen.

Mä hien huet awer onbestreitbar am Mo-
ment eng politesch Wierkung, souwuel a
sengem Land wéi och an Europa. An déi
soll een zur Kenntnis huelen, well ech men-
gen, dass déi Wierkungen do nach net eriw-
wer sinn an dass mer eis nach méi wéi eng
Kéier wäerte mat Initiativen aus Frankräich
misse beschäftegen. Wat also och fir eis en
neie politesche Moment ass.

E véierte politesche Moment, dee fir eis
wichteg war dëst Joer, ass deen, dass mer
hei zu Lëtzebuerg elo awer op den 1. No-
vember d’fräi Zirkulatioun op praktesch all
déi nei EU-Memberstaten ausgeweit hunn.
Mir hu scho méi laang dofir plädéiert, well
mer gesot hunn, et wär net sënnvoll, do
nach wëllen ofzewaarden; et hätt een nëm-
men ze gewannen un enger offensiver Hal-

tung op där doter Fro, notamment an der
Relatioun mat deene Länner.

Dat huet eng Weilche gebraucht, bis dat
sech um Niveau vun der Regierung och
duerchgesat huet, mä elo si mer esou wäit.
An déi Ouverturen, déi mer elo hunn, hale
mir fir richteg. Och dat bréngt eis um eu-
ropäesche Kontinent e Stéck méi no beie-
neen. Déi Fräizügegkeet fir d’Bewegunge
vun de Leit ass eiser Meenung no e ganz
wesentleche Punkt, un deem d’Qualitéit vun
der europäescher Integratioun sech ka fest-
maachen.

Fënneften a leschte Punkt, deen ech wéilt
eraussträichen, wat sech an dësem Joer fir
eis geännert huet, ass dat wat a Russland
geschitt ass. Russland ass potenziell an och
reell ee vun den éischte Partner vun der Eu-
ropäescher Unioun. Russland, deem säi
Selbstbewosstsäin nees klëmmt, wat ei-
gentlech keng schlecht Nouvelle ass, ass
awer am Moment op engem politeschen an
och ekonomesche Konfrontatiounskurs
mam Westen.

Russland huet kierzlech am Sträit iwwert
d’US-Rakéitenofwieranlagen an Osteuropa
seng Drohunge wouergemaach an den
Traité iwwert déi konventionell Sträitkräften
an Europa opgekënnegt. Och dat ass eng
vun de ganz markanten Entwécklunge vun
dësem Joer, wou ech denken, dass mer
vläicht net genuch an der Deklaratioun vum
Ausseminister drop agaange sinn. Dat ass
wierklech e Fait marquant politique de pre-
mier ordre, deem seng Auswierkungen och
nach net am Moment genee anzeschätze
sinn.

Et hunn awer och eng Rei Saachen an de
leschten zwielef Méint net geännert. An
zwar huet net geännert, dass déi europa-
politesch Debatt zu Lëtzebuerg nach ëm-
mer net anescht ginn ass. Mir hunn dee-
mools, nom Referendum am Joer 2005, eis
alleguerte Saache virgeholl an de Leit ver-
sprach, dass mer den europäeschen Dialog
géife verbesseren an intensivéieren. A mir
hunn et versprach, dass mer en vue vun de
Wahle vun 2009 eng Rei Ännerunge géife
bréngen.

Et gesäit awer nach ëmmer esou aus, wéi
wann déi Trennung vun de Wahlgäng, déi
eenzel Parteien heibanne bis haut ën-
nerstëtzen, net wäert stattfannen. Dass mer
also nach ëmmer, och 2009, nëmmen eng
eenzeg Debatt am Land wäerten hunn, déi
fir déi zwee Wahlgäng soll gëllen. Dat huet
also net geännert.

Wat och net geännert huet, dat sinn déi ëm-
mer méi héich Pëtrolspräisser an Europa.
Mir wonneren eis alleguerten zënter Jore
schonn ëmmer nees iwwer nei Rekorder, déi
opdauchen. An da gëtt nees gesot: Dat
kann dach net sinn, dass déi Präisser esou
héich sinn, dass déi Präisser net falen!

Ech ka mech nëmme wonneren, dass sech
gewonnert gëtt iwwert déi héich Präisser.
Well mir liewen an enger Maartwirtschaft, an
et gëtt gemaach wéi wann de Pëtrol, grad
de Pëtrol, sech de Regele vun der Maart-
wirtschaft misst kënnen entzéien. D’Präisser
vum Pëtrol wäerte weiderhi klammen, well
an der Maartwirtschaft falen d’Präisser ëm-
mer nëmmen an engem eenzege Fall: Wann
dauerhaft a stabel d’Demande ënnert der
Offer läit.

Mä d’Demande geet feilaarteg an d’Luucht.
Net nëmmen an deenen neien Ekonomien,
déi boomen, a China oder Indien oder Bra-
silien, fir déi dräi traditionell do ze nennen,
mä souguer an Europa och. Och bei eis
geet de Konsum nach monter an d’Luucht.
Wouhier hëlt een do d’Hoffnung, dass d’Pë-
trolspräisser kéinte falen, wann dauerhaft
d’Demande an d’Luucht geet, an och nach
zolidd an d’Luucht geet? Dat ass mat
näischt ze begrënnen.

D’Präisser wäerten also dauerhaft steigen.
Wat mat sech bréngt, dass substanziell
Deeler vun eiser Ekonomie, vun eiser Wirt-
schaft do entzu ginn. Wann ee wëllt, dass
de Konsum, dass d’Demande eng Kéier
géif falen, da muss een ee fir allemol sech
eng seriö Strategie ginn, fir d’Ofhängegkeet
vun der nationaler Ekonomie vun där doten
Energie ze verréngeren. Dat ass dat Een-
zegt, wat hëlleft. Wann een et zumindest
géif national fäerdeg bréngen, d’Demande
dauerhaft ze stabiliséieren an och erofze-
kréien!

Dat huet och Auswierkungen op de Klima-
wandel. Och dat huet 2007 net geännert.
Och zu Lëtzebuerg ginn d’Emissioune wei-
der erop. Mir sinn also wäit dovun ewech,
d’Ziler, déi mer eis gesat hunn, ze erree-
chen. Mir sinn nach ëmmer amgaange mon-
ter an déi aner Richtung drop lasszegoen.

Eisen Ausseminister huet eng energiepoli-
tesch Ausso gemaach an deem dote Kon-
text, wou e gesot huet, méi Atomstroum ass
keng Äntwert fir d’Reduktioun vun den CO2-
Wäerter. Dozou zwou Froen.8866 www.chd. lu
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Déi éischt ass: Wann Der sot, Här Minister,
dass méi Atomstroum keng Äntwert ass,
bleift awer eng Fro net beäntwert. Manner
Atomstroum ass vläicht eng Äntwert an
eppes wat ee muss ustriewen. Är Formula-
tioun war an deem Sënn geschéckt, well se
gesot huet, mir wéilten eis engem weideren
Ausbau net onbedéngt uschléissen, mä et
wier awer och interessant ze héieren, wéi et
da soll generell mat där doten Energie an
Ären Ae virugoen.

Well mir sinn duerchaus der Meenung, be-
sonnesch - an ech kommen herno nach do-
zou - a Relatioun mat Afrika, dass manner
Atomstroum duerchaus eng Léisung ass.

Mir géifen och gäre vum Ausseminister wës-
sen, firwat dass déi Lissabonner Erklärung
net vu Lëtzebuerg ënnerschriwwe ginn ass,
déi seet, dass ee soll den Euratom-Traité re-
forméieren. Dat war jo scho beim viregten
Traité de Fall. Et ass eng Initiativ vun een-
zelne Memberlänner fir den Euratom-Traité
ze reforméieren. Lëtzebuerg huet déi Initia-
tiv net mat ënnerschriwwen.

Mir sinn der Meenung, dass dat net richteg
ass. Mir hätten och dofir gär eng Erklärung,
woufir dass dat esou ass.

Wat och net geännert huet, dat ass, dass
d’Situatioun vun de Biergerrechter weltwäit,
mä och a Westeuropa sech ënnert dem An-
drock vun der Lutte contre le terrorisme net
onbedéngt verbessert huet. Och do gëtt et
ëmmer nees nei Aschränkungen, nei Iddien,
wéi ee kann d’Rechter vun de Bierger wann
net beschneiden, dann zumindest deelweis
a Fro stellen.

Do misst Europa mat vill méi Selbstbe-
wosstsäin eisen amerikanesche Partner
géintiwwertrieden a soen, dass déi dote Lo-
gik et net bréngt, dass mer domadder net
virukommen, dass mer domadder wierklech
jiddfereen a sengen individuelle Rechter
beschneiden, ouni awer dass mer an der
Substanz vun deem, wat déi Konflikter aus-
mécht, déi mer op der Welt kennen, an och
wat de Rôle vun den Amerikaner an deene
Konflikter betrëfft, weiderkommen.

Do muss een eng Kéier kënne soen, dass et
stopp ass mat där doter Logik, dass ee
muss eng Kéier soen, mir hätten nees gä-
ren, dass mer d’Rechter vun de Leit
bestäerken. Mir streide fir eng fräi Welt. Mir
streide fir eng Welt, déi d’Rechter vun de
Bierger héichhält. An dat kann net doduerch
an der Praxis geschéien, dass een déi
Rechter, déi een héichhält, an der Wierk-
lechkeet beschneit oder aschränkt.

Um Balkan huet sech och net vill geännert.
Do preparéiert sech eng nei Destabiliséie-
rung. De Récktrëtt vum serbesche Minister-
president vu Bosnien-Herzegowina als
Reaktioun op d’Ernennung vum EU-Beop-
tragte Lajcak ass e kloert Warnsignal; ge-
nausou wéi déi verstäerkten Amëschung vu
Moskau a vu Belgrad.

Dat kéint dorop erauslafen, dass Moskau
den 21. November am UNO-Sécherheetsrot
säi Veto géint eng Verlängerung vum EU-
FOR-Mandat wäert aleeën. Dann hätt och
d’EU kee Mandat méi, kee Polizist a kee Mi-
litär méi a Bosnien mat engem Mandat. En
plus gesäit et momentan duerno aus, wéi
wann am Dezember och keen Accord kéint
fonnt ginn iwwert den zukünftege Statut vum
Kosovo.

Mir Gréng fäerten, dass, wann et hei net am
Laf vun den nächste Méint zu engem Ac-
cord iwwert d’Onofhängegkeet vum Kosovo
kënnt, Europa vläicht seng lescht Chance
op eng friddlech Léisung an där doter Géi-
gend vun Europa verspillt.

D’EU muss hir Efforten um Balkan onbe-
déngt verstäerken. Dat weisen och déi
lescht Fortschrëttsberichter vun der Europä-
escher Kommissioun. Well ausser a Kroa-
tien an deelweis a Montenegro gëtt et, wat
Justizverwaltung a Mënscherechter ugeet,
weder Fortschrëtter a Bosnien-Herzegowina
nach an Albanien nach a Mazedonien nach
a Serbien oder am Kosovo.

Den Noen a Mëttleren Osten huet och net
vill geännert; bleift e Polverfaass. De Kon-
flikt tëschent de Palästinenser an den Israe-
lien ass net geléist an déi bluddeg Rivalitéi-
ten a Muechtkämpf tëschent der Fatah- an
der Hamas-Fraktioun si schlussendlech a
kengem sengem Intérêt; och net an deem
vun Israel.

Mir rejoignéieren op deem Punkt - an domat
kënne mer eis kuerzfaassen - all d’Dévelop-
pementer, déi den Ausseminister gëschter
bei senger Deklaratioun gemaach huet.

Och bei den Noperen am Libanon ass d’Si-
tuatioun en vue vun der Presidentschafts-
wahl no der Ermuerdung vu véier anti-
syresche Parlamentarier nees eng Kéier
destabiliséiert ginn.

Den Iran huet 2007 och net vill geännert,
hält weiderhin u sengem - den eegenen
Aussoen no - zivilen Atomprogramm fest.

Seng extrem aggressiv Haltung vis-à-vis
vun Israel verschäerft d’Spannungen an der
Regioun a bitt virun allem ënner anerem och
neokonservative Leit an den USA eng ideal
Geleeënheet, fir genausou aggressiv mam
Säbel ze rasselen an e Militärschlag géint
den Iran ze fuerderen an och an hiren Aus-
soen ëmmer méi an der Öffentlechkeet pre-
sent ze maachen, an domat och an de
Käpp present ze maachen.

Den NATO-Partner Türkei schëtt momentan
och nach Uelech op dat Feier, andeems en
dréit, an d’irakesch Kurdegebidder anze-
marschéieren.

An den neie Militärputsch a Pakistan, enger
offizieller Atommuecht, gëtt dëser Krisere-
gioun nach eng wesentlech méi schlëmm
Dimensioun.

Pakistan ass e gutt Beispill, dat weist, dass
eigentlech villes op der Welt net maîtriséiert
ass. Et huet ee gesinn, déi viregt Woch, wou
d’Angela Merkel an Texas war op dem Här
Bush senger Ranch, déi haten e bestëmm-
ten Agenda fir déi Réunioun do virgesinn,
an et huet een, wann een „Die Zeit“ gelies
huet, kënne gewuer ginn, dass deen
Agenda méi wéi eemol a kierzester Zäit,
souguer nach deen Dag virdrun, huet mis-
sen ofgeännert ginn, ënner anerem wéinst
deem neie Militärputsch a Pakistan.

Wat weist, dass och do de Wäitbléck net
esou grouss ass; wat beweist, dass och
d’Amerikaner déi dote Situatioun mat hirem
laangjähregen an traditionellen Alliéierten
net maîtriséieren. Wat weist, dass dat, wat a
Pakistan amgaangen ass ze geschéien, am
Moment vu kengem maîtriséiert gëtt. An et
freet ee sech souguer, ob et a Pakistan sel-
wer iwwerhaapt vun engem maîtriséiert gëtt.

D’Resultat dovun ass, dass den Antiameri-
kanismus, reliéis a politesch Radikaliséie-
rung, Terror a Chaos an där ganzer Regioun
do vun der Welt ëm sech gräifen, an eigent-
lech war dat jo d’Zil vun Al Qaida, mat hiren
Attacke vum 11. September 2001! Dat Zil -
muss ee leider mat sechs Joer Recul festha-
len -, dat schénge se op deenen dote Punk-
ten zumindest erreecht ze hunn. An dat ass
schlëmm genuch!

Och an Afghanistan bleift d’Situatioun krid-
delech an den Afloss vun der Zentralregie-
rung vu Kabul geet knapps iwwert d’Grenze
vun der Haaptstad selwer eraus. Dat muss
een och do realistesch esou gesinn. Et ass
awer trotzdeem richteg, dass déi internatio-
nal Missioun, och mat Lëtzebuerger Bedee-
legung fir d’Ofsécheren - wat eise Rôle be-
trëfft - vum Flughafe Kabul respektiv d’Of-
sécherung vun de belschen Démineuren,
op der Plaz bleift. Et war och dofir eiser
Meenung no eng richteg Décisioun, fir déi
Missioun ëm ee Joer ze verlängeren.

Et geet allerdéngs, wat den Iran betrëfft,
dann net duer fir nëmmen den Iran ze kriti-
séieren. Och mir si frou iwwert dat, wat den
Ausseminister gëschter gesot huet an och
wat aner europäesch Politiker a Spëtzepoli-
tiker scho gesot hunn, dass et eng kloer
Ofso soll ginn un dat Säbelgerassel, an
dass een net op de Krich setzt, fir eng Léi-
sung vun deem dote Konflikt erbäizeféieren.
De Krich ass kee Mëttel fir de Fridden. Dofir
si mer och wierklech iwwert déi Ausso frou,
well och mir der Meenung sinn, dass déi So-
lutiounen, déi ugestrieft ginn, mussen am
Kader vun der UNO fonnt ginn.

Mir hunn en Organ op der Welt, wat
zoustänneg ass, fir sech mat esou Froen ze
beschäftegen. An et ass an deem Kader do,
wou muss international zesummegeschafft
ginn. Mir halen näischt vu Säbelgerassel
ausserhalb vun deem dote Gremium, wat ei-
ser Meenung no de Konflikt méi erbäi-
beschwiert a -riet, wéi dass et e kéint ver-
hënneren. Ech fannen, dass déi Beispiller,
déi den Här Goerens virdru ginn huet vu
gestanene Politiker, wéi zum Beispill den
Här Kissinger, eigentlech effektiv interes-
sant Unhaltspunkte sinn, och an deem dote
Kontext.

Drëtte Punkt ass deen, wat dann eiser Mee-
nung no 2008 sollt prioritär änneren. Nom
Réckbléck den Ausbléck.

Punkt 1 fir eis - an dat wäert Iech vläicht net
iwwerraschen - ass Kyoto respektiv Post-
Kyoto, d’Réunioun vu Bali am Dezember. Ei-
ser Meenung no muss an deem Kader do
ganz kloer gewise ginn, dass dem Nicholas
Stern säi Bericht, deen hien deemools fir déi
britesch Regierung gemaach huet, verstane
ginn ass.

Ech rappeléieren, dass dee Bericht op eng
androcksvoll Aart a Weis gewisen huet,
dass d’ekonomesch Käschten, déi de Kli-
mawandel wäert produzéieren, méi héich
sinn, wéi déi Käschten, déi mer missten op-
bréngen a finanzéieren, fir d’Preventiouns-
a Géigemoossname kënnen ze realiséieren.
Näischt maachen - op Lëtzebuergesch ge-
sot -, gëtt d’Weltwirtschaft ëm e Villfaches
méi deier, wéi elo scho seriö an direkt

Moossnamen am Beräich vum Klimaschutz
an d’Wee ze leeden.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Hie
confirméiert domadder dat, wat mir als
Gréng zënter laange Jore fuerderen. Ouni
schnell an effikass Klimaschutzustrengunge
wäerten déi global Konsequenze vum Kli-
mawandel eis souwuel sozial- wéi wirt-
schafts- an ëmweltpolitesch wesentlech méi
deier ginn.

Do dernieft réckelt awer neierdéngs nach
eng weider dacks vergiessen Dimensioun
vum Klimawandel an den Zentrum vun den
öffentlechen an de politeschen Debatten:
Den ongebremste Klimawandel a seng Kon-
sequenze stellen eben och en akute
Sécherheetsproblem fir dëse Planéit duer.

De 17. Abrëll vun dësem Joer huet sech do-
fir den UN-Sécherheetsrot eng éischte Kéier
ëmfaassend mat de sécherheetspolite-
schen Auswierkunge vum Klimawandel be-
faasst. Just deen Dag virdrun huet e militä-
rescht Berodergremium vun den USA de
Klimawandel zu enger Fro och vun der na-
tionaler Sécherheet vun den USA erkläert.
Dat Gremium huet och senger Regierung -
der amerikanescher Regierung - geroden,
sech souwuel national wéi international we-
sentlech méi staark mam Klimaschutz ze
beschäftegen.

Wa mir et net fäerdeg bréngen, an den
nächste puer Joren en ambitiéisen an effi-
kassen internationale Regime fir de Klima-
schutz ze schafen, deen och Resultater an
net nëmmen Deklaratiounen huet, a wa mer
et net fäerdeg bréngen, op där doter Fro un
engem Strang ze zéien, da wäert d’Klima-
problematik op eisem Planéit zu ëmmer méi
internationale Konflikter an den nächste
Jore féieren.

Fir déi Gréng ass a bleift deemno de Klima-
schutz déi gréissten aussepolitesch Eraus-
fuerderung vum 21. Jorhonnert. Wa Lëtze-
buerg oder d’Europäesch Unioun oder och
d’UNO sech politesch Ziler wéi Stabilitéit,
Fräiheet, Demokratie a Fridden op de Fän-
del schreiwen, da muss och de Klimaschutz
ganz logescherweis an noutwendegerweis
ganz uewen op der politescher Agenda
stoen.

D’EU an hir 27 Memberstaten - also och Lët-
zebuerg - mussen awer natierlech fir
d’éischt emol doheem hir Hausaufgabe
maachen. Mä gläichzäiteg ass et funda-
mental wichteg, dass d’EU an der interna-
tionaler Klimaschutzpolitik eng staark Virrei-
derroll iwwerhëlt. Nëmmen esou hu mer eng
Chance, fir dass och d’Schwellelänner an
d’Entwécklungslänner mat un den Dësch
kommen, an och Länner wéi China, Indien
an natierlech och d’USA vun der Wichteg-
keet vun deene gemeinsame globalen
Ustrengunge fir de Klimaschutz iwwerzeegt
ginn.

Klimaschutz rechent sech laangfristeg, mä
kascht awer fir d’éischt emol Geld. Beson-
nesch déi aarm a manner entwéckelt Län-
ner brauchen dofir finanziell an technesch
Hëllef. Dës Länner striewen deeselwechte
Wuelstand un, wéi deen, dee mir haut ken-
nen. Mir kënne se net zwéngen - a mir sol-
len dat och net wëllen -, dorobber ze ver-
zichten. Och déi Länner hu Rechter op eng
Entwécklung.

Au contraire, mir mussen hinne souguer hël-
lefen, net déiselwecht Feeler ze maachen,
wéi mir. International Organisatioune wéi
d’Weltbank, wou grad déi westlech Länner
eng ganz staark Roll spillen, musse massiv
asprangen, dass aner Länner, wéi Südafrika
oder Indonesien, sech kënne séier op no-
halteg Technologien an och op eng erneier-
bar Energieversuergung ëmstellen.

Laut mengen Informatiounen, Här Aussemi-
nister, gëtt haut den EU-Afrika-Pakt am -
COREPER 2 diskutéiert. Dat war op haut
Mëttwoch virgesinn. Déi aktuell Dokumenter
schléissen am Moment Nuklearprojeten an
Afrika net aus. Et geet Rieds vu Projeten an
Ägypten an a Südafrika. Et ass och en Deel
vun enger Strategie, déi drop erausziilt, fir
China an Indien op där doter Fro aus Afrika
erauszehalen. Fakt ass awer, dass déi Tex-
ter am Moment net ausschléissen, dass een
och kéint mat europäesche Suen Nuklear-
projeten an Afrika ënnerstëtzen. Lëtzebuerg
huet sech eisen Informatiounen no do nach
net kloer positionéiert an net gesot, ob et
domadder d’accord ass oder net.

D’Fro also un Iech, Här Ausseminister: Ass
d’Lëtzebuerger Regierung domat d’accord
oder wiert se sech dergéint, dass mat eu-
ropäesche Suen Nuklearprojeten an Afrika
kënnen ënnerstëtzt a realiséiert ginn?

Eis Relatioune mat Afrika - an dat huet eis
gefreet bei Ärer Deklaratioun gëschter, Här
Ausseminister - soll an den nächste Jore
méi eng grouss Bedeitung kréien. Dat ass
eiser Meenung no eng absolut Noutwen-

degkeet a wierklech eng éischt Prioritéit. Et
soll den 8. an 9. Dezember zu Lissabon e
Sommet stattfannen tëschent der EU an den
afrikanesche Länner.

Ech wëll net op déi Fro vum Mugabe agoen.
Dir hutt déi Äntwert gëschter ginn, déi eiser
Meenung no och déi adequat ass. Mir si just
interesséiert a gespaant, wéi bemierkbar
dass sech dat dann och den 8. an 9. De-
zember no bausse wäert maachen, déi
kloer Äntwert, déi Europa do dem Här Mu-
gabe um Dësch wëllt ginn. Ech hoffen, dass
och d’international Communautéit dat wäert
matkréien, dass déi Äntwert do komm ass.

Ech mengen och, dass mer an den nächste
Joren net nëmmen dem europäeschen Ni-
veau déi Relatioune mat Afrika dierften iw-
werloossen. Et gëtt elo scho Relatiounen,
och um parlamentareschen Niveau, mam
Europaparlament, mat eenzelnen afrika-
nesche Länner a mat der Unioun vun den
afrikanesche Länner.

Ech mengen awer och, dass et wichteg
wäert ginn an den nächste Joren, dass och
déi national Parlamenter vun de Mem-
berlänner vun der Europäescher Unioun
verstäerkt Kontakter siche mat afrikanesche
Länner. Dat ass eppes, wat - vun e puer
Länner ofgesinn - ganz wéineg praktizéiert
gëtt. Ech mengen awer, dass mer an dee-
nen nächste Joren op där doter Fro misste
wesentlech méi déif politesch Relatiounen
opsichen a probéieren och ze ënnerhale
mat eisen afrikanesche Partnerlänner. Well
et geet net duer, dat dem europäeschen Ni-
veau ze iwwerloossen. Et ass och eng Fro
vun den Nationalstaten, an eng Fro vun den
nationale Parlamenter.

Eng Fro och un den Här Ausseminister zu
engem Punkt, wou Der Iech gëschter net
geäussert hutt. Grad an der Relatioun mat
den afrikanesche Länner an iwwert d’Aart a
Weis, wéi mer deene Länner sollen hëllefen,
mécht den zoustännege Kommissär, den
Här Louis Michel, sech ëmmer nees be-
mierkbar mat senge Virstellunge vun der
Aide budgétaire.

Eng Virstellung, muss ech éierlech soen, déi
mir och net onsympathesch ass. Woubäi et
awer kloer ass, dass déi direkt Allocatioun
vu finanzielle Mëttel wahrscheinlech net
kann direkt an all de Länner am selwechte
Mooss realiséiert ginn. Do muss een och
trotzdeem da virsiichteg bleiwen. Mä ech
wier awer och do frou, wann den Aussemi-
nister eis kéint eng Äntwert ginn, wéi hien an
d’Lëtzebuerger Regierung sech zu deene
Virstellunge vum Louis Michel stellen um
Punkt vun den Aides budgétaires am Kader
vun der Kooperatiounshëllef mat Afrika.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Ee vun
de Punkten, wa mer eis méi mat Afrika wël-
len ofginn, fir dee mer eis och mussen
interesséieren, ass d’Fro vun de Migratiou-
nen. Ech war viru kuerzem zu Genève op
enger internationaler Konferenz mat der Ma-
dame Err, wou mer eis méi am Detail mat
där doter Fro beschäftegt hunn.

Eng interessant Zuel, déi ee soll wëssen:
Weltwäit mécht de Phenomeen vun der Mi-
gratioun 3% vun de Mënschen aus. Méi net.
Et gëtt weltwäit geschätzt, dass et ronn 190
bis 200 Millioune Migrante ginn. Dat si
knapps 3% vun der Weltbevölkerung. Méi
grouss ass dee Phenomeen net, a wann ee
sech mam Phenomeen am Detail beschäf-
tegt, da gesäit een - an ech wëll just deen
Aspekt eraussträichen -, dass grad de Phe-
nomeen vun der Migratioun eigentlech eng
méi grouss Entwécklungshëllef eleng er-
reecht, wéi praktesch all d’Hëllefe vun de
Staten, déi et weltwäit deklaréieren ze maa-
chen.

Dat, wat iwwert déi Leit Retour geet an hir
Pays d’origine, ass substanziell an absolut
remarquabel. A wa mer wëlle vu Koopera-
tioun schwätzen, a wa mer déi Länner wël-
len eescht huelen, deene wëllen hëllefen,
da soll een och wëssen, dass och de Phe-
nomeen migratoire en eminente Rôle spillt
an där doter Fro an dass een also och an
Zukunft, wann een doriwwer schwätzt, dat
soll am Kapp hunn.

Et gëtt awer och elo schonn an Europa aner
Beispiller, déi méi negativ sinn, an och do
wier ech frou eng Äntwert ze kréie vun Iech,
Här Minister.
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Am Senegal gëtt et mëttlerweil bei deene
Jonken - an do gëtt et ganz vill Jonker - e
Saz - dat huet och eng senegalesesch Par-
lamentarierin bei där Konferenz an der
Schwäiz eis erkläert -, e Saz, dee grausam
ass. An dee Saz, deen heescht: „Barsa ou
barsac.“ „Barsa“, dat kënnt Der nach eraus-
fannen, wat dat ass: Dat ass eng Ofkierzung
vu Barcelona. „Barsac“ heescht aus dem
Wolof iwwersat dout, dout um Kierfecht.

Wat heescht „Barsa ou barsac“? Ma ganz
einfach. Dat sinn déi jonk Leit, déi an déi
Booter klammen a probéieren, déi spue-
nesch Inselen am Atlantik ze erreechen. Déi
soen, entweder mir kommen op Barcelona,
a wann net, da si mer gradesou gären um
Kierfecht, respektiv dat ass dat, wat oft
derbäi erauskënnt. Dat ass e festen Aus-
drock an deenen hirem Alldag! Fir déi Grau-
samkeet virun Aen ze féieren, wat stattfënnt
an deenen dote westafrikanesche Länner.

Da fannen ech et skandaléis, wann eis eu-
ropäesch Agentur Frontex, déi jo zoustän-
neg ass, fir deene Länner, déi Aussegren-
zen hunn, ze hëllefen, op der Plaz net
agräift. Déi kuckt no. Déi kucken no, wa Leit
stierwen, a gräifen net an! Dat ass e Skan-
dal, wou Europa sech derfir soll schummen.

Dass mer eng Agentur hunn, déi de Länner
mat Aussegrenzen hëlleft, ass richteg. Mä
dass déi op der Plaz sinn, mat modernste
Mëttelen équipéiert sinn, wëssen, wat ge-
schitt, an net agräifen, well si soen, dat ass
net eis Missioun, et ass de Rôle vun de
Memberlänner, déi d’Aussegrenz hunn - dat
kann net sinn! A mir wiere frou, wann d’Lët-
zebuerger Regierung deen dote Punkt och
zu Bréissel an där doter Schäerft géif op-
werfen, well dat doten net haltbar ass.

Wa mer wëllen de Glawen un d’europäesch
Iddi begruewen, da kënne mer eis net bes-
ser uleeën, wéi esou eppes wéi dat doten
ze wëssen an ze toleréieren, well et huet elo
scho vill ze vill laang gedauert.

❱❱❱ Une voix.- Très bien.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Eisen
Ausseminister huet och gëschter d’Stéch-
wuert gebraucht vun der intelligenter Migra-
tioun. Elo weess ech net, wat hie genau
dorënner verstanen huet a wien intelligent
soll sinn: Mir am Ëmgang mat der Migra-
tioun, oder huet hie gemengt, dass mer just
sollen déi intelligent Migratioun bei eis
ophuelen?

Am Moment huet een op jidde Fall de Ver-
dacht, dass et dat Zweet ass, dass d’Eu-
ropäer elo probéieren, an e Wettsträit mat
den Amerikaner ze trieden, fir déi beschte
Kräfte vun der Welt bei eis ze kréien: déi
beschten Dokteren, déi beschten Ensei-
gnanten, déi beschte Fuerscher. Leit, déi
grad an deene Länner, wou se hierkommen,
a) rar sinn a b) duerfir immens gebraucht
ginn, an déi och nach deier waren an der
Ausbildung. Grad fir déi Länner ware se
deier an der Ausbildung. Dat sinn héich for-
méiert Leit, déi grad deene Länner ganz
grouss Efforten ofverlaangt hunn, déi da bei
eis kommen, déi bis elo ganz vill an Amerika
ginn, wou d’Europäer elo mengen, mir miss-
ten déi elo ganz staark bei eis zéien.

Net dass mir der Meenung wieren, dass ee
keng esou Kooperatioune soll ustriewen.
Dat wier falsch. Et ass sécher gutt, wann et
do en Austausch gëtt, och op deem doten
héich qualifizéierten Niveau. Deen Aus-
tausch däerf awer keng Einbahn sinn, an et
däerf och net esou sinn, dass mer finanziell
dovunner profitéieren an der Relatioun mat
deenen dote Länner.

Och do mengen ech misst dann den Ausse-
minister am Numm vun der Regierung eis e
bësse méi kloer soen, wat dat heescht,
sech intelligent uleeë mat der Migratioun,
ob dat nëmmen d’„Blue Card“ heescht oder
ob mer net dann domadder awer Kompliz gi
vun enger Fuite des cerveaux bei eis, fort
vun deene Länner, wat dramatesch Konse-
quenzen huet, well dat, Här Ausseminister,
hale mir dann net fir intelligent am Kontext
vun der Migratioun.

Anert Stéchwuert ganz kuerz, well och do-
robber si Kolleege schonn agaangen. Och
mir wëllen nach eng Kéier ënnersträichen,
dass déi Doha-Ronn vun der WTO, déi zën-
ter 2001, mengen ech, undauert, muss zu
engem Ofschloss kommen. Eis ass wichteg
a mir fuerderen d’Lëtzebuerger Regierung

op, och an deem dote Sënn opzetrieden an
hir Mataarbechter unzeweisen, dass mir on-
bedéngt mussen insistéieren, dass et
Norme muss ginn am Beräich vun der So-
zialpolitik, am Beräich vun der Ëmweltpoli-
tik, am Beräich vum Verbraucherschutz, am
Beräich vum Klimaschutz, soss huet de
fräien Handel net nëmme kleng Problemer,
mä grouss Problemer. Dat do sinn noutwen-
deg Korrektiven, déi och um Niveau vun de
Relatioune weltwäit vum Handel musse
kënne gëllen.

Lescht Remarque zu deem dote Punkt: Mir
mengen och, dass ee muss deene Länner,
déi nach schwaach sinn, Iwwergangsléi-
sunge bidden a Richtung fräien Handel. Et
ass geckeg, wann een deene Länner do,
déi komplett schwaach sinn, seet: Dir musst
vun haut un, oder vu muer un d’Regele vum
fräien Handel respektéieren! Da kann ee
genausou gutt soen: Wéi vill hätt Der gär fir
Äert Land? Mir kafen Iech op. Dat ass on-
seriö. Duerfir mussen do, nieft de Prinzipien,
och ganz kloer Iwwergangsdispositioune
vun Europa négociéiert a verdeedegt ginn.

E puer Wuert och zu deem, wat am Moment
amgaangen ass a Pakistan ze geschéien.
Dat sinn deelweis Saachen, déi den Här
Mosar och de Mëtteg scho skizzéiert huet.
Duerch deen neie Militärputsch vum Dikta-
tor Musharraf riskéiert och dëst Land elo,
mat sengen 200 Millioune Mënschen an en
nach méi déiwe Chaos ze rutschen.

Dee Putsch huet sech net géint radikal Isla-
misten an Taliban am Norde vum Land ge-
riicht, mä géint d’Justiz an deem Land, géint
déi Stécker Rechtsstat, déi dat Land hat,
géint d’Moderniséierer a géint déi méi oder
manner demokratesch Öffentlechkeet an
deem dote Land. Déi eigentlech Gewënner
wäerten à terme d’radikal Islamiste sinn. Et
kann ee bei där aktueller Situatioun effektiv,
wéi den Här Mosar et scho gemaach huet,
op Parallelle mam Iran virum Stuerz vum
Schah hiweisen.

D’Ënnerstëtzung vum Weste fir de Mushar-
raf féiert zu Haass a verstäerkt an eisen Aen
dee Moment just nach déi, déi mat enger is-
lamesch revolutionärer an nationalistescher
Attitüd wëlle Politik maachen. Pakistan huet,
an dat ass en Ënnerscheed mam Iran,
schonn eng Atombomm a si hu Rakéiten.

(Interruption)

Ech kommen an enger Minutt zum Schluss.

Just fir ze soen, dass, wann dëst Land aus-
ser Kontroll geréit, déi geopolitesch Konse-
quenzen dramatesch sinn. An duerfir
menge mer och, dass een als EU muss
ophalen, de Musharraf ze ënnerstëtzen
oder och nëmmen ze dulden. Deen een-
zege Wee, deen et do nach gëtt, ass resolut
op déi demokratesch a rechtsstaatlech
Kräften ze setzen, déi et momentan a Pakis-
tan gëtt an déi de Musharraf momentan an
de Prisong gestach huet. Nëmmen esou
léisst sech verhënneren, dass radikal Isla-
misten de Muechtvakuum fëllen.

Och den UNO-Sécherheetsrot brauch eiser
Meenung no eng Reform. Dat ass hei
schonn undiskutéiert ginn. Et muss esou
sinn, dass ee vläicht als Europäesch Unioun
probéiert, am UNO-Sécherheetsrot méi
staark opzetrieden.

Mir als gréng Fraktioun sinn net onbedéngt
der Meenung, dass et eng Prioritéit misst si
fir d’Lëtzebuerger Aussepolitik, en eegene
Sëtz am UNO-Sécherheetsrot ze kréien. Dat
kléngt wéi eng lackeleg Perspektiv, dat
kléngt wéi eng grouss Éier. Dat wier et
bestëmmt dann och. Mir mengen awer net,
dass dat eis Prioritéit soll sinn. Fir méi wich-
teg hale mir et, wéi mer et als Europäesch
Unioun insgesamt fäerdeg bréngen, do am
beschte mat enger Stëmm opzetrieden.

E leschte Punkt, awer dee ganz kuerz, fir
dass ech dem Här President senger Op-
fuerderung ka gerecht ginn.

Véierten a leschte Punkt, Här Ausseminister,
et geet dobäi ëm d’Mënscherechter - dat
geet elo zréck op dat, wat ech aganks ge-
frot hunn: Wou sinn nach déi Saachen, wou
Lëtzebuerg kann an der Aussepolitik optrie-
den?

Mir mengen, dass et op der Fro vun de
Mënscherechter ass an an der Relatioun
mat eisen amerikanesche Frënn. Och ech
wëll op de Rapport vum Dick Marty hiwei-
sen an notamment op déi schwaarz Lëschte
vum Conseil de Sécurité, déi et gëtt, wou et
den Droit de défense net gëtt, wou et och
keng Prozedur gëtt, fir erëm vun där Lëscht
erofgeholl ze ginn, wat déi ganz Lutte anti-
terroriste eiser Meenung no komplett dekre-
dibiliséiert.

Eng lescht Remarque, Stéchwuert Olym-
pesch Spiller Peking 2008. Och do hätte
mer gäre vum Ausseminister méi héieren,
wéi dat, wat hie gesot huet. Et muss elo
d’Geleeënheet genotzt ginn, mat de Chi-
neesen an en aneren Dialog ze trieden, e

méi e staarken Dialog ze trieden. Ech per-
séinlech hu fonnt, dass d’Madame Merkel
dat éischter gutt gemaach huet. Si ass vill
derfir kritiséiert ginn; ech hunn dat éischter
couragéiert vun hir fonnt.

An d’Konklusioun, lescht Wuert, Här Ausse-
minister...

❱❱❱ M. le Président.- Dat allerlescht
Wuert awer dann, Här Braz!

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Dat al-
lerlescht, do steet et och, Här President, et
ass dat allerlescht!

Duerfir, Här Ausseminister, d’Fro un Iech:
Wat ass dee Spillraum, deen d’Lëtzebuer-
ger Aussepolitik nach huet? Ass et ëmmer
manner Spillraum als Präis vun der europä-
escher Integratioun? Ass et nëmmen en
Deel vun der europäescher Aussepolitik
oder gëtt et och nach um Niveau vun der
Aussepolitik Nischen? Dora si mer jo an der
Wirtschaftspolitik net schlecht!

Ech soen Iech Merci, an och Iech fir Är Ge-
dold.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Braz. Dir
sidd menger Opfuerderung relativ
grousszügeg entgéintkomm. Den nächste
Riedner ass den Här Henckes. Här
Henckes, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
ech wëll bei dem Schluss vu mengem Vir-
riedner ufänken an effektiv iwwert d’Roll vun
engem klenge Land, vun engem gréissere
Land a senger Aussepolitik schwätzen.

Fir mech schéngt et kloer ze sinn, datt een
als Land haut keng Roll méi ka spillen, seng
Intérêten net méi kann an der grousser Welt-
politik verteidegen, ob kleng oder gréisser,
wann een net an enger ganz grousser
Unioun vu Länner zesummen ass, vis-à-vis
vun deenen anere State wéi Amerika, Russ-
land, China, Brasilien an esou weider, wou
ee gesäit, datt et eng etlech Regruppéie-
runge gëtt an datt een natierlech och an
deem Kader do muss Politik maachen.

Als europäescht Land steet ee virun der
Wiel, a Verschiddener hunn déi Wiel jo och
gemaach, fir sech als Unhängsel vun Ame-
rika ze gesinn, als eng Aart Territoire
d’outre-mer, wann een esou ka soen. Anerer
- an ech hoffen, datt dat sech duerchsetzt -
gesinn an Europa de Partner, mat deem ee
ka mat deenen aneren europäesche Länner
zesumme versichen, an der Weltpolitik eng
Roll ze spillen, an doriwwer natierlech och
als Land seng Intérête kënnen ze verteide-
gen.

Et gesäit u sech ganz flott aus, wann een
d’Ried vum Här Ausseminister héiert, wat
d’Zukunft ugeet vun der europäescher Aus-
sepolitik. Mä ech fäerten, datt d’Realitéit net
gradesou roseg wäert sinn, wéi en dat a
senger Ried ugekënnegt huet.

Och net an Zukunft mat deem neien Traité
réformateur, well d’europäesch Länner um
Fong net eens sinn, an notamment well Län-
ner wéi England net wëllen an déi ganz eu-
ropäesch Aussepolitik eraklammen a sech
ëmmer méi un Amerika wëllen uleeën.

D’lescht Joer hat ech schonn op dëser
Tribün d’Geleeënheet bei der aussepolite-
scher Debatt fir ze soen, datt de Verfas-
sungstraité dout wier; mausdout.

Dës Ausso hat virulent Protester heibannen
ausgeléist an et gouf mir gesot, Frankräich
an Holland géifen héchstwahrscheinlech an
engem zweete Referendum Jo soen.

(Interruption)

Ech muss just nure feststellen, datt déi Pro-
tester ongerecht waren an datt ech Recht
behalen hunn. De Verfassungstraité ass
dout an e läit elo am Pabeierkuerf.

❱❱❱ M. le Président.- Här Henckes, den
Här Goerens wëllt Iech eng Fro stellen.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Ech erlaben dat, Här President.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Dir hutt e
lockeren Ëmgang mat der Wourecht, Här
Henckes, well Dir hutt zejoert eppes be-
haapt, wat dëst Joer duerch Fakte widder-
luecht ass.

❱❱❱ M. le Président.- Dat war keng Fro,
Här Henckes.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Wou ass d’Fro, Här Goerens?

(Hilarité)

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- D’Fro ass
déi, ob Der meng Appréciatioun iwwert
deen doten Tatbestand deelt?

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Neen.

Voilà. Ech kann Iech also just nure soen,
datt deen neien Traité, dee mer elo virgesat
hunn,…

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Deesel-
wechten ass wéi deen aneren!

❱❱❱ Une voix.- Jo.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Dat sot Dir! Et schéngt es net esou ze sinn,
well wann ech hei déi Debatten héieren
hunn, déi mer am Oktober haten iwwert
deen Traité, dann hat ech d’Impressioun,
datt et eppes méi Schlechtes wéi dat doten
net kéint ginn. Dat war déi Impressioun, déi
een hat.

Et ass och elo op eng Kéier e Gesinnungs-
wandel komm, datt dat vläicht e bësselche
méi optimistesch gesi gëtt. Mä nach huet
nach keen heibannen e koordinéierten Text
ze gesi kritt, an déi puer Versiounen, déi be-
stinn, mussen och nach eng Kéier gelies
ginn.

Et muss ee festhalen, datt de Verfassungs-
traité lieserlech war…

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Ma
deen hei kënnt Der och liesen; dat
Schwaarzt sinn d’Buschstawen!

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
…an datt et doduerch och zu villen Debatte
gefouert huet an datt a Frankräich an an
Holland d’Bierger Neen an engem Referen-
dum gesot hunn.

Deen neien Traité réformateur, dee liest
sech wéi e Kreuzworträtsel. Dat ass keen
Zoufall. Dat ass bewosst geschitt, fir d’Bier-
ger an Europa vun der Debatt auszeschléis-
sen.

D’Regierung a véier Parteien an dëser
Chamber wëllen alles maachen, fir datt de
Bierger net méi seng Meenung an der euro-
päescher Politik soe kann. Dofir hunn d’CSV,
d’Sozialisten, DP a Gréng décidéiert, géint
de Wëlle vun der ADR, fir deen neien Traité
am Parlament duerchzebaatschen, an net
iwwert de Wee vum Referendum ze goen.

Dat ass d’Angscht vun der Politik virum
Bierger, déi mir perséinlech méi wéi suspekt
ass - seet de sozialisteschen Europadepu-
téierte Goebbels kierzlech an engem Inter-
view.

Als ADR bleiwe mir prinzipiell der Meenung,
datt all europäeschen Traité vun den euro-
päeschen Institutiounen, deen d’Definitioun
vu wichtege politeschen Orientéierunge be-
trëfft, iwwert de Wee vum Referendum zu
Lëtzebuerg, a firwat net an engem eu-
ropäesche Referendum misst ratifizéiert
ginn. Wat an engem Land wéi Irland méig-
lech ass, misst och zu Lëtzebuerg méiglech
sinn.

Aus deemselwechte Grond ass d’ADR och
prinzipiell der Meenung, datt all weider Er-
weiderung vun der EU op nei Memberlän-
ner misst iwwer e Referendum gutt-
geheescht ginn. Wa mir op dëse Wee ginn,
da sti mir net eleng do, well Frankräich dee-
selwechte Prinzip zréckbehalen huet.

Wann een iwwert d’EU-Erweiderung op
Kroatien, Mazedonien, aner Länner disku-
téiert, dat ass gutt. Do gi jo Fortschrëtter ge-
maach. Mä mir mengen awer, datt et soll zu
engem Referendum kommen.

Mä do, wou mer kategoresch der Meenung
sinn, datt mer sollen Nee soen, datt mer sol-
len d’Verhandlunge fir d’Memberschaft of-
briechen, dat ass mat der Türkei. Well d’Tür-
kei ass keen europäescht Land. Mä och well
eng Memberschaft vun der Türkei perma-
nent Problemer mat sech bréngt. Ech den-
ken un d’Fro vun Zypern, wou d’EU der Tür-
kei eng Frist ginn huet fir de Problem ze léi-
sen.

Ech froen den Här Ausseminister: Wou si
mer an där Fro drun? Ass eng Léisung an
Aussiicht? Oder war dat dote just nuren
nees e Manöver vun der EU, fir kënnen eng
Problematik an eng definitiv Décisioun ze
verhënnere vis-à-vis vun der Türkei?

En anere Problem resultéiert vun dem Kon-
flikt tëscht der Türkei an de Kurden, déi fir
hir Onofhängegkeet kämpfen. Och do froen
ech d’Regierung: Wat ass d’Attitüd vun on-
ser Regierung respektiv vun der EU? Wat
ass der europäescher Aussepolitik hir Änt-
wert op dës Fro?

Ech hunn esou d’Impressioun, datt dat rela-
tiv vag ass, datt do keng kloer Positioun be-
steet, an dofir wier ech frou, Här Aussemi-
nister, wann Der mech do kéint opklären.

Nieft dëse Problemer gëtt et och nach Pro-
blemer wat d’Mënscherechter ugeet mat
der Türkei. Ouni vun de finanzielle Proble-
mer ze schwätzen, déi op d’EU géifen zou-
kommen, wann d’Türkei als e grousst, mä8888 www.chd. lu
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relativ aremt Land géif Member vun der EU
ginn.

An ech war frou elo iwwert déi Ausso vum
President Sarkozy gëschter am Europapar-
lament, dee ganz kloer ze verstoe ginn huet,
datt während der franséischer Présidence
géif héchstwahrscheinlech e bësselche méi
Kloertext geschwat ginn.

(Brouhaha général)

Esou ass et wéinstens am „Tageblatt“ vun
haut ze verstoen, wou notamment d’sozialis-
tesch Fraktioun am Europaparlament sech
déi Fro do stellt.

Et ass also kloer, datt eng Debatt elo am-
gaangen ass, an et weess ee jo och, datt de
President Sarkozy sech ganz kloer géint
eng Memberschaft vun der Türkei ausge-
schwat huet virun de Wahlen.

Vill Leit sinn hei mat Europa kritesch ginn,
well mer mat Direktive konfrontéiert gi sinn,
déi Ierger geschafen hunn, déi Problemer
geschafen hunn. Den Här Fayot huet virdru
geschwat vun deene Problemer mat der
Post, mat verschiddene Liberaliséierunge
vun der Bolkestein-Direktiv.

Mä et gesäit een, datt een awer do de Res-
ponsabelen net onbedéngt bei der EU siche
muss, mä bei den nationale Regierungen,
déi déi Direktiven do guttgeheescht hunn.
Duerfir ass et och wichteg, datt mer eis als
Parlament elo verstäerkt druginn, fir déi Aar-
bechten, déi douewen um europäeschen
Niveau vun de Ministeren décidéiert ginn,
ze kontrolléieren a fir dorobber Afloss ze
huelen.

Soss kann een natierlech sech et liicht maa-
chen an um europäeschen Niveau eppes
décidéieren an dann hei am Parlament
soen: Et war Europa, wat dat gemaach huet!
Dat Doppelspill däerf et op jidde Fall net
méi ginn. Duerfir ass déi nei Prozedur, déi
mer eis ginn hunn hei am Parlament, eng
gutt Saach, an ech hoffen, datt och all Mi-
nistere wäerten do matspillen.

Dat gesot, muss een awer och op e puer
méi international Themen agoen, déi an der
Debatt stinn an déi notamment a Relatioun
sti mat der Politik, déi eis amerikanesch
Frënn maachen.

Mir brauchen Amerika als Partner. Mir sinn
och ganz oft mat hinnen op verschiddene
Politiken eens. Nach muss een awer soen,
datt, jee nodeem wien un der President-
schaft vun Amerika steet, déi Differenzen an
Divergenzen, déi een ënner Frënn kann
hunn, méi grouss ginn. Ech muss soen, datt
de President Bush en exzellente Kämpfer
ass fir déi Divisiounen an aner Meenungen
ze provozéieren a fir sengem eegene Land
méi ze schueden, wéi ze notzen.

Ech wëll nuren hei op déi Problematik agoe
vum Irak, wou hie manifestement alles
falsch gesinn huet, an ech erënnere mech,
Här Ausseminister, wéi Dir nach hei als De-
putéierten op der Chamberstribün ge-
schwat hutt, datt Dir do meng Meenung ge-
deelt hutt,...

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Dat war
eng historesch Ried!

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
...an datt mer och do gesinn hunn, datt dee
Kampf géint den Terrorismus a Wierklech-
keet en neien Opdriff ginn huet fir den Terro-
rismus, anstatt en ze bekämpfen. Dat ass
ganz schlecht fir deen euromediterranen
Dialog, fir den Dialog vun de Kulturen të-
schent Araber an Europäer an dem Westen.
Da muss ee sech och Froe stellen, wat
d’Amerikaner ugaangen ass fir d’Iddi ze lan-
céiere vun Ofwierrakéiten a Polen an enger
Radarstatioun an Tschechien. Dat alles fir
zwee Länner ze contréieren, déi eventuell
kéinten Atomwaffe kréien: den Iran an Nord-
korea. De Problem vun Nordkorea schéngt
an der Tëschenzäit geléist ze sinn oder um
Wee ze sinn enger Léisung zougefouert ze
ginn. Duerfir bleift dann nure méi ee Land
iwwreg, an et ass verständlech, datt ee
Land wéi Russland dorobber negativ rea-
géiert, well se sech soen: Firwat se da just
dohi setzen, an net zum Beispill an Aser-
baidschan oder méi no Richtung Asien?
Wa mir selwer an där Situatioun wären, datt
Russland géif op sengem Territoire esou
ähnlech Installatiounen opriichten a se géint
de Westen, géint Europa, an déi Direktioun
riichten, da wësse mer och, wéi mir géife
reagéieren an dat doten net verstoe géifen.
Et ass bedauerlech, datt déi ganz Proble-
matik nuren um bilateralen Niveau leeft të-
schent den USA a Polen an den USA an
Tschechien, an datt keent vun deenen zwee
Länner bereet ass, dat um europäeschen
Niveau oder um NATO-Niveau ze diskutéie-
ren; héchstwahrscheinlech well d’Amerika-
ner hinne gesot hunn, datt, wann et op dee
Wee géif goen, et héchstwahrscheinlech zu
engem schlechte Resultat féiere géif fir
d’USA.

Dat ass elo ze bedaueren, mä nach mengen
an hoffen ech, datt um europäeschen Ni-
veau an och um NATO-Niveau, Här Ausse-
minister, Dir wéinstens et soe kënnt, datt déi
Problematik do, wéi d’Amerikaner se wëllen
ugoe mat deenen zwee Länner, déi schlecht
ass. Ob dat vill nëtzt, dat ass eng aner Fro,
mä, ech mengen, et misst een awer och als
Lëtzebuerg kënnen an esou enger Fro eng
kloer Stellung huelen.

Da muss een och vis-à-vis vun den Ameri-
kaner bedaueren, datt Kubaner, déi am Pri-
song an Amerika sëtzen, verweigert gëtt, fir
datt se Besuch vun hirer Famill kënne
kréien, déi aus Kuba kommen. Dat versteet
sech schwéier fir ee Land, wat sech als
Champion vun de Mënscherechter gesäit.

Och vis-à-vis vu China muss ee soen, datt
Amerika eng duebel Positioun huet. Zum
Beispill gesäit een, datt si ganz staark China
kritiséieren, wat d’Mënscherechter ugeet,
mä zwou amerikanesch Firmen, Google a
Cisco, déi ginn der chineesescher Regie-
rung an de Geheimdéngschter all Materia-
lien, fir datt all Regimekritiker direkt identifi-
zéiert gëtt an datt domadder dausende Leit
an d’Prisonge kommen. Dat soen net ech
eleng, dat ass eng Constatatioun, déi de
Professeur de droit international vu Los An-
geles op der Universitéit och mat festge-
stallt huet an dénoncéiert huet.

Um afrikanesche Kontinent sëtze mer an en-
ger Kompetitioun. Mir gesinn eis Entwéck-
lungshëllef konditionéiert - an och mat
Recht, soen ech - vu Problemer vu Mën-
scherechter, vu gudder Gestioun vun de
Länner, mä et gesäit een, datt mer Konkur-
renten hunn, Amerika, mä haaptsächlech
China, déi méi u Business denken, wéi un
déi aner Problemer, an et muss ee sech lues
a lues d’Fro stellen, ob een net déi Politik
soll aneschters ugoen, aneschters upaken,
fir se op jidde Fall méi effizient ze maachen.

Ee Problem, dee wichteg ass an deene
ganz ville Konflikter, déi mer op der Welt
hunn, dat ass den Dialog vun de Kulturen
tëschent den arabesche Länner - den isla-
mesche Länner - an de westleche Länner.
Ee vun deene Moyenen, wou ee kann disku-
téieren, ass Euromed, mä och do, mengen
ech, Här Ausseminister, wär et gutt, wann
ee kéint eng Erweiderung vun Euromed vir-
gesinn, an zwar op déi Länner, déi nach net
Member sinn an déi am Mëttelmierraum
sinn. Ech wëll nuren u Libyen denken, wou
et onverständlech ass, datt déi Länner net
an deem Débat mat dra sinn an doduerjer
iwwer aner Créneauen influenzéieren.

De Problem Kosovo ass ee vun deene Pro-
blemer, mat deene mer ganz vill konfron-
téiert sinn a wou och den Ausseminister an
d’EU ganz staark concernéiert sinn. Mir sel-
wer hunn hei am Land ganz vill Kosovo-
Albaner, esou datt mer permanent op d’Pro-
blematik ugeschwat ginn.

Nach muss ee soen, datt, wa mer de Prinzip
festhalen, datt Territoirë vun engem Land
sech kënnen trennen iwwert de Wee vu Re-
ferenden, da musse mer dee Prinzip net nu-
ren am Kosovo uwenden, da musse mer
deen och a Georgien uwenden an an anere
Länner. An et ass do, wou et dann hapert,
well een dann ëmmer seet, do, wou ech et
gären hätt, do soll de Principe d’autodéter-
mination gëllen, an do, wou ech aner Inté-
rêten hunn oder aner Länner ënnerstëtzen,
do däerf en net gëllen. Ech denken un
Transnistrien an esou ähnlech Problemati-
ken.

Do misst sech och d’EU enger eeneger Léi-
sung stellen. Ech weess net, Här Aussemi-
nister, ob Der do an der EU schonn driwwer
diskutéiert hutt, ob Der déi Problematik wëllt
gemeinsam gesinn oder mat enger gemein-
samer Linn déi Problematik wëllt ugoen, fir
d’Autonomie vun eenzelnen Territoiren un-
zegoen, oder ob dat just nuren op de Ko-
sovo selwer limitéiert ass.

Ee lescht Wuert zu de Militärausgaben. Et
ass hei e puermol scho festgehale ginn, datt
mer gefrot kréien, fir e gewëssene Prozent-
saz - ech mengen, wann ech mech gutt
erënnere sinn et 0,25% - vun eisem PIB fir
Militärausgaben auszeginn. Ech hätt léiwer,
Här Ausseminister, mir géifen op e Prozent-
saz kommen, deen a Relatioun stéing mat
der Populatioun. Da wäre mer der Saach
schonn e bësselche méi no. Souguer wann
nach eng kleng Relatioun mam PIB derbäi
wier. Mä et ass kloer, datt een net kann hi-
goen an elo och nach op eng Kéier gëllent
Material kafen, just nure fir kënnen déi Pro-
zenter, déi hei gefrot gi sinn, unzegoen.

Nach muss ee sech d’Fro stellen...

❱❱❱ M. le Président.- Här Henckes, ech
maachen och en Appel un Är Disziplin!

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Ech weess, ech halen och gläich op.

(Interruption)

Gradesou wéi den Här Braz dat gemaach
huet, wéi e geschwat huet.

Ech wëll just nure soen, datt mer fir dee Fli-
ger, dee mer solle kafen, deen A400M, jo
elo scho ganz vill Suen an onse Militärfong
eragestach hunn. Et weess just nach keen,
wéini an ob en iwwerhaapt geliwwert gëtt,
an et ass och e Fliger, dee mer net hei
wäerte stationéieren, mä héchstwahrschein-
lech zu Bréissel oder op enger anerer Plaz.
Bref, et ass d’Musterbeispill vun engem
onnëtzen Investissement, an ech hoffen,
Här Ausseminister, datt Dir, do wou Dir iw-
wer militäresch Froe kënnt schwätzen, dofir
wäert plädéieren, datt déi eenzel Länner net
solle forcéiert ginn, fir esou onnëtz Militär-
ausgaben ze maachen.

Ech soen Iech Merci fir Är Opmierksamkeet.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Henckes. Den nächste Riedner ass den Här
Aly Jaerling. Här Jaerling, wann ech gelift.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Merci, Här President. Och ech freeë mech,
dass den Här Ausseminister erëm hei ass a
gesond a monter ukomm ass. Den Här Mi-
nister huet a senger Interventioun e Rond-
gang gemaach duerch d’Politiken am Kon-
text vun enger Rei vu Problemzonen an Eu-
ropa an an der Welt.

Ugefaangen huet hie mat enger positiver
Referenz op deen neie Lissabon-Vertrag. E
Vertrag, dee sech awer menger Usiicht no a
senge Grondausriichtungen net wesentlech
vum Verfassungsvertrag ënnerscheet, aus-
ser an deem engen oder aneren institutio-
nelle Beräich.

Wann och dat institutionellt Fonctionnement
vun Europa schnellstens geregelt muss ginn
- doriwwer ass jo jiddferee sech eens -,
esou ännert dat awer näischt dorun, dass
déi sozial Ausriichtung an deem Vertrag
nach ëmmer där wirtschaftlecher hannen-
druleeft. D’Grondrechter sinn aus dem Ver-
trag, wat kloer weist, dass aner Prioritéite vi-
séiert sinn an dem Bierger seng Interessen
nëmmen als Ajoute drugehaange gi sinn.
An och am militärpolitesche Beräich blei-
wen d’Oprüstungsdirektive fir d’EU-Länner
déiselwecht, wat mat sech bréngt, dass dat
op d’Käschte vum Sozialpolitesche geet an
dat Sozialpolitescht méi kuerz kënnt.

Well dëse Vertrag awer trotzdeem eng nei
Approche huet, misst en nach emol mat de
Bierger diskutéiert an och vun hinne guttge-
heescht ginn, wann e soll ratifizéiert ginn.
De Verfassungsvertrag hat nämlech eng ze-
summegebastelt Stëmmemajoritéit, well net
all Stëmmziedele gewäert goufen. Och ha-
ten déi Jonk, ëm deenen hir Zukunft et jo
awer hei geet, mat 62% Nee gestëmmt.
Duerfir misst deen neie Vertrag och nach
emol mat hinnen diskutéiert ginn. Op kee
Fall däerf deen neie Vertrag hei vum Parla-
ment eleng ofgestëmmt ginn. Nëmmen e
Referendum doriwwer wär fir mech dee
richtege Wee.

Här President, dass Europa a verschiddene
Politiken a besonnesch an der Aussepolitik
muss mat engem Mond schwätzen, ech
mengen, dat ass wichteg. Dat besonnesch
a verschiddene Kriseberäicher, wou Europa
sech duerch seng verschiddentlech ge-
trennte Positioune blaméiert huet an och
näischt zur Konfliktbewältegung bäigedroen
huet. Dat, wat am Irak-Konflikt vun Europa
ausgaangen ass, däerf net méi virkommen,
wann Europa sech als unerkannte Friddens-
apostel a Médiateur wëllt duerstellen.

Och wat de Konflikt mam Iran ubelaangt,
muss eng kloer Sprooch geschwat ginn. Wa
mer der Meenung sinn, dass den Iran keng
Atomwaffen däerf produzéieren, da musse
mer eis awer och d’Fro stellen, firwat dass
mer dat da bei aneren Natiounen toleréie-
ren. Besser wier et, iwwerall d’Produktioun
vun Atomwaffen ze verbidden. Wa mer der
Meenung sinn, dass den Iran net kann
d’Atomenergie zu friddlechen Zwecker not-
zen, da solle mer dat kloermaachen an dat
och an deem Sënn mat hinne verhandelen.
Wa mer awer Angscht hunn, dass et net bei
der friddlecher Notzung bleift, da musse
mer kloer soen, wat mer fäerten.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Da musse mer eis awer och d’Fro stellen, fir-
wat dass mer eis déi Froen net bei eisen al-
liéierten Nopere stellen, déi och d’Atom-
energie zu friddlechen Zwecker benotzen.
A mir mussen eis d’Fro stellen, ob net och
eent vun deene Länner, an deene mer
Atomwaffen toleréieren, iergendwann eng
Kéier eng Gefor ka gi fir d’ganz Welt. Duerfir
wier fir mech déi optimal Léisung en totalen
Ausstieg aus der Atomenergie. Ech men-
gen, et wär och dohinner, dass d’Lëtzebuer-
ger Regierung an där Fro do awer misst hi-
steieren.

Den Här Ausseminister huet virun engem
neie Wettrüste gewarnt, wat ee jo nëmme
kann ënnerstëtzen a begréissen. Dann ass
et awer fir mech onverständlech, dass eben
an deem ale Verfassungsvertrag an och an
deem neie Lissabonner Vertrag d’Direktive
fir d’Oprüstung an allen EU-Länner nach
ganz kloer festgeschriwwe sinn a souguer
als eng Direktiv, déi muss befollegt ginn, an
net nëmmen als eng Recommandatioun.

En anere Sujet, deen ech nach hei wëll
kuerz beréieren, dat sinn d’Handelsbe-
zéiunge mat den afrikanesche Staten. Et
däerf net sinn, dass déi nëmmen unilateral
dorop hinzilen, fir déi Räichtümer an deene
Länner do auszebeuten. Et musse fair Han-
delsbezéiunge sinn, dat souwuel wat d’Ma-
tière-premièren ubelaangt, awer och beson-
nesch wat déi natierlech Räichtümer wéi
d’Bëscher ubelaangt.

Duerfir hunn ech eng kloer Fro un den Här
Minister: Et ware Kontrakter mat europä-
eschen Holzproduzenten am Gespréich, fir
20 Milliounen Hektar Reebësch an der Re-
gioun vun de Grousse Séien an Zentrala-
frika ofzeholzen. D’Lëtzebuerger Regierung
hat op meng Fro hin iwwer hir Vertrieder bei
der Weltbank agewierkt, fir ze versichen,
dat ze verhënneren.

Duerfir meng Fro: Wéi steet et domadder?
Konnt verhënnert ginn, dass déi Bëscher
elo ofgeholzt ginn, jo oder neen?

An dann, Här President, ofschléissend, ee
Saz beim Här Ausseminister senger Dekla-
ratioun huet mech besonnesch beréiert, an
zwar: „D’Mënschheet däerf ni méi duerch
Mauere getrennt ginn.“ Dat ass nëmmen ze
ënnerstëtzen; elo brauche mer nach just
een, deen dat och den Israeli bäibréngt.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Jaerling.
Als lescht Riednerin ass déi honorabel Ma-
dame Lydie Err ageschriwwen. Madame Err,
Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ Mme Lydie Err (LSAP).- Här Presi-
dent, Här Minister, Dir Kolleegen, wéi den
Ausseminister gëschter gesot huet, ass et
nëmmen an engem staarken Europa an
duerch e staarkt Europa, wou mir als Lëtze-
buerg kënnen d’Globaliséierung matgestal-
ten, an et kënnt een derbäifügen, iwwer-
haapt eng Aussepolitik kënne praktizéieren.

Dës Méiglechkeet gëtt eis de Lissabonner
Vertrag, deen éischtens natierlech par rap-
port zum Traité constitutionnel, dee virdrun
hei zu Lëtzebuerg akzeptéiert ginn ass,
zrécksteet, mä deen awer zweetens de
grousse Mérite huet, ze beweisen, dass Eu-
ropa - zwar - zwee Joer laang iwwerluecht
huet an awer op e Resultat konnt kommen,
an drëttens och konnt beweisen, dass et e
Plan B, deen nach zur Zäit vum Referendum
ëmmer ugeschwat ginn ass, effektiv net
ginn ass.

Loosse mer also eis Enttäuschung, déi een
als iwwerzeegten Europäer huet bei der
probéierter Lecture vun deem neien Text,
erofschlécken a kucken un d’Zukunft ze
denken a probéieren, aus deem Text, deen
elo virläit, esou onlieserlech wéi en ass, dat
Bescht erauszehuelen, fir den Zweck vun
Europa, vun der Europäescher Unioun ze
erreechen, dat heescht Fridden, Stabilitéit,
Sécherheet a Wuelstand an Europa a wa
méiglech an der Welt.

D’Zukunft entscheet sech, Dir Dammen an
Dir Hären, um Verhältnis vun Europa zum
Rescht vun der Welt an un der Plaz, déi Eu-
ropa an dësem multipolare System fäeg
ass, anzehuelen.

Dass d’Europäesch Unioun d’Potenzial
huet, eng grouss Roll um internationale
Plang ze spillen, geet aus véier Punkten er-
vir:

Éischtens, well et weltwäit dee gréisste Mar-
ché unique ass;

zweetens, well et a méi wéi der Halschent
vum Welthandel implizéiert ass;

drëttens, well et 50.000 Leit huet, déi
weltwäit stationéiert sinn an déi sech fir de
Fridden asetzen, net emol geschwat vun
där „Arméi“ - zwëschent Gänseféisercher -
vun Diplomaten a Leit, déi an der Entwéck-
lungshëllef schaffen.

Leider ass et bis elo awer trotzdeem net ge-
longen, deem wirtschaftleche Ris och en
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aussepolitesche Ris zur Säit ze stellen, a mir
mussen also kucken, ob mer mat deenen
neien Instrumenter, déi mer elo kréien, Aus-
siichten hunn, dat ze realiséieren.

Duerfir wollt ech just véier Punkten aus
deem neie Vertrag hei uschwätzen:

Éischtens, de Vertrieder fir d’aussepolitesch
Affären, deen och ech wäert systematesch
weider den europäeschen Ausseminister
nennen, sief et nëmmen aus Frust virun der
Saach. Ech mengen zwar, dass d’Bezeech-
nung um Fong sécherlech näischt ännert,
mä dass de Succès vun deem neien euro-
päeschen Ausseminister als europäeschen
Uspriechpartner, deen zur Transparenz, zur
Kohärenz an zur Kontinuitéit vun der Ausse-
politik vun Europa bäidréit, ënner gewës-
sene Konditioune kann erreecht ginn, an
zwar nëmmen dann, wann all Membersta-
ten den europäesche Minister respektéieren
a sech mat Elenggäng zréckhalen.

Zweetens, wann europäesch Aussepolitik
sech koordinéiert kritt, zum Beispill an
deene verschiddene Strukturen, wéi den
UNO-Sécherheetsrot.

Drëttens, wann d’EU selwer méi séier a méi
effikass intervenéiere ka bei humanitäre Kri-
sen, wéi dat bis elo de Fall war.

A véiertens, wann d’Unioun et fäerdeg
bréngt, eng europäesch Aussepolitik ze
praktizéieren, déi sech originell ofgrenzt vun
anere wichtegen Aussepolitiken op der Welt
doduerch, dass se probéiert, manner mat
Militärmëttele wéi mat diplomatesche Mëtte-
len ze operéieren an do intervenéiert, wou
et néideg ass, op enger Welt, déi multipolar
ze verstoen ass.

Ech kommen net derlaanscht, eng zweet Zi-
tatioun vum Ausseminister gëschter ze
bréngen an ofzeschléisse mat dësem Kapi-
tel fir ze soen: „Krich ass ëmmer dat leschte
Mëttel. Wie fir d’éischt vu Krich schwätzt,
huet e scho verluer.“

Ech mengen, wa mer et fäerdeg bréngen,
eis un déi Prinzipien ze halen, da kréie mer
eng europäesch Aussepolitik, déi sech po-
sitiv ofgrenzt vun deenen aneren - wéi ge-
sot, ënnert deene Konditiounen, déi ech elo
opgezielt hunn.

Bluttnéideg wier se natierlech, déi eu-
ropäesch Aussepolitik, fir dass Europa net
nëmme mat finanzéiert a mat diskutéiert, mä
och mat décidéiert, wann et ëm grouss aus-
sepolitesch Problemer geet, där et op der
Welt sécherlech genuch gëtt. Fir der nëm-
men e puer hei opzelëschten, vun deene
Kolleegen hei scho geschwat hunn: de Ko-
sovo a Bosnien, de Mëttleren Osten, Pakis-
tan, vum Iran net ze schwätzen, Afghanis-
tan, den Tschad an Darfur, fir iwwerhaapt
d’Roll vun Afrika, wéi se och gëschter uge-
schwat ginn ass, ze nennen.

E lescht Wuert zu dësem Kapitel: Eis Poli-
tique de voisinage, déi soll weidergefouert
ginn, déi et och sollt méiglech sinn ze prak-
tizéieren, wann d’Leit, déi dra sinn, net alle-
guerten domadder d’accord sinn. Ech men-
gen, dass, esou wéi Europa sech elo op-
gespléckt huet a verschidde Pläng mat dee-
nen Opt-in a mat deenen Opt-out, mer
wierklech eis musse mat der Realitéit of-
ginn, och wa se eis net passt, a probéieren
op deene Felder Fortschrëtter ze maachen,
wou se méiglech sinn, och dann, wa se net
alleguerten d’accord si fir et ze maachen.

Zweete Punkt, zu deem ech wollt eppes
soen: D’Personnalité juridique, déi d’Unioun
kritt, ass mir perséinlech besonnesch wich-
teg, och doduerjer well d’Unioun dann der
Europäescher Mënscherechtskonventioun
ka bäitrieden an esou, zesumme mat der
Charta vun de Grondrechter, déi jo verbind-
lech soll ginn duerch d’Publikatioun an no-
deem den ustehende Lissabonner Vertrag
ratifizéiert ass, deen op d’Charta referéiert,
eng wierklech Plus-value wäert duerstelle
par rapport zu der Situation actuelle.
Duerch déi Kombinatioun vun deene puer
Elementer kréie mer an Europa wierklech
eng Plus-value an deene Saachen, wéi och
Initiativen, wéi och Dispositiounen iwwert
d’Petitiounsrecht, wéi och d’Biergerbegie-
ren ënner anerem dat beweisen.

En drëtte Facteur, dee fir mech wierklech
positiv ze bewäerten ass, ass d’Verbesse-
rung vum demokratesche Fonctionnement
vun den europäeschen Institutiounen; sief
dat iwwert d’Codécisioun, d’Extensioun vun
de Pouvoire vum Europaparlament, mä och

iwwer e bessert Abanne vun den nationale
Parlamenter, deenen hir Reflexiounszäit jo
par rapport zum ale Vertrag am Fong e
bësse méi grouss ginn ass.

Esou dass mer wierklech och zäitméisseg
d’Geleeënheet kréien, eis mat deenen euro-
päeschen Texter auserneenzesetzen, dann,
wann et nach Zäit ass, eventuell eppes do-
drunner ze änneren. An och wa mer
d’Saach nach net 100%eg am Grëff hunn,
mengen ech kënnen ze soen, dass mer jid-
defalls an der aussepolitescher Kommis-
sioun um gudde Wee sinn, fir dee Prozess
do vun Ufank un ze begleeden.

De véierte wichtege Punkt vun deene positi-
ven Neierungen ass de Prinzip vun der due-
beler Majoritéit, no deem no 2009 all Ent-
scheedung, déi an der Majorité qualifiée
ugeholl gëtt, vu 55% vun de State muss ge-
droe ginn, mä déi och nach muss 65% vun
der gesamter europäescher Bevölkerung
duerstellen. Et war bis elo esou, dass
d’Stëmmegewiichtung eleng dee Vote do
determinéiert huet. Do wäert et muer esou
sinn, dass d’Zuele vum Statec wäerte mat
determinéieren, wéi de Vote do ofzelafen
huet.

Et ass also wichteg fir hei festzestellen,
dass och d’Demographie an Europa net
nëmmen eng wichteg Roll huet tout court,
wirtschaftlech gesinn, och mënscherecht-
lech gesinn e wichtege Facteur ass, mä
dass se och politesch wäert ëmmer méi
wichteg ginn.

Just eng kleng Zuelenzalot: Wa mer dovun-
ner ausginn, wat d’Experten haut vu Bevöl-
kerungsdichten an Europa ausrechnen,
esou géif dat drop erauslafen, dass Ost-
europa, dat haut 21% duerstellt wat d’Bevöl-
kerung betrëfft, am Joer 2020 scho géif 4%
verléieren. An nach méi interessant gëtt
deen heite Punkt, wann ee kuckt wat géif
passéieren, wann d’Türkei géif bäitrieden,
wou d’Bevölkerungsexpansioun am gréiss-
ten ass a wou am Joer 2050 d’Bevölkerung
largement déi vun Däitschland géif iwwer-
steigen.

Dat heite gëtt mer am Fong och d’Geleeën-
heet fir iwwer Migratiounen ze schwätzen,
well ech iwwerzeegt sinn, dass d’Migratiou-
nen eng vun deene wichtegen Erausfuerde-
runge si vum Europa vu muer an dass dat
besonnesch muss als dat erkannt ginn, wat
et ass, an engem Land, wat wéi Europa
40% Auslänner permanent bei sech huet,
net emol ze schwätze vun deenen 120.000
Leit, déi all Dag erakomme fir bei eis ze
schaffen.

Et ass en Challenge also besonnesch fir eis,
fir d’Cohésion sociale vu muer och zu Lët-
zebuerg nach ze garantéieren. Ech denken,
dass et duerfir wichteg ass, wat mir elo an
engem Text, dee viru kuerzem déposéiert
ginn ass, scho gesot hunn, fir d’legal Awan-
derung zu Lëtzebuerg ze facilitéieren, e
wéineg ze vereinfachen an och esou Méig-
lechkeeten ze schafen, fir besser qualifi-
zéiert Leit och kënnen, sief et zäitweileg, zu
Lëtzebuerg eranzekréien, och dann, wa se
net forcément aus der Groussregioun kom-
men.

Fir dass dat awer och muer an iwwermuer
nach klappt, wou also dee Prozentsaz do
ëmmer méi an d’Luucht geet, geet dat net
méi duer, wat bis elo relativ gutt gaangen
ass, well mer haaptsächlech europäesch
Zouwanderung haten. Do brauche mer
awer fir muer fir déi Zouwanderung, déi am
Fong sech diversifiéiert, eng aktiv Integra-
tiounspolitik, zu där beispillsweis d’duebel
Nationalitéit gehéiert; déi natierlech keng
Problemer a sech léist, mä déi awer fir d’Co-
hésion sociale en Zougehéieregkeetsgefill
ka verstäerken, un deem mer bis elo men-
ger Meenung no net genuch geschafft
hunn.

Mir brauchen och en Abanne vun de Ge-
mengen, well et ass um Niveau vun de Ge-
mengen, wou d’Zesummeliewe stattfënnt a
wou also och Integratioun am beschte ka
passéieren. Mir brauchen eng Vereinfa-
chung vun administrativen Hürde fir Auslän-
ner, besonnesch fir net europäesch Auslän-
ner, déi wëllen hei wunnen, schaffen, Steie-
ren a Sozialversécherunge wëlle bezuele
kommen. An ech wëll illustréieren um Bei-
spill vu Studenten aus dem Ausland, déi
mer jo probéieren hei op Lëtzebuerg ze
zéien, wéi einfach oder wéi onméiglech
schwéier mer deenen d’Liewe maache fir
heihinner studéieren ze kommen.

Ech schwätzen elo vum Beispill vun afrika-
nesche Studenten, mat deene Länner mir
keng Equivalenzen hunn, déi also mussen
en Opnahmexame maachen, fir kënnen op
der Lëtzebuerger Uni ageschriwwen ze
ginn. Déi Studente mussen, fir kënnen eng
Openthaltsgenehmegung ze kréien, en Exa-
men médical hunn. Éischtens ass et en Exa-
men, zweetens en Examen médical vun en-
gem Lëtzebuerger Dokter, eng Attestatioun
vun engem Logement wat zu Lëtzebuerg

eng Mer à boire ass, well dat praktesch net
ze bezuelen ass, an - de Combel! - kënnt
dann nach derbäi: 1.200 Euro Kautioun, déi
blockéiert bleiwe während där ganzer Zäit
wou se hei studéieren.

Fir e Land wéi Lëtzebuerg, wat wëllt d’Leit
heihinner aus dem Ausland, och aus dem
wäiten Ausland op d’Uni bréngen, wat d’Leit
aus eisen Zillänner, aus Afrika heihinner
bréngt, deenen eng Kautioun vun deem
dote Montant ofzeverlaangen, ouni hinne
seriö Méiglechkeeten ze ginn, hei Wunnen-
gen ze fannen, zu akzeptabele Präisser, do
fannen ech net, dass dat eng integrativ Poli-
tik ass.

Ech denken, dass et noutwendeg wier, net
nëmme fir déi heiten Zort Immigranten, mä
och fir anerer, déi nach vu méi wäit ewech
kommen, déi Saachen ze vereinfachen.

D’lescht Woch ass um Conseil économique
et social eng Etüd virgestallt ginn iwwer In-
dicateure vun Integratioun. No deenen Indi-
cateuren huet Lëtzebuerg 55 vun 100
Punkte kritt, an ech mengen, dass dat eleng
- ouni wëllen an den Detail ze goen, well ech
hei d’Zäit net hunn - beweist, dass mir nach
vill Verbesserungen do ze maachen hunn,
an dass dat, wat vun eis verlaangt gëtt, sé-
cherlech iwwert dat erausgeet, wat de Mo-
ment an deem neien Immigratiounsgesetz
steet, dat leider déi Integratiounsaspekter
net mat integréiert huet, well anscheinend
d’Kompetenzen an eiser Regierung eben
esou opgedeelt sinn, wéi se et sinn.

Mä ech mengen, dass dat eent ouni dat
anert nëmmen eng hallef Saach ass an
dass dat e Luxus ass, dee mer eis an en-
gem Land wéi eisem hei net méi kënne
leeschten.

Duerfir geet et net nëmmen duer, dass mer
en neit Integratiounsgesetz kréien, mä - an
och dat ass zu Genf op där Konferenz
erauskomm, déi den Här Braz elo grad uge-
schwat huet - e Land, wat wëllt Integra-
tiounspolitik maache mat aner Länner, dat
brauch staark Institutiounen, déi sech mat
Mënscherechter ofginn. Déi awer hu mir, Dir
Dammen an Dir Hären, hei zu Lëtzebuerg
menger Meenung no net. Weder hu mer eng
Kommissioun an der Chamber, déi och sé-
cherlech net onbedéngt deene Kritäre géif
entspriechen, nach hu mer eng aner Institu-
tioun.

Ouni wëllen der Commission consultative
des droits de l’Homme an dem Médiateur ze
no ze trieden, mengen ech, dass och dat
neit Gremium, dee Centre pour l’égalité de
traitement, dee mer d’lescht Joer ëm dës
Zäit hei gestëmmt hunn, absolut net deene
Kritären entsprécht, déi géifen duergoen, fir
am Kader vun der Integratioun opzepassen,
dass keen hei zu Lëtzebuerg diskriminéiert
gëtt, well hien en Auslänner ass.

E lescht Wuert zu Frontex. Am Zesummen-
hang besonnesch mat der Iwwerleeung,
dass d’lescht Woch de Schengen-Raum
vergréissert ginn ass, kritt déi Frontex-
Struktur oder -Agence nei Missiounen. Men-
ger Meenung no gëtt se deene Missiounen,
déi se elo huet, schonn net gerecht. Et wier
also noutwendeg, dat ze verbesseren. Och
dat ass an enger Kommissiounssëtzung vun
dëser Woch mat eise Kolleegen aus dem
Europaparlament erauskomm. Déi Agence
ass dramatesch ënnerbesat. Wann elo de
Schengen-Raum nach méi grouss gëtt, gëtt
dat natierlech nach méi schwiereg.

All Joer stierwe 4.000 bis 5.000 Leit op
deene Booter am Mëttelmier, well se pro-
béiere verzweifelt an Europa ze kommen,
ouni dass se kënne gerett ginn, obscho mir
esou eng Agence hunn, déi soll d’Grenze
kontrolléieren. Ech fannen, dat ass eng Si-
tuatioun, déi Europa sech net weider ka
leeschten. Ech denken duerfir, dass mer
missten déi Agence do massiv verstäerken,
fir dass se hire Missioune ka gerecht ginn.

Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Err.
Zum Ofschloss vun der Debatt huet den Här
Ausseminister Jean Asselborn d’Wuert.

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Ministre des Af-
faires étrangères et de l’Immigration.- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, ech
mengen un Ärem Bléck hunn ech versta-
nen, dass ech mech soll sputen. Ech wëll
awer och probéieren, op all Fro ze äntwer-
ten. Mä wann ech dat och net maachen,
dann erënnert Der mech drun. Ech hunn dat
schonn dem Här Félix Braz gesot: Wann
ech d’Froen elo net alleguerte ka beäntwer-
ten, da géif ech him se schrëftlech beänt-
werten.

Dat Alleréischt, wat ech wollt soen, Här Pre-
sident: Déi Debatt war fir mech héchst
interessant! Ech géif ufänken der Rei no,
wéi Der geschwat hutt.

Den Här Mosar war jo deen Éischten. Ech
wollt him vläicht e puer Wuert soen zu
deem, wat seng Meenung ass iwwert de
Kosovo.

Also dat Éischt, Här Mosar, ech mengen do
kéinte mir eis zwee direkt drop eens maa-
chen, dat ass, dass de Status quo jo keng
Alternativ ass. Zweetens, dat ass schonn an
der Lëtzebuerger Présidence décidéiert
ginn, also 2005, dass mer net kënnen op
d’Situatioun zréckkomme vu virun 1999. Ech
mengen, doriwwer si mer eis alleguerten
eens.

D’UNO huet jo, wéi Der wësst, de Lead an
der Kosovo-Fro. Et gëtt traitéiert opgrond
vun enger Resolutioun. Dat ass déi
berühmte Resolutioun 1244. An der Resolu-
tioun 1244, wann een déi andächteg liest,
ass net ausgeschloss, dass de Kosovo
kann eng Entité souveraine ginn. Ech men-
gen, dat musse mer wëssen.

Duerfir loosse mer elo Confiance hunn an
déi Troika, déi jo nach verhandelt bis den
10. Dezember. A loosse mer probéieren an
der Europäescher Unioun déi Positioun ze
huelen - wat ech jo och gëschter gesot
hunn -, déi wierklech koordinéiert ass, an
déi och wierklech op d’Solidaritéit setzt, och
wann et schwéier ass fir ganz vill Länner,
aus ënnerschiddleche Grënn.

Mä vläicht meng Remarque och nach, wann
Der déi akzeptéiert, zur Republika Srpska.
Wann een déi Regioun do e wéineg kennt
an et war een elo eng Kéier an der Lescht
zu Banja Luka - dat ass déi Stad an där Re-
gioun, wou et wierklech ekonomesch fluppt,
op Lëtzebuergesch gesot -, déi wëllen net
serbesch sinn. Dat muss ee wëssen. Déi
wëllen net onbedéngt ageschloss ginn -
doudsécher net! - a Serbien.

Duerfir, kommt mer fuere weider a mer blei-
wen och e wéineg intellektuell op enger
Schinn, wou mer soen: De Kosovo ass eng
Entitéit, déi mer musse sui generis considé-
réieren. Et gëtt keng dräi Kosovoen op der
Welt. De Kosovo-Konflikt ass ee Konflikt,
deen och entstanen ass opgrond vun en-
gem Krich, dee war. Duerfir loosse mer de
Kosovo esou traitéieren, wéi dat sech ge-
héiert opgrond vun der Resolutioun 1244.

Ech géif och mengen, Här Mosar, dass mer
mat Albanien ganz gutt mussen oppassen,
och am Sproochgebrauch. Den Här Berisha
ass de Premierminister - hie war och eng
Kéier President, elo Premierminister - vun
Albanien. Hien ass hei op Lëtzebuerg komm
bei de Premierminister a bei mech. Hien
huet gesot: Wann ech gelift, léist de Pro-
blem vum Kosovo, d’Entitéit vum Kosovo.
Da verhënnert Der eng Kéier d’Diskussioun
ëm dat grousst Albanien.

Ech mengen, mir kënne jo net elo dovunner
schwätzen, dass mer aus all deene Völker,
déi um Westbalkan albanescher Hierkonft
sinn, wëllen ee Land maachen. Da wëlle
mer jo och e Kurdistan maachen, wéi Der
dat richteg gesot hutt. Dat wëlle mer jo ver-
hënneren. Mir wëllen elo, dass déi Entitéi-
ten, déi entstane sinn - niewent Mazedo-
nien, Montenegro, Albanien, an dann och
de Kosovo, menger Meenung no -, Entitéite
sinn, déi ee soll à part considéréieren, a mir
wëllen dat net am Kader vun engem grous-
sen Albanien gesinn.

Nach eng Kéier: Et ass wichteg drop hinze-
weisen, dass mer am Kosovo - wéi Der dat
richteg gesot hutt - mat déi schwieregst
Froen ze léisen hunn, där d’Europäesch
Unioun sech an deenen nächste Méint an
och Joren ze stellen huet. A mir däerfen net
mengen, dass et den 10. Dezember eriwwer
wier. Mir mussen do beweisen, dass et eng
europäesch Aussepolitik gëtt, doduerch,
dass mer dosti wéi ee Mann hannert där Dé-
cisioun, déi ze huelen ass.

Da wollt ech Iech eppes soen, vläicht och
wann Der wëllt, vu China; Iech, Här Presi-
dent, selbstverständlech, awer och un
d’Adress vun deem, wat den Här Mosar ge-
sot huet.

Also et gëtt eng „one-China policy“. Ech
wëll emol eng Kéier ënnersträichen, dass
dat net d’Politik ass vu Lëtzebuerg, och net
d’Politik ass vun der Europäescher Unioun.
Mä dat ass d’Politik vun Australien, vu Ka-
nada, vun Amerika. Alleguerten déi grouss
Länner op der Welt, déi eng eegestänneg
Aussepolitik hunn, sinn op der Schinn vun
der „one-China policy“. Dat ass also näischt
Pejoratives. Dat ass esou.

Dat Zweet, wat ech Iech wollt soen, dat ass,
eng Dosen - loosse mer och nach soen eng
bäckesch Dosen - Länner erkennen Taiwan
un. Mir wëssen heiansdo ënner wat fir en-
gen Ëmstänn an ënner wat fir Zoustänn
dass Taiwan unerkannt gëtt vu wat fir Län-
ner, an dass och eng gewësse Réciprocitéit
vun där Unerkennung um materielle Plang
do besteet.

(Interruption)9900 www.chd. lu
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Wann Der mech e wéineg stéiert, dann
dauert et méi laang.

China huet 1,4 Milliarde Leit. Dat ass eng
Realitéit, déi besteet. Domadder muss een,
menger Meenung no, och am 21. Jorhon-
nert rechnen. Dir hutt komplett Recht, wéinst
de Mënscherechter, wat den Här Braz gesot
huet, d’Olympiad, déi virun der Dier steet a
China, dass een all déi Instrumenter, déi
een huet, muss gebrauchen, fir mat de Chi-
neesen am Gespréich ze bleiwen.

Dat hu mir kleng Lëtzebuerger gemaach an
eiser Présidence a mir maachen et elo nach
iwwerall do, wou mer et kënne maachen. Et
si verschidde Mouvementer an eng méi po-
sitiv Richtung gaangen, mä et ass awer
nach net deen Duerchbroch geschafe gi
mat China, wat d’Mënscherechter ugeet,
deen et misst sinn - do ginn ech Iech kom-
plett Recht.

Ech wëll Iech och soen, dass Taiwan eng
Kéier wëllt Member gi vun der UNO; dat
kënnt jo all Joer erëm. Nëmmen déi sou-
verän Staten, déi och international uner-
kannt sinn, kënne Member gi vun der UNO.
Also ee fir allemol musse mer déi „one-
China policy“ hei kennen. Den Här Grethen
huet Iech jo och d’Fro gestallt, wat de Pre-
mierminister virun dëser Regierung, déi elo
besteet, an där viregter Regierung, gesot
huet. Dat seet dës Regierung och elo. Mir
mussen eis baséieren...

❱❱❱ Une voix.- De Statsminister Werner
hat déi Politik initiéiert.

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Ministre des Af-
faires étrangères et de l’Immigration.- Dann
ass et jo eng gutt.

(Interruption)

Da wollt ech Iech vläicht zum Irak eppes
soen. Den Här Mosar hat ee Moment gesot,
den Irak wier en „failed state“. Wann den
Här President Bush „failed state“ an de
Mond hëlt, dann ass dat éischter fir Länner
wéi Syrien oder wéi den Iran. Au Contraire,
fir si ass den Irak jo keen „failed state“, well
et ass ee Stat, dee mat hirer an och mat ei-
ser Hëllef - dat muss ee jo wëssen -, esou
gutt wéi mer dat kënnen, gehollef kritt, well
d’Rechtsgültegkeet jo erëm opgebaut gëtt.

Bei Syrien sinn ech komplett Ärer Meenung.
D’USA schéngen dat jo och elo agesinn ze
hunn. Déi Invitatioun u Syrien ass mat No-
drock gemaach gi vun den Amerikaner. Et
ass gesot ginn, dass d’Syrer sech och kën-
nen eraussichen, wat se wéilte schwätzen;
och d’Golan-Héichte kéinten ugeschwat
ginn zu Annapolis. Mä mir wëssen net, ob
d’Syrer iwwerhaapt wëllen un där Konferenz
deelhuelen.

Dann zu der UNO. Ee Sëtz, wéi Der gesot
hutt, fir d’EU, dat wier natierlech ideal. Ech
hat och e puermol probéiert an eiser Prési-
dence, fir dat unzeschwätzen. Ech kann
Iech soen: Elo ass dat nach eng Utopie. Et
däerf een net mengen, dass entweder
Frankräich oder England bereet sinn, fir e
Sëtz opzeginn an ze soen: Hei mir offréieren
Iech elo e Sëtz, a mir hunn dann en euro-
päesche Sëtz. Esou wäit si mer nach net.
Mä ech hoffen, dass mer an enger hallwer
Generatioun esou wäit sinn.

Da wollt ech Iech soen, wat den Här Goe-
rens gemengt huet iwwert den Niveau vun
eiser Dépense fir d’Défense. Den Här Fayot
huet dat och ugeschnidden. Ech wëll nëm-
men ee Saz dozou soen. Ee Saz, wou ech
soen, dass ech komplett op der Linn si vum
Här Goerens a vum Här Fayot. Och mat 2%
vun eisem PIB fir d’Défense moyenne rette
mer d’Welt net, mä mir kënnen d’Welt awer
virubrénge mat 1% vum PIB fir d’Entwéck-
lungshëllef.

Ech mengen, do gëtt et en Ënnerscheed,
dee gravéierend ass, an duerfir solle mer a
mengen Aen eis Politik - ech wäert mech op
jidde Fall dofir asetzen - och hei zu Lëtze-
buerg weiderféieren, ouni natierlech dat
anert ze négligéieren. Ech mengen, dat
Wuert militäresch kléngt jo ëmmer ganz,
ganz negativ. Ech kommen nach vläicht just
elo an enger Minutt drop zréck, wat den Här
Braz dozou gefrot hat.

Da wollt ech Iech soen, dass een an där
grousser Politik wéi an där klenger Politik
ëmmer soll ënnerscheeden, wat um Glacis
ass vum Wesentlechen a wat am Mëttel-
punkt ass vun deem, wat mer musse léisen.
Mir hunn esou vill Problemer ze léisen op
der Welt; vun deenen hu mer der e puer
gëschter an haut hei opgezeechent. Duerfir
géif ech mengen, dass alles, wat mat deem
Radar ze dinn huet a mat deem Écran anti-
missiles ze dinn huet, um Glacis wier vum
Wesentlechen, an dass ee sech soll net ze
vill domadder verkrampfen - op kenger Säit!

Ech mengen och, dass eis amerikanesch
Frënn dat vläicht agesinn, dass virun de
Wahlen op jidde Fall do net dat geschitt, wat
eventuell hätt kënne geschéien ee gewës-

sene Moment, an dass mir als Europa och
d’Méiglechkeet kréien, fir eis ze besënnen
an eis kloerzemaachen, dass déi grouss,
grouss Problemer, déi d’Sécherheet ugi vu
ganz Europa, och net kënne bilateral vu ver-
schiddene Länner an Europa verhandelt gi
mat Drëttlänner, mä dass dat soll eng Affär
bleiwen an ëmmer si vun der Europäescher
Unioun.

Da wollt ech Iech e Saz zum Iran soen. Ech
mengen, do deele mer jo komplett d’Mee-
nung, déi heibanne geäussert ginn ass. Mä
ech wëll direkt dem Här Braz äntwerten op
dat, wat hien ugeschnidden huet a wou-
madder hie komplett Recht huet - ech men-
gen, den Här Goerens huet dat och gesot -,
nämlech de Problem vun de konventionelle
Waffen.

Ech si wierklech frou, dass déi Fro och vun
Iech gestallt ginn ass, Här Braz! Mech
stëmmt et och net glécklech, wat gëschter
an der Duma décidéiert ginn ass. An der
Duma ass jo décidéiert ginn, fir den 12. De-
zember déi Deadline ze setzen an dass 150
Deeg duerno de Vertrag iwwert déi konven-
tionell Waffen an Europa - en heescht op
Franséisch FCE-Vertrag - opgeléist ka ginn.

Dir kennt d’Problematik dovunner: En-
gersäits hu mer gesot, dee Vertrag, deen
zënter 1990 ënnerschriwwen ass, ass ge-
koppelt, vun der NATO-Säit aus, un déi Obli-
gatioune vun Istanbul - wéi dat heescht. Dat
heescht, d’Russe misste sech aus Transnis-
trien an aus Georgien zréckzéien. Well awer
dunn déi russesch Säit d’Obligatioune vun
Istanbul net konnt anhalen, ass dann an den
NATO-Länner déi Konventioun iwwert
d’konventionell Waffen net ënnerschriwwe
ginn, net ratifizéiert ginn.

Dat ass ee Réckschlag, do hutt Der ganz
Recht. Et muss een am A behalen, dass mer
net nëmme wat d’Atomwaffen ugeet d’Spiral
net an déi falsch Richtung dréien, mä bei de
konventionelle Waffe musse mer och nach
dorop oppassen. A fir e Land wéi Däitsch-
land zum Beispill, déi wëssen, wat konven-
tionell Waffe bedeiten op hire Grenzen, ass
dat heiten en dramatesche Réckschlag,
wann dat mat där ganzer Folleg do géif exe-
kutéiert ginn.

Da wollt ech Iech vläicht nach dorop änt-
werten, wat den Här Goerens richtegerweis
gesot huet iwwert den Darfur. Dir hutt ganz,
ganz Recht: Mir kënnen net do nëmme
schéi Rieden halen, mä mir mussen effektiv
do och Solidaritéit beweisen.

Wat mer jo elo wëlle maachen, ass ze ku-
cken, eis deene Flüchtlingen aus dem Dar-
fur unzehuelen, déi eben am Tschad sinn,
an och den Hëllefsorganisatiounen eng
Méiglechkeet ze ginn, an den Darfur eran-
zekommen. Wann een awer gesäit, wéi dat
schleeft am Darfur selwer! Haut nach oder
gëschter huet de Generalsekretär vun der
UNO, den Här Ban Ki-moon, sech nach eng
Kéier do déployéiert, fir ze soen, dass et
awer elo duergeet, dass ee wierklech muss
dat maachen, wat néideg ass, fir virun allem
d’Liewe vu Kanner a vu schwaache Mën-
schen ze retten.

Ech mengen, dat steet eis gutt zu Gesiicht,
dass d’Europäesch Unioun déi Missioun do
mécht, fir kënnen do anzegräifen.

Den Här Fayot läit selbstverständlech kom-
plett richteg, wann hien a sengem interes-
santen Développement seet, dass an Zu-
kunft d’Regierung an d’Chamber hei op en-
gem aneren Niveau nach zesummeschaffe
mussen, wéi dat bis elo de Fall war. Ech sinn
iwwerzeegt, dass mer déi Modalitéiten,
dass mer d’Machbarkeet do kënnen eraus-
kristalliséieren an eis och do kënnen eens
ginn, d’Chamber wéi och d’Regierung.

Hien huet och d’„cluster bombs“, also
d’Bombes à sous-munitions ugeschwat. Iw-
wert déi wäerte mer e Freideg elo an der
Regierung den Text definitiv unhuelen. Dann
sinn, op Lëtzebuerg bezunn, de Stockage,
d’Fabrikatioun, awer och d’Finanzéierung
direkt an indirekt vun alle Systemer zu Lët-
zebuerg verbueden. Da si mer dat zweet
Land, wat op dee Wee do geet.

Dir wësst, dass déi „cluster bombs“ eppes
Dramatesches sinn. Mir als Lëtzebuerger
sinn zweemol do direkt implizéiert. UXO,
eng Organisatioun vun der UNO, hëlleft am
Laos, fir déi Bommen, déi esou grouss si
wéi Tennisbäll, déi zu 30% net explodéieren
an an de Bëscher do leien, ze sprengen, fir
dass se kengem Mënsch méi kënnen e
Leed zoudinn. Bei deene Programmer hël-
lefe mer finanziell.

Dir wësst och, dass Israel an de leschten
Deeg vum Krich am Libanon 2006 där
Bomme massiv nach erofgehäit huet, an
och do si mer jo mat implizéiert als Lëtze-
buerger Arméi, fir ze hëllefen, fir dee Mé-
nage do ze maachen.

Duerfir gesitt Der - ech mengen, dat kéint
ech huelen als Ophänker -, dass mer net eis

militäresch Mëttelen eropsetzen, fir Kricher
ze féieren, mä fir eis wierklech logistesch
Mëttelen a Moyenen ze ginn, fir esou Ak-
tioune kënne matzemaachen. An ech men-
gen, dat bedéngt dach awer, dass mer eis
do och weider engagéieren.

Den Här Fayot huet mat Recht Kuba uge-
schnidden. Ech wëll hei nëmmen ee Saz
soen dozou. Ech hätt mer gewënscht um
Enn vun der däitscher Présidence, dass
Kuba déi Hand, déi mer gereecht hunn, fir
en Dialog iwwert d’Mënscherechter ze féie-
ren tëscht der Europäescher Unioun a
Kuba, ugeholl hätt. Kuba hätt missen déi
Hand unhuelen.

Den Ausseminister vu Spuenien, den Här
Moratinos, huet onheemlech Effortë ge-
maach. Hie war dohinner a war heiansdo
souguer op der Limite vun deem, wat mer
an der Europäescher Unioun décidéiert ha-
ten, fir de kubaneschen Autoritéiten ze
soen: Kommt, mir kucken en neien Ufank ze
maachen; mä deen neien Ufank kann nëm-
men ugoen, andeem mer awer och iwwert
déi elementar Mënscherechter schwätzen.

Dir wësst, a Kuba sëtze Leit am Prisong, déi
weider näischt gemaach hunn, wéi no en-
ger Verfassung ze froen, déi d’Mënsche-
rechter respektéiert, déi souguer nëmmen
duerno gefrot hunn, dass hir Constitutioun,
déi se hunn, soll agehale ginn. An ech men-
gen, dat ass e Punkt, wou mer awer musse
wëssen an der Unioun, wa mer vu Mën-
scherechter schwätzen, dass mer do mus-
sen eng gewëssen Häert weisen an där Ap-
proche. Mä ech hoffe fir d’Vollek vu Kuba an
och fir d’Europäer, vun deene verschidde
Länner, zumools Spuenien, jo awer histo-
resch Relatioune mat Kuba hunn, dass mer
do virukommen.

Nun, den Här Braz huet mer jo déi aller-
meeschte Froe gestallt a säin Discours war
ganz, ganz interessant. Ech soen elo nach
eng Kéier, wann ech net op alles elo kann
äntwerten an där kuerzer Zäit, dann enga-
géieren ech mech awer seng Ried ze liesen
a mat eise Leit zesummen ze kucken, dass
hien eng schrëftlech Äntwert kritt.

Eis spezifesch Akzenter als Lëtzebuerger
an deem groussen Europa oder an där
grousser Welt - dat war jo ee vun de Punk-
ten, déi ugesprach gi sinn. Mir kënnen nëm-
men duerch d’Sproochrouer vun Europa
Aussepolitik maachen. Vun allem aneren,
mengen ech, musse mer terre à terre wierk-
lech avouéieren, dass dat eppes wier, wou
mer géifen aus eise Schong erausklammen.

Mä et gëtt ee Punkt, an do ginn ech Iech
erëm komplett Recht, dat sinn d’Mënsche-
rechter, wou mer musse kënnen den Akzent
setzen, a mir si jo och an enger Situatioun,
wou mer an Europa nogelauschtert kréien.

Mir kréien an Europa a ville Punkten noge-
lauschtert, well mer et och ëmmer fäerdeg
bruecht hunn, dat Engagement, wat mer
weisen an der Aussepolitik, ëmmer an den
Déngscht vun der europäescher Saach a
vun der Integratioun ze stellen.

Wat Russland betrëfft - ech hunn dat gesot -,
ass et schued, wa mer wierklech bei de
konventionelle Waffen op esou eng Evolu-
tioun elo kommen, dass déi Konventioun do
géif suspendéiert ginn oder praktesch géif
an d’Loft fléien. Dat ass net gutt, dat ass
schlecht. An dat ass net nëmme schlecht fir
Russland, mä et ass och schlecht fir d’Eu-
ropäesch Unioun a fir d’international Com-
munautéit.

Dann d’Électiounen, déi europäesch Élec-
tiounen. Dir hutt do Recht, mir wäerte mat
enger grousser Sécherheet d’iwwernächst
Joer, also 2009, deen nämlechten Dag erëm
Europaparlamentswahlen an och Wahlen hu
fir d’Parlament hei.

(Interruption)

Dir hutt Recht, Här Grethen, d’Politiker...

(Interruption et hilarité)

Duerfir wollt ech dat elo soen. Dir hutt Recht
fir Leit, déi scho méi Erfahrung hunn an der
Lëtzebuerger Politik: Déi Politik zeechent
sech dach duerch eng grouss Stabilitéit
aus, wat d’Délaië si vun de legislative Perio-
den.

(Interruption)

Dann den Atomstroum, deen den Här Braz
ugeschwat huet. Wann ech dat däerf soen:
Am COREPER ass doriwwer geschwat ginn.
Haut ass och doriwwer geschwat ginn.

Et stëmmt, dass vun den afrikanesche Län-
ner eng Demande doläit, fir kënnen eng
Kooperatioun mat eis ze maachen, wat
d’nuklear Energie ugeet. Mä ech wëll Iech
hei soen, dass op jidde Fall Lëtzebuerg, wat
jo zu deene Länner gehéiert, déi sech kloer
engagéiert hunn op där Linn - a mir si jo net
eleng, mä mir sinn net an der Majoritéit, dat
wësst Der -, ganz kloer och weiderhi seet,
zum Beispill eisen afrikanesche Frënn, dass

et jo awer an Afrika aner Mëttele misste
ginn, zum Beispill alternativ Energien -
d’Sonn ass do wéi néierens anescht -, fir
dann dorobber ze setzen. Dat ass also eng
Äntwert, déi ech ka ganz kloer ginn.

Den Uranium 238, Här Braz, fir eis och als
Lëtzebuerger Regierung, muss ugeräichert
ginn, e muss benotzt ginn. Et ass also keng
Énergie renouvelable. Nuklearenergie ass
keng Énergie renouvelable. Well mer och
wëssen, wat dat alles heescht, fir d’Entsuer-
gung ze maachen, wat fir eng Komplexitéit,
wat fir eng Gefor do derbäi ass, fir déi
Reschter dann ze entsuergen, duerfir géif
ech mengen, dass mer do komplett op en-
ger Linn sinn.

Mir plädéieren dofir, mat anere Länner an
der Europäescher Unioun, mä - ech soen et
nach eng Kéier - mir sinn do an der Minori-
téit, wou mer soen, et geet fir eis drëm, an
dat ass och kloer a mengem Kapp ge-
wiescht, d’Reduktioun vum CO2 kënne mer
elo net erreeche mat méi Atomenergie. Mat
manner Atomenergie, mengen ech, an Zu-
kunft fueren, dat huet net direkt eppes mat
den CO2-Wäerter ze dinn.

Déi Diskussioun, déi zum Beispill an
Däitschland ass, dat si jo Positiounen, déi
net direkt eppes ze dinn hunn elo mam CO2.
Ech mengen, déi sinn interessant fir eis fir
ze verfollegen. Gott sei Dank si mer jo net
an enger Situatioun, dass mer e Wierk mus-
sen zoumaachen.

Dann hat Der nach gefrot, Här Braz - ech
probéieren alles ze kucken, wat Der mech
gefrot hutt -, iwwert déi Approche vum Louis
Michel bei der Geschicht vun den Aides
budgétaires. Also mir sinn zimlech retizent
do derbäi, ech wëll Iech och soe firwat: Ech
mengen, wa mer op eng Approche gi vun
der Aide budgétaire, da musse mer op
d’Transparenz kënne setzen - ganz kloer -,
d’Capacitéite mussen do sinn an d’Capaci-
téite mussen awer och do si fir déi Gelder
kënnen iwwerhaapt ze absorbéieren.

Duerfir hu mer dem Här Louis Michel eise
Point de vue gesot, an ech menge mäi Re-
gierungskolleeg, dee sech jo méi speziell
drëm bekëmmert, den Här Jean-Louis
Schiltz, huet dat nämlecht gesot, dass mer
an där Fro do éischter eng gewëssen,
loosse mer soe Retenue eis operleeën - fir
dat an der diplomatescher Sprooch ze
soen.

Elo wollt ech Iech nach eppes soen zu Fron-
tex. D’Madame Err huet Frontex ugeschnid-
den, an Dir och. Dass et Frontex gëtt, ech
mengen, et contestéiert jo keen, dass dat
eng gutt Saach ass, dass mer kënne Mëtte-
len asetze fir eng Iwwerwaachung ze maa-
chen.

Mir wäerten, an ech wäert mat eisen Diplo-
maten doriwwer schwätzen, kucken, wéi
mer hëllefe kënnen, fir dass Frontex méi effi-
kass gëtt. Wa se gesinn, dass Problemer
entstinn, dass dann och direkt kann e
Signalement kommen an dass dann esou
séier wéi méiglech kënne Mënsche gerett
ginn. Dat ass och de Sënn dovunner, firwat
dass et existéiert. Ech mengen, dat muss
dann och esou kënne fonctionnéieren, dass
effektiv net nëmme gesi gëtt, dass e Schëff
ënnerwee ass mat ville Mënschen drop an
dass et riskéiert ze kenteren, mä dass och
da gehollef gëtt. Do sinn ech och komplett
mat Iech averstanen, dass een dat muss se-
riö kucken.

Elo vläicht nach zum Här Henckes, wann
Der wëllt: d’Türkei- an d’Zypernfro. Ech wëll
dat elo net erëm eng Kéier hei développéie-
ren, mä och ouni Memberschaft oder ouni
Demande vun der Türkei fir an d’Euro-
päesch Unioun ze kommen hätte mer d’Zy-
pernfro. An d’Zypernfro, dat musse mer eis
och an eisem Kapp nach eng Kéier kloer-
maachen, ass net eleng e Problem vun der
Türkei. D’Türkei eleng léist net de Problem
vun Zypern. Et ass och e Problem vun der
Europäescher Unioun a vu Länner, déi an
der Europäescher Unioun sinn.

Wat d’Türkei ugeet: Ech mengen, Dir kennt
meng Positioun, dass Europa interesséiert
muss sinn - an den Här Fayot huet dat gutt
gesot -, an zéng, 15 Joer, un enger europä-
escher Türkei, an net un enger Türkei, déi
géint eis gedréit ass.

Mir wëlle kee Kurdistan, ech hunn dat ge-
sot. An d’Mënscherechter an der Türkei,
wann Der intellektuell awer trotzdeem deen
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Effort maacht, da wäert Der feststellen, zën-
ter dass d’Türkei d’Demande gemaach huet
fir Member ze gi vun der Europäescher
Unioun, ass immens vill Positives geschitt
an der Evolutioun vun de Mënscherechter
an deem Land.

Wat den Här Henckes nach gesot huet, dat
war jo déi Geschicht vum Här Sarkozy, wat
deen am Europaparlament gëschter zu
Stroossbuerg gesot huet.

Den Här Sarkozy, wann ech richteg versta-
nen hunn, huet zwou Saache gesot. Éisch-
tens emol plädéiert en dofir, dass d’Unani-
mitéit net méi kann dat Instrument si wat
mer brauchen, fir an Zukunft Problemer an
der Europäescher Unioun ze léisen.

Also ganz kloer, wann ech dann de Lien
maache mat deem, wat en als zweete Saz
gesot huet; den Här Sarkozy huet gesot,
ech si gebonnen un Engagementer, an déi
Engagementer kënnen net gebrach ginn.

Wann een déi zwou Saachen zesummen
hëlt, da fanne mer vläicht eng Léisung, och
fir den Här Sarkozy.

Dem Här Jaerling wollt ech soen, bei de Mi-
litärausgaben - ech hunn dat versicht an
deene puer Wierder nach eng Kéier ze
verdäitlechen -, dass een do muss eng Tri-
logie gesinn. Ech mengen, Sécherheet
brauch een, dat wat een ebe muss hu fir Sé-
cherheet kënnen hirzestellen, awer Opbau
vun der Rechtsstaatlechkeet an d’Koopera-
tioun, déi dräi Saache mussen ëmmer mat-
enaner goen.

❱❱❱ M. le Président.- Här Minister, erlaabt
Der eng Zwëschefro vum honorabelen Här
Wagner?

❱❱❱ M. Carlo Wagner (DP).- Här Ausse-
minister, Dir schwätzt vun der Türkei, vum
Här Sarkozy an esou; enfin, Ären Europami-
nister, denkt deen d’selwecht? Ech weess
net wou en ass, den Här Schmit, mä et wär
vläicht flott gewiescht, wann en och Stellung
dozou geholl hätt.

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Ministre des Af-
faires étrangères et de l’Immigration.- Ech
kommen nach dozou.

Da wollt ech Iech soen an engem Wuert -
d’Madame Err ass elo de Moment net am
Sall, mä ech wollt hir soen, dass selbst-
verständlech d’Migratioun eng vun deene
kapitale Froen ass, déi och selbstverständ-
lech Lëtzebuerg ganz héichkaräteg concer-
néiert.

Mir hu jo an dëser Regierung en Immigra-
tiounsgesetz op de Wee gi fir d’Gesetz vun
’72 ze änneren. Den Nicolas Schmit schafft
dorunner. Dir wësst, dass mer do éischt
Schrëtt gemaach hunn. Mir hunn eben zwee
Ministèren. Dat eent ass den Immigratiouns-
ministère, dat anert ass den Integratiouns-
ministère, esou wéi villes jo zënter verschid-
dene Regierunge schonn opgedeelt ass,
wat eigentlech zesummegehéiert; dat
stëmmt. Ech wëll dat elo net kritiséieren.

Den Nicolas Schmit hat mech gefrot fir kën-
nen haut op de Problemer vun den Deman-
deurs d’asile ze schaffen. Ech hu Jo gesot.
Also huelen ech och déi Responsabilitéit,
dass en de Mëtteg net hei war, op meng
Kap.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Domadder ass dës Debatt ofgeschloss. Mir
hunn nach ee Punkt op eisem Ordre du jour
stoen, dat ass d’Motioun, déi den honorabe-
len Här Braz déposéiert hat „relative à la
gestion et à l’exploitation des réseaux
d’éléctricité“. Här Braz, Dir hutt d’Wuert.

3. Motion de M. Félix Braz re-
lative à la gestion et à l’ex-
ploitation des réseaux d’élec-
tricité

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG), auteur.-
Merci, Här President. Mir hunn den 11. Juli
hei an der Chamber iwwert e Gesetz ge-
schwat fir déi zweet Direktiv iwwert d’Libe-
raliséierung vum europäesche Stroummar-
ché ëmzesetzen. An deem Kontext an am
Virfeld dovun hat jo déi gréng Fraktioun mat
der DP-Fraktioun zesummen eng Proposi-
tion de loi déposéiert, wou mer eng Partie
Froen opgeworf hunn, déi an der Relatioun
mat de Gemenge spillen, a wou et och ëm
de Rôle vun de Gemenge geet, an deene
Beräicher wou et och Marchéë gëtt, wou mir
der Meenung sinn - an ech wëll dat elo hei

net nach eng Kéier développéieren -, mat
der DP zesummen, dass mer do um gesetz-
lechen Niveau eng Partie Saache missten
änneren, fir d’Gemengen zum Deel vun der
Tutelle vum Intérieur ze befreien a fir se fit
ze maachen op dat 21. Jorhonnert.

An deem Kontext hate mer, no Echangë
mam Här Innenminister, vum Här Innenmi-
nister d’Zouso kritt, dass en op engem pre-
zise Punkt eis versprach huet, fir Remedur
ze suerge virum Enn vum Joer. An dee
Punkt, dat war déi Fro vum Détachement
vun de Beamten; eppes wat am neie Statut
geännert ginn ass a wat duerch d’Gesetz
am Moment verbueden ass. Mir wollten do
eng Ouverture hunn, fir au cas par cas mat
de betraffene Leit a mat hiren Delegatiou-
nen doriwwer kënnen ze diskutéieren.

Dass et also net méi duerch d’Gesetz ver-
bueden ass, mä dass et méiglech ass, op
dee Wee ze goen. Wat keen zwéngt, op dee
Wee ze goen, a wou jiddfereen nach ëmmer
fräi ass, am Kader vu sengem sozialen Dia-
log dat op déi Aart a Weis ze maachen, déi
him richteg schéngt.

De Minister huet eis versprach, e géif dat
dote virum Enn vum Joer aus der Welt scha-
fen. Mir hunn dofir viru 14 Deeg eng Mo-
tioun déposéiert, well mer gesinn hunn,
dass nach net vill op deem Dossier geschitt
wär, fir de Minister drun ze erënneren.

Dat hu mer mat dëser Motioun wëlle maa-
chen. Mir wiere frou, wann de Minister eis
haut kéint als Äntwert ginn, dass déi dote
Saach am Sënn vu senger Deklaratioun vum
11. Juli kéint geregelt ginn.

Op Är Äntwert si mer dann elo gespaant, an
ech wëll dofir net méi laang op d’Motioun
agoen, well ech mengen domat ass alles
gesot - an ech hunn nach meng annerhallef
Minutt erëm eragespillt vu virdrun.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Braz.
Wëllt nach een d’Wuert zu dëser Motioun?

Soss héiere mer d’Regierung. Den Här In-
nenminister Jean-Marie Halsdorf huet
d’Wuert.

❱❱❱ M. Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement du Terri-
toire.- Merci, Här President. Ech hunn dem
Här Braz gutt nogelauschtert an ech ver-
stinn déi Situatioun d’selwecht, wéi hie se
versteet.

Dat heescht, ech hunn e Projet de loi
schreiwe gelooss, an dee Projet de loi hu
mer geschriwwen am Ministère. Dee war

den 12. November an der Commission cen-
trale. Déi wäerten den 21. November dëse
Projet de loi aviséieren an da geet en den
30. November an de Regierungsrot. Esou
dass ech deem Wonsch, deen hei ausge-
dréckt ginn ass, Rechnung gedroen hunn.

Et gëtt d’Méiglechkeet, mir nennen dat eng
Mise à disposition ze maache vun de Leit,
déi hei concernéiert sinn. Déi Mise à dispo-
sition ass awer éischtens emol, wéi Der sel-
wer gesot hutt, fakultativ, déi ass net obliga-
toresch a si geschitt an engem ganz kloren,
limitative Kontext. Ech mengen et géif haut
e bëssen ze wäit féieren, fir dat am Detail
hei schonn ze développéieren, well wann
de Projet déposéiert ass, da kréie mer nach
genuch Geleeënheet heiriwwer ze schwät-
zen.

Ech ka just soen, dat, wat gefrot ginn ass an
där Motioun, dat ass geschitt. An deem
Sënn wär d’Motioun superfétatoire, wéi de
President vun der Chamber ganz oft scho
gesot huet.

Et kann een et awer och esou gesinn, dass
ee seet: Okay, mir wëllen de Minister ën-
nerstëtzen. Da kéint Der och e Vote mat
Main levée maachen an dat Ganzt akzep-
téieren. Et ass, wéi d’Chamber dat gesäit.
Ech si mat alle Cas de figure d’accord. Ech
hunn Iech elo gesot, wat ech gemaach
hunn. Dir hutt héieren, wat den Här Braz ge-
frot huet vum Minister, esou dass d’Saach fir
mech an der Rei ass.

❱❱❱ M. le Président.- Mir stëmmen dann,
fir de Minister ze encouragéieren an ze ën-
nerstëtzen, dass de Projet fir den 30. No-
vember duerch de Conseil de Gouverne-
ment geet.

Vote

Wien ass d’accord mat der Motioun?

D’Motioun ass mat écrasanter Majoritéit
ugeholl ginn.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Eestëm-
meg!

❱❱❱ M. le Président.- Si ass eestëmmeg
ugeholl ginn.

Ech soen Iech Merci.

Domat si mer um Enn vun eisen Debatte vun
haut ukomm.

D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 18.04
heures)
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❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.

Huet d’Regierung der Chamber eng Kom-
munikatioun ze maachen?

(Négation)

1. Communications

Ech hunn der Chamber folgend Matdeelun-
gen ze maachen:

1) La liste des questions au Gouvernement
ainsi que des réponses à des questions est
déposée sur le bureau.

Les questions et les réponses sont publiées
au compte rendu.

2) En date du 14 novembre 2007 l’Associa-
tion pour le droit de mourir en dignité
(ADMD, Luxembourg) a remis la pétition
N°286 pour la dépénalisation de l’euthana-
sie.

2. 5803 - Proposition de loi
portant modification de la loi
modifiée du 25 février 1979
relative à l’élection directe
des représentants luxembour-
geois au Parlement européen

Déclaration de recevabilité

An hirer Réunioun vum 15. November huet
d’Presidentekonferenz virgeschloen, d’Pro-
position de loi 5803 iwwert d’Ofännerung

vum Gesetz iwwert d’Europawahle fir rece-
vabel ze erklären. Dës Proposition de loi
gouf de 14. November vum honorabelen
Här Meyers hei an der Chamber déposéiert.

Ass d’Chamber domat d’accord?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

3. Ordre du jour

Wat eisen Ordre du jour vun dëser Woch
ubelaangt, schléit d’Presidentekonferenz
Folgendes vir:

Haut de Mëtteg fänke mer u mat enger
Froestonn un d’Regierung. Duerno hu mer
eng Deklaratioun vum Här Ausseminister
mat uschléissender Debatt iwwert de Frid-
densprozess am Noen Osten an iwwert de
Kosovo; dëst no der Réunioun vum Conseil
Affaires générales et Relations extérieures.
Dann duerno hu mer eng Aktualitéitsstonn,
op Ufro vun der DP-Fraktioun, iwwert
d’UNO-Klimakonferenz zu Bali. Als leschte
Punkt um Ordre du jour hu mer de Projet de
loi 5471 iwwert eng staatlech Bankgarantie
fir de Bau vun engem Fernwärmenetz.

Wat d’Sitzung vu mar ubelaangt, um hallwer
dräi, gëtt proposéiert: fir d’éischt eng Aktua-
litéitsstonn op Ufro vun der Fraktioun vun
deene Gréngen iwwert een neie Centre
commercial zu Wickreng; duerno d’Motioun
vum honorabelen Här Gira iwwert d’Organi-
satioun vun engem Audit am Innenminis-
tère; als drëtte Punkt, d’Question avec dé-
bat N°26 vun der Madame Spautz iwwert

eng Etüd vum Observatoire de l’Habitat iw-
wert de Loyer; als véierten a leschte Punkt,
d’Orientéierungsdebatt iwwert de Chômage
an d’Situatioun um Aarbechtsmaart.

Fir en Donneschdeg de Mëtten um hallwer
dräi gëtt proposéiert: fir d’éischt de Projet
de loi iwwert de Bau vun Atelieren zu Bar-
treng fir d’Verwaltung vun de Bâtiments pu-
blics; duerno de Projet de loi wat de Bau
ubelaangt vun enger zweeter Europa-
schoul, och zu Bartreng; de Projet de loi iw-
wert den Ausbau vum Konferenzzentrum
um Kierchbierg; weider Projet-de-loien iw-
wert den Assurancësecteur, d’Saisie a
schlussendlech eng UNO-Konventioun iw-
wert d’Bekämpfung vun der Kriminalitéit;
duerno kéim d’Motioun vum honorabelen
Här Braz iwwert d’Bestietnis vun homo-
sexuelle Koppelen; dann d’Interpellatioun
vum honorabelen Här Henckes iwwert
d’Drogeproblematik; a schlussendlech, als
leschte Punkt vum Ordre du jour, d’Resolu-
tioun vum honorabelen Här Kox iwwert
d’Opstellung vun engem Energieplang fir
d’Gebaier vun der Chamber a vun de Frak-
tiounen.

Ass d’Chamber mat dësem Ordre du jour
averstanen? Den Här Gibéryen freet
d’Wuert zum Ordre du jour.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här
President.

Här President, mir hu mat engem Punkt e
Problem, wat den Ordre du jour ubelaangt,
an zwar den Donneschdeg. D’Interpella-
tioun vu mengem Kolleeg Jacques-Yves
Henckes ass hei als 8. Punkt en Donnesch-
deg um Ordre du jour opgefouert.

Mir hunn ausgerechent, wa bei deene Pro-
jete virdrun nëmmen d’Halschent vun der
Riedezäit gebraucht gëtt, déi zur Verfügung
steet, da géif déi Interpellatioun fréistens um
sechs, hallwer siwen dru kommen.

Mir fannen et net seriö, datt een eng Inter-
pellatioun vun engem Deputéierten op don-
neschdes owes, sechs, siwen Auer setzt, fir
datt se dann eréischt géif ugoen.

Mir sinn der Meenung, datt ee prinzipiell
sollt higoen, wann eng Interpellatioun ass,
datt een déi soll als éischte Punkt op den
Ordre du jour setzen.

Ech ka mer virstellen, datt dat heite mat Ar-
rangementer, wou och d’Ministere mussen
do sinn, esou gekuckt ginn ass. Mä mir
géife proposéieren, wann déi Interpellatioun
net viru sechs Auer den Donneschdeg
komme kéint, datt ee se da géif reportéieren
op en Datum méi spéit, wou een se da kéint
zu enger verstänneger Zäit huelen.

Eis Demande wier also: Wa se net viru
sechs Auer géif kommen, datt se da géif re-
portéiert ginn.

❱❱❱ M. le Président.- Dir Dammen an Dir
Hären, ech wëll dem Här Gibéryen soen,
datt hien op eng ganz perspicace Aart a
Weis gesinn huet, dass et effektiv opgrond
vu Contraintë vun der Regierung ass, wou
d’Interpellatioun op déi doten Zäit gesat
ginn ass. Notamment den Här Di Bartolo-
meo an den Här Frieden kënnte soss allen-
zwee net hei sinn.
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Ech wëll just soen, dass mir dat och an der
Presidentekonferenz gekuckt hunn a vu datt
d’Projeten alleguerten, mat Ausnahm vun
engem, nom Basismodell solle behandelt
ginn, dat heescht eng extrem kuerz Rie-
dezäit virgesinn ass, mengen ech net, datt
et géif Problemer ginn, dass déi Interpella-
tioun do kéint zu enger normaler Zäit dru
kommen.

Par ailleurs hu mer e chargéierten Ordre du
jour. Och d’Debatt e Mëttwoch iwwert de
Chômage figuréiert als leschte Punkt um
Ordre du jour an en vue vun deem, wat vir-
drun ass, riskéiert et och do méi spéit ze
ginn.

Op där anerer Säit ass et esou, dass mer,
wat d’Interpellatiounen ubelaangt, e wéineg
Problemer hu fir déi an de Kader vun eisen
normale Sitzungen eran ze kréien. Mir hu vill
Demanden, datt Interpellatiounen endlech
sollen drukommen. Enn Januar wäerte mer
der eng Rei matenee liquidéieren. Ech
weess och net ob et awer an Ärem Intérêt
wier, fir an esou engem Kader Är Interpella-
tioun ze huelen.

Dofir géif ech proposéieren, dass mer mol
géifen de Moment déi Interpellatioun awer
um Ordre du jour loossen, quitte datt mer
géifen en Donneschdeg dann zu engem
gewësse Moment - wa mer geséichen, datt
et wierklech ganz problematesch géif ginn -
eng Décisioun huelen. Här Gibéryen.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Här Presi-
dent, et war jo dat meng Propositioun, datt
mer gesot hunn, wann et ze spéit gëtt, datt
mer dann Demandeur wiere fir se en Don-
neschdeg net méi ze huelen. Mir kënnen eis
awer schlecht virstellen, dass se éischter
drukënnt, well virdru sti Bauteprojeten um
Programm, an och wann do d’Riedezäit
nom Modèle de base ass, wësse mer,
d’Rapporteuren hunn 10 Minutten an zu de
Bauteprojete gëtt awer ëmmer geschwat. A
mir hu gerechent, wann all Projet nëmmen
eng hallef Stonn dauert, da gëtt et sechs,
hallwer siwen ier een drukënnt.

Ech wollt och nach just soen - Dir hutt de
Mëttwoch mat an d’Diskussioun bruecht -:
D’Debatt iwwert de Chômage, do ass awer
nëmme maximal annerhallef Stonn Débat
virdrun. Et ass eng Heure d’actualité an et
ass eng Motioun do. Dat ass fir annerhallef
Stonn. Dat heescht déi Debatt geet awer
spéitstens um véier Auer un, quitte datt se
da vläicht bis siwen, aacht Auer dauert. Mä
si geet awer um véier Auer un. Mä déi Inter-
pellatioun hei, eiser Meenung no geet déi
eréischt um sechs Auer un, a mir fannen dat
ze spéit fir eng Interpellatioun. Mir sinn awer
d’accord.

❱❱❱ M. le Président.- Mir sinn eis eens,
Här Gibéryen. Mir kucken dat, wann et esou
wäit ass. Dann huet den Här Bausch
d’Wuert gefrot.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Jo, Här President. Ech muss soen, dann
hunn ech awer elo eng Nouvelle déi, wann
déi ugeholl gëtt, bestëmmt dat net esou ar-
rangéiert, nämlech meng Fraktioun ver-
laangt beim Projet 5763, ob mer do…

(Interruption)

De Mikro ass un. Ech kann en net erausrap-
pen. Här Castegnaro, ech hunn net esou déi
1.-Mee-Stëmm.

❱❱❱ M. John Castegnaro (LSAP).- Dat
mécht näischt. Mäi Gléck ass, datt ech Iech
net héieren!

(Hilarité)

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Dat ass gutt fir Iech a gutt fir mech, géif ech
soen.

(Brouhaha général et coups de cloche de
la Présidence)

❱❱❱ M. le Président.- Da loosst mer elo
lauschteren, wat den Här Bausch ons mat-
zedeelen huet.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Beim Projet 5763 ass de Modèle de base
virgesinn, Här President, a mir hätten do gär
de Modell 1, wann et méiglech wär, wann
d’Chamber domat d’accord wär.

❱❱❱ M. le Président.- Ech gesi keng Op-
positioun géint d’Demande vum Här
Bausch, also huele mer bei deem Projet de
Modell 1. Dat bedeit also, Här Gibéryen,
dass et gegebenenfalls nach eng Grim-
melche méi spéit gëtt, bis dass Är Interpel-
latioun drukënnt.

(Interruption)

Domat hätte mer dann den Ordre du jour
plus ou moins an der Rei. Wéinstens bis en
Donneschdeg de Mëtten.

Da fänke mer elo mol mam Ordre du jour
vun haut un, fir dass mer net ze vill Zäit ver-
léieren. Mir hu fir d’éischt d’Froestonn un
d’Regierung.

Ech wëll Iech soen, dass mer mussen
d’Froestonn um véier Auer ofbriechen, well
den Här Ausseminister Contrainten huet, déi
eis et net erlabe méi spéit unzefänken. Dofir
kann ech net garantéieren, dass d’Froen al-
leguerten drukommen.

Déi éischt Fro, déi mer haut de Mëtten hunn,
ass déi vum honorabelen Här Spautz un
den Här Gesondheetsminister iwwert
d’Käschte vum Ambulanztransport. Här
Spautz, Dir hutt d’Wuert.

4. Heure de questions au Gou-
vernement

- Question N°219 du 20 novembre
2007 de M. Marc Spautz relative à la
prise en charge des frais de trans-
port en ambulance, adressée à M. le
Ministre de la Santé et de la Sécu-
rité sociale

❱❱❱ M. Marc Spautz (CSV).- Här Presi-
dent, léif Kolleeginnen a Kolleegen, Kran-
kentransport ass ëmmer eng Diskussioun:
Gëtt dat vun der Krankekeess rembour-
séiert oder och net? Viru Jore sinn Änne-
runge komm, well do e bësse Leit iwwer-
driwwen hu mat Fraisë vu Krankentranspor-
ter.

Et sinn awer ëmmer méi Leit déi reklaméie-
ren aus Fleegeheimer an Altersheimer, déi
musse mat der Ambulanz bei den Zänndok-
ter, respektiv bei den Aendokter gefouert
ginn, well se mussen a leiender Positioun
transportéiert ginn. An do si verschidde
Krankekeesen - ech betounen „net alleguer-
ten“ -, mä et si verschidde Krankekeesen
déi dann eng Interpretatioun maachen,
dass d’Leit déi Suen net géife rembourséiert
kréien.

An dofir wollt ech vum Gesondheets- a So-
zialminister wëssen, ob mer do wëlles hunn
eng Kéier dee Statutenartikel ze änneren.
Do wësst Der jo, et sinn d’Sozialpartner, déi
zwar d’Generalversammlung vun der UCM
duerstellen, mä et ass ëmmer ee Mann, eng
Stëmm déi décidéiert, ob et an déi eng oder
an déi aner Richtung geet.

Dofir wollt ech wësse vum Gesondheetsmi-
nister: Hutt Der wëlles dogéint virzegoen?
Hutt Der wëlles eng aner Interpretatioun ze
maachen? Oder musse mer wierklech eng
komplett Statutenännerung maachen, dass
mer dee Problem do fir déi Leit, déi fleege-
bedürfteg sinn an déi a Fleegeheimer sinn,
dass déi erëm kënnen, ouni mussen alles
aus hirer Täsch ze bezuelen, bei den Dokter
goen?

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Spautz.
Den Här Gesondheetsminister Di Bartolo-
meo huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, ech ka
bestätegen, dass fir déi heiten Décisiounen
d’Union des Caisses de Maladie zoustän-
neg ass. Ech kann och bestätegen, dass de
Statsvertrieder eng Stëmm huet, déi awer
nëmmen dann den Ausschlag gëtt wann
d’Sozialpartner sech net eens sinn. Wann
d’Sozialpartner sech eens sinn, dann huet
déi Stëmm vum Stat eigentlech net schreck-
lech vill Gewiicht. Dat weess den Här
Spautz och, well hien déi Décisiounsprozes-
ser an der Union des Caisses de Maladie
ganz gutt kennt.

Dat ännert awer näischt dorun, dass et rich-
teg ass, dass eng Rei vu Problemer sech
stellen an deem doten Zesummenhang.
Eng Décisioun, déi viru bal zéng Joer geholl
ginn ass opgrond vun enger Explosioun vun
der Zuel vun den Transporter an Ambulan-
zen. Deemools ass festgestallt ginn, dass
eng Rei dovu berechtegt waren, an dass
eng Rei vun Transporter éischter méi liicht-
fankeg gebraucht gi sinn. Net zulescht awer
ass déi Limitatioun och op Demande vun de
Services de secours geholl gin, déi d’Suerg

haten, bei secondären Transporter iwwer-
fuerdert ze ginn an da bei primären Trans-
porter net méi kënnen 100%eg asazfäeg ze
sinn.

Et muss een déi Regelung an de richtege
Kontext stellen: Also, engersäits probéiere
spuersam mat de Mëttele vun de Kranke-
keesen ëmzegoen an awer derfir ze suer-
gen, dass deen, deen den Transport
brauch, en och kritt an deen, deen en net
onbedéngt brauch, sech aneschters kann
arrangéieren.

Dat ännert allerdéngs näischt dodrun, dass
et an der rezenter Vergaangenheet och bei
mir zu enger Rei vun Nofroe komm ass, wat
de Respekt vun de Prozeduren ugeet, wat
d’Interpretatioun duerch déi eng oder aner
Keess ugeet, an och wat d’Problematik vun
der Dépendance ugeet. Bei der Dépen-
dance stellt sech eng Rei vu spezifesche
Froen. Ënner anerem wann d’Leit net méi
ouni Weideres transportfäeg sinn, awer bei
den Zänndokter musse goen oder bei den
Aendokter, déi sech net ëmmer esou ein-
fach kënne bei de Patient déplacéieren.

Dat gëllt net fir aner Beräicher vun der me-
dezinescher Betreiung, wou d’Doktere sech
systematesch a Richtung Patient déplacéie-
ren an net ëmgedréint, mä wa gréisser
Zänninterventiounen ze maache sinn, do
kann den Zänndokter beim beschte Wëllen
net Stull a Buermaschinnen an ech weess
net wat matschleefen. An deem Fall, wann
et Problemer gëtt beim Transport, muss ee
kënnen de Phenomeen vun der Dépen-
dance mat an de Statute berücksichtegen.

Ech hunn dofir de President vun der UCM
gebieden, déi doten Thematik an engem rä-
sonnabelen Délai erëm op de Leescht ze
huelen an ze kucke wou Prezisiounen an
der Prozedur, an der Interpretatioun duerch
déi eenzel Keesen an Nobesserunge bei
der Prise en charge vun der Dépendance
musse kommen, fir dene Pensionären, déi
schwéier transportabel sinn, a spezifesche
Situatiounen entgéintzekommen.

De President vun der UCM huet mer ver-
sprach, dass hien dat a ganz räsonnabelen
Délaie géif maachen. Ech wëll awer präzi-
séieren, dass mat esou Grenzfäll net eng to-
tal Remise en cause vun deem Ganze wäert
kommen an dass de Vertrieder vum Minister
an déi richteg Direktioun wäert stëmmen.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Déi nächst Fro ass déi vun der honorabeler
Madame Brasseur un den Här Innenminis-
ter fir d’Applikatioun vum Gesetz iwwert
d’Stroumversuergung. Madame Brasseur,
Dir hutt d’Wuert.

- Question N°220 du 20 novembre
2007 de Mme Anne Brasseur rela-
tive à la mise en application de la
loi du 1er août 2007 relative à l’orga-
nisation du marché de l’électricité -
Procédure à respecter en cas de dé-
faillance de paiement, adressée à
M. le Ministre de l’Intérieur et de
l’Aménagement du Territoire

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Merci,
Här President. Dir Dammen, Dir Hären, mir
hunn den 11. Juli e Gesetz gestëmmt iwwert
de Stroummarché opgrond vun der Direktiv
vun der Liberaliséierung.

Ech gesinn awer, den Här Innenminister ass
net do.

❱❱❱ Une voix.- Dach, dach.

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Ah, ent-
schëllegt.

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Kommt, loosst
d’Madame Brasseur schwätzen.

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Do sinn
Dispositiounen dra wat geschitt wann ee
Client säi Fournisseur net bezilt. Do steet
am Gesetz, dass do kann e Règlement
grand-ducal geholl ginn. Et steet awer och
an deem Gesetz selwer - dat ass de Para-
graph 8 vum Artikel 2 - dran, dass de Four-
nisseur sengem Client muss e Rappel
schécke wann hien net bezilt. Hie géif da
keen Elektresch méi kréien. A gläichzäiteg
muss hien dës Lëscht un d’Office-sociauxë
vun de Gemenge schécken.

Op där Lëscht sti souwuel Personnes mo-
rales, wéi och Personnes physiques. Dat
heescht, Sociétéite stinn do drop. Entre-
temps hunn d’Office-sociauxë schonn eng
ganz Partie Lëschte kritt. Déi wëssen awer
net wéi se dat sollen handhaben, well nach
kee Règlement grand-ducal geholl ginn
ass.

Dofir wollt ech den Här Innenminister froen,
ob dee Règlement grand-ducal amgaangen

ass geholl ze ginn a vu wéini un en a Kraaft
trëtt. Well mir mussen d’Office-sociauxen
awer an d’Lag setzen hiren Aufgabe ge-
recht ze ginn an deem nozekommen.

Mir als Législateur mussen ons och nach
vläicht iwwerleeën, ob déi Dispositioun iw-
wert d’Personnes morales effektiv klappt,
well ech menge mir hunn do mat deem
Amendement an der Kommissioun iwwert
d’Zil erausgeschoss. Mä dat ass eppes, dat
riicht sech dann un den Energieminister an
un d’Chamber selwer. Dat anert un den In-
nenminister.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Brasseur. Den Här Innenminister Jean-Marie
Halsdorf huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement du Terri-
toire.- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, et ass esou wéi d’Madame Brasseur
seet, dass e Règlement grand-ducal kann
d’Kritären iwwert d’Qualitéit vun de Services
universels an doriwwer eraus iwwert d’Pro-
zedure betreffend d’Paragraphe 5 an 8 ge-
holl ginn. Ech hunn och d’Nofro gemaach
beim Energieminister. Un esou engem Rè-
glement grand-ducal gëtt awer nach net ge-
schafft. Wat ech awer hei da ka soen, wat
wichteg ass - an dat ass jo och déi Fro, déi
Der u mech riicht -, déi riicht sech jo un
d’Office-sociauxen.

Wat ass d’Roll vun den Office-sociauxen?
Do kann ech Iech Folgendes soen. De Pa-
ragraph 8 bezitt sech op d’Clients résiden-
tiels. Wie sinn elo déi Clients résidentiels?
Dat fënnt een am Artikel 1, Paragraph 7. Do
steet dran: «Les clients qui achètent de
l’électricité pour leur propre consommation
domestique, ce qui exclut les activités com-
merciales ou professionnelles.» Also ass et
jo a mengen Aen esou, dass déi Clienten,
déi Persounen, déi hei betraff sinn, also Pri-
vatleit sinn, déi Problemer hunn, déi an en-
ger schwiereger Situatioun sinn. Esou dass
ech mengen, dass déi Regelen, déi d’Of-
fice-sociauxen elo hunn, elo kënne spillen,
dass also keng Personnes morales hei mat
dra sinn. Dat ass dat éischt.

Dat zweet, wat wichteg ass, wat Der nach
net kënnt wëssen: Et ass ee Gesetz vun der
Madame Jacobs, dat gëtt deemnächst an
d’Procédure geschéckt iwwert d’Aides so-
ciales. An deem Gesetz solle Bestëmmunge
gemaach ginn iwwer eng Fourniture mini-
male d’énérgie domestique et d’eau. Dass
d’Leit also e Recht hunn op e Minimum vun
Elektresch a Waasser. Do muss also fest-
geluecht gi wéini Coupures gemaach ginn
a wéini net. Do musse Prozedure gemaach
ginn. Dat ass och e Règlement grand-ducal,
deen do muss geholl ginn. Dee kann natier-
lech nach net geholl sinn, wann d’Gesetz
nach net do ass. Mä wat dee Volet ugeet vu
Leit, déi nécessiteux sinn an dat brauchen a
wou Problemer sinn, dee gëtt iwwert dat
Gesetz geregelt.

Dat ass dat, Madame Brasseur, wat ech
Iech heirop kann äntwerten.

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Dann
ass de Problem am Moment nach net ge-
léist.

❱❱❱ M. Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement du Terri-
toire.- Dach. De Problem ass an deem Sënn
geléist, dass op deene Lëschten, wou
d’Personnes physiques an d’Personnes mo-
rales drop sinn, just d’Personnes physiques
zielen. Well d’Personnes morales si laut Ge-
setz keng Clients résidentiels. Well d’Clients
résidentiels ginn definéiert am Artikel 1, Ali-
nea 7: «Les clients qui achètent de l’électri-
cité pour leur propre consommation domes-
tique, ce qui exclut les activités commer-
ciales ou professionnelles.» Voilà!

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- D’Cege-
del schéckt awer Lëschte mat och Per-
sonnes morales drop. Éischte Problem.

An zweete Problem: D’Offices sociaux wës-
sen net, ob déi Clients privés ënnert d’Ge-
setz falen iwwert den Domicile de secours.
D’Offices sociaux brauchen nëmmen deene
Leit ze hëllefen, déi en Domicile de secours
an där Gemeng hunn. Dat heescht, d’Office
sociaux kënne mat deene Lëschte guer
näischt ufänken!

❱❱❱ M. le Président.- War dat eng Fro,
Madame Flesch?

❱❱❱ Mme Colette Flesch (DP).- Dat ass
e Problem!

❱❱❱ M. le Président.- Gutt, da komme
mer zur nächster Fro. Dat ass déi vum ho-
norabelen Här Scheuer iwwert de Bau vun
enger Unterführung bei der Kräizung
Consdorf-Bech. Här Scheuer.9944 www.chd. lu
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- Question N°221 du 19 novembre
2007 de M. Jos Scheuer relative à la
construction d’un passage souter-
rain sur la route Luxembourg-Ech-
ternach (E29 (N11)) à la hauteur du
carrefour Consdorf-Bech (CR137),
adressée à M. le Ministre des Tra-
vaux publics

❱❱❱ M. Jos Scheuer (LSAP).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, ech hunn
eng Question parlementaire - ech entschël-
lege mech fir meng Stëmm - un de Bautemi-
nister ze riichten.

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Scheuer
ass erkaalt.

❱❱❱ M. Jos Scheuer (LSAP).- Ech weess
net déi wivillt Fro et ass, déi an dësem Kon-
text schonn un eng ganz Serië vu Bautemi-
nistere geriicht ginn ass. Et geet ëm d’Kräi-
zung E29/CR137. Dat ass d’Kräizung vun
der Iechternacher Strooss, mat där Strooss,
déi op Consdorf a Bech geet.

Jiddfereen, d’Ministeren, d’Deputéiert an
och déi Verantwortlech vun de Ponts et
Chaussées waren d’accord, datt d’Behie-
wung vun deem Geforepunkt eng Prioritéit
sollt hunn.

D’Lëscht vun den Accidenter ass opgezielt
ginn. Et sinn esou vill Accidenter geschitt
do. Ech erspuere mer dat. D’Pläng sinn och
ausgeschafft, souwäit ech weess. Den tech-
nesche Volet ass net esou komplizéiert, datt
en net kéint séier ausgefouert ginn.

Do huet d’Fro sech gestallt vun den Empri-
sen, an elo wollt ech awer wierklech wëssen
- vun dësem Bauteminister dann -, ob dat
hei déi lescht Question parlementaire ass,
déi an dësem Kontext gestallt gëtt. An dat
wär dann d’Fro no verbindlechen Délaien.

Här Bauteminister, wéini gëtt ugefaangen?

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Scheuer.
Den Här Bauteminister Claude Wiseler huet
d’Wuert.

❱❱❱ M. Claude Wiseler, Ministre des Tra-
vaux publics.- Merci, Här President. Ob
keng Question parlementaire méi heiriwwer
gestallt gëtt, dat hänkt net nëmme vu mir of.
Dat hänkt och vun deenen of, déi se stellen
an a wat fir engem Rhythmus se se stellen.
Bis elo sinn an deene leschte Joren dräi
Stéck doriwwer gestallt ginn. Dat hei ass déi
véiert. Dat war d’Äntwert op déi éischt Fro,
déi Dir gestallt hutt.

D’Äntwert op déi aner Fro ass, datt mer mo-
mentan do dru sinn, wéi Dir richteg gesot
hutt, éischtens datt dee Projet, esou wéi e
soll gemaach ginn, fäerdeg ass an och als
Dossier de soumission prett do läit, fir aus-
geschriwwen ze ginn. Et ass e Fait, datt mer
d’Iechternacher Strooss iwwert d’Strooss vu
Bech-Consdref fuere loossen, dat heescht,
déi méi déif leeën a mat Rampes hollan-
daises vun der Haaptstrooss erofkommen,
respektiv vun der Bech-Consdrefer Strooss
erëm eropfueren.

Firwat ass dat erausgewielt ginn? Mä ganz
einfach, well mer da manner Plaz brauchen,
well mer also déi Kräizung méi ëmweltfrënd-
lech gestalten, andeem mer esou mann
Land wéi méiglech verbrauchen. Trotz-
deem, och wa mer dat maachen, war et
nach esou, datt eng Rei Emprisë gebraucht
gi sinn, fir deen dote Projet duerchzezéien.

Dir wësst, datt Bautepolitik och e groussen
Deel Realpolitik ass an datt een ëmmer
nëmmen dat ka maachen, wat een an der
Realitéit kann ëmsetzen. Mir haten deen Ter-
rain bis elo net, konnten dee Projet also net
maachen. An duerfir ass och säit deene
leschten zwou Questions parlementaires op
jidde Fall déiselwecht Äntwert ugesot: Wann
ech den Terrain net hunn, kann ech et net
bauen. Dir wësst, wann een op Terrain baut,
deen een net huet, wat da geschitt. D’Bei-
spill Fréiseng huet eis dat an deene leschte
Jore gutt gewisen.

Wou ass den Dossier vun dem Emprisen-
akaf elo drun? Fir virunzekommen, hunn ech
gefrot, datt mer direkt géife vum Kadaster
Au-préalable-Mesuragë gemaach kréie vun
exactement deem Terrain, dee mer brau-
chen, fir d’Emprisë kënne genau ze defi-
néieren a fir dann och e préliminairë Mesu-
rage ze maachen an dono och e Bezuele
vun den Emprisen, ier mer ufänken ze
bauen.

Et sinn och elo eng ganz Rei Négociatioune
geschitt iwwert de Präis, wat natierlech och
nach e Problem war. Et schéngt elo, wéi
wann en Accord kuerz virun der Dier géif
stoe mat de Propriétairen. Sou datt ech hof-
fen, datt mer virun Enn vum Joer nach den
Accord kréien an dee Projet hei, dee mer fi-
nanziell fir 2008 ageschriwwen hunn, och
kënnen 2008 ufänken.

Elo maachen ech dat do als Ausso, awer
ëmmer mat der Réserve, datt ech déi Ter-

rainë kréien, well ouni Terrain kënne mer dat
do net bauen.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Déi nächst Fro adresséiert sech un d’Ma-
dame Minister zoustänneg fir d’national Er-
zéiung an d’Formation professionnelle,
d’Madame Delvaux. Si gëtt gestallt vum ho-
norabelen Här Adam a betrëfft de Stage pé-
dagogique. Här Adam, Dir hutt d’Wuert.

- Question N°222 du 19 novembre
2007 de M. Claude Adam relative à
l’accès au stage pédagogique de
certains étudiants ou étudiantes
inscrits en troisième année à l’Uni-
versité du Luxembourg, adressée à
Mme la Ministre de l’Éducation na-
tionale et de la Formation profes-
sionnelle

❱❱❱ M. Claude Adam (DÉI GRÉNG).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, Ma-
dame Minister, ee vun deene ville wichtege
Punkten am Unisgesetz ass d’Méiglechkeet
vun der Validation des acquis profession-
nels. Mir mengen, datt dësen Artikel an en-
ger Gesellschaft am permanente Wandel an
enger Zäit, wou Formation continue a „life-
long learning“ groussgeschriwwe ginn, vu
grousser Wichtegkeet ass.

Mir begréissen et och, datt méi wéi 300
Chargés de cours probéiert haten, hire Bre-
vet, fir Léierin oder Schoulmeeschter ze
ginn, op der Uni Lëtzebuerg wollten nohue-
len. Méi wéi 100 Leit sinn dann och elo am-
gaangen, nodeems hiren Dossier vun der
Uni akzeptéiert ginn ass, hiert drëtt Joer zu
Walfer ze maachen, an zu dësem drëtte
Joer gehéieren och eng ganz Rei Stagen.

Mir hunn alt emol gesot kritt, datt eenzel
Léierpersoune géife refuséieren, eemoleg
Chargéen an de Stage ze huelen. Dës
Kloen a Rumeurë sinn nach duerch e re-
zente Lieserbréif an der Dagespress
verstäerkt ginn, an duerfir eis Fro un d’Ma-
dame Minister:

Ass et wierklech esou, datt et e Problem
gëtt eng Stageplaz ze fanne fir verschidde
Studenten, déi am Moment am drëtte Joer
op der Uni ageschriwwe sinn? A wann dat
de Fall sollt sinn, wéi grouss ass dee Pro-
blem a wéi reagéiert de Ministère de l’Édu-
cation nationale op déi Situatioun?

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Adam.
D’Madame Delvaux, zoustänneg Minis-
tesch, huet d’Wuert.

❱❱❱ Mme Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et de la For-
mation professionnelle.- Här President, ech
muss awer mengem Erstaunen Ausdrock
ginn, dass déi Fro u mech adresséiert gëtt.

Et ass richteg, dass de Ministère vun der
Éducation nationale Demandeur war, dass
d’Uni sollt nach dat lescht Joer, wou se
d’Méiglechkeet hat, eng Ausbildung maa-
chen, fir dass Leit kéinten en Diplom vum
CEP kréien - deen alen Diplom, fir Schoul-
meeschter ze ginn -, deen dëst Joer fir
d’lescht däerf ausgestallt ginn.

Et ass awer esou, dass d’Uni Lëtzebuerg
d’Verantwortung huet fir d’Formatioun, an
duerfir war ech ganz iwwerrascht, wéi ech
dës Froe gestallt kritt hunn. Ech hu mech
awer an der Zwëschenzäit informéiert, hunn
och wéi Dir de Lieserbréif gesinn an der Zei-
tung, dass do sollte Problemer sinn, fir dass
déi Stagiairë géifen e Patron de stage fan-
nen, well de Règlement grand-ducal vun
deem alen Diplom virgesäit, dass een am
drëtte Joer op d’mannst siwe Woche Stage
muss maachen. Dat ass jo déi al Zäit, wou
nach alles iwwer Règlement grand-ducal
geregelt ginn ass.

D’Uni huet och aacht Woche Stage virge-
sinn. Doriwwer hunn ech mech elo infor-
méiert haut de Moien, dovunner sinn dräi
Woche Stage elo amgaang oder bal fäer-
deg, an déi 140 Stagiairen, déi do am Fall
waren, sinn alleguerten ënnerdaach komm.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Delvaux. Déi nächst Fro adresséiert sech un
den Här Transportminister. Se gëtt gestallt
vum honorabelen Här Negri a betrëfft d’Ei-
sebunnsstreck Lëtzebuerg-Konz-Koblenz.

- Question N°223 du 19 novembre
2007 de M. Roger Negri relative à la
décision des autorités de Rhénanie-
Palatinat sur l’amélioration de l’in-
frastructure ferroviaire qui relie le
Luxembourg à Coblence via Konz,
adressée à M. le Ministre des Trans-
ports

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, virun e
puer Wochen huet de Ministerrot vu Rhein-
land-Pfalz décidéiert, d’Eisebunnsinfra-

struktur vu Koblenz Richtung Tréier bis op
d’Grenz vu Lëtzebuerg zu Igel auszebauen,
an zwar deelweis zweegleiseg, notamment
och op engem ganz wichtege Punkt, näm-
lech dem Fläschenhals, dee mer alleguerte
kennen, déi Konzer Bréck, déi net kann dé-
placéiert ginn aus Grënn vun der Topogra-
phie, engersäits well se perpendikulär zu
der Musel an der Saar läit, respektiv och zu
deenen Eisebunnsréseauen, déi do ron-
derëm leien. Da mécht awer déi Zweeglei-
segkeet vun der Konzer Bréck eng nei Pers-
pektiv op och a Richtung Saarbrécken, wou
ee sech kéint virstellen, dass domadder och
de Wee géif fräi gi fir eng Kéier mam ICE vu
Saarbrécken bis op Lëtzebuerg ze fueren.

An deem Sënn wollt ech den Transportmi-
nister, den Här Lucien Lux froen, wéi mir dat
als Lëtzebuerger Regierung gesinn, sou-
wuel vum technesche wéi och vum finan-
ziellen Aspekt hier.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Negri.
Den Här Transportminister huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre des Trans-
ports.- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, léif Kolleeginnen a Kolleegen, ech
mengen, d’Bedeitung vun der Streck op
Tréier respektiv op Koblenz ass fir Lëtze-
buerg grouss, net nëmmen am Beräich vu
senger Bedeitung am Transfrontalier, wou
mer wëssen, dass dach awer vill Dausende
Frontalieren all Dag aus där Géigend hei op
Lëtzebuerg kommen, mä natierlech och am
Beräich vun dem internationalen Uschloss,
deen dat kéint hunn un dat däitscht Netz.

Dir wësst, dass mer grouss Effortë gemaach
hunn, déi elo zu engem Deel ofgeschloss
sinn op franséischer Säit mat dem TGV. Den
Ufank vun den Aarbechten do op Strooss-
buerg ass vun der Regierung och virgesinn,
fir d’nächst oder d’iwwernächst Joer ze dé-
marréieren.

Dir wësst, dass mer op der belscher Säit
nach grouss Schwieregkeeten hu fir zu en-
ger gudder Léisung ze kommen. An duerfir
hu mer eis säit zwee, dräi Joer verstäerkt
dru gi mat der Diskussioun souwuel mat
den Autoritéite vu Berlin wéi och vu Mainz
an och vu Saarbrécken, fir eng Léisung
erbäizeféieren am Zesummenhang mat där
doter Streck.

Ech géif als Konklusioun emol direkt soen,
dass dat, wat elo um Dësch läit, no der Kos-
tennutzenrechnung, déi d’DB gemaach
huet, éischter eng kleng Léisung ass. Et ass
net déi grouss Léisung, déi ee sech hätt
kënnen erwaarden.

Si gëtt dofir awer och de Lëtzebuerger Stat
méi bëlleg, well et ganz kloer ass, datt fir déi
Léisung, déi elo um Dësch läit - d’Variant
2A3, fir am Jargon vun der DB ze bleiwen -,
dat eng si wäert, wou de Lëtzebuerger Stat
näischt wäert bäileeën, och net gefrot gëtt
fir eppes bäizeleeën. Eng Solutioun, déi an
déi zéng Millioune wäert kaschten a vu Ber-
lin gedroe gëtt, dofir awer eng Rei vu Ver-
besserungen och huet - ech mengen Dir
hutt se schonn zum Deel genannt -, an der
Fahrtzäit eng Verbesserung wäert mat sech
brénge vu siwe Minutten. De Coût wäert,
wéi gesot, bei zéng Millioune leien. Gere-
chent gëtt, datt dat bis 2012 ka fäerdeg
sinn. An ech mengen, datt déi Léisung do
jiddefalls besser ass ass wéi guer keng Ver-
besserungen.

Deementspriechend hunn ech och mengem
Homolog zu Mainz gesot, datt mer natier-
lech déi do Léisung léiwer hu wéi guer
keng. Si additionnéiert sech op jidde Fall an
déi iwwer 30 Milliounen Euro, déi de Lëtze-
buerger Stat schonn investéiert huet an déi
Streck dohinner. Ech menge mir hunn also
eisen Deel an der Moderniséierung vun där
Streck do scho gemaach.

Mir hunn deemools, fir ze kucke weiderze-
kommen, jo och an Aussiicht gestallt, fir eng
finanziell Bedeelegung un deem Projet ze
leeschten, awer nëmmen dann, wann et eng
total Zweegleisegkeet gi wär. E Projet, deen
allerdéngs bei 40 Millioune gewiescht wär,
deen net zréckbehale ginn ass vun der DB,
an an Däitschland ass et d’DB, déi de Mi-
nisteren dohinnerleet wat se ze denken an
ze décidéieren hunn, fir et op Lëtzebuer-
gesch riichteraus ze soen.

Deementspriechend ass dat, wat d’DB do-
hinnergeluecht huet, och praktesch déi poli-
tesch Décisioun, déi Berlin a Mainz elo arrê-
téiert hunn an déi natierlech eis Ënnerstët-
zung fënnt, och wa mer eis gewënscht hät-
ten, datt ee méi wäit hätt kënne goen, an
datt een och eng Diskussioun hätt kënne
féieren da gläichzäiteg iwwer e Betribskon-
zept, wat och besser gewiescht wär wéi dat
wat mer haut a Form vun Takt a vun Attrakti-
vitéit vun deene Relatiounen do hunn.

Et ass richteg gesot ginn, datt déi Solutioun
hei eis och d’Geleeënheet gëtt fir ze disku-
téieren iwwert déi Méiglechkeet, déi Variant

déi dote Streck op Mäerzeg respektiv Saar-
brécken méi genau ze studéieren. Dir
wësst, datt mer gläichzäiteg mat de saarlän-
neschen Autoritéiten ofgemaach hunn, eng
Variant Neibaustreck Lëtzebuerg-Mäerzeg
direkt ze kucken.

Allerdéngs ass dat wierklech Zukunfts-
musek, dat muss ee wëssen, wann ee
weess wat d’DB erwaart vu Clienten, déi se
op esou enger Streck hu missten. Ech wäert
den nächsten Donneschdeg mäi saarlän-
neschen Homolog, den Här Rippel, gesinn,
fir an deem Zesummenhang dann déi Déci-
siounen, déi zu Mainz geholl sinn, och ze
verbanne mat der Diskussioun iwwer eng
Variant iwwert déi do Streck op Saarbré-
cken.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Déi nächst Fro ass déi vum honorabelen
Här Meisch. Si adresséiert sech un den Aar-
bechtsminister a betrëfft nei Aarbechts-
plazen um Site Eurohub Sud.

- Question N°224 du 20 novembre
2007 de M. Claude Meisch relative
aux emplois créés à moyen terme
sur le site Eurohub Sud (ancien site
de la WSA), adressée à M. le Minis-
tre du Travail et de l’Emploi

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Merci, Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, de
Wirtschaftsminister konnt virun e puer Wo-
chen zwee Projete presentéieren am Logis-
tikberäich, déi sech jo bekanntlecherweis
um fréiere Site vun der WSA am Raum Bee-
tebuerg-Diddeleng implantéiere sollen, do
ronn 1.000 Aarbechtsplaze schafe sollen,
1.000 Aarbechtsplazen an deene ganz ën-
nerschiddleche Qualifikatiounen.

Meng Fro riicht sech awer net un de Wirt-
schaftsminister, mä éischter un den Aar-
bechtsminister, well ech wollt froen, ob den
Aarbechtsminister sech schonn informéiert
huet bei sengem Kolleeg Wirtschaftsminis-
ter wat fir eng Qualifikatiounen do erfuerdert
sinn, fir duerno ze kucke mat der Adminis-
tration de l’Emploi, ob mer effektiv déi Quali-
fikatiounen do hei um Lëtzebuerger Aar-
bechtsmaart fannen, fir ze probéieren, datt
esou wäit wéi méiglech Leit, déi hei am
Land wunnen an op der Sich no enger Aar-
becht sinn, och herno eng vun deenen
1.000 Aarbechtsplazen do occupéiere kën-
nen.

Falls dat esou sollt si wollt ech froe wat fir
eng Qualifikatiounen do da wierklech an
deene groussen Zuelen noutwendeg sinn
an eben och kucken, ob déi da momentan
ageschriwwe sinn. Sollt dat nämlech net
esou sinn, da wär meng Propositioun - an
ech wollt de Minister froen, ob hie sech och
dohingehend scho Gedanke gemaach
huet -, fir mat deene concernéierten Entre-
prisen ze kucke konkret Formatiounen och
mat Zäit unzebidden, fir wierklech de Leit,
déi hei op der Sich sinn no enger Aarbecht,
d’Geleeënheet ze ginn iwwer eng Forma-
tioun herno sech selwer d’Capacitéit kën-
nen ze erschaffen, fir eng vun deene ge-
schafenen Aarbechtsplazen do unzehue-
len.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Meisch.
Den Här Aarbechtsminister François Biltgen
huet d’Wuert.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Merci, Här President.
Dat ass eng Fro, déi den Aarbechtsminister
ëmmer beschäftegt, fir ze kucken, soubal
nei Aarbechtsplaze kreéiert ginn, och - awer
net nëmmen - Leit op déi Plazen ze kréien,
déi beim Aarbechtsamt ageschriwwe sinn.
Dofir hunn de Wirtschaftsminister an den
Aarbechtsminister do déi lescht Zäit hir
Kontakter intensifiéiert a mir sinn amgaan-
gen nei Systemer opzebauen.

Ee System, dee mer hunn, dat ass deen,
datt soubal en Dossier an der SNCI ass,
wou ee méi weess, deen och direkt un den
Aarbechtsminister kënnt an deen direkt mat
der ADEM dann och kuckt fir d’Betriber ze
démarchéieren.

An deem heite Fall ass et esou, datt mer
nach keng - fir op déi éischt Fro awer ze änt-
weren - Profiller hunn, well och de Wirt-
schaftsministère d’Profiller net kennt. Wat de
Wirtschaftsministère elo gemaach huet, dat
ass e Prinzipienaccord, wat kënnt. D’Pro-
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filler musse mer gewuer ginn, an do schwät-
zen ech net nëmmen als Aarbechtsminister,
ech schwätzen och fir de Rescht vun der
Regierung, well ech dovunner ausginn, datt
zum Deel net qualifizéiert Postë kommen,
an dat si jo déi wou mer da virun allem
musse kucken, iwwert d’Aarbechtsamt For-
matiounen unzebidden.

Dat Zweet ass dat, datt mer awer doud-
sécher och do méi qualifizéiert Postë kréien.
Dofir huet jo d’Schoul schonn de Logistiker
kreéiert. Eng Fro, déi ech mer stellen als
Héichschoulminister, mä dat kënnen nëm-
men d’Betriber mer soen, d’Wirtschaft:
Muss ee vläicht zum Beispill e BTS an dee-
nen Domäne maachen oder net? Dat si
Froen, déi mer amgaange sinn ze diskutéie-
ren.

Soubal mer also méi wëssen, wat do ge-
schaf gëtt, mengen ech, ass emol dat
Éischt, datt op de Schoule Saache méi uge-
buede ginn, souwuel am Secondaire wéi
natierlech och fir d’Héichschoul, an do den-
ken ech virun allem u BTSen.

Dat Zweet ass, datt mer selbstverständlech
ëmmer och kucke Leit ëmzeschoulen,
woubäi ëmmer de Problem ass, deen een
huet am Aarbechtsamt; et muss een och
wësse wéini déi Plazen opginn. Wann déi
Plazen eréischt a fënnef Joer opginn, dann
ass et schwiereg elo haut Leit ze schoulen
an ze soen: Elo waart bis a fënnef Joer bis
dass de do eng Plaz fënns. Dat ass eng
Saach, déi een ëmmer kucke muss.

Mir wëllen dat, de Wirtschaftsminister an
den Aarbechtsminister, nach intensifiéieren
an deem Sënn, datt mer eis eens gi si fir e
Consultant anzestellen iwwert de Fonds
pour l’Emploi. Dat heescht den Aarbechts-
minister géif e Consultant astellen, wéi mer
der vill hu beim Aarbechtsamt, deen awer
beim Wirtschaftsministère ugesiedelt wär an
deen zwou Zorte vun Aufgaben hätt:

Dat Éischt ass d’Betriber ze démarchéieren,
fir eis Politique de maintien dans l’emploi ze
erklären, fir ze soen: Hei lauschtert, wann
der Schwieregkeeten hutt, do kënnt der och
gehollef kréien. Amplaz datt der Plans so-
ciaux “secs“ maacht, hutt der aner Méig-
lechkeeten.

Dat Zweet, wat mer am Kapp hunn, dat ass
ebe just dat doten, datt soubal de Wirt-
schaftministère déi éischt Iddi huet vun en-
gem neie Betrib, dee komme wëllt, datt
dann dee Consultant och scho géif aktiv gi
fir ze démarchéieren an da seng Erkenntnis-
ser net nëmmen - soen ech awer dës Kéier
hei - un d’Aarbechtsamt weiderzeginn, mä
effektiv un de Rescht vun der Regierung
weiderzeginn, well ech mengen, datt och
ëmmer d’Schoul sech soll a muss dorobber
astellen.

Ech mengen domadder hätt ech d’Froen all
beäntwert.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Déi nächst Fro adresséiert sech un den Här
Ëmweltminister. Si gëtt gestallt vum honora-
belen Här Negri a betrëfft de genmodifi-
zéierte Mais.

- Question N°225 du 19 novembre
2007 de M. Roger Negri relative à la
proposition que le Commissaire eu-
ropéen Stavros Dimas a soumise à
ses collègues de la Commission de
refuser l’autorisation de mise en
culture en Europe de deux variétés
de maïs génétiquement modifiés
développés par les firmes Syngenta
et Pioneer/Dow (Bt11 et 1507),
adressée à M. le Ministre de l’Envi-
ronnement

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, de leschte
25. Oktober huet den Ëmweltkommissär
Stavros Dimas der EU-Kommissioun propo-
séiert zwou genmanipuléiert Maiszorten net
zouzeloossen, an zwar vun de Firmae Syn-
genta a Pioneer/Dow mat de Marke Bt11 a
1507. Dës genmanipuléiert Maiszorte résis-
téieren den Herbiciden a produzéiere Ba-
zillen a sinn deemno gëfteg, sinn toxesch.

Et ass elo fir d’éischt, datt dës Situatioun
sech an der EU gestallt huet. Bis elo ass
eng Maiszort genehmegt gewiescht an der
Europäescher Unioun vun der Firma Mon-
santo, MON 810, déi bis elo konnt kultivéiert
ginn. Där hir Genehmegung ass awer de
16. Oktober vun dësem Joer ausgelaf. Bis

elo hunn Däitschland, Frankräich, Ungarn,
Éisträich, Griichenland a Polen sech géint
dës Genehmegungen ausgeschwat, sinn
also do dergéint; wat mer positiv fannen. An
deem Sënn wollt ech och d’Positioun vun
der Lëtzebuerger Regierung wëssen.

Merci fir Är Äntwert.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Negri.
Den Här Minister Lux huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Här President, dee Virgang vun
der Positioun, déi de Kommissär Dimas
ageholl huet an Zesummenhang mat dee-
nen OGMen, ass schonn en éischten an ee-
molege Virgang.

Ech géif och direkt hei soen, dass mer kloer
an däitlech hannert dem Kommissär stinn
an där Positioun, déi hien ageholl huet.
Dass hien et net einfach wäert kréien déi
Positioun do am Collège vun de Kommissä-
ren duerchzesetzen an eng Majoritéit dofir
ze kréien, dat ass vläicht unzehuelen. Jid-
defalls d’Diskussiounen hannert de Kulisse
si relativ hefteg amgaange gefouert ze ginn.
Mir hunn och zu Bréissel kloer an däitlech
gemaach - iwwregens säit laanger Zäit -,
dass mer de Kommissär an deene Froen do
ënnerstëtzen. Hei ass fir d’éischte Kéier,
dass hie proposéiert déi Autorisatioun do ze
refuséieren, obscho vun der FSA eng posi-
tiv Begutachtung souwuel zum Bt11 wéi
dem 1507 virläit. An ech mengen, och dat
ass jo d’Eemolegkeet am Virgang, déi mer
hei feststellen.

Ech wëll soen, dass et eis och schéngt wéi
wann d’Evaluatioun, virun allem d’Laang-
zäitevaluatioun vun deenen zwou OGM-
Zorten eis ongenügend schéngt ze sinn,
grad wéi mer och mengen, dass de Prin-
cipe de précaution, dee mer an all deene
Joren zu Bréissel an den Enceintes vun de
jeeweilege Conseilë verteidegt hunn, hei
misst spillen.

Ech mengen, et geet bei deenen zwee
OGMen. Et muss ee jo soen, dass de Mais
Bt11 scho säit 2004 eng Autorisatioun huet
fir d’Commercialiséierung, an dass et hei
och ëm d’Kultur vun deem OGM geet, an op
där anerer Säit d’Propositioun interessant
ass, well d’Demande vu Frankräich kënnt,
déi awer gläichzäiteg amgaange sinn an
nach dëse Mount wëllen eng Clause de
sauvegarde deponéieren zum MON 810, a
gläichzäiteg och beim Grenelle de l’environ-
nement e Moratoire décidéiert hunn. Dat
ass e bëssi schwiereg ze verstoen. Et ass e
bëssen d’Ironie vun der Geschicht, dass dat
doten alles matenee geschitt.

Jiddefalls ass et esou, dass och beim MON
810 eis Positioun an de Conseilen all Kéiers
eng negativ war. Leider Gottes war
d’leschte Kéier bei der Demande vun der
Kommissioun, fir déi Interdictioun vun Éis-
träich opzehiewen, keng qualifizéiert Majori-
téit do, fir der Kommissioun déi Méiglech-
keet vun der Interdictioun entgéintzehalen.
Ech mengen, et bleift dann dobäi, dass dee
leschte Succès - wat ee ka soen -, dee mer
haten, am Juni 2005 war ënner Lëtzebuer-
gescher Présidence, wou säit Laangem
géint d’Demande vun der Interdictioun, déi
ausgestallt ginn ass an aacht OGMs-Zorten,
eng qualifizéiert Majoritéit do war an do-
duerch d’Kommissioun blockéiert war. Dat
wäert dës Kéier net de Fall si beim MON
810, esou dass d’Kommissioun am Rahme
vun der Procédure de comitologie hir Déci-
sioun elo wäert huelen. Wéi déi ausgesi
wäert, kann ee sech ongeféier virstellen.

Mä ech mengen, souwuel an där Fro: Wat
ass eis Positioun vis-à-vis vum Kommissär
Stavros Dimas? Kloer Ënnerstëtzung. An
der Fro vum MON 810 bleift et fir Lëtze-
buerg bei enger negativer Attitüd.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Da kënnt d’Fro vum honorabelen Här Huss
un de Gesondheetsminister betreffend
d’Quecksélweramalgam.

- Question N°226 du 20 novembre
2007 de M. Jean Huss relative aux
suites à donner au niveau européen
à l’appel de Luxembourg pour l’in-
terdiction des amalgames dentaires
au mercure, signé le 10 novembre
2007, adressée à M. le Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale

❱❱❱ M. Jean Huss (DÉI GRÉNG).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, Här
Minister, viru ronn aacht Deeg hat d’eu-
ropäesch Akademie fir Ëmweltmedezin ze-
summe mat Akut hei zu Lëtzebuerg e wës-
senschaftlechte Kongress organiséiert, dee
jo och ënnert dem Patronage vun Iech, Här
Minister, stoung.

Op deem Kongress hu Wëssenschaftler, déi
vun enger ganzer Rëtsch Universitéite
komm sinn - vu Stockholm, vu Prag, vu Frei-
burg, vu Lexington am Kentucky an den
USA an esou virun -, drop higewisen, datt

d’Quecksëlwer, wat bekannt ass als dat ge-
féierlechste Schwéiermetall, zelltoxesch
wier, datt et zu Stoffwiesselstéierunge kéint
féieren, zu neurologeschen an neuropsy-
chiatresche Stéierungen, zu immunologe-
schen, virun allem autoimmune Stéierun-
gen, zu hormonelle Schwieregkeeten a
virun allem och zu Problemer während der
Schwangerschaft, och fir déi neurologesch
Entwécklung vum Embryo a vum Fötus.

Dorobber hin ass en internationalen Appel
vun deene Wëssenschaftler verabschiet
ginn, deen an der Zwëschenzäit an 22
Sprooche weltwäit zirkuléiert, fir datt et zu
engem Verbuet vum Quecksëlwer, och am
Amalgam, soll kommen. Dat Ganzt geschitt
am Kader vun enger Strategie engersäits
vun der UNO - vun der UNEP, dat heescht
vum Ëmweltprogramm vun de Vereenten
Natiounen -, a vun enger Strategie vun der
europäescher Kommissioun - der „mercury
strategy“ - aus dem Joer 2005, wou gekuckt
gëtt wat déi verschidde Quecksëlwerquelle
sinn, déi eis Ëmwelt engersäits an och eis
Chaîne alimentaire belaaschten, an do-
duerch indirekt och eis Gesondheet be-
laaschten.

Do si beispillsweis scho virun der Summer-
vakanz Thermometere mat Quecksëlwer
dra verbuede ginn. Och aner Miessinstru-
menter wéi Barometeren an esou viru solle
verbuede ginn. Et wier am Fong eng Farce
oder e Witz wann dee Quecksëlwer, deen
dann am Mondberäich wier, deen eenzege
wier, iwwert deen nach net géif geschwat
ginn, well et noweislech dee problemate-
schsten ass, well en um Mënsch direkt drun
ass an direkt ageotemt gëtt an et doduerch
zu gesondheetleche Schied ka féieren.

An deem Kontext meng Fro, Här Minister,
well ee Land eleng dat net ka verbidden.
Schweden hat dat probéiert. Dat ass net
gaang, well am europäesche Binnenmarché
ee Land eleng dat net ka maachen. Mä
Schweden huet den Antrag erabruecht bei
der europäescher Kommissioun fir euro-
pawäit d’Quecksëlwer ze verbidden. Eis Fro
un Iech ass déi, awéiwäit Der um europä-
eschen Niveau bereet sidd Iech anzeset-
zen, fir an d’Richtung ze goe vu méi fort-
schrëttleche Länner, déi wëllen de
Quecksëlwer - och am Amalgam-Beräich! -
verbidden.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Huss.
Den Här Gesondheetsminister huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Mars Di Bartolomeo, Ministre de
la Santé et de la Sécurité sociale.- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, ech ka
bestätegen, dass dee leschte Weekend e
ganz interessanten an e ganz stimuléie-
rende Kongress zu där doter Thematik statt-
fonnt huet. Fir mech war dat eng Geleeën-
heet am Meenungsbildungsprozess virun-
zekommen. Mir waarden am Moment op e
wëssenschaftlechen Avis, deen d’Kommis-
sioun bestallt huet an deem doten Zesum-
menhang. Et ass net d’DG-SANCO, déi
sech dermat befaasst, mä et ass déi fir Lie-
wensmëttelsécherheet zoustänneg Direc-
tion générale, déi sech domat befaasst.

Op déi konket Fro vum Här Huss, wéi mir eis
an där doter Fro wäerten artikuléieren, wäert
et hien net wonneren, dass mir eis op d’Säit
vun deene stellen, déi dem Précautiouns-
prinzip Virrang ginn. Mir wäerten also um
europäesche Plang déi doten Diskussioun
aktiv begleeden, wuelwëssend dass et eng
Diskussioun ass, déi ganz staark polari-
séiert, wuelwëssend och dass et net esou
ass, dass d’Alternativen zu den Amalgamen
an den Zänn nëmme géifen aus Substanze
bestoen, déi net kontroverséiert wären. Et
muss een also der wëssenschaftlecher Dis-
kussioun hir Plaz loossen. Wéi gesot, Dir
fannt eis, grad wéi an där Diskussioun, wou
de Lucien Lux virdrun derzou Stellung be-
zunn huet, op der Säit vun deene Länner,
déi ganz virsiichteg sinn a sech nom Intérêt
vum Patient riichten.

Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Déi nächst Fro adresséiert sech un den Här
Landwirtschaftsminister Fernand Boden a
gëtt gestallt vum Här Goerens iwwert d’Aus-
féierung vum neien Agrargesetz.

- Question N°227 du 19 novembre
2007 de M. Charles Goerens relative
aux modalités d’exécution de la
nouvelle loi agraire, adressée à M.
le Ministre de l’Agriculture, de la Vi-
ticulture et du Développement rural

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, mir sinn
de Moment amgaangen an der Agrarkom-
missioun dat sougenannt neit Agrargesetz,
de Pojet 5762, ze diskutéieren. Mir kommen

och relativ gutt viru mat deenen Diskussiou-
nen. Mir wëssen awer och, datt mer eréischt
richteg Kenntnis hunn, wat den Impakt ass
vun esou engem Gesetz, wa mer d’Ausféie-
rungsbestëmmungen alleguer kennen. Déi
si jo och mëttlerweil a Form vun engem
Avant-projet de règlement grand-ducal be-
kannt. Déi ginn Ulass zu ganz vill Diskus-
siounen an zu ganz décke Reserven - fir
emol dat mannst ze soen - aus der Richtung
vun de Bauereverbänn.

Meng Fro un de Minister ass déi: Dat, wat
hien zréckbehalen huet an deem propo-
séierte Projet de règlement grand-ducal,
ass dat de Maximum vun deem, zu deem
Bréissel eis autoriséiert, oder si mer do
drënner bliwwen? Wa mer drënner bliwwe
wieren, wéisst ech gär wat fir eng Beweg-
grënn de Minister huet, fir net de Maximum
auszeschäffen?

Ech wollt och froen, fir eis d’Aarbecht ze er-
liichteren, ob et méiglech wier fir do eng
Juxtapositioun ze kréie mat den Ofwei-
chunge vun den Taux-d’aidë bei deem ale
Gesetz, Ofweichungen och vun den alen
Einheitswäerter, a mat wat fir enger Begrën-
nung.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Goe-
rens. Dann huet den Här Fernand Boden,
Landwirtschaftsminister, d’Wuert.

❱❱❱ M. Fernand Boden, Ministre de
l’Agriculture, de la Viticulture et du Dévelop-
pement rural.- Här President, Dir Dammen
an Dir Hären, dat neit Agrargesetz a seng
Ausféierungsbestëmmunge brénge fir de
Stat an d’Europäesch Kommissioun insge-
samt, eise Berechnungen no, eng Ausgab
vu 415 Millioune fir den Zäitraum 2007 bis
2013. Dat sinn iwwer 100 Millioune méi wéi
fir den Zäitpunkt 2000 bis 2006. Dat
heescht, et gëtt net hei gespuert, et gëtt net
méi streng gehandelt, mä et ginn iwwer 100
Millioune méi an d’Agrarpolitik investéiert
iwwert d’Agrargesetz a seng Reglementer
an deenen nächste siwe Joer. Vun deene
415 Milliounen, leet d’Europäesch Kommis-
sioun 90 Millioune bäi, an 325 Millioune
kommen also vum Lëtzebuerger Stat.

Et gëtt net nëmmen een Ausféierungsregle-
ment, mä et gëtt op d’mannst fënnef wichte-
ger, déi musse geholl ginn. Zwee leien der
d’ailleurs vir: Dat ass d’Reglement iwwert
d’Investitiounen an et ass d’Reglement iw-
wert d’Stäerkung vum ländleche Raum.
Dann däerf een net aner ganz wichteg Re-
glementer vergiessen iwwert d’Indemnité
compensatoire, d’Ausgläichszoulag, wou
mer géint eng ganz staark Oppositioun vun
der Kommissioun dat bäibehalen hunn, wat
mer haten. Dat mécht 15 Milliounen Euro
pro Joer fir d’Landwirtschaft aus.

Et däerf een d’Agrarëmweltmoossnamen
net vergiessen, datt mer d’Landschaftsflee-
geprime hunn, speziell Programmer fir
d’Ëmwelt, d’Biolandwirtschaft an och fir
d’Biodiversitéit ze stäerken. All déi Mooss-
name si staark ausgebaut ginn. Dat mécht
17 Milliounen Euro pro Joer fir d’Landwirt-
schaft aus.

Dobäi kënnt e Reglement iwwert d’Bero-
dung an d’Vulgarisatioun, déi staark ausge-
baut gi sinn. Et ass also villes verbessert,
nei an anescht gemaach ginn.

Dat Reglement, wat elo ugesprach ginn ass,
trëfft op eenzel Réserven, déi awer och
nuancéiert sinn - dat wëll ech awer soen. Et
ass net jiddfereen, dee seet, et wier alles
schlecht; et gëtt och Leit, déi appréciéieren,
dass et guer net esou schlecht ass an dass
d’Regierung duerch hiert Agrargesetz an
d’Reglementer weist, dass se hannert der
Landwirtschaft steet.

(Interruption)

Wat d’Investitiounen ubelaangt, wëll ech
soen, datt mer de Plaffong ofgeschaf hunn.
D’Betriber gi méi grouss. Dat ass e wesent-
leche Fortschrëtt fir all déi grouss Betriber,
déi vill investéiere mussen. Déi hu jo virdrun
e groussen Deel vun den Investitiounen aus
der eegener Täsch bezuelt an 0% kritt. Déi
kréien also e wesentleche Virdeel par rap-
port zu deem, wat virdrun de Fall war, an dat
wäert och ganz sécher Geld kaschten.

Da sinn effektiv déi normal Plaffongen ëm
5% erofgesat ginn. Mä awer net fir déi Jonk!
Déi kréien 10% dobäi bei de Gebaier; se
kréie 5% dobäi bei de Maschinnen. Wann
ech also elo den Taux kucke bei Gebaier, da
kritt e Jonke souguer 65% Bäihëllef fir Inves-
titiounen a Gebaier a gewëssene Beräicher:
Ëmweltschutz, Qualitéit, Liewensmëttelsé-
cherheet, Hygiène a bien-être animal, do
wären et normal 55%, plus déi 10%, déi
dobäikommen, da sinn et 65%. Et gëtt 60%
Bäihëllef am Beräich vun der Bioenergie.

Dat sinn Tauxen, géif ech soen, vun deenen
déi aner Secteuren an och déi aner Länner
ronderëm eis nëmme kënnen dreemen -9966 www.chd. lu
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loosse mer dat emol ganz offen eng Kéier
soen. Also, mir wëlle schonn der Landwirt-
schaft esou staark wéi méiglech hëllefen a
se encouragéieren, weider ze investéieren.

Am Beräich vun de Maschinne gi jo
gewësse Kritike gemaach. Och do wëll ech
soen, datt et am Beräich vun de Maschin-
nen an der Belsch 0% gëtt. A Frankräich
och 0%. A Rheinland-Pfalz waren et virdrun
10%. Ech weess net, wat se elo maachen,
mä ganz sécher net dat, wat mer hei am
Land maachen. Dat heescht, mer ginn do
wäit iwwert dat wat am Ausland de Fall ass.

Aus enger Rei vu Grënn hu mer e puer Ma-
schinnen ewechgeholl a gewëssen Tauxen
erofgesat:

Éischtens emol seet d’Kommissioun, en ein-
fache Remplacement däerf net méi subven-
tionéiert ginn. Dat heescht, Maschinnen, déi
ewechfalen an ersat ginn, dat ass en ein-
fache Remplacement ouni grouss Moderni-
satioun. Dat däerfe mer net méi subventio-
néieren.

Zweetens hu mer gesot, alles wat manner
wéi 2.000 Euro kascht bei de Maschinnen,
subventionéiere mer och net méi.

An drëttens gëtt et och eng Rei vun ekono-
meschen Iwwerleeungen. Mir hunn hei am
Land - dat ass oncontestéiert - en iwwer-
driwwe grousse Maschinnefuhrpark. Dat
bréngt ganz héich Fixkäschte mat sech. Do
si mer ganz schlecht par rapport zu deenen
anere Länner.

Huele mer zum Beispill Bayern. Bayern war
eent vun de wéinegen däitsche Bundeslän-
der, déi och esou Bäihëllefen haten. Déi hu
se am Accord mat der Landwirtschaft, am
Accord mam Beruff, ofgeschaaft! Mat dem
Resultat, datt d’Resultater vun de Betriber
besser sinn. Si sinn zefridden domadder!
Woufir? Si investéiere vill méi rationell an hir
Maschinnen. An et muss een och soen, datt
iwwerdriwwe Subventiounen och d’Präisser
vun de Maschinnen an d’Luucht dreiwen.
Och dat ass e Problem, dee mer hei zu Lët-
zebuerg kenne geléiert hunn.

Ech wëll soen, dass mer iwwer gewëssen
Einheitswäerter an och iwwer gewësse Ma-
schinne kënne mateneen diskutéieren. Et
ass jo e Reglement, zu deem d’Chambre
d’Agriculture en Avis soll ginn. Da muss ee
kucken, ob vläicht net eng Maschinn, déi
mer ewechgelooss hunn, an dee Kader fält,
deen ech elo kuerz skizzéiert hunn.

Mä insgesamt wëll ech awer soen, datt dat
Agrargesetz awer ganz positiv Akzenter
setzt a wäit iwwert dat erausgeet, wat am
Ausland de Fall ass. Ech mengen, d’Ge-
werkschafte spillen hir Roll a wëlle méi ver-
laangen. Dat ass berechtegt, dat huele mer
och zur Kenntnis, mer diskutéieren och mat
hinnen doriwwer, mä et muss een awer ku-
cken an och festhalen, datt mer awer iwwer
100 Millioune bereet si méi auszegi wéi an
deem Agrargesetz virdrun, an dat an enger
Zäit, déi méi schwiereg ass, wéi dat an där
Zäit virdrun de Fall war.

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Lescht Fro ass déi vum honorabelen Här
Bettel an déi adresséiert sech un den Här
Innenminister. Här Bettel, Dir hutt d’Wuert.

(Interruptions)

Lauschtert emol, Här Mehlen an Här Boden,
maacht dat an engem private Gespréich
aus. Den Här Bettel huet elo d’Wuert.

- Question N°228 du 20 novembre
2007 de M. Xavier Bettel relative
aux nominations du personnel en-
seignant au niveau des communes,
adressée à M. le Ministre de l’Inté-
rieur et de l’Aménagement du Terri-
toire

❱❱❱ M. Xavier Bettel (DP).- Här Presi-
dent, ech wollt eng Fro stellen iwwert d’In-
terpretatioun vum neie Gesetz iwwert d’No-
minatioune vum Personal an de Gemengen.
Et steet elo nämlech am Text, dass d’Pre-
sentatioun vun de Kandidaten an d’Dési-
gnatioun à huis clos stattfannen. D’Fro stellt
sech jo awer bei der Nominatioun vu Kandi-
daten - ënner anerem beim Schoulpersonal,
awer net nëmmen -, dass déi jo awer per
Vote secret gestëmmt ginn.

Do gëtt et eng Fro, déi sech stelle kann. Ver-
schidde Gemenge wëssen net, wéi een dat
soll interpretéieren, ob een elo à huis clos
kann e Vote à main levée maachen, ausser
zum Beispill e Conseiller géif e Vote secret
froen, oder ob ee muss e Vote secret écrit
maachen, well et schonn à huis clos ass,
dann automatesch och secret ass.

Dat heescht, Här President, ech wollt dem
Här Minister d’Fro stellen, ob an der Ge-
meng bei all Plaz e Vote secret papier muss
gemaach ginn, oder ob e Vote à main levée
duergeet, well déi Sitzung souwisou à huis
clos ass.

A wann d’Regel wär, datt et à main levée
wier, wann e Conseiller géif froen, ob een
dat da par vote secret kéint maachen, dann
och de Conseil sech misst dorun halen, ob
dat net eng Richtung wier op jidde Fall, déi
ganz vill Gemenge géif arrangéieren.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Bettel.
Den Här Innenminister Jean-Marie Halsdorf
huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement du Terri-
toire.- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, déi Fro, déi den Här Bettel hei
opwërft, déi betrëfft den Artikel 19 Alinea 3,
wou da gesot gëtt, wéi eng Décisiounen à
huis clos geholl ginn an de Gemengen. Do
gëtt geschwat vu Presentatioune vu Kandi-
daten, Nominatiounen op Posten, Promo-
tiounen, Demissiounen an Disziplinarstro-
fen, déi mussen all à huis clos geholl ginn.
Mä deen Artikel muss een zesumme mam
Artikel 32 liesen. An am Artikel 32 steet,
dass musse Votë geholl gi par bulletins non
signés. Bulletins non signés heescht also,
dass ee muss e Vote secret maachen, an do
gëtt sech beruff op d’Nominatiounen an
d’Propositioune vu Kandidaten. Dat
heescht, d’Nominations provisoires an défi-
nitives an och d’Propositioune vu Kandidate
musse mat engem Vote secret geholl ginn.

All déi aner Saachen, déi nach bleiwen, dat
hescht d’Promotioune vu Leit, Demissiou-
nen oder Disziplinarstrofen, déi musse sou-
guer ouni Vote secret geholl ginn. Dat ass
dat Zweet.

Dat Drëtt ass: Wann et och e Huis clos ass a
wann et och e Vote secret ass, kann een
awer seng Meenung soen. Et däerf ee just
net soen, wat ee stëmmt, mä et kann een
awer d’Saach öffentlech diskutéieren. Mir
hunn dat Ganzt à huis clos gemaach, fir
d’Diskretioun ze halen, well et net gutt ass
wann op der Place publique privat Situatiou-
nen diskutéiert ginn.

Duerfir mengen ech, d’Situatioun wär an
deem Sënn kloer. Mer haten och eng Circu-
laire un d’Gemenge gemaach den 13.
Mäerz 2007 - mengen ech, wann ech dat
richteg nogekuckt hunn -, wou déi Saachen
am Detail drastinn.

Et ass komplex, Dir hutt Recht, mä d’Situa-
tioun ass awer kloer.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Domadder si mer um Enn vun dësem Punkt
vun eisem Ordre du jour ukomm. Mir kom-
men elo zur Deklaratioun vum Här Aussemi-
nister iwwert de Friddensprozess am Noen
Osten an iwwert de Kosovo, dëst no der Ré-
unioun vum Conseil «Affaires générales et
Relations extérieures». Uschléissend bezitt
d’Chamber Positioun dozou.

D’Presidentekonferenz hat virgeschloen, fir
dem Här Ausseminister zéng Minutten zou-
zegestoen. Hie freet awer eng Véierelstonn.

Ass d’Chamber mat där Demande vum Här
Ausseminister d’accord?

(Assentiment)

Dann ass et esou décidéiert.

Den Här Ausseminister huet d’Wuert.

5. Déclaration de M. Jean As-
selborn, Vice-Premier Minis-
tre, Ministre des Affaires
étrangères et de l’Immigra-
tion, sur le processus de paix
au Moyen-Orient et sur le Ko-
sovo à l’issue du Conseil «Af-
faires générales et Relations
extérieures» (CAGRE), suivie
d’un débat

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Vice-Premier
Ministre, Ministre des Affaires étrangères et
de l’Immigration.- Merci, Här President. Här
President, léif Kolleeginnen a Kolleegen, fir
d’éischt soen ech Iech Merci, dass mer eis
an esou engem kruziale Moment fir déi
zwee wichteg Problemer, déi eis jo alleguer-
ten uginn, e wéineg Zäit kënnen huelen, fir
doriwwer ze schwätzen.

Ech fänken u mam Noen Osten. Gëschter
ware mer als Ausseministeren zu Bréissel
zesummen an hunn eis ganz intensiv be-
schäftegt mat där internationaler Konferenz,
déi stattfanne wäert de 26./27. November
zu Annapolis an déi och elo - Dir wäert dat
gesinn an der Press an an de Medien -
d’Annapolis-Konferenz genannt gëtt. D’Zil
dovunner ass et, fir eng Relance fäerdeg ze
brénge vun de Friddensgespréicher të-
schent Israel a Palästina.

D’Situatioun ass - d’Fransouse géife soen -
changeante. D’lescht Woch war et nach
guer net sécher, ob déi Konferenz kéint
stattfannen. Enn der Woch ass et awer elo
fixéiert ginn, dass op jidde Fall haut d’Invita-
tiounen erausginn. Mä dat ka sech nach
selbstverständlech am Laf vun den Deeg
änneren.

En Échec, dat ass gëschter vun alle Kol-
leege gesot ginn, wier eng Katastroph. Do
géife mer hannert de Status quo zréckfalen.
Dat muss verhënnert ginn. Duerfir vläicht
eng kuerz Analys vu menger Säit, wéi mer
elo dostinn.

Fir d’éischt, wien ass invitéiert? Ech men-
gen, do geet et un, an dat ass terribel wich-
teg. Dir wësst, dass den amerikanesche
President déi Propositioun gemaach huet,
an dass d’Madame Rice wäert de Lead hu
vun der Konferenz. D’Israelië sinn do.
D’Palästinenser sinn do. D’arabesch Welt
ass do; d’Ligue arabe mat verschiddene
Staten. Kruzial ass selbstverständlech
Saudi-Arabien. Kruzial ass och, awer à un
degré manner, Syrien. Dernieft sinn derbäi
déi P5-Staten, d’Europäesch Unioun an
dann och d’Länner, déi alleguerten am G8
sinn.

Elo gëtt et eng Pré-Annapolis-Zäit, déi elo
ass, et gëtt Annapolis selwer, an et gëtt
Post-Annapolis.

Wat een elo ka soen, wou am Pré-Annapolis
d’Schwieregkeete sinn, dat ass fir d’éischt
Saudi-Arabien. Et wier déi éischte Kéier,
dass d’Saudië géifen nieft den Israelië sëtze
ronderëm een Dësch. An de leschte Jor-
zéngte war dat net méi de Fall. Mir kennen
d’Influenz vun de Saudien um politesche
Plang, och um finanzielle Plang an där Re-
gioun. Et ass also e ganz, ganz wichtege
Facteur, deen do spillt.

Déi zweet Saach ass, dass d’Ligue arabe a
Saudi-Arabien nëmme wäerte kënnen deel-
huelen, wann d’Israelien et fäerdeg brén-
gen, fir eng Deklaratioun ze maachen, dass
d’Siedlungspolitik gestoppt gëtt. D’Chance
besteet. De Premierminister Olmert huet
sech engagéiert. Dat ass net evident.

Wann ee kuckt, nach am leschten Oktober
huet den Avi Dichter - dat ass de Minister fir
d’Sécurité publique - gesot, dass tëschent
Jerusalem an dem Ma’ale Adumim - dat ass
de Secteur E1, deen tëschent Jerusalem läit
an eben de palästinensesche Gebidder -
soll de Quartier général komme vun der Po-
lizei vu Judäa a Samaria. Dat wieren natier-
lech Développementer, déi géife carrément
derzou bäidroen, dass déi Konferenz net
géif stattfannen. Nëmmen ee Stopp vun de
Kolonië virun Annapolis bréngt et mat sech,
dass d’Ligue arabe kéint un där Réunioun
deelhuelen.

Den ägyptesche President Mubarak huet
sech haut gesi mam Premierminister Ol-
mert. Dat war e positive Meeting, wéi ech
gelies hunn. De Mubarak huet och selwer
deklaréiert, dass hie bereet wier fir an Israel
ze goen, wat e ganz, ganz wichtegt Zeeche
wier. De Mubarak war fir d’lescht 1995 an
Israel, wéi de Rabin begruewe ginn ass.

Een neien Obstacle allerdéngs, musse mer
wëssen, ass elo praktesch aus heiterem
Himmel komm an eigentlech provozéiert
ginn och vun der Knesset. Dat ass d’Defini-
tioun vum Stat Israel. Dat heescht, dass
Israel soll de Stat si vum Judentum. Wann
dat esou de Fall wier, da géif natierlech
d’palästinensesch Säit - an dat mécht se elo
schonn - ganz staark Bedenken hunn, wat
d’Retourë vun de Réfugiéen ugeet. Dat ass
eng Fro, déi an Israel de Moment ganz
héichgespillt gëtt, an déi d’Palästinenser
mat grousser Wahrscheinlechkeet an där
Form do net kënnen akzeptéieren.

E positiivt Zeechen ass, dass de President
Abbas jo 1.000 Prisonnéier gefrot huet, déi
solle libéréiert ginn. Si sinn elo op 450 ëm-
merhin. Ech mengen, dat ass e positiivt
Zeechen.

Zu Annapolis si fënnef Schlësselelementer,
déi wäerten diskutéiert ginn:

D’Haaptstad vu Palästina. Dat ass machbar,
wann ee kuckt, Jerusalem kéint an zwee ge-
deelt ginn.

D’Grenze vum palästinensesche Stat. Dat
missten d’Grenze si vun 1967.

De Retour vun de Réfugiéen ass dee
schwéierste mënschleche Problem. Mä et
ass awer och net ondenkbar, dass een do
zu eppes kënnt.

An dann, Dir wësst, dass de President Ab-
bas zwee Punkten derbäigesat huet. Dat
ass d’Waasser engersäits, an et ass de
Stopp vun de Kolonien. Derbäi kënnt d’Sé-
cherheet. An - dat ass op jidde Fall déi Posi-
tioun, déi ech gëschter zu Bréissel och
nach eng Kéier vertrueden hunn - Gaza.

Gaza däerf net ausgeschloss ginn. Gaza
ass ee ganz, ganz klenge Sträife Land, wou

1,4 Millioune Leit liewen, wou déi krank Leit
de Moment lues awer sécher stierwen, well
se keng Medikamenter kënne kréien a well
se keng Hëllef kréien, well se net kënnen
aus Gaza erauskommen. Dat musse mer
wëssen. Dat ass en horrende Problem um
mënschleche Plang.

Déi jonk Leit: De Chômage ass op Plazen
do 80%. Jonk Leit ginn an d’Hänn vun den
Extremiste gedriwwen. No den Extremisten
an där Regioun komme jo d’Terroristen. Da
wësse mer, wat fir Konsequenzen dass dat
huet.

Annapolis ass en Owendiessen, an et ass
eng Réunioun vun engem Dag, wou onge-
féier 40 Länner wäerten intervenéieren. Et
soll och eng Réunioun vum Quartett sinn an
där nämlechter Zäit. Fir d’Palästinenser ass
Annapolis net nëmmen een Ufank, mä An-
napolis muss eng Dynamik sinn. Eng Dyna-
mik, déi begleet gëtt vun der internationaler
Communautéit mam Zil, fir e Friddensver-
trag ofzeschléissen.

Déi Konferenz oder dee Prozess - loosse
mer esou soen -, dee Mechanismus däerf
och an den Ae vun de Palästinenser net
onendlech daueren - esou wéi den Oslo-
Prozess onendlech laang gedauert huet -,
mä si gi sech eng Zäit vun dräi bis fënnef
Méint.

Fir d’Israelien - dat musse mer och kloer ge-
sinn - ass dat doten net de Fall. Dat huet
och d’israelesch Ausseministesch zu Lissa-
bon viru 14 Deeg gesot. Fir si sinn d’Ver-
handlunge virun allem Verhandlunge vu bi-
lateraler Natur tëschent Israel an de Palästi-
nenser, an et ass net e Mechanismus. Hei
mussen d’Divergenze sech nach apende-
len.

Mä d’Europäesch Unioun engagéiert sech
ganz staark mat hirem Aktiounsplang. Dir
wësst, en Aktiounsplang fir um politesche
Plang, um ekonomesche Plang - a wann
ech ekonomesche Plang soen a Palästina,
heescht dat soziale Plang - virunzekommen.

Mir bezuelen als Europäesch Kommissioun
eng ronn 500 Milliounen am Joer. Dat ass
den Niveau, wou mer eis elo agependelt
hunn, plus dann nach ongeféier 500 Milliou-
nen, déi vun de State kommen, esou dass
eng Milliard Euro bezuelt gëtt vun Europa,
virun allem u Gaza.

Ech hoffen, dass, wann Annapolis eppes
gëtt, dann och en Déclic kënnt an de Golf-
staten. Mir wëssen, dass de Pëtrol jo net
méi dee bëllegsten ass. An do sinn one-
rhéiert Reserven, déi géréiert gi vun de
Golfstaten-Länner. Do muss och wierklech
een Deel kënnen ofgezweigt ginn, fir eben
ze hëllefen. Net dass d’Europäer eleng déi
sinn, déi bezuelen. Dir wësst, d’Europäer si
vill méi staark Payeuren, wéi d’Amerikaner.
Mä mir wëssen, dass selbstverständlech an
deem Gebitt d’Influenz vun den Amerikaner
ganz, ganz grouss ass.

Ech wollt, Här President, well ech mech un
d’Zäit halen, nach soen, dass et selbst-
verständlech dann e Post-Annapolis gëtt,
wat héchstwahrscheinlech dat wichtegst
wäert sinn. Et ass virgesinn, fir erëm eng
zweet Konferenz am Fréijoer - am Februar
ongeféier - anzeberuffen an dann ze ku-
cken, wéi een doranner virukënnt.

Als Konklusioun géif ech soen: Riseg Er-
waardunge ginn un Annapolis gestallt. Dat
ass eng riseg Responsabilitéit fir all déi, déi
deelhuelen; selbstverständlech och fir d’Eu-
ropäesch Unioun. Et ass schwéier, ganz
schwéier, mä et ass jouable. Et ass gësch-
ter och duerchgeklongen zu Bréissel, dass
et jouabel ass, ënnert där Konditioun, dass
d’Extremisten op béide Säiten net iwwer-
handkréien an den Négociatiounen a
selbstverständlech och an den Interferen-
zen.

Dann ouni Transitioun an de Kosovo. Dat
war gëschter deen zweete Punkt.

Iwwregens wëll ech Iech soen, dass mer
och den irakeschen Ausseminister bei eis
haten. Ech wëll elo net dovunner nach
schwätzen, soss géif et ze laang ginn. Mä
dat war och e ganz, ganz wichtege Punkt.

A selbstverständlech och - dat wëll ech
soen - Afrika, wou mer op enger Schinn sinn
elo, dass dee Sommet stattfënnt. Dat Een-
zegt, wat nach ënner Parenthèse steet, ass
wierklech wann de President Mugabe géif
kommen, dass dann de Premierminister
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Brown net géif deelhuelen a kee Member
vun der englescher Regierung. Mä all déi
aner Statschefe sinn zu Lissabon. Ech men-
gen, wann Der dee Pabeier gesinn hutt, och
mat deenen aacht Punkten, déi wierklech
wichteg sinn, ass dat ganz positiv.

Zum Kosovo. Mir hu gëschter den Ambas-
sadeur Ischinger nach eng Kéier héieren;
elo fir d’drëtt oder fir d’véiert. Dir wësst,
dass den Ambassadeur Ischinger een Däit-
schen ass, deen Europa vertrëtt an der
Troika, wou nach ee russeschen an een
amerikaneschen Ambassadeur derbäi sinn.
Déi Troika huet als Missioun, fir ze kucken,
dass d’Kosovaren an d’Serbe matenee ver-
handelen, fir sech op eng Léisung kënnen
eenszesetzen.

All Land huet gëschter seng Positioun zum
Beschte ginn. Ech wëll Iech hei vläicht e
puer Konsequenzen dorauser matdeelen an
zur Diskussioun stellen.

Dat Éischt ass: Et besteet nach e ganz
klenge Quäntchen Hoffnung. Et bleiwen dräi
Wochen. Dee Quäntchen Hoffnung däerf
een net opginn. Dat seet net nëmmen den
Här Ischinger, mä dat soen och praktesch
d’Länner allerguerten, dass een déi dräi
Wochen all Minutt muss notzen, fir de Ser-
ben an den Albaner ze soen, dass se wierk-
lech déi Chance sollen ergräifen, fir eng Léi-
sung ze fannen.

D’Troika fonctionnéiert besser wéi et erwaart
ginn ass, an an där Troika sinn eigentlech
och all Méiglechkeete bis dato ausge-
schöpft ginn - leider bis elo ëmmer mat en-
ger negativer Äntwert. D’Autonomie large,
dat ass dat, wat d’Serben de Kosovaren
ugebueden hunn, ass refuséiert ginn. D’In-
dépendance surveillée vum Ahtisaari ass
refuséiert ginn. Den Hongkong-Modell ass
proposéiert ginn, mä ass refuséiert gi vun
de Kosovaren.

An da kënnt eppes Véiertes, dat verstinn
nëmmen Diplomaten, mä et gëtt eppes an
der Diplomatie, dat heescht een Accord iw-
wer en Désaccord.

(Interruption et hilarité)

Neen, ech si keen.

Also, dat ass en Accord iwwer en Désac-
cord. An duerch deen Accord iwwert den
Désaccord war ee Moment d’Chance do,
dass d’Russe géife matzéien, an da wiere
mer ongeféier op deem Punkt gewiescht,
wéi et war uganks den 90er Joren tëschent
der Bundesrepublik Däitschland an der
Däitscher Demokratescher Republik, an där
Zäit, wou nach gemengt ginn ass, déi zwee
State kéinten niewentenee liewen. Een Ac-
cord iwwert den Désaccord ass also och
net méiglech zu dësem Zäitpunkt, well an
der Troika d’russesch Säit net d’accord war,
fir déi Propositioun als Troika ze maachen.

Nun, d’Négociatiounen - Dir wësst dat, Dir
hutt d’Zeitung gelies - sinn haut erëm voll
amgaangen. Och deen héchstwahrschein-
lech neie Premierminister Hashim Thaçi ass
do. Den Här Boris Tadiç, President vun de
Serben a Representant vun de Serben, an
den Här Vojislav Ko‰ tunica, Premierminis-
ter vun de Serben, sinn zu Bréissel. Et gëtt
also verhandelt.

Zu Wien ass och eng ganz Woch eng Plaz
reservéiert, fir kënnen Enn November nach
eng Kéier ze verhandelen, wann dat méig-
lech ass.

Fest steet, léif Leit, dass mer nom 10. De-
zember zréck ginn an de Conseil de Sécu-
rité. Et steet fest, dass also de Conseil de
Sécurité zu New York mat grousser Wahr-
scheinlechkeet virum Dezember nach eng
Kéier saiséiert gëtt mat der Problematik a
mat dem Rapport selbstverständlech.

Et ass ze fréi haut, an ech wëll dat och net
maachen, all Hypotheesen duerchzegoen,
well soss ass ee liicht tentéiert, sech op ee
Bord ze schloen. Mä nom 10. Dezember
musse mer an der Europäescher Unioun
eng gemeinsam Démarche behalen,
schonn eleng aus Respekt virun deem
Traité, dee mer eis ginn hunn, wou mer jo
soen, dass mer eis géifen engagéieren, eng
gemeinsam Aussepolitik an der Europä-
escher Unioun ze maachen. Dat ass net ein-
fach, mä dat ass awer och machbar.

Ech kann Iech soen, dass verschidden De-
legatiounen, ouni se elo ze nennen - Dir
kennt se vläicht, wann Der Iech derfir inte-
resséiert -, selbstverständlech - dat muss ee

respektéieren - aus historesche Grënn, aus
Grënn vun enger geographescher Nähe im-
mens Problemer domadder hunn, wat even-
tuell geschéie kéint nom 10. Dezember,
wann een un eng Onofhängegkeet vum Ko-
sovo géif eventuell denken. Nun, nom 10.
Dezember muss d’gemeinsam Démarche
vun deene 27 net absolut honnertprozenteg
identesch, mä koordinéiert sinn.

Här President, mir mussen - an dat ass de
Moment ganz wichteg - Drock maachen als
Unioun souwuel op Belgrad wéi op Priština,
fir dass keng Mouvementer geschéien, déi
kënne geféierlech ginn an déi kënnen zu
Onstabilitéit féieren.

Direkt nom 10. Dezember - ech hunn et
scho gesot - ass de Conseil de Sécurité zu
New York saiséiert. Och do däerfe keng
Elenggäng geféiert ginn, vu kenger Säit. Mir
wëssen, dass d’Fro vum Statut, dat ass fir
mech evident, net ka weider opgeschubst
ginn. D’Fro vum Statut vum Kosovo muss
geléist ginn, well een Opschubse vun där
Fro ass a mengen Aen net méiglech. Wann
een dat mécht, da geet ee ganz, ganz
grouss Risiken an, dass et zu groussen
Onstabilitéite kënnt.

Mir mussen also kucken, an där schwiere-
ger Fro eng koordinéiert Positioun ze kréien
an der internationaler Communautéit, wës-
send, dass jo Russland eng Position à part
wäert hunn.

(Coups de cloche de la Présidence)

Zu der Lëtzebuerger Regierung. Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, ech hu ge-
sot, jiddfereen huet seng Positioun dohin-
nergeluecht. Ech fir mäin Deel hunn am
Numm vun eiser Regierung gesot, éisch-
tens emol, dass de Kosovo selbstverständ-
lech net eleng eng Fro ass vu Statut. Et ass
och eng grouss mënschlech Fro. Grad wéi
Gaza ass et eng grouss mënschlech Fro.
Do wunnen zwou Millioune Leit. 60% vun
deene Leit si Chômeuren. Do ass vill picke-
gen Drot. A 50% vun der Populatioun hu
manner wéi 25 Joer. Do gesitt Der déi Explo-
sivitéit, déi Dynamik, déi doranner läit.

Zweete Punkt, Här President, dat ass, dass
bis den 10. Dezember de Lëtzebuerger
Ausseminister, d’Lëtzebuerger Regierung
Verfechter ass vun der EU-Linn, déi mer eis
ginn hunn, fir all Effort ze maachen, dass et
an der Troika kann zu engem Resultat kom-
men, an nom 10. Dezember wäerte mir als
Lëtzebuerger aktiv hëllefen um finanzielle
Plang, fir d’Sécherheet vum Kosovo, fir
d’Rechtsstaatlechkeet vum Kosovo ze ga-
rantéieren.

Ech géif ofschléissen, wann Der wëllt, Här
President, mat enger duebeler...

❱❱❱ M. le Président.- Dir musst zum
Schluss kommen, Här Asselborn!

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Vice-Premier
Ministre, Ministre des Affaires étrangères et
de l’Immigration.- Ech géif ofschléisse mat
enger duebeler Appréciatioun.

Dat Éischt, dat ass: Der Stabilitéit, dem Frid-
den, der Dignitéit, de Mënscherechter iw-
werall an Europa eng Chance ze ginn, ass
d’Aufgab vun der Europäescher Unioun.
Dat heescht, de Konflikt ze verhënneren am
Kosovo, a Serbien, um Balkan. De Friddens-
projet Europäesch Unioun huet jo een
Haaptzil, nämlech de Fridden ze stabiliséie-
ren.

Dat Zweet, dat ass, de Kosovo wéi Serbien
an aner Länner um Balkan musse bewise
kréien, dass d’Europäesch Unioun Wuert
hält. D’Europäesch Unioun huet 2003 deene
Länner alleguerten eng europäesch Pers-
pektiv ginn, an déi muss agehale ginn. Mir
wëssen alleguerten, dass de Kosovo e
Puzzle ass um Balkan, dee bekanntsten,
deen et gëtt, net deen eenzegen; aller-
déngs ass de Kosovo een entscheedende
Puzzle um Balkan. Duerfir sinn déi kom-
mend Wochen aussepolitesch extrem wich-
teg a sinn och innereuropäesch vu grousser
Bedeitung wéi selbstverständlech och aus-
sereuropäesch.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
D’léif Leit hei an der Chamber hunn Iech
ganz intensiv nogelauschtert an duerfir
komme mer elo zur Diskussioun.

(Interruption)

Ech hunn d’Wuertwiel vum Här Ausseminis-
ter iwwerholl. Mir kommen dann zur Diskus-
sioun vun där Debatt hei.

Den Här Ben Fayot als President vun der
aussepolitescher Kommissioun huet als
Éischten d’Wuert.

Débat

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Här President,
als President vun der aussepolitescher
Kommissioun begréissen ech, dass
d’Chamber direkt een Dag no engem wich-
tege Conseil «Affaires générales Relations
extérieures» zu Bréissel vum Ausseminister
informéiert gëtt an och d’Geleeënheet huet,
dorop ze reagéieren.
Den éischte Punkt, deen den Ausseminister
behandelt huet, betrëfft de Friddensprozess
zwëschent Israel a Palästina. Mir wëssen,
dass déi Konferenz zu Annapolis entschee-
dend ka sinn; si muss et awer net sinn. Hof-
fentlech gëtt et net e grousse Spektakel,
wou näischt hannendru kënnt!
Mä Virbereedungen an och Hoffnunge sinn
natierlech eemoleg. Besonnesch, well esou
vill Partner, déi Feinde bis elo waren, sech
un engem Dësch zesummen treffen, fir iw-
wert de Friddensprozess ze schwätzen. Et
ass also ze hoffen, dass dëse Prozess wei-
dergeet an dass en och zu engem gudden
Ofschloss ka kommen.
Ech wollt awer besonnesch e Wuert iwwert
de Kosovo soen, well d’Réunioun vun den
europäeschen Ausseministere war déi
lescht virun deem berühmten 10. Dezem-
ber, wou de Bericht vun där Kontaktgrupp
soll ofgeluecht ginn a wou et sech méig-
lecherweis décidéiert, ob de Kosovo seng
Onofhängegkeet eesäiteg deklaréiert.
Firwat beschäftege mer ons esou intensiv
mam Kosovo? Et geet do ëm net méi an net
manner wéi ëm de Fridden um Balkan an
implizit natierlech ëm de Fridden an Europa.
Et geet och dorëm, ze wëssen, ob Russland
e Partner bleift oder net, oder ob Russland
amgaangen ass, en neien Imperium opze-
riichten a sech als eng nei Weltmuecht wëllt
profiléieren.
An et geet och dorëm, ze wëssen, ob Eu-
ropa capabel ass, seng eege Problemer ze
léisen, ouni elo déi Problemer vum Conseil
de Sécurité oder vu Groussmuechten aus-
serhalb vun Europa léisen ze loossen.
Fir dee Fridden ze erhalen, mussen d’Län-
ner vun der Europäescher Unioun mat
Russland all Effortë maachen. Duerfir muss
d’Europäesch Unioun zesummebleiwen. 
Et ass wichteg, dass d’Europäesch Unioun
zesummebleift an dass se eng Positioun
huet. Kee Bierger an der Europäescher
Unioun géif verstoen, wann d’Europäesch
Unioun et net fäerdeg géif bréngen, zesum-
menzebleiwen. Alles, wat mer vun de Bier-
ger héieren, ob dat jonk Leit sinn oder eeler
Leit, dat ass, dass d’europäesch Aussepoli-
tik als eppes äusserst Wichteges, als ee vun
de wichtegsten Elementer vun der europä-
escher Politik tout court gesi gëtt.
A wann dann en Opsplécken zwëschent
Länner fir oder géint d’Eegestännegkeet/
d’Onofhängegkeet vum Kosovo géif ent-
stoen, dat wär ganz einfach fatal fir d’Crédi-
bilitéit vun der europäescher Aussepolitik.
Russland muss un enger Léisung mat-
sichen. Mä soulaang wéi Russland Serbien
a senger Haltung bekräftegt, fanne mer do
keng Léisung.
Da stellt d’Fro sech schlussendlech: Soll
dann elo de Kosovo onofhängeg ginn oder
net? Dat ass eigentlech eng absurd Fro an
enger Zäit vun der Globaliséierung, wou
mer ons als Europäer zesummefannen, a
wou och déi eenzel Natiounen u Gewiicht
verléieren. Och de Kosovo ka seng formal
Onofhängegkeet deklaréieren, e brauch
awer och weider international Hëllef. E muss
sech an Europa aschreiwen. Dofir, nach eng
Kéier, war de Plan jo vum Här Ahtisaari deen
eenzeg richtegen an dee beschten. Méi
eppes Gescheites wéi dat, wat den Här Ah-
tisaari gesot huet iwwert de Kosovo, ass bis
elo nach net fonnt ginn.
Hëllef brauch de Kosovo souwisou, ob en
elo formal onofhängeg ass oder net. Dofir,
mat allem Respekt fir de Wëlle vun den al-
banesche Kosovaren, wäert eng eesäiteg
Onofhängegkeetserklärung, souguer ën-
nerstëtzt vun der EU oder vun Deeler vun
der EU, näischt bréngen, wéi Sträit um Bal-
kan, also nationalistesch Ausbréch. A virun
allem Nout a Misär fir d’Mënschen, Chô-
mage, Onsécherheet, Duerchernee wäerte
weider grasséieren.
Dofir, Här President, ënnerstëtze mir op
jidde Fall all Effortë vun der internationaler
Gemeinschaft a besonnesch vun der Euro-
päescher Unioun, fir dass dat net geschitt.
Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Fayot.
Den nächste Riedner ass den honorabelen
Här Mosar.

❱❱❱ M. Laurent Mosar (CSV).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, de Kosovo
a säi Statut beschäftegen eis scho laang. A
si wäerten eis wuel och nach eng Zäit wei-
der beschäftegen.

No de Parlamentswahle sinn zwou Saachen
definitiv kloer. Déi eng ass, datt déi iw-
werwältegend albanesch Populatiounsma-
joritéit näischt aneschters wéi d’Onofhän-
gegkeet ustrieft, an dat léiwer haut wéi
muer. Déi aner ass, datt et beim serbeschen
Institutiounsboykott am Kosovo bleift, esou
datt iergendwéi eng Zort vu Rapproche-
ment tëschent Albaner a Serbe wuel kaum
eng realistesch Perspektiv ass. Domat gëtt
fir déi definitiv Statuserklärung vum Kosovo
näischt méi einfach.
Ech hunn et kierzlech eréischt op dëser
Tribün gesot: Egal wéi haart gepriedegt
gëtt, de Kosovo wier en eenzegaartege Fall
a géif sech net als Précédent eegnen, et ris-
kéiert am Fall vun der Onofhängegkeet na-
well e Präzedenzfall ze ginn.
Eenzegaarteg am Kosovo als potenziell
neie Stat ass schliesslech nëmmen, datt en
zënter aacht Joer ënner UNO-Verwaltung
steet. Aner esou Territorien, déi och gär
onofhängeg wieren oder géifen, hu fir de
Rescht genausou vill Usproch dorobber, wéi
de Kosovo.
Grad um West-Balkan ass d’Amputatioun vu
Serbien ëm eng Provënz, déi iwwerhaapt
keng Geschicht vun enger eegener Staat-
lechkeet huet, keen harmlosen Exercice. Et
steet ze befierchten, datt no esou enger
Operatioun a Bosnien-Herzegowina all
Dreem nees kéinten aktuell ginn, virun allem
déi vun engem Uschloss vun der Serbe-
scher Republik a Bosnien un de serbesche
Stat. Domadder wier net onbedéngt vill ge-
wonnen.
D’Ausseministere vun der Unioun sinn zu
Bréissel net onendlech wäit virukomm a
Saache Kosovo, wat eigentlech keen dierf
verwonneren. Eng allsäits akzeptabel Rege-
lung vun der Statusfro géif schliesslech vun
der Kompromëssbereetschaft tëschent Ko-
sovaren a Serben ofhänken. An déi ass nun
emol net ginn.
Et bleift net méi allze vill Zäit bis zum 10. De-
zember, wann d’Statusverhandlunge sollten
ofgeschloss ginn. Den Hashim Thaçi, dee
wuel neie Premier am Kosovo, huet kloerge-
maach, datt de Kosovo zwar wëllt dës
Deadline ofwaarden, éier eng Décisioun iw-
wert d’Onofhängegkeet soll geholl ginn, mä
dobäi geet et wuel méi ëm d’Form, wéi ëm
de Fong. Mir mussen eis drop astellen, datt
kuerz nom 10. Dezember eng Onofhängeg-
keetserklärung vum Kosovo an d’Haus
steet. D’Europäesch Unioun muss deemno
alles drusetzen, mat hirer ganzer Influenz
um West-Balkan, datt esou eng Deklara-
tioun net zu anere Bewegungen an där Re-
gioun féiert, déi wäitreechend Konsequenze
kéinten hunn.
Ni, Här President, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, war e konsequenten europäeschen En-
gagement um Balkan esou néideg wéi elo,
fir datt roueg bleift, wat eréischt e puer Joer
roueg ass! Wann d’Europäesch Unioun en
neie Chaos um Balkan wëllt évitéieren,
muss si d’Saach ganz eleng an d’Hand hue-
len. Dat heescht awer och definitiv d’Illu-
sioun opginn, eng Léisung am Kader vun
de Vereenten Natiounen ze fannen.
Dat heescht awer och, datt d’Europäesch
Union där neier politescher Führung zu
Priština kloermécht, datt eng Unerkennung
vum Kosovo och e Präis huet. Si muss iw-
werwaacht sinn an dierf keng nei Grief op-
maachen zu Serbien, well d’Europäesch
Unioun ka sech net nëmmen ëm d’Schick-
sal vum Kosovo këmmeren, mä muss sech
och ëm d’Schicksal vu Serbien këmmeren.
En anert Thema beim Conseil vun den Aus-
seministere war déi geplangten No-Ost-
Konferenz zu Annapolis, obwuel fir déi Kon-
ferenz nach keen definitiven Termin fest-
steet an och nach net gewosst ass, wien de-
finitiv drun deelhuele soll. Och wann eng
ganz Partie arabesch Staten eng Invitatioun
wäerte kréien, dorënner och Syrien, ass et
séier positiv, datt souwuel Israel wéi och déi
Palästinensesch Autoritéit sech konsequent
op dee Rendez-vous virbereeden. Béid Säi-
ten huelen déi Konferenz eescht, déi soll
éischt Etappen um Wee zu enger definitiver
Friddensléisung am Noen Oste ginn. Israel
a Palästina, awer och déi arabesch Noper-
staten, wëssen, wat um Spill steet.
Et ka gutt sinn, datt Annapolis esou zimlech
déi lescht Chance ass, fir zu enger ëmfas-
sender Regelung vum Konflikt am Noen
Osten ze kommen. Esou eng Regelung - an
den Ausseminister huet et virdru gesot - be-
trëfft net nëmmen Israel an d’Palästinenser,
si muss och Saudi-Arabien, de Libanon, Sy-
rien ëmfaassen, Jordanien an Ägypten im-
plizéieren, an doriwwer eraus an der Re-
gioun akzeptabel sinn.
Eng wesentlech Roll fält niewent Saudi-
Arabien dobäi Syrien zou. Syrien, deem
seng Golan-Héichte vun Israel besat sinn,
wat am Libanon en determinanten Afloss op
d’Politik an d’Milizen ausübt, an dat sech an
enger am Fong widdernatierlecher Allianz
mam Iran befënnt, fir am Libanon bestëm-9988 www.chd. lu
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mend ze bleiwen. All déi Facteure maache
Syrien zu engem kruzialen Acteur an engem
nei beliefte Friddensprozess. D’EU muss
duerfir alles drusetzen, datt Syrien un der
Konferenz vun Annapolis deelhëlt.

(Coups de cloche de la Présidence)

Ech mengen, et ass och wichteg, datt, och
wann Annapolis an Amerika läit, dach villes
an deenen nächste Wochen dovun ofhänkt,
datt d’Europäer hir diplomatesch Roll an al-
ler Däitlechkeet iwwerhuelen. D’Konfliktre-
gioun ass a bleift den Noper vun Europa am
Mëttelmierraum. Keng europäesch Mëttel-
mierpolitik, déi hiren Numm verdéngt, kënnt
op Dauer ouni Fridden am Noen Osten aus.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mosar.
Den nächste Riedner ass den honorabelen
Här Goerens.

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, et wier
alles esou einfach, wann d’Leit et géifen
esou maachen, wéi mir als Lëtzebuerger an
als Europäer et gesinn. Dat ass leider net
esou; net am Mëttleren Orient an och net am
Kosovo, fäerten ech.

Iwwert de mëttleren Orient: Ech hunn der
Analys vum Ausseminister näischt bäizefü-
gen. Ech mengen, dat ass absolut ze dee-
len. Et kann ee just d’Hoffnung ausdrécken,
datt déi Schrëtt, déi do ënnerholl gi sinn,
eppes bréngen.

Eppes wëll ech awer ubréngen, dat ass déi
Situatioun am Gaza. Wann een eng Kéier
am Gaza war, da weess een, wéi exécrabel
a wéi hoffnungslos datt déi Situatioun ass.
Op engem Territoire, deen héchstens
d’Gréisst huet vun e puer Lëtzebuerger
Kantonen, liewe bal zwou Millioune Leit, an
dat a Konditiounen, wou „Perspektiv“ wierk-
lech e Friemwuert ass.

Et geet net, datt een déi Leit mat hirer Nout
eleng léisst, och wann eng Hamas deen
Territoire do de Moment regéiert. Och wann
déi Hamas-Leit aus der Siicht vun der Euro-
päescher Unioun Gelungener sinn - dat
deele mer alles -, gëtt et keen Argument, fir
deenen déi humanitär Hëllef ze verweige-
ren, déi se brauchen. An do mussen nach
Circuitë bestoe bleiwen am Dialog och mat
Leit, deenen een de prime abord net wëllt
begéinen. Ech hoffen, datt do alles ge-
maach gëtt, fir datt déi Situations de dé-
tresse net mat Indifferenz quittéiert ginn.

Zweetens de Kosovo. Am einfachste wier et
jo, wann déi nei gewielte Regierung sech
géif e bëssen erafillen och an d’Problemer,
déi déi aner mat hinnen hunn. Normalerweis
wann esou vill an enger Géigend gemaach
gëtt a sech esou vill mat enger Géigend be-
faasst gëtt, da misst een am Fong soen, si
hätte Chance, datt sech esou vill ëm si
gekëmmert gëtt. An et gëtt sech och ganz
vill am positive Sënn ëm de Kosovo gekëm-
mert. Och do ass d’Situation économique
exécrabel: Iwwer 50% hu keng Aarbecht.

Déi politesch Äntwert vun deene meeschten
dorobber ass relativ einfach - a mengen
Aen e bëssen ze einfach: De Problem gëtt
ëmmer der Absence vun engem Statut zou-
gesprach. Ech mengen, et ass awer e
bësse méi komplizéiert trotzdeem. Et ass
näischt, wat bis elo de Kosovo-Albaner an
de Kosovo-Serbe verbueden huet, fir eppes
opzebauen an där Phas, wou hire Statut
nach net kloer war.

Ech wollt ee Wuert soen zu de Standarden.
Et ass jo ëmmer gesot ginn, fir d’éischt mus-
sen d’Standarde stëmmen, an da kann een
iwwert de Statut schwätzen. Heiansdo gi
mer och e bëssen arrogant un déi Stan-
darden erun.

Wann een do zum Beispill de leschten
UNO-Rapport hëlt, da kréien d’Kosovo-
Albaner am Fong de Virworf gemaach, datt
se nach keen Ombudsmann ernannt hätten.
Si missten dat dréngend nohuelen. Wann ee
weess, wéi vill Jorzéngten datt bei eis den
Ombudsmann an der Diskussioun war, kann
ee sech nëmme wonneren, datt déi Länner
do gesot kréien: Elo muss dat awer kom-
men, well dann erfëllt Der d’Standarden! Et
wier awer ni engem agefall, fir ze soen, Lët-
zebuerg géif d’Mindeststandarden net res-
pektéieren.

Ee Wuert iwwert de CAGRE, de Conseil «Af-
faires générales et Relations extérieures» vu
gëschter: Et ass eng Wett op d’Zukunft, en
Hoffen an Zidderen. Wéi gesot, mir kënnen
nëmme baangen an hoffen, datt dat net an-
trëtt, wat déi meescht fäerten, well ech
fäerte ganz, dann ass et mat der Eenheet
vun der Europäescher Unioun net méi esou
wäit hier.

Den Ausseminister ass de Chef vun den Di-
plomaten, och wann hie seet, hie wier keen
Diplomat. Mä als Chef vun den Diplomate
weess hien awer och, wat d’Diplomate
soen. An déi, déi hanner virgehalener Hand

schwätzen, wa se mengen, et géif keen hin-
nen nolauschteren, an ënnert der Protek-
tioun vum Anonymat, déi wëssen awer, datt
et nom 10. Dezember riskéiert, ganz schnell
ze goen, datt dann d’Vereenegt Staten de
Kosovo unerkennen, datt e grousst Land, e
grousst Nopeschland wahrscheinlech direkt
wäert nozéien, an dann ass net méi vill Zäit,
fir ze beroden. Dann ass d’Eenheet vun der
Europäescher Unioun net méi ginn, an da
muss relativ schnell gehandelt ginn.

Fir Lëtzebuerg gëtt dat do net einfach. Ech
soen Iech och firwat. Et kann een als Fran-
sous iwwert de Kosovo schwätzen, esou
wéi d’Fransouse schwätzen. Mir kënnen net
grad d’selwecht doriwwer schwätzen. Mir
kënnen och vläicht net esou schwätze wéi
d’Spuenier, déi extrem reservéiert sinn, wat
en Entgéintkomme vis-à-vis vun de Kosovo-
Albaner hirem Wonsch ugeet.

Well mat wat fir engem Recht kënne mir iw-
wer Mikrostate schwätzen an där doter Géi-
gend? A mat wat fir engem Recht kann e
Land wéi Lëtzebuerg enger Provënz - ech
betounen: enger Provënz - verbidden, vun
der Onofhängegkeet ze dreemen, well mir
mussen emol wëssen, wat mir virun der
Onofhängegkeet anescht waren, wéi eng
Provënz!

Als Lëtzebuerger muss een also do, wann
déi aner vollmundeg doriwwer schwätzen,
vläicht déi eng oder aner Précaution ora-
toire huelen, a fir eis stellt sech eng wichteg
Fro: Wann de Scénario de la désunion géif
prévaléieren nom 10. Dezember, ob mer da
wierklech déi Lescht solle sinn, déi eis géife
fir d’Unerkennung vun engem onofhängege
Kosovo ausspriechen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
dat gëtt net einfach. Dat ass eng Partie Po-
ker. Mir sollen och oppassen, datt mer
d’Serben an deem doten Exercice net ze vill
humiliéieren, well déi spieren, déi emfannen
dat do praktesch als eng Humiliatioun. Si hu
Montenegro verluer duerch de Referendum,
dat ass fir si zimlech indigeste gewiescht. Si
hunn d’Déboirë kannt aus den 90er Joren,
an elo och nach dat hei. Dat gëtt däers
Gudden e bësse vill beieneen. Dat hei ass
paralysant fir Serbien, wat net gutt ass.
Wann ee mengt, si wieren um gudde Wee,
da kënnt erëm iergendeng Neiegkeet - ech
hat bal gesot, iergendeng Dommheet -, déi
all Opbau an all Dynamik riskéiert op
d’Kopp ze geheien.

Ech hoffen, datt mer um Balkan - mat deene
Perspektiven och fir d’Europäesch Unioun -
et fäerdeg bréngen, datt mer mat de Schier-
belen, well där wäert et der ginn, mä datt
mer mat esou mann Schierbele wéi méig-
lech duerch de Bësch kommen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Goe-
rens. Da kënnt als nächste Riedner den ho-
norabelen Här Félix Braz.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Merci,
Här President. Et ass e schwieregen Exer-
cice, an Zäit vun nëmme fënnef Minutten
zwee esou wichteg, komplex Themen unze-
gräifen, mä wann dat esou virgesinn ass, da
soll ee sech eben op dat Wesentlecht kon-
zentréieren.

Den Ausseminister huet gesot, et géife ganz
héich Erwaardungen un Annapolis gestallt
ginn. Deelweis ass dat richteg, deelweis
awer och net. Et huet een éischter mat Mo-
menter d’Gefill, dass op verschiddene Säi-
ten d’Erwaardungen net allze héich ge-
schrauft ginn. Et ass souguer eng Zäitchen
doriwwer diskutéiert ginn, ob een dat Ganzt
iwwerhaapt eng Konferenz sollt nennen, ob
et net eng Zort bessere Meeting eigentlech
och kéint sinn. A vläicht ass dat och keen
Nodeel. Well et huet een oft genuch där Ver-
sammlunge gehat op dëser Fro, wou ganz
héich Erwaardungen am Virfeld gestallt gi
sinn. An dat huet net onbedéngt déi Diskus-
siounen erliichtert respektiv d’Resultater do-
vunner verbessert.

Ech fannen, dass et éischter vläicht e posi-
tiivt Zeechen ass, en doucet, optimistescht
Zeechen, dass een eng Hoffnung vläicht
kann hunn, dass eben net ze vill héich Er-
waardungen am Virfeld gestallt ginn, dass
net ze vill Saache schonn an der Öffentlech-
keet zirkuléieren, déi déi eng an déi aner vu
sech géigesäiteg erwaarden, an dat ass wéi
gesot fir eis en Zeeche vun doucem Opti-
mismus.

Den Här Ausseminister huet déi Froen um
Fong genannt, ëm déi et geet. Bei der Fro
vu Jerusalem, vun der Haaptstadtrennung
gëtt et zënter 2000 de Clinton-Virschlag,
deen eigentlech seet: Kommt, mir trennen
do, wou d’Leit wunnen - „population and the
ground“. Dat ass nach ëmmer wahrschein-
lech dee richtege Kritär an deen eenzeg
méiglechen, fir virunzekommen. D’Grenze
vun 1967, de Retour vun de Réfugiéen,
d’Fro vum Waasser, d’Fro vun der Gaza-

Sträif an d’Fro vum Stopp, deelweis vum Of-
bau vun de Kolonië sinn natierlech déi wich-
teg Froen um Fong.

Et huet een awer d’Gefill, dass hei vill wäert
iwwert d’Form diskutéiert ginn, well sech
d’Leit och net am Moment schéngen eens
ze sinn, wou mer an der Prozedur iwwer-
haapt stinn. Déi eng, d’Palästinenser,
schéngen och do nach ëmmer eng Prefe-
renz ze hu fir de Clinton-Plang, deen eigent-
lech de finale Status am Viraus gekläert
huet an dann d’Froe géif hannendrunhän-
ken, während d’Israelien éischter sech un
déi vum Bush initiéiert Roadmap halen, déi
seet: Kommt, mir klären de finale Status zum
Schluss vun deem Wee. Woubäi een och
muss soen, dass déi Roadmap net vu jidd-
ferengem d’selwecht ëmgesat ginn ass an
dass och déi eng Säit sech méi séier aus
der Roadmap verabschit huet, wéi déi aner
Säit.

Dat schéngt eng Fro ze sinn, wann déi scho
géif zu Annapolis gekläert ginn, quant à la
forme, wéi déi nächst Méint diskutéiert gëtt,
da wier et eigentlech schonn e Fortschrëtt.
Quant au fond, dat ass vläicht eng iwwer-
driwwen Hoffnung.

Kloer ass och, dass et fir zwee Politiker do
ëm ganz villes geet, fir den Här Olmert an
och fir den Här Abbas. Wann den Här
Olmert op der Friddensfro net richteg wei-
derkënnt, riskéiert hie relativ séier, als Pre-
mier kënnen ofzedanken. A wat den Här Ab-
bas betrëfft, sou huet deen och all Intérêt,
op der Friddensfro virunzekommen. Wann
net, ass och hien dozou condamnéiert,
nees mat der Hamas eens ze ginn, wat net
déi Perspektiv ass, déi se onbedéngt privi-
legéieren. Et gëtt also eng Zweckallianz op
enger wesentlecher Fro, déi déi zwee Politi-
ker do misst kënne bannen.

Schued fannen ech just, dass eisen Ausse-
minister eis näischt gesot huet zum Stéch-
wuert Iran. Dës Fro ze diskutéieren, ouni op
d’Fro vun den Atomwaffe vum Iran anze-
goen, ass bal den Nerv vun dësem Krich ze
éludéieren. Wann ee weess, dass se net
nëmme Syrien ënnerstëtzen, mä eben och
d’Hisbollah an d’Hamas, da mengen ech,
kommt Der net laanscht déi Fro do.

A gradesou kuerzer Zäit zum Kosovo, fir do
nëmmen ze soen, dass ee sech eigentlech
elo scho muss op dat virbereeden, wat nom
10. Dezember kënnt. Nom 10. Dezember
kënnt d’Onofhängegkeetserklärung, an ier-
gendwou ass et och gutt, wann déi Fro vum
Status gekläert gëtt. Et huet kee Wäert nach
laang ze probéieren, se ze klären. Iergend-
wann eng Kéier muss ee sech d’Fro stellen,
ob et net besser ass, d’Fro gëtt gekläert an
et lieft ee mat deenen Nodeeler, nämlech
mat den Nodeeler, déi duerch d’Klärung
entstane sinn, an net mat den Nodeeler, déi
duerch d’Netkläre vum Status entstane sinn.

Mir sollen eis also als Europäesch Unioun
ganz kloer drop virbereeden, dass et den
11. Dezember eng Onofhängegkeetserklä-
rung gëtt duerch den neie Premier, woubäi
een och do muss soen, dass et vläicht och
keen Nodeel ass, dass deen elo Premier
gëtt. Well et kann ee sech duerchaus d’Fro
stellen: Wat wier d’Situatioun an deem Land,
wann den Här Thaçi an der Oppositioun, fräi
vun all Zwäng, vun der Verantwortung, nom
10. Dezember kéint agéieren? An deem
Sënn ass dat Wahlresultat vläicht och fir
eppes gutt.

Ech sinn iwwregens mam Här Goerens
ganz d’accord, dee seet, dass grad d’Lët-
zebuerger musse virsiichteg sinn. Mir hunn
nach an Erënnerung, deemools wou Kroa-
tien seng Onofhängegkeet deklaréiert huet,
dass den deemolegen Ausseminister an en-
ger ganz wéineg inspiréierter Deklaratioun
als Lëtzebuerger Ausseminister deklaréiert
huet, mir wäre géint d’Kleinstaterei - fir säin
Ausdrock vun deemools ze gebrauchen.
Ech denken, dass mer eis do als Lëtzebuer-
ger solle mat 15 Joer Retard e bëssen
anescht uleeën op där doter Fro an effektiv
mat vill Bewosstsi fir eis eege Situatioun do
sollen optrieden.

Op jidde Fall ass eppes kloer: Wann et keen
Accord gëtt, da steiere mer méiglecherweis
méi op e Konflikt duer mat Russland, wéi op
e Konflikt mat Belgrad. Et gëtt vill vu Bel-
grad geschwat. Eigentlech misste mer do
ëmmer d’Wuert „Russland“ an de Mond
huelen. Dat ass dat, wat am Hannergrond
steet: e potenzielle Konflikt mat Russland.

Et steet och en dramateschen Échec um
Spill, wann et keng Eenegung gëtt, nämlech
deen, dass ganz kloer nom 10. Dezember
am Kosovo d’Serbe wäerten d’Land ver-
loossen. Krich ass natierlech dann net aus-
geschloss, mä egal wéi schéngt et kloer,
dass d’Leit d’Land wäerte verloossen. Dann
hätte mer eng méiglecherweis onbewaffnet
ethnesch Säuberung. Dat wär dramatesch
genuch. Wann dat kéint verhënnert ginn,
hätte mer schonn eppes erreecht.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Braz. De
leschte Riedner ass den honorabelen Här
Henckes.

❱❱❱ M. Jacques-Yves Henckes (ADR).-
Här President, an dräi Minutte wäerte mer
versichen da ganz kuerz hei Stellung ze
huelen.

(Interruption)

Mä do gesäit ee just nuren, wéi mer eis hei
an d’Hoer kréie bei esou wichtegen The-
men.

(Coups de cloche de la Présidence)

Ech muss mech kuerzfaassen.

Wat de Palästina-Konflikt ugeet, Här Minis-
ter, do schéngt et mer ganz kloer ze sinn,
datt eng vun deene wichtege Conditions de
succès ass, datt op béide Säiten och de
Wëlle besteet, fir zu engem gudden Enn ze
kommen. All dat anert ass drëm Gerieds.
Wann ee vun där Säit oder ee Member an
där Delegatioun net wëllt zu engem gudde
Resultat kommen, da gëtt et keent.

An deen zweete Prinzip, dee mer wichteg
schéngt, dat ass d’Perspektiv vun engem
onofhängege palästinensesche Stat. Wann
dee Prinzip unerkannt gëtt an offiziell dekla-
réiert gëtt, dann ass munches schonn erlee-
degt. Mä dat ass vun hei aus vläicht ganz
liicht gesot. A private Gespréicher mat
deem engen oder deem anere politesche
Représentant vun Israel oder vun de Paläs-
tinenser kritt een dann och emol dee Wëllen
eraus. Mä fir et dozou ze féieren, datt et zu
enger Äusserung kënnt no baussen, déi e
kloeren Engagement huet, do hoffen ech,
datt mer an den nächste Wochen a Méint
mat engem positive Resultat kënne rech-
nen.

Vun Europa erwaarden ech mer just eng
Saach, an dat ass, datt et bereet ass, dee
Mouvement finanziell an och bien entendu
politesch an ekonomesch ze begleeden.
Well dat ass jo och eng vun de Perspek-
tiven, déi d’palästinensesch Populatioun
huet.

D’Problematik vum Kosovo kann ee schonn
am Klengen hei gesinn, net wäit vun eis, an
der Belsch. Et gesäit een do, wéi Wallounen
a Flamänner Schwieregkeeten hunn, fir ën-
nerenaner eens ze ginn. Da kann ee sech
d’Fro ganz gutt illustréieren, wéi et am Ko-
sovo ass zwëschent Serben an Albaner.

Och do mengen ech awer, datt déi eu-
ropäesch Attitüd an dëser Affär net ganz
kloer ass. Ech mengen, prinzipiell misst
festgeluecht ginn, ob een Autonomiebewe-
gungen, Autonomie-Territoiren, Separa-
tioune vu Länner als Prinzip akzeptéiert
oder net. Well d’Fro stellt sech och bei de
Basken, bei de Korsen, bei de Katalanen. Si
stellt sech a Georgien, bei Transnistrien an
esou weider.

An zeg Fäll ginn aner Attitüden ageholl. An
et ass do, wou ech mer erwaarden oder
wou ech hoffen, datt d’Europäesch Unioun
sech eng Kéier misst eng Iddi, eng Politik
ginn, wou se entweder deen een oder deen
anere Prinzip unhëlt, an net all Kéiers à la
tête du client versicht dann iergendwéi
Spillercher ze maachen. Dat ass dat, wat,
mengen ech, och de Partner Russland sech
wënscht. Et ass do, wou Europa bis elo ab-
solut keng Attitüd huet, a wat ech vu men-
ger Säit aus wollt bedaueren.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här
Henckes. Den Här Ausseminister schwätzt
nach eng Kéier ganz kuerz.

❱❱❱ M. Jean Asselborn, Vice-Premier
Ministre, Ministre des Affaires étrangères et
de l’Immigration.- Jo, Här President, wann
Der esou indulgent wëllt sinn, fir mer nach
eng Minutt ze ginn, just fir op zwou Saachen
ze äntwerten.

Dat eent, dat ass, wat gesot ginn ass vun
Iech, Här Mosar, wou Der mat Recht vläicht
ëmschriwwe sot: Europa muss dat an
d’Hand huelen am Kosovo. Mä mir mussen
do am Sproochgebrauch awer oppassen.
Europa kann dat net an d’Hand huelen, well
mir sinn am Kader vun 1244, wat eng Reso-
lutioun ass vun der UNO, an do ass kom-
plett virgeschriwwen, wat fir Mechanismen
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dass musse gräifen. Europa ass net eleng
als Europäesch Unioun. Dee Spiller, dee
Player, dee kann de Problem vum Kosovo
léisen, dat ass d’UNO.

Dat Zweet, wat ech wollt soen: Den Här
Goerens an och Dir, Här Mosar, hutt d’Ser-
ben ugeschwat; Europa am Verhältnis zu de
Serben. Dir wësst, dass mer eng Konditioun
gesat hunn, d’nämlecht wéi bei Kroatien,
dass d’Zesummenaarbecht mam ICTY -
also dat heescht, an normaler Sprooch,
d’Internationaalt Tribunal vu La Haye - muss
100%eg sinn. Dat ass awer net 100%eg,
wann Der déi zwee Nimm - déi hutt Der
schonn héieren - Karadžić a Mladić kuckt.

D’Carla Del Ponte ass déi Persoun, déi op
jidde Fall mäi perséinlecht Vertrauen huet,
dass se dat ka jugéieren. Et geet vill, vill
besser. Et ass en Aktiounsplang opgestallt
ginn. Dat stëmmt. Et ass jo och elo den ASA
paraphéiert ginn, deen Associatiouns- a
Stabilisatiounsaccord mat de Serben. Dat
heescht, mir offréieren de Serben déi éischt
Stuf, fir eng Kéier kënnen de Wee op Bréis-
sel ze packen. Dat ass déi Offer, déi mer de
Serbe maachen.

Dann déi drëtt Saach, Här President, Lëtze-
buerg. Dir hutt komplett Recht mat deem,
wat Der gesot hutt, Här Goerens, dass mer
musse ganz gutt oppassen, wou a wéini
dass mer eis do situéieren. An ech mengen,
den Här Fayot huet et och ugedeit. Mir
musse bei deene sinn, déi awer ganz kloer
mussen och kënnen däitlech maachen an et
soen, dass et net eng Groussmuecht ass,
egal wat fir eng, déi kann den Europäer dik-
téieren, wat mam Kosovo geschitt. Keng
vun deenen zwou! Dat ass eng Affär, déi mir
effektiv als Europäer ze tranchéieren hunn;
op jidde Fall ze hëllefen, dass se richteg
tranchéiert gëtt.

Déi zweet Saach ass: Nom 10. Dezember si
mer als Lëtzebuerger Regierung op der Säit
vun deenen, déi eng koordinéiert Positioun
sichen. Dat heescht, déi eng Positioun si-
chen, déi ka gedroe ginn. Ech hätt am léifs-
ten, wann dat eng Positioun wier, wou och
nach e Lien mat der UNO do wier, mam Se-
crétaire général vun der UNO. Ech weess,
dass dat immens schwéier ass. Mä wa mer
et scho géife fäerdeg bréngen, dass an dë-
sem Joer keng unilateral Onofhängegkeets-
erklärung géif gemaach ginn, an dass mer
dann am Januar, Februar géife kucken, wou
mer géifen hikommen, wär et scho gutt.

Och déi Wahlen am Kosovo, wou jo eng
Koalitioun muss gemaach ginn tëschent
deenen zwou Haaptparteien, sinn hei wich-
teg. An och d’Ëmdenken, wat awer menger
Meenung no a Serbien muss kommen, dass
d’Zukunft vu Serbien net an der Vergaan-
genheet an och net am Kosovo läit, mä dass
et am Avenir - esou seet ee jo -, an der Zu-
kunft läit. Dat ass dee Punkt, dee mer och
deene Leit musse kloermaachen.

Ech soen Iech Merci, Här President, fir Är In-
dulgence, fir mer nach eng Minutt ze ginn.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister,
fir Är Explikatiounen. Domat ass dëse Punkt
och ofgeschloss.

Mir kommen dann zum nächste Punkt vun
eisem Ordre du jour. Dat ass d’Heure d’ac-
tualité, déi vum liberale Grupp ugefrot ginn
ass, betreffend d’UNO-Klimakonferenz, déi
vum 3. bis de 14. Dezember zu Bali
stattfënnt. Den Här Goerens als Vertrieder
vun der DP-Fraktioun huet zéng Minutten,
an deenen anere Fraktioune sti fënnef Mi-
nutten zur Verfügung. Här Goerens, Dir hutt
d’Wuert.

6. Heure d’actualité deman-
dée par le groupe DP en vue
de la Conférence des Nations
Unies sur les changements
climatiques qui se tiendra du
3 au 14 décembre 2007 à Bali

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Merci,
Här President. Ech si frou Iech kënne mat-
zedeelen, datt den Här Lux optimistesch
ass. Dat geet jiddefalls aus engem Commu-
niqué ervir vum Ministère. Ech hoffen och,
datt säin Optimismus begrënnt bleift. Et ass

eng Wett op d’Zukunft. Effektiv an deem do-
ten Domän, wann een eppes wëllt bewe-
gen, däerf een net emol direkt ee Scénario
de fatalité etabléieren. Mä et gëtt net ein-
fach.

Dir hutt et gesot, Här President, ugangs De-
zember ass eng Konferenz zu Bali, déi et a
sech huet. Et geet am Fong drëm, fir d’Pe-
riod Post-Kyoto ze definéieren, fir ze kucke
wie wat muss maachen, fir datt de Klima-
wandel kann iergendwéi ofgebremst ginn,
fir datt d’Temperatur ronderëm de Globus
net ëm méi wéi zwee Grad am Duerch-
schnëtt klëmmt. Dat gëtt net einfach.

Duerfir gëtt versicht, fir d’Teneur un CO2 an
der Loft op 450ppm ze begrenzen. Wann
dat eis net wäert a kierzester Zäit geléngen,
dann ass déi Wett do net méi ze gewannen.
Iwwregens, d’Agence internationale de
l’énergie gleeft net méi drun. Déi schwätzt
scho vun enger Erhéijung vun dräi Grad, déi
net méi ze évitéiere wier. Ech hoffen, datt se
sech ieren. Wann ee gesäit wat mer elo
scho vu Konsequenzen hunn, wëssend,
datt mer elo 0,7 Grad am Duerchschnëtt iw-
wert der Temperatur vun der Period préin-
dustrielle leien.

(M. Laurent Mosar prend la Présidence)

Dat wat ech elo soe fir de Rescht vu men-
gem Discours, Här President, dat ass
nëmme just op der Toile de fond ze gesi vun
Efforten, déi mir souwisou de toute façon
musse maache fir de Klimaschutz. A wa
mer et net fir de Klimaschutz maachen, da
musse mer et maachen aus der Asiicht
eraus, datt mer et mat begrenzten Energie-
virkommen ze dinn hunn, déi och nach an
den nächste Generatioune gebraucht ginn.

Mir kënnen net de Globus a kierzester Zäit
polluéieren, deem Nächste keng Energie
méi loossen, mä en nach just d’Nofolge-
käschten droe loossen. Dat ass emol dat Al-
leréischt. Also, egal wat mer soen an och
wat mer iwwert déi aner soen, mir stinn an
der Verantwortung a mir hunn och do eis
Verantwortung ze iwwerhuelen.

Dat Zweet, dat ass, datt wat geschéie muss,
dat muss am Fong kuerzfristeg erlooss ginn,
net an 20 Joer, net an 30 Joer, net a 15 an
net an zéng Joer, mä direkt! An do ginn et
eng Partie Moossnamen, déi kengem
schrecklech géife wéi doen, ënnert dem
Motto „Dat Éischt wat ee spuert ass dat wat
net muttwëlleg émettéiert gëtt“. An dat wat
net muttwëlleg émettéiert gëtt, huet et a
sech.

Wann een zum Beispill de Professer Stieglitz
liest, dat, wat hien iwwert d’Verännerung
vun der Landnotzung seet a schreift, be-
déngt, datt mer all Joer 20% CO2-Emis-
sioune kréien eleng duerch d’Ännerung vun
der Landnotzung. Dat ass haaptsächlech
duerch Bëscher, déi rodéiert ginn. Wann
een emol domadder géif ophalen, dann hätt
ee schonn een Deel vun den Emissioune
gespuert, déi eis an nächster Zäit ganz vill
wéi dinn. Et huet also kee Wäert fir nëmme
just vu Reforestatiounsmoossnamen ze
schwätzen, wann een d’Déforestatioun net
gebremst kritt.

Dat Véiert, wat ech soe wëll, ass: Et soll ee
sech och net op kuerzfristeg a sougenannt
mirakulös Moossnamen eppes abilden. Ech
wëll heimat och bewosst d’Énergie nu-
cléaire an d’Gespréich bréngen. Doriwwer
gëtt villes gesot. Et ginn zwou Denkschou-
len. Déi eng soen: Opgrond vum Rio-Som-
met „Terre“ ass d’Énergie nucléaire net no-
halteg, aus deene Grënn, déi mer kennen.
Déi aner seet: Ma et ass déi eenzeg Ma-
néier oder eng vun de wéinege Manéieren,
fir den CO2-Ausstouss ze limitéieren.

Wann een elo kuckt wat d’Analys war vun de
leschte GIEC-Rapporten, doraus geet kloer
ervir, datt schnell gehandelt gi muss, kuerz-
fristeg Moossname geholl gi musse fir den
CO2-Ausstouss ze limitéieren. A wann een
elo d’Décisioun géif huelen 2007, fir an
d’Atomenergie eranzeklammen - dat soen
ech un d’Adress vun all deene Länner, déi
dat maachen -, dee Prozess, bis een do déi
éischt Resultater huet, dauert esou laang,
datt dann déi kuerz Zäit, an där muss ge-
handelt ginn, scho verstrach ass.

Nächste Punkt: Mir mussen also d’Proble-
mer de façon très lucide abordéieren, an
dat och wat d’Entwécklungslänner ube-
laangt. An hei hu mer et mat engem Pro-
blem ze dinn, deen et wierklech a sech
huet. Et gëtt menges Wëssens kee Land op
der ganzer Welt, wat sech entwéckelt huet a
wat no méi engem héije Liewensstandard
gestrieft huet - vläicht mat Ausnahm vun
Neiseeland, dat sech eng Industrialisa-
tiounsphas erspuere konnt.

Wann dat esou ass an dat och net widder-
luecht gi kann, dann ass et jo och net egal
wéi déi Länner, déi elo nach zu de Pays les
moins avancés oder zu de Pays en déve-
loppement gehéieren, sech organiséieren,
fir domadder fäerdeg ze ginn. Ech menge

wierklech, datt se eleng op sech gestallt dat
net packen. Och wann all Acteure mat
upake gëtt et extrem schwéier net nëmmen
déi institutionell, wéi de Fonds Monétaire In-
ternational an d’Banque mondiale, mä och
hir bilateral Partner, den ONGs-Beräich,
d’Privatacteuren, de Secteur privé an esou
weider. Do kënnt eng grouss Verantwortung
op se duer. Ech soen dat do einfach, fir och
d’Noutwendegkeet vun engem Paradigme-
wiessel an dësem Zesummenhang ze ën-
nersträichen.

Nächste Punkt, an do musse mer eis och
driwwer ënnerhalen an do wäert sech och
mussen zu Bali driwwer ënnerhal ginn, dat
ass d’Fragmentatioun vun der Gouvernance
nationale et, a fortiori, globale; hunn ech
mer hei notéiert als Stéchwuert. Wat wëll
ech domadder soen?

Mä um nationale Plang huet jiddferee säi
Politikberäich. De Minister vum Environne-
ment huet eng Mission de coordination mat
all deenen aneren Departementer, deenen
hir Aktioun en Impakt huet op den Dévelop-
pement durable. An et wier sënnvoll a gutt,
wann de Minister net nëmmen d’Méiglech-
keet hätt fir mat deenen aneren ze schwät-
zen, mä wann hien och kéint horizontal
Kompetenze kréien, wou hien a wesent-
leche Beräicher, déi en direkten Impakt
hunn op den CO2-Beräich, „un pouvoir de
dernier mot“ hätt, esou wéi de Finanzminis-
ter „un pouvoir de dernier mot“ huet an en-
ger ganzer Partie wichtege Froen, am Re-
gelfall déi, déi mat dem Budget ze dinn
hunn.

Sechste Punkt: Mir kommen och wahr-
scheinlech net laanscht global Strategien.
Mir gesinn och hei wéi noutwendeg et ass,
datt d’Europäesch Unioun eng Virreiderroll
iwwerholl huet. Ech hoffen och, datt déi Wett
vun 20-20-20 ka gehale ginn. Ech hoffen
och, datt nei Strategien en matière techno-
logique kënnen ugeschwat ginn.

Denke mer do zum Beispill un déi vill Iddien,
déi ëmmer erëm ervirbruecht ginn. Eng vun
de leschte stoung de leschte Sonndeg am
„Monde“, iwwerschriwwen: «Le Sahara, gé-
nérateur d’électricité». Eng Technologie, déi
anscheinend absolut maîtrisable ass à ce
stade, wou et drëm geet fir e klengen Deel
vun der Sahara, déi jo bekanntlech méi op
d’Sonn ausgeriicht ass wéi iergendeng
aner, a wou d’Sonnenastrahlung praktesch
onënnerbrach vu Sonnenopgang bis Son-
nenënnergang kann hiert Onwiesen drei-
wen, hat ech bal gesot, do ass et méiglech,
datt ee mat Miroirs réflecteurs e Waasser-
behälter wiermt, erhëtzt, deen da kann Elec-
tricitéit generéieren.

Elo ginn eng Partie Etüden doriwwer ge-
maach. Et sinn der och scho bekannt. Dat,
wat mer do brauchen, ass éischtens un pari
sur l’avenir, zweetens eng Strategie, déi ge-
nuch Acteure fënnt fir matzemaachen, drët-
tens dat néidegt Kapital a véiertens och déi
néideg Relatiounen tëschent deene Länner,
deenen deen Territoire do gehéiert, an ane-
ren, déi als Stroumabnehmer fungéiere kën-
nen.

Wann et sech ëm Produktiounseenheeten
handelt an der Gréisst vu 5.000 Megawatt,
wat awer nach überschaubar ass, dann
hätte mer et mat engem Präis ze di pro Kilo-
watt Produktiounspräis vun 0,08 bis 0,12
Euro pro Kilowatt d’Stonn. A wann et Pro-
duktiounseenheete wiere vun 100 Gigawatt,
dann hätte mer et mat Produktiounskäsch-
ten, mat engem Gestehungspräis ze di pro
Kilowatt d’Stonn vu 4 bis 6 Cents. Domat
kéime mer an de Beräich vun der Kompetiti-
vitéit mat aneren Energien.

Ech mengen et wier der Méi wäert, fir sech
dat doten ze iwwerleeën. Et ass eng Ener-
giequell, déi total erneierbar ass an déi voll
an dat geet, wat och d’Europäesch Unioun
fördere wëllt.

Mir brauchen awer och en neien „burden
sharing“, fir déi Wett op d’Zukunft ze pac-
ken, ee ronderëm d’Welt, wou sämtlech
Länner soe musse wat si kënnen u
Léisungsusätz mat sech bréngen; an ech
soen dat och un d’Adress vun der Lëtze-
buerger Regierung, déi sech och Gedanke
maache muss. Ech ginn dovun aus, datt
Diskussiounen elo amgaange sinn, wéi den
„burden sharing“ innerhalb vun der Europä-
escher Unioun ass.

Mir wëssen, datt et extrem schwéier ass fir
déi Engagementer vu Kyoto mat de Lëtze-
buerger Spezifissitéiten ze halen. Mir wës-
sen awer och, datt wa mer elo nach eng
Kéier en décken Effort maachen, datt dat
muss op Lëtzebuerg déclinéiert ginn, an
ech wollt de Minister froe wéi hien dat
gesäit.

Zum Schluss wollt ech nach soen, Här Pre-
sident, datt et eng Partie Zeenarie ginn, déi
wahrscheinlech hir Schockwierkung net
wäerte verfeelen. Dat ass am Virfeld. An ech
hoffen, datt dat Zeenarie sinn, déi d’ganz in-

ternational Communautéit oprëselen. Wann
d’AIE, d’Agence Internationale de l’Énergie,
Recht hätt an et géif een den Zeenario ein-
fach elo weiderlafe loosse wéi wann näischt
geschitt wier, dann hätte mer et am Joer
2030 net mat enger Reduktioun vum CO2-
Ausstouss ze dinn, mä mat enger Augmen-
tatioun vu 57%, dat bei enger Moyenne vun
1,8% pro Joer. Den Total multiplicatif bis do-
hinner géif da 57% erginn.

Wann näischt geschitt, dann huet China en
Emissiounsvolume vun 11,4 Milliarden Ton-
nen CO2 am Joer 2030. Haut leie se bei 5,1
Milliarden Tonnen.

Ech wollt nëmme just déi zwee Chiffere jux-
taposéieren, fir ze weisen, datt mer en Inté-
rêt drun hu fir an enger globaler Strategie
och mat aneren nei Technologien ze trans-
feréieren an ze versichen duerch hir Gréisst
an de Benefiss vun der Économie d’échelle
ze kommen.

Mir waren ni nach an esou enger Schick-
salsgemeinschaft wéi grad bei dësem Défi,
woubäi ech deenen, déi d’Intérêtë vun eisen
nächste Generatiounen do vertrieden, eng
glécklech Hand zu Bali wënschen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Goerens Merci an als éischte Riedner ass
den Här Marcel Oberweis agedroen. Här
Oberweis, Dir hutt d’Wuert.

Débat

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, Här
Minister, de staark uwuessende globalen
Energieverbrauch an déi negativ Konse-
quenzen duerch de Klimawandel, dat sinn
déi zwou Säite vun därselwechter Medail,
déi zurzäit an och hei am Mëttelpunkt vun
allen Diskussioune stinn.

D’Schmëlze vum Grönland-Äis a vun den
europäesche Gletscheren, d’Uwuesse vun
de Wüsten, d’Erhéijung vum Weltmier sinn
nëmmen e puer Zeechen, mat deenen
d’Mënschen haut a muer nach méi staark
konfrontéiert ginn.

Leider mussen awer d’Auswierkunge vum
Klimawiessel déi Mënschen zurzäit erlie-
wen, déi am mannsten dozou bäigedroen
hunn!

D’Aussoe vum europäesche Sommet am
Fréijoer, de G8-Gipfel zu Heiligendamm,
d’Weltenergiekonferenz zu Roum, wou ech
d’lescht Woch dobäi war, an de Schlussrap-
port vun der IPCC-Sitzung vu Valencia
schwätzen eng kloer Sprooch. Fir de Klima-
wandel ass de Mënsch zum gréissten Deel
responsabel.

Huet net déi international Energieagence
drop higewisen, dass den Energiever-
brauch ëm 50% bis 2030 wäert uwuessen?
An eleng d’CO2-Emissioune klamme vun
haut 28 Milliarden op 42 Milliarden Tonnen.
D’Fro ass gestallt: Wéi ginn d’Liewensres-
sourcen, Loft, Waasser a Buedem mat där
Belaschtung eens?

D’Konzentratiounen an der Atmosphär vum
CO2 an dem Methan sinn haut esou héich
wéi an de leschte 650.000 Joer virdrun net.
Duerch d’Verbrenne vun de fossilen Ener-
gien hu sech déi Emissioune vun 1970 bis
2004 ëm 80% erhéicht. Wa mir eisen Ener-
gieverbrauch net reduzéiere wëllen, da
muss d’Europäesch Unioun domat rechnen,
dass hir Ofhängegkeet vun Energie aus
dem Ausland vun haut 50 op 70% bis 2030
klëmmt. Beim Äerduelech an Äerdgas, dee
mir hei verfeieren a verfueren, ëm bal 90%.

Eis Wirtschaft hänkt also deemno un engem
ganz seidene Fuedem a jiddfereen dierft
deen eventuell kappen, deen eis net gutt
gesënnt ass.

A wann dann d’Ausso, déi d’lescht Woch
ronderëmgegeeschtert ass, dass Brasilien
e Mammutlager fonnt hätt un Äerduelech
vun 8 Milliarde Barrel, dat ass eng Drëps op
e waarme Steen. Mat deem Verbrauch vun
haut sinn dat genee dräi Méint, dann hu mer
dat Dëppen eidel gepompelt. Genee dräi
Méint. Et ass dach erstaunlech, dass
gëschter Brasilien gemellt huet, dass se een
Unterseeboot dohinner gesat hunn, fir dee
Schatz ze protégéieren. Dat beweist eis, de
Kampf ëm déi lescht Ressourcë fänkt elo un
a mir sinn Zäitzeien dovunner.

Wat musse mer also deemno maachen? All
eis Wirtschaftsacteure musse fir d’éischt op
déi erhéicht Energieeffizienz setzen: d’Betri-
ber, d’Ménagen, d’Gebaier a speziell de
Verkéier. D’Wärmeschutzveruerdnung an
déi zwee nei Reglementer fir d’Notzung vun
den erneierbaren Energië mussen eis dee
Wee opzeechnen a musse mat Nodrock do-
hinner schaffen.

An da musse mer ophéiere mat deem sou-
genannten NIMBY-Syndrom, dat heescht,
net bei mir.110000 www.chd. lu
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Déi wichteg Phas, déi elo ufänkt, ass déi
vum Protokoll vu Kyoto, an dat vum 1. Ja-
nuar 2008 un, an déi dauert fënnef Joer. Dat
sinn déi Joren, wou mir beweise mussen,
dass mir et eescht menge mat dem Problem
vun der Äerderwiermung. D’Wëssenschaft-
ler an d’Energieexperten hu geschwat. Et
ass elo un de Politiker, sief dat zu Bali, sief
et an enger anerer Konferenz, déi néideg
Schrëtt anzeleeden, well mir hunn et hei mat
globalen Erausfuerderungen ze dinn an déi
verlaange global konkret Mesuren.

Huet net déi kenianesch Friddensnobel-
präisträgerin Wangari Maathai gesot, dass
si endlech gären hätt, dass dës Welt sech
emol eng Kéier mat der Kuelestoff-Gerech-
tegkeet auserneesetzt! Dat heescht déi
Länner wéi mir, déi en immens héije Ver-
brauch hunn, musse mat hirem Verbrauch
erofgoen, fir dass anerer och emol dezent
liewe kënnen. Hunn net 2 Milliarde Mënsche
vu 6,4 Milliounen iwwerhaapt keen Zougang
zu Energië wéi mir se hei kennen? Ass dat
ethesch gerecht?

An elo hinzegoen an op alle Plazen Energie-
planzen ze setzen, notamment an den Drëtt-
Welt-Länner, fir do ënner anerem Mais un-
zeplanzen, fir dass mir se bei ons erabrén-
gen hei an da verfeieren, dat ass ethesch
net novollzéibar an dat ass e Skandal! Dat
am Bléck, dass mer 850 Millioune Mën-
schen hunn, déi all Dag hire Bauch net voll
kréien.

❱❱❱ Une voix.- Très bien.

❱❱❱ M. Marcel Oberweis (CSV).- Ech
komme bal zum Schluss.

Op der Klimawiessel-Konferenz zu Bali
muss also Lëtzebuerg seng Stëmm erhie-
wen a mat Vehemenz déi versprache Re-
duktioune bis 2012 ugoen. Zesumme mat
eisen europäesche Memberlänner musse
mir da weider Engagementer agoen.

Ech hunn d’Visioun 2020 ugesprach. Dat
ass deen nächsten Challenge. Mir musse
ganz einfach den Energieverbrauch an
d’Emissiounen erofsetzen, fir dass eis Äerd
d’Temperatur vu maximum 2 Grad Celsius
packt, well alles anescht bedeit de Chaos.
Wa mir et net fäerdeg bréngen, da mussen
ons Kanner d’Konsequenzen nach méi
staark erdroen.

Den UNO-Generalsekretär Ban Ki Moon
huet d’lescht Woch dréngend dervir ge-
warnt, andeems e gesot huet: „Et ass end-
lech un der Zäit, dass mir keng Zäit méi ver-
schwenden!“ Mir brauchen e Paradigme-
wiessel! An ech sinn och ganz frou, dass de
Charel Goerens, en honorabele Kolleeg,
viru mir gesot huet, dass mer och endlech
nei Weeër goe mussen. 

Mir musse mat de Maghreb-Staten, déi
d’Sonn an de Wand hunn, d’Gespréich op-
zesichen. Ech selwer hunn d’Chance, an
engem Grupp am „World Energy Council“
zu London an dem Beräich vun der konti-
nentiwwergräifender erneierbarer Energie-
versuergung matzeschaffen.

D’CSV-Fraktioun ass sech bewosst, dass
mir eng grouss Aufgab hunn. Mir mussen zu
Bali eng konstruktiv Aarbecht leeschten. De
Klimawiessel muss endlech den néidege
Mentalitéitswiessel bewierken.

Zum Schluss ee leschte Saz nach, dës
Kéier vun dem Mahatma Gandhi, deen op
Englesch gesot huet: „Be the change in the
world you want“.

Kommt mir maachen dee Wiessel mat, deen
den Här Gandhi eis proposéiert huet. Mir
mussen et maache fir ons selwer an notam-
ment fir déi Mënschen an den Drëtt-Welt-
Länner, soss huet et guer kee Wäert op Bali
ze goen. Mir mussen do och als klengt Land
ee bescheidene Bäitrag bréngen.

Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Oberweis Merci. Als nächste Riedner ass
den Här Roger Negri agedroen. Här Negri,
Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, Här Minis-
ter, als Virbereedung op d’Klimakonferenz
zu Bali huet leschte Samschdeg, de 17. No-
vember 2007 also, zu Valencia de Weltkli-
marot, oder IPCC genannt, e Weltklimarap-
port virgeluecht, dee vun 1.250 Wëssen-
schaftler an 2.500 Experten aus méi wéi 130
Länner opgestallt ginn ass. Dëse Weltklima-
bericht soll d’Grondlag si fir d’Verhandlun-
gen iwwer en neie Klimaschutzprotokoll,
dee vum 3. bis de 14. Dezember 2007 op
der indonesescher Insel Bali ausgehandelt
soll ginn an domat de Protokoll vu Kyoto ab
2013 ersetze soll.

Am Protokoll vu Kyoto hate sech d’Industrie-
natioune verflicht d’Gesamtemissioune vum

Kuelendioxid, CO2, ëm 5,2% ënnert den Ni-
veau vun 1990 ze senken. D’USA an aner
opstriewend Wirtschaftsmuecht-Natioune
sinn dem Kyoto-Ofkommes vun 1997 sen-
gerzäit leider net bäigetrueden.

D’Haaptzil vum neie Bali-Klimaschutzproto-
koll muss et dofir sinn d’USA, China an In-
dien mat an d’Klimaboot ze kréien, well ouni
d’Matmaache vun dëse Länner sech net vill
un der Weltklimalag ännere wäert. Dass et
do zu engem Bali-Protokoll kënnt ass enorm
wichteg, och wann dann natierlech dat e
Kompromëss ass mat deene virgenannten
Industriegiganten.

Dofir muss ee Bali och als Start an net als
Enn vun de Gespréicher gesinn, wéi de Jim
Connaughton, als Responsabele fir d’Ëm-
weltpolitik am Wäissen Haus, gesot huet. Fir
dass et zu Bali zu engem Ufankskom-
promëss kënnt, ass d’Roll vun der EU
enorm wichteg, an do ass d’Verhandlungs-
geschéck vun allen europäeschen Acteure
gefuerdert, un hirer Spëtzt den Ëmweltkom-
missär Stavros Dimas.

An deem Sënn huet den Ëmweltkommissär
Stavros Dimas och zum Klimabericht vu Va-
lencia gesot, dass propper Loft an ekono-
mesche Wuesstum problemlos mateneen
ze verbanne sinn, an dass d’CO2-Reduzéie-
rung technesch méiglech an ekonomesch
och ze packen ass.

Mir als LSAP mengen, dass d’Primärzil vu
Bali muss si fir déi grouss Industrienatiou-
nen, déi de Kyoto-Protokoll net ënnerschriw-
wen hunn, un een Dësch ze kréien an an
Zukunft och drun ze behalen. Laangfristeg
muss dann natierlech versicht gi sech op
fest Grenzwäerter festzeleeën.

Dass een effikasse Klimaschutz-Protokoll zu
Bali batter noutwendeg ass, weist den
UNO-Klimabericht vu Valencia an aller Däit-
lechkeet, déi den UN-Generalsekretär Ban
Ki Moon mat folgende Wierder beschriwwen
huet: „Déi schlëmmsten Zeenarie sinn esou
angschterreegend wéi e Science-Fiction-
Film, mat deem Ënnerscheed, dass se fir
d’Mënsche real sinn.“

De Klimabericht vu Valencia seet am Ufank
vu senger Zesummefaassung vun 23 Säi-
ten: „D’Erwäermung vum Klimasystem ass
eendeiteg.“ Fir och deene leschten Zweifler
kloerzemaachen, dass d’global Erwäer-
mung net weider méi a Fro gestallt ka ginn.

Aus dem Valencia-Dokument geet kloer er-
vir, dass säit 1970 dee vum Mënsch produ-
zéierten Ausstouss vun CO2 ëm 70% zou-
geholl huet, d’weltwäit Duerchschnëttstem-
peratur an dësem Jorhonnert tëschent 1,1 a
6,4 Grad Celsius zouhuele wäert an d’Mie-
resspigelen aller Viraussiicht no tëschent 18
an 59 Zentimeter steige wäerten.

Dëst alles huet zur Folleg: extrem Wieder-
bedéngungen, mat Iwwerschwemmungen,
grouss Dréchenten an Hëtzewellen. Dobäi
wäerten déi eeler an déi äermste Matmën-
schen op der Welt am meeschten ënnert
der Klimaerwäermung ze leiden hunn, wéi
zum Beispill an Afrika, wou elo scho grouss
Hongersnout a verschidde Regioune be-
steet. Dofir ass eis Solidaritéit mat deenen
äermste Länner op dëser Welt och an der
Klimafro verlaangt.

Här President, fir dass et net zur Klimaka-
tastroph kënnt, muss den Temperaturustieg
tëschent 2 an 2,4 Grad Celsius par rapport
zum virindustriellen Zäitalter beschränkt
bleiwen. Fir dat Zil ze erreechen, muss de
Gesamtausstouss vun Treibhausgasen ab
dem Joer 2015 op der Welt global erofgoen.
D’Käschte fir de Klimawandel belafe sech
ëm 0,12% vum weltwäite jährleche BIP. Am
deiersten Zeenario, deen de Valencia-Rap-
port opweist, wäerten et bis zum Joer 2030
knapp 3% vum weltwäite BIP sinn.

Generell kritt d’Fro vun der Klimaerwäer-
mung ëmmer méi eng sozial Dimensioun.
Als Fallbeispill nennen ech hei nëmmen déi
ëmmer méi héich Pëtrolspräisser vum Bar-
rel, deen d’Grenz vun den 100 Dollar an Zu-
kunft och wäert sprengen. Dat trëfft virun al-
lem déi manner bemëttelt Leit an eiser Ge-
sellschaft am stäerksten.

Et gëtt also méi bëlleg, wann d’ganz Welt
sech direkt drusetzt, den CO2 ze reduzéie-
ren, wéi wa mer nach laang waarden. A wa
mer nach laang waarden, dann ass et ze
spéit. Da kippt eisen Ökosystem, an dozou
hu mir vis-à-vis vun eise Kanner a Kands-
kanner kee Recht.

Här President, als LSAP wënsche mir eisem
Ëmweltminister zu Bali eng glécklech Hand
bei de Verhandlungen zum Post-Kyoto-
Protokoll, fir dass mir als Lëtzebuerger Land
a Member vun der Europäescher Unioun eis
Responsabilitéit am Klimaschutz huelen.
Heibäi solle mir eis Hausaufgaben hei zu
Lëtzebuerg net aus den Ae verléieren a
konsequent un der Reduzéierung vun den
CO2-Emissioune weiderschaffen, wéi eis
Ëmwelt-, Transport- an Energieministere Lu-

cien Lux a Jeannot Krecké dat jo amgaange
sinn ze maachen, mat méi öffentlechem
Transport, mat méi Energieeffizienz...

❱❱❱ M. le Président.- Här Negri, Dir misst
esou lues zum Schluss kommen!

❱❱❱ M. Roger Negri (LSAP).- Ech hunn
nach ee Saz, Här President.

…a mat méi erneierbaren Energien. Dat ass
tipptopp esou! Weider esou!

Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Negri Merci. Als nächste Riedner ass den
Här Camille Gira agedroen. Här Gira, Dir
hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG).-
Merci, Här President. Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, d’Kaarte leien all um
Dësch. D’Tatsaache si bekannt. D’Previ-
sioune vun de Wëssenschaftler si méi wéi
realistesch an d’Konklusioune sinn drama-
tesch. Et ass net 5 vir 12, et ass net 12 Auer,
neen, et ass 5 op 12! De Klimawandel ass
amgaang. De Klimawandel kann net méi
verhënnert ginn, e kann nach just ofge-
bremst ginn.

Kee Politiker, Här President, a keng Politike-
rin ka mir soen, e wär net gewarnt ginn. A
kee Politiker ka mir soen, d’Thema wär em
ze komplex. Op 23 Säiten huet d’IPCC hir
Analysen, Previsiounen an Handlungsemp-
fehlunge résuméiert. Ech mengen, dat misst
jiddferee vun eis, mat sengem ganzen Op-
wand, deen e soss ze bedreiwen huet,
packe fir dat ze liesen a sech dat zu Gemitt
ze féieren.

De Message ass ganz kloer, et ass hei scho
gesot ginn: Et muss gehandelt ginn, an
zwar substanziell an direkt! An deen anere
Message ass awer gradesou kloer: Elo han-
delen, gëtt mëttelfristeg méi bëlleg, wéi wa
mer näischt maachen.

Wann ee sech dat emol eng Kéier a Rou iw-
werleet, da seet ee jo: Mä dat misst jo ei-
gentlech dozou féieren, dass zu Bali ganz
grondleeënd a schnell Décisioune géife ge-
holl ginn. Mä leider wäerte mer gesinn, dass
dat net esou wäert geschéien. Duerfir gëtt
et vill Ursaachen.

Ech mengen, et existéiert awer och eng
ganz prinzipiell. Mir befannen eis hei an en-
gem klassesche sougenannten Allmende-
Dilemma. Ech mengen, Dir wësst alleguer-
ten, dass d’Allmende am Mëttelalter déi
Wiss war, wou d’Leit aus engem Duerf alle-
guerten hiert Véi konnte gratis hiféieren. An
déi Wiss, Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, déi ass an eisem Fall d’Atmosphär,
an dës Atmosphär ass iwwerweet a jidd-
feree misst dréngend e puer Béischte vun
där Weed do erofhuelen. Mä keen hëlt na-
tierlech ee vun de Béischten erof, well e
sech seet: Wann s du eng vun denge Kéi
vun der Wiss erofhëls, da kënnen deenen
aneren hir Kéi alleguerten erëm méi Graass
friessen. Dat ass de grousse Problem, dee
mer hunn.

An deem heite Fall, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, kënnt nach eppes derbäi. Hei huet jo
net jiddferee seng Kéi gradesou laang
schonn op där Wiss. Et si mir, d’Industrie-
natiounen, déi zur Iwwerbelaaschtung vun
der Allmende gefouert hunn. De Moment
sinn awer ze vill Kéi op där Wiss, an elo geet
et dann drëm, wie seng fir d’éischt misst
erofhuelen.

Duerfir gëtt et fir eis zu Bali nëmmen eng
Léisung: D’Industrielänner mussen hir Res-
ponsabilitéit fir d’Schafung vum Klimapro-
blem definitiv an endgülteg agestoen a si
mussen hir Verantwortung iwwerhuelen, fir
als Éischt e puer Béischte vun der Wiss ze
huelen. Ech ginn dat Gefill net lass, dass
dat Ëmmer-erëm-mam-Fanger-op-China-
an-Indien-Weisen näischt anescht ass, wéi
dovun ofzelenken, dass mir déi sinn, déi ei-
gentlech de ganze Problem crééiert hunn.
Et sollt een do vläicht eis selwer drun erën-
neren, dass, wann ee mam Fanger op aner
Leit weist, méi Fangeren op ee selwer weise
wéi op deen, op deen ee wëllt weisen.

A wou steet Lëtzebuerg dann an där ganzer
Problematik?

Ech sinn, Här President, am Géigesaz zum
Här Oberweis der Meenung, dass den Här
Lux éischter soll „profil bas“ maachen an
net ze haart eis Stëmm erhiewen, well éisch-
tens mengen ech si mer awer, wat déi glo-
bal Quantitéit vun CO2-Ausstouss ube-
laangt, relativ Quantité négligeable, an
zweetens si mer net grad e Musterschüler
am Klimaschutz. Well wann dat räichste
Land et net fäerdeg bréngt, seng Reduk-
tiounsziler vun 28% anzehalen, mä éischter
d’Tendenz huet erëm méi héich ze leie wéi
1990, da schwätzt ee léiwer net ze haart an
et verlaangt ee léiwer net ze vill vun anere

Leit. Virun allem soll een anerer keng Lek-
tiounen erdeelen!

Duerfir, mengen ech, hu mer besser, mir ha-
len eis am Fahrwaasser vun der EU, déi en-
gersäits sécherlech och nach net perfekt
dosteet, mä déi, wann een d’Bild insgesamt
kuckt, besonnesch wann een déi 15 nei
Länner derbäihëlt, awer méi ka virweisen,
wéi mir vläicht als eenzelt Land, an op där
anerer Säit och ka virweisen, dass se awer
kloer Engagementer geholl huet.

Duerfir géife mir den Ëmweltminister bie-
den, op jidde Fall alles ze ënnerstëtzen, wat
mat direkte Resultater verbonnen ass. Hie
soll ënnerstëtzen, dass esou séier wéi méig-
lech d’Aviatioun an d’Schëfffahrt mat erage-
holl gëtt. E soll alles ënnerstëtzen, wat den
CO2-Marché méi grouss ka maachen. Do
kann een och vläicht domat rechnen, dass
och Länner, Regiounen, jo och Stied - dat
gesi mer an Amerika - souguer fräiwëlleg
mat den Europäer an en CO2-Marché era-
ginn, obwuel hiert Land de Kyoto-Protokoll
net ënnerschriwwen huet, well se gesinn,
dass se souwisou eng Kéier wäerten dozou
forcéiert ginn a si dat vläicht léiwer vu sech
aus maachen.

Mir bieden den Ëmweltminister, keng zwei-
felhaft an och nach esou bal net disponibel
Technologien ze ënnerstëtzen, wéi zum Bei-
spill d’Technologie vum „Carbon Capture
and Storage“. An deem Kontext géif ech de
Minister och ganz gäre froen, wéi dann
d’Positioun vun der Regierung ass zu där
Äusserung vun der Cegedel viru kuerzem,
déi gesot huet, si wéilt an en 100-Megawatt-
Kuelekraaftwierk investéieren, dat déi do
Technologie géif uwennen.

Mir si méi wéi skeptesch, wat déi Technolo-
gie ubelaangt. Éischt Essaien, déi gefuer gi
sinn, weisen, dass ähnlech Problemer
komme wéi beim Stockéiere vun Atommüll.
Et ass ganz geféierlech, et ass problema-
tesch, dass déi Ënnergrondbiedem net dat
halen, wat se verspriechen, a mer méi Pro-
blemer schafen, wéi mer der léisen.

Schlussendlech biede mer hien och, och wa
mer wëssen, an och als Gréng wëssen,
dass mer an enger Iwwergangszäit net der-
laanscht kommen, eng Rei CDMen ze ka-
fen, op jidde Fall ze hëllefen, dass dat net
als den, wéi soll ech soen, Instrument mi-
racle duergestallt gëtt, fir an Zukunft Proble-
mer ze léisen. Ech hu keng Zäit an den De-
tail ze goen, mä bei engem Seminaire vun
der ASTM ass ganz kloer derbäi eraus-
komm, dass ee ganz nüchtern muss un déi
Instrumenter erugoen an dass dat op jidde
Fall net d’Léisung vun allem ass.

❱❱❱ M. le Président.- Här Gira, Dir misst
och zum Schluss kommen!

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG).- Ech
kommen zum Schluss. Ech hunn nach ee
Saz, Här President. Merci fir Är Flexibilitéit!

Duerfir mengen ech, dass wa mir als Lëtze-
buerg erëm eng Kéier wéilte glafwierdeg
um internationale Klimaparkett matdanzen,
da musse mer virun allem eppes maachen:
all eis Energie opwenden, fir heiheem déi
dréngend noutwendeg strukturell Moossna-
men an d’Wee ze leeden, déi méi wéi iw-
werfälleg sinn.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Gira Merci. Als nächste Riedner ass den
Här Robert Mehlen agedroen. Här Mehlen,
Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Merci,
Här President. Eis Kanner an eis Kandskan-
ner kënnen eis am Fong geholl Leed doen,
wann dat kënnt, wat d’Wëssenschaftler vir-
aussoen, nämlech datt de Klimawandel vill
méi séier kënnt wéi si et virausgesot haten,
datt mer héchstens nach zéng bis 15 Joer
Zäit hu fir dee Paradigmewiessel erbäize-
féieren, dee muss kommen, wa mer den
Temperaturanstieg op maximal zwee Grad
wëlle limitéieren. A wat dat heescht, dat
wësse mer alleguer. Dat ass scho kee Kan-
nerspill.

Nëmmen d’Industrielänner, déi zum aller-
gréissten Deel fir déi aktuell Situatioun ver-
antwortlech sinn, kënnen dat packe wa se
et wëllen. D’technesch Potenzialer, fir déi
Erausfuerderung ze packen, sinn do, mä si
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mussen ugewannt ginn. Si mussen ëmgesat
ginn. Duerfir ass et och richteg, datt d’Poli-
tik muss Parametere setzen an dee Quan-
tesprong an der Energiepolitik förderen an
erbäiféieren.

Duerfir ënnersträiche mir och d’Wichtegkeet
vun där Konferenz zu Bali. Här Minister, Dir
hutt eis gesot wat fir eng gewalteg Roll datt
mir als klengt Land eventuell do spillen. Mir
maachen eis jiddefalls keng allze grouss
Illusiounen, mä et ass awer wichteg, datt
doriwwer geschwat gëtt.

Ech wëll eng Kéier méi hei menger Roserei
driwwer Ausdrock ginn, datt d’Mënschheet
schrecklech Zommen an d’Rüstung inves-
téiert, fir sech géigesäiteg op de Kapp ze
schloen - dat läit ëm déi 150 Milliarden Dol-
lar d’Joer -, an datt mer jorelaang driwwer
lamentéieren, fir an der Energiepolitik virun-
zekommen; wat an engem éischte Schrëtt
natierlech vill Geld kascht, mä eis awer ëm-
gekéiert herno erëm vill méi Geld erabréngt,
datt mer einfach net dovunner lasskommen.
Och Lëtzebuerg huet décidéiert en Airbus
A400M ze kafen, dee mer wahrhafteg net
brauchen. Dir wäert et herno gesi wa mer
en eng Kéier hunn. Wa mer dat Geld direkt
géifen emol an eng nohalteg Energiepolitik
investéieren, dann hätte mer an där Be-
zéiung schonn e Schratt gemaach.

Et besteet och kee Widdersproch der-
tëschent eng aktiv Klimaschutzpolitik ze
maachen am Wirtschaftswuesstem. Bien au
contraire. De „Stern“-Report seet jo, datt
mer héchstens 1% vum PIB mussen dran in-
vestéieren, fir dohin ze kommen, a wa mer
näischt maachen, datt et dann effektiv och
wirtschaftlech - net nëmme klimapolitesch,
mä wirtschaftlech - an d’Katastroph féiert,
well dat 5 bis zu 20% vum globale PIB ka
kaschten.

Duerfir, Här President, muss ee soen,
d’Konferenz vu Bali ass zum Erfolleg ver-
daamt. Onofhängeg dovu muss Lëtzebuerg
de Maximum maachen, deen dran ass. Mir
hu Méiglechkeeten. Mir mussen op dee
Wee do goen. Ech wéilt zum Schluss soen,
den éischte Schratt derzou ass, datt mer
nach wesentlech méi Informatioun a Sensi-
bilisatioun bei der Bevölkerung maachen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Ech soen dem Här
Mehlen Merci. Elo huet d’Regierung
d’Wuert, den Här Ëmweltminister Lucien
Lux.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, léif Kolleeginnen a Kolleegen, d’Fro,
déi ee sech ëmmer erëm stellt, dat ass déi:
Wivill Rapportë brauche mer eigentlech
nach bis mer kapéiert hunn, dass et keng
Excusë méi gëtt? De Rapport vu Valenzia,
deen eng ganz intelligent Synthes - fannen
ech - ass vun deene véier Rapportë vum
GIEC virdrun, seet eis dat, wat mer a sech
och hei an dësem héijen Haus scho säit e
puer Joer ëmmer erëm soen. Trotzdeem ge-
heit mech all Dag e bëssen déi Fro op, dass
de Gruef tëschent de grousse martia-
leschen Appellen an deem, wat déi haart
Realitéiten am politeschen Alldag an der
Ëmsetzung vun där Politik, déi mer brau-
chen, amgaangen ass an eise Breitengra-
den ëmmer méi grouss ze ginn.

Dofir mengen ech ass och - fir domadder
unzefänken - déi Roll, déi mer zu Bali ze
spillen hunn - fir dem Här Gira dat ze soen -,
sécherlech eng appropriéiert bescheiden,
awer present, fir am Rahme vun der En-
ceinte vun der EU dofir ze suergen, dass
mer effektiv eng gewësse Visioun och zu
Bali vertrieden, dass mer virun allem awer
och kloermaachen - wat hei mengen ech vu
jiddferengem gesot ginn ass -, dass mir déi
Lescht sinn, déi deenen anere Lektioune
kënnen erdeelen. Eis Kéi sinn effektiv scho
soulaang op der Weed, dass se scho bal
net méi goe kënnen.

Deementspriechend ass et sécherlech och
un eis als Europäesch Unioun mat deem
Leadership, där Virreiderroll, déi mer eis jo
virgeholl hunn an den Décisioune vum
Conseil européen vum 20. Mäerz vun dë-
sem Joer, och offensiv zu Bali opzetrieden.
Mir hunn am Mäerz gesot: D’Europäesch
Unioun ass bereet 20% bis d’Joer 2020 wei-
der ze reduzéieren am Rahme vun engem
eesäitege Virschlag, dee mer dohinner
leeën, an nach eng Kéier 30% oder awer en

op 30% ze reduzéieren am Rahme vun en-
gem multilateralen Agreement.

Ech mengen och, dass nach ëmmer
d’Chance besteet, den Défi nach ëmmer do
ass, fir konkret ze handelen. Op Lëtzebuer-
gesch ëmgesat, heescht dat, dass mer zéi
mussen un der Ëmsetzung vun deenen
zéng Bausteng wierken, déi mer hei virun
der grousser Vakanz an der Chamber virge-
luecht hunn. Dass dat net ëmmer einfach
ass, huet eis och an deene leschten Deeg
nach d’Aktualitéit gewisen. Mä wann ech
héieren a wat fir engem Mooss d’Fraktiou-
nen hei am Haus hannert deem Défi stinn,
da ginn ech dervun aus, dass mer och am
nächste Joer eng Rei vu Virschléi hei kënne
maachen, déi eis effektiv - Paradigmewies-
sel ass vläicht e grousst Wuert, mä déi eis
awer - zéi a konsequent dozou féieren och
eis inlännesch Emissiounen, virun allem déi,
ze reduzéieren.

Et ass kloer - an de Roger Negri huet dat
gesot -, de Generalsekretär vun der UNO
huet jo, wéi esou vill anerer, eng Rees ge-
maach, déi hien duerch den Amazonas,
d’Antarktis an och an de Chile gefouert
huet. Dono huet och hie vläicht déi lescht
Goutte gehat, déi hie gebraucht huet, fir ze
verstoen, dass de Klimawandel à l’œil nu
amgaangen ass ze geschéien.

An deenen nächste Wochen, wann och eis
Bierger sech a Bewegung setze fir Ski fue-
ren ze goen, sollte se vläicht drun denken,
dass wa se gehäit sinn, dass se kee Schnéi
hunn, dass se net nëmme sollen trivial un
dat denken, wat dat fir hire Passe-temps an
der Vakanz bedeit, mä drun denke wat dat
bedeit fir dat, wat planetär amgaangen ass
ze geschéien an un déi Konsequenzen, déi
domadder verbonne sinn.

Wann dat heescht kee Ski fueren, ass dat,
mengen ech, net besonnesch schlëmm, mä
wann dat ënnert dem Himalaya oder ënnert
dem Kilimanjaro fir Millioune Leit heescht
definitiv kee Waasser méi ze hunn an
d’Waasserversuergung, déi scho fir vill Leit
net méi assuréiert ass, definitiv ze verléie-
ren, dann ass de Klimawandel deement-
spriechend méi eng dramatesch Folleg.

Wat iwwregens - an de Charles Goerens
huet dat gesot - derzou féiert, dass sech
méi wéi jee déi eenzel Politiken och am-
gaange sinn ze treffen. Tëschent der Politik
Klimawandel, der Politik vun der Entwéck-
lungszesummenaarbecht, der Politik vu
Ressourcen, der Politik vun der Gouver-
nance mondiale, déi ze maachen ass.

All dat féiert ëmmer méi derzou, dass
vläicht eng Kéier déi Grouss a Mächteg vun
dëser Welt sech sollten zesummesetzen an
drun denken, dass niewent dem gréissten
Echec, deen d’Mënschheet erlieft, nämlech
dass se et net fäerdeg bréngt d’Aarmut de-
finitiv auszeradéieren, de Problem vum Kli-
mawandel een ass, dee sécherlech mat vill
Moyenen, esou wéi et zum Schluss hei ge-
sot ginn ass, och mat deene Moyenen, déi
mer eis all Dag erlaben, fir a militäresch
Oprüstung an an aneres ze stiechen, fir dee
Beräich ze huelen ass.

Ech mengen, alles dat ass och Bali. Wa mer
dann zu Bali sinn, gëllt et - fir mech jidde-
falls - un éischter Stell kloerzemaachen,
dass et zum Kyoto-Protokoll keng Alternativ
gëtt. Et si ganz vill aner Versich gemaach gi
fir aner Modeller, mä deen eenzeg valabe-
len, kohärenten, och haut juristesch beste-
hende Modell ass deen doten. Mir hunn
also fir d’éischt innerhalb vun der UNO ze
räsonnéieren, a mir hunn ze räsonnéieren
an der Fortsetzung vum bestehende Kyoto-
Protokoll.

Dat ass keng Evidenz. Dat ass fir vill Länner,
déi op Bali kommen, keng Evidenz, mä do-
madder geet et un. A mir hunn zweetens
dofir ze suergen, dass dee wichtegste
Punkt, dee Kyoto a sech ausseet, nämlech
dass d’Verschmotzung vun der Atmosphär
e Präis kritt, dass dat och, mengen ech, an
all neie Regime Post-Kyoto muss de Fue-
dem sinn, deen duerch all Versich och fir all
déi aner Länner muss goen.

Ech wëll ganz kuerz fir eis innerhalb vun der
Europäescher Unioun, mä och fir eis als Lët-
zebuerger zu Bali soen, dass et aacht
Punkte gëtt, déi fir mech d’Bedingunge
sinn, fir dass Bali e Succès ka sinn.

Deen éischten ass deen, eng Visioun aus-
zeschaffen, déi kloermécht, dass mer déi
Äerderwäermung iwwer zwee Grad Celsius
par rapport zum Ufank vun der Industriali-
séierung duerch eng ambitiéis Zilsetzung
musse verhënneren.

Zweetens ass et kloer - dat ass, mengen
ech, vun all Riedner gesot ginn -, dass et
der am Kader vun deem Boot do gëtt, déi
vill méi mussen drécke wéi anerer. Ech
mengen, dass dat vläicht taktesch e gutt
Element ass, mä wäit dovunner ewech ass
ze soen, wat a sech deen eenzege gerechte
Modell wär, nämlech jiddferengem Äerde-

bierger, egal wou en op dem Planéit wunnt,
déiselwecht Zuel vun Tonnen CO2-Emis-
sioun ze garantéieren, a Punkt fäerdeg. Dat
ass deen eigentlech eenzege richteg ge-
rechte System, mä tëschent den 20, 25
Tonne pro Äerdebierger an Amerika an zu
Lëtzebuerg an der hallwer Tonn am Burkina
Faso, wësse mer - an esou pragmatesch si
mer och -, dass dotëschent e Gruef ass,
deen een net einfach duerch e Fiederstréch
oder duerch een Accord, dee mer géifen do
treffen, kann aus dem Wee radéieren. Duer-
fir, mengen ech, musse Pisten a Weeër
fonnt ginn, wéi mer dat mëttel- a laangfris-
teg fäerdeg bréngen.

Drëttens ass et kloer, datt en Accord vu Bali
muss implizéieren, datt déi grouss Emittente
musse mat dobäi sinn.

Ech gesinn och do, Kolleeg Gira, éischter
d’Amerikaner an d’Kanadier an d’Australier
wéi op där anerer Säit d’Chinesen, d’Inder
an d’Brasilianer, mä ech mengen, och all déi
aner mussen dobäi sinn. An de Grupp vun
de 77, mengen ech, muss och dobäi sinn.

Wann ech zum Beispill un déi arabesch Sta-
ten, un déi Pëtrol exportéierend Staten den-
ken, da mussen och déi bereet si fir an en-
gem Accord mat dobäi ze sinn, deen natier-
lech muss flexibel an équitabel sinn - flexi-
bel, fir jiddferengem no senge Moyene seng
Reduktiounsziler, seng Efforten ze détermi-
néieren, an équitabel, fir a Betracht ze hue-
len, wien iwwerhaapt de Klimawandel pro-
vozéiert huet a wien haut och déi politesch
a virun allem finanziell an ekonomesch an,
ech géing bal soen technologesch Capaci-
téiten huet, fir och eppes dogéint ze maa-
chen.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Véierte Punkt ass den Ausbau vum Emis-
siounshandel, an dozou gehéieren och déi
flexibel Mechanismen - sécherlech no
deene Kritären, déi mer nach d’lescht Woch
an der Ëmweltkommissioun diskutéiert
hunn. Déi Kritäre musse stëmmen, mussen
durabel Kritäre sinn, dat ass evident, mä
ech mengen, dass dee Mechanismus do en
Häerzstéck ass vun dem Accord vu Kyoto,
dee seet: Mat deene mannste Moyenen dee
meeschten Ausstouss verhënneren. Och
déi Moyene mussen also spillen an agesat
ginn, fir datt mer weiderkommen.

Fënneftens ass an esou engem Accord a
mengen Ae d’Kooperatioun am Kader och
vun de flexibele Mechanisme fir
d’Recherche, fir d’Technologietransferten,
fir d’Développementsméiglechkeeten an
deene Länner, déi an der Entwécklung sinn,
enorm wichteg.

Et geet net nëmmen dorëm, dann dohinze-
goen an iwwer Projete fir erneierbar Ener-
gien, iwwert d’Sanéierung vun Deponien do
eppes ze maache fir sech, mä och eppes
ze maache fir déi Länner, fir datt dat net
nëmme Projete sinn, déi mer esou parachu-
téieren, an awer net en aval an en amont do-
fir suergen, datt se deene Länner och wierk-
lech erlabe fir sech wirtschaftlech a virun al-
lem och sozial ze entwéckelen.

Sechstens: Ee Punkt, dee ganz wichteg
wäert ginn zu Bali ass dee vun de Moyenen,
déi mir bereet sinn an den entwéckelte Län-
ner, an den industrialiséierte Länner, an de
räiche Länner, an déi Fongen ze speisen, fir
deene Länner, déi haut schonn ënnert dem
Klimawandel leiden, déi néideg Adapta-
tiounsmesuren ze finanzéieren.

Wann do net Butter bei die Fische kënnt, da
kënne mer zu Bali all Accord vergiessen, an
dat heescht och fir eis hei zu Lëtzebuerg
wéi fir all Länner innerhalb vun der Europä-
escher Unioun, datt déi Fongen, déi nëmme
mat ganz vill Méi a mat ganz ville Rappelen
an deenen eenzelne Länner wierklech ge-
speist ginn, datt dat och muss geschéien,
an duerfir hu mir an deene jeweilege
Conseilen och eis Accordë gi fir dat Néi-
degst ze maachen.

Siwente Punkt ass dat, wat - mengen ech -
och hei vun engem Riedner gesot ginn ass:
Mir mussen e klore Geste maachen, datt
mer och bereet si fir d’Emissiounen aus der
Aviatioun an aus der Schëfffahrt an de
Beräich vum Emissiounshandel mat eranze-
huelen. Doriwwer wäerte mer schonn den
20. Dezember am Conseil vun den Ëmwelt-
ministere weider Décisiounen huelen.

An aachte Punkt si schlussendlech déi Pro-
jeten, déi de Charles Goerens ugeschwat
huet, um Niveau vun der Déforestatioun, fir
déi ze stoppen an ze reduzéieren, well se
haut net nëmme fir 20% vun den Emis-
sioune responsabel ass, mä och verhee-
rend sozial, gesellschaftlech a wirtschaft-
lech Folgen huet fir déi Länner, déi dovun-
ner betraff sinn.

Ech wëll op déi Fro äntwerten, déi de Ca-
mille Gira mer gestallt huet am Zesummen-
hang mat dem CCS, dem „Carbon Capture
and Storage“. Eis Positioun bis elo vis-à-vis

vun där Technologie ass, dass mer gesinn
dass et eng Technologie ass, déi net defini-
tiv assuréiert ass, an eng Technologie ass,
déi ëmmer déi latent Gefor mat sech bréngt,
datt se en Alibi duerstellt, fir ze soen: Mä wa
mer déi Technologie hunn, da kënne mer jo
erëm weiderfueren, well mer d’Méiglech-
keet hunn, éischtens ze capturéieren an
zweetens och ze stockéieren. Dat ass eis
Positioun ëmmer gewiescht an de Conseil-
en - wéi vill anerer och.

Ech wëll awer ganz kloer soen, datt déi Po-
sitioun do vu villen an der Europäescher
Unioun net gedeelt gëtt. Besonnesch vun
deene grousse Länner net, déi sech hei och
eng ganz Rei vu wirtschaftlechen Notzen er-
waarden aus deem, wat doran ass. Virun al-
lem gëtt an engem multilateralen Agree-
ment erwaart, och vun enger ganzer Rei vu
grousse Länner - China un éischter Stell, In-
dien och -, datt dat eppes ass, wat an en-
gem Agreement mat als Méiglechkeet
abezu gëtt.

Et ass also net esou evident, do vun enger
Positioun, déi een huet, unzehuelen, datt
een déi ouni Weideres zu Bali kann ëmset-
zen. Fir mech wär et schonn ideal, wa mer
et fäerdeg géife bréngen zu Bali - ech wëll
elo net, datt Der sollt laachen -, mä wa mer
zu Bali et fäerdeg bréngen en Aarbechts-
grupp anzesetzen, fir eng Roadmap opze-
stellen, déi op der Basis vun deenen aacht
Pisten do Kopenhagen am Dezember 2008
géif preparéieren. Da wär Bali schonn en Er-
folleg.

A wann an deem Aarbechtsgrupp do nie-
went der Europäescher Unioun, niewent
dem Grupp vun de 77 och d’Amerikaner
dobäi wären, China dobäi wär, Indien dobäi
wär, da wär dat scho ganz grouss. Mir soe
jo normalerweis: Wann s de e Problem net
wëlls léisen, da schaf en Aarbechtsgrupp.
Hei muss ech éierlech soen, et wär eng
grouss Avancée wa mer et géife fäerdeg
bréngen, datt dat zu Bali géif stattfannen.

An ech mengen och, ouni mech wëllen an-
zemëschen a politesch Décisiounen, déi
d’amerikanescht Vollek bei de President-
schaftswahle muss huelen, mä vu datt mer -
egal wéi - en neie President wäerte kréien,
muss een och wëssen, datt dat eng Dyna-
mik kéint schafen, vun där souguer déi Iddi
kéint profitéieren, déi den Al Gore scho vill
dorëmmer verbreet huet, fir vläicht scho
virun 2012, scho vläicht 2011 en neien Ac-
cord festzehalen, also net onbedéngt bis de
leschten Dag ze waarden. Och dat ass eng
Iwwerleeung an där Dynamik, déi et kéint
ginn, déi een net aus den Aen däerf verléie-
ren.

E lescht Wuert zu der Fro, déi...

(Interruption)

Dat däerf ech net soen, ech denken et awer.

E lescht Wuert zu dem „burden sharing“ an
der Fro vum Charles Goerens betreffend
och dem Lëtzebuerger „burden sharing“.
Hie weess - e war laang genuch dobäi -,
datt een doriwwer villes kann denken, awer
nach net villes ka soen.

Mir sinn an der Europäescher Unioun jo al-
leguer amgaang eis op déi Diskussioune
virzebereeden. Déi Propositioune vun der
Kommissioun, souwuel wat d’Methodologie
wéi d’Kritären ubelaangt, si jo vum 5. De-
zember verluecht ginn op de Januar. Mer
wäerten déi Diskussioun also do féieren.

Ech wëll just hei soen: Lëtzebuerg wäert
sech net de Luxus kënne leeschten, fir net
och weider dozou ze stoen a Reduktiouns-
ziler och fir d’Zukunft ze iwwerhuelen. Et
wär, géif ech mengen, fir eist Land scho bal
moralesch-ethesch verwerflech ze mengen,
datt mer eis do kënnen ënnert den Teppech
maachen an eis ofducken a maachen, wéi
wann eis deen Défi och fir d’Zukunft national
näischt géif ugoen. Dat ännert näischt do-
run - soen ech hei och gradesou däitlech -,
datt et net verbuede wäert sinn.

Dat wäert meng Attitüd och si fir déi objektiv
Spezifissitéiten, déi mer hunn - jiddfereen
heibanne kennt déi -, op den Dësch ze
leeën. Dat hu mer am zweeten Allocatiouns-
plang zum Beispill an der Opleeung vun In-
lands- an Auslandsémissioune gemaach.
Dat wäerte mer och maachen, andeem mer
der Meenung sinn, dass déi eenzel Sec-
teure mussen no enger europäescher
Benchmark matenee verglach ginn, net in-
nerhalb vun engem nationale Kader. Mir
mengen och, dass e PIB, deen een hei zu
Lëtzebuerg hëlt, sécherlech an der Fro och
vun der Unzuel vu Frontalieren an anerer an
engem anere Liicht muss gekuckt ginn, wéi
dat méiglecherweis bei aneren de Fall ass.

Schlussendlech mengen ech och, dass et
ëm d’Kredibilitéit geet, dass et net ka sinn,
dass déi eng bei -28 oder -21 stinn, an déi
aner stinn nach bei +20 an esou virun. Déi
Fourchette do innerhalb vun der Europä-
escher Unioun muss sech och reduzéieren,
fir dass e kredibele Message erauskënnt.110022 www.chd. lu
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Ofschléissend, zu enger Fro vum Här Goe-
rens, däerfe mer net vergiessen, dass mer
am Kader vum „burden sharing“ net nëmme
schwätze vum „burden sharing“ um Niveau
vun den CO2-Emissiounen. Mir hunn dräi
„burden sharing“en ze diskutéieren: deen
heiten, awer och deen um Niveau vun den
erneierbaren Energien an och deen um Ni-
veau vun der Energieeffizienz, wou mer eise
Plang elo am Januar virzeleeën hunn. Och
do mengen ech, dass déi dräi mussen an
hiren Efforten an an hire Leeschtungen ze-
summe gekuckt ginn. Dat heescht, mir hät-
ten och gären dat gesamte Bild um Niveau
vun der Europäescher Unioun, éier mer
muer kéinte Jo oder Nee soen zu engem
Stéck vun deem Mosaik, dee mer den 20.
Mäerz am Conseil ofgemaach hunn.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Lux. Er-
laabt Der kuerz nach eng Zwëschefro vum
Här Goerens?

❱❱❱ M. Charles Goerens (DP).- Merci,
Här President. Ech wollt de Minister froen,
wann elo d’CO2-Emissioune vum Fluchver-
kéier a vum Schëffverkéier och mat kontabi-
liséiert ginn: Wat geschitt mat deenen Emis-
siounen, déi vu Schëffer gemaach ginn, déi
ënnert dem Lëtzebuerger Pavillon maritime
fueren?

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement.- Do iwwerfrot Der mech. Ech hu
mech an deene leschte Woche vill konzen-
tréiert op déi Fro vun der Aviatioun, déi scho
schwiereg genuch ass, och am Zesummen-
hang mat eisen Opérateuren hei. Wat
d’Schëfffahrt ubelaangt, gëtt et jo nach
keng Proposition de texte vun der Kommis-
sioun. Am Géigesaz zu der Aviatioun, wou
jo d’Texter virleien, wou d’Europaparlament
jo d’lescht Woch seng Décisioune geholl
huet, déi iwwregens, soit dit en passant, re-
lativ wäit ewech si vun deem, wat am
Conseil vun de Ministere geduecht gëtt.

Mä um Niveau vun der Schëfffahrt gëtt et
nach keng Propositioun vun der Kommis-
sioun. Déi ass also ofzewaarden. Dat ass
eng Fro mat där ech mech awer emol an
deenen nächsten Deeg wäert beschäfte-
gen, fir ze kucke wat fir eng Attitüd Lëtze-
buerg an där dote Fro, wann emol Texter da
virleien, kéint anhuelen.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Domat ass dëse Punkt ofgeschloss. Mir
kommen zum leschte Punkt vun eisem
Ordre du jour. Dat ass de Projet de loi 5471
iwwert deen de Stat autoriséiert gëtt, „à
fournir une garantie bancaire pour la réali-
sation et l’exploitation d’un réseau de cha-
leur urbain“. De Rapporteur ass hei den ho-
norabelen Här Bodry. Här Bodry, Dir hutt
d’Wuert.

7. 5471 - Projet de loi autori-
sant l’État à fournir une ga-
rantie bancaire pour la réali-
sation et l’exploitation d’un
réseau de chaleur urbain

Rapport de la Commission de l’Écono-
mie, de l’Énergie, des Postes et des
Sports

❱❱❱ M. Alex Bodry (LSAP), rapporteur.-
Här President, Dir Dammen an Dir Hären,
bei dësem Gesetzesprojet geet et drëm, fir
dem Stat ze erlaben, eng Bankgarantie fir
d’Schafen an d’Bedreiwe vun engem städ-
tesche Wärmenetz opzehuelen. Dëse Projet
ass de 4. Mee 2005 vum Wirtschaftsminister
hei déposéiert ginn. En ass favorabel am
Fong aviséiert ginn duerch déi eenzel
Chambres professionnelles an och vum
Statsrot, quitte dass se op eenzel Punkten
hir kritesch Bemierkungen zum Text ge-
maach hunn. Mä iwwert d’Richtegkeet an
d’Wichtegkeet vun deem Projet, ëm deen et
hei geet, wou et drëm geet, fir déi néideg
gesetzlech a finanziell Viraussetzung ze
schafen, dass e ka realiséiert ginn, do sinn
et keng Divergenze ginn am Kader vun dë-
ser Prozedur.

Mir waren och eestëmmeg an eiser Kom-
missioun fir ze soen, dass dat hei e Projet
ass, deen, an enger ofgeännerter Form
zwar, vun der Chamber sollt gestëmmt ginn.
Firwat muss d’Chamber iwwerhaapt hei in-
tervenéieren? Dat ass déi éischt Fro, déi
ech ka vläicht stellen.

Vläicht wär et bei engem finanziellen Enga-
gement vum Stat an esou en Opbau vun en-
gem Fernwärmenetz duergaange fir iwwert
d’Budgetsgesetz déi Autorisatioun do ze
kréien. Mä mir bewegen eis hei am Kader
vum berühmt-berüchtegten Artikel 99 vun
eiser Verfassung, dee jo virschreift, dass bei
all wichtegem finanziellen Engagement vum
Stat muss iwwer e Spezialgesetz eng Auto-

risatioun virleien. A well et sech hei ëm eng
Bankgarantie bis zu 18 Milliounen Euro han-
delt, déi soll kënne vun där neier Gesell-
schaft opgeholl ginn, a wou de Stat géif
dann d’Bankgarantie stellen, ass et also
noutwendeg, dass de Législateur agräift an
iwwert dëst Spezialgesetz eng Autorisatioun
zu deem doten Engagement vum Stat gëtt.

Dat Fernwärmenetz, wat soll opgebaut ginn,
dat beweegt sech an a ronderëm Belval. Op
den Territoiren also vun de Gemengen Esch
a Suessem. D’Wäermt fir dat Netz gëtt ge-
liwwert vun Twinerg S.A. Dir wësst, dass dat
u sech de Bedreiwer ass vun där Gas-
Damp-Turbin, déi viru Joren opgebaut ginn
ass an déi eng insgesamt Capacitéits-
leeschtung vun 350 Megawatt huet. Bei där
Stroumproduktioun opgrond vu Gas fält
Wäermt of, an déi Wäermt gëllt et hei opti-
mal ze notzen a weiderzereechen.

Dat entsprécht iwwregens genau enger Ver-
flichtung, déi den deemolegen Ëmweltmi-
nister den 28. Abrëll 1999 an d’Betribsge-
nehmegung ageschriwwen hat an déi vir-
schreift, dass, wann et zu engem Opbau
vun esou engem Wärmenetz kënnt, d’Twin-
erg déi néideg Wäermt och ofgi muss. D’Zil
wär et, fir e globale Wierkungsgrad vun der
ganzer Zentral an Héicht vu 75% ze erree-
chen.

Mat deem heiten Invest, mat deem heite
Projet, dee progressiven Opbau vun deem
Fernwärmenetz ronderëm déi Zentral, gëtt
elo eigentlech d’Viraussetzung geschafen,
dass och de Genehmegungsoplage Rech-
nung gedroe gëtt, esou wéi se 1999 fest-
geschriwwe gi sinn.

Iwwert deen dote Wee kënnen 13.000 bis
20.000 Tonnen CO2-Emissiounen agespuert
ginn, gleeft een den Aussoen, déi déi
zoustänneg Ministere viru kuerzem op en-
ger Pressekonferenz gemaach hunn. Allge-
meng muss ee soen, dass, wann een och
eis Handlungsméiglechkeeten als Lëtze-
buerger Land kuckt am Beräich vum Klima-
schutz, am Beräich vun enger rationeller
Energienotzung, d’Notzung vun der Wäermt
eigentlech e relativ interessante Créneau
ass, deen et weider gëllt auszebauen a wou
mer nach Aspuerpotenzial hunn, wou mer
kënne CO2-Emissiounen aspueren a wou
mer kënnen d’Energie méi intelligent a méi
rationell asetzen.

Duerfir ass et kloer, dass deen heite Projet,
wéi aner Projeten och - ech mengen, et ass
net deen éischte Projet, deen an deem
Beräich gemaach gëtt; och an der Vergaan-
genheet si schonn ähnlech Projete reali-
séiert ginn. Ech komme vun Diddeleng. Zu
Diddeleng ass, wann ech mech net iren, iw-
werhaapt deen éischte Projet vu Fern-
wäermt opgebaut ginn, Enn der 70er Jore
schonn, vum Fonds du logement, zesumme
mat der Gemeng Diddeleng am Quartier
vum Brill, an an den 80er Joren ass dat
dann ausgebaut ginn. Och do huet de Stat
ëmmer gehollef, fir déi Saach virunzedré-
cken. Ech denken hei un déi Projeten um
Quartier Kierchbierg, déi duerchgefouert gi
sinn, wou och eng extra Gesellschaft jo ge-
schafe ginn ass sengerzäit, fir kënnen esou
Projeten opzebauen.

Dat heiten ass e ganz wichtege Schrëtt. Ech
wëll och drun erënneren, dass et och zënter
etleche Jore staatlech Hëllefe gëtt. Bis zu
40% kann de Stat bäileeën, wann eng Ge-
meng oder en aneren Träger dohinnergeet
an e baut esou Wärmenetzer op. Also ass
dat schonn eng ganz interessant Pist, déi et
och gëllt an nächster Zäit a Saache Klima-
schutz ze verfollegen.

Déi konkret Aarbechten un deem Opbau
vun deem Wärmenetz zu Belval fänken net
eréischt u mat dem Vote vun deem heite
Gesetz. Déi si scho laang Joren a Prepara-
tioun. Fir d’éischt sinn Etüde gemaach ginn,
an duerno ass et och schonn zu konkreten
Aarbechten um Terrain komm, iwwer eng
aner Struktur, iwwer e Groupement d’intérêt
économique, GIE SUDCAL, an deem de
Stat, d’Gemengen an Agora haut vertratt
sinn, an déi eigentlech do eng wichteg Vir-
aarbecht geleescht hunn, esou dass, wann
déi nei Gesellschaft entsteet, wou jo ge-
duecht ass fir och herno alles, den Aktiv an
de Passiv vun de bestehende GIE, dann ze
iwwerhuelen, dass déi also praktesch kann
nahtlos un dat uknäppen, wat zënter 2002
vum GIE SUDCAL vu Viraarbechte ge-
leescht ginn ass.

Insgesamt sinn 3 Milliounen Euro investéiert
ginn an dat Netz do. Dat entsprécht 8,5 Ki-
lometer Rouer, déi an deem dote Beräich
verluecht gi sinn. Geplangt ass den
Uschloss vu folgende Gebidder: Belval,
Sommet als Erweiderung vun der Gewerbe-
zon ZARE, d’Nonnewisen, dat ass e Wun-
nengsgebitt, wat entsteet. Den Terrain vun
dem aktuellen Éilerenger Schlakentipp ass
och virgesinn, fir mat un dat Netz do uge-
schloss ze ginn.

Wat wichteg ass, an dat ass mengen ech
ëmmer de Knackpunkt, wann ee wëllt esou
Fernwärmenetzer opbauen, dat ass, dass et
fäerdeg bruecht ginn ass, sief et iwwert de
vertragleche Wee, sief et och iwwer aner
Décisioune vun de Gemengen, fir eng
Uschlossflicht ze erreechen. Mä leider ass
et esou, dass do Divergenze bestinn. Och
de Ministère de l’Intérieur huet an der Regel
Problemer, fir esou eng Uschlossflicht ze
genehmegen,...

(Interruption)
...well se der Meenung sinn, dass dat der
fräier Konkurrenz tëschent den Energieträ-
ger net géif entspriechen an dass do de
Gläichheetsprinzip violéiert wär.
Duerfir géif ech et perséinlech begréissen,
wa mer eis vläicht kéinten hei derzou
duerchschléngen, sief et d’Regierung, sief
et d’Parlament, wat jo och kann eng Initiativ
huelen, fir gesetzlech déi dote Fro ze klären
an eng gesetzlech Grondlag ze schafen,
sief et am Energiegesetz vun 1993, sief et
am Stadentwécklungsgesetz vun 2004, fir
dass ee kann als Gemeng an esou spezi-
fesche Fäll beim Plange vun neie Quartier-
en, beim Plange vun neie Gewerbezonen
och esou Virschrëfte maachen, dass eng
Uschlossflicht un esou en öffentlecht Wär-
menetz besteet. Well wann do jiddfereen,
deen an déi nei Zon wunne kënnt, ka
maache wéi e wëllt, dann ass d’Rentabilitéit
vun esou engem System natierlech ni ga-
rantéiert. Dat ka jo awer och net eist Uleies
sinn.
Aus dem GIE gëtt also eng Handelsgesell-
schaft, eng Société anonyme, wou de Stat
soll déi écrasant Majoritéit vum Kapital aus-
maachen. Als Partner si virgesinn d’Gemen-
gen Esch a Suessem. D’Kapital, den Enga-
gement, deen de Stat kann an där Gesell-
schaft huelen, ass op maximal 31.000 Euro
limitéiert, wat d’Souscriptioun vum Gesell-
schaftskapital ugeet. Mä, wéi gesot, et ass
virgesinn, dass iwwer Empruntë mat enger
Garantie vum Stat bis zu 18 Milliounen Euro
kënnen investéiert ginn.
D’Gesetz ëmfaasst och nach zwou zousätz-
lech Bestëmmungen, déi net oninteressant
sinn. Well et ass virgesinn, dass och an
deem Gesetz hei eigentlech schonn de Ge-
sellschaftszweck vu SUDCAL definéiert
gëtt. Et ass also op där enger Säit d’Scha-
fen, mä awer och d’Bedreiwe vun deem
Fernwärmenetz.
Wat och, mengen ech, net onwesentlech
ass bei esou Projeten: Et gëtt och hei iwwert
dat Gesetz festgeluecht, dass déi Aarbech-
ten, déi SUDCAL am Kader vu sengem Ge-
sellschaftszweck duerchféiert, vun öffentle-
chem Notze sinn. Dat bedeit also am Kloer-
text, dass et kann opgrond vun eisem Droit
commun, wat d’Enteegnungen ugeet - et
muss net de Fall sinn -, am Noutfall zu en-
ger Enteegnungsprozedur kommen. Dat
bedeit och, dass gewëssen Notzungsrech-
ter domadder kënne verbonne ginn. Not-
zungsrechter vu staatlechem respektiv vu
Gemengenterrain fir esou Zwecker kann an
Usproch geholl ginn, respektiv och Privat-
terrainë kënne benotzt gi fir déi doten Zwe-
cker. Natierlech an deem leschte Fall géint
eng ugemiessen Entschiedegung.
D’Dauer vun den Emprunten ass och iwwert
d’Gesetz op 20 Joer maximal festgeluecht.
Dee leschten Artikel leet och fest, dass
d’Konte vun där neier Gesellschaft mussen
duerch e Réviseur d’entreprise gepréift
ginn.
Den Extrait ass méi kleng wéi den ursprüng-
lechen Text, deen d’Regierung eragereecht
hat an d’Prozeduren. D’Regierung hat méi e
laangen, méi e vollstännegen Text ge-
maach. Mä opgrond vum Avis besonnesch
och vum Statsrot ware mer an der Kommis-
sioun eigentlech der Meenung, dass ee sollt
e Gesetzesprojet op dat beschränken, wat
absolut noutwendeg ass, wou wierklech
eng Interventioun vum Législateur muss
kommen, fir gewësse Froen ze autoriséieren
oder kloerzestellen.
Dat huet derzou gefouert, dass mer an eng
Ofspeckungsaktioun vun deem Text mat
eragaange sinn, deen elo vun ursprüng-
leche siwen Artikelen der just nach véier
Stéck begräift, well an deem ursprüngle-
chen Text vun der Regierung eng ganz Rei
vun Dispositiounen dra waren, déi eigent-
lech an de Statute vun där neier Gesell-
schaft kënne geregelt gi respektiv och Wid-
derhuelungen dra ware vu Bestëmmungen,
déi mer haut am Gesellschaftsrecht erëm-
fannen, wat Droit commun ass, dee sech
selbstverständlech och op déi nei Gesell-
schaft wäert applizéieren, a wou et also net
noutwendeg ass an engem Spezialgesetz
och nach eng Kéier déi Bestëmmungen
dann ze widderhuelen. Esou dass ee ka mat
rouegem Gewësse soen, dass mer hei eng
rationell Aarbecht gemaach hunn an deen
Text, wéi en elo virläit, deem entsprécht wou
eng Interventioun vum Législateur zu deem
heite Projet och noutwendeg ass.

Ech wëll Iech also am Numm vun der Kom-
missioun bieden, fir deen heiten Text ze
stëmmen. Ech géif och gären den Accord
vun der Sozialistescher Fraktioun mat
drunhänken, well mer der Meenung sinn,
dass mer et hei mat engem wichtege Projet
ze dinn hunn. E Projet, dee wegweisend ass
am Beräich konkrete Klimaschutz an intelli-
gent Energienotzung, a wou mer mat Freed
festgestallt hunn, dass net méi spéit wéi de
14. November jo och de Liwwerungsvertrag
Twinerg mat de bestehende GIE SUDCAL
konnt ofgeschloss ginn, dass also all Viraus-
setzunge gi sinn, dass deen heite Projet en
Erfolleg gëtt.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Rappor-
teur. Als éischte Riedner ass den honorabe-
len Här Sauber agedroen.

Discussion générale

❱❱❱ M. Marcel Sauber (CSV).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, d’Consom-
matioun vun der Energie, déi viraussiicht-
lech weider an d’Luucht geet, an déi Réper-
cussiounen, déi et op d’Bilanz vum CO2-
Ausstouss huet, stellt eis alleguer virun nei
Erausfuerderungen. Net méi spéit wéi de
Mëtte konnte mer eis jo laang dovunner iw-
werzeegen.

Wat kënne mer maachen, fir eis CO2-Bilanz
méi a besser an de Grëff ze kréien an awer
den Ufuerderunge vun enger moderner In-
dustrie- a Konsumgesellschaft gerecht ze
ginn? D’Méiglechkeeten, déi sech bidden,
kënne ganz villfälteg sinn, sief et bei der
Produktioun, bei der Distributioun oder beim
Verbrauch. Der Ëmweltproblematik am
Energieberäich gëtt an der nationaler Politik
Rechnung gedroen, dat op deene Pläng,
wou d’Politik intervenéieren oder sensibili-
séiere kann.

De Gesetzesprojet vun haut dréit dann och
de Stempel vun engem nationalpolitesche
Wëllen d’CO2-Bilanz ze verbesseren. Dat
heescht, dës Bilanz an hirer negativer
Entwécklung ze bremsen. Ech ginn elo hei
net op den Historique vum Projet an. Den
honorabelen Här Bodry huet a sengem ex-
zellente schrëftlechen a mëndleche Rap-
port, fir deen ech him félicitéieren, och dëse
Volet mat ofgedeckt.

Et geet drëm e Réseau de chaleur urbain,
dat heescht also e Fernheizsystem, e Fern-
heiznetz, dat un d’TGV-Zentral - TGV steet
dann hei fir «Turbine Gas Vapeur» - vun
Esch ugeschloss ass, ze realiséieren an ze
exploitéieren. Dësen Investissement no bei
der TGVs-Zentral erméiglecht engersäits
eng Optimiséierung vum globale Rende-
ment vun dëser Zentral. Anerersäits passt
dësen Invest an déi national Strategie vun
der Reduktioun vun den Emissioune vun
CO2.

Dezentraliséiert Produktiounsméiglechkee-
ten hätte fir d’Hëtzversuergung och kënnen
an d’A gefaasst ginn. Si wäre souguer nach
méi bëlleg ginn, wat de finanzielle Stand-
punkt ubelaangt, mä op d’Kyoto-Bilanz
hätte si sech negativ ausgewierkt. Amplaz
elo CO2-Ausgläichzertifikater ze kafen, wat
a sech wechgeworfent Geld ass, ass elo net
zulescht aus Ëmweltconsidératiounen de
Wee iwwer eng S.A. mat engem Kapital vun
31.000 Euro, an där de Stat de Moment
deen eenzegen Aktionär ass, zréckbehale
ginn.

E privaten Investisseur huet sech net fonnt,
mä et wonnert net, datt an Zukunft concer-
néiert Gemenge sech an där Gesellschaft,
déi zwar eng kommerziell Form ugeholl
huet, awer och gewëssermoossen als Ser-
vice public ka betruecht ginn, bedeelegen.
Fir déi Emprunten, déi dës Gesellschaft
ophuele muss, gëtt duerch dëst Gesetz
d’Regierung ermächtegt, eng Bankgarantie
bis zu 18 Milliounen Euro iwwer maximal 20
Joer ze stellen.

(Interruption)

Wat dës Garantie ugeet, huet de Wirt-
schaftsminister der Chamberskommissioun
confirméiert, an ech zitéieren do: «...que la
garantie visée par le projet de loi sous ru-
brique ne constitue pas une aide d’État re-
levant de l’article 87 § 1 du Traité CE étant
donné qu’elle remplit les conditions posées
par la communication de la Commission sur
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l’application des articles 87 et 88 du Traité
CE relative aux aides d’État sous forme de
garanties.»

Doriwwer eraus gëtt an dësem Projet och
d’Utilité publique festgehale fir d’Realisa-
tioun vun dësen Aarbechten, wat kéint eng
Erliichterung duerstellen an der Prozedur,
wann Expropriatiounen noutwendeg wären.

Wat de Finanzement ubelaangt, dierfte sech
ënnert dësen Ëmstänn keng gréisser Pro-
blemer stellen. Engersäits entspriechen déi
31.000 Euro, déi de Stat als Kapital mat an
d’Gesellschaft bréngt, enger méiglecher
Subventioun vu ronn 40%, déi iwwert déi
normal Subventiounsweeër vun de Loi-
cadren an dësem Beräich kéinten accor-
déiert ginn, an anerersäits gëtt d’Garantie
vum Stat net als Hëllef betruecht.

De Projet a sech ass eng gutt Saach, an ech
bréngen dann och den Accord vun der CSV
hei mat an.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Sauber.
Nächste Riedner ass den honorabelen Här
Henri Grethen. Här Grethen, Dir hutt
d’Wuert.

❱❱❱ M. Henri Grethen (DP).- Här Presi-
dent, léif Kolleegen, fir d’éischt mäi Merci un
eise Rapporteur, den Alex Bodry, deen dëse
Projet am Detail presentéiert huet. Ech men-
gersäits wollt op e puer aner Aspekter vun
dësem Projet agoen, a vläicht emol en ane-
ren Historique vum Projet maachen.

Wéi koum et iwwerhaapt zu dësem Projet?
Dëse Projet ass eng Konsequenz vun Initia-
tiven, déi an der Lëtzebuerger Stolindustrie
geholl gi sinn. Wéi d’Lëtzebuerger Stol-
industrie vun der Flëssegphas erofgaangen
ass op Elektrostoliewen, koum d’Iddi op,
dass een och misst dofir suergen, dass den
Approvisionnement un Elektreschem fir déi
Instrumenter, fir déi Elektrostoliewe garan-
téiert wier oder besser ofgeséchert wier, wéi
dat an der Vergaangenheet war. Duerfir
koum d’Iddi, fir esou eng Turbine-Gaz-
Vapeur zu Lëtzebuerg ze bauen.

Dat Instrument, déi Turbine-Gaz-Vapeur ass
weltwäit fir d’CO2-Bilanz eng gutt Saach.
Weltwäit dréit se zur Reduktioun vun CO2-
Emissioune bäi. Fir Lëtzebuerg ass et eng
kleng Katastroph. Well et muss een dorun
erënneren, zum selwechte Moment, wéi an
der Regierung 1994-99 de Wirtschaftsminis-
ter an Energieminister derfir plädéiert huet,
déi Turbine-Gaz-Vapeur ze bauen, zum sel-
wechte Moment huet den Ëmweltminister
vun deemools, de verstuerwene Kolleeg
Johny Lahure dofir plädéiert, dass ee géif
hei zu Lëtzebuerg am Kader vum eu-
ropäesche „burden sharing“ an iwwregens
mam Accord vun der Chamber - Europa
huet jo gesot, mir maachen eis staark fir eng
Reduktioun vun eisen CO2-Emissioune vun
8% - ëm 28% erofgoen. 

Här President, dat weist ënnert anerem, wéi
geféierlech et ass, wann een an der Cham-
ber a Motiounen esou labber aus der Hëft
schéisst. Ech war och ee vun deenen - ech
hunn nogekuckt -, déi déi Motioun mat-
gestëmmt hunn, nicht ahnend, wat d’Konse-
quenze wieren. Mä d’Konsequenze sinn ën-
ner anerem, dass mer Schwieregkeeten
hunn, eis Objektiver ze erreechen, well mer
bis dohinner praktesch eist ganzt Elek-
trescht aus dem Ausland importéiert hunn
an déi CO2-Emissiounen, déi do ugefall sinn
- well et falen der jo un, wann een net just op
Nuklearenergie zréckgräift -, Lëtzebuerg
net ugerechent gi sinn. Mä elo mat der TGV-
Zentral gi se Lëtzebuerg ugerechent. Si gi
wäit iwwer eng Millioun Tonnen d’Joer, a mer
hunn all Krämpes fir déi Objektiver, déi mer
alleguer zesummen, ob bewosst oder onbe-
wosst, déi meescht awer onbewosst
agaange sinn, ze respektéieren.

Et ware verschidden Etüde gemaach ginn
an herno ass erauskomm, dass de Bau vun
enger 350-Megawatt-Zentral eigentlech den
Optimum wier. An den deemolegen Ëmwelt-
minister - dat war elo 1999 -, den Alex Bo-
dry huet an d’Autorisatioun draschreiwe ge-
looss, dass déi TGV-Zentral op d’mannst e
Wierkungsgrad vu 75% misst erreechen. An
dee Wierkungsgrad, dee ka se nëmmen er-
reechen, wann déi sougenannt Rescht-
wäermt benotzt gëtt, fir zum Beispill Chauf-

fage urbain ze maachen. Et waren och aner
Initiativen envisagéiert ginn, déi awer fale
gelooss gi sinn.
Et muss een awer wëssen, dass, wann déi
Reschtwäermt net zur Verfügung steet, fir
elektresch Energie ze produzéieren, da be-
deit dat - wéi soll ech soen? - eng finanziell
Abouss fir de Bedreiwer vun der Zentral, an
deen hätt also gären déi Reschtwäermt be-
zuelt. Well et Reschtwäermt heescht, ass et
net esou, dass se näischt wäert wär. Deen
hätt also gär e Präis dofir. An eleng d’Tat-
saach, dass eréischt virun e puer Wochen
de Vertrag konnt ofgeschloss ginn, dee
weist, wéi komplizéiert déi Verhandlunge
ware fir de Bedreiwer vun där Zentral dozou
ze kréien, e Präis unzebidden, deen - wéi
soll ech soen? - déi Energie net méi deier
mécht wéi iergendeng aner Form vun Ener-
gie fir d’Hëtzen oder fir d’Kille vun deene
verschiddene Gebaier.
Ech war als Wirtschaftsminister, Här Presi-
dent, konfrontéiert mat enger Demande, fir
och nach déi Zentral ze subventionéieren.
Well am Kader vun der Loi-cadre war et nor-
mal, dass dee Betrib e Subsid, eng staat-
lech Hëllef gefrot huet. Ech sinn en aveu -
an ech hunn net vill Luef dofir kritt -, dass
ech als Minister dee Subsid refuséiert hunn.
Ech hunn dee Subsid refuséiert au motif,
dass nach Uschlossinvestissementer
misste kommen duerch d’öffentlech Hand
an dass ech net wëlles hat, dem Steierzue-
ler seng Suen esou liichtschaz auszeginn.
An ech hunn deemools dem deemolege
Budgetsminister, deen och haut nach Bud-
getsminister ass, gesot, hie soll déi Suen ei-
gentlech „earmarken“ fir déi Investissemen-
ter, iwwert déi mer elo amgaang sinn ze
schwätzen.
An et war och dat d’Ursaach, firwat mer e
GIE kreéiert hunn, firwat mer bereet waren,
eng ganz Rei vu Prefinanzementer ze maa-
chen. An all Etüden hu bewisen, dass, ouni
eng Subventioun vun der Gréissenuerd-
nung 40% an d’Infrastrukturen, esou en Ins-
trument net rentabel kéint schaffen. An et
ass och dat d’Ursaach, firwat ech an d’Ge-
setz vun 2004 iwwert de Régime d’aide à la
protection de l’environnement e maximale
Subsid vu 40% aschreiwe gelooss hunn.
Dëse Réseau, well de Stat en „von der
Wiege bis zur Bahre“ begleet an d’Kapital
an d’Garantië stellt, brauch natierlech dee
Subsid net. Mä d’Fro stellt sech fir aner In-
vestissementer. Zum Beispill fir déi, déi
d’Gemenge maachen, wéi dat elo do ge-
handhaabt gëtt. De Kolleeg Bodry huet
schonn Diddeleng ugefouert mat deem Pro-
jet, deen an de 70er Joren am Brill gemaach
ginn ass. Mä bei der Stad Lëtzebuerg - Ver-
schiddener vun Iech hu jo gesinn, wat fir
eng Aarbechten hei an der Géigend, Bou-
levard Roosevelt an esou weider an och um
Kierchbierg, vun der Stad gemaach gi sinn -,
do stellt sech d’Fro, an ech géif wierklech
op dee Problem insistéieren. Den Innen-
minister ass elo leider net hei, dat ass och
normal, dass hien net hei ass, hie war net
gefrot, mä et wier awer wichteg, dass d’Ge-
mengen och géife bei deenen Effortë gehol-
lef kréien.
Dat heescht, dass eng Gemeng, déi esou
Effortë mécht, och misst ähnlech gehollef
kréie wéi elo indirekt d’Gemeng Esch gehol-
lef kritt, andeem de Stat hei d’Garantie iw-
werhëlt an de Finanzement. Och aner Ge-
mengen - ech huelen d’Stad Lëtzebuerg,
mä dat kënnen och Biekerech an anerer
sinn; Biekerech, mengen ech, huet iwwert
de Fonds de l’Environnement gehollef kritt -
misste gehollef kréien.
Et misst och méiglech sinn, Här President,
dass d’Gemengen déi Energie och kënne
verkafen. Well d’Gesetz ass jo elo esou,
dass eigentlech eng Gemeng keng Wäermt
däerf verkafen. Si däerf Waasser an Elek-
tresch verkafen, mä dat do ass eng Form
vun Energie, un déi deemools, wéi d’Gesetz
geschriwwe ginn ass, net geduecht gouf.
Ech hu mer soe gelooss, den Innenminister
hätt der Gemeng Biekerech en Tarif refu-
séiert, well dat net am Gemengegesetz vir-
gesinn ass. Et wär wichteg, dass d’Gemen-
gen, déi esou luewenswäert Initiativen hue-
len, och vum Stat an deem Sënn gehollef
kréichen.
Dëst ass also e Projet, wou mer contraint et
forcé sinn, well et ass nëmme well déi TGV-
Zentral gebaut ginn ass, well déi Oplage
koumen a well kee sech bereet fonnt huet,
déi Investissementer ze maachen, wou de
Stat muss asprangen. Mir als Partei, als
Fraktioun ënnerstëtzen dëse Projet, géifen
awer bieden, dass fir all aner Projete vun
anere Gemengen oder aneren Institutiounen
déi déiselwecht Ënnerstëtzung géife kréien.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Grethen.
Als nächste Riedner ass den Här Braz um
Tour. Här Braz, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Félix Braz (DÉI GRÉNG).- Merci,
Här President. Fir d’éischt eng Remarque.
Ech muss de Kolleeg Henri Kox entschëlle-
gen, deen u sech déi gréng Fraktioun an
där Kommissioun do vertrëtt. Mä eise Kol-
leeg Kox huet e bëssen de Schnapp er-
kaalt…

(Hilarité)

…a läit doheem am Bett. Vläicht kuckt en
eis och elo no vun doheem aus, da gréisse
mer en alleguerten.

(Interruptions diverses et hilarité)

Duerfir huet e mech gefrot, a sengem
Numm zu dësem Projet ze schwätzen, wat
ech och gäre maachen, well ech och selwer
a menger Funktioun als Schäffe vun der
Stad Esch schonn zënter e puer Joer an
deem GIE SUDCAL, vun deem haut schonn
e puermol Rieds gaangen ass, mat siégéie-
ren an dëse Projet hei eigentlech scho vum
Joer 2000 u mat begleeden.

Et ass en Deel vum Historique scho ge-
maach ginn. Och vum Här Grethen. Ech
wëll nach eng, zwou Remarquen do awer
bäifügen.

Déi eng ass fir drun ze erënneren, dass, no-
deems déi Décisioun geholl ginn ass, déi
Anlag mat 350 Megawatt Elektresch op
Esch-Raemerich opzeriichten, dat zum Deel
contestéiert war - ech kommen herno nach
eng Kéier dorobber zréck. Et sinn och Etüde
gemaach ginn iwwert déi méiglech Auskop-
pelung vun Hëtzt - et ass u sech manner en
Notze vun Ofwäermt, et ass éischter en
Auskoppele vun Hëtzt aus dem Prozess -,
fir ze soen, dass zu engem bestëmmten
Zäitpunkt wou déi Etüde fäerdeg waren den
Dossier gerout huet.

Et ass nëmme wou op der Friche Belval
d’Diskussioune richteg lassgaange sinn iw-
wert d’Revaloriséierung vun de Frichen,
dass déi Fro sech och gestallt huet, ob een
net misst parallell déi heiten Diskussioune
relancéieren. D’Fro, déi sech deemools ge-
stallt huet, war déi, den Zuch net ze verpas-
sen. Well op der Friche Belval sinn d’Diskus-
sioune virugaangen. Déi éischt Leit si
komm, an d’Fro war och, ob schonn deen
Éischten, dee géif kommen, op e Wärmeré-
seau kéint zréckgräifen. Dat war déi eigent-
lech Schwieregkeet.

Wa mer haut eréischt géifen e Gesetz stëm-
men an et wär nach soss näischt geschitt,
wéi dass mer eis haut eens wären, eng So-
ciété anonyme ze grënnen, mat deem Ob-
jet, wéi en an dësem Projet de loi steet, da
wäre mer e puer Joer ze spéit. Well all déi,
déi elo schonn do sinn, hu missen Hëtzt
kréien, scho während den Aarbechte vun
deene Gebaier, an déi mussen d’Garantie
kréien, dass, wa se sech géifen Hëtzt iwwer
e Réseau liwwere loossen, de Präis géif
stëmmen an dass déi Hëtzt och zouverläs-
seg wär, dass et kloer wär, dass do jiddfer-
een dat géif kréie wat e géif brauchen, zu
engem kompetitive Präis. Hätte mer net déi
éischt Investoren, sief et déi staatlech oder
och déi privat, schonn op e Wärmeréseau
kritt, da bräichte mer haut heiriwwer eigent-
lech net méi ze diskutéieren.

Vum Januar un, 2006 schonn, bal zwee Joer
elo, liwwert de GIE SUDCAL, de Groupe-
ment d’intérêt économique, Hëtzt. Den
éischte Client war d’Rockhal. Och d’Dexia-
BIL gëtt scho beliwwert op der Friche Bel-
val. Och déi CRPen, déi do sinn, gi beliw-
wert, d’Agora gëtt beliwwert an all Eenzel-
nen, dee bäikënnt, gëtt elo scho beliwwert,
net ab der TGV, mä iwwer Chaudièren, déi
elo an enger intermediärer Phas opgeriicht
gi sinn. De Réseau selwer läit schonns iw-
wer aacht Kilometer. Dat ass substanziell.

Do gesitt Der, wéi laang eigentlech schonn
dëse Projet Realitéit ass, éier mer elo op de
Wee vun der Société anonyme ginn. Et war
och am Ufank net geduecht, dass de Stat et
sollt maachen. Déi initial Iddi war, dass dee
GIE sech sollt drëms beméien, Machbar-
keetsetüden, technescher wéi finanzieller,
ze erstellen an dann e private Bedreiwer ze
fannen. Och dat ass awer gescheitert do-
runner, dass mer den Zäitdrock ze héich ha-
ten. Et wär net méi méiglech gewiescht,
sech ëmzekucken no engem private Bedrei-
wer, wa mer hätte wëllen all déi Rendez-
vousen anhalen, déi hei an dësem Dossier
anzehale waren.

Et ass also aus där Nout an aus deem Drock
eraus, dass iergendwann eng Kéier déci-
déiert ginn ass, vu dass et sech ëm e Mar-
ché handelt vu captivë Clienten, well eng
Anschlussflicht soll do bestoen, da kann
och genausou gutt eng staatlech Entitéit et
maachen, mat all de Garantien, déi dat fir
déi privat Investore bedeit. Déi solle vun där
Hëtzt do herno kënne profitéieren. Dunn ass
eréischt dëse Wee hei begaange ginn, fir op
de Wee vun enger S.A. ze goen, wou de
Stat all d’Garantien iwwerhëlt.

Dat wäert dann och Enn 2009 esou wäit
sinn. Wann alles elo riicht ausgeet, wäert
kënnen ab Enn 2009, also ronn zwee Joer
vun elo, ab der TGV kënnen découpléiert
ginn. Mir wëllen och als gréng Fraktioun
drop hiweisen, dass hei wierklech net nëm-
men de Stat seng Verantwortung assu-
méiert huet, mä och d’Gemengen, déi zwou
betraffe Gemengen, awer och d’Agora als
déi Firma, déi Propriétaire ass vum Site Bel-
val, déi alleguerten un dëse Projet gegleeft
hunn an alleguerten, a méi wéi eng Kéier, zu
bestëmmten Zäitpunkte sech Saache ge-
traut hunn, well se dru gegleeft hunn, dass
dat heiten eppes géif ginn.

Wär dat net geschitt um Niveau vun de kom-
munalen Acteure respektiv den Investoren,
da wär dat hei och net esou wäit gaangen.
Dat war net ëmmer alles sécher. Et war net
ëmmer alles kloer, ob et géif riicht ausgoen,
an dach hunn eng ganz Partie Leit zu
bestëmmten Zäitpunkte gesot, mir ginn elo
emol dee Schrëtt weider.

Ech rappeléieren zum Beispill, dass de GIE
SUDCAL seng Statuten dräimol geännert
huet, dräimol huet missen änneren, fir se
réckwierkend erëm an Aklang ze brénge
mat senger Realitéit, déi e praktizéiert huet,
fir dass den Dossier konnt virugoen. Dat war
alles net esou evident zu bestëmmten Zäit-
punkten. Alles dat ass awer gemaach gi
mat der Ënnerstëtzung vu jiddferengem.

Wichteg ass och, dass op deene Siten net
nëmmen drop gekuckt gëtt, wéi mer déi
Hëtzt do liwweren. Wichteg ass och, dass
gekuckt ginn ass, wéi vill dass do iwwer-
haapt verbraucht gëtt. Well dat ass déi aner
Säit vun der Medail. Och do sinn op deenen
dote Siten, sief et d’Nonnewisen am Escher
Norden, sief et de Site Belval, méi streng
Energiekennwäerter respektéiert ginn a
ginn haut respektéiert, wéi dat, wat hei zu
Lëtzebuerg eigentlech gesetzleche Stan-
dard ass. Och dat ass op enger fräiwëlleger
Basis am Gespréich mat all den Acteuren
zustane komm, dass mer also, och wat
d’Verbrauchssäit betrëfft, vernünfteg Wäer-
ter do konnte respektéieren.

Eng Remarque och nach zu deem, wat am
Gesetzesprojet genannt gëtt «tout autre pé-
riphérique» vun der Anlag. Et ass wichteg,
dass dat am Gesetz steet, well haut hu mer
d’Situatioun, dass de Réseau zu engem
Deel läit; do kommen nach Stécker Réseau
derbäi, a mir ginn am Prinzip ab Enn 2009
vun der TGV beliwwert.

Elo huet awer keen eng Garantie, dass déi
TGV fir d’Éiwegkeet do ass. Dat ass après
tout eng Décisioun vun der Twinerg, ob déi
iergendwann eng Kéier décidéiert, mat hirer
Produktioun op der Plaz opzehalen oder
weiderzefueren. Et ass also wichteg, dass
déi Sociétéit, déi haut gegrënnt gëtt, och
d’Méiglechkeet kritt, le cas échéant mat en-
ger anerer Chaudière weiderzefueren, wann
dee Fall sollt antrieden, dass d’Twinerg hiert
Engagement zu Lëtzebuerg géif stoppen.
Dat ass sécher net fir haut an net fir muer,
…

(Brouhaha et coups de cloche de la Pré-
sidence)

…mä et kann awer duerchaus passéieren,
dass d’Twinerg géif mat hiren Aktivitéiten
ophalen, an da muss et och do an deem Fall
kloer sinn, dass déi Leit, déi vun engem Ré-
seau beliwwert ginn, ab deem Dag do nach
ëmmer hir Hëtzt iwwert de Réseau geliw-
wert kréien, dass se net dann erkläert
kréien, si misste sech elo awer eng Chau-
dière an de Keller stellen, wat iwwregens
bei deene meeschte Gebaier guer net méi
virgesi gëtt.

Et ass also wichteg, dass mer och am Ge-
setz stoen hunn, dass «tout autre périphé-
rique» och méiglech ass am Kader vun dë-
sem Gesetz, well dat kann ënner Ëmstänn
d’legal Grondlag ginn, fir an e puer Joer eng
Kéier eng aner Chaudière dohinnerzestel-
len, déi dann de Réseau alimentéiert, mat
deem alleguerten déi privat Investoren, déi
et elo scho gëtt, beliwwert ginn.

Wichteg ass natierlech och, dass et eng An-
schlussflicht gëtt op deem dote Site. Och
soss wär kaum ofzeschätze gewiescht, wéi
de Marché sech géif entwéckelen, woubäi
d’Invester awer ganz héich si bei deenen
dote Réseauen. Et ass och duerfir kloer,
dass déi Leit, déi un deem Réseau hänken,
alleguer d’Recht drop hunn, dass jiddfereen
zum selwechte Präis beliwwert gëtt. Bei
captivë Clientë mat Anschlussflicht ass et
schwéier virstellbar, dass ee kann op de
Wee goe vun ënnerschiddlechen Tariffer.
Dat ass eng Diskussioun, déi jiddferee sech
och an deenen doten Terme muss virun Ae
féieren.

De Kolleeg Kox huet awer och e puer Saa-
chen hei virbereet. Seng Interventioun hat
hien esou wäit preparéiert. Ech wëll och do-
rauser trotzdeem e puer Saachen hei kuerz
virliesen, fir nach eng Kéier e bëssen op110044 www.chd. lu
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den Historique anzegoen an notamment
dem Här Grethen e bëssen ze äntwerten,
well ganz esou war et an eiser Lecture vun
der Genèse vun deem Projet net.

Et muss festgehale ginn, dass déi Kritiken,
déi deemools vun enger Rei vun Ëmweltor-
ganisatioune respektiv och vun der grénger
Fraktioun gemaach gi sinn, eiser Meenung
no zu engem groussen Deel zoutreffen.
Deemools gouf nämlech kritiséiert, datt et
bei engem Kraaftwierk vun esou enger Di-
mensioun - also 350 Megawatt Elektresch -
schwiereg géif ginn déi potenziell ufalend
Hëtzt ze notzen. Dat heescht, dass méig-
lechst vill vun där Energie - an dësem Fall
de Gas, deen zum Bedreiwe vum Kraaft-
wierk gebraucht gëtt - optimal och muss
ëmgesat ginn. Sief et a Form vun elektre-
schem Stroum, wat d’Haaptfinalitéit vun der
Anlag ass, oder als Prozesswiermt, déi
dann iwwer e Wärmenetz kéint genotzt ginn;
wat mer jo elo maachen. Wa méi dovunner
genotzt gëtt, da fält de Gesamtwierkungs-
grad deementspriechend och méi héich
aus.

Déi Kritik, déi mer deemools haten, war déi,
dass déi Anlag eiser Meenung no iwwerdi-
mensionéiert wier. Deemools ass plädéiert
gi fir eng méi kleng Anlag. Et sinn och Kon-
zepter lancéiert gi fir dezentral Unitéiten ze
maachen: dräi Eenheete vun 100 Megawatt
Elektresch. Et ass schlussendlech déi
Gréisst 350 Megawatt zréckbehale ginn,
mam Usproch eng Kéier duerch d’Auskop-
pelung vun der Hëtzt op e Gesamtrende-
ment vu 75% ze kommen. Dat Zil wäert al-
lerdéngs net erreecht ginn, och net mat
deem, wat mer haut maachen, well déi An-
lag iwwerdimensionéiert war. Fir op e Ge-
samtrendement vu 75% ze kommen, misst
ee bis zu 150 Megawatt thermesch auskop-
pelen. Dat ass dat Véierfacht vun deem, wat
haut mat der Twinerg vertraglech verein-
baart ass.

Wann een dee Rendement vu 75% hätt wël-
len erreechen, deen hätt ee kënnen eescht-
haft ustriewe bei enger Anlag vun enger Di-
mensioun an der Gréissenuerdnung vun
200 Megawatt Elektresch. Do hätt ee kënne
mat deem, wat hei u Potenzial ass an nach
vu Potenzial ka bäikommen, iwwert d’Aus-
koppelung tatsächlech e Rendement
ustriewe vun ëm déi 75%. Dat wäert duerch
d’Iwwerdimensionéierung vun dëser Anlag
net méiglech ginn.

Trotzdeem ass et e sënnvolle Projet, well
mer de Rendement électrique, deen elo bei
57, 58% läit, wäerten iwwert d’60%-Barrière
kréie mat dësem Auskoppele vun der Hëtzt.
Dofir ënnerstëtzt och déi gréng Fraktioun
dëse Projet zu 100%.

Et bleift - an ouni wëllen ze vill an d’Ver-
gaangenheet wullen ze goen -, dass déi Kri-

tiken, déi deemools um Projet vum Här
Goebbels vu Grénger Säit an och vu Säit
vun ekologeschen Associatioune gemaach
gi sinn, zoutreffen. An dat, wat mer haut
maachen, an dat, wat mer domadder erree-
chen als Resultat, beleet nodréiglech nach
eng Kéier, dass de Projet deemools iwwer-
dimensionéiert war. Mä dat ass elo Ge-
schicht.

Fakt ass haut, dass d’Anlag do steet, an
dass mer dat Bescht aus der Anlag solle
maachen. An dat Bescht draus ze maachen
ass dat, wat mer mat dësem Projet haut
maachen, nämlech dofir ze suergen, dass
dat, wat kann ausgekoppelt ginn, gemaach
gëtt, an dass mer och no vir kucken op
eventuell souguer weider méi héich Aus-
koppelunge vun där doter Anlag. Déi sinn
technesch méiglech. Dat misst dann disku-
téiert ginn. Mir sinn also haut um richtege
Wee. Duerfir brénge mir als Gréng och eis
Zoustëmmung zu dësem Projet.

Ech soen Iech Merci fir Äert Nolauschteren.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Braz.
Dann huet nach den Här Mehlen d’Wuert.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Här Presi-
dent, Dir Dammen, Dir Hären, no all deenen
Explikatiounen, déi mer hei kritt hunn, bleift
eigentlech net méi vill bäizefügen. Ech wëll
och dem Rapporteur Merci soen. Hien huet
eis hei genee erkläert, net nëmmen ëm wat
et geet, mä woufir mer och e Gesetz hei
musse stëmmen.

Et geet - an duerfir schléisst déi Debatt sech
hei am Fong geholl nahtlos un déi Debatt
un, déi mer virdrun haten - drëm fir Klima-
schutz ze bedreiwen. Et kann een dat maa-
chen iwwer Reduktioun vun der Consomma-
tioun. Den anere Wee, dee mir an Zukunft
verstäerkt musse goen, ass d’Effizienzstei-
gerung vun deem, wat mer un Anlagen
hunn. Dat ass hei de Fall. Duerfir wëll ech
hei soen, datt mir grondsätzlech och mat
deem Projet d’accord sinn. Och wann een
eng Partie kritesch Remarquen, déi virdrun
hei gemaach si ginn, virbehaltlos kann ën-
nerstëtzen.

Et geet, Här President, eigentlech grond-
sätzlech drëm fir Wäermt, déi bis elo ver-
pufft ass an net genotzt ginn ass, ze notzen.
Allerdéngs héiert ee jo, datt et an der Tech-
nik draläit, datt wann ee méi Wäermt aus-
koppelt, datt et op där anerer Säit och deel-
weis erëm op de Wierkungsgrad vum Ren-
dement électrique geet.

An der Gesamtbilanz ass et awer positiv.
Ech erënnere mech drun, an och eise
Grupp huet deemools d’Meenung vertrue-
den, datt een net eng grouss Unitéit soll

bauen, mä éischter zwou oder dräi oder
véier méi kleng Unitéiten, fir ebe kënnen de
Maximum u Wäermt auszekoppelen an ze
notzen. Dat heescht och, effektiv dee Ren-
dement esou héich wéi méiglech kënnen ze
dreiwen. Mir hunn elo grad héieren, datt dat
mat deene 75% ënnert den aktuelle Gege-
benheeten illusoresch ass. Et sief dann et
wär ee bereet déi Auskoppelung nach vill
méi wäit ze dreiwe wéi dat bis elo virgesinn
ass.

Grondsätzlech musse mer an Zukunft ëm-
mer op de Wee goen, fir de Maximum u
Wäermt, deen als Offallprodukt ufällt, aus-
zekoppelen. Dat gëllt beispillsweis och fir
déi kleng Biogasanlagen, wou e groussen
Deel oder eng Partie net rentabel sinn do-
duerch, well se d’Wäermt net kënnen notzen
an och doduerch hiren ekologesche Rende-
ment net héich genuch ass.

Mir bréngen, wéi ech hei gesot hunn, eisen
Accord. Et geet jo hei drëm, datt de Stat
sech finanziell kann engagéiere bis zu en-
ger Héicht vun 18 Milliounen d’Garantie ze
liwweren, fir datt déi Aarbechten hei kënne
gemaach ginn. Duerfir wäerte mir dat och
stëmmen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Mehlen.
Dann huet den Här Lux nach d’Wuert als
Vertrieder vum Här Krecké.

❱❱❱ M. Lucien Lux, Ministre de l’Environ-
nement, en remplacement de M. Jeannot
Krecké, Ministre de l’Économie et du
Commerce extérieur.- Här President, als
Vertriedung vum Här Krecké, deen elo ën-
nerwee ass an de Chile, wëll ech der Cham-
ber a virun allem och dem Rapporteur Merci
soen. De Projet, deen effektiv eng laang
Nues huet, mä eng grouss Bedeitung huet
fir dat, wat mer virdrun diskutéiert hunn,
nämlech all Potenzialer, a wann et och nëm-
men 13.000 bis 20.000 Tonne sinn, déi aus
der Etüd erauskomm sinn.

Ech hunn e puer Messagen opgefaangen,
déi sech souwuel un hie wéi och un den In-
nenminister riichten. Ech wëll soen, dass
ech an der Fro vun de Gemengen mat
deem, wat hei gesot ginn ass, voll d’accord
sinn an effektiv mengen, dass d’Regierung
hei soll en Déblocage maache vun enger
Rei vu Virschrëften, fir d’Geleeënheet ze
ginn do méi aktiv kënne virzegoen.

Ech wëll schlussendlech soen, och fir dem
Henri Grethen säin Deel vu senger Ge-
schicht, dass ech mech an deenen nächste
14 Deeg wäert domadder beschäftegen, fir
d’Allocatioun fir d’Twinerg ze fixéieren am
zweeten Allocatiounsplang fir d’Period
2008-2012. Dat wäert net einfach ginn.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Mir kommen dann zur Ofstëmmung iwwert
dëse Projet de loi.

Vote sur l’ensemble du projet de loi et
dispense du second vote constitutionnel

De Projet de loi 5471 ass eestëmmeg uge-
holl mat 59 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt (par M. Marcel Oberweis), M.
Lucien Clement (par M. Patrick Santer),
Mmes Christine Doerner, Marie-Josée
Frank, Marie-Thérèse Gantenbein-Koullen,
MM. Marcel Glesener, Norbert Haupert,
Mme Françoise Hetto-Gaasch, MM. Ali
Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar,
Marcel Oberweis, Gilles Roth, Patrick San-
ter, Marcel Sauber, Jean-Paul Schaaf (par
Mme Martine Stein-Mergen), Marco Schank,
Marc Spautz, Mme Martine Stein-Mergen,
MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel, Lucien Wei-
ler et Michel Wolter;
MM. Marc Angel, Alex Bodry, John Casteg-
naro, Mme Claudia Dall’Agnol, M. Fernand
Diederich, Mme Lydie Err (par Mme Claudia
Dall’Agnol), MM. Ben Fayot, Jean-Pierre
Klein, Mme Lydia Mutsch (par M. Romain
Schneider), MM. Roger Negri, Jos Scheuer,
Romain Schneider, Roland Schreiner et
Mme Vera Spautz (par M. Alex Bodry);
M. Xavier Bettel, Mme Anne Brasseur, M.
Emile Calmes (par Mme Colette Flesch),
Mme Colette Flesch, MM. Charles Goerens,
Henri Grethen, Paul Helminger, Alexandre
Krieps (par M. Xavier Bettel), Claude
Meisch et Carlo Wagner;
MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira (par M. Claude Adam),
Jean Huss, Henri Kox (par M. Félix Braz) et
Mme Viviane Loschetter;
MM. Gast Gibéryen, Jean-Pierre Koepp et
Robert Mehlen;
M. Aly Jaerling.
Gëtt d’Chamber d’Dispens vum zweete Vote
constitutionnel?

(Assentiment)
Dann ass et esou décidéiert.

Domadder si mer um Enn vun der Sitzung
ukomm. D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 18.30
heures)
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❱❱❱ M. le Président.- D’Sitzung ass op.

Huet d’Regierung der Chamber eng Kom-
munikatioun ze maachen?

❱❱❱ Une voix.- Neen, Här President.

❱❱❱ M. le Président.- Op Ufro vun der
Fraktioun vun deene Gréngen hu mer haut
de Mëtten als éischte Punkt um Ordre du
jour eng Aktualitéitsstonn iwwert deen neien
Akafszentrum zu Wickreng.

D’Riedezäit ass bei dëser Debatt nom Arti-
kel 84 (2) vum Chamberreglement festge-
luecht. Déi Fraktioun, déi d’Stonn ugefrot
huet, dat heescht déi gréng Fraktioun, den
Här Gira, huet zéng Minutten Zäit, déi aner
Fraktioune jeeweils fënnef Minutten an
d’Sensibilités politiques zwou Minutten.
D’Regierung huet eng Véirelsstonn fir ze
äntweren.

Et si bis elo ageschriwwen: den Här
Schank, den Här Grethen, d’Madame
Mutsch an den Här Gibéryen. D’Wuert huet
elo de Vertrieder vum Grupp vun deene
Gréngen, den honorabelen Här Gira. Här
Gira.

1. Heure d’actualité deman-
dée par le groupe DÉI GRÉNG
au sujet de l’implantation
d’un nouveau centre commer-
cial à Wickrange

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG).-
Merci, Här President. Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, wann den Dossier
Akafszentrum Wickreng esou vill Kommen-
tare provozéiert, esou vehement Reaktiou-
nen no sech zitt, da sécher och well dësen
Dossier an eisen Aen op jidde Fall exempla-
resch ass fir eng Rei Feelentwécklungen zu
Lëtzebuerg, Feelentwécklungen am wuert-
wiertleche Sënn, mä wat awer och sympto-
matesch ass fir d’Versoe vum Landespla-
nungsminister, awer och vun der Regierung
insgesamt am Kontext „nohalteg Entwéck-
lung vu Lëtzebuerg“.

Ech wéilt dëst Versoe festmaachen u véier
Punkten:

Éischtens, feelend Landesplanung insge-
samt.

Zweetens, de gerénge Stellewäert vum IVL
a vum Programme directeur.

Drëttens, d’Feele vun enger kohärenter Ge-
mengefinanzreform.

A véiertens, d’onkoordinéiert Virgehensweis
vun der Regierung.

Éischtens zur feelender Landesplanung.

Här President, 33 Joer nom éischte Landes-
planungsgesetz vun 1974 huet dëst Land
nach ëmmer kee Plan sectoriel „Zones d’ac-
tivités“. Dat ass wierklech onverständlech,
well ech huelen un, dass mer eis eens sinn,
dass dëse Plan sectoriel ee vun deene
wichtegsten a vun deenen éischten hätt
misse sinn, well d’Implantatioun vu Zones
d’activités mat der Schafung vun dausen-
den Aarbechtsplazen ass sécherlech dat
wat niewent dem Bau vu gréissere
Verkéiersinfrastrukturen d’Entwécklung vum
Land am meeschte beaflosst.

Verschidde Regierungen haten och schonn
an der Vergaangenheet ugesat esou e
Plang opzestellen. An déi heibannen, déi
scho méi laang an der Gemengepolitik aktiv
sinn, kënne sech erënneren, dass schonn 
x-mol hir Servicer hu missen Donnéeën un
iergendee Bureau d’études weiderreechen,
mä duerno hu mer ni méi eppes héieren,
weder vum Landesplanungsminister nach
vum Intérieursminister nach vum Ekono-
miesminister.

Och dës Regierung - an dat kann ee méi
wéi op enger Plaz noliesen an der Regie-
rungserklärung - hat aus dësem Plan secto-
riel eng éischt Prioritéit gemaach. Dofir ass
et ëmsou méi onverständlech, dass dës Re-
gierung méi wéi zwee Joer gebraucht huet,
fir iwwerhaapt d’Zesummesetzung vum
Groupe interministériel festzeleeën. Zu en-
gem ganz speziellen Datum, nämlech dem
11. September 2006 awer, ass eréischt de
Règlement grand-ducal publizéiert ginn, fir
de Groupe interministériel anzesetzen.

Dofir meng Fro: Wien huet dann do ge-
bremst? Wann dat eng Prioritéit war, wéisou
ass bis haut nach ëmmer kee Plan sectoriel
„Zones d’activités“ do? A wéini kënnt en?
Well mir gesinn, an d’Diskussioune weisen
dat, hei geet et net nëmmen ëm Wickreng.
Mir kënnen eis un d’Diskussioune vu Grass
erënneren, déi nach ëmmer net ganz ofge-

schloss sinn - wann ech dat richteg gesinn?
Knapps ass déi eng Diskussioun eeneger-
moossen ofgeschloss, da kënnt déi nächst.

Viru kuerzem hu mer matkritt, tëschent Bee-
tebuerg a Réiser bahnt sech eng ähnlech
Problematik un. Dofir: Wéisou ass dee Plan
sectoriel nach ëmmer net do?

Zweetens, gerénge Stellewäert IVL a Pro-
gramme directeur.

Mir wëssen alleguerten, an et huet ni een
eppes anescht gesot, dass den IVL u sech
keng juristesch Grondlag ass fir engem Mi-
nister eppes an de Grapp ze ginn, fir eppes
ze verhënneren oder ze ënnerstëtzen, mä
eigentlech misst e jo awer trotz allem en
héije politesche Stellewäert hunn. Wann ee
sech d’Regierungserklärung nämlech
ukuckt, da stellt ee fest, dass an deem Pa-
beier den IVL ëmmerhin zwouanenghallef
Säiten anhëlt, an do steet ënner anerem: «Il
orientera les démarches du Gouverne-
ment.»

Wann een awer, Här President, den Här Bo-
den erlieft, an dat net nëmmen am Dossier
Wickreng, da muss ee sech d’Fro stellen:
Gëllt d’Regierungserklärung net fir den Här
Boden?

De Programme directeur, Dir Dammen an
Dir Hären, am Géigesaz, huet awer eng ju-
ristesch Grondlag an ass ëmmerhin, no
laangen Diskussioune mat ville Leit aus dem
Land, vum Regierungsrot verabschiet ginn
an integral am Mémorial publizéiert ginn. An
och hie sollt d’Regierung an d’Gemengen -
wëll ech drun erënneren - bei hiren Démar-
chen orientéieren.

Elo si mer eis jo awer hoffentlech eens, dass
deen Akafszentrum vun deem mer
schwätze géint all Regele verstéisst, déi am
Programme directeur festgehale sinn. Ech
kéint der hei vill zitéieren aus deem Doku-
ment, ech hunn awer déi Zäit net hei, ech
wëll just eppes zitéiere vun der Säit 33 vun
der Partie B), dass wierklech d’Implantéiere
vu Centres commerciaux an der Peripherie
vun den Uertschafte verhënnert gi soll, dass
prioritär innerhalb vun den Uertschaften
eppes gemaach gi soll.

Och hei dann d’Fro: Gëllt de Programme di-
recteur net fir den Här Boden an ass de Pro-
gramme directeur da fir de Landespla-
nungsminister net Handhab genuch, fir
eppes géint esou irrsënneg Projeten ze ën-
nerhuelen?

Drëtt Feelentwécklung ass déi nach ëmmer
feelend Gemengefinanzereform.

Och wann een net mam Projet vum Akafs-
zentrum d’accord ass, esou kann een awer
déi Reckenger Gemengeverantwortlech
verstoen, wa se nämlech soen: Och mir wël-
len eege Recettë schafen an opbauen, fir
eis och emol eng Kéier eppes leeschten ze
kënnen.

Här President, wann ee wëllt, dass d’Ge-
mengen tëschent der Stad an Esch d’Roll
vun der Zone verte interurbaine iwwerhuele
sollen an domat sech packe mat hirer wirt-
schaftlecher an demographescher Ent-
wécklung, da muss een hinnen e finanziel-
len Ausgläich ginn, soss kann een dat do
net vun deene Gemenge verlaangen. An
ech mengen, Landesplanung ouni finanziell
Ureizer, déi brauch ee guer net unzefänken,
well dat wäert net fonctionnéieren.

Ech sinn dann elo ganz frou, dass de Week-
end um CSV-Parteikongress anscheinend
dann och dee fréieren Innenminister zu där
Erkenntnis komm ass an eng ähnlech Pro-
pos gemaach huet, dass déi Gemengen,
déi sech an hirer Entwécklung missten
aschränken, eng Kompenséierung sollte
kréien. Ech froe mech firwat hien dat net
agefouert huet déi Zäit wéi hien nach Innen-
minister war an dat hätt kënne maachen.
Ech froe mech och wéi eng Regierung dann
iergendwéi eng Kéier wëllt e finanziellt Ins-
trumentarium an de Grëff kréien, wa se net
e Fonds régional aféiert.

Elo si mer awer an der Spezialkommissioun
gewuer ginn dass, kaum dass de Fonds ré-
gional iwwerhaapt ugeduecht war, en an-
scheinend schonn nees gestuerwen ass am
Regierungsrot, well dann do och déi eenzel
Ministere sech net an hir Kaarten erakucke
wëlle loossen an net bereet sinn hir Fongen
an e regionale Fong ze stiechen.

Dofir meng Fro, déi haaptsächlech un de
Landesplanungsminister geriicht ass: Wéi
eng Moyenë wëllt de Minister sech ginn, fir
dann deenen eenzelne Gemengen hir ën-
nerschiddlech Roll am Programme directeur
an am IVL ze honoréieren?

A véiertens, a leschten Dysfonctionnement -
wann ech dat esou ka soen -, déi onkoordi-
néiert Virgehensweis vun der Regierung.

Mir sinn der Meenung, dass dës Regierung
de Begrëff IVL eigentlech net méi an de
Mond däerft huelen, well et muss ee sech
drun erënneren, dass deen „I“ fir „Integra-
tiv“ steet. Wann een awer dat Trauerspill am
Kontext Wickreng gesinn huet, dann ass dat
awer 100%eg de Géigendeel. Méi eng stur
sektoriell Approche un dee wichtegen Dos-
sier eru kann ee sech net virstellen, wéi dat
wat mer hei erlieft hunn.

Den Här Boden seet Jo zum Projet; anschei-
nend, esou sinn ech aus der Press gewuer
ginn - ech weess net, ob dat stëmmt -, trotz
engem negativen Avis vu senger zoustän-
neger Kommissioun. Den Här Wiseler, an-
scheinend dann och, laut den Informatioune
vun der Press, plangt schonn - dat muss ee
sech och emol virstelle fir ee private Promo-
teur - en Echangeur op enger Autobunn mat
eise Steiergelder! Dat fannen ech och en
erstaunleche Virgang. A wat bleift dem Lan-
desplanungsminister nach an deem Dos-
sier? Deen däerf nach de „Rufer“ an der
Wüste spillen.

Ob den Här Juncker, dee jo aus Lëtzebuerg
wierklech den Akafszentrum vun der ganzer
Regioun maache wëllt, iwwerhaapt eng
Meenung huet oder wéi eng hien huet, dat
wësse mer bis haut nach net. Oder ass
d’Tatsaach, dass mer wëllen aus Lëtze-
buerg den Akafszentrum vun der Groussre-
gioun maachen, eng Carte blanche fir x
esou Projete wéi deen do ze maachen?

An dat do ass déiselwecht Regierung, déi
zur gläicher Zäit vun de Gemenge verlaangt
si solle méi wäit kucke wéi hire Kierchtuerm.
Si solle regional zesummeschaffen. Si solle
sech konform mam IVL entwéckelen. Ech
mengen, dee Message do ass désastréis.

Dofir, Här President, ofschléissend vläicht
déi puer wichtegst Froen: Ass dës Regie-
rung, als Ganzt wuelverstanen, elo fir dee
Projet zu Wickreng, jo oder neen? Wa jo, wéi
eng Bedeitung hunn dann nach de Pro-
gramme directeur an den IVL fir dës Regie-
rung, fir dann automatesch och all déi aner
Acteuren, notamment d’Gemengen? A
wann neen: Wat gedenkt d’Regierung ze
ënnerhuelen, fir de Projet dann awer nach
vläicht ze verhënneren?

Huet de Landesplanungsminister scho pré-
iwe gelooss, ob en net d’urgence kéint e
POS initiéieren, fir op dee Secteur do ze
leeën, wou dee Centre commercial soll hi-
kommen, fir dee Projet do vläicht ze verhën-
neren, ouni awer där Gemeng net eng
Chance ze loossen, zum Beispill Hand-
wierksbetriber dohin ze maachen?

Schlussendlech, an dann halen ech op,
vläicht déi wichtegst Fro vun allen: Wann
deen dote Projet eventuell net méi ka ver-
hënnert ginn, wéi eng dréngend Mooss-
name wëllt d’Regierung dann huelen, fir datt
op d’mannst dat nächst Wickreng ze ver-
hënneren ass?

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Gira.
Éischte Riedner ass den honorabelen Här
Schank.

Débat

❱❱❱ M. Marco Schank (CSV).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, wa mer
grad elo iwwert d’Implantatioun vun engem
Centre commercial zu Wickreng schwätzen,
dann ass natierlech ee méi bedeitende Su-
jet, géif ech emol soen, dobäi op d’Tapéit
komm, nämlech dee vun der Landespla-
nung als solch. De Fall Wickreng weist op
jidde Fall, dass mer de Moment nach net all
déi noutwendeg Instrumenter hunn, fir eng
effikass Landesplanung ëmzesetzen.

Ob mir elo esou eng Grande surface zu
Wickreng brauchen, sief nach dohigestallt.
Et gëtt bestëmmt och gutt Argumenter, déi
mer vum Mëttelstandsminister herno wäer-
ten héieren. Ech wollt virun allem op d’Fro
agoen, wou mer am Joer 4 nom IVL mat ei-
ser Landesplanung dru sinn.

D’Landesplanung däerf sécher keen…

(Interruption)

Duerfir schwätze mer och driwwer, Madame
Brasseur.

...Niewentenee vun der Zomm vun alle Mi-
nistèren, alle Verwaltungen an och deenen
116 Gemenge sinn, wou jiddfereen nom
beschte Wëssen a Gewësse seng Déci-
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sioun hëlt. D’Landesplanung ass an éisch-
ter Linn ee Gesetz vun 1999, ee Programme
directeur, deen eng Partie Regelen opstellt,
deen eng Partie Instrumenter huet, wéi
d’Plans sectoriels, wéi d’POS, wéi d’Plans
régionaux, déi dann eng ganzheetlech Pla-
nung solle méiglech maachen, a wou deen
Eenzelnen, deen oder déi Ministeren, déi
zoustänneg Verwaltung an d’Gemeng ee
Projet a senger Gesamtheet kucken.

D’Fro, déi sech fir d’Zukunft bei alle Zones
d’activités commerciale oder artisanale
stellt, also net nëmme fir Wickreng, ass déi,
ob een, fir esou eng Zon ze maachen, net
eng gemeinschaftlech Autorisatioun brauch
respektiv ob een op d’mannst niewent-
eneen, ech soen emol dräi Autorisatioune
muss hunn, nämlech eng vun der Landes-
planung, eng vum Mëttelstandsminister res-
pektiv och eng am Kontext vun der Ver-
kéierssituatioun. Dat war jo e bëssen d’Ori-
gine vum Gesetz vun 1999. Da misst ee
sech d’Fro nach stellen, a wéi enger Reie-
folleg déi Autorisatioune gebraucht ginn.

Mir plädéieren derfir, dass mer relativ séier
a wesentleche Punkten an eng Logik kom-
men, wou eng Rei vu Kritäre musse suivéiert
ginn, op déi sech d’Politik muss eens ginn
an och entspriechend handele muss.
D’Landesplanung däerf net am Eenzelnen,
mä muss am Gesamte gekuckt ginn. Mir ën-
nerstëtzen duerfir déi Beméiunge vun der
Regierung a si frou, dass déi eenzel Plans
sectoriels deemnächst wäerte virleien.

An der leschter Ligne droite sinn den Trans-
port, d’Logement, Dir kennt se, d’En-
sembles paysagers, d’Zones d’activités.
Notamment wäerte se spéitstens um Enn
vum éischte Semester 2008 do sinn an déi
véier openeen ofgestëmmt sinn, wat jo we-
sentlech ass, an duerno kënnen an d’Proze-
dur goen.

Här President, wa mer Lëtzebuerg fir déi
nächst Joren a Jorzéngte wëlle fit maachen,
da brauche mer en zäitlech openeen Of-
stëmme vun deem, wat Stat a Gemenge
wëlles hunn. Mir brauchen en enkt Zesum-
meschaffe vun de Ministèren. Mir brauchen
eng territorial Reform mat enger Kompeten-
zopdeelung tëschent Stat a Gemengen, déi
an dat neit Jorhonnert passt, a mir brau-
chen, dat ass enorm wichteg, eng Verzah-
nung vun de Pläng an de Mesuren am Wun-
nengsbau, am öffentlechen Transport, am
Landschaftsschutz a bei der Aarbechts-
plazbeschafung.

Dat heescht deemno, dass all Administra-
tioun, sief dat op Gemengen- oder op natio-
nalem Niveau, sech misst dru gewinnen,
dass d’Décisioune vun enger Envergure wéi
Wickreng gemeinsam geholl ginn, am Kon-
text vun der Landesplanung an a Konformi-
téit mam IVL. Dat misst een imperative Re-
flex op allen administrativen Niveauë ginn.

Landesplanung funktionéiert nëmmen,
wann eng Kooperatioun vun alle Politiques
sectorielles assuréiert gëtt a wa se partizi-
pativ geschitt, dat ass och wichteg. Dat
heescht, dass all Acteuren op allen Ni-
veauen implizéiert ginn. An natierlech dat
Drëtt ass d’Nohaltegkeet, dat Ganzt mam
Reflex vun der Nohaltegkeet. Derbäi kënnt
den IVL, deen an der Ofstëmmung vun de
sektorielle Pläng eng Roll spillt an an en-
gems de Kader fir déi regional a kommunal
Planungen duerstellt.

Här President, ech wollt zum Schluss och
nach eng Kéier soen - an den Här Gira huet
den Nationalkongress vun eiser Partei ganz
gutt suivéiert -, dass mir fir d’Regionaliséie-
rung vun de Zones d’activités sinn. Dëst be-
déngt, dass mer awer och ee Verdeelungs-
schlëssel effektiv brauchen, fir de Produit
vun de Recetten effektiv dann och ze ver-
deelen, wéinst der Egalitéit tëschent de Ge-
mengen, alle Gemengen am Land. Dat
heescht och déi, déi no landesplaneresche
Kritäre keng Chance hunn, fir op hirem Ter-
ritoire eng Zone d’activités ze hunn, mussen
un de Recettë bedeelegt ginn.

Fir dat kënnen ze maachen, brauche mer
selbstverständlech deemnächst e Plan sec-
toriel „Zones d’activités“. Wéi gesot, Enn
vum éischte Semester 2008 wäert deen um
Dësch leien.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Schank.
Nächste Riedner ass den honorabelen Här
Henri Grethen.

❱❱❱ M. Henri Grethen (DP).- Här Presi-
dent, léif Kolleegen, a menger Fraktioun ass
gemengt ginn, et misst bei eis een aus dem
Süden iwwert dee Sujet schwätzen, well et
jo iwwer Wickreng geet a Wickreng am
Süde läit.

(Hilarité)

Ech wollt Iech soen, Här President, léif Kol-
leegen, et kann een engem Promoteur im-
mobilier net béis ginn, wann en en Terrain
huet, en huet eng Iddi an e wëllt dann op
deem Terrain e Centre commercial bauen.
Et kann een och engem Buergermeeschter,
enger Gemeng net béis ginn, wann déi dat
eng gutt Iddi fënnt, wann déi soen: Firwat
solle mir net och emol eppes kréien?

D’selwecht wéi ech zum Beispill der Ge-
meng Biekerech net béis sinn, dass déi de
Pallcenter huet.

(Hilarité)

Dat ass jo och e Centre commercial, dee fir
déi Leit aus der Géigend haaptsächlech…

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

(Interruptions diverses)

❱❱❱ M. Henri Grethen (DP).- Jo, jo, ech
mengen, fir déi Géigend ass dat sécher eng
optimal Gréisst.

(Hilarité)

Ech wëll just soen, ech si kengem béis
dowéinst. Ech sinn och net jalous.

Ech si mat de Virriedner d’accord, dass mir
hei an eisem Land, wat jo net esou riseg
ass, net kënnen deenen enge just d’Avan-
tagë ginn, an déi aner hunn d’Laaschten al-
leguer. An eng Gemeng wéi Recken un der
Mess, déi seet sech: Mä mir sinn eng Ge-
meng ouni gréisser Recetten, ëmgi vu Ge-
mengen, déi Recetten hunn, a mir hätten
och gären en Deel vum Kuch! Duerfir sinn
déi dofir.

Ech kann och net dem Mëttelstandsminister
béis sinn, wann deen am Kader vun deene
Kompetenzen, déi seng sinn, gefrot gëtt:
Kann ech esou e Center autoriséieren?
Muss ech en autoriséieren? Soll ech en au-
toriséieren?

Hie kann net soen, d’Stroosse sinn net an
der Rei. Hie kann net soen, et passt net an
déi hei Iwwerleeung oder an déi aner. Hien
ass konfrontéiert mat enger Demande, hie
muss déi Demande begutachten. Wann en
Nee seet, dann huet deen, deen d’De-
mande gemaach huet, selbstverständlech
Rekursméiglechkeeten, an esou wéi een
eenzel Uerteeler um Tribunal administratif
oder op der Cour kennt, gëtt een do relativ
liicht als Minister, wann een d’Rechter vum
Bierger tant soit peu froisséiert huet, ëmge-
dréint.

De fundamentale Problem hei ass e landes-
planereschen. Dat ass richteg. Mä de Lan-
desplanungsministerium, dat war jo an der
Zäit ëmmer - an dat war net esou domm - an
der Hand vum Statsminister. De Statsminis-
ter huet dat ofginn, an dee Minister, deen
elo déi horizontal Kompetenz huet, deen
huet eigentlech Sträit mat all Mënsch.

Ech wollt hei an dëser Debatt nëmmen eent
soen: Mir hunn an der viregter Regierung
den IVL ausgeschafft. Mir hunn déi Aar-
bechte vum IVL Mëtt 2002 ugefaang a mir
hu se Ufank 2004 ofgeschloss. Mä mir
konnte se nëmmen - an de Lead hat dee-
mools de Michel Wolter als Landes-
planungsminister - ofschléissen an esou
kuerzer Zäit, well d’Ministeren alleguer sech
perséinlech an déi Aarbecht implizéiert
hunn.

Mir hate quasi all Mount eng Réunioun. Do
dertëschent hunn eis Mataarbechter op den
Dossiere geschafft, a wa Problemer sech
gestallt hunn, dann hu mir déi zesummen,
de Fernand Boden, d’Erna Hennicot, den
Eugène Berger, de Michel Wolter an ech, an
deene Sitzunge geléist. Mir hunn net eis
Beamten openee schéisse gelooss, déi
dann Angscht haten, iergendwéi och nëm-
men eng Kompetenz ze verléieren.

Ech mengen, wann ee wëllt, wat den IVL re-
commandéiert huet, déi Plans sectoriels
esou séier wéi méiglech ausschaffen, da
geet et nëmmen iwwer esou en Aarbechts-
wee, wou bilateral oder multilateral mat
deene concernéierte Ministere selwer
d’Leitlinnen ausgeschafft ginn.

Et deet mer leed - et ass keng Attack géint
Beamten -, mä wann een déi ouni de poli-
tesche Prabbeli an der Landschaft stoe
léisst, da kënnt een net weider. Dat gesäit
een hei zu Wickreng. Duerfir ass et urgent,
dass déi eenzel sektoriell Pläng kommen,
dass awer gläichzäiteg derfir gesuergt gëtt,
dass net wéi bei de Pissenger - well Pisseng
läit jo net ganz wäit ewech vu Wickreng -
mat de Kuebe gedeelt gëtt.

(Hilarité)

Dat heescht, dass net déi eng alles hunn an
déi aner näischt, mä dass e gerechte „bur-
den sharing“ zwëschent deene verschid-
dene kommunalen Acteure geschitt.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Grethen.
Déi nächst Riednerin ass déi honorabel Ma-
dame Mutsch. Madame Mutsch, Dir hutt
d’Wuert.

❱❱❱ Mme Lydia Mutsch (LSAP).- Merci,
Här President. Dir Dammen an Dir Hären,
de Projet ass, wéi et hei scho richteg gesot
ginn ass, ganz vill am Land diskutéiert ginn.
Eng Rei vu Leit hu sech jo och gefrot, ob
d’Gemengenautoritéite vu Reckeng op der
Mess net Recht haten, wou se op hir Auto-
nomie verwisen hunn, an hir Absicht, mat
engem groussen Akafszentrum d’Attraktivi-
téit vun hirer Uertschaft ze verbesseren.

Doriwwer eraus maache se net just dat, wat
zu Lëtzebuerg üblech ass a wat vun der Re-
gierung eigentlech och gefrot gëtt. Kommt,
mer erënneren eis: De Statsminister hat bei
senger Ried iwwert d’Lag vun der Natioun
ganz kloer a ganz däitlech gesot: Lëtze-
buerg soll den Haaptakafszenter vun der
Groussregioun ginn. En Akafszentrum, wou
déi aner hikommen, anstatt dass mir bei déi
aner ginn.

Och Enquêten, déi am Kader vum Pro-
gramm „Luxembourg, Pôle de Commerce
de la Grande Région“ gemaach goufen,
sinn zur Konklusioun komm, dass d’Offer
hei zu Lëtzebuerg nach net grouss genuch
wier. Läit et deemno net op der Hand grad
dowéinst e Projet wéi deen zu Wickrange
virzegesinn?

Fir et direkt agangs ze betounen: D’Beden-
ken an d’Kritik um Projet Wickrange ba-
séiere virun allem op der Tatsaach, dass
dës Regierung - an iwwregens och schonn
déi Regierung virdrun - décidéiert huet
anescht ze plangen an anescht ze déci-
déiere wéi an der Vergaangenheet. Mir
hunn e Gesetz vun 1999, dat virgesäit, dass
d’Landesplanung en Instrument vum Déve-
loppement durable soll sinn. A mir hunn e
Programme directeur vun 2003, deen der
Regierung eng kloer Orientéierung an e Ka-
der fir déi zukünfteg Entwécklung vum Land
gëtt.

Mir hunn en integratiivt Verkéiers- a Landes-
planungskonzept: dee vill kommentéierten
a bei Diskussioune gären ugefouerten IVL,
deen eis wichteg Donnéeë liwwert, opgrond
vun deem politesch Décisioune fir d’Ent-
wécklung vun eisem Land solle geholl ginn.
Dat ass wuel e Prozess - an dat gouf schonn
hei gesot -, deen nach net ofgeschloss ass,
well et feele jo nach eng ganz Rei vu Plans
directeur sectoriels a Plans directeur régio-
naux - obwuel ech ëmmer méi meng Zwei-
felen dru kréien -, déi zu engem groussen
Deel an der Ausaarbechtung sinn.

Trotzdeem, an dat muss ëmmer erëm ënner-
strach ginn, déi grouss Linne si bekannt an
d’Marschroute ass och kloer definéiert. Ee
Beispill: De Pro-Sud, déi zwielef Gemengen,
déi vum Programme directeur als Südre-
gioun definéiert sinn, hu sech Leitlinne gi fir
dës Regioun IVL-konform ze entwéckelen.
Ech wëll domadder net soen, si hätten dat
scho komplett ofgeschloss; wäit dovunner.
Mä domat sinn enorm Effortë verbonnen an
d’Décisiounen an deem Zesummenhang
sinn net ëmmer ganz einfach.

Dofir ass och dëse Verbond, deen aus zwie-
lef ganz ënnerschiddleche Gemenge be-
steet, souwuel vun der Gréisst wéi och vun
der politescher Ausriichtung hier, unanime
fir d’Autorisatioun vum Minister a Fro ze stel-
len. Ganz dovun ofgesinn, dass Wickrange
laut Programme directeur an enger Zone
verte interurbaine läit, déi net weider zersie-
delt soll ginn. Et ass tatsächlech ganz
schwéier novollzéibar, dass an eisem Land
e Projet vun dëser Envergure autoriséiert
gëtt, dee keng Rücksicht op landesplane-
resch Virgabe brauch ze huelen. Wann dat
de Message soll sinn, da kënne mer eigent-
lech den IVL apaken.

De Mëttelstandsminister schéngt virrangeg
vun der Suerg gedriwwen ze sinn d’Offer
bei eis am Land ze vergréisseren. Ze denke
ginn, misst him awer, dass d’Kommissioun,
déi am Kader vun der Genehmegungspro-
zedur hiren Avis ofginn huet, an d’Eenzel-
handelskommissioun vun der Chambre de
Commerce en negativen Avis zum Projet
Wickrange ofginn huet. Dora verweise se zu
Recht drop hin, dass d’Offer um Lëtzebuer-
ger Marché wuel am Moment net all
d’Bedürfnisser vun de Clienten ofdeckt, mä
dass schonn aner Projete genehmegt sinn,
déi am direkten Ëmkrees vu Wickrange eng
wesentlech Vergréisserung vun der Offer
mat sech bréngen.

D’Fro stellt sech deemno, ob dat déi richteg
Manéier ass, fir nei Clientë fir de Lëtzebuer-
ger Commerce ze gewannen. Ech denken
éischter, dass d’Multiplikatioun vun Akafs-
zentren, wa se net grëndlech geplangt sinn
an ënnereneen ofgestëmmt sinn, sech géi-
gesäiteg d’Clienten ewechhuelen an
zousätzlech dem klenge Commerce an de
gewuessenen Uertschafte ronderëm enorm

ze leide gëtt. An dat wëlle mer jo awer och
ofschafen. Dat wëlle mer jo awer och net
hunn. Och dat ass IVL.

De Fait, dass de Projet Wickrange gréng
Luucht vum Mëttelstandsminister kritt huet,
ass net nëmmen e Schrëtt an déi falsch
Richtung, mä och e politescht Signal, dat
net méi bei d’Gesamtausriichtung vun der
Politik fir eist Land passt. D’Regierung gëtt
domadder an eisen Aen de Message eraus,
dass den IVL zwar gutt ass fir an eise Rie-
den ze gebrauchen, an der Praxis awer net
wierklech eng Roll spillt.

An dann, Här President, zum Schluss an am
Résumé: D’politesch Absichte vun der Re-
gierung si kloer, zumindest um Pabeier, mä
et gëtt nach net genuch rechtsverbindlech
Regelen, fir dës Absichten an d’Realitéit um
Terrain ëmzesetzen. Mir dierfen awer
schonn haut net méi zouloossen, dass wei-
derhi Faitë geschaaft ginn, déi eng konse-
quent Landesplanung mëttel- a laangfristeg
onméiglech maachen.

Merci, Här President.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame
Mutsch, fir Är Interventioun. Als nächste
Riedner ass den honorabelen Här Gibéryen
un der Rei.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här
President. D’ADR ënnerstëtzt zu 100% de
Projet vum Akafszentrum zu Wickreng.
Éischtens läit dee Projet an der Gemeng
Reckeng. Déi ass ausgewisen als eng Zone
commerciale artisanale. Zweetens ass am
Abléck schonn eng grouss Entreprise do
drop, op därselwechter Plaz. Vis-à-vis vun
där Plaz ass och haut schonn e relativ
grousst Sports- a Kleedergeschäft. Drëttens
besteet en direkten Accès vun der Auto-
bunn op dee Site hei. Véiertens ass eng
Dräikantonsstrooss, déi do derlaanscht fiert.
A fënneftens ass jo - an ech huelen un, datt
dat nach ëmmer esou ass - eng Zuchstreck
vun Esch an d’Stad geplangt, déi och ganz
genau 50 Meter derlaanscht geet.

Ech kennen also keen Akafszenter, keng
Grande surface am ganze Land, Här Presi-
dent, déi - wa mer vun IVL schwätzen, wat
den Transport ubelaangt, d’Hin- an d’Bäi-
fueren - méi konform wier wéi grad deen
dote Site. Et gëtt kee Centre commercial am
Land, deen esou direkt un enger Autobunn,
mar direkt un d’Zuchverbindung ugebon-
nen ass wéi grad déi dote Plaz.

A wa mer, Här President, da vun IVL wéilte
schwätzen, da gesäit een och wéi verréckt
eis Iwwerleeungen am Kader vum IVL sinn.
D’Gemeng Monnerech ass eng IVL-kompa-
tibel Gemeng anscheinend, d’Gemeng
Reckeng net. Vis-à-vis vun dëser Strooss
ass d’Gemeng Monnerech, a lénks dernie-
went ass och d’Gemeng Monnerech. Also
déi aner Säit si mer an enger IVL-kompati-
beler Gemeng, an dës Säit vun der Strooss
si mer a kenger IVL-kompatibeler Gemeng.
Do gesäit een och wéi absurd déi Iddi vum
IVL ass.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Ech men-
gen, et sollt een ophalen an déi dote Rich-
tung ze plädéieren.

Dat gesot, Här President, wëll ech soen: Mir
ënnerstëtzen duerfir zu 100% dee Projet.
Ech muss och éierlech soen, dass ech et e
bëssen traureg fonnt hu vun enger Gemeng
wéi Esch, datt déi sech esou an d’Politik vun
enger Nopeschgemeng agemëscht huet,
wéi dat den Escher Gemengerot gemaach
huet. A wat d’Madame Mutsch elo grad hei
gemengt huet, dat géif op Käschte vun
deene klenge Geschäftsleit goen, wann
esou eng Grande surface dohinner géif
kommen, da géif ech gäre vun der Madame
Mutsch awer och wëssen, wann dee Centre
géif op Esch kommen, ob se et dann och
nach d’selwecht géif mengen.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Gibé-
ryen. Als leschte Riedner ass den honora-
belen Här Jaerling agedroen.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Mir
gefält et ëmmer: IVL, IVL hin an hier, IVL-
konform oder net -konform. Wou kann ee
konform zu eppes sinn, wat et guer net gëtt
an iwwerhaapt net fonctionnéiert? Dofir ass
déi Diskussioun, ob een IVL-konform ass
oder net, fir mech einfach iwwerflësseg.
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D’Diskussioun geet hei fir mech einfach
drëm - an dat hunn ech och schonn zu Esch
gesot -: Wivill Commerce brauche mer - net
nëmmen hei am Land; et geet iwwert d’Lan-
desplanung ewech? Wivill Commerce ver-
droe mer hei am Land, an doriwwer eraus
an der Groussregioun?

Doriwwer ass nach guer net diskutéiert
ginn. Well mer sinn net hei op enger Insel,
wou och an der Groussregioun intensiv dru
geschafft gëtt, fir d’Clienten dohinner ze
zéien. Do ass einfach d’Fro, et muss ge-
kuckt ginn: Wat kënne mer verkrafte vu
Groussakafsflächen hei am Land an nie-
wendrun, fir dass net een deem anere Kon-
kurrenz mécht an dass dat op d’Käschte
vun den Aarbechtsplaze geet? Dat ass
d’Fro.

D’Diskussioun och bei deem Akafszenter vu
Wickreng - an natierlech ass e bei enger
Autobunn -: Wat fir eng Uertschaft hei am
Land ass net no bei enger Autobunn? Well
ech menge mir hu bal iwwerall Autobunn a
mir hunn iwwerall Uertschaften.

An dofir froen ech einfach: Wéi ass d’Dis-
kussioun iwwert den öffentlechen Trans-
port? Ech ka mech erënneren, dass ech
eng Kéier zu Éilereng geschafft hunn, dat
ass jo net ganz wäit ewech, do fiert eemol
am Dag e Bus hin. Dat heescht öffentlechen
Transport ass keen do, fir op Wickreng ze
kommen, dat ass emol déi eng Tatsaach. An
déi aner Tatsaach ass, dass, wann iergend-
wann eng Kéier eng Zuchlinn do laanscht-
geet, dat ass vläicht, esou wéi mir plangen
a schaffen, a 25 Joer an dann ass deen
Akafszentrum do scho vläicht erëm iwwer-
lieft.

Also, fir mech geet et hei net nëmmen ëm
d’Landesplanung, fir mech geet et och ëm
d’Diskussioun: Wat hu mir dann elo schonn
derniewent? Mir hunn zu Féiz e groussen
Akafszentrum. Mir hu souguer zu Éilereng
selwer, 100 Meter méi wäit, ee Geschäfts-
zentrum. Mir hunn zu Esch, an dat muss een
och emol soen: Plaza 1, Plaza 2, mat esou
vill 1.000 Meter carré, och erëm Akafszen-
tren. Dofir ass d’Fro einfach: Wat géif deen
Akafszentrum do bréngen? Dat geet iwwer
Wickreng eraus. Mä wat géif e bréngen?

A wann ee seet e géif eng Plus-value un
Aarbechtsplaze bréngen, da muss ee sech
an deemselwechte Moment awer d’Fro stel-
len: Wat riskéiert een, dass op enger anerer
Plaz Aarbechtsplaze verschwannen, just
eben am klenge Commerce, just eben am
Mëttelstand? Dat ass d’Fro an déi Fro stellt
sech net nëmme fir Esch. Déi Fro stellt sech
fir Bieles, fir ronderëm.

❱❱❱ M. le Président.- Här Jaerling,
kommt zum Schluss, wann ech gelift!

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- War
ech esou laang, Här President?

❱❱❱ M. le Président.- Jo, jo. Dir hutt
schonn...

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- A
wien hätt dat geduecht! Also, wou ech elo
emol eng Kéier zu Wuert kommen, muss
ech schonn erëm ophalen.

(Hilarité)

Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Jaerling.
Den Här Fernand Boden, Mëttelstandsmi-
nister, huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Fernand Boden, Ministre des
Classes moyennes, du Tourisme et du Lo-
gement.- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, iwwert den Akafszentrum zu Wi-
ckreng ass jo scho vill diskutéiert a ge-
schriwwe ginn, ganz kontrovers wéi dat och
haut de Mëtteg hei de Fall ass.

Ech wëll soen, datt, fir esou ee groussen
Akafszentrum opzeriichten, eng ganz Rei vu
Genehmegungen néideg sinn. De Mëttel-
standsminister, de Buergermeeschter muss
eng Baugenehmegung ginn, den Intérieurs-
minister, den Travaux-publics-Minister, den
Ëmweltminister an den Aarbechtsminister
beim Kommodo-Inkommodo.

An, Här Gira, d’Ministere musse sech un
d’Gesetzer halen. Jiddferee muss sech bei
senger Décisioun géint déi jo - wéi den Här
Grethen dat zu Recht gesot huet - bei de
Geriichtsinstanze kann Asproch erhuewe

ginn, op déi gesetzlech a reglementaresch
Bestëmmunge beruffen a baséiere fir déi
hien d’Verantwortung dréit.

Esou kann de Mëttelstandsminister net e
Projet refuséieren, well en éischter iergend-
wou aneschters besser higepasst hätt. De
Buergermeeschter ka seng Baugenehme-
gung net refuséieren, well de Projet anere
Geschäfter ze vill Konkurrenz géif maachen.
Den Ëmwelt- an den Aarbechtsminister kën-
nen net hir Kommodo-Inkommodo-Geneh-
megung refuséieren, well ze vill Verkéier do
da wär. Jiddferee muss, wéi gesot, sech op
d’Dispositioune vu senger Gesetzgebung
beruffen, soss gëtt hie vun de Geriichter
ouni Zweifel direkt zréckgepaff.

An de Gesetzgeber wollt, datt bei grousse
Geschäfter oder groussen Akafszentre fir
d’éischt de Mëttelstandsminister soll ëm
eng Autorisatioun gefrot ginn éier iwwer eng
Baugenehmegung ze befannen ass.

Am Mee vun dësem Joer ass vun der S.A.
Wickrange Shopping Center eng Demande
bei mir agereecht ginn, fir zu Wickreng en
Akafszentrum vun insgesamt 31.540 m2 Ver-
kafsfläch ze erlaben. Dës Demande ass
dunn no de Bestëmmunge vum Gesetz vum
4. November 1997, dat eng maximal Ins-
truktiounsdauer vun dräi Méint virgesäit, ge-
préift ginn, an d’Gesetz vum 4. November
1997, un dat ech mech ze halen hunn,
gesäit vir, datt eng „Autorisation grande sur-
face“ ka refuséiert ginn. An ech zitéiere vu
Franséisch op Lëtzebuergesch iwwersat:
„wann de Projet riskéiert d’Gläichgewiicht
an de betraffenen Haapthandelsbranchen a
Gefor ze bréngen, op nationalem, regiona-
lem oder kommunalem Plang“. An, wéi ge-
sot, op dës gesetzlech virgeschriwwe
Kritäre muss ech mech baséieren an och
dorobber beschränken, wann ech de Projet
refuséiere wëll.

An no enger detailléierter Analys vum Dos-
sier, dat war e ganz décken Dossier, no
Récksprooch mat de Promoteuren a mat
anere Concernéierten hunn ech dunn den
23. August 2007 mäin Accord ginn, net fir
déi gefroten Akafsfläch, mä fir eng ganz
staark reduzéiert Verkafsfläch. D’Verkafs-
fläch ass nämlech insgesamt vun 31.450 op
22.971 m2, also ëm 27% reduzéiert ginn, an
dat besonnesch an deenen Handelsbran-
chen, déi riskéiert hunn de regionalen Équi-
liber am Handel a Fro ze stellen, wat jo och
de Kritäre vum Gesetz entsprécht. Et si mi-
nus 44% an der Alimentatioun komm, et si
minus 28% am Textilberäich komm an et si
minus 33% am Électroménager ginn.

❱❱❱ M. le Président.- Här Minister, ent-
schëllegt, den Här Gira wëllt just an deem
doten Zesummenhang eng Fro stellen. Er-
laabt Der déi?

❱❱❱ M. Fernand Boden, Ministre des
Classes moyennes, du Tourisme et du Lo-
gement.- Jo, jo!

❱❱❱ M. le Président.- Gutt, Här Gira, haalt
Iech wann ech gelift kuerz.

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG).- Ech
hunn zwou Froen, Här President.

Éischtens: Ass et richteg, wat een an der
Press liese konnt, dass déi zoustänneg
Kommissioun, déi och an deem Gesetz, wat
Der zitéiert hutt, virgesinn ass, Iech en ne-
gativen Avis ginn huet? Wat ass dann nach
de Sënn vun esou enger Kommissioun,
wann Der Iech iwwert deen Avis ewech-
setzt?

An zweetens: Gëllt dat hei Dokument fir Iech
da bei Ären Iwwerleeungen net, dat ass de
Programme directeur, en immens volumi-
néist Dokument, wat an engem Gesetz vir-
gesinn ass a wou drasteet, dass d’Regie-
rung, an ech huelen un domat och automa-
tesch all eenzelne Minister, sech misst do-
run orientéieren?

❱❱❱ M. le Président.- Här Gira, ech ver-
stinn zwar Är Froen, ech hätt awer geduecht
et géif een emol fir d’éischt de Minister seng
Duerleeungen dohinnerleeë loossen an da
Froe stellen. Op déi Froen, déi Dir elo opge-
worf hutt, denken ech, kënnt den Här Minis-
ter am Laf vu senger Interventioun.

❱❱❱ M. Fernand Boden, Ministre des
Classes moyennes, du Tourisme et du Lo-
gement.- Ech hu schonn drop geäntwert.
De Minister muss sech un d’Gesetz hale wat
hie concernéiert, un déi Kritären, déi an
deem Gesetz stinn, an dat sinn déi Kritären,
déi ech elo grad genannt hunn.

(Interruption)

De Mëttelstandsminister kann net soen - an
dat hunn ech och grad gesot -, de Projet
däerf net kommen, well en op eng aner Plaz
géif besser hipassen an net heihinner passt.
Wann ech dat géif maachen, da géif d’Ge-
riicht soen: De Mëttelstandsminister huet
seng Pouvoiren iwwerschratt an dee gëtt

zréckgepaff! Also, do géife mer eis nach lä-
cherlech maachen a Schuedensersatz be-
zuele mussen. Huelt dat och emol eng Kéier
zur Kenntnis, Här Gira!

(Interruption)

An zweetens, an dat hunn ech och grad ge-
sot, ass dee Projet,...

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Lauschtert elo emol
dem Här Minister no!

❱❱❱ M. Fernand Boden, Ministre des
Classes moyennes, du Tourisme et du Lo-
gement.- ...deen ech accordéiert hunn, net
de Projet initial. Déi Verkafsfläch, déi vun
der Kommissioun aviséiert ginn ass, gouf
ëm 28% erofgesat, a besonnesch an den
Handelsbranchen, déi den Equiliber hätte
stéiere kënnen, hu mer versicht ganz staark
Reduktiounen ze kréien, fir ebe just deene
Kritäre vum Gesetz, vum Equiliber am Com-
merce Rechnung droen ze kënnen.

An ech hat och iwwregens d’Promoteure
versicht dovunner ze iwwerzeegen - loosse
mer et emol esou soen -, datt et besser Sitë
géifen zu Lëtzebuerg gi wéi deen dote Site,
fir esou een Akafszentrum ze maachen. Ech
hat hinnen zum Beispill d’Nordstad ge-
nannt. Ech hat hinnen zum Beispill de
Centre-Est vu Lëtzebuerg genannt. Dat huet
si awer net interesséiert. Si si vun hirem Site
iwwerzeegt. An den Här Gibéryen huet eng
Rei vun Avantagë fonnt an huet se jo och
duergeluecht. De Site ass net esou schlecht
ugebonne wéi heiansdo gesot gëtt. E läit
net onbedéngt esou schlecht wéi heiansdo
gesot gëtt, well ronderëm wunne ganz vill
Leit. E läit tëschent dem Zentrum an dem
Süden, wou ganz vill Leit wunnen.

An ech muss soen, wann een e bëssen ob-
jektiv ass, da misst een och soen, datt dee
Shoppingzentrum do mat där elo autori-
séierter Verkafsfläch net nëmmen eppes
Iersënneges ass, Här Gira, wéi Der gesot
hutt, mä datt och eng Rei vu positive
Saache mat deem Zentrum verbonne sinn.

Et ass éischtens emol en interessanten, fir
Lëtzebuerg innovative Projet, deen net den
Alimentatiounsberäich als Lokomotiv hëlt,
mä deen dës Kéier den Textilberäich als Lo-
komotiv hëlt. A just am Textilberäich wësse
mer, datt do vill Kafkraaft verluer geet an
d’Ausland. De Statec huet dat virgerechent.
Mir hunn e Kafkraaftsverloscht an der
Branche „Habillement“ vu 27,8% an d’Aus-
land.

An dofir, mengen ech, et wär wichteg ze
vermeiden, datt mer en Akafsverloscht, be-
sonnesch an deem dote Secteur, weider an
d’Ausland hunn, mä au contraire ze versi-
chen, fir esou Zentren hei am Land opze-
riichten.

An ech kann Iech nëmmen eent soen: Et
ass och ënner anerem duerch dës Autorisa-
tioun vermidde ginn, datt dësen Akafszen-
trum sech op där anerer Säit vun der Grenz
géif néierloossen. Dann hätte mer nëmmen
Nodeeler dovun an absolut kee Virdeel. Dat
ass mer jo oft reprochéiert ginn, datt do ron-
derëm d’Grenze sech géif villes implantéie-
ren a mir géifen einfach nokucken, well mir
géifen déi Saachen do all verbidden.

(Interruptions diverses)

Da wëll ech och nach soen,...

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Dat
sinn Hypotheesen.

❱❱❱ M. Fernand Boden, Ministre des
Classes moyennes, du Tourisme et du Lo-
gement.- ...datt mer eng Entwécklung hu
vun der Demographie, datt mer eng
Entwécklung hu vun der Kafkraaft vun de
Lëtzebuerger, an datt dofir duerch dës
Entwécklung nei Verkafsflächen hei am
Land méiglech sinn, ouni den Equiliber ze
stéieren. An datt mer schliesslech och an
der Regierungserklärung, oder op d’mannst
an den Erklärunge vum Premier an an der
Tripartite festgehalen hunn, datt mer aus
Lëtzebuerg den Handelspôle vun der
Groussregioun maache wëllen. Dat
heescht, datt mer eis Geschäftsstroossen
an de Stied méi interessant maache sollen.

Do ginn et Programmer derfir. Mä op där
anerer Säit musse mer och kucken, datt mer
op Lëtzebuerg interessant Geschäftszentre
kréien, déi d’Leit unzéien, déi esou attraktiv
sinn, datt och Leit aus dem Ausland op Lët-
zebuerg - zum Beispill Habillement - akafe
kommen, an datt d’Lëtzebuerger méi staark
fidéliséiert ginn, datt si hei am Land an net
onbedéngt an d’Ausland déi Saache kafe
ginn.

Da wëll ech awer och nach soen, datt dat
hei mat der Schafung vun iwwer 1.000 Aar-
bechtsplaze verbonnen ass, wat och net
näischt ass. Soss gëtt jo ëmmer geklot mer
géifen net genuch Aarbechtsplaze schafen.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Ooohhh!

❱❱❱ M. Fernand Boden, Ministre des
Classes moyennes, du Tourisme et du Lo-
gement.-Ech erliewen hei grouss Erfollegs-
meldungen, wann iergendee Betrib heihin-
ner kënnt, dee laang net esou vill Aar-
bechtsplaze bréngt. Deen heite bréngt der
iwwer 1.000. Och dat ass eppes, wat ganz
sécher net nëmmen negativ ass.

Da wëll ech och soen, datt ee vun de Pro-
moteuren op d’mannst eng ganz grouss Ex-
perienz huet an deem dote Secteur. Ech
denke schonn, datt et eng weider Attrak-
tioun ass fir de Lëtzebuerger Geschäfts-
pôle, dee mer wëlle schafen. Ech wëll elo
ophalen, well den Här Innenminister a Minis-
ter vum Aménagement du Territoire och
nach wëllt heizou Stellung bezéien, am Kon-
text vun deene Froen, déi méi am Kader
vum IVL an Aménagement du Territoire ge-
stallt gi sinn.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
De Jean-Marie Halsdorf huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement du Terri-
toire.- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, de Fall Wickreng ass e Paradebei-
spill, e gut Beispill, wou een d’Limitë vun der
Landesplanung ganz gutt kann novollzéien.
Mir sinn hei an engem Rechtsstat, wou jidd-
feree seng Rechter huet. Wann een awer un
eng indikativ Landesplanung gleeft, wann
een un e geuerdneten, nohaltege Wuess-
tem vun eisem Land Lëtzebuerg gleeft, da
brauche mer schnellstens – schnellstens! -
e rechtleche Kader u Rechtssécherheet, fir
kënnen eist Land esou wuessen ze loossen,
wéi mer eis dat virgeholl hunn a wéi et och
am Regierungsprogramm steet.

Wickreng ass, wéi ech gesot hunn, e Para-
debeispill, well mer hei e Planungsrecht
hunn aus de 70er an aus den 90er Joren.
Dat kann een de Leit net ewechhuelen.
Duerfir kann hei ënner verschiddene Kondi-
tiounen op där Plaz, wat eng Zone d’activi-
tés économique ass, gebaut ginn. Dat ass
esou kloer wéi Bullettszopp.

❱❱❱ M. Henri Grethen (DP).- Den Här Mi-
nister huet där giess.

❱❱❱ M. Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement du Terri-
toire.- D’Spillregele sinn déi heiten. Ech wëll
och emol eng Kéier kloer an däitlech soen,
wéi de Fall Wickreng weidergeet. Et ass och
elo net esou, dass wa Wickreng gebaut
gëtt, dass dann d’Landesplanung verluer
hätt, a wa Wickreng net gebaut gëtt, hätt
d’Landesplanung gewonn.

Fir mech ass et kloer: Hei muss de Gewën-
ner dee sinn, dee versteet, dass mer
schnellstens Plan-sectorielë brauchen, an
dass mer schnellstens kucken déi Instru-
menter, déi d’Landesplanung huet, kënnen
ëmzesetzen, fir kënne kohärent ze wuessen.
Dat ass fir mech dat, wat ech hei wëll soen.

Dem Här Gira wëll ech soen, dass mer an
deem éischte Plan sectoriel eréischt zwee
oder dräi Joer amgaang sinn. Dass et
selbstverständlech ass, dass mer bei esou
enger Planungsaarbecht nach net kënnen
um Enn sinn, well d’Gemengen hunn notam-
ment sechs Joer Zäit fir hir PAGen ze maa-
chen. Se brauchen heiansdo nach e Joer
méi - dat verlaange se elo schonn -, well
verschidden Oplage kommen: Loosst eis
Zäit, dass mer kënnen eng gutt Aarbecht
maachen. Mä d’Politik muss hei un engem
Strang zéien.

Wickreng wäert elo esou goen: Op deem
ganzen Areal läit de Moment e PAP op en-
gem Deel, deen aus dem Joer 2000 da-
téiert, wou d’Ateliere Rollinger sollte ver-
gréissert ginn. Dee PAP muss ewechgeholl
ginn. Dat heescht, do muss eng Prozedur
gemaach ginn am Gemengerot vun der Ge-
meng Reckeng. Wann dee PAP gemaach
ass, dann hu mer en neutralen Terrain do
leien, an da kéint dorop gebaut ginn ënner
verschiddene Konditiounen.

Deen Zentrum, deen elo hei ugeschwat
gëtt, kann op deem Areal entstoen, wann: 1.
net méi wéi 50% vum Nettobauterrain ver-
baut gëtt; 2. wann net méi wéi 3 m3 pro m2

vum Nettobauterrain verbaut ginn an der
Héicht; 3. wann d’Maximalhéicht net méi wéi
9 m ass; 4. wa maximal zwee Stäck kënnen
entstoen; 5. wann e Recul gehale gëtt vu mi-
nimum 6 m zu den Nopeschterrainen a
wann 20% vum Nettobauterrain Zones ver-
dure sinn.

Wann all déi Konditiounen erfëllt ginn, kann
do eppes gebaut ginn. Dat ass Rechtsstat
an dat geschitt dann och. Do kann de Lan-
desplanungsminister näischt maachen. Do
huet de Landesplanungsminister keng
Handhab. Wann awer eppes méi geschitt
wéi dat do, wann eppes net respektéiert110088 www.chd. lu
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gëtt, dann hëlt de Landesplanungsminister
seng Responsabilitéit. Mä dat sinn eben
d’Konditioune vun der Stee.

Duerfir musse mer kucken, schnellstens -
ech soen et nach eng Kéier, ech hunn et
schonn dräimol gesot - déi Plan-sectorielen
ze kréien an och dee vun de Zones d’activi-
tés économique. Duerfir musse mer
schnellstens eng regional Approche kréien,
esou wéi zum Beispill am Weste vum Land,
wou dëser Deeg d’Gemenge Mamer, Hab-
scht, Stengefort, Garnech a Kiele sech e
Syndicat ginn hunn, fir an deem Raum vum
Land och eng kohärent Politik ze maache
wat d’Zones d’activités économique ugeet.
Also, esou eng Approche brauche mer, wou
mer Schwéierpunkter festleeën, wou mer
also wierklech eng national Streeung kréien.

Da ginn déi Gelder och ëmverdeelt an
deene Regiounen, wou déi Syndicater sinn,
fir déi Zones d’activités économique. Da
gëtt och ganz kloer dono, wann d’Aarbech-
ten och vun där Spezialkommissioun, déi
elo op hiert Enn zouginn, fäerdeg sinn, en
neie Gemengefinanzmechanismus muss
ausgeschafft ginn, fir dass déi Iwwerleeun-
gen, déi de Buergermeeschter vu Reckeng,
deen ech de Moie gesinn hunn an engem
konstruktive Gespréich, seet: Majo, ech hätt
dat doten awer gären. Ech kréie méi Suen a
meng Keess. Wat säi gutt Recht ass, wat
awer trotzdeem an engem gewësse Sënn
zweifelhaft ass, well hei den Intérêt commu-
nal ganz kloer virum Intérêt général steet.

Also, déi Situatioun muss geännert ginn. De
Landesplanungsminister zesumme mat de
Kolleegen an der Regierung wäerten an där
nächster Zäit hoffentlech Gas ginn, dass
mer schnellstens déi Plan-sectorielë kréien,
an dass mer da kënnen eis Gemenge staark
gi loossen an enger kohärenter Approche.
Dat ass, mengen ech, dat, wat ech haut de
Mëtten hei wollt soen. Mir musse mat dee-
nen Elementer, déi um Dësch sinn, liewen.
A mir sollten déi richteg Konklusiounen aus
dësen Diskussiounen hei zéien.

Merci fir Är Opmierksamkeet.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Domadder si mer um Enn vun dëser Debatt
ukomm.

Mir kommen zum nächste Punkt vun eisem
Ordre du jour. Dat ass d’Motioun vum Här
Gira iwwer en Audit am Ministère de l’Inté-
rieur et de l’Aménagement du Territoire. Här
Gira.

2. Motion de M. Camille Gira
relative à l’établissement
d’un audit au sein du Minis-
tère de l’Intérieur et de l’Amé-
nagement du Territoire

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG), au-
teur.- Merci, Här President. Et wier ganz vill
ze soen zu deem Punkt virdrun. Just ganz
kuerz: Ech maache mer méi Plaz a menger
Bibliothéik doheem a wäert de Programme
directeur an de Pabeierkuerf geheien. Dat
ass op jidde Fall meng Konklusioun.

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Här Gira, dee Punkt
ass ofgeschloss. Schwätzt elo zu Ärer Mo-
tioun. Dofir hutt Dir d’Wuert kritt.

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG), au-
teur.- Ech maachen dat direkt, Här Presi-
dent.

❱❱❱ Une voix.- Hien hat dach gesot wat
hie mécht.

❱❱❱ M. Camille Gira (DÉI GRÉNG), au-
teur.- Ech muss mech fläissen, well déi fën-
nef Minutte gi wierklech net duer fir all déi
Kloen hei opzelëschten, déi een a leschter
Zäit vun de Gemengen iwwert d’Fonction-
nement vum Innenministère héieren huet.
Déi Kloe kommen aus alle Géigende vum
Land. Si komme vu klengen a vu grousse
Gemengen. Déi Kloe sinn och onofhängeg
vu politesche Majoritéiten. Ech erënneren
un eng Rei Pressekonferenze vu Südbuer-
germeeschteren. Dat waren der éischter
vun der LSAP an der DP. Ech kann awer och
Schlagzeilen aus Gemengerotsberichter hei
zitéieren, déi éischter vun CSV-Buerger-
meeschtere geleet ginn: „Warten auf staat-
liche Unterstützung“, „Kritik an langwierigen
staatlichen Prozeduren“. Also, dat geet
duerch d’Bank vun alle Gemengen eriwwer.

D’Dysfonctionnementer, déi dem Innenmi-
nistère virgeworf ginn, sinn ënnerschidd-
lecher Natur:

Struktureller Natur; zum Beispill duerch
d’Existenz vun den Distriktskommissariater,
déi wierklech net zu enger schneller Eva-
kuéierung vun den Dossiere féiert.

Organisatorescher Natur; zum Beispill, dass
regelméisseg Dossiere verluer ginn oder
guer keng Äntwerte kommen oder et jore-
laang dauert bis Äntwerte kommen.

Oder politescher Natur; zum Beispill, dass
den Innenministère ëmmer méi dacks d’Op-
portunitéit vu kommunalen Décisioune kon-
trolléiert an ënnersicht, amplaz esou wéi
d’Constitutioun dat virgesäit just d’Legalitéit
kontrolléiert, mam Resultat dass ëmmer méi
Gemenge musse viru Geriicht goen, fir
schlussendlech zu hirem Recht ze kommen.
Wann een dat suivéiert, stellt ee fest, dass
och wierklech an der grousser Majoritéit vun
de Fäll d’Gemenge virum Tribunal adminis-
tratif gewannen. Siehe zum Beispill och de
wichtege Prozess vun der Gemeng Sues-
sem, wat d’Ausleeung vum Gesetz vun
2004 ubelaangt.

A schlussendlech net ze vergiessen eng Rei
wichteg Dossieren, wou den Innenminister
d’Gemengen awer total am Ree stoe ge-
looss huet. Ech erënneren un d’Stroumlibe-
raliséierung, wou mer rezenterweis schonn
e puermol hei diskutéiert hunn. Ech erënne-
ren un de Klimaschutz. Ech erënneren och
un d’Maisons relais, wou d’Gemengen, well
se net gehollef kréien, keng aner Léisung
fanne wéi déi out ze sourcen an eng A.s.b.l.
Wéi wa mer da wierklech eppes geschafft
hätten!

D’Flemm iwwert d’Bourbonsgaass gëtt ëm-
mer méi grouss am Gemengesecteur.
D’Vertraue vun de Gemengen an den Innen-
ministère huet uerg gelidden déi lescht Zäit.
Dat ass duebel bedauerlech, Här President.
Grad an engem Moment, wou d’Regierung
vun de Gemengen erwaart - an zu Recht er-
waart, eiser Meenung no -, dass si mat op
de Wee gi vun enger Territorialreform.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären, fir
déi Gréng fänkt d’Territorialreform am Innen-
ministère un. Dofir proposéiere mir, well fir
eis déi Territorialreform esou wichteg ass a
well se ouni Vertrauensbasis tëscht Innen-
ministère a Gemengen net ka fonctionnéie-
ren, en onofhängegen Audit. Well mer der
Meenung sinn, dass mer net weiderkomme
wann den Innenministère sech elo selwer
évaluéiert an analyséiert.

Mir proposéieren en onofhängegen Audit,
dee géif eng Analys vun deene bestehende
Strukture maachen, och op déi Kritike lau-
schteren, déi vu ville Gemenge kommen, an
emol analyséiere wat dann do tatsächlech
drun ass, ob et do wierklech Dysfonctionne-
menter gëtt oder ob do méi strukturell Pro-
blemer sinn, a schlussendlech eng Propos
fir eng Reorganisatioun vum Innenministère
zesumme mat den Distriktskommissariater.
An nodeem praktesch vun alle Parteien,
entweder a Pressekonferenzen oder hanner
virgehalener Hand, ähnlech Iwwerleeunge
gefouert si ginn, misst dës Motioun jo ei-
gentlech eng breet Majoritéit fannen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Gira. Als
éischte Riedner ass ageschriwwen den ho-
norabelen Här Schank.

Discussion générale

❱❱❱ M. Marco Schank (CSV).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, mir hunn
hei eng Motioun virleien déi freet fir en Audit
ze maachen am Ministère de l’Intérieur et de
l’Aménagement du Territoire, fir déi ver-
schidde Strukturen, Prozeduren, awer och
d’Effizienz, d’Koordinatioun, net fir d’lescht
och an der Optik - net nëmmen, mä och an
der Optik - vun der territorialer Neiuerdnung
ze analyséieren.

Am Regierungsprogramm vun 2004 goufen
eng Rei Objektiver fixéiert, op déi ech elo
net am eenzelnen agoe wäert. Duerfir ass
d’Zäit net. Ech wëll just zwou Saachen
erausgräifen. Et gouf festgehalen, ënner
anerem, Plans sectoriels ze maachen. Do
hate mer scho Rieds am Sënn vum IVL. Et
ass awer och vun enger Coopération inter-
communale geschwat ginn, déi ee wëllt ver-
besseren, zum Beispill iwwert de Wee vun
der Communauté urbaine a virun allem och
iwwert d’Finanzéierung vun de Gemengen.
Och déi sollt op de Leescht geholl ginn.

Nodeems déi nei Regierung dunn 2004
d’Aarbecht opgeholl huet, gouf den 29.
Abrëll 2005 vum Innenminister ee Concept
intégratif pour une réforme territoriale et ad-
ministrative au Grand-Duché du Luxem-
bourg virgeluecht. An dësem Pabeier gouf
ënner anerem op d’Kreatioun vun neie Kate-
gorië vun Établissements publics an och op
de Kontext vun der Kooperatioun tëschent
de Gemengen agaangen.

Ënner anerem d’Communauté de com-
munes, moyen obligatoire respektiv faculta-
tif, d’Communauté urbaine oder och déi
EPCIen, d’Établissements Publics de Co-
opération Intercommunale. Et goufen awer
och d’Intérêten, d’Perspektive vu Gemenge-

fusioune respektiv gouf ee Kader fir Gemen-
gefusioune virgestallt. Souwäit ech weess
an informéiert sinn, wäert den Innenminister
deemnächst ee Kadergesetz fir Gemenge-
fusioune presentéieren. Eng weider Propos
vum Minister an dësem Konzept sinn déi
sougenannten EPCRen, dat sinn d’Etablis-
sementer fir déi regional Koordinatioun, fir
eng Zesummenaarbecht um Niveau vun de
Regiounen unzestriewen.

Dann och nach ee Wuert zur Finanzéierung.
Et ass zum Beispill d’Kreatioun vum Fonds
de dotation à l’équipement communal pro-
poséiert ginn, fir nieft deem bestehende vun
der Dotation financière een neien Outil ze
hunn, deen eben am Kontext vun den Inves-
tissementer an de Gemengen dofir ge-
duecht ass. Een Instrument, dat transparent
wier, wou méi Transparenz da wier, an och
wou ee kéint kontrolléieren, wat d’Regele fir
d’Attributioun vun deenen Aiden insgesamt
fir d’Gemengen ugeet. Däitlech deemno de
Wëllen an d’Initiativ vum Innenminister fir
sech modern Strukturen ze ginn, fir eist
Land méi performant ze maachen.

Här President, ech kéint elo nach eng Partie
Proposen aus deem Pabeier do hei viru-
ginn. Duerfir ass d’Zäit net. Ech wollt awer
soen, fir déi territorial Neiuerdnung séier an
effikass virunzebréngen, ass - Dir wësst dat
- am Februar 2005 d’Spezialkommissioun fir
déi Réorganisation territoriale an d’Liewe
geruff ginn. An dëser Kommissioun ass zën-
terhier ganz vill geschafft ginn.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Geschwat
ginn.

❱❱❱ M. Marco Schank (CSV).- Geschwat
ginn. Et sinn Avisë gefrot gi vun alle Säiten.
Et sinn eng ganz Partie Aspekter vun der
Reform méi kritesch analyséiert ginn, Här
Gibéryen, an och diskutéiert ginn. Et ass ee
Rapport intermédiaire gemaach ginn. A mir
hunn ee Froekatalog un d’Regierung ge-
maach, dee mer deemnächst wäerten
erëmkréien.

(Interruption)

Ech weess dat ganz sécher, Här Gira. Duer-
fir wollt ech dat och elo hei nach eng Kéier
soen. An den nächste Woche wäerte mer
déi Äntwerten dann och diskutéieren.
D’Kommissioun wäert dann och dono kën-
nen hire Rapport finaliséieren. D’Konklu-
sioune wäerte mer doudsécher dann och
op dëser Plaz debattéieren.

Ech sinn der Meenung, wa mer schonn eng
Spezialkommissioun op d’Bee stellen, da
soll an da musse mer dem Innenminister
d’Chance ginn op d’Resultater an d’Konklu-
sioune vun dëser Kommissioun ze waarden.
An et ass jo och net esou wéi wann am Mi-
nistère net geschafft gi wier, besonnesch
och am Hibléck vun der Territorialreform,
zum Beispill mat de Plans sectoriels, déi
deemnächst wäerte virleien. Mä et ass och
probéiert ginn un der Basis mat de Gemen-
gen ze schwätzen a Regionalversammlun-
gen iwwert den IVL, iwwert d’Territorialre-
form an esou weider.

Här President, am Zesummenhang vun all
deem, wat ech elo exposéiert hunn,
schéngt et logesch, datt d’CSV-Fraktioun
dës Motioun net wäert stëmmen. Par conter
wëlle mer dem Minister an och der Spezial-
kommissioun eng Chance gi fir d’Aarbech-
ten zu engem uerdentlechen Enn ze brén-
gen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Schank.
Den honorabelen Här Helminger huet
d’Wuert.

❱❱❱ M. Paul Helminger (DP).- Här Presi-
dent, ech ginn emol dervun aus, datt et an
där Diskussioun, déi mer haut iwwert déi
Motioun hunn, déi eis Kolleege vun de
Grénge virgeluecht hunn, am Fong drëm
geet fir ze probéieren eng weider Äntwert
drop ze ginn, ob mer et fäerdeg brénge fir
dee Stat hei ze moderniséieren, fir en esou
opzestellen, datt en an där internationaler
Konkurrenz, an där mer sinn, kann iwwerlie-
wen. Do ass nun eben de Gemengenniveau
een Niveau, deen och ganz staark gefuer-
dert ass.

Ech ka mech erënneren, datt ee vun eise
groussen Avantagen eng Zäitchen dee war,
datt mer am Fong kuerz administrativ Weeër
haten, datt mer transparent Décisiounme-
chanismen haten, an datt déi Décisiounen
och séier konnte geholl ginn. Ech brauch
elo net op déi Debatt vu virdrun zréckze-
kommen, déi jo awer gewisen huet, datt
bien entendu déi zwee Ministeren, déi hei
intervenéiert sinn, Recht hu fir ze soen, datt
jiddferee fir sech muss un déi Gesetzge-
bung halen, déi hie concernéiert. Mä ebe
wat feelt, dat ass déi iwwergräifend Ap-
proche zu deene Problemer, déi sech haut

stellen, an datt eben déi Approchë fir ze
soen: „Ech hale mech un déi Gesetzer, déi
mäin Departement uginn“, net duergi fir eist
Land an dat 21. Jorhonnert op eng Manéier
eranzeféieren, déi em déi Iwwerliewens-
chancë gëtt a se voll notze léisst, déi et ef-
fektiv huet.

Wat d’Gemengen ubelaangt, ass eigentlech
dee Wee an eisen Ae relativ kloer virgezee-
chent. Et geet virun allem drëm - ech men-
gen, et ass keen heibannen, deen e Pro-
blem domadder hätt -, fir deen Niveau vu
Verwaltung, dee mer am Land hunn an dee
sech an de Gemengen néierschléit, ze res-
pektéieren. Mä och deen Niveau muss mo-
derniséiert ginn. Dozou brauche mer dann
en Ofschloss vun där Diskussioun, wou ef-
fektiv vill analyséiert, vill geschwat, vill Pa-
beier produzéiert ginn ass.

Wat sinn dann do an engem moderne Stat
am 21. Jorhonnert déi iwwergeuerdnet Rolle
vum Stat, an anerersäits déi vun de Gemen-
gen? Wat sinn do déi Missiounen?

Eréischt wa mer déi Missioune kloer defi-
néiert hunn, kënne mer eigentlech deen
nächste Schrëtt goen a soen: Si mer territo-
rial esou organiséiert, datt mer kënnen déi
Missiounen, déi um Gemengenniveau mus-
sen erfëllt sinn, jee no Gréisst vu Gemengen
och effektiv dann erfëllen?

An drëttens: Wat fir eng Moyene brauche
mer dozou, fir datt mer dann deene Missiou-
nen, déi op d’Gemengen zoukommen, och
gerecht kënne ginn? Dat ass dann déi ganz
Diskussioun op d’Gemengefinanzen.

Mer hu wierklech d’Impressioun, datt de
Moment déi Diskussiounen alleguerten e
bësse parallell gefouert ginn, ouni Iwwer-
siicht. Et ass och grad just op deem Plang,
wou awer e Ministère, wéi de Ministère de
l’Intérieur et de l’Aménagement du Territoire
misst méi eng - wéi soll ech soen - kompe-
tenziwwergräifend, horizontal Responsabili-
téit a Kompetenzen hunn, wéi se wëllen.

A wa mir eleng an eisem politeschen Dis-
cours sinn, wou mer jo awer, éierlech gesot,
e bësse ronderëm dréien an net séier ge-
nuch jiddefalls zu engem Schluss kommen,
wär et vläicht effektiv net schlecht mer géi-
fen dee Schratt goen, fir eis vu bausse vun
enger onofhängeger Instanz beroden ze
loosse wat dann elo misst geschéien an ei-
ser Gesetzgebung, an där Manéier wéi mer
un d’Problemer eruginn, an eiser Organisa-
tioun, fir datt mer zu deem Zil kënne kom-
men, wat mer sécherlech alleguerten dee-
len.

Mir hunn an deem zweetgréisste polite-
schen Etablissement, wat mer an dësem
Land hunn, an der Stad Lëtzebuerg - ëm-
merhi mat 2.300 Beschäftegten - entre-
temps 85.000 Awunner. Mat där ganzer
Komplexitéit vu Problemer, déi mer hunn, hu
mir an deene leschte Jore systematesch op
d’Instrument vum Audit zréckgegraff, fir eis
vu baussen era soen ze loosse wou
Schwächte sinn, wou Stäerkte sinn, wéi mer
eis besser kéinten uleeën, fir aus deem Ser-
vice wierklech en öffentlechen Déngscht-
leeschtungsservice ze maachen, wat jo am
Fong souwuel de Stat wéi d’Gemenge
misste sinn.

Duerfir gesinn ech och déi Motioun, déi
d’DP wäert stëmmen, absolut net als eng
frontal Attaque oder eng Kritik tous azimuts
um Innenministère, mä au contraire en Effort
fir den Innenminister ze encouragéieren op
de Wee ze goen, sech selwer mat deene
Moyenen, mat deenen Erkenntnisser ze do-
téieren, déi et him géifen erlabe fir senger
Missioun méi gerecht ze ginn.

Dozou gehéiert sécherlech och e Mentali-
téitswandel. An domat wëll ech, Här Presi-
dent, ofschléissen. Mir musse ganz einfach
un déi Problematik hei erugoen als en öf-
fentlechen Déngschtleeschtungsbetrib,
beim Stat souwuel wéi bei de Gemengen.
Mir mussen endlech mat deem Autoritéits-
fimmel, dee mer nach oft hunn an eise géi-
gesäitege Bezéiungen, opraumen a mir
mussen een deem aneren hëllefen. A wa
mer op de Wee kéinte goen, fir mat Hëllef
och vun esou enger Analys, déi - wéi gesot
- hei virgeschloe gëtt, déi Mängel, déi mer
nach hunn, kënnen ze beseitegen, dann
hätte mer wierklech e Schrëtt no vir ge-
maach an der Entwécklung vun dësem
Land zu engem moderne Land.

Merci.

SÉANCE 
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❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Helmin-
ger. Den Här Gibéryen huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här
President. Mir deelen als ADR d’Kritiken, déi
déi gréng Kolleegen hei vis-à-vis vum Fonc-
tionnement, wat den Innenministère ube-
laangt, virbruecht hunn.

(Interruption)

❱❱❱ M. le Président.- Här Wolter!

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Si verlaan-
gen en onofhängegen Audit, Här President.
Mir sinn als ADR der Meenung, datt dat net
méi néideg wier. Ech mengen, mir hunn hei
an der Chamber virun dräi Joer eng Spe-
zialkommissioun gemaach, wou mer elo iw-
wer dräi Joer diskutéieren an nach net esou
genau gesinn, wou mer sollen eng Kéier
hannen erauskommen.

D’Problemer si bekannt. Jiddferee weess et.
Also brauche mer duerfir elo net hinzegoen
an en onofhängegen Audit maachen ze
loosse fir vill Geld, fir datt mer an enger Rei
vu Méint dann dat confirméiert kréien, wat
mer souwisou schonn alleguer wëssen.
Duerfir brauche mer kee Geld auszeginn!

Wat realiséiere mer domat? Mä mir verléie-
ren erëm esou vill Méint, bis mer erëm wei-
der op deem Dossier diskutéieren. A wa
mer kucken, d’Spezialkommissioun, déi ass
elo dräi Joer amgaangen, wann déi nach
sollt iergendwéi eng Kéier e Rapport zustan
kréien, dann ass dës Legislaturperiod sou-
wisou schonn eriwwer, fir kënnen d’Konse-
quenzen dovunner ëmzesetzen.

Wa mer elo higinn an och nach sollen en
Audit maachen iwwert de Fonctionnement
vum Intérieur, dann ass dës Legislaturpe-
riod doudsécher ëm! Dann hu mer et erëm
fënnef Joer gepackt, ouni datt iwwerhaapt
eppes geschitt ass! Mir hu ganz vill ge-
schwat, ganz vill geschriwwen. Mir hu fir vill
Geld Auditë gemaach. Mä a Wierklechkeet
hu mer iwwerhaapt glat a guer näischt reali-
séiert.

Ech soe vun eiser Säit aus: Hei ass d’Regie-
rung an hirer Flicht! D’Regierung soll net
mat der Chamber elo versichen dat op
d’laang Bänk ze schiben. Hei ass d’Regie-
rung an der Flicht a si soll konkret Proposi-
tioune maachen, an zwar kuerzfristeg, wéi
dee Ministère do reforméiert gëtt, zur Zefrid-
denheet vun de Bierger an de Gemengen
hei am Land.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Gibé-
ryen. Den Här Jaerling huet als leschte
Riedner d’Wuert.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Här
President, deen éischte Considérant vun
dëser Motioun seet, dass mer jo am Fong
amgaange sinn eng riseg Reform ze maa-
chen, déi soll ëmgesat ginn, a wou mer solle
kucken esou schnell wéi méiglech virunze-
kommen. Duerfir verstinn ech och effektiv
net, wat dann elo nach en Audit do zousätz-
lech soll bréngen, wou jo awer an deenen
zousätzleche Kommissiounen an allen Dis-
kussioune sämtlech Parteien an och eng
Rei vun Acteuren aus dem öffentleche
Liewe mat implizéiert sinn, fir dat esou gutt
an esou schnell wéi méiglech iwwert d’Bühn
ze kréien. Wat nach vu baussen erakënnt,
kënnt also net vill hëllefen, wann d’Insider
scho genau wësse wouhinner mer wëllen a
wat den Objektiv eigentlech ass.

Den Objektiv ass, einfach esou schnell wéi
méiglech eng territorial Reform ze kréien.
Ech mengen, dat hu mer jo scho gesi bei
deem Sujet virdrun, wéi néideg a wéi wich-
teg et ass, dass mer dat gemeinsam iwwert
d’Bühn kréien an dass mer dann och an
deem Sënn un engem Strang zéien an net
versichen, een deen aneren ze blockéieren.

Ee Punkt, zum Beispill wou déi Gréng
schreiwen, «constatant qu’au niveau des fi-
nances communales la réduction de la base
d’assiette de l’impôt commercial», kräische
se hei driwwer. Do kann ech mech awer
erënneren, dass mer kierzlech an enger Ge-
meng, wou déi Gréng am Schäfferot sëtzen,
ebe just d’Reduktioun vun deem Impôt com-
mercial gestëmmt hunn, mat der Zoustëm-
mung vun deene Gréngen. Duerfir verstinn

ech net, wou een dann elo hei kann dat an
engem Considérant bedaueren.

(Interruption)

Also, Här Bausch, mäi gréisste Problem mat
Iech ass, dass ech dat meescht net richteg
verstinn an Dir mir et awer och net richteg
kënnt erklären.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Et géif och bei Iech näischt notzen!

(Hilarité)

❱❱❱ M. le Président.- Loosse mer all per-
séinlech Remarquen op der Säit loossen!
Mir ginn elo dem Här Innenminister Jean-
Marie Halsdorf d’Wuert.

❱❱❱ M. Jean-Marie Halsdorf, Ministre
de l’Intérieur et de l’Aménagement du Terri-
toire.- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, et geet hei drëm eist Land territorial
ze reforméieren, eise Stat ze moderniséie-
ren. Dat ass eng Saach, déi mir um Häerz
läit, an ech weess, dass déi och Iech um
Häerz läit. Well se mir um Häerz läit, hunn
ech och am Mee 2005 e sougenannte
Concept intégratif fir eng Réorganisation
territoriale proposéiert an där Spezialkom-
missioun, déi jo am Dezember 2004 an
d’Liewe geruff gi war, op Basis vum Regie-
rungsprogramm, dee gäre performant Ge-
mengen hätt fir d’21. Jorhonnert.

An deem Konzept steet ganz kloer dran,
dass déi Tutelle, déi mer haut hunn, déi Re-
latioun zwësche Stat a Gemengen net méi
soll systematesch sinn, dass déi soll méi
liicht sinn an dass se méi nuancéiert soll
sinn. Ech hunn also ganz kloer de Wëlle fir e
performante Mateneen.

Laang Prozeduren, Här Gira, dat kennen
ech och als fréiere Buergermeeschter, dat
ass näischt Neies. Ech ginn och dovunner
aus, dass de Ministère nach esou fonction-
néiert haut wéi e gëschter fonctionnéiert
huet a virgëschter fonctionnéiert huet, well
de gesetzleche Kader ass deeselwechten.
De Wëllen ass awer ganz kloer do, fir eppes
ze änneren, wëll ech kloer soen. An de
Wëlle bei mir, deen artikuléiert sech esou,
dass ech wëll waarde bis d’Aarbechte vun
där Spezialkommissioun „Réorganisation
territoriale“ fäerdeg sinn, am Respekt vun
der Chamber an am Respekt vun deenen
Aarbechten.

Deemnächst wäert jo dee Froekatalog, dee
vun der Kommissioun un d’Regierung gaan-
gen ass, un eiserPremier, beäntwert ginn an
deenen nächste Wochen, an da wësse mer
jo wou mer erauskommen. Déi Aarbechte
mussen elo ofgeschloss ginn. Si sollte
schonn ofgeschloss ginn am Juni 2006. Elo
si mer bal Enn 2007. Ech weess, dass dat
och elo klappt. Mir mussen alles maachen,
fir dass mer déi Aarbechte fäerdeg kréien.

Ech wëll eppes hei ganz kloer soen: Déi, déi
elo hei fuerderen, dass mer sollen am Inté-
rieur am Fong geholl en Audit maachen
oder Neel mat Käpp maachen, ech wier frou
wann déi géife gradesou hëllefen, an der
Kommissioun Neel mat Käpp ze maachen;
da géife mer nach méi séier weiderkom-
men, wéi mer bis elo scho weiderkomm
sinn.

(Interruptions diverses)

Dat ass meng ganz kloer Iwwerzeegung.

Well déi politesch Initiativen, déi mer hue-
len, kënnen nëmmen a Fonctioun vun de
Resultater, déi do erauskommen, gemaach
ginn. An déi Resultater, déi wäerten
deemnächst um Dësch leien.

D’Relatioune Gemengen a Stat wëll ech
awer deemnächst esou, loosse mer soen,
ugoen. D’Tutelle, déi organiséiert sech un
der Stäerkt vun de Gemengen, mä duerfir
kann een awer elo scho kucken, wéi den
État des lieux ass vun deenen administra-
tive Prozesser bei eis am Ministère, am klas-
sesche Ministère, géif ech bal soen. Do
wäert och eng Persoun, déi de Moment do-
baussen am Privatsecteur schafft, an de Mi-
nistère zréckkommen, déi also och de Pri-
vatsecteur kennt, an dat gëtt eng Aart „Mon-
sieur Performance Relations Communes-
État“, an déi Persoun soll mer dann eng
Bestandsopnahm maachen, fir ze kucke wéi
een elo an enger éischter Phas kann déi Tu-
telle scho performéieren.

Mä dass de Wëllen do ass, fir wierklech wei-
derzekommen, kann een doru moossen,
Här Gira, wat mer de Moien an der Kommis-
sioun iwwert d’Waassergesetz festgehalen
hunn. Do hu mer och de Prinzip vun engem
Avis vun der Wasserwirtschaftsverwaltung
esou festgeluecht, dass dee muss an en-
gem Mount kommen an dass, wann en
dann net do ass, dann am Fong geholl déi
Reglementer, déi vun de Gemenge geholl
ginn, rechtskräfteg sinn. Domat wollt ech
Ausdrock ginn, dass mer wëllen am Minis-

tère méi séier schaffen a kucke wierklech
eis am 21. Jorhonnert erëmzefannen.

Duerfir hunn ech och zum Beispill schonn
zwee Projete lancéiert an der Wasserwirt-
schaftsverwaltung. Mir sinn amgaangen ze
kucken, fir d’Subventioune bei den techne-
schen Dossiere vun de Gemengen ze stan-
dardiséieren, dass et also méi séier do geet,
dass mer do also net méi hannendran hän-
ken. Dat ass am Rullen. A gradesou hu mer
och eng Prozedur gemaach, hu mer och e
Modell lancéiert fir d’Prozeduren, déi an der
Wasserwirtschaftsverwaltung sinn, am Fong
geholl ze vereinfachen an ze reduzéieren.

Dir gesitt also, dass ech an der Wasserwirt-
schaftsverwaltung och scho konkret Mooss-
name geholl hunn. Datselwecht wëll ech
och am Gesetz vun 1999 iwwert d’Landes-
planung abauen - dat heescht, eng Simplifi-
cation administrative -, gradesou wéi am
Gesetz vun 2004. De Minister huet also de
Wëllen, wierklech an déi Richtung ze goen,
wéi et an där Motioun do gefuerdert gëtt.
Duerfir mengen ech wär déi superfétatoire
an et bräicht een déi de Moment net ze
stëmmen.

Ech soen Iech Merci fir Är Opmierksamkeet.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Da komme mer zum Vote vun der Motioun.

Solle mer dat par main levée maachen?

(Négation)

De Vote électronique ass verlaangt. Da
stëmme mer of.

Vote

D’Motioun ass ofgelehnt…

❱❱❱ Plusieurs voix.- Ooohhh!

❱❱❱ M. le Président.- …mat 43 Nee-
Stëmmen, bei 17 Jo-Stëmmen.

Ont voté oui: M. Xavier Bettel (par M. Henri
Grethen), Mme Anne Brasseur, M. Emile
Calmes (par M. Charles Goerens), Mme Co-
lette Flesch (par Mme Anne Brasseur), MM.
Charles Goerens, Henri Grethen, Paul Hel-
minger, Alexandre Krieps, Claude Meisch
(par M. Paul Helminger) et Carlo Wagner;

MM. Claude Adam, François Bausch, Félix
Braz, Camille Gira, Jean Huss, Henri Kox et
Mme Viviane Loschetter.

Ont voté non: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt (par M. Laurent Mosar), M.
Lucien Clement, Mmes Christine Doerner,
Marie-Josée Frank, Marie-Thérèse Ganten-
bein-Koullen (par M. Lucien Thiel), MM.
Marcel Glesener, Norbert Haupert, Mme
Françoise Hetto-Gaasch, MM. Ali Kaes,
Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar, Marcel
Oberweis, Gilles Roth, Patrick Santer, Mar-
cel Sauber, Jean-Paul Schaaf, Marco
Schank, Marc Spautz, Mme Martine Stein-
Mergen, MM. Fred Sunnen, Lucien Thiel,
Lucien Weiler et Michel Wolter;

MM. Marc Angel, Alex Bodry (par Mme
Claudia Dall’Agnol), John Castegnaro, Mme
Claudia Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err (par M. Romain Schneider),
MM. Ben Fayot, Jean-Pierre Klein, Mme Ly-
dia Mutsch (par M. John Castegnaro), MM.
Roger Negri, Jos Scheuer, Romain Schnei-
der, Roland Schreiner et Mme Vera Spautz;

MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen;

M. Aly Jaerling.

Mir kommen dann zum nächste Punkt vun
eisem Ordre du jour. Dat ass d’Question
avec débat vun der honorabeler Madame
Spautz iwwert d’Etüd vum Observatoire de
l’Habitat iwwert de Loyer. Madame Spautz,
Dir hutt d’Wuert.

3. Question avec débat N°26
de Mme Vera Spautz au sujet
de l’étude de l’Observatoire
de l’Habitat sur le bail à
usage d’habitation

❱❱❱ Mme Vera Spautz (LSAP).- Merci,
Här President. Dir Dammen an Hären, viru
gutt anerhallwem Joer, den 12. Juli 2006, hu
mir hei an der Chamber dat neit Mietgesetz
gestëmmt. Parallell dozou hu mer eng Mo-
tioun gestëmmt, an där d’Regierung opge-
fuerdert ginn ass - an ech zitéiere kuerz
draus - no de Considéranten, wou ënner
anerem ee war: «convaincue que la modifi-
cation de la législation sur le bail à usage
d’habitation ne suffira pas pour lutter à elle
seule efficacement contre la pénurie de lo-
gements sur le marché locatif national et les
loyers élevés qui en résulten».

Mir hunn d’Regierung hei als Chamber op-
gefuerdert den Observatoire de l’Habitat ze
beoptragen: «à procéder fin 2007 à une
évaluation des modifications apportées à la
législation sur le bail à loyer et sur ses ré-
percussions sur le marché locatif national,
ainsi que des répercussions éventuelles au
niveau de la demande en logements so-
ciaux auprès des communes et des promo-
teurs publics de logements locatifs so-
ciaux».

Wéi mir dat neit Mietgesetz gestëmmt hunn,
hunn ech vun dëser Plaz aus gesot, datt
mer et a kuerzer Zäit mat den Auswierkunge
vun deem Gesetz wäerten ze di kréien,
wann net gläichzäiteg méi Mesurë parallell
zu deem Gesetz ulafen an ëmgesat ginn,
wéi zum Beispill - an dat ass och deemools
an den Debatten ëm d’Aféierung vun deem
neie Gesetz heibannen erausgaangen -
wann net gläichzäiteg géif e massive Bau
respektiv Ausbau vu Sozial- oder Gemenge-
wunnenge stattfannen.

Den Observatoire de l’Habitat kann awer
nëmmen d’Konsequenze vun deem neie
Mietgesetz évaluéieren, wann en déi néideg
Chifferen an Donnéeën huet, fir dat ze maa-
chen. E kann och nëmmen da vergläiche
wéi d’Situatioun war vun de Locatairë res-
pektiv de Loyeren, déi bezuelt gi sinn, wann
en d’Donnéeën huet: Wéi war et virum
Akraafttriede vun deem neie Mietgesetz, a
wéi ass d’Situatioun dann elo?

A genau do schéngt e Knackpunkt ze leien.
Et feelt un enger Base légale, fir kënnen ze
évaluéieren, dat heescht fir kënnen e Regis-
ter oder e Fichier vun de Locatairen a vun
de Loyeren opzebauen an déi néideg an
noutwendeg Informatiounen ze sammelen
an ze vergläichen. Et lafen natierlech eng
Rei Mesuren, fir ze kucke fir et iwwert de Re-
censement ze maachen. Et muss ee wës-
sen, datt do awer dann och erëm eng Kéier
matspillt, datt d’Commission nationale pour
la protection des données hiert Wuert mat-
zeschwätzen huet. Et schéngt relativ
schwiereg ze sinn an deem Beräich kënne
fiabel Donnéeën dohinner ze leeën.

(M. Henri Grethen prend la Présidence)

An de Gemengen - an ech schwätzen elo
emol op d’mannst vun Esch - gesi mir awer
schonn éischt Entwécklungen. Déi doku-
mentéiere mer och. D’Gemeng Lëtzebuerg,
déi niewent Esch e grousse gemengenee-
gene Wunnengspakt huet, spiert och
schonn no engem Joer d’Auswierkunge
vum neie Mietgesetz. Fir Esch ass innerhalb
vun engem Joer, vum 1. November 2006 op
de 27. November 2007, d’Waardelëscht
enorm an d’Luucht gaange fir eng Gemen-
geneegewunneng.

Mir haten innerhalb vun engem Joer 99 nei
Aschreiwungen. Op eiser Waardelëscht
stinn elo 426 Demandeuren. Mir hunn Deeg,
wou sech bis siwe Familljen aschreiwen, be-
déngt duerch déi héich Loyeren, déi gefrot
sinn, déi et aus Virsiichtsmoossname maa-
chen. A fir et einfach emol eng Kéier an de
Kontext ze setzen, wa mer vu 426 Deman-
deure schwätzen, wann ech d’Gesiichter
hannendru setzen: Dat si 581 Erwuessener
a 434 Kanner, déi ageschriwwe si fir eng
Gemengewunneng. Ech schwätzen elo
guer net vun der Lëscht vum Fonds du lo-
gement an och vun der Lëscht, wéi mer et
wëssen, vun der Stater Gemeng, déi och an
d’Luucht geet.

Mir kréien e massive Problem bei Famillje
mat klenge Revenuen, Chômeuren, Eleng-
erzéier mat Kanner. Dat ass elo schonns
eng Konsequenz vum neie Mietgesetz, well
dat hu mer aus de Gespréicher, déi mer
zënter engem Joer intensiv mat de Leit féie-
ren, erausfonnt.

D’Loyere ginn a sinn an d’Luucht gesat gi
vun de Propriétairen. Mä déi meescht Leit
traue sech net op d’Mietkommissioun ze
goen aus Angscht virun d’Dier gesat ze
ginn. D’Zuel bei de Mietkommissiounen
huet sech eigentlech net erhéijt. D’Leit hunn
Angscht dohinner ze goen. Mir fanne se
erëm wa se net méi bezuele kënnen. Mir
fanne se dann am Office social erëm, wou
d’Zuel an d’Luucht geet vun deene Leit. Mir
fanne se an de Servicer vum Surendette-
ment erëm.

A wa mer wësse wéi d’Entwécklung ass am
Beräich vun der Pauvretéit, ënnersträicht et
wéi grouss de Problem hei zu Lëtzebuerg
ass. Ech muss soen, mam Projet de loi vum
Pacte logement, wou keng verbindlech
Ausso drasteet, wat de soziale Wunnengs-
bau ugeet, ass et mer och net grad duerno
- wéi soll ech dat ausdrécken - fir La-Ola-
Wellen ze maachen, well och do lafe keng
verbindlech Mesuren, fir eppes kënnen an
där Fro ze ënnerhuelen.

Meng Froen un de Minister sinn déi: Gëtt et
e Bilan intermédiaire bis haut? Wéi si res-
pektiv op wéi engen Elementer soll déi En-
quête baséiere vum Observatoire du loge-111100 www.chd. lu
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ment? Wéi funktionéiert d’Zesummenaar-
becht mat de Gemengen, fir kënnen déi Me-
suren, déi si betreffen, ze évaluéieren? Wat
sinn d’Konsequenze fir d’Gemengen, déi se
mussen ënnerhuelen? Wéi ass den Délai?
Wini sinn déi Recherchen ofgeschloss? Wini
hu mer d’Resultater do leien? Mat wéi enge
verbindleche Mëttelen, mat deenen den
Observatoire ka schaffen, si si ausgerüst?
Oder wat feelt hinnen? Wat misst nach ge-
maach ginn, fir datt se kënnen hir Enquête
dohinner leeën, datt mer verbindlech Zue-
len hunn, aus deene mer dann endlech
kéinten eis Konklusiounen zéien?

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- D’Regierung huet
d’Wuert. Här Boden.

❱❱❱ M. Fernand Boden, Ministre des
Classes moyennes, du Tourisme et du Lo-
gement.- Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, d’Madame Vera Spautz huet elo
grad scho Konklusioune gezunn, a si freet
mech wat mer alles géife maache fir déi
Donnéeën ze kréien, fir iwwerhaapt kënne
Konklusiounen ze zéien. Ech wollt fir un-
zefänken emol op dee Widdersproch do hi-
weisen. Wéi gesot, si huet mer zum Schluss
elo eng Partie Froe gestallt, déi ech och
gäre beäntwerten.

Éischt Fro: Ass an der Tëschenzäit een der-
mat chargéiert ginn, fir déi Evaluatioun ze
maachen, déi an der Motioun gefrot ginn
ass? D’Äntwert ass: Jo. Den Ceps ass am
Kader vu senger Missioun Observatoire de
l’Habitat nom Unhuele vun der Motioun mat
dëser neier Aarbecht beoptraagt ginn. Och
am Budget 2008 ass e Kredit dofir virge-
sinn.

Zweetens ass gefrot ginn: Gëtt et schonn e
Bilan intermédiaire? Ech wëll drop hiweisen,
datt d’Mietgesetz den 1. November 2006 a
Kraaft getratt ass. Fir da schonn e puer
Méint duerno e Bilan intermédiaire fäerdeg
ze hunn, schéngt mer net ganz einfach ze
sinn. Mä den Observatoire de l’Habitat
mécht jo permanent Analysen zënter senger
Grënnung am Joer 2003, ënner anerem wat
de Marché vun de Locatiounen ubelaangt.
Dës Analys baséiert op den annoncéierte
Mietwunnengen.

Zënter 2005 gëtt dës Analys och nach méi
detailléiert gemaach. Dorauser geet ervir,
datt d’Loyere vun den Appartementer an de
leschten zwee Joer insgesamt nëmmen ëm
3% an d’Luucht gaange sinn, an datt
d’Loyere vun den Eefamilljenhaiser souguer
ëm 0,8% zréckgaange sinn. Dat sinn also e
bëssen aner Donnéeë wéi déi, déi d’Ma-
dame Vera Spautz elo an d’Fënster gestallt
huet.

Drëtt Fro: Wat fir eng Elementer soll den Ob-
servatoire de l’Habitat considéréieren, fir
kënnen déi fundéiert Analys do ze maa-
chen? Virgesinn ass - an ech mengen, dat
huet se och schonn uklénge gelooss - eng
statistesch Verwäertung vun den Donnéeë
vum jährleche Recensement fiscal, wou jo
bekanntlech eng Fiche logement auszefël-
len ass. Do hate mer Kontakter mat der
Steierverwaltung. Mir hate Kontakter mam
Statec. Déi waren all positiv. Se waren och
ganz konstruktiv.

Mä e Problem ass d’Dateschutzgesetz. Aus
Dateschutzgrënn ass et net méiglech dës
Donnéeën, déi jo nominativ sinn, einfach
esou am Kader vun enger Etüd iwwert
d’Entwécklung vun de Loyeren am Laf vum
Joer, a mat enger eventueller Réckfro vum
Loyersstand 2006 - dat heescht, virum
Loyersgesetz - ze gebrauchen.

Duerfir si mer amgaange mat der Date-
schutzkommissioun ze kucken eng legal
Basis ze schafen, fir datt de Wunnengsbau-
ministère dës Donnéeë ka gebrauchen am
Aklang mam Dateschutzgesetz, an datt e
kann eng Datebank erstellen, déi néideg
ass, wann ee wëllt dës Evaluatioun esou
maachen, wéi dat elo grad gefrot ginn ass.

Mir mussen also, fir dat kënnen ze maa-
chen, eng legal Basis kréien. Wéiwäit datt
mer et kënne maachen, ass nach eng Fro.
Do musse mer genee kucken: Wat léisst
d’Dateschutzgesetz zou a wat net, fir kën-
nen dës Evaluatioun esou gutt wéi méiglech
ze maachen?

Wat d’Gemengen ubelaangt, ass et effektiv
esou, datt dat neit Loyersgesetz de Ge-
menge jo d’Méiglechkeet gëtt, e Cadastre
des loyers ze erstellen. Jiddfer Gemeng
kann dat maachen. Mir wäerten d’Gemenge
froen, eis hir Erkenntnisser an hir Erhie-
wunge matzedeelen. Mä och hei, wëll ech
soen, och hei gëllen Iwwerleeungen iwwert
d’Dateschutzgesetz. Et muss een awer ku-
cken, datt een dat anonymiséiert a statis-
tesch verwäert.

Et ass gefrot ginn, wat fir Délaië mer dem
Observatoire gestallt hätten. Ech denken,
datt - Dir gesitt d’Schwieregkeete jo och -
éischt Resultater Enn 2009 virleie kënnen.

D’Madame Vera Spautz huet och drop hige-
wisen, datt d’Waardelëscht vun de soziale
Mietwunnengen zu Esch ganz staark an
d’Luucht gaange wär, an dat wären d’Kon-
sequenze vum neie Mietgesetz, déi si scho
géifen zu Esch mierken.

Ech kann nëmme soen, datt, wann ech
d’Zuelen an d’Lëscht vum Fonds du Loge-
ment kucken: Zum Beispill 2002 waren op
der Waardelëscht 1.642 Leit; 2003 waren et
der 1.380. Am Februar 2007 - am November
ass dat net analyséiert ginn, mä am Februar
2007, also ganz kuerz nom Akraafttriede
vum Gesetz - waren et der 1.015, an elo Enn
November sinn et der 1.022. Also tëschent
dem Februar an dem November, nom
Akraafttriede vum Mietgesetz, ass d’Waar-
delëscht ëm 7 an d’Luucht gaangen, mä
par rapport zu 2002 ass se praktesch ëm
600 erofgaangen. Et ass also net esou ka-
tastrophal, wéi dat heiansdo an d’Fënster
gestallt gëtt.

Ech wëll awer och derbäi soen, datt de
Fonds du Logement säi Programm fir ze
bauen, Sozialwunnengen a Mietwunnen-
gen, méi wéi verduebelt huet. An datt, wa
mer eis Donnéeë kucken, wat dann zu Esch
geschafe ginn ass vu soziale Mietwunnen-
gen zënter dem Akraafttriede vun dem neie
Mietgesetz, da kommen ech op null. Op null
kommen ech dann! Da brauch ee sech net
ze wonneren, wann d’Waardelëscht fir esou
Wunnenge méi grouss gëtt.

Ech wëll zwar soen, datt déi Escher net déi
sinn, déi am mannste maachen. Loin de là!
Si hunn, dat wëll ech och soen, eng ganz
Partie vun hire Mietwunnenge renovéiert.
Mä si hu keng nei geschafen. Wann eng re-
novéiert gëtt, gëtt net dofir eng fräi, fir en
Neien dranzesetzen. Dat heescht, do ass
Handlungsbedarf do.

Ech hu jo och gesot, datt d’Gemenge 75%
Subsid vu mir kréien, wa se sozial Mietwun-
nenge schafen. Duerfir wëll ech nach eng
Kéier en Appel u si maachen! An Dir hutt et
och gemaach, Madame Spautz. Fänkt zu
Esch un! Ech hoffen, datt mer déi aner och
esou wäit kréien, datt mer méi sozial Miet-
wunnenge geschafe kréien, fir och deene
Leit, déi hei genannt gi sinn, en Ënnerdaach
ze schafen, dat dezent a bezuelbar ass.

Ech wëll do och mathëllefen. Mir si bereet fir
do Sue mat ze investéieren. De Fonds du
Logement huet dee Programm verduebelt.
Ech hoffen, datt dat och op anere Pläng
d’nämlecht geschitt.

Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Madame Spautz, wëllt Der nach eng Kéier
d’Wuert ergräifen?

❱❱❱ Mme Vera Spautz (LSAP).- Jo, ech
wëll dem Här Minister vläicht just op dat änt-
werten, wat Der elo vun Esch gesot hutt.
Wann eise Budget elo virgestallt gëtt am
Dezember, gesitt Der, wéi massiv Investi-
tiounen am neie Gemengewunnengsbau
wäerte passéieren. Mir hunn eisen, wéi Der
gesot hutt, elo emol renovéiert. Mir wäerten
eng ganz Rei nei Gemengewunnenge scha-
fen. Deen Appel, wéi ëmmer - an do si mer
eis och eens, Här Minister -, geet natierlech
och un aner Gemengen, datt se dat sollen
och an deem Beräich maachen.

Wann Der sot, de Chiffer vum Fonds du Lo-
gement ass zréckgaangen, fanne mir leider
ganz vill Leit, och bei eis, op der Waarde-
lëscht, well se ënner Konditiounen, déi de
Fonds du Logement stellt, net méi ugeholl
ginn. Ech schwätzen elo wierklech net vun
deene Leit, déi schlechte Wëlle weisen, mä
Leit, déi och do ganz séier op d’Strooss ge-
sat sinn, wou mer dann als Gemengen och
domadder konfrontéiert sinn, op d’mannst
mir zu Esch, fir se dann eranzehuelen, fir
datt se net definitiv op der Strooss sëtzen
oder an engem Foyer de nuit sinn.

A wann Der sot, Dir hutt déi Chifferen net,
datt et Konsequenze si vum Mietgesetz, géif
ech Iech déi ganz gären nach eng Kéier zur
Verfügung stelle vun deem, wat mir erhue-
wen hunn elo schonn zu Esch, wat d’Loyere
sinn. Well bei engem Recensement steet
dat op der leschter Säit zwar, op där enger
Säit de Propriétaire betreffend an ënnen
d’Locatairen, mä déi Informatioune ginn net
duer. Ech weess jo och, dass de Ceps am-
gaangen ass dodrun ze schaffen, fir kënnen
Informatiounen ze kréien.

Et misst een do vläicht dann awer trotz
Conseil national de la protection des don-
nées kucken, datt mir alleguerten als Politi-
ker fiabel Donnéeën hunn, fir kënne weider
op deem Dossier do ze schaffen, wéi mer
mat hinnen eens ginn, fir do en anstännege
Mietspigel erstallt ze kréien, net datt dat am
Sand verleeft. Ech denken do muss een ein-
fach kucke fir kënne Chifferen ze kréien,
well d’Situatioun wäert sech net verbesse-
ren.

❱❱❱ M. le Président.- Här Minister, Dir
hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Fernand Boden, Ministre des
Classes moyennes, du Tourisme et du Lo-
gement.- Also d’Mietgesetz gëtt de Gemen-
gen d’Méiglechkeet, déi do Erhiewungen ze
maachen. Si kënnen also fir hir Gemeng e
Mietspigel maachen. Mir musse kucken,
datt mer dat landeswäit dann och vernetzt
kréien. Dat ass de Problem vum Date-
schutz, dee mer musse geléist kréien.

❱❱❱ Mme Vera Spautz (LSAP).- Jo.

❱❱❱ M. Fernand Boden, Ministre des
Classes moyennes, du Tourisme et du Lo-
gement.- Richteg.

❱❱❱ M. le Président.- Dëse Punkt ass do-
madder ofgeschloss. Mir kommen dann
zum nächste Punkt vun eisem Ordre du jour.
Op Ufro vun der sozialistescher Fraktioun
féiert d’Chamber elo eng Orientéierungsde-
batt iwwert de Chômage an d’Situatioun um
Aarbechtsmaart. D’Riedezäit ass nom Mo-
dell 1 festgeluecht. D’Wuert huet elo den
Här John Castegnaro als Vertrieder vun der
sozialistescher Fraktioun, déi dësen Débat
ugefrot huet.

Här Castegnaro, Dir hutt d’Wuert. Dir hutt 24
Minutten, Här Castegnaro, an net esou
laang wéi gewéinlech de President Fidel
Castro, och mat schlechter Gesondheet,
schwätzt.

(Hilarité)

4. Débat d’orientation sur
l’évolution du chômage et la
situation sur le marché de
travail

❱❱❱ M. John Castegnaro (LSAP).- Wann
een esou Frënn huet, brauch ee keng
Feinde méi.

(Hilarité)

Merci, Här President. Kolleeginnen a Kollee-
gen, Här Minister, ech begréissen et, dass
mer haut e weideren Débat iwwert de Chô-
mage an iwwert d’Situatioun um Aarbechts-
maart féieren. Et ass wichteg an noutwen-
deg, dass een all Bewegungen, Fortschrët-
ter, mä och weider Problemer, déi bestinn,
hei am héijen Haus diskutéiert - och kontro-
vers, firwat net -, fir dass déi néideg Trans-
parenz besteet, mä dass och duerch d’per-
manent Thematiséierung vun deem Thema
d’Gefill bei deene Leit entsteet, déi betraff
sinn - dat si Mënschen an hir Familljen -,
dass se net vergiess sinn. Si hu souwisou
en Usproch drop, dass net nëmmen hei ge-
schwat gëtt, mä dass och vun hei d’Impul-
ser erausgi fir ze handelen.

Bei der leschter Debatt, dat war den 31.
Mee 2005 respektiv den 10. Oktober 2006,
wou mer iwwert d’ADEM geschwat hunn,
wat den Thema awer och ass, hu mer erlieft,
dass eng Rei Gesetzer verabschiet gi sinn,
wéi stellvertriedend de 5611 iwwert de Chô-
mage des jeunes am Dezember 2006, wou
mer mierken, dass éischt positiv Resultater
entstinn, mä wou et noutwendeg ass eng
genee Analys virzehuelen, fir ze gesi wou
noutwendeg Nobesserunge sech an den
nächste Méint opdrängen. Et ass wichteg u
konkrete Resultater ze gesinn, wéi een och
konkret Analysen an dann och eng éierlech
Konklusioun kann zéien, fir eben déi Nobes-
serunge virzehuelen.

Kolleeginnen a Kolleegen, Här President,
mir haten e Méindeg alleguer am Courrier
électronique wéinstens e Kilo Dokumenta-
tioun zum Thema. Vläicht eppes spéit fir et
kënnen intensiv ze liesen an ze verschaffen,
mä op d’mannst huet d’Gewiichtung engem
den Androck vermëttelt vun der Komplexi-
téit vun där Matière, mat där mer et ze dinn
hunn.

Iwwerhaapt ass all Débat iwwert de Chô-
mage an iwwert de Lëtzebuerger Aar-
bechtsmaart e komplizéierten a fir vill och
en onverständlechen. Ech erkläre mech.

2006 hu mer e Wirtschaftswuesstum vu
6,2% kannt. Mir hu + 4,1 oder 13.018 nei
Aarbechtsplaze geschaf, an am éischten
Trimester dëst Joer sinn et schonn erëm eng
Kéier + 4,3%. Dat ëmschreiwe mer ëmmer
als eng atypesch Situatioun, mä och als eng
onerkläerlech, an ech mengen dat kann een
esou soen.

Wann een d’Situatioun um Aarbechtsmaart
am September vun dësem Joer kuckt, dann
hu mer 9.230 Demandeurs d’emploi. Dovu
sinn der 4.406 Chômeurs indemnisés. An
deenen Zuele sinn d’Frontalieren natierlech
net dran, mä mir hunn en Taux de chômage
vu 4,2%, dee liicht zréckgaangen ass par
rapport zu deem Joer virdru bei 4,4%. Mir

gesinn, dass mer och an de Mesures pour
l’emploi 3.367 Leit hunn, wat der e puer
manner sinn, a mir stelle fest, dass mer
Offres d’emploi hunn, déi net satisfaits sinn,
vun 2.216.

Wann een deen Aarbechtsmaart emol esou
kuckt an et weess een, dass ronderëm ei-
sen Aarbechtsmaart zéngdausende vu
Chômeure permanent versichen, op deesel-
wechten ze drécken, ze kommen, aus
Frankräich, Belgien, Däitschland, déi zu
Lëtzebuerg en Débouché gesinn an déi mat
ville Qualifikatiounen oft bestéckt sinn - ech
kommen nach dorop zréck -, da wësse mer,
dass déi Leit, déi bei eis keng Aarbecht
hunn oder déi eng sichen a keng fannen,
eng grouss Konkurrenz op der Dier hunn.

Atypesch ass fir mech awer och - ech wëll
dat emol esou soen -, datt mer ze vill Chô-
meuren hunn am Kontext vun allen Zuelen,
mä datt mer awer och ze vill offe Plazen
hunn an dat net ëmmer ze erklären ass, an
datt ee muss wësse wéi een do Léisunge
fënnt.

Ech sinn net ee vun deenen, déi d’Scholdfro
permanent bei der ADEM usiedelen, obwuel
mer wëssen, datt si vill Onzoulänglechkee-
ten huet. Den Haaptgrond dofir ass natier-
lech, datt mer och do an engem perma-
nente Wandel stinn, mä wann d’ADEM ëm-
mer erëm genannt gëtt, a wa besonnesch
d’FEDIL dëser Deeg gemengt huet, d’Aar-
bechtsverwaltung wär net op der Héicht vun
der Zäit - dat war de 15. Oktober 2007 -, da
bedeit dat eppes, esou eng Ausso, och wa
se d’Kaz net aus dem Sak, op d’mannst net
ganz, erausgeloss hunn, mä dann dobäi
soen en ze starre System, well d’ADEM eng
Statsverwaltung wär, dat kéint mat Sécher-
heet d’Problemer net léisen.

Dat ass keng gutt Approche an et léisst
drop hiweisen, datt et en Hannergedanke
gëtt, nämlech dee vun enger Privatiséie-
rung, déi bei deene Leit ugestrieft gëtt. Zu
esou eppes soe mir als Sozialiste katego-
resch Neen!

An et gesäit een och, wann een den Audit
vun der OECD liest an déi Iwwerleeunge
kuckt, datt déi deelweis an esou eng Rich-
tung vu Privatiséierung gi respektiv Ëm-
wandlung an en Établissement public. Och
dat ass eng Décisioun, déi net a Fro kënnt.
Den Établissement public, dee wëllt duerch-
duecht, diskutéiert an décidéiert sinn.

Mä et sollt een drop hiweisen: Mir hunn zën-
ter Joren déi Interimsgesellschaften, déi ei-
gentlech missten duergoen, déi mer eene-
germoossen - fir et emol esou ze formuléie-
ren - am Grëff hunn, well se Accordë mat
der ADEM hunn, well se iwwert d’ULEDI Ac-
cordë mat de Gewerkschaften hunn. Mä
d’Interimsgesellschafte ginn an deem Sënn
duer, dass si ëmmer méi e Puffer um Aar-
bechtsmaart duerstellen, dass si eigentlech
ganz vill Flexibilitéit a Mobilitéit offréieren,
déi jo oft kritiséiert gëtt, mä et däerf a ken-
gem Fall esou sinn, dass eng privatiséiert
ADEM och nach als Partner en Haaptacteur
Interimsgesellschaft als Stellevermëttler
kritt. Dat wier eng geféierlech Entwécklung.
Mäi Kolleeg, den éierewäerte Romain
Schneider, geet herno méi op d’Problematik
vun der ADEM an.

Ech wëll just drop hiweisen an d’Geleeën-
heet notzen, fir dem Personal vun der ADEM
meng Unerkennung auszedrécken. Et geet
net nëmmen duer fir se ze kritiséieren. Mir
wëssen, dass si als Verwaltung immens vill
ze bewältegen hunn, hir Moyenen den
Erausfuerderungen net ugepasst sinn an
eben d’Situatioun um Aarbechtsmaart sech
permanent verännert, wat d’Saach net méi
einfach mécht.

Den OECD-Audit bestätegt d’Problemer vun
der ADEM, weist och eenzel Léisungen op.
An déi Léisungen, déi mussen ugepaakt
ginn, déi mussen eis schnellstens beschäf-
tegen. A mir mussen dofir suerge Léisungen
ze fannen, woubäi ech soen déi méi liberal
Approche vun der OECD ass eng, déi een
esou net akzeptéiere kann.

A wat mer guer net - an ech soen dat fir eis
Partei ganz kloer - akzeptéieren, dat sinn
déi Leeschtungsverschlechterungen, déi
och an deem Audit am Raum stinn, wou na-
tierlech d’Patronë Beifall klatschen, mä ech
wéilt et emol esou formuléieren: D’OECD
ass gefrot ginn, fir en Audit iwwert d’Struk-
turschwächte vun der ADEM ze maachen
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an net iwwert d’Leeschtungen. Fir d’Leesch-
tunge sinn net d’Technokraten zoustänneg,
mä fir d’Leeschtungen ass d’Politik zoustän-
neg. Do hu mir d’Responsabilitéit also, se
dann och ze iwwerhuelen.

Bon, léif Frënn, Reforme kaschten natierlech
Geld, mä Chômage kascht och Geld,
woubäi dat mënschlecht Leed fir déi Betraf-
fen, iwwert déi mer ëmmer schwätzen, a
Geld eigentlech net auszedrécken ass.

D’Zil vun eisem politesche Schaffe muss
d’Erëmhierstelle vun der Vollbeschäftegung
sinn an dofir muss e permanente Re-
formwëlle bestoen, musse finanziell Mëttele
bereetgestallt ginn. Dozou gehéiert de poli-
tesche Wëlle fir all Baustellen an deem
Zesummenhang permanent ze beaarbech-
ten, an deem Sënn aktiv ze bleiwe wat
d’Aarbechtsmaartpolitik ubelaangt, wat
d’Schoul-, d’Beruffsausbildungspolitik ube-
laangt, wat d’Wirtschaftspolitik ubelaangt.
Dozou gehéiert och de Wëllen zur Innova-
tioun, och wann dat heiansdo op Wid-
derstänn ka stoussen, mä et muss villes ën-
nerholl ginn.

De Projet de loi 5411 oder 5144 - ech ge-
heien deen ëmmer duercherneen; dat sëtzt
ganz déif - iwwert de Chômage social, ass
ee vun deene Projeten. En aneren, wou et
misst zu engem Projet kommen, ass deen
iwwert d’Économie solidaire als drëtt ekono-
mescht Standbeen, wat et erméigleche soll
Betriber ze schafen, déi dann iwwer ee Ge-
setz vun der Économie solidaire mam Chô-
mage-social-Gesetz, wat eng Zwëschen-
etapp nëmme kann duerstellen, Aarbechts-
plaze ka schafen, déi net zäitbegrenzt sinn,
déi also de Mënschen, déi soss um Aar-
bechtsmaart keng Chance hunn, eng sé-
cher Aarbechtsplaz an domat eng Existenz-
grondlag ubidde kann.

Ech weess, dass d’Économie solidaire net
eng Wonnerwaff ass, geneesou wéineg wéi
eng bescht reforméiert ADEM oder all déi
Mesuren, déi mer schonn erfonnt hunn an
nach wäerten erfannen, mä et ass mat Sé-
cherheet eng wäertvoll Initiativ, fir Aar-
bechtsplazen an deem sougenannten Ni-
scheberäich ze schafen, engem Beräich
oder Beräicher am Sozialen, an der Ëmwelt,
an der Fräizäit, am Tourismus, an der Kultur,
an et gëtt der bestëmmt nach méi.

An et geet deenen, déi déi Iddië vertrieden,
mat Sécherheet net drëm, fir eng bëlleg
oder eng Dumping-Konkurrenz ze entwé-
ckelen, mä et geet drëm mat der Économie
solidaire Nischen ze besetzen an Uspréch
vun der Bevölkerung nozekommen.

Mir liewen an enger Zäit, an dat entwéckelt
sech weider, wou d’Leit ëmmer méi al ginn,
wou d’Uspréch och grouss sinn, wou Kaf-
kraaft ass a wou och erwaart gëtt an egal
wat fir enger Liewenslag eng héich Lie-
wensqualitéit ze hunn, an do kann een nach
villes an do muss een nach villes leeschten,
an dat kéint een och iwwert dee Wee maa-
chen.

Mir lamentéieren ze oft statt eis konsequent
den Erausfuerderungen ze stellen a
rechtzäiteg Reformen an d’Wee ze leeden.
Eis Gesellschaft huet sech grondleeënd
verännert a verännert sech permanent wei-
der. Déi sougenannte postindustriell Gesell-
schaft steet am Géigesaz zu där Industrie-
gesellschaft, déi mer zënter Jorzéngte
kannt hunn; d’Schwéierindustrie, d’Mëttelin-
dustrie, déi et esou net méi gëtt, mä wou
Muskelaarbecht gefrot ginn ass. Haut ass et
net méi oder ëmmer manner d’Muskelaar-
becht, mä haut gi Qualifikatiounen, Héchst-
qualifikatioune verlaangt. Haut gi Spezia-
liste verlaangt, déi och nach polyvalent sinn
an déi hëllefen de Wënsch vun de Patronen
no méi Kompetitivitéit, no méi Produktivitéit,
no méi Benefiss gerecht ze ginn.

An déi Leit si jo och permanent ënner Drock
gesat iwwer sougenannte Benchmarken,
wou Betriber mateneen am Grupp oder mat
anere verglach ginn, fir méiglechst schnell
a vill ze verdéngen. An d’Konsequenz,
wann et net esou geet, sinn dann d’Deloka-
liséiere vu Betriber oder den Outsourcing,
an dat ass dat wat u sech zënter Jore wierk-
lech vill verännert huet.

Mir mussen also permanent Reforme maa-
chen, bereet sinn nei Gesetzer oder beste-
hend Gesetzer unzepassen. Wichteg ass an
deem Zesummenhang dat, wat sech um le-
gislativen Instanzewee mécht, nämlech
d’Schoul- an d’Beruffsausbildungsgesetz,

déi mer musse kuerzfristeg verabschieden.
Do geet et ëm eis Jugend, ëm hir Zukunft.
Do geet et ëm déi Erwuessen, ëm den
zweete Bildungswee, ëm Erwuessenebil-
dung, ëm Ëmschoulung, ëm Qualifizéie-
rung, ëm Chancen, fir um Aarbechtsmaart
ze bleiwen oder op den Aarbechtsmaart ze
kommen, an dat ass an dësem Land wich-
teg an noutwendeg, well ech schonn eng
Kéier gesot hunn, d’Konkurrenz baussent
de Grenzen ass riseg grouss an net nëm-
men aus der Groussregioun, mä aus der
ganzer Europäescher Unioun an iwwert
d’Unioun eraus. Dat si Realitéiten.

Zu deene Reformen, zu deenen neien Initia-
tive gehéiert och eng dynamesch Wirt-
schaftspolitik, mam Zil ebe vun der Scha-
fung vun Aarbechtsplazen a besonnesch
och Industrieaarbechtsplazen. De Wirt-
schaftsminister schwätzt vun enger intelli-
genter Nischepolitik am industrielle Beräich.
Dat muss och fir d’Handwierk an de Com-
merce geneesou gëllen. Ech sinn der Mee-
nung an ech fuerderen och op, dass mer
geneesou vill Energie an deene Beräicher
do verwenden, wéi mer se verwenden am
Finanz- an am Déngschtleeschtungssec-
teur.

Mir mussen Nische besetzen. Mat Sécher-
heet! Si solle beschäftegungsintensiv sinn.
Et bidde sech un, dat ass oft hei gesot ginn:
de ganzen Ëmwelttechnologieberäich,
d’Energieeffizienz an all déi modern Job-
ben, déi do kënnen entwéckelt ginn.

Här President, Kolleeginnen a Kolleegen,
Här Minister, an engem Land, an deem et
ronn 320.000 oder bal 320.000 Aarbechts-
plaze gëtt, Mënsche beschäftegt sinn, wat
méi wéi 3-mol esou héich ass, wéi nach
virun 30 oder 35 Joer, a wou e permanenten
Zouwuess besteet, wéi ech et virdru gesot
hunn, dierft eigentlech kee Chômage be-
stoen. An där Dynamik misst een et jo fäer-
deg bréngen, all Leit ënnerdaach ze kréien.
Et kann een net ëmmer nëmmen do d’Quali-
fikatioun als en Hindernis nennen oder den
Alter oder mangelnd Flexibilitéit a Mobilitéit
oder ze héich Uspréch u Gehälter an un
Aarbechtskonditioun, déi géife gestallt ginn.

Ech mengen, dass Vollbeschäftegung och
eng Fro vun der sozialer Responsabilitéit
ass, an hei stinn all Acteuren an der Flicht,
besonnesch och d’Patronat. Jiddferee muss
säi Bäitrag leeschte fir d’Aarbechtsloseg-
keet an de Grëff ze kréien. An Aarbechtslo-
segkeet mat permanentem Charakter, dat
bedeit Ausgrenzung, dat bedeit Aarmut, dat
bedeit op Dauer sozial Fraktur an eiser Ge-
sellschaft a kann och bis zum Friemenhaass
féieren an de soziale Fridden op d’Spill set-
zen.

Mir sinn dach net e Land, wou et nëmmen
Analphabete gëtt! Heiansdo huet een dat
Gefill, wann déi Diskussioune gefouert ginn.
Mir wësse wuel, dass an de leschte Joren et
och Analphabetismus gëtt an engem
gewëssenen, nach geréngen Ëmfang. Mir
mussen eis domat auserneesetzen. Esou
wéi mer eis mussen domat auserneesetzen,
dass och déi Al um Aarbechtsmaart eng
Chance musse behalen, an al si jo déi iw-
wer 40 Joer. Dat muss ee sech virstellen!
Duerfir muss ee sech schummen, wann ee
weess, wéi vill Potenzial, wéi vill Know-how
verluer geet duerch esou Leit, déi ausge-
grenzt ginn.

Et soll een och keng falsch Experimenter
woen. Do bitt sech ëmmer d’Lissabon-Stra-
tegie un. Jiddfereen huet de Livre vert ge-
sinn oder dovun héieren oder e gelies, wou
et iwwert déi sougenannte Moderniséierung
vum Aarbechtsrecht geet, wat den neien
Erausfuerderunge vum 21. Jorhonnert soll
ugepasst ginn. An da gëtt vu Flex-Sécuritéit
geschwat, vun totaler Mobilitéit, vun Dere-
guléierung, vun der Aarbechtszäitsenkung,
vu Loun- a Soziallaaschten. Alles dat ass
net de richtege Wee dozou. Dozou soe mir
Neen, a mir wiere frou wann och iwwert de
Livre vert - an ech widderhuele mech do -
am Parlament respektiv an der zoustänne-
ger Kommissioun géif geschwat ginn.

D’Regierung huet am Abrëll der Kommis-
sioun eng Äntwert op de Livre vert ginn, mä
et misst derwäert sinn, dass een en Débat
hei féiert. Mir wëssen, dass Dereguléierung
an anere Länner, total Flexibiliséierung an
anere Länner vorübergehend Erfolleg an
duerno geneesou grouss a méi grouss
Mësserfolleg bedeit huet, an dat soll een net
onbedéngt widderhuelen.

Léif Frënn, et ass en Thema, dat eis hei be-
schäftegt, dat natierlech ganz wäit geet. An
et muss ee vläicht eng Rei Beispiller nen-
nen, fir op eenzel Entwécklungen hinzewei-
sen. Mir brauchen eng total Transparenz um
Aarbechtsmaart. 13.018 nei Aarbechtspla-
zen ass e formidable Chiffer. Mir wëssen
awer net, wéi vill Vollzäit, wéi vill Deelzäit,
wéi vill Leit, deeselwechten, fënnef oder
sechs Aarbechtsplazen huet, awer all Plaz
ass eng Plaz.

Mir musse wëssen, wat fir eng Qualitéit, wat
fir eng Liewensdauer esou Aarbechtsplaze
kënnen hunn. Mir wëssen zwar, dass de
Gros - 9.564 - vu Frontaliere besat ginn. Mir
musse kënnen analyséieren: Wat fir eng
Qualifikatioune sinn da bei deene Leit ge-
fuerdert ginn? A wat fir enge Secteure ware
se? Wat fir eng Betriber sinn et? A firwat
hunn eigentlech d’Résidentë manner
Chancë wéi d’Frontalieren, fir op déi Aar-
bechtsplazen ze kommen? Ass et wierklech
eng Fro vu mangelnder Qualifikatioun?

Do ass net méi spéit wéi haut eng
Ceps/INSTEAD-Etüd erauskomm, déi sech
mam Thema beschäftegt, dat elo ze wäit
géif féieren. Mä am Endeffekt seet déi Etüd
a grousse Linnen, dass ebe fir d’Frontaliere
Lëtzebuerg a villfälteger Form ganz attraktiv
ass, an dass déi Grenzgänger, déi heihin-
ner kommen, net Chômeure sinn. De Gros
si keng Chômeuren. De Gros ginn an hire
Länner eng Aarbechtsplaz op, fir hei eng ze
fanne wou se besser verdéngen, wou se
besser Chancen hunn, wou d’Massenuge-
buet, de Choix also méi grouss ass. A wann
ee liest - esou hunn ech et jiddefalls gelies -
, dass ronn 50% vun deene Grenzgänger en
niddrege Bildungsniveau huet, da stëmmt
dat Argument vun der Qualifikatioun also
och net. Also hänkt et un anere Problemer.

Firwat hunn eis Chômeuren, eis Deman-
deurs d’emploi manner Chancen? Dat muss
analyséiert ginn. Dat muss gekuckt ginn,
well een net mat Schlagwierder do operéiert
fir ze soen: Jo, déi eng sinn ze al oder déi
aner sinn an engem sozialen Ëmfeld vun
Drogen, vun Alkohol, hunn net d’Forma-
tioun, net Mobilitéit genuch. Ech mengen an
engem klenge Land wéi Lëtzebuerg misst
eng Feinanalys bis an de leschten Detail
méiglech sinn, fir kënne méi prezis ze rea-
géieren. Déi Transparenz ass also noutwen-
deg.

Mir brauchen derniewent eng seriö Diskus-
sioun iwwert dat neit Invaliditéitsgesetz. Do
ass eis versprach ginn, am Laf vun dësem
Joer géife mer déi Etüd, déi Evaluatioun
kréien. Dir kennt de Problem vun den inter-
nen an externe Reklassementer, wou am
Endeffekt déi extern quasi alleguer zum
Chômage féieren.

En drëtte Punkt sinn d’Logistikaktivitéiten,
wou elo d’WSA-Lager am Mëttelpunkt stinn,
wou dausend méiglech Aarbechtsplazen
ugekënnegt ginn. Mä wat fir eng Aarbechts-
plaze sinn dat dann? Wësse mer dat?
Musse mer dat net schnellstens gewuer
ginn, fir kënnen eis drop anzestellen, fir
kënne Formatiounen ze organiséieren, fir
d’Fachrichtung ze erkennen?

Mir hunn haut, déi meescht wëssen dat net,
eng CATP-Beruffsausbildung am Lycée
technique Bouneweg iwwer Logistik. Mir
hunn an der Commission de l’éducation bei
Geleeënheet vun der Diskussioun iwwert
dat neit Beruffsausbildungsgesetz zréckbe-
halen, dass mer eng Division technicien an
der Logistik aféieren. Dat ass eng wichteg
Décisioun, déi muss mat engem Amende-
ment realiséiert ginn.

Mä mir wëssen, dass dat alles laang dauert
bis et da fonctionnéiert a bis déi éischt Spe-
zialisten erauskommen. Duerfir ass et nout-
wendeg, am Schnellverfahre Léisunge fir
déi Problemer ze entwéckelen, fir de
Bedürfnisser vum Secteur entgéintzekom-
men. Ech begréissen do de Consultant, dee
soll kommen, deen ugesiedelt gëtt am Wirt-
schaftsministère. Et ass also wichteg, inno-
vativ ze sinn, et ass wichteg virun allem am
Pool vun deenen 9.000, iwwer 9.000, déi
keng Aarbecht hunn, déi Leit ze fannen, déi
een ausbilt, fir an deen neie Beräich do
kënne schaffen ze goen.

E weidere Punkt ass d’Reform vun der Ge-
werbeinspektioun, déi deemnächst wäert
décidéiert ginn. D’Kontrollfunktioun ass
wichteg och fir den Aarbechtsmaart, huet
hiert Erauswierken doriwwer. Iwwerstonnen,
déi net néideg sinn, Clandestinen, déi
schaffen, an aner Forme vun illegaler Aar-
becht: Wann een dat an de Grëff kritt, kann
een eppes dozou bäidroen, Aarbechtspla-
zen ze schafen.

Fënneftens, d’Fräizügegkeets- an d’Immi-
gratiounsgesetz, wat sech och an der
Maach befënnt, wou mer gëschter an der
Commission du travail et de l’emploi zu
deem Deel eng Diskussioun mam zoustän-
nege Minister haten. Och dat Gesetz ass e
wesentleche Bestanddeel vun der Aar-
bechtsmaartpolitik zu Lëtzebuerg. Et soll
net restriktiv gesi ginn, mä reguléierend.

Fir mech ass et bedeitend, dass dat dote
kënnt, well et an der Europäescher Unioun
muer oder iwwermuer e groussen Aar-
bechtskräftemangel wäert ginn. Dee gëtt da
behuewen duerch Leit aus Net-EU-Länner.
Dat muss organiséiert sinn am Interessi vun
allen Interesséierten. Et muss ee sech emol
virstellen, wann an der Groussregioun muer
Héichkonjunktur entsteet, wat da mat eisem

Aarbechtsmaart kéint passéieren, wa mer
déi Aarbechtskräften net erbäikréien.

Do sinn d’Léisungen net déi vun enger
Erhéijung vum Rentenalter an och net déi
vun enger Erhéijung vun der Aarbechtszäit.
Dat sinn Horrorzeenarien, déi ee sech kann
erspueren.

(M. Lucien Weiler reprend la Présidence)

Natierlech, léif Frënn, eng Feststellung: Am
öffentleche Secteur ass méi Sécherheet
oder absolut Sécherheet. Duerfir dränge vill
Lëtzebuerger éischter dohinner. A wa se
échouéieren, échouéiere se herno och. An
der Privatwirtschaft, do gëtt et keng Be-
schäftegungsgarantie.

❱❱❱ M. le Président.- Här Castegnaro.

❱❱❱ M. John Castegnaro (LSAP).- Ech si
sougutt wéi fäerdeg.

❱❱❱ M. le Président.- Ech wollt Iech just
drop opmierksam maachen: Dir sidd am-
gaangen elo op d’Riedezäit vun Ärem Frak-
tiounskolleeg ze empiétéieren.

❱❱❱ M. John Castegnaro (LSAP).- Jo.
Hien huet mer dräi Minutte geschenkt.

❱❱❱ M. le Président.- Dir maacht dat ën-
nereneen aus.

❱❱❱ M. John Castegnaro (LSAP).- Jo.
Mir waren eis eens.

Nach eng Kéier: An der Privatwirtschaft gëtt
et keng Beschäftegungsgarantie, mä do
gëtt d’Précaritéit ëmmer méi grouss, well de
Kader do geännert huet, a well eigentlech
all déi Problemer, déi mer kenne mat Délo-
caliséierung, Outsourcing, Produktivitéit,
Aspuerung, Reduktioun vun de Stammbe-
legschaften, Saache sinn, déi Angscht
kënne maachen an déi zum Ofbau vu Per-
sonal féieren. Mir hunn haut gelies an héie-
ren, dass Clearstream, fir 100 Milliounen ze
spueren, 140 Aarbechtsplazen zu Lëtze-
buerg an 160 zu Frankfurt liquidéiert, an am
Géigesaz der 200 an Tschechie schaaft. Do
geet et ëm Geld verdéngen, an do geet et
net ëm Mënschen an ëm Aarbechtsplazen.

Op där anerer Säit kënnege sech Problemer
am Déifbau un. Dat hu mer héiere vun den
Entrepreneuren. Wann do wierklech eppes
geschitt, da gi ganz wichteg Spezialisten à
la rigueur fräigestallt, déi eis herno feelen.
Mä et ass iergendwou eng roueg Period
agetrueden, wou den Déifbau d’Gefill huet
schlecht ewechzekommen.

Da kënnt derbäi: Déi, déi nëmmen an
d’Schinn wëllen investéieren, an net méi an
d’Stroossen - Dir wësst wien ech mengen -,
do weess een, dass den Déifbau drënner
leit. Den Déifbau muss sech natierlech och
kënnen ëmstellen, fir do an deene Beräicher
aktiv ze ginn. Mä ech wëll et nëmmen als
Beispill nennen, dass mer, wat mer schonn
erlieft hunn, duerch Abréch wäertvoll Leit
verléieren, déi eis herno feelen an déi mer
soubal net méi ersat kréien.

D’TDK ass en anert Beispill. De Maintien
dans l’emploi: eng Formel, wou d’TDK siwe
Leit bei Offergeld geschéckt huet, déi net
méi ënnert de Sozialplang gefall sinn, an elo
endlos ginn, well Offergeld op eng Kéier
keng Aarbecht huet.

Dir gesitt also, de Problem ass reell. Ob et e
strukturellen oder konjunkturellen oder wat
fir een ass, et ass e Chômageproblem, deen
aus ville Komponente besteet, deen eis och
ëmmer erëm däitlech mécht, dass net wéi
an der Vergaangenheet de Wirtschafts-
wuesstum d’Léisung vum Problem duer-
stellt, mä au contraire all nei Betriber - dat
ass de Revers vun der Medail - ëmmer méi
technesch sinn, ëmmer manner Leit hunn
an ëmmer méi spezialiséiert Leit verlaan-
gen. Dat dréckt op den Aarbechtsmaart an
dat mécht et net méi einfach.

Mir diskutéieren iwwert d’Choixen, déi ee
muss treffen. Et gëtt der, déi soen: Forma-
tioune bitt een eigentlech nëmmen dann un,
wann et och en Débouché fir déi Formatioun
gëtt. Ob dat esou ass, kann een net ëmmer
beuerteelen. Dat, wat mer wëssen, ass,
dass d’Schoul ëmmer hannendrun ass
wann Ausbildunge gefuerdert ginn, an oft
wann Ausbildungen da gemaach ginn a
fäerdeg ginn, da sinn d’Plazen op eng Kéier
schonn erëm ofgeschaaft oder net méi do.

Jiddefalls si mer an deem Débat an enger
Diskussioun, déi mat Sécherheet wichteg
an noutwendeg ass. Ech wëll nach eng
Kéier op d’Bedeitung vum 5144, de Chô-
mage social an d’Économie solidaire, hiwei-
sen, well ech mengen, dass do Leit statt an
de Chômage an eng Aarbecht kënne ge-
drängt ginn, an dass déi mënschlech Di-
mensioun ni berücksichtegt gëtt, dat
heescht op Aarbechtsplazen an deene
Beräicher, wou se eng permanent Forma-
tioun während zwee Joer kréien.111122 www.chd. lu
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Den Objectif plein emploi, deen ech gutt
kennen, verdeelt mar u 624 Mataarbechter
547 Diplomer vun Actions de formation
continue vun eleng de leschten zwielef
Méint. Déi Zuel widderhëlt sech zënter Jo-
ren. Dat si 75.000 Stonne vu Formatioun. Do
sinn och CATPen drënner. Nëmme fir ze
soen: Do kann ee statt Chômage Aarbecht
finanzéieren. Dat ass eng wichteg an eng
noutwendeg Saach.

Ech wollt déi puer Fakten an Iwwerleeungen
nennen, och fir ze soen, dass een esou en
Débat misst kënne parteiiwwergräifend féie-
ren, an dass ee misst wierklech gemeinsam
no Léisunge sichen, wann een d’Sozialfrak-
tur wëllt verhënneren, wann een Aarmut
wëllt bekämpfen an Ausgrenzung wëllt ver-
hënneren.

Här President, Kolleeginnen a Kolleegen,
ech hu mer d’Fro gestallt, an ech riichten
déi un den Aarbechts- a Beschäftegungs-
minister, ob et vläicht awer net gutt wier eng
national Beschäftegungskonferenz am Fréi-
joer anzeruffen, wou all Acteuren aus Politik,
Wirtschaft, aus der Schoul, de Gewerk-
schaften, der Zivilgesellschaft, sech beie-
neesetzen a versichen dat Zil vum massiven
Ofbau vum Chômage ze erreechen, a firwat
net och d’Vollbeschäftegung erëm hierze-
stellen. Dat soll net nëmmen e Wonschdram
sinn, mä eng Verflichtung, déi aus dem Mo-
dell Lëtzebuerg entsteet.

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Casteg-
naro. Den nächste Riedner ass den honora-
belen Här Spautz. Här Spautz, Dir hutt
d’Wuert.

Débat

❱❱❱ M. Marc Spautz (CSV).- Här Presi-
dent, Kolleeginnen a Kolleegen, Lëtzebuerg
a säin Aarbechtsmaart ass d’Thema vun
haut. Do wär ganz vill ze soen, well et sech
ëm en extrem komplizéiert Thema handelt,
wou verschidde Politikberäicher misste
koordinéiert ginn: d’Schoul, d’Ekonomie,
den Aarbechtsmaart, d’Sozialpolitik an och
d’Sozialsécherheet. Well meng Riedezäit
awer begrenzt ass, wëll ech mech haapt-
sächlech zu zwee Punkten am Detail äusse-
ren, an zwar d’Reform vum Arbeitsamt an
d’Formatioun. Meng Kolleegen Ali Kaes,
Marcel Glesener a Lucien Clement wäerten
nach aner Punkte behandelen.

Am Beräich vun der Formatioun gräifen ech
virun allem de Volet vun der Beruffsausbil-
dung eraus an de Volet vun der Orientatioun
an deene Konsequenzen, déi doraus resul-
téieren, dass wann d’Orientatioun net funk-
tionéiert - wat eigentlech net dierft de Fall
sinn -, wat een da kéint anescht maachen.

D’Beruffsausbildung, do ass jo ee Projet de
loi ënnerwee, dee méi wéi dringend ge-
braucht gëtt zum Thema Schoul, dem Ju-
gendlechen an awer och wéinst der Ekono-
mie. Mir sinn elo och mat Amendementer
befaasst, déi an déi richteg Richtung ginn.
Eng Reform ass nëmmen dann duerchze-
zéien, wann déi Leit, déi se um Terrain ëm-
setze sollen, nämlech déi Responsabel an
de Betriber an an de Beruffskummeren, mat
där Ausriichtung op enger Linn leien.

Ech hoffen, dass elo dann endlech de Pro-
jet esou op de Schinnen ass, dass mir och
zu deene Resultater kommen, déi vun eis
verlaangt ginn. Am Kader vum “lifelong lear-
ning” gëllt et souwuel deene Jonke wéi och
deenen Erwuessenen d’Méiglechkeet vun
enger Formatioun ze ginn. Dëst geschitt bis
ewell zu Lëtzebuerg net an deem Mooss,
wéi mir et kéinte realiséieren. Mir hu vill ze
vill Jonker, déi d’Schoul ouni Qualifikatioun
verloossen. Mir hu vill ze vill Jonker, déi net
gutt ausgebilt sinn.

Lëtzebuerg huet nëmmen eng Grond-
richesse, an dat si seng Awunner. An trotz-
deem loosse mir zënter Joren zou, dass të-
schent 500 an 800 Jonker pro Joer keng
Léierplaz fannen; vun deenen déi d’Schoul
ofbriechen emol guer net ze schwätzen.

Wat geschitt mat deenen? Wat geschitt mat
deenen, wa se an e puer Joer eng Famill
wëlle grënnen, an dat da finanziell net méi
kënnen droen? Ech wier emol frou, wann
een eng Kéier géif ënnersiche firwat déi
Jonk hir Léier ofbriechen a wou dës Jonk
erëmzefanne sinn. An dëst net nëmmen an
deem Joer, wou se d’Schoul ofgebrach
hunn, mä och vill méi laang duerno, ob mer
se op der Strooss erëmfannen oder wou.

Hei wier et wichteg, dass mer eng Analys
géife maachen. Et ass eis Aufgab, esou wéi
mer alleguerten hei sëtzen, dass mer do-
géint virginn, well dat ass eng sozial Zäit-
bomm. Et ass elo, wou et drëm geet déi
richteg Weeër ze fannen an dat ze verhën-
neren. Well et soll herno kee soen: Mir woss-
ten dat net.

All déi Mesuren, ob déi vum Aarbechtsamt,
vun der Educatioun, vun der Jeunesse, sinn
Eenzelaktiounen a leider gëtt menges Wës-
sens net genuch Koordinatioun gemaach
tëschent deenen dräi Projeten. Ech loosse
mech awer gär beléiere vum Minister, wann
dat aneschters sollt sinn, wann déi dräi Mi-
nistèren do enk géifen zesummeschaffen.

D’Schoul heescht vill Effortë fir d’Integra-
tioun vun den auslännesche Kanner a Ju-
gendlechen. Et ass awer eng Tatsaach,
dass net vill Ausbildungen an der Langue
véhiculaire Franséisch offréiert ginn. Dës
Tatsaach gëtt der Zesummesetzung vun ei-
ser Schoulpopulatioun net gerecht. Hei ass
nach vill ze maachen.

Datselwecht gëllt awer och fir eis Lëtzebuer-
ger Kanner, déi an der franséischer Sprooch
oft Problemer hunn. En däitsche Frontalier
froe mer net, ob hie Franséisch kann, an e
francophonë Frontalier froe mer net, ob hien
Däitsch kann. Woubäi allerdéngs vum Rési-
dent Däitsch, Franséisch an och Lëtzebuer-
gesch verlaangt gëtt. Eis Kanner stinn um
Lëtzebuerger Aarbechtsmaart an direkter
Konkurrenz mat de Frontalieren aus der
Groussregioun, an eise Sproochesystem an
der Schoul hëlleft mat, dass vill Leit net déi
Qualifikatioun ereechen, zu där se eigent-
lech fäeg wieren.

Wat d’Orientéierung ubelaangt, och do ass
et wichteg, dass mer déi méi am grousse
Public diskutéieren. Et ass a bleift wichteg,
dass d’Regierung kuckt - an dofir hat se jo
och deemools en OECD-Bericht gefrot; dat
war schonn an der viregter Legislaturperiod
-, wéi een eng aner Orientéierung ka maa-
chen. Awer dës Recommandatioune vun
der OECD vun deemools stinn de Moment
nach ëmmer an de Kannerschong.

Firwat ass d’Orientatioun virun allem fir Jon-
ker dann esou wichteg? Lëtzebuerg huet
jorzéngtelaang gemengt, ouni dës seriö
Schoul- a Beruffsberodung auszekommen.
Et huet jo jiddfereen zu Lëtzebuerg eng Plaz
fonnt, ob en elo eng Qualifikatioun noweise
konnt oder net. Entre-temps hunn eis Ge-
sellschaft a virun allem eisen Aarbechts-
maart esou evoluéiert, datt onqualifizéiert
Personal ëmmer manner, wann iwwerhaapt
nach gebraucht gëtt. Esou datt et elo fir all
Jugendlechen ëmmer méi eescht gëtt an et
net vu Muttwëll wier, zesumme mat sengen
Elteren déi richteg a konkret Beruffswiel ze
treffen, déi awer och der Realitéit op dem
Aarbechtsmaart entsprécht.

Domat ass net gesot, dass eleng dës Reali-
téit soll zielen, wann ee sech fir deen een
oder anere Beruff décidéiert. Et heescht,
dass een dat soll léieren, wat engem och
Spaass mécht. D’Beruffsliewen dauert haut
esou laang a stellt esou grouss Erausfuer-
derungen un deen Eenzelnen, datt et ouni
Motivatioun schwiereg gëtt, dëst duerchze-
zéien.

Eng optimal Orientéierung dréit dësem
Punkt Rechnung. Et muss gekuckt ginn,
wou d’Fäegkeeten an d’Kompetenzen, mä
och d’Virléifte vun deenen Eenzelne leien,
an op där anerer Säit kritt een awer och mat-
gedeelt, wéi am Moment - an ech betounen:
am Moment - d’Situatioun um Aarbechts-
maart ass. Hei kënnen déi Professionell ver-
schidden Trends viraussoen, woubäi dat
awer keng Garantie ass fir Jore méi spéit.
Mä och den Trend ass schonn eng wichteg
richtungsweisend Ausso.

Här President, wann e jonke Mënsch de
Choix mécht, zum Beispill Educateur ze
léieren, dann ass dat säi gutt Recht. E
bësse méi pénibel gëtt allerdéngs d’Saach,
wann dëse Choix gemaach gëtt, ouni am
Virfeld doriwwer informéiert ze sinn, datt
zënter e puer Joer d’Integratioun op dem
Aarbechtsmaart an dësem Beräich extrem
schwiereg ginn ass. D’lescht Joer hunn ëm
dës Zäit nach ronn 100 Leit am Beräich vum
Educateur eng Plaz gesicht. Dëst Joer sinn
der erëm 184 an den Exame gaangen.
Néng kruten en Noexamen a 44 hunn et net
gepackt, also stinn der 131 fäerdeg mat en-
gem Diplom um Aarbechtsmaart. Dozou
sinn nach ronn pro Joer 100 Equivalenze
mat auslänneschen Diplomer dobäizezie-
len.

Dat hei ass e konkret Beispill, wou garan-
téiert misst sinn, datt zumindest d’Informa-
tioun iwwert d’Situatioun um Lëtzebuerger
Aarbechtsmaart bei dëse Leit ukënnt. An
zwar net, wa se mat der Ausbildung fäerdeg
sinn, mä ier se de Wee an d’Décisioun hue-
len, fir an déi Ausbildung ze goen.

Ech weisen dorop hin, dass an dësem
Beräich den Haaptpatron de konventio-
néierte Secteur ass. A wann hei wéi beim
Stat bei den Astellungen de Moment ge-
spuert gëtt, da stinn déi nei forméiert Leit
viru grousse Problemer, a si kréien en CDD
a musse Remplacementer fir de Congé de
maternité an de Congé parental maachen.
Dëst ass fir dës Schoulofgänger, déi dovun
ausgaange sinn, direkt no der Formatioun

eng Plaz ze kréien, net grad einfach ze
schlécken.

D’lescht Woch huet ee vun de Responsa-
bele beim Arbeitsamt an engem Interview
gesot, datt déi Situatioun vun de Sozialpe-
dagoge guer net esou dramatesch wier an
et misst een dat nuancéiert kucken. Duerfir
sinn ech dann elo frou, wann d’ADEM all
deene Leit eng Plaz wäert sichen a fannen.
E grousse Merci un d’ADEM am Numm vun
all deene Betraffenen an hire Familljen, well
gëschter hu sech der nach iwwer 30 mani-
festéiert, déi nach ëmmer keng Plaz hunn;
an duerfir am Viraus mäi Merci un d’ADEM,
dass, wann dat gemaach gëtt, wéi et an
deem Interview steet, dann och all déi Leit
bis Enn des Joers fir Chrëschtdag e schéine
Kado kréien, andeem se dann eng Plaz
hunn.

Här President, Kolleeginnen a Kolleegen,
ech si mer bewosst, dass et net einfach ass
oder wäert si fir en Informatiounssystem op
d’Been ze stellen, wéi mer eis Jugendlech
kënnen informéieren. Mä mir sinn eise Jon-
gen a Meedercher, déi eng Ausbildung
maachen, et schëlleg, dass si och dono eng
Iwwerliewenschance am Beruff hunn.

Eng aner Formatioun, déi och Problemer
huet um Aarbechtsmaart ënnerdaach ze
kommen, ass déi vum CATP Employé admi-
nistratif et commercial. An dann och de
Brudder- oder d’Schwësterformatioun vun
dësem Beräich, den Technicien. Eise Maart
brauch esou Leit. D’Formatioun ass och am
Prinzip net schlecht. De Problem läit an der
Zuel vun deene Jonken, déi dës Formatioun
maachen. Eist Land brauch net pro Joer
ronn 300 Leit mat dësem Niveau.

Wat eis Wirtschaft brauch, sinn héich quali-
fizéiert Spezialisten an ëmmer manner vun
deenen, déi mam virgenannten Niveau of-
schléissen. Dobäi kënnt, dass, wann Dir mat
deene Jonke schwätzt - ech hunn dat ge-
maach mat deenen, déi dëst Joer an der
Formatioun sinn - a se frot, firwat se dee
Choix gemaach hunn, firwat se an der
Schoul op dee Wee gaange sinn, se da
soen: Mir hate keng aner Méiglechkeet, wéi
déi dote Formatioun unzegoen, et war
näischt aneschters méi do.

Dëst, Dir Dammen an Dir Hären, ass déi
falsch Approche. Op eng Schoulsektioun ze
goen, well grad näischt anescht iwwreg
bleift, ass net grad déi beschte Garantie fir
e Beruff ze léieren, deen engem Spaass a
Freed soll maachen an dat op d’mannst bis
zum Alter vu 57 Joer. Well wann een all
Kéiers moies schonn opsteet mat der
Flemm, fir op d’Schaff ze goen, dann ass
dat net grad motivant.

Et gëtt awer och vun den Elteren - an dat
ass och wichteg - verlaangt, hire Kanner
méi Sputt bei der Beruffswiel ze loossen.
Souwuel d’Proffe wéi och déi aner Professio-
nell an dësem Beräich erliewen oft, dass
d’Décisioun, wéi ee Beruff d’Kand léiert, vun
den Elteren décisiv matgetraff gëtt. Oft ginn
d’Kanner op Saachen trainéiert, déi déi Er-
wuessen net duerften oder konnte maa-
chen, wéi zum Beispill weider an d’Schoul
goen. Dëst ass awer de falsche Wee. Wuel
sollten d’Elteren hir Kanner ënnerstëtzen,
wann awer den Éiergäiz esou wäit geet,
dass schonn an der Primärschoul massiv
Nohëllefstonnen an alle Fächer op der
Dagesuerdnung stinn, da leeft eppes schif,
an zwar an der Schoul an awer och do-
heem.

Här President, Kolleeginnen a Kolleegen, en
anere Punkt, deen ech awer och nach
uschneide wollt, ass d’Arbeitsamt. Mir brau-
chen en anere Fonctionnement vum Ar-
beitsamt. D’Bedierfnisser vun de Chô-
meuren an domadder vun der Verwaltung
hu sech an deene leschte Joren drastesch
geännert. Den Aarbechtsminister huet duer-
fir jo och en Audit vun der ADEM bei der
OECD beantragt. Ob d’OECD zwar gutt do-
runner gedoen huet, en Auditeur ze nennen,
deen den australeschen Aarbechtsmaart
auditéiert huet, fir dat vill méi „grousst“ Lët-
zebuerger Arbeitsamt ze auditéieren, sief
dohigestallt.

Ganz verwonnert war ech awer ze liesen an
engem Interview vun engem Responsabele
vum Arbeitsamt, dass bis dato déi Leit vum
Arbeitsamt selwer ni gefrot goufen, wéi
d’ADEM eigentlech misst fonctionnéieren.
Duerfir mäin Appel hei un den Aarbechtsmi-
nister, dass hien d’Chefs de service vum Ar-
beitsamt an déi Diskussioune matabanne
soll.

All Membere vun der Beschäftegungskom-
missioun vun der Chamber ware jo zwee-
oder dräimol geruff gi fir mam Auditeur ze-
summenzekommen, entweder am Ministère
du Travail oder hei an der Chamber, wou
mer dann och an d’Bild gesat gi sinn. Et wa-
ren och ëmmer Leit vun der ADEM derbäi,
mä wann de Minister, wat ech mer zwar bal
net ka virstellen, déi Leit vun der ADEM
nach ni selwer ëm Rot gefrot huet, esou géif

ech hie bieden dat nozehuelen, well et awer
och wichteg ass, dass mer dann déi Leit
vum Terrain schnellstens ëm hir Meenung
géife froen.

❱❱❱ Une voix.- Très bien.

❱❱❱ M. Marc Spautz (CSV).- Mir brau-
chen op der ADEM méi Flexibilitéit, ewech
vun enger administrativer Verwaltung an hin
zu engem Service um Client. Client ass hei
den Aarbechtsichenden, a Client ass och
de Betrib, deen op der Sich no neiem Per-
sonal ass.

Mir brauchen ee besseren Accueil. Den Ac-
cueil ass d’Visitëkaart vun all Betrib, och bei
der ADEM - Accueil am Guichet wéi och
d’Begréissung an enger Tëlefonszentral.
Am Placement brauche mir Leit mat Beruffs-
erfahrung, déi d’Secteure kennen. Gläich-
zäiteg muss d’Garantie bleiwen, datt Leit,
déi Hëllef brauchen, déi och vun der ADEM
kréien, wéi zum Beispill beim Ausfëlle vu
Formulairen. Net jiddfereen ass am Franséi-
schen esou geschuult, dass hien alles dat
versteet, wat op deene Formulairë gefrot
ass.

Kolleeginnen a Kolleegen, firwat net der
ADEM en neie Statut ginn? Esou wéi et an
Däitschland de Fall ass. Ech weess, dass
d’ADEM esou enger Gestioun net negativ
géintiwwer steet. Ech weess awer och, dass
verschidde Sozialpartner dat manner posi-
tiv gesinn. Déi eng lehnen et carrément of,
an déi aner hunn e Problem domat, datt
d’Lëtzebuerger ADEM géif en Établisse-
ment public ginn.

Ech sinn awer der Meenung, et soll een net
elo emol alles direkt an de Pabeierkuerf ge-
heien, mä et soll een doriwwer nodenken.
Well an Däitschland gëtt schonn zënter Jor-
zéngten an engem Tripartite-Modell - Ge-
werkschaften, Patronat a Ministère - zesum-
men doriwwer nogeduecht. Et si Leit, déi
hunn dann Angscht, de Minister hätt net méi
genuch Verantwortung an der Gestioun vum
Arbeitsamt, mä loosst eis dat elo emol net
direkt ëmbliederen, mä loosst eis emol do-
riwwer nodenken. Et sinn och gutt Usätz do-
madder verbonnen, a wann een d’Entwéck-
lung kuckt vum däitschen Aarbechtsmaart,
da ginn do d’Arbeitslosenzuele jo och erof.
Ech perséinlech op alle Fall fannen déi Tri-
partite-Gestioun ganz gutt.

Een anere Punkt, op deem d’Arbeitsamt och
andauernd gefuerdert ass, sinn déi Mooss-
name vum sougenannten 5611. An do stelle
sech nach vill Froen, zum Beispill zur
Convention d’activation. Wat geschitt mat
deene Leit, déi se net wëllen? Wat geschitt
mat den Engagementer, wann d’ADEM net
kann anhalen, wou se eppes versprach
huet? Wat geschitt, wann de Client, de Be-
trib sech net un dat hält, wat ofgemaach
ginn ass? Wat priméiert, eng Mesure oder
eng Formatioun? Eng Hällewull vu Froen, fir
déi sech zesummegesat muss gi fir d’Änt-
werten ze ginn.

Firwat net op der ADEM en Atelier d’infor-
mation aféieren? Direkt no der éischter Ins-
criptioun setzen d’Leit sech all zesummen a
kréien erkläert, wat se musse maache fir
Formulairen auszefëllen, fir dass net jiddfer-
een eenzel mat Zäitdrock duerchge-
baatscht gëtt. An dann auswäerten, wat déi
Leit ausgefëllt hunn, an net schonn erëm
mat neien Iddië kommen, déi d’Leit einfach
verréckt maachen, sou dass kee méi weess
wou en drun ass, mä sech méi Zäit huele fir
deen Eenzelnen, awer och gläichzäiteg
kucke wéi ee kann hëllefen. Dass da méi
Personal gebraucht gëtt op der ADEM, läit
op der Hand, an ech sinn och dovun iwwer-
zeegt, dass d’Regierung déi néideg Akzen-
ter wäert setzen.

Mä wann ee méi Personal huet, Här Minis-
ter, da brauch een och méi Bürosraimlech-
keeten an d’ADEM platzt elo schonn erëm
an der Rue Bender aus allen Néit, a ver-
schidde Servicer si schonn ausgelagert,
esou dass et och wichteg ass, dass mer do
nei Weeër aginn.

Här President, Kolleeginnen a Kolleegen,
den Haaptprinzip muss sinn, datt d’Leit, déi
op d’Arbeitsamt kommen, dat maachen,
well se eng Aarbecht sichen, an net, well se
exklusiv vum Chômage profitéiere wëllen.
Dës Haltung muss endlech verschwannen.

Jo, et ginn och sécherlech Profiteuren, an
deene muss een e Riedel virschieben. Fir all
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Mënsch, deen eng Aarbecht sicht, awer
schif unzekucken, dat ass sécherlech de
falsche Wee! Net all Chômeur an all Deman-
deur d’emploi si Lidderecher.

Mäin Appel riicht sech un d’Wirtschaft, un
d’Schoul, un d’ADEM, un d’Politik, un d’Ge-
werkschaften an un eis alleguer. All ze-
summe musse mir eise Bäitrag leeschten, fir
datt Leit op den Aarbechtsmaart komme
respektiv op den Aarbechtsmaart zréck-
kommen. Mir hunn all e Recht op Aarbecht,
mä et läit nach vill Aarbecht virun eis fir dat
do ze realiséieren.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Spautz.
Den nächste Riedner ass den honorabelen
Här Meisch. Här Meisch, Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, de
Chômageproblem zu Lëtzebuerg kennt eng
ganz speziell Situatioun. De Statec pro-
gnostizéiert fir 2007 e Wirtschaftswuesstum
vu 4,5%. Trotzdeem pendele sech d’Chô-
magezuelen op engem dach relativ héijen
Niveau fir Lëtzebuerg an. Dës speziell Situa-
tioun huet mat Sécherheet eng ganz Rei vun
Ursaachen. Ursaachen, déi mer mussen zur
Kenntnis huelen. Ursaachen op déi mer rea-
géiere mussen.

Natierlech ass do den Aarbechtsmaart an
der Groussregioun, déi bal 140.000 Fronta-
lieren, déi Dag fir Dag an d’Land era schaffe
kommen, déi och ugezu ginn duerch een,
am Verglach mat der Groussregioun relativ
héije Lounniveau. Et sinn och ganz oft gutt
forméiert Leit, déi deen dote Wee hei an
d’Land op den Aarbechtsmaart fannen, déi
dann a Konkurrenz sti mat enger ganzer Rei
vu manner gutt forméierte Leit, déi hei am
Land op der Sich no enger Aarbecht sinn.

Déi Situatioun do ass net nei a wa mer wël-
len de Problem vum Chômage aktiv
bekämpfen, da musse mer se considéréie-
ren, mir mussen eis deem adaptéieren a mir
mussen natierlech och eng ganz Portioun
politesche Wëllen hunn, fir se zur Kenntnis
ze huelen a fir déi néideg Moossnamen ze
huelen.

De politesche Wëllen, hat ech gemengt,
datt deen do wär, virun allem wou d’LSAP
an d’Regierung komm ass a wou se virdru
plakatéiert huet si géifen en upaken, notam-
ment och de Chômage ofschafen; hat een
emol kënne mengen. Nun, zënter dem Juni
2004 hu mer ab haut 1.000 Demandeurs
d’emploi méi. Bis ewell kann een net grad
behaapten: „Mission accomplie“ fir d’LSAP.

(Interruption)

Dee Wirtschaftswuesstum vun ëm déi 5%,
dee mer déi lescht Jore kannt hunn, läit jo
däitlech méi héich wéi an den europä-
eschen Nopeschlänner. Normalerweis, esou
gëtt jo gesot fir eng Ekonomie, wann
d’Croissance iwwer 2,5% läit, géif een et
fäerdeg bréngen de Chômage kënnen ze
drécken, Leit erëm an Aarbecht ze kréien
duerch déi Croissance do. Nun, mir leie
beim duebele Wirtschaftswuesstum an
trotzdeem brénge mer dat net fäerdeg.

Ech wëll drun erënneren, datt Däitschland
mat vill méi enger bescheidener Croissance
et awer fäerdeg bruecht huet am Laf vum
leschte Joer eleng vu 4 Milliounen Aar-
bechtslosen op 3,4 Milliounen erof ze kom-
men. Bei eis ass et trotz engem héije Wirt-
schaftswuesstum offensichtlech net méig-
lech an et huet een heiansdo d’Impressioun
wéi wann dann dee gudde Wirtschafts-
wuesstum iwwer villes géif ewechtäuschen.

De Minister léisst sech ab und zu feieren,
well d’Chômagezuele sech elo op engem
héijen Niveau agependelt hunn, se elo op
engem héijen Niveau stagnéieren. Mir mus-
sen eis par contre d’Fro stellen: Wat ge-
schitt, wa mer erëm eng Kéier en normale
Wuesstum hunn? Wat géif geschéien, wa
mer eng Kéier eng Rezessioun hei am Land
hätten, a wéi grouss wär dann erëm de Chô-
mageproblem hei am Land, wa mer net elo,
an dach éischter gudde wirtschaftleche Mo-
menter, profitéieren, fir eisen Aarbechts-
maart ze reforméieren?

Mir leien elo momentan knapp ënnert där
magescher Zuel vun 10.000 Demandeurs
d’emploi, gëtt gemengt. Wa mer dann awer

all déi dobäizielen, déi och nach an enger
Mesure d’emploi sinn, da komme mer
schonn op 12.597, an dann hu mer och
keen Taux, deen ënner 4% läit, mä ee vu
5,7% a mir näheren eis do dach ganz ge-
féierlech der europäescher Moyenne.

Mir hätten also gären, datt eng aner Aar-
bechtsmaartpolitik gemaach gëtt. Mir be-
gréissen, datt d’OECD en Audit gemaach
huet iwwert d’Aarbechtsamt, well d’Aar-
bechtsamt natierlech d’Haaptinstrument
ass fir Aarbechtsmaartpolitik och kënnen ze
maachen, fir deene Leit, déi op der Sich no
enger Aarbecht sinn, kënnen dee Coup de
main ze ginn, datt se dann och an Aarbecht
kommen. An datt mer hei am Land jo net de
Problem hunn, datt keng Aarbechtsplaze
geschafe ginn, dat wësse mer jo och, mir
kennen d’Zuelen, si ginn an déi dausende
pro Joer.

Nun huet d’OECD eng ganz Rei vu Recom-
mandatioune gemaach, mä och do
vermësst een e bëssen de politesche Wël-
len, fir elo aktiv do erunzegoen an déi Re-
commandatiounen eescht ze huelen, se ze
diskutéieren, mä se da virun allem ëmzeset-
zen an d’Realitéit, well eleng ze soen et wä-
ren eng Rei vu gudden Usätz dran, dat geet
net duer fir den Aarbechtsmaart ze refor-
méieren. Do läit selbstverständlech och
d’Responsabilitéit beim zoustännegen Aar-
bechtsministère a beim Minister selwer. Mir
erwaarden eis do méi eng proaktiv Haltung
vum Minister selwer, fir déi Propositiounen,
déi d’OECD gemaach huet, kënnen an
d’Realitéit ëmzesetzen.

Propositiounen d’ailleurs, déi net nei sinn.
Ech wëll drun erënneren, datt eng ganz Rei
vun deene Propositioune vun der OECD
scho vun der Demokratescher Partei déi
lescht Joren hei op anere Plaze schrëftlech
a mëndlech presentéiert goufen, ënner ane-
rem an eisen 33 Propositiounen, déi mer zu
den Tripartitesdiskussiounen 2006 ge-
maach haten. Mä offensichtlech huet dee-
mools, an ech fäerte feelt och haut de poli-
tesche Wëllen, fir aktiv dat doten ëmzeset-
zen.

Ënner anerem ass och ze kritiséieren, datt
d’OECD vu virera scho schéngt gesot kritt
ze hunn, wat se dann däerf als Konklusioun
bréngen a wat net. A si soll sech ëm Gottes
Wëllen net ënnerstoe vun enger Privatiséie-
rung vun der ADEM ze schwätzen. Si soll de
Monopol vun der ADEM bei der Aarbechts-
plazevermëttlung net onbedéngt a Fro stel-
len. Nun, esou kann een och keng déif gräi-
fend a keng éierlech Analys maachen, an
deen, dee keng éierlech Analys zouléisst,
ass herno och net amstand e Problem ze
léisen.

Wa mer elo awer duerch déi eenzel Proposi-
tioune vun der OECD ginn, da gesäit ee
ganz gutt, datt do eng ganz Rei vun DP-Pro-
positioune sech erëmfannen. Nu waren a
bleiwe mir der Meenung, datt d’Administra-
tion de l’Emploi aneschters muss personnel
an och finanziell ausgestatt ginn. Wann een
hei kuckt wéi vill Prozent mir vun eisem PIB
dem Aarbechtsamt als Moyen zur Verfü-
gung stellen, fir senger Aufgab gerecht ze
ginn, dann ass dat ganz wéineg. Et sinn
0,03% vum PIB hei am Land, dat d’Arbeits-
amt zur Verfügung huet, fir kënne senger
Aufgab gerecht ze ginn. Dänemark läit do
zum Beispill scho véier Mol méi héich, bei
0,12%, Éisträich bei 0,13% a Schweden, jo,
bei 0,29%.

Ech huelen un, datt den Aarbechtsminister
bei sengem Parteikolleeg, dem Budgetsmi-
nister, intervenéiert huet, fir d’Moyene fir
d’ADEM massiv an d’Luucht geschrauft ze
kréien. Ech huelen dann awer och un, datt,
wann hie sech net duerchgesat kritt huet,
dat dann d’Schold vu sengem Parteikolleeg,
dem Budgetsminister, wäert sinn.

Et geet net nëmmen duer finanziell Ressour-
cen ze hunn, et brauch een, fir Aarbechts-
vermëttlung kënnen ze maachen, ganz be-
sonnesch personnel Ressourcen. Et brauch
ee méi Leit. Et brauch ee motivéiert Placeu-
ren. An et kann net sinn, datt weiderhi fir 370
Leit, déi op der Sich no enger Aarbecht
sinn, nëmmen ee Placeur zoustänneg ass.
Wéi een do eng gutt Aarbecht, eng qualita-
tiv wäertvoll Aarbecht maache kann, wéi
een e geneeë Suivi maache ka vun all een-
zelner Persoun, dat ass mir schleierhaft.

D’OECD seet selwer, datt et eigentlech net
e Verhältnis vun 370:1 brauch, mä ee Ver-
hältnis vun 100:1. Aner Länner leien deem
scho vill méi no, ënner anerem och nees
eng Kéier Éisträich mat 200:1, an do huet et
zum Beispill dozou gefouert andeems
d’Moyenen, andeems d’Personal däitlech
opgestockt ginn ass vun hirer Aarbechts-
maartverwaltung, datt do d’Durée, wou
d’Leit am Chômage sinn, dach däitlech
erofgaangen ass vun 1998 op haut, vun 140
op 100 Deeg.

Mir erënneren och nach emol un eis Propo-
sitioun fir d’Administration de l’Emploi an

eng Weiderbildungsagentur ëmzewande-
len. Do geet et op där enger Säit ëm de Sta-
tut vun der Administration de l’Emploi, well
mer der Meenung sinn, datt eng Administra-
tioun, déi voll integréiert ass an de Statsbe-
trib an d’Statsverwaltung, net onbedéngt
déi Flexibilitéit huet, déi se bräicht. An ech
sinn eigentlech frou, datt den Här Spautz
virdrun och eng Ouverture gemaach huet fir
déi dote Fro emol eng Kéier seriö ze disku-
téieren, ob mer net eng aner Struktur brau-
chen.

Mir haten effektiv en Établissement public
virgeschloen, well ee sech dann aneschters
organiséiere kann, virun allem well een
dann och aneschters rekrutéiere kann. E
Placeur ass net onbedéngt deen, deen de
Redaktesch-Exame vum Stat gepackt huet
an dann net an eng aner Verwaltung oder
an een anere Ministère wëllt goen, mä da
bei d’ADEM herno geet. E Placeur ass een,
deen dat geléiert huet, dee motivéiert ass fir
dat ze maachen, deen doduerjer och
nëmme kann eng gutt Aarbecht maachen.
An net onbedéngt een, deen herno iwwert
den Numerus clausus beim Stat erakomm
ass. An dofir gesi mer do schonn een zen-
traalt Element doranner.

Ech wëll nach emol drun erënneren, datt déi
Propositioun, wou mir se fir d’éischt ge-
maach hu virun zwee Joer op dëser Plaz,
vum Premierminister selwer awer dach zim-
lech erofgemaach ginn ass. Dofir sinn ech
frou, datt ech aus der CSV mëttlerweil och
aner Téin zu deem dote Sujet héieren.

Et geet dann net duer d’Struktur a Fro ze
stelle vun der Administration de l’Emploi, mir
mussen och kucken, wat déi eigentlech Mis-
sioun vun der Administration de l’Emploi
ass, an do wierklech kucken, a wat fir enger
Situatioun mer um Aarbechtsmaart hei am
Land sinn. Mir hunn en Aarbechtsmaart,
wou dausende vun Aarbechtsplaze pro
Joer geschafe ginn. Mir hunn awer en Aar-
bechtsmaart, wou mer déi dausende vun
Demandeurs d’emploi, déi mer kennen, déi
enregistréiert sinn, oft net op déi dote Plaze
vermëttelt kréien.

Et ass also och e Formatiounsproblem. Et
ass also och e Problem, datt déi Leit, déi op
der Sich sinn no enger Aarbecht, oft net
deen néidege Bagage, oft net déi Fäegkee-
ten, vläicht och heiansdo net déi Motiva-
tioun matbréngen, fir eng vun deenen oppe-
nen Aarbechtsplaze kënnen unzehuelen.

Duerfir geet et net duer, just de Problem vun
deenen, déi op der Sich no enger Aarbecht
sinn, ze verwalten, se ze encadréieren.
Neen, mir musse wierklech kucken, datt mer
hinnen deen néidege Bagage ginn. Duerfir
solle mer op där enger Säit d’Struktur, mä
op där anerer Säit och d’Haaptmissioun
vum Arbeitsamt a Fro stellen. Mir hätten also
gären, datt d’Haaptmissioun d’Weiderbil-
dung vun deene Leit, déi op der Sich sinn
no enger Aarbecht, géif ginn.

Mir hunn och proposéiert fir de Monopol bei
der Aarbechtsplazvermëttlung vun der
ADEM opzebriechen, fir och privat Vermëtt-
ler zouzeloossen. Privat Vermëttler, wat En-
treprisë kënne sinn, wat Veräiner kënne
sinn, wat Gemenge kënne sinn. Well jiddfer-
een, dee vermëttelt ass, jiddfereen, dee pla-
céiert ass, ass gutt placéiert, a mir hunn ei-
gentlech jo d’Zil erreecht. Mir sollen eis
manner d’Fro stellen, wien en da vermëttelt
huet an ob dat da richteg ass, datt deen e
vermëttelt huet, mä mir solle frou sinn, datt
am Endeffekt ënnert dem Stréch ee vermët-
telt ginn ass an ee manner ënnert deenen
ze zielen ass, ëm déi d’ADEM sech finale-
ment dann awer muss këmmeren.

Mir brauchen also och eng Aktivatioun vun
deem, deen op der Sich ass no enger Aar-
becht. Mir mussen och kucken, datt déi
Hand, déi hie gereecht kritt vun der Admi-
nistration de l’Emploi a vu ganz villen anere
Leit och, och privaten Acteuren hei am
Land, déi probéieren de Leit ze hëllefen,
Orientatioun ze ginn, wa se op der Sich sinn
no enger Aarbecht, datt deen, deen op der
Sich ass, seng Hand och zréckstreckt an
eng Aarbecht unhëlt, wann dann eng do
ass respektiv sech engagéiert wierklech
eng Formatioun ze maachen, dat Bescht
aus senge Fäegkeeten ze maachen, fir do-
duerjer d’Chancen däitlech eropzesetzen,
fir duerno eng Plaz ze fannen.

Mir sinn also der Meenung, datt déi Forma-
tioun obligatoresch soll sinn, wann en De-
mandeur d’emploi an engem gewëssenen
Délai keng Aarbecht fonnt huet. Mir wësse
jo, datt ganz vill Leit, Gott sei Dank, ganz
schnell erëm eng Plaz fannen, ganz schnell
zréck an d’aktiivt Beruffsliewe fannen. Mä
wann dat awer net esou schnell geschitt, da
solle mer wierklech kucken, datt déi Forma-
tiounen, déi op där enger Säit mussen uge-
buede ginn, op där anerer Säit dann och
wierklech genotzt gi vun deem, deen op der
Sich ass no enger Aarbecht.

Dann hu mer jo schonn eng ganz Rei vu
Spezialmesurë fir Leit an Aarbecht ze brén-
gen, fir Leit ze forméieren, fir Leit, déi wierk-
lech Schwieregkeeten hunn, um éischten
Aarbechtsmaart eng Plaz ze fannen, och
eng Perspektiv ze ginn, net nëmmen d’Pers-
pektiv fir ënnerstëtzt ze ginn, mä och eng
Perspektiv ze ginn, datt se hiert deeglecht
Brout selwer duerch hiren eegenen Asaz
kënne verdéngen, wat jo och wichteg ass,
datt se mierken, datt duerch hir Aarbecht se
sech selwer an hirer Famill et erlaben, kën-
nen dezent ze liewen hei am Land.

Trotzdeem musse mer déi Beschäftegungs-
initiativen, déi oft eng gutt Aarbecht maa-
chen, analyséieren, kucke wat fir eng datt
mer brauchen, kucke wat fir eng Mesuren
datt gehollef hunn, an déi a Fro stellen, déi
manner gehollef hunn, an do och ouni
Scheiklappen drun erugoen. Finalement
musse mer wëssen, datt dat Mesurë sinn,
déi fir eng begrenzten Zuel vu Leit a Fro
solle kommen, mä déi net d’Haaptäntwert
op d’Aarbechtsmaartproblematik hei am
Land kënne sinn, däerfe sinn. Do musse
mer kucken d’Leit esou wäit ze kréien, datt
se um éischten Aarbechtsmaart, um regulä-
ren Aarbechtsmaart erëm Fouss kënne
faassen. Do mussen eis Haaptustrengun-
gen op jidde Fall hinzilen.

Mir mengen dann och, datt een der OECD
ka Recht ginn, wa se seet, datt een
d’Moyenen, déi een um finanzielle Wee zur
Verfügung stellt, soll zréckhuelen an
d’Moyenen, déi een iwwer Saachleesch-
tung, iwwer eng Hëllef, iwwert d’Formatioun
zur Verfügung stellt, soll däitlech erop-
schrauwen. Eleng doduerjer zum Beispill
well mer wëssen, datt 50%, also jiddfer
Zweeten, deen hei am Land op der Sich ass
no enger Aarbecht, keng Qualifikatioun res-
pektiv eng ganz niddreg Qualifikatioun huet.
Duerfir nach emol den Opruff fir d’Qualifika-
tioun ze verbesseren.

Déi Propositiounen do, déi d’OECD ge-
maach huet, déi hu mir als Demokratesch
Partei och scho virun enger Rei vu Joren hei
gemaach. Leider stelle mer fest, datt bis
ewell séier wéineg geschitt ass. Wann dee-
mools op d’Demokratesch Partei gelausch-
tert gi wär, hätte mer Sue fir d’Etüd gespuert
a mir hätten och vill Zäit gespuert a mir wäre
méi schnell bei de Reformen um Aarbechts-
maart weiderkomm, wéi dat mëttlerweil de
Fall leider ass.

D’Demokratesch Partei war och déi, déi
virun zwee Joer gesot huet, mir sollen eis un
anere Länner inspiréieren, notamment un
Dänemark. Do gëtt et jo mëttlerweil ee
Schlagwuert, Flex-Security, wat d’Kombina-
tioun ass vu Sécherheet a Flexibilitéit. Dat
ass effektiv e Schlagwuert wat momentan vu
jiddferengem gebraucht gëtt. Et ass keen
Interview vum Aarbechtsminister dee ver-
geet, ouni datt hien net drop ugeschwat gëtt
an datt hien dozou Stellung hëlt. Et ass kee
Pabeier vun der Europäescher Unioun dee
vergeet, ouni datt dat doten als de grousse
Wee eigentlech aus der Kris eraus gelueft
gëtt.

Trotzdeem solle mer eis d’Fro stellen: Wéi
versti mir Flex-Security hei zu Lëtzebuerg?
Sécherlech kann net alles eent zu eent ëm-
gesat ginn, wat an anere Länner méiglech
war, mä trotzdeem musse mer eis dann
awer eng Kéier de Grondgedanke verinner-
lechen. De Grondgedanken, deen do
heescht, datt d’Flexibilitéit net ëmmer
schlecht ass, mä datt en zolidd Netz do
muss si fir déi Leit, déi um Aarbechtsmaart
momentan Problemer hunn, an datt Hëllef
virun allem muss do sinn, fir datt se aus
deene Problemer erauskommen, mä datt
vun hinnen awer selwer och gefuerdert gëtt,
en Effort ze maachen, fir do erauszekom-
men.

Datt Dänemark do, op jidde Fall fir Däne-
mark, e richtege Wee gaangen ass, dat be-
weist ganz eleng d’Chômage-Statistik.
1993, virun deene Reformen, hat Dänemark
e Chômage-Taux vun 9,6%. 2006 war et
nach en Taux vun 3,9%. A wann ech déi
lescht Ziffere richteg am Kapp hunn, da leie
se elo bei 3,1/3,2% dorëmmer. Dat heescht,
et ass méiglech, duerch Aarbechtsmaartre-
formen de Chômage-Problem dach dras-
tesch ze reduzéieren.

Natierlech ass et ëmmer schwéier, en op
null ze kréien. Natierlech musse mer perma-
nent weider Effortë maachen. Mä och
d’OECD seet hei, datt dat e Modell wär, un
deem Lëtzebuerg sech kéint inspiréieren.
Ech erwaarden eigentlech och vum Aar-
bechtsminister, datt hien elo am Uschloss
un dës Debatt konkret virleet, wéi hie sech
da virstellt, wéi Flex-Security hei zu Lëtze-
buerg kann déclinéiert ginn, wou mer eis
inspiréiere ginn a wat a sengen Aen dann
néideg a méiglech ass fir de Lëtzebuerger
Aarbechtsmaart.

An eisen Aen op jidde Fall ass dat doten
eng Pist. Mir si schonn der Meenung, datt111144 www.chd. lu
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Flexibilitéit a sozial Ofsécherung Hand an
Hand kënne goen an datt se och Hand an
Hand musse goen hei am Land.

Nun, eent zu eent, wéi gesot, kënne mer net
alles ëmsetzen. Dänemark huet eng aner
Aarbechtskultur. An Dänemark ass et vill
méi normal nach oder schonn, wéi et haut
hei zu Lëtzebuerg normal ass, datt een am
Laf vu sengem Liewen oft d’Aarbechtsplaz
wiesselt. E ganz groussen Deel vun deene
Beschäftegten an Dänemark wiesselen am
Joer eigentlech hire Patron, esou datt do
eng aner Approche och zur Aarbecht
schéngt ze herrschen, déi hei mat Sécher-
heet net dominant ass. Mä trotzdeem kënne
mer eis un deene gudde Beispiller aus
anere Länner inspiréieren.

Et kann een elo nach eng ganz Rei vu Punk-
ten opzielen, wou mer d’Zäit net méi bleift,
am Detail drop anzegoen, wou mer awer eis
och musse Gedanke maachen. Den Haapt-
problem ass weiderhin d’Inadéquatioun vun
de Capacitéite vun deene Leit, déi eng Plaz
sichen, par rapport zu deene Plazen, déi op
sinn, zu deene Capacitéiten, déi um Lëtze-
buerger Aarbechtsmaart gefrot sinn.

Et ass de Problem, datt nach ëmmer ganz
vill Jonker ënner 26 Joer och am Chômage
sinn, wat natierlech besonnesch drama-
tesch ass, wann een am Ufank vu senger
Beruffscarrière schonn esou schlecht an
d’Aarbechtsliewen erastart. A mir wëssen
och, datt et oft déi sinn, déi herno ëmmer
erëm mat ähnleche Problemer konfrontéiert
ginn.

Mir wëssen, datt ronn zwee Drëttel vun dee-
nen nei geschafenen Aarbechtsplazen
duerch Frontaliere besat ginn. Mir wëssen,
datt eng grouss Majoritéit vun deene jonke
Lëtzebuerger, déi aus de Schoule kommen,
och mat engem Diplom aus de Schoule
kommen, de Wee ganz schnell an d’Fonc-
tion publique sichen, bei Gemengen a Stat.
Och dat dréit net ëmmer dozou bäi fir eisen
Aarbechtsmaart hei mat eegene Kräften ze
dynamiséieren.

Mir wëssen och, datt mer iwwer 1.000 Schü-
ler hunn, déi all Joer eise Schoulsystem ouni
Diplom verloossen an dofir ganz oft a ganz
prekär Situatiounen, net nëmmen am Ufank
vun hirer Carrière, mä eigentlech iwwert déi
ganz Beruffscarrière eraus, ëmmer erëm
kommen. Dat sinn d’Punkten, déi kënne mer
net vernoléissegen.

Gradesou wéi mer net kënne vernoléisse-
gen, datt mer och ëmmer méi eeler Leit am
Chômage hunn. D’Zuel vun deenen iwwer
50 Joer, déi Demandeurs d’emploi sinn,
huet sech am Laf vun deene leschte Jore
quasi verdräifacht. 1998 waren dat der nach
5.564, 2004 waren et der 1.542. A mir sollen
och net négligéieren, datt d’Aarbechtsrecht
en Impakt huet op de Fait, ob Aarbechtspla-
zen hei am Land geschafe ginn, ob Aar-
bechtsplazen hei am Land gehale ginn oder
ob Aarbechtsplazen aus dësem Land of-
wanderen. Dat ass och ganz besonnesch
wichteg fir net qualifizéiert Leit, well déi oft
an deene Betriber schaffen, wou e Sté-
ckelche méi Flexibilitéit vläicht heiansdo do-
zou ka bäidroen, datt de Betrib finalement
zu Lëtzebuerg bleift.

Da musse mer och éierlech si mat eis sel-
wer, an ech wonnere mech e bëssen iwwert
déi Diskussioun, déi mer iwwert d’Öffnungs-
zäiten am Commerce féieren, iwwert
d’Reaktiounen, déi aus dem politesche Mi-
lieu kommen, awer och d’Reaktiounen, déi
vun anerer Säit, vu Gewerkschaften, vu re-
liéisen Organisatioune kommen.

Mir kënnen net soen, datt mer och Aarbecht
mussen hei schafe fir net qualifizéiert Leit a
gläichzäiteg dann awer Secteure wéi de
Commerce esou anengen, datt et eigent-
lech zu gewëssene Stonnen nëmmen nach
méiglech ass am noen Ausland akafen ze
goen.

Domadder reduzéiere mer d’Zuel vun den
Aarbechtsplazen hei am Land. Domadder
hypothekéiere mer d’Aarbechtsplazen am
Commerce hei am Land, mä mer transfe-
réiere se eigentlech an d’Ausland. A mir
wëssen, datt d’Chance scho kleng ass, datt
ee Résident op eng geschafen Aarbechts-
plaz am Commerce hei am Land herno
kënnt, mä ech kann Iech soen, datt se quasi
null ass, datt ee Lëtzebuerger Résident am
Ausland am Commerce jee wäert eng Plaz
fannen.

Do solle mer also och éierlech si mat eis sel-
wer, wa mer Aarbecht hei wëllen halen, och
fir manner qualifizéiert Leit, da solle mer déi
Leit schaffe loossen, dann, wann d’Aar-
becht do ass.

Ech soen Iech Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Meisch.
Den nächste Riedner ass den honorabelen
Här Schneider. Här Schneider!

❱❱❱ M. Romain Schneider (LSAP).- Här
President, Dir Dammen an Dir Hären, mäi
Fraktiounskolleeg, de John Castegnaro, ass
op eng Rei vu wichtegen Elementer bei der
Bekämpfung vum Chômage agaangen.
Hien huet a senger ganz engagéierter Ried,
mengen ech, dat ganzt Ëmfeld ëmstrach 
an ech géif mech beschränken - well do-
duerch och meng Zäit e bësse méi kuerz
ginn ass -, op zwee wesentlech Punkten an-
zegoen.

Deen éischte Punkt ass den zukünftege
Fonctionnement an d’Roll vun der ADEM,
deen zweeten d’Resultater an déi éischt
Analys beim Ëmsetze vum Projet 5611.

Wat d’Analys vum Fonctionnement vun der
ADEM ubetrëfft, esou mengen ech, dass
eenzel Riedner och am Virfeld hei elo
schonn op dëser Tribün drop agaange sinn,
wat d’Roll vun der OCDE war a wat d’Resul-
tater vum Audit, deen d’OCDE gemaach
huet, zum Schluss besoen. Et muss een
awer festhalen, dass sécher eng Rei vu
wichtegen Elementer an Iddien dran erëm-
zefanne sinn awer derniewent eng Rei vu
Punkte sinn, déi mer eigentlech selwer, res-
pektiv déi Leit, déi um Terrain sinn, hätte
kënne soen an een am Virfeld hätt kënnen
eng Rei Zäit dobäi spueren, fir déi direkt
ëmzesetzen, well, ech mengen, et si Proble-
mer respektiv Iddien, déi zënter laangem
gewosst sinn.

Virausschécke wëll ech awer, datt d’ADEM
eng Administratioun ass, déi ënner enger
kompetenter Direktioun generell eng gutt an
engagéiert Aarbecht mécht an och viru
wäert maachen. Vill Beamtinnen a Beamte
probéiere mat deenen hinnen zur Verfügung
stoende Mëttelen, an där néideger Zäit virun
allem och, déi hinne bleift, bei all där admi-
nistrativer Aarbecht déi beschten Aarbecht
par rapport zum Client, dem Arbeitslosen ze
leeschten.

An ech mengen och, datt et wichteg a rich-
teg ass, datt mer op dëser Plaz d’Roll vun
der ADEM nach eng Kéier bestätegen a
soen, datt si eng wichteg Roll an déi wich-
tegst Roll an der Vermëttlung an deem gan-
zen Ëmfeld vum Chômage spille soll an an
Zukunft och nach eng Kéier spille muss. Dat
soll nach eng Kéier op dëser Plaz ënner-
strach sinn.

Am Viraus erlaben ech mer, éier ech op
eenzel Punkte vun der ADEM aginn an och
vläicht Virschléi maache wëll, op een Zitat,
dat ech an enger grousser Lëtzebuerger
Dageszeitung vum Sous-Direkter vun der
ADEM gelies hunn, anzegoen, dee gesot
huet - an dat ass ganz richteg an deem
kann ech nëmmen zoustëmmen -, datt
d’ADEM eng Verwaltung ass, déi ëmmer an
der Kritik wäert bleiwen, well am Prinzip déi
Leit, deenen Onrecht geschitt oder déi men-
gen, datt hinnen Onrecht geschitt ass oder
déi mengen, datt se schlecht behandelt,
schlecht beroden oder schlecht orientéiert
goufen, sech ëmmer wäerten zu Wuert mel-
len. Déi allerdéngs - an dat sinn der och
ganz vill -, déi gehollef kréien, déi richteg
berode ginn an déi richteg ënnerstëtzt ginn,
déi wäerte sech seelen oder eigentlech ni
zu Wuert mellen. Ech kann dësen Aussoen
nëmme bäiflichten an och d’Roll vun der
ADEM ënnert dat Liicht dann emol eng
Kéier setzen.

Fir datt eis national Aarbechtsmaartverwal-
tung awer eng wichteg Roll beschtméiglech
an effikass kann erfëllen, mussen an Zukunft
eng Rei Punkten awer erfëllt sinn, déi mir
och als Sozialisten - an ech ginn herno op
d’Remarque vum Här Meisch a wat hie ge-
sot huet, datt mir et sollten upaken; ech ginn
Iech herno eng kleng Äntwert drop, Här
Meisch -, zënter laangem gefuerdert hunn
an déi och zum Deel de Moment ëmgesat
ginn.

D’ADEM muss reforméiert ginn, do ginn ech
Iech Recht, an et soll op dëser Plaz och ge-
sot sinn, dass dës Reform schonn amgaan-
gen ass ze geschéien a virun allem an den
Diskussioune ronderëm de Projet 5611 an
duerno dëse Prozess ugefaangen huet. Et
bleiwen awer eng Rei wichteg Punkten ze
realiséieren, déi gréisstendeels och am
Statsbudget ugepaakt ginn a wou mer och
vun dëser Plaz aus d’Regierung vollstens
ënnerstëtzen, an déi och zréckginn op d’Re-
commandatioune vun der OCDE.

Dat ass éischtens eng massiv Personalop-
stockung vun de Placeuren. Et kann
hautdësdags net méi sinn, datt ee Placeur
500 Leit ze betreien huet. Wéi Der gelies
hutt am Audit - een, deen en duerch-
gekämmt huet - ginn an aneren eu-
ropäesche Länner 100 Leit betreit vun en-
gem Vermëttler. Et mussen also Mëttelen zur
Verfügung gestallt ginn, fir datt weider
Vermëttler kënne rekrutéiert, kënnen age-
stallt gi beim Stat. D’nächst Joer, wa meng
Informatioune gutt sinn, si sechs Leit virge-
sinn, an dat wäert an deenen nächste Jore
mat Sécherheet nach virugoen.

An et soll een hei virun allem drop oppas-
sen, datt dës net nëmmen zentraliséiert
ginn an d’Stad an op Esch, mä datt och an
den Agencen dat néidegt Personal zur
Verfügung steet, fir eng propper a gutt Aar-
becht ze leeschten. Ech denken hei un
d’Agencë vun Dikrech an och vu Wolz.

An dësem Kontext muss ee sech awer och
Iwwerleeunge maachen, an et ass hei
schonn ugeschwat ginn, wat eigentlech de
Profil vun engem Placeur soll sinn. Et geet
net einfach esou, datt mer hei e Concours
maachen an dann ee Placeur kënne rekru-
téieren, dee gewësse schoulesch Virausset-
zunge matbréngt. Et geet och net, datt mer
einfach soen e Placeur muss hautdësdags
Bac+2, Bac+3 hunn. Dat ass net de Wee.
Dat ka mat Sécherheet eng Viraussetzung
sinn, fir en Deel vun der Aarbecht ze leesch-
ten, mä niewent de schoulesche Wäerter
musse virun allem eng ganz Rei vun anere
Wäerter matspillen:

Et sinn dat Wäerter vu Mënschekenntnis, et
sinn dat Wäerter vu sozialer Bereetschaft de
Mënsch ze gesinn, awer och de Betrib ze
kennen oder kennen ze léieren. Et sinn dat
eng Rei Saachen, déi ganz einfach wichteg
sinn, datt och eng gewësse richteg Ap-
proche dozou kënnt fir déi néideg Kontakt-
freedegkeet ze hunn, dat néidegt Fan-
gerspëtzegefill heiansdo, fir och wierklech
där Persoun, déi an enger ganz schlechter
Situatioun meeschtens géigeniwwer sëtzt,
richteg ze hëllefen. An derniewent och deen
anere Partner an deem ganze Spill, an dat
sinn nun emol d’Betriber, dat sinn nun emol
d’Patronen, och déi richteg ze traitéieren, fir
déi richteg Leit ze fannen, wa se op d’ADEM
ginn.

Et kann een net nëmmen higoen a soen,
dass am Monopol vun der ADEM dann
d’Plaze musse gemellt ginn. Et muss een et
aneschters gesinn. Et muss ee soen:
D’ADEM huet d’Chance, datt d’Plazen all
gemellt ginn, an de Patron huet d’Chance
déi Leit gratis vermëttelt ze kréie säitens vun
der ADEM.

An dësem Beräich, mengen ech, ass et och
wichteg, datt d’ADEM e Service „Marketing“
opbaut, fir datt déi richteg Messagen eriw-
werkommen no baussen, datt och déi gutt
Aarbecht, déi se leeschten all Dag um Ter-
rain, no bausse verkaaft gëtt. An dofir, men-
gen ech, ass et wichteg, datt mer dëse Ser-
vice „Marketing“ och opbauen an och rich-
teg no bausse weise wat fir eng effikass
Beschäftegungspolitik hei säitens vum Mi-
nistère a säitens vun der Verwaltung, déi
een ëmsetzt, geleescht gëtt.

An deem Bezuch ass et och - an et gouf och
hei schonn ugeschwat - wichteg, datt déi
richteg Infrastrukturen zur Verfügung stinn,
well mir wëssen, datt d’Agence zu Lëtze-
buerg a relativ enke Raimlechkeete sëtzt, an
datt et hei scho méi Gebaier ginn. Mir wës-
sen, datt et zu Esch enk ass, datt en neit
Gebai geplangt gëtt, fir op de Frichen op
ARBED Esch/Belval gebaut ze ginn. A mir
wëssen och, datt an Zukunft muss dru ge-
duecht ginn déi aner zwou Agencen Dik-
rech a Wolz weider opzerëschten, esou datt
och hei eng effikass Aarbecht ka virgesi
ginn.

Mä wéi steet et eigentlech dobäi mat enger
Iddi, déi, mengen ech, méi dacks schonn
diskutéiert gouf an déi zum Deel ëmgesat
gouf, an zum Deel och am Fonctionne-
mentsgesetz vun der ADEM steet, d’Iddi
vun enger Dezentralisatioun vun den
ADEMs-Agencen?

Firwat net, mengen ech, wou mer amgaang
sinn, an et ass eng Fro eigentlech och un de
Minister wéi hien dozou steet, elo grad wou
mer amgaang sinn eist Land nei opzedee-
len am Kader vum IVL. Firwat kucke mer net
fir op all deene Plazen, et sinn der am Gan-
zen zwielef, niewent deenen dräi Haaptzen-
tren, déi mer kennen, déi vum Haaptzenter
an deenen zwee Mëttelzentren eigentlech
ze kucken, Agencen, Antennen ze kréien,
well mer gemierkt hunn, datt do, wou virun
allem och no beim Bierger geschafft gëtt,
do, wou d’Leit kannt sinn, do, wou virun al-
lem och d’Patronat kannt ass, d’Betriber
kannt sinn, eng gutt Aarbecht geleescht ass
an de Kontakt eigentlech vill méi no ass. Do-
fir mengen ech soll een déi Iwwerleeung
eng Kéier mat féieren, fir ganz einfach och
dës Antenne wierklech richteg ze implan-
téieren.

Mir wëssen, datt eenzel Antenne bestinn
niewent deenen Agencen, déi offiziel be-
stinn, zu Iechternach zum Beispill, zu Clierf
an der Zäit bestanen hunn.

❱❱❱ Une voix.- Zu Gréiwemaacher.

❱❱❱ M. Romain Schneider (LSAP).- Zu
Gréiwemaacher. Et kéint een drun denken
esou eppes erëm anzeféieren. Ech hunn ei-
gentlech en Appel gemaach, datt dat gene-
rell duerch d’ganzt Land soll kommen, fir a

klengen Unitéite méi no um Terrain ze sinn a
virun allem och méi no bei d’Patronen eriw-
werzekommen. Dës Iddi, wéi gesot, sinn
ech frou, wann ee se eng Kéier kéint disku-
téieren. Ech weess mat Sécherheet, datt dat
och méi Fonctionnementskäschte bedeit,
datt dat och nach méi Leit eventuell be-
déngt, mä et soll ee se awer eng Kéier kën-
nen duerchspillen.

Eppes ass kloer - an de John Castegnaro
huet et op dëser Plaz de Mëtteg och gesot -,
d’LSAP ass géint eng Privatiséierung vun
der ADEM. D’Iddi vum Établissement public
solle mer duerchspillen an déi solle mer
virun allem mat den Acteuren, déi um Ter-
rain all Dag schaffen, duerchkucken, well
effektiv ass et esou, datt am Kader vun en-
gem Établissement public mer méi Flexibili-
téit hätten an een eventuell och op déi Id-
dien, déi ech bruecht hu vum Recrutement
vu Placeuren, nach besser reagéiere kéint.

Här President, virun allem heescht et awer
och an der ADEM eng Rei vu gesetzlechen
Traditiounen, déi ee souzesoen als helleg
Kéi bezeechne kéint, eng Kéier a Fro ze
stellen.

Ech denken hei un éischter Linn un de
Vermëttlungssystem, ee Vermëttlungssys-
tem dee fir d’éischt emol opbaut op
d’schoulesch Viraussetzungen, déi ee mat-
bréngt, op ee CATP an enger Vente, op ee
CATP als Coiffeur, déi doniewent awer all
déi aner Saache vu Kompetenzen eigent-
lech négligéiert. Ech mengen et wier un der
Zäit, wéi dat och an anere Länner besteet,
och dës Kompetenzen nach vill méi erunze-
zéien, fir dee ganze Spektrum bei der Aar-
bechtssich och wierklech nach méi grouss
ze maachen.

An dann déi Diskussioun, déi mer zënter
Jore féieren, déi mat den obligatoresche
Kontrolle bei der ADEM. Och hei geet men-
ger Meenung no ganz vill Zäit verluer. Et
geet ganz vill Zäit verluer, déi eis herno
virun allem feelt bei enger Vermëttlung, bei
enger Berodung vun deem Arbeitslosen,
deen eng Aarbechtsplaz sicht. Déi puer
Abusen, mengen ech, déi hei geschéien -
an déi geschéie bei all Gesetz -, entsprie-
chen net deem Zäitopwand, dee gemaach
gëtt fir all Dag dausende vu Leit an eng
Kontroll ze ruffen an an deem Moment och
d’Büroen ze blockéiere respektiv Vermëtt-
lungsbüroen ze blockéieren. Am Ausland
ginn et eng Rei flott Projeten, déi bestinn, an
och effikass Modeller, déi hei fonctionnéie-
ren.

Dësen nei geschafene Fräiraum, mengen
ech, géif der ADEM a virun allem hire Pla-
ceuren an deem Moment nei Méiglechkeete
ginn, an hirer Berodung an Orientéierung
méi konsequent virunzekommen.

Ech gesi meng Zäit fänkt un ofzelafen. Ech
muss e bësse méi Gas ginn, fir duerch deen
zweete Volet ze kommen.

Dat ass virun allem dee vum Projet 5611,
deen zënter kuerzem dann elo ab 1. Juli a
Kraaft ass a wou, mengen ech, et ze fréi
ass, fir e Gesamtbilan ze maachen, wou ech
awer feststellen, wann een d’Zuele kuckt,
wat d’Jugendaarbechtslosegkeet ubetrëfft
am 5611, deen eigentlech ganz vill bëinhalt
huet, wann een en duerchkämmt. Do ass jo
virun allem dat den Haaptproblem ge-
wiescht a waren dat d’Diskussiounen, déi
mer dobaussen an an dëser Chamber hate
mat de Jugendleche virun allem.

Et muss ee feststellen, datt de Chômage bei
deene Jugendlechen erofgaangen ass. Fir-
wat dat esou ass a wou se sinn, do wäert
vläicht herno de Minister, de François Bilt-
gen, drop agoen. Ech stelle mer d’Fro effek-
tiv, firwat datt no esou kuerzer Zäit nom Ëm-
setze vum 5611 a virun allem dëse Mesu-
ren, wou mer de CAT, de Stage initiation, of-
geschaf hunn, ersat hunn duerch CAE, CIE
an aner Mesuren, datt mer manner Jugend-
lecher de Moment um Aarbechtsmaart age-
schriwwen hunn. Ech stelle mer d’Fro, ob se
eng Aarbechtsplaz fonnt hunn, wat ech
gréisstendeels bezweifelen.

An ech stelle mer derniewent awer och eng
Rei Froen, wat de 5611 betrëfft, wat de sou-
genannte CAE betrëfft: Ass et dann effektiv
esou, datt de Moment nëmme méi CAEen
offréiert ginn u Leit, déi keng Qualifikatioun
hunn? Ass doduerch effektiv ofgedeckt, datt
déi Leit, déi eng Qualifikatioun hunn, och
nach eng Aarbechtsplaz fannen an net
méintelaang am Vide do lafe respektiv sech
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iwwerhaapt net méi dofir aschreiwen? An
drëttens: Ass et och esou, datt eng Rei Ver-
waltungen oder A.s.b.l.en, déi duerno ganz
dacks déi Leit definitiv agestallt hunn, och
dat néidegt Personal, déi néideg Leit fan-
nen, fir de Moment normal fonctionnéieren
ze kënnen?
Zum Schluss, de Chômage wäert - an et
gouf vun eenzelne Riedner gesot - ëmmer
ee Chantier bleiwen an e wäert och ëmmer
op dëser Chamberstribün zu Diskussiounen
Ulass ginn. Mir wäerten als sozialistesch
Fraktioun d’Initiativen an och d’Schaffe vum
Aarbechtsminister François Biltgen voll-
stens ënnerstëtzen, esou wéi mer dat iwwert
déi lescht Joren ëmmer gemaach hunn, mat
enger Rei vun neien Aktioune respektiv
Punkten, déi mer ëmmer erëm bruecht
hunn.
Ech erënneren hei un eisen 10-Punkten-Pro-
gramm, dee mer um LSAP-Kongress 2006
verabschiet hunn a wou ee groussen Deel
eigentlech erëmgeholl gouf souwuel am
5611 wéi och elo an enger Rei vu Methodi-
ken, déi erëmgeholl goufen an der ADEM.
An derniewent, mengen ech, kann dëst Spill
och net fonctionnéieren, wa mer net e
Kuerzschloss kréien. De John Castegnaro
huet et ugeschnidden, déi Konferenz op déi
hien eventuell eng national Konferenz hi-
weist, do wou mer en Zesummespill kréien
zwëschent deenen dräi Partneren, dem
Stat, der ADEM, der Verwaltung, dem Patro-
nat, de Betriber an déi aner Säit: de Bierger,
den Arbeitslose respektiv deenen Arbeits-
suchenden.
An deem Kontext, mengen ech, musse mer
dat Ganzt och gesinn. An ech gesinn och
hei eng Äntwert op dem Claude Meisch
seng Fro oder säi Virworf oder et war eng
Remarque, déi hie gemaach huet par rap-
port zur LSAP, datt si geschriwwen huet: Mir
paken de Volet un. Dat hu mer gesot an, Här
Meisch, mir sinn amgaang en unzepaken.
Een Emploi, ee Chômage besteet aus dräi
Voleten, aus dräi „E“en.

(Interruption)
Wann Der mer gutt nolauschtert, Här Bettel,
dann erklären ech Iech et eng Kéier.

(Brouhaha général)
De Volet Chômage besteet aus dräi „E“en.
Deen éischten „E“...

❱❱❱ M. Ben Fayot (LSAP).- Den Här Bettel
ass ukomm!

❱❱❱ M. Romain Schneider (LSAP).-
Deen éischten „E“ steet fir Educatioun.
Selbstverständlech ass d’Regierung am-
gaang, zesumme mat enger LSAP-Minis-
tesch, d’Educatioun ze reforméieren, nei
Méiglechkeeten an der Beruffswelt ze scha-
fen.

(Coups de cloche de la Présidence)

Den zweete Volet ass de Volet „E“ fir Ekono-
mie. Och hei ass d’Regierung amgaang, ze-
summe mat engem sozialisteschen Ekono-
miesminister, Wirtschaftsminister, nei Aar-
bechtsplazen ze schafen an déi Plazen, déi
do sinn, méi standhaft, méi durabel ze maa-
chen.

An een drëtten „E“ steet fir Emploi, an ech
mengen hei ass d’Regierung amgaang mat
engem CSV-Minister François Biltgen, dee
mer vollstens ënnerstëtzen, och eng positiv
Beschäftegungspolitik ze maachen.

(Brouhaha général et coups de la cloche
de la Présidence)

Dir kënnt also net soen, Här Meisch, datt hei
an dësem Dossier näischt geschitt ass. Ech
ka just feststellen, datt an der viregter Re-
gierung zwee vun deenen „E“en der DP ge-
héiert hunn an datt do näischt geschitt ass!

Merci.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Schnei-
der. Déi nächst Riednerin ass déi honorabel
Madame Loschetter. Madame Loschetter,
Dir hutt d’Wuert.

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- Här President, Dir Dammen an
Dir Hären, well d’Zäit mer leider begrenzt
ass, wëll ech am Numm vu menger Frak-
tioun haaptsächlech zu véier Theme Stel-
lung huelen.

Éischtens, d’Arbeitsamt a seng Missiounen.

Zweetens, d’Cohésion sociale an déi dozou
noutwendeg Sozial- an Aarbechtsmaartpoli-
tik.

Drëttens, d’Jugend virun der Offer u Bil-
dung, Ausbildung an Orientéierung.

A véiertens, de Phenomeen vun den „wor-
king poors“, dat heescht vun den Tra-
vailleurs pauvres.
Mir sinn elo Enn 2007 a féieren erëm, no bal
zwee Joer, eng Debatt hei an der Chamber
iwwert de Chômage. D’Situatioun um eko-
nomesche Volet huet sech net vill geännert
säit där éischter Debatt. Au contraire kënne
mer souguer eng gewësse Relance écono-
mique feststellen. An och um strukturelle Vo-
let si säit dem Fréijoer 2005 keng wesent-
lech Ännerungen ze verzeechnen.
Mir sinn zu Lëtzebuerg nach ëmmer dat EU-
Land mam beschte BIP a gläichzäiteg nach
ëmmer dat Land mat engem vun deene
gréissten Tauxe vun onqualifizéierte Ju-
gendlechen, déi d’Schoul verloossen. Mir
sinn zu Lëtzebuerg nach ëmmer dat EU-
Land mat engem héijen Taux u Schafung
vun neien Aarbechtsplazen a mat engem
vun deenen niddregsten Tauxen u Chô-
mage respektiv un Aarbechtslosen.
An dach, Här President, Dir Dammen an Dir
Hären, geet et enger ganzer Rei vu Bierger
a Biergerinnen, Lëtzebuerger oder Auslän-
ner, Jonker oder manner Jonker, Männer a
Fraen, bei Wäitem net gutt, well si keng Aar-
becht hunn oder eng Aarbecht hunn, déi
hinne knapp erlaabt op eng digne Manéier
ze liewen.
Zum Arbeitsamt: En Haus, wat souwisou
schonn e schwéiere Stand huet, well par dé-
finition kee Mënsch gären dohinner geet. En
Haus, wat säit Joren ënner engem chro-
nesche Mangel souwuel u Plaz wéi u Leit an
deels och u Kompetenze leit. En Haus,
deem et wahrscheinlech och un enger
gewëssener Form vu Flexibilitéit feelt. En
Haus, deem et schlussendlech u Mënsch-
lechkeet feelt, an dëst ass mat Sécherheet
net gewollt.
Et ass awer eng traureg Realitéit, souwuel
fir déi Mënschen, déi all Dag do schaffen,
wéi fir déi, déi eng Schaff dohinner siche
kommen. Also eng katastrophal Ausgangs-
basis, wann een den Impakt an d’Wichteg-
keet vun där Verwaltung kennt, grad hei zu
Lëtzebuerg, wou mer 2006 net manner wéi
13.000 nei Aarbechtsplaze geschaf hunn a
mëttlerweil eng ronn 150.000 Frontalieren
zielen, déi all Dag bei eis schaffe kommen.
D’Recommandatioune vum Médiateur an en
Audit vun der OECD ernimmen eng ganz
Rei vun identesche Mängel, virop - an et ass
scho gesot ginn - e chronesche Mangel u
Placeuren an e Mangel u Kompetenzen,
heiansdo och u Motivatioun. Dat ass à la li-
mite legitim, vu de Modus wéi si dohinner
rekrutéiert ginn. E Mënsch, deen net wielt fir
sech berufflech ëm Demandeurs d’emploi
ze këmmeren, ka mam beschte Wëllen net
eng zefridde stellend Aarbecht realiséieren.
Op alle Fall net op Dauer.
Duerfir gëtt et och eng héich Rotatioun ze
bemierke bei de Placeuren, déi natierlech
dann och séier ausbrennen. D’Direktioun
vun der ADEM confirméiert, datt et eng
ganz Rei vu Placeure gëtt, déi de Service
esou séier wéi méiglech wiesselen oder déi
och intern transferéiert ginn. Hei stousse
mer op d’Limitë vun der Astellungspolitik
vun der Fonction publique.
Den Aarbechtsminister selwer ass schonns
Unhänger vun enger gewëssener Flexibili-
téit an der Astellungspolitik bei der ADEM,
notamment eng Méiglechkeet, kompetent
Leit fir dës spezifesch Posten als Employés
privés anzestellen, fir se da spéider ze fonc-
tionnariséieren. Hien hat eis dësen on-
fromme Wonsch eng Kéier matgedeelt. Ech
muss soen, als Gemengeresponsabele
kann ech heiansdo dësen onfromme
Wonsch gutt novollzéien.
Den Audit vun der OECD huet ganz kritesch
déi insuffisant Zuel vun de Placeuren dé-
noncéiert. Actuellement - oder zu der Zäit
vum Audit - betreie 25 Placeuren 13.500 De-
mandeurs d’emploi, y compris déi, déi an
enger Mesure sinn. Dat si 500 Mënsche pro
Placeur, déi zweemol am Mount kommen.
Dat sinn 1.000 Entrevuë pro Mount pro Pla-
ceur! Ausgerechent zu dem EU-Standard
vum Accompagnement a Suivi vun engem
Demandeur d’emploi, missten der ADEM
zousätzlech 125 Placeuren accordéiert
ginn.
En zweet erschreckend Resultat ass d’Effi-
kassitéit vun der ADEM. De System vun den
Assignatioune bewäert sech net, op alle Fall
bäi Wäitem net fir jiddfereen. D’Assigna-
tioune musse méi cibléiert ginn, souwuel
wat den Demandeur wéi wat den Employeur
ubelaangt. D’Conseilleren - där gëtt et der
eng ganz Rei beim Arbeitsamt - hu bäi Wäi-
tem méi Succès. Firwat?

Dozou gëtt et e puer Ursaachen, déi eigent-
lech op der Hand leien:

Si gi cibléiert vir, si hu Postes vacants a
siche ganz prezis Demandeurs d’emploi,
déi op déi Postes vacants kéinte passen. Si
assuréieren e Suivi vum Demandeur d’em-
ploi. Virun allem hu si e gudde Kontakt zu
de Betriber. Si schwätzen déiselwecht
Sprooch wéi den Département des res-
sources humaines.

Dëst ass genau eng extrem wichteg Kom-
ponent, denken ech, déi oft och nach ën-
nerschat gëtt. Den Employeur muss mat an
d’Boot geholl ginn. Duerfir brauch den Em-
ployeur awer eng Upak, en Uspriechpart-
ner, op deen hie kann zréckgräifen. En-
gersäits muss de Patron och senge soziale
Verantwortungen nokommen, anerersäits
huet hien awer ganz kloer Verflichtungen,
déi ekonomescher Natur sinn; et ass
d’Essenz vu sengem Ëmfeld, der Wirtschaft.

Mir denken, datt de Modell vum Conseiller
soll ausgebaut ginn, an datt dëse Modell
och op aner Moossnamen an Aktioune kann
a soll iwwerdroe ginn. De Modell ass ein-
fach, dofir effikass. Den Demandeur d’em-
ploi an de potenziellen oder effektiven Em-
ployeur ginn encadréiert, dat heescht, si
hunn eng kompetent Uspriechpersoun.

Dëse Service zielt souwuel wann een eng
Schaff sicht oder e Salarié sicht während
der eventueller Weiderbildungsphas, awer
och duerno gëtt e Suivi assuréiert, wann
zum Beispill Schwieregkeete kéinten op-
kommen. Dës Form vu Service gëtt schonns
notamment vun enger ganzer Rei vun Asso-
ciatiounen offréiert. Dat sinn déi Associa-
tiounen, déi ebe grad mat de schwéier pla-
céierbaren Demandeurs d’emploi schaffen.
Grad déi Mënschen, déi de Statistike vun
der ADEM Kappzerbrieches maachen.

Mir bedaueren et och, datt d’Regierung et
mësst, fir méi proaktiv a vernetzt mat de
bestehenden A.s.b.l.en ze schaffen. Duerch
dat Gesetz 5611 sinn eng ganz Rei schwie-
reg, awer realistesch a sënnvoll Décisioune
geholl ginn, notamment d’Unerkennung,
datt no enger Mesure beim Stat oder bei de
Gemenge meeschtens keng Astellungs-
perspektiv hannendrun ass. Parallell dozou
hunn eng Partie vu flotten a wichtegen Ini-
tiativen eng Rei vu wesentleche Moyenen
ewechgeholl kritt. Duerfir ass de Service
SAPDE vum Arbeitsamt wesentlech ausge-
baut ginn, huet als Optrag eng Evaluatioun
en e Kontrakt mat all jugendlechem Deman-
deur d’emploi ze maachen, bannent dräi
Méint bei de Jugendlechen a mat den er-
wuessene Leit banne sechs Méint.

Wéi wäit huet dëse Service d’Méiglechkee-
ten an d’Moyenen, e kontinuéierleche Suivi
ze garantéieren? Dem Service SAPDE seng
Missioune kréie geschwënn och nach méi
eng grouss Envergure, notamment duerch
de Projet de loi iwwert de Chômage social.
Do ass virgesinn, datt d’Arbeitsamt déi Ins-
tanz ass, déi wäert iwwert d’Employabilitéit
vum Demandeur d’emploi befannen. Et ass
virgesinn, datt ausschliesslech de private
Secteur dee Secteur ass, wou den Deman-
deur d’emploi employable higeschéckt gëtt.
Déi aner Leit fanne sech am Chômage in-
compressible erëm. Dat sinn ausschliess-
lech déi Mënschen, déi an de Beschäfte-
gungsinitiative schaffen.

Mir bedaueren et och, Här President, datt
eng ganz Rei vun erfahrene Kompetenzen
aus dem associativë Secteur, souwuel am
Beräich vun der Evaluatioun wéi an deem
vum Suivi social a professionnel, net oder
bäi Wäitem net genuch considéréiert ginn.
Si sinn déi Institutiounen, déi mat Sécher-
heet den noutwendege Suivi vum Eenzel-
nen, deen um sougenannten éischten Aar-
bechtsmaart sech integréiert, hätte kënne
garantéieren.

Här President, mir sinn der Meenung, datt
den associativë Beräich eng Structure inter-
médiaire soll kënne bleiwen tëschent dem
Arbeitsamt an dem éischten Aarbechts-
maart. Op alle Fall si si eng Structure com-
plémentaire, an et ass schued, esou vill
Kompetenzen net mat virunzehuelen an de
Mesures d’intégration oder de réintégration
um éischten Aarbechtsmaart an hinnen aus-
schliesslech déi sougenannten Activités so-
cio-économiques ze iwwerloossen,
wuelwëssend, datt déi méi kleng Initiativen -
vläicht déi, déi dee gréisste Succès hu bei
der berufflecher Integratioun - wéineg Méig-
lechkeete wäerte kënnen opweisen, fir sech
an eng Société commerciale ëmzewande-
len.

Dëse Projet de loi wäert der Regierung et
dann och schwéier maachen, sech duerno
nach eescht Gedanken ze maachen iwwert
d’Schafung vun enger reeller Économie so-
lidaire et sociale, dës Form vun Ekonomie,
déi eng mixte Form vu Beschäftegte préco-
niséiert. De Statec huet en interessante Pa-
beier am Februar 2006 op engem Colloque
iwwert d’Économie solidaire et sociale ver-

deelt, e Pabeier, deen a senge Konklusiou-
nen drop hiweist, datt zu Lëtzebuerg d’Éco-
nomie solidaire et sociale net esou interpre-
téiert gëtt, wéi déi klassesch sozial Ekono-
mie vun de Mutuellen oder vun de Koopera-
tiven.

De Statec weist och op d’Gefore vun der
Concurrence déloyale hin, mä ënnersträicht
och, an ech zitéieren: «Il va de soi que l’im-
portance de ce secteur hétérogène, mé-
connu, gagnerait à être analysée plus en
profondeur. Le Statec est prêt à lancer des
enquêtes plus poussées et à réaliser des
analyses approfondies sur l’importance et
l’impact de l’économie sociale et solidaire
au Luxembourg.»

E grousse Problem besteet doranner, datt
dës Regierung - an déi virdrun och schonns
- et systematesch verpasse fir koordinéiert
ze schaffen, wann et ëm d’Thema Bekämp-
fung vum Chômage an Aarbechtsmaartpoli-
tik geet. Well, Här President, Dir Dammen
an Dir Hären, schonn erëm sëtzt den Aar-
bechtsminister eleng op der Regierungs-
bänk. Wou bleift de Wirtschaftsminister, wou
bleift d’Erzéiungsministesch, ...

(Interruptions)

❱❱❱ M. le Président.- En ass a Chile!

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- …wou bleift d’Ministesch vun der
Gläichheet tëschent Männer a Fraen? Wéini
endlech versteet dës Regierung an hiren
zoustännege Wirtschaftsminister, dann
eben a Chile, datt et en onheemlech grous-
sen ekonomesche Potenzial gëtt, gekoppelt
un e grousse Potenzial un Aarbechtsplazen
am Secteur vun den erneierbaren Energien
an am Secteur vun der Sanéierung vun der
Energieeffizienz.

Haut ass déi grouss Erausfuerderung ebe
ginn, fir déi dräi Piliere vun der Ekonomie,
vun der Ekologie a vun der Sozialpolitik an
der Ëmweltpolitik erëmzefannen. Kleng- a
Mëttelbetriber wëssen, datt een an deem
Beräich an Zukunft schwaarz Zuele
schreiwe kann. Si hu scho längst dës eko-
nomesch Nisch entdeckt. Bei där leschter
Debatt iwwert de Chômage hei an der
Chamber war et grad déi Zäit wou de Wirt-
schaftsminister ons stolz matgedeelt huet,
datt AOL op Lëtzebuerg kéim. Haut ëm déi-
selwecht Zäit geet AOL erëm fort. Fir den
Aarbechtsminister sécherlech keng allze
dramatesch Situatioun, well hien net mat en-
ger Mass vun Aarbechtslosen dës Kéier
konfrontéiert ass.

Här President, et sinn an et bleiwen déi
Kleng- a Mëttelbetriber, déi ons bescht Part-
ner sinn. Si sinn déi Betriber, déi déi gréisste
Stabilitéit an onsem Land duerstellen an déi
op d’laang Dauer investéieren. Am Joer
2002 huet d’OECD en Audit iwwert déi lët-
zebuergesch Politik a Saache Beruffsinfor-
matioun, Beruffsorientéierung a Beruffsbe-
rodung gemaach.

D’Konklusioune gi ganz kloer Recomman-
datiounen: d’Schafe vun engem nationalen
Organ, fir déi verschidden Informatiouns- an
Orientatiounsservicer ze koordinéieren; eng
national Strategie entwéckelen iwwert d’In-
formatioun an d’Orientatioun vun der Wei-
derbildung a vum „lifelong learning“, an eng
besser Formatioun a Qualifikatioun vun den
Acteuren aus dem Secteur Information et
orientation. Et ass eng ganz interessant
Lecture mat - denke mir - enger Rei vu ganz
interessante Recommandatiounen un déi
deemoleg Regierung; Educatiounsministère
an Aarbechtsministère.

Elo diskutéiere mir iwwer eng Reform vun
der berufflecher Ausbildung via Projet de
loi, an et geet keng Rieds vun Orientatioun.
D’Orientatioun geschitt nach ëmmer mat de
Moyens du bord a mam Engagement vun
den eenzelnen Acteuren, déi sech selwer
matenee vernetzt hunn, oft op informeller
Basis.

De Leittragenden dobäi ass mat Sécherheet
de Jugendlechen. Oft sinn et déi Jugend-
lech, déi mer e wéineg méi spéit an enger
Mesure CIE oder CAE erëmfannen. Eng
ganz Rei vu Jugendlechen - an et ginn där
ëmmer méi - kommen emol net méi bis bei
d’Arbeitsamt. Déi fanne mer op anere Pla-
zen erëm, wou se eis Gesellschaft deier
kaschten. Et gëtt zu Lëtzebuerg keng Etüd,
keng Statistiken doriwwer, mä déi Institutiou-
nen a Gremien, déi am Alldag am soziale
Secteur aktiv sinn, bestätegen dëse Pheno-
meen. An och de Conseil économique et
social bedauert dëst Joer, datt et keng Sta-
tistiken am Beräich vun de Jugendleche
gëtt, déi d’Schoul verloossen, déi keen Di-
plom hunn, déi keng Léier hunn an déi een
néierens erëmfënnt. Do gëtt et just eng Gro-
zon.

Den Ekonomist an Nobelpräisträger James
Heckman huet en ekonomesche Lien ge-
maach tëscht Fréierzéiung an de Betrei-
ungsstrukturen a schoulesche Strukturen an111166 www.chd. lu
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der sozialer Kohesioun. Hie beweist unhand
vun Zuelen, datt wat ee méi a Betreiungs-
strukturen an an déi regelrecht Erzéiung in-
vestéiert, wat een herno vill méi an den Aus-
gaben u soziale Mesuren aspuert.
De Problem stellt sech och hei zu Lëtze-
buerg. D’Frae sinn nach ëmmer déi
meescht vertrueden an der Kategorie vun
de „working poor“. Obwuel dës Mënschen -
d’„working poors“, d’Travailleurs pauvres -
eng Aarbecht hunn an also weider net direkt
d’ADEM oder den Aarbechtsminister be-
schäftegen, kënne si oft net oder bal net
liewe mat hirem Akommes. 14% vun de Fa-
millje mat Kanner falen an en Taux de risque
de pauvreté. Bei de Familles monoparen-
tales sinn et der 21%, wou mer praktesch
exklusiv weiblech Chefs de famille erëmfan-
nen.
54% Frae schaffen, géigeniwwer 73% vun
de Männer. D’Frae bleiwen nach ëmmer
kloer diskriminéiert par rapport zum Chô-
mage, an dëst onofhängeg vu Qualifika-
tioun, Alter, Nationalitéit an esou weider. Si
sinn duebel esou vill gefährdet, an de Chô-
mage ze rutschen.
Ech kommen zum Schluss. Ech soen Iech
et direkt.
Och haut verdéngt eng Fra - an ech denken
dat ass dat, mat deem mir eis elo wäerte be-
schäftegen an der zoustänneger Chamber-
kommissioun - 20% manner wéi d’Männer.
D’Halschent dovun ass reng op d’Ge-
schlecht zréckzeféieren, also zu 100% dis-
kriminatoresch.
Als Konklusioun, Här President, wollt ech
der Chamber en général a menge Kollee-
gen an der Aarbechtskommissioun en parti-
culier proposéieren, datt mir gären eng aner
Form vun Debatt iwwert de Chômage an
den Emploi sollen an Zukunft hei an dësem
Haus féieren. Mir sinn nämlech der Iwwer-
zeegung duerch déi puer Beispiller, déi ech
hei beschriwwen hunn, datt de Problem
sech net reng an enger Aarbechtsmaartpo-
litik erëmfënnt, mä datt et eigentlech ëm de
Fong geet an ëm d’Form wéi d’Regierung
gedenkt dëst Land ze organiséieren, fir datt
all Bierger a Biergerin an dësem Land stu-
déieren, sech ausbilden, schaffen a liewe
kann, an dëst op eng éierbar Manéier.
Dat sinn ons Erausfuerderungen. A mir hoffe
wa mer dës Debatt anescht gestalten
d’nächste Kéier, datt dann, Här President,
op der Regierungsbänk net méi eleng den
Aarbechtsminister ons nolauschtert.
Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ Une voix.- Très bien.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Lo-
schetter. Den honorabelen Här Gibéryen
ass elo un der Rei. Här Gibéryen, Dir hutt
d’Wuert. Här Jaerling, den Här Gibéryen
huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Merci, Här
President. Léif Kolleeginnen a Kolleegen,
mir hunn haut heibannen eng weider Debatt
a Form vun engem Débat d’orientation iw-
wert de Chômage an iwwert d’Situatioun um
Aarbechtsmaart hei zu Lëtzebuerg.
Déi Kolleegen, déi scho méi laang heiban-
nen an der Chamber sinn, wëssen, datt mer
schonn iwwer Joren esou Debatten hei-
banne féieren - heibannen, dobaussen - iw-
wert dëse wichtege Sujet. Déi eenzel Par-
teie fixéiere sech an hire Wahlprogrammen.
Déi eng paken et un. Déi aner paken et bes-
ser un. D’Parteien, d’Sozialpartner schwätze
mateneen. D’Regierung diskutéiert, a spe-
ziell den Aarbechtsminister diskutéiert an
deem Thema hei mat.
D’ADR huet am Laf vu senger Geschicht e
puer Dokumenter ausgeschafft iwwert
d’Chômageproblematik, fir d’lescht am
Mäerz 2006, wou mer zéng Propositioune
gemaach hu fir eng aktiv Aarbechtsmaart-
politik: d’Weiderbildung kritt eng absolut
Prioritéit; d’Beruffsorientéierung soll verbes-
sert an erliichtert ginn; d’ADEM soll fit ge-
maach ginn an op déi nei Erausfuerderung
ugesat ginn; d’Aarbechtsbeschafungs-
moossname solle méi sënnvoll agesat ginn;
investéieren a Fuerschung an Entwécklung;
Bekämpfung vun der Schwaarzaarbecht;
Beschränkung vun der Cumul-Aarbecht;
oppassen, datt am Kader vun der europä-
escher Politik net ze vill Betriber ausgela-
gert ginn; Förderung vun der Zäitaarbecht;
a Förderung vum Mëttelstand.
Här President, wann ech elo haut erëm op
eis Iddië géif agoen, da géif ech gréissten-
deels haut nach eng Kéier soen, wat ech op
dëser Plaz vun eiser Säit aus schonn e
puermol gesot hunn. A wa mer éierlech
sinn, wa mer déi Debatt haut de Mëtten hei
verfollegen - an do wëll ech kengem ze no
trieden -, da sinn net vill nei Momenter
erauskomm, well et kann een net all sechs
Méint eppes Neies erfanne fir de Problem
ze léisen. Mir dreschen also an dësen De-
batte gréisstendeels Stréi.

(Interruption et hilarité)
D’Faitë si bekannt a mir wëssen, Här Presi-
dent, datt déi Debatten hei zu Lëtzebuerg
am Fong een Zil hunn, dat ass nämlech fir
d’Debatt ze verlängeren, ouni datt mer
musse konkret Moossnamen a konkret Dé-
cisiounen huelen. Net méi spéit wéi virun e
puer Deeg huet eng Lëtzebuerger Zeitung
am Leitartikel - et war „d’Handwierk“ - am
Fong déi Situatioun, wéi mer déi Problemer
hei zu Lëtzebuerg uginn, kloer beschriw-
wen, wa mer wëllen eng Reform maachen
an nodeem mer dann iwwer Joren iwwer
eng Reform geschwat hunn:
„Um derlei anzugehen gibt es in Luxemburg
ein bewährtes Standardrezept. Man nehme
ein beliebiges Problem und wälze es zwi-
schen Regierung, Sozialpartnern auf kleiner
Flamme und unter gelegentlichem Wenden
hin und her. Anschließend nehme man den
Sachverhalt auseinander, schneide ihn in
dünne Scheiben, tunke ihn in verschiedene
Soßen und setze ihn wieder zusammen.
Wenn das Resultat dann noch immer nicht
jedem mundet, fährt man nach Paris, Genf
oder sonst wo hin und bestellt sich ein Au-
dit. War es denn nun an der OECD zu
verkünden, was jeder klar denkende
Mensch bereits weiß.“
Esou ass et am Fong, wéi mir dat hei maa-
chen, a genau déiselwecht Diskussiounen
hate mer de Mëtteg hei virun enger Stonn
iwwert den Intérieur, wou mer elo schonn
zéng Joer amgaange sinn driwwer ze dis-
kutéieren, wéi mer dee solle reforméieren. A
lues a lues wiisst d’Land an et wiisst a wiisst
a mir diskutéieren nach ëmmer iwwer eng
Territorialreform a mir wësse mer kréien de
Minister…
(Interruption et hilarité)
Elo wollte mer de Mëtteg op eemol nach en
Audit maachen. Da sinn alt erëm e puer
Méint, e puer Joer fort.
Esou maache mir hei zu Lëtzebuerg Politik!
Mä mir huele keng Décisiounen.
Wa mer bei eis grouss Noperen an Däitsch-
land a Frankräich kucken, do gëtt et Koali-
tiounspartner, déi streide wuel mateneen,
och öffentlech, bis zu engem gewëssenen
Zäitpunkt. Dann huele se eng Décisioun, an
dann ass et banne 14 Deeg an hirem Parla-
ment décidéiert an dann hu se hir Respon-
sabilitéit geholl. Ob d’Oppositioun an d’Leit
domat averstane sinn, dat ass eng aner
Saach. Mä déi regéiere wéinstens nach!
Mä hei zu Lëtzebuerg gëtt net méi regéiert,
hei gëtt nëmme méi diskutéiert an disku-
téiert, iwwer Méint, iwwer Joren, a wa guer
näischt méi geet, da froe mer eis nach en
Audit, an da si mer erëm iwwert d’Zäit
ewech.
(Hilarité)
Här President, an an der Zwëschenzäit,
esou wéi bei der Territorialreform d’Popula-
tioun wiisst, esou wiisst och hei an dëser Fro
de Chômage!
(Hilarité)
Wéi den Här Biltgen ugefaangen huet 1999,
dunn hate mer hei zu Lëtzebuerg 6.612
Chômeuren. Haut, am Juli 2007, hu mer der
13.403! Dat ass e Plus vun 103% an der
Amtszäit vum Här Biltgen als Aarbechtsmi-
nister! An an der Zwëschenzäit sinn awer
bal 80.000 nei Aarbechtsplazen hei zu Lët-
zebuerg geschaf ginn.
An awer diskutéiere mir virun a mir disku-
téiere virun a mir erklären de Leit permanent
datselwecht. An eisen Aarbechtsminister
ass doranner e Spezialist. Praktesch mat
enger Regelméissegkeet esou wéi all Mount
d’Resultater vum Chômage erauskommen,
erkläert den Aarbechtsminister dem Land
an der Natioun, jiddferengem, firwat datt dat
hei zu Lëtzebuerg esou ass. An et sinn
zwee haaptsächlech Punkten, déi ëmmer
erëm bei him virkommen:
Éischtens hu mer hei zu Lëtzebuerg e struk-
turelle Problem, an zweetens muss d’ADEM
reforméiert ginn.
Ech hunn emol e bëssen nogekuckt, Här
President, an ech hunn et doleien, et wäer-
ten eng 50, 60 Ausschnëtter aus Zeitunge
sinn am Här Biltgen senger Amtszäit, wou
regelméisseg datselwecht Stréi gedrescht
gëtt, an dat ass 2000 ugaangen. Deemools
stoung am „Tageblatt“: „Ein Orkan namens
François.“
(Hilarité)
Dat war den Här Biltgen deemools nach!
„Die ersten fünf Monate der Amtszeit des
Neuen - des Neuen! - haben auch bei den
Beamten ihre Spuren hinterlassen. Mit mis-
sionarischem Eifer habe er sich in seine Ar-
beit gestürzt, bescheinigt ihm Jean-Marie
Mousel.“
An dunn ass et lassgaang! 2000 huet den
Här Biltgen emol direkt eng Analys ge-
maach an huet festgestallt, datt d’Arbeits-
amt net géif gutt fonctionnéieren, an hien
huet d’Arbeitsamt „beauftragt, ein Projekt

auszuarbeiten, um auch die interne Verwal-
tung zu modernisieren“. An dat fannt Der da
bis haut ëmmer erëm erëm, bis elo zum
Schluss nach en Audit gemaach ginn ass,
datt misst moderniséiert ginn!
Iwwert déi strukturell Problemer huet den
Här Biltgen sech och schonn 2000 ganz
kloer geäussert, datt de Problem erkannt
wier, et wier nämlech e strukturelle Problem,
dee mer hei zu Lëtzebuerg hätten. Well
d’Leit awer dat net esou richteg gleewen, hu
se dat dann all Mount erëm widderholl kritt.

(Hilarité)
An ech huelen elo nëmmen esou Etappen,
wou ech sprangen. 2003 schreift den Här
Biltgen, och am „Tageblatt“: „Mindestens
4% Wachstum seien notwendig, um die Ar-
beitslosigkeit strukturell zu senken.“
Mä well d’Leit dat nach ëmmer net gleewen,
huet en dann nach eng Kéier 2004 gesot,
„die derzeit für heimische Verhältnisse aus-
gesprochen hohe Arbeitslosigkeit sei vor al-
lem strukturell bedingt“.

(Hilarité)
Dat huet emol missen eng Kéier gesot ginn,
Här President.

(Hilarité)
A well et nach ëmmer Leit gëtt, déi et net
gleewen, huet den Här Biltgen dunn am
Mäerz 2006 gesot, „die Ursachen sind mitt-
lerweile eindeutig bekannt, nämlich struktu-
reller Natur“.

(Hilarité)
Här President, also mir gesinn, elo lues a
lues kënnt d’Regierung no, a wahrschein-
lech weess och geschwënn dee Leschten
am Land, wou dann elo de Problem läit.

(Hilarité)
Här President, wéi ech dat do alles esou
duerchgelies hunn, hunn ech gesot, dat
kann dach net sinn, datt ee Minister engem
Land, engem Parlament iwwer siwen, aacht
Joer all Mount datselwecht ziele kënnt an
hie mécht näischt!
Dunn ass mer eppes agefall, wat mer privat
geschitt ass. Ech hat eng Kéier en Auto, do
ass d’Klimaanlag net gaang. Du sinn ech an
d’Garage gefuer, sot zum Garagist, hei
meng Klimaanlag geet net. Hie sot, dat ass
kee Problem, ech erklären der, firwat datt
dat ass.

(Hilarité)
An dunn huet dee mir dat erkläert an hien
huet den Auto dogehalen. Zwee Deeg drop
krut ech en erëm. Ech hu bezuelt an ech si
gefuer, mä d’Klimaanlag ass net gaang!

(Hilarité)
Dunn hunn ech en nees zréckgefouert an
ech sot, hei d’Klimaanlag geet net. Ah, da
waart, ech erklären der dat nach eng Kéier,
sot en.

(Hilarité)
Dunn huet hie mer dat nach eng Kéier
erkläert, firwat datt d’Klimaanlag nach ëm-
mer net geet. Ech hunn en erëm dogelooss,
ech hunn en erëmkritt, ech hu bezuelt, si
gefuer, d’Klimaanlag ass nach ëmmer net
gaang! Du ginn ech erëm eng drëtte Kéier
zréck: Ah, ech muss der dat awer erkläre
wéi dat ass datt déi net geet!

❱❱❱ M. le Président.- Här Gibéryen, tom-
melt Iech elo mat der Klimaanlag! Dir hutt
nach ganz genau 30 Sekonnen Zäit.

(Hilarité et brouhaha)

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Här Presi-
dent, Dir kennt mech, datt ech ëmmer rela-
tiv genau sinn, a wann Dir mech net ënner-
brach hätt, da wier ech genau fäerdeg. Elo
wäert ech 20 Minutte méi spéit fäerdeg sinn.

❱❱❱ M. le Président.- 20 Minutten?!

(Hilarité)

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- 20 Sekon-
nen! Op jidde Fall, Här President, sot ech
dunn zu deem Garagist, erklär net mir, firwat
datt déi net geet, mä erklär dengem Méca-
nicien dat an da léist der de Problem! Mam
Resultat: Ech hunn den Auto erëmkritt, d’Kli-
maanlag ass nach net gaang!

Dunn hunn ech geduecht, Här President,
elo wiessels de einfach de Garagist!

(Hilarité)

An du sinn ech bei en anere Garagist
gaang, an deen huet mer net méi erkläert,
firwat datt se net geet, mä deen huet mat
sengem Mécanicien geschwat a si hunn
erausfonnt, firwat datt se net gaang ass, an
déi hunn de Problem geléist! An duerfir géif
ech mengen, Här President, Dir Dammen an
Dir Hären, et soll emol jiddfereen déi zwou
Iddien a sech eragoe loossen…

(Hilarité)

❱❱❱ M. le Président.- Sou, Här Gibéryen,
elo sinn déi 20 Sekonnen ofgelaf. Ech géif
Iech bieden zum Schluss ze kommen!

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- …an dann
iwwerleeën, Här President, da sinn ech iw-
werzeegt, da kënnt jiddfereen zu därsel-
wechter Konklusioun.

(Hilarité et brouhaha)

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Gibé-
ryen. Den Här Jaerling huet d’Wuert.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Här
President, wann ech eng Konklusioun aus
deem Débat hei kann zéien, dann ass et,
bis elo hu mer de Chômage gutt géréiert.
Mir hunn, a mengen Iwwerleeungen, déi
ech scho jorelaang fonnt hunn, effektiv
zwee Problemer. Ech wëll och elo net ufän-
ken, se strukturell ze nennen… Mä do hu
mer zwee Problemer, dat ass dee mat de
Jonken, déi mer net op d’Aarbechtsplaze
kréien, an déi Eeler, déi aus den Aarbechts-
plazen erauskommen a wou mer et net méi
fäerdeg bréngen, déi erëm ze placéieren.

An der Diskussioun bei deene Jonke gëtt
ëmmer op d’Qualifikatioun, op d’Formatioun
higewisen, mä…

(Brouhaha et coups de cloche de la Pré-
sidence)

…et leien awer och do keng Léisunge vir.
Wann ee kuckt, wat fir Jonker dann elo ver-
sichen eng Formatioun ze kréien a wou se
higinn, da muss een awer feststellen, laut
de Statistiken, déi awer fiabel schéngen,
dass besonnesch d’Lëtzebuerger Kanner
éischter an de Secondaire classique drän-
gen an déi net Lëtzebuerger Kanner an de
Secondaire technique.

Bon, dat huet seng Ursaachen. Ass et elo
eng Ursaach, well se eben am Primaire net
virukommen, well se net matkommen, oder
ass et eng falsch Beruffsorientéierung oder
läit et drun, well se d’Moyenen net hunn?
Well et gesäit een, am Secondaire tech-
nique ass et esou, dass d’Kanner, déi an
d’Schoul ginn a bei e Patron mat schaffe
ginn, eng Lehrlingsentschiedegung kréien,
wouhigehend déi, déi an de Classique ginn,
keng kréien.

Do kéint ee sech emol vläicht iwwerleeën,
ob dat net eng Ursaach soll sinn, oder ob
een net do och iergendwéi méi Ënnerstët-
zung kéint ginn, fir dass och méi Kanner,
ebe vun Netlëtzebuerger, kënnen de Wee
an de Classique erafannen, wann dat sollen
d’Ursaache sinn. Ech froe mech, ob déi Ur-
saachen och schonn eng Kéier analyséiert
gi sinn.

Bei deenen eelere Leit, do ass de Problem
nach méi grave. Wa mer awer engersäits
ëmmer driwwer schwätzen, dass bei dee-
nen eelere Leit de Problem méi grave ass,
fir se op den Aarbechtsmaart ze kréien, a
mir ginn awer hin a mir ginn de Patronen op
där anerer Säit Instrumenter wéi de Reclas-
sement externe, wou se sech dann deenen
eelere Leit an deenen e bësse méi kranke
Leit einfach kënnen entleedegen, an dass
dann de Stat d’Käschten iwwerhëlt, da
musse mer eis och eng Rei Froe stellen. Ech
mengen, do ass et jo och esou, dass mer
elo an der nächster Zäit déi Gesetzgebung
wäerte revidéieren a kucken, fir déi Proble-
mer aus der Welt ze schafen.

Wat d’ADEM ubelaangt, esou ass déi vill an
der Diskussioun. Déi maachen hir Aarbecht
an deem Beräich wou se se kënne maa-
chen. Déi maachen hir Aarbecht an deem
Beräich wou si gesetzlech Moyenen hunn.
Mä ech stelle mer scho säit Längerem eng
Fro: Wéisou bréngen d’Interimsgesellschaf-
ten - déi hei am Land jo aus dem Buedem
wuesse wéi Pilzen, do muss jo awer décke
Fric verdéngt ginn - et fäerdeg, Leit besser
ze placéieren, oder méi séier ze placéiere
wéi d’ADEM?

A wa mer eis dann d’Fro stellen, firwat dass
mer méi Auslänner a Frontalieren hei an ei-
sen Aarbechtsmaart erakréien, dann ass et
ebe genau dofir, well déi Interimsgesell-
schaften zu 99% um auslänneschen Aar-
bechtsmaart rekrutéieren. Dat ass och ee
Fakt, deen een emol eng Kéier berücksich-
tege muss an deen een och emol kloerstelle
muss.

Dann ass d’Diskussioun hei gaangen iwwert
d’Konkurrenz tëschent dem Privatsecteur
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an dem öffentleche Secteur. Ma do gëtt et
eng ganz einfach Léisung. Éischtens emol
verdéngt den öffentleche Secteur méi.
Zweetens hu se méi Aarbechtsplazenofsé-
cherung. Ma dann ass et ganz einfach, da
gitt deenen am Privatsecteur méi ze verdén-
gen, gitt hinnen eng besser Aarbechtspla-
zofsécherung, dann hu mer déi Diskussioun
net méi. Esou einfach ass et! Mä da mussen
awer natierlech verschidde Leit heibannen
eng aner Kap undoen.

❱❱❱ M. le Président.- Här Jaerling, Dir
musst zum Schluss kommen.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).- Jo,
ech wëll nach just zum Schluss eppes soen
iwwert déi Flex-Security. Dat ass schonn
eng Kontradiktioun a sech. Entweder hu
mer Sécherheet oder mir hu Flexibilitéit.
Flexibilitéit geet ëmmer, an dat ass bekannt,
op Käschte vun de Salariéen a mir hu ge-
nuch Flexibilitéit an eiser Gesetzgebung fir
d’Betriber, dass se kënne fonctionnéieren.
An ech géif mengen et geet elo endlech
duer. Mir brauchen net erëm eng Kéier nei
Moyenen ze erfannen, fir eist Salariat nach
méi ze veronsécheren.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Jaerling.
D’Wuert huet elo den honorabelen Här Ali
Kaes. Här Kaes.

❱❱❱ M. Ali Kaes (CSV).- Här President, Dir
Dammen an Dir Hären, ech wëll am Kader
vun dëser Debatt iwwert de Chômage res-
pektiv iwwert d’Situatioun um Lëtzebuerger
Aarbechtsmaart mech méi spezifesch mat
enger Populatioun befaassen, an zwar
deene Mënschen, déi schwéier bis quasi
guer net méi op eisem Aarbechtsmaart ën-
nerzebrénge sinn.

Als Demandeur d’emploi difficilement à pla-
cer ass een ze considéréieren, wann ee méi
wéi sechs Méint beim Aarbechtsamt als
Aarbechtssichenden agedroen ass. Als
Personne éloignée du marché du travail ass
een definitiv ze betruechten, wann ee méi
wéi zwielef Méint net konnt vun de Placeure
vun der Administration de l’Emploi un ee
Betrib vermëttelt ginn.

Här President, wann een eis Statistike kuckt,
da stellt ee fest, dass d’Zuel vun den De-
mandeurs d’emploi, déi méi wéi sechs
Méint respektiv méi wéi zwielef Méint op der
ADEM ageschriwwe sinn, permanent
klëmmt. Hate mer 2003 am Mount Septem-
ber bei 7.202 Aarbechtssichende 1.596
Persounen, déi méi wéi sechs Méint, an
1.434, déi méi wéi ee Joer ageschriwwe wa-
ren, da sinn dës Zuelen am selwechte
Mount 2007 op 1.774 respektiv 3.263, bei
9.230 Ageschriwwenen, geklomm. A Pro-
zenter ausgedréckt heescht dat, datt ronn
55% vun allen Demandeure méi wéi sechs
Méint a méi wéi 35% iwwer zwielef Méint
keng Aarbecht konnten zougewise kréien,
an dës Tendenz ass ganz kloer steigend.

Dir Dammen an Dir Hären, dës Zuele bewei-
sen, dass hei eng vun deene gréissten
Erausfuerderungen ass fir déi mer an der
Zukunft Léisunge musse fannen, wa mer net
wëllen, dass dausende vu Leit riskéieren um
Rand vun eiser Gesellschaft ze liewen. Et
ass an deem Sënn och verwonnerlech, dass
den Taux vun der relativer Aarmut hei zu
Lëtzebuerg vun 11 op 14% eropgaangen
ass.

D’Analys firwat an engem Land, an deem
d’Zuel vun den Aarbechtsplazen an der
Moyenne pro Joer ëm méi wéi 10.000 Uni-
téite steigt, mir trotzdeem esou vill
Laangzäitaarbechtsloser hunn, ass net ein-
fach an ass och net eleng op eng niddreg
Qualifikatioun vun den Demandeuren zréck-
zeféieren. Wann ee sech jorelaang am
Beräich vun den Aarbechtsinitiativen enga-
géiert huet a sech mat där Problematik be-
faasst huet, da stellt ee fest, dass déi Leit,
déi laang no enger Aarbecht sichen, méi
Problemer gläichzäiteg hunn.

Ee Problem, dee ganz oft dobäi ass, ass ef-
fektiv dee vun der niddreger respektiv vu
kenger Qualifikatioun. Dann ass eng fragil
Gesondheet oft e Problem, dass Leit a sech
méi eng schwéier kierperlech Aarbecht net
kënne verriichten, dat heescht physesch
behënnert Leit mat enger niddreger Qualifi-
katioun hu quasi guer keng Chance méi eng
Aarbecht ze fannen.

Ech wëll an deem Kontext och drun erënne-
ren, datt mer vill Leit, déi e Reclassement
externe hunn, ënnert de Laangzäitaar-
bechtslose bei der Administration de l’Em-
ploi erëmfannen, well se duerch hiren Han-
dicap respektiv duerch hiren Alter net méi fir
all Aarbecht a Fro kommen.

Jo, den Alter ass ebenfalls ee Facteur, dee
ganz oft eng Roll spillt, fir nach eng Aar-
bechtsplaz ze fannen, trotz där favorabeler
Gesetzgebung, wou d’Betriber iwwer Jore
respektiv iwwert d’Pensioun vun de Concer-
néierten iwwert de Wee vum Rembourse-
ment vun de Cotisatiounen an anere Mëtte-
len enorm Ënnerstëtzunge kënne kréien.

Mir fannen och ëmmer méi Leit, déi Alkohol-
an Drogeproblemer hunn, oder déi mat De-
pressiounen oder anere psychesche Krank-
heete gehandicapt sinn. Dëst kënnt oft do-
duerch, datt se schwéier Momenter an hi-
rem Liewen net verkraft hunn, wéi den Doud
vun engem Familljemember, den Divorce
oder eben och de Verloscht vun der Aar-
bechtsplaz, an dat ganz oft net duerch ee-
gent Verschëlden, mä duerch eng Faillite
respektiv duerch eng Faillite frauduleuse.
Grad bei dëse Leit, déi doduerjer an en Däi-
welskrees erarutschen, hëlt d’Zuel vun de
Problemer zou an en Auswee gëtt ëmmer
méi schwéier.

Bei dëse Leit kënnt dann och oft dobäi, datt
se schlussendlech Schwieregkeeten hunn
eng adequat Wunneng ze fanne respektiv
sech eng adequat Wunneng leeschten ze
kënnen. Dëst féiert dann dozou, datt déi
perséinlech Soinen, wéi zum Beispill d’Kier-
perhygiène, vernoléissegt ginn, wat
verständlecherweis bei engem Virstellungs-
gespréich negativ Auswierkungen huet.

Net vergiessen dierf een hei och, datt et fir
verschidde Leit duerch hir familiär Situa-
tioun bal net méiglech ass enger geregelter
Aarbecht nozegoen. Ech denken do zum
Beispill un eleng erzéiend Fraen oder Män-
ner, déi no der Scheedung op eemol mat e
puer Kanner eleng do stinn, ouni déi néideg
Ënnerstëtzung, a se sech et guer net kënne
leeschten hir Kanner versuergen ze loos-
sen, wat jo awer, mengen ech, déi éischt
Viraussetzung ass, fir kënnen enger gere-
gelter Aarbecht nozegoen. Hei si ganz sé-
cher Maisons relais eng Deeläntwert drop.

Hautdësdags ass et och oft esou, datt een
e Führerschäi muss hunn, fir villen Aar-
bechte kënnen nozegoen. Leit, déi also kee
Permis hunn, an där ginn et an deem be-
sonneschen Ëmfeld vill, komme ganz ein-
fach fir verschidden Aarbechten oder Aar-
bechtsplazen net a Fro.

Och Leit, déi eng Kéier mat dem Gesetz a
Konflikt komm sinn an doduerch am Prisong
souzen, a wann et och nëmme fir eng ganz
kuerz Zäit war, hunn et ganz schwéier en
Job ze fannen, an dat souguer wa se eng
ganz gutt Qualifikatioun hunn. Hei ass de
Wee iwwer eng Beschäftegungsinitiativ oft
déi eenzeg Méiglechkeet, fir an eiser Ge-
sellschaft erëm salonfäeg ze ginn.

Nieft all deene bis elo opgezielte Problemer
ass d’Iwwerverschëldung eng weider Ur-
saach net méi d’Kéier ze kréien, well engem
déi elementaarste Moyene feelen, fir kënnen
enger geregelter Aarbecht nozegoen.

Schold un esou munch Situatioun ass ganz
einfach d’Facilitéit mat där ee Sue geléint
kritt fir een deieren Auto, eng Vakanz oder
aner vermeidbar Ausgaben, anerersäits,
wann ee sech e séchert Doheem wëllt
uschafen, da gëtt awer d’Lat esou héich ge-
luecht, datt et ganz schwéier bis onméig-
lech ass Suen heifir geléint ze kréien. Ouni
en onbegrenzten Aarbechtsvertrag huet
een an der Regel keng Chance e Prêt fir en
Haus oder eng Wunneng accordéiert ze
kréien.

Bei deene Jonken, déi keng Aarbecht fan-
nen, ass fir d’Patronen oft déi feelend Expe-
rienz respektiv d’Uluecht, wéi se sech fir
eng Aarbechtsplaz presentéieren, eng Ur-
saach fir se net anzestellen.

Här President, léif Kolleeginnen a Kollee-
gen, wéi kënne mer dës Problemer all
ugoen? A mengen Ae kann eng Administra-
tion de l’Emploi eleng net all dëse Proble-
mer begéinen. Hei misst op allen Niveaue
vun der Gesellschaft en Ëmdenke ge-
schéien, fir dëse Leit eng Chance ze ginn a
se eben net un de Rand vun eiser Gesell-
schaft ze bréngen.

D’Beschäftegungsinitiativen an aner sozial
Strukture si sécherlech eng Deeläntwert op
dës Problematik, an duerch déi intensiv an
individuell Betreiung a Begleedung iwwer
eng bestëmmten Zäit an dëse Strukture
konnte vill Leit de Wee zréck an eng normal
Situatioun fannen. Déi meescht Leit hunn a
sech keng Ahnung wat fir een Zäitopwand,
wat fir ee Fachwëssen an Engagement er-
fuerdert ass, fir eng Persoun erëm fit ze
maache fir den normalen Aarbechtsmaart.
Erlaabt mer, datt ech hei kuerz esou e Wee
beschreiwen.

Ganz wichteg ass et am Ufank e Bilan de
compétence ze maachen, fir engersäits där
eenzelner Persoun hir Fäegkeeten, awer
och virun allem hir Defizitter kënnen ze er-
kennen. Heizou gehéieren dann och d’Ana-
lys vun all deene Problemer, déi ech virdrun
opgezielt hunn. Da geet et drëm eng prak-
tesch an theoretesch Formatioun mat de
Leit ze maachen, wou ëmmer erëm an Zwë-
schebilanen an a Gespréicher Problemer
opgeschafft ginn, bis ganz einfach d’Em-
ployabilitéit vun deene respektive Persou-
nen erëm esou grouss ass, datt se eng reell
Chance hunn, en Job um normalen Aar-
bechtsmaart ze fannen.
Enorm wichteg, Dir Dammen an Dir Hären,
ass et, datt de Wee zréck bei de Patron er-
follegräich ass, well all weideren Echec
d’Persoun an nach méi en déift Lach gehäit.
Ech mengen net, datt fir vill vun de
Laangzäitchômeuren den direkte Wee bei e
Patron dee richtegen ass fir hinnen eng reell
Chance ze ginn, fir an d’Beruffsliewen
zréckzekommen, mä datt eng Zwëschen-
etapp mat enger intensiver Betreiung, wéi
se an de Beschäftegungsinitiative geschitt,
déi eenzeg Méiglechkeet fir si ass, zréck an
en normaalt Liewen ze fannen.
Mir mussen awer an Zukunft ganz sécher
och no Weeër siche fir Leit ze beschäfte-
gen, déi net méi bei engem normale Patron
ënnerdaach kommen. Hei soll de Projet de
loi 5144 iwwert de Chômage social deen
néidege Kader schafen.
Mir hunn hei am Land a sech d’Méiglech-
keet, fir am net konkurrenzielle Beräich Aar-
bechtsplazen ze schafen, fir dës Leit ze be-
schäftegen. Wuelwëssend, datt do keng
Rentabilitéit méiglech ass, wat eis awer
nach ëmmer manner kascht, wéi hinne just
Chômagegelder oder RMG ze ginn, ouni
datt se dofir mussen enger geregelter Tä-
tegkeet nogoen.
Wichteg fir dës Leit - an den Här Meisch
huet et och virdru scho gesot - ass och ganz
sécher d’Gefill, nach ëmmer gebraucht ze
ginn.

❱❱❱ Une voix.- Très bien!

❱❱❱ M. Ali Kaes (CSV).- Ech denken hei
zum Beispill un de Geméisberäich, wou et
schonn eng ganz Rei vun Experienze gëtt a
wou ganz vill Méiglechkeeten opstinn. Oder
och un de Kleederberäich, wou mer virun
net allze laanger Zäit honnerte vun Aar-
bechtsplazen hei am Land opginn hunn,
well se ganz einfach net méi rentabel waren.
Ouni datt mer esou Pisten, Dir Dammen an
Dir Hären, entwéckelen, wäerte mer et net
fäerdeg bréngen, datt d’Zuel vun de
Laangzäitaarbechtslose respektiv den Aar-
bechtslose mat niddreger Qualifikatioun
wäert erofgoen.

Ech gleewen drun, datt, wa mer e gutt Ge-
setz aus dem Projet de loi 5144 maachen,
wou mer déi sozial denkend Leit an déi so-
zial Strukturen an dësem Beräich stäerken,
mir en Deel vun eisem Chômage wäerten an
de Grëff kréien, wëssend, datt mer an Zu-
kunft e bestëmmte Prozentsaz vun der Po-
pulation active net an där ëmmer méi tech-
nesch orientéierter, komplizéierter Wirt-
schaft an normale Betriber ënnerdaach
kréien, mä si an anere Beräicher ganz ein-
fach musse beschäftegen.

Mir mussen also mat dem Projet de loi 5144
de Spagat maachen, fir schwéier placéier-
bar Demandeurs d’emploi duerch d’Be-
schäftegungsinitiativen ze transitéieren, dat
heescht fit ze maachen, mat der Finalitéit,
eng Aarbechtsplaz an engem normale Be-
trib ze fannen, a selbstverständlech fir datt
se e selbststännegt Liewe kënnen organi-
séieren, a fir op där anerer Säit kaum nach
ze placéierend Leit definitiv an der Beschäf-
tegung ze halen.

An deem Sënn soen ech Iech villmools
Merci fir d’Nolauschteren.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Kaes.
Nächste Riedner ass den honorabelen Här
Clement.

❱❱❱ M. Lucien Clement (CSV).- Här Pre-
sident, Dir Dammen an Dir Hären, villes wat
de Chômage hei am Land betrëfft, ass haut
och op dëser Tribün gesot ginn. Et goufe vill
Virschléi gemaach vun alle Riedner. Analyse
bis an de klengsten Detail goufen opge-
fouert. Duerfir, Här President, erlaabt mer
just eng méi allgemeng Remarque dozou.

Ech weess an ech hunn et haut och schonn
e puermol héieren, datt mir ënner all deene
Leit, déi eng Schaff sichen, e gewëssene
Prozentsaz hunn, déi méi schwéier ze
vermëttelen oder bal guer net ze vermëttele
sinn, fir um éischten Aarbechtsmaart eng
Aarbecht ze fannen. D’Integratioun oder
d’Reintegratioun op den éischten Aar-
bechtsmaart vu méi schwéier vermëttelbare

Persounen ass d’Zil vun deene verschidde-
nen Initiatives sociales, déi an dësem
Domän schaffen.

Mat der Orientéierung, Här President, a
mam Zil, dat viséiert gëtt, sinn ech duerch-
aus averstanen. Mä Problemer gesinn ech,
wann dës Initiativen op eemol a Konkurrenz
mam Privatsecteur kommen. Hei kënnt et
dann zwangsleefeg, gewollt oder ongewollt,
zu enger Concurrence déloyale, einfach
well mer hei mat ënnerschiddleche Finan-
zéierungsmechanismen ze dinn hunn.

Fir dësem Problem besser ze begéinen, be-
gréissen ech, datt de Minister fir d’Aar-
becht, den Här Biltgen, a sengem Projet de
loi fir de Rétablissement du plein emploi elo
virschléit, fir déi zwee Secteuren, d’Initiati-
ven an de Secteur privé, esou wäit dee sech
dann awer och de Kritären, déi gefrot ginn,
ënnerwerft, à pied égal ze setzen, wat déi fi-
nanziell Hëllefe betrëfft. Ass de Secteur
privé elo interesséiert an hien hëlt déi Eraus-
fuerderung un, stinn him op jidde Fall déi-
selwecht Moyenen zur Verfügung, wéi den
Initiativen och. Et soll awer fir kee vun de
Partner en Nodeel oder e Virdeel bestoen,
wann et drëm geet, bei Ausschreiwungen a
Konkurrenz kënnen ze trieden.

Bei dësem Modell iwwerhëlt de Stat, wann
d’Kritären erfëllt ginn, 100% vun de Léin, déi
bezuelt ginn. Dat ass, Här President, sé-
cherlech eng enorm Ustrengung vun der öf-
fentlecher Hand, oder besser gesot vun der
Allgemengheet hei zu Lëtzebuerg. Mä et
ass net dat Wichtegst. Dat Wichtegst ass,
datt méiglechst vill Leit iwwert dëse Wee
awer zum Deel an iergendenger Form op
jidde Fall emol um Aarbechtsmaart bleiwen
an doduerch ëmmer erëm eng reell Chance
hunn, fir dann och op den éischten Aar-
bechtsmaart erëmzekommen.

❱❱❱ M. le Président.- Här Clement, er-
laabt Der eng Zwëschefro vum honorabelen
Här Krieps?

❱❱❱ M. Lucien Clement (CSV).- Jo.

❱❱❱ M. Alexandre Krieps (DP).- Ech
wollt den Här Clement froen, ob hien derfir
ass fir de primären Aarbechtsmaart, den
éischten Aarbechtsmaart ze subventionéie-
ren. Dir hutt dat jo elo entwéckelt, fir e
gläichzestelle mam sozialen Aarbechts-
maart. Ech mengen, do fänkt Der awer u
liicht ze iwwerdreiwen. Dat ass meng
Aschätzung.

❱❱❱ M. Lucien Clement (CSV).- Neen,
dat ass souguer am Projet de loi, wann Der
dat gekuckt hutt, virgesinn. Ech iwwerdrei-
wen do net, well ech hu gesot, de Secteur
privé kritt nëmmen déi Ënnerstëtzungen och
zu 100% vum Remboursement vum Loun,
wa si sech och deene Kritären ënnerwerfen.
Wann ech déi Kritäre kucken, déi d’Initia-
tives sociales hunn, dat heescht, si mussen
och déi Leit, déi ganz schwéier vermëttel-
bar sinn, mat eran op den Aarbechtsmaart
huelen, déi haut awer kee Patron hëlt, ob-
schonn en Hëllefe kritt, mä de Patron hëlt
sech am Prinzip nëmmen déi, wou en och
kann eppes domat ufänken, wou en net on-
bedéngt sech muss domat amëséieren, datt
se iwwerhaapt sollen um Aarbechtsmaart
bleiwen.

Dohier sinn ech der Meenung, wann de
Secteur privé seet, mir wëllen dat och maa-
chen, wa mer déiselwecht Ënnerstëtzung
kréien, da soll een dem Secteur privé do
d’fräi Wiel loossen, mä da musse se sech
och deene Kritären do ënnerwerfen, wéi déi
aner och.

(Interruption)

Zu den Ausschreiwunge wollt ech soen, datt
ech där Meenung sinn, datt de Stat a virun
allem awer och de Bauteministère sech do
un déi allgemeng Regelen hale soll, déi
d’Marchés-publics-Gesetz virgesäit, wann
et drëm geet Aarbechten ze verginn. Dat si
jo och - an den Ali Kaes huet dat ewell ge-
sot - gewéinlech Aarbechten am Gaarde-
beräich oder wéi d’Instandhale vun de
Baussen-, Aussen- a Mëttelsträifen op ei-
sem Réseau routier. A wéi gesot, wéi ech
elo dem Här Krieps gesot hunn, ech ka mer
och duerchaus virstellen, datt bei dësen
Ausschreiwunge selbstverständlech sozial
Kritäre musse mat erafléissen, mä da gëllen
déi jo esou oder esou fir all Partner.

Här President, mir erfannen d’Rad jo net nei.
Ech hunn och net héieren, datt haut een et
nei erfonnt huet, an duerfir, Här President,
hunn ech nach zwee Punkten a menger
Ried, déi ech schonns bei anere Geleeën-
heeten hei op der Tribün ugeschnidden
hunn an déi mer awer zimlech um Mo leien.

Den éischte Punkt betrëfft de Rôle vun der
ADEM. Do ass och scho vill driwwer ge-
schwat ginn. Mir hu jo hei am Land eng Häl-
lewull vu Mesuren, déi de Chômage betref-
fen. Déi eng si fir den Demandeur d’emploi
selwer, déi aner kommen dem Patronat ze-111188 www.chd. lu
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gutt. Mat deene wëll ech mech elo emol be-
schäftegen.

(Interruption)

Wann ech dobaussen emol esou mat de Pa-
tronen diskutéieren oder mat führende Per-
sounen aus de Betriber iwwert déi ver-
schidde Mesurë schwätzen, déi et scho
gëtt, oder déi, déi et nach net gëtt, oder déi,
déi eréischt virgesi sinn, sinn ech ganz
dacks erstaunt iwwert de wierklech mini-
male Wëssensstand vun dëse Leit, wat esou
Mesurë betrëfft. Ech muss awer och soen,
déi Zäit wou ech selwer Patron war, dat war
bei mir och net der Däiwel vill Aarbecht.

Aus dëse Grënn, Här President, sinn ech
der Meenung, datt ee sech bei der ADEM
soll wierklech Gedanke maache fir dee per-
séinleche Kontakt, dat perséinlecht Ge-
spréich mam Betrib ze sichen, a virun allem
mat deem klenge Betrib ze sichen, dee
keng Zäit huet fir all dat ze liesen, wat hie
geschéckt kritt. Et muss een dat menger
Meenung no verstäerkt am Virfeld maachen,
an net eréischt wann e Betrib sech outet
oder erkläert, wann hien eng Aarbechtsplaz
an dësem Sënn wëllt schafen.

Et muss een d’Gespréich mam Betrib am
Virfeld sichen, an zwar fir all déi Moossna-
men, déi et gëtt, ze erklären. Eréischt wann
dëse wuelwëssend sécherlech groussen Ef-
fort säitens vun der ADEM gemaach gouf,
kann ee berouegt soen, datt ee wéinstens
alles ënnerholl huet vun där Säit, säitens der
Administratioun, fir deene jonke Leit eng
Schaff an engem Betrib ze vermëttelen.

Et muss also d’ADEM verstäerkt op de Be-
trib zougoen, well, Här President, et ass ëm-
mer nach de Betrib, dee Leit astellt, an et
ass soss keen, deen astellt.

Deen zweete Punkt betrëfft dann och nach
den Apprentissage. Mir hunn nieft dem klas-
seschen Apprentissage iwwert de Wee vum
Gesetzesprojet 5622 nach aner Forme vun
Ausbildungsweeër. Als Beispill fir anerer zi-
téieren ech den Exposé des motifs zum Vo-
let „Formation initiale“: «La formation profes-
sionnelle initiale a pour objet de donner aux
jeunes, mais également aux adultes qui
n’ont pu en bénéficier dans leur jeunesse,
une formation générale, théorique et pra-
tique en vue de l’obtention d’une qualifica-
tion professionnelle sanctionnée par un di-
plôme officiel.»

Mir kennen elo dräi Ausbildungsweeër:
éischtens, dee klasseschen Ausbildungs-
wee, den Apprentissage mat enger jee no
Beruff a jee no Ausbildungsjoer minimaler
Rémunératioun säitens dem Betrib; zwee-
tens, den CIE, wat jo och zum Deel en Aus-
bildungswee ass, dee mat 80% vum Min-
destloun rémunéréiert gëtt, bei enger 32-
Stonnewoch, plus eng eventuell Prime ass
do an Aussiicht gestallt; dee verschaaft
awer op d’mannst och Accès zu engem
drëtten Ausbildungswee, der Formation
professionnelle initiale.

Eng Formatioun, déi hirersäits dann op
d’mannst erëm zu 100% vum Mindestloun...

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Här Presi-
dent, Dir misst onbedéngt den Här Clement
drun erënneren, datt der CSV hir Zäit
schonn ofgelaf ass.

❱❱❱ Une voix.- Se ass nach net ofgelaf.

❱❱❱ M. Lucien Clement (CSV).- Also,
Här Gibéryen, ech wëll Iech do direkt änt-
werten. Éischtens emol eng Kéier...

(Interruption)

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Ech hu
mam Här President geschwat.

❱❱❱ Une voix.- Dir hutt eng Fro gestallt.

❱❱❱ M. le Président.- Ech wëll just soen,
Här Gibéryen, d’CSV huet 34 Minutten Zäit.
Wéi Dir mech ënnerbrach hutt hei, do war et
just 33 Minutten an esou vill Sekonnen.

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Ech wollt
soen, Här President, Dir hat mech och eng
hallef Minutt virum Schluss ënnerbrach.

❱❱❱ M. le Président.- Neen, ech hunn...

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Dach! Dir
hutt mech virun der Zäit drop opmierksam
gemaach. Ech wollt Iech dat soen, well Der
dat elo vergiess hat.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Ganz
richteg.

❱❱❱ M. le Président.- Mä, den Här Cle-
ment ass souwisou och elo fäerdeg hei, well
d’Zäit vun der CSV effektiv ofgelaf ass.

❱❱❱ Une voix.- Den Här Clement ass am-
gaange Géigegewiicht géint dat ze setzen.

❱❱❱ M. Lucien Clement (CSV).- Här Pre-
sident, ech muss awer soen, ech si ganz
erstaunt iwwer Ären Disput hei mam Här Gi-
béryen. Ech hu missen op eng Fro äntwer-
ten. Da loossen ech déi nächste Kéier keng
Fro méi zou, an da géif ech meng Ried, well
ech hunn nach genau fir anerhallef Minutt,
nach gären halen.

❱❱❱ Une voix.- Ah sou! Dat sinn zweeerlee
Mooss.

❱❱❱ M. le Président.- Neen, dat si keng
zweeerlee Mooss. Här Clement, Dir musst
effektiv elo zum Schluss kommen.

❱❱❱ M. Lucien Clement (CSV).- Här Pre-
sident, da soen ech Iech Merci, datt...

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Ech pro-
testéieren do dergéint, Här President.

(Interruptions)

❱❱❱ Une voix.- Ech ginn Iech muer eng Mi-
nutt vu menger Zäit.

(Hilarité)

❱❱❱ Une voix.- Dat ass lachhaft.

❱❱❱ M. Robert Mehlen (ADR).- Neen, dat
ass net lachhaft!

❱❱❱ M. le Président.- Sou! Den honora-
belen Här Glesener!

❱❱❱ M. Gast Gibéryen (ADR).- Dat ass
net fir d’éischt, dat do!

(Brouhaha général)

Här President, wat fir eng Zäit huet den Här
Glesener dann elo?

❱❱❱ M. le Président.- Ma den Här Glese-
ner huet d’Wuert gefrot, fir eng Motioun ze
déposéieren. Da waart emol of, Här Gibé-
ryen, bis datt Der wësst ëm wat datt et geet,
an da mellt der Iech! Här Glesener.

❱❱❱ M. Marcel Glesener (CSV).- Merci,
Här President. Kolleeginnen a Kolleegen, et
war bal bis zum Schluss ee ganz responsa-
belen Débat iwwer ee Problem, dee wierk-
lech ëmmer méi prekär hei zu Lëtzebuerg
gëtt. Deemzufolleg hu mer probéiert dat
Wesentlecht, wat hei gesot ginn ass, a 15
Punkten ze résuméieren a Form vun enger
Motioun.
Dat féiert dann zu zwou oder dräi Schluss-
folgerungen, wuelwëssend datt all Partei
seng eege Prioritéite setzt wéi de Chômage
kann a soll bekämpft ginn. Mä mer waren
der Meenung, datt et méiglech wier eis op
ee Minimum vu Konsens ze eenegen, dee
mir kéinte gemeinsam un d’Regierung erun-
droen, fir aus deem ganzen Dilemma eraus-
zekommen. Deemzufolleg invitéiere mer
d’Regierung zesumme mat de Responsa-
bele vun der ADEM den Dialog mat de So-
zialpartner weiderzeféieren, fir zu engem
Reformprojet ze kommen iwwert d’ADEM.
An deem Kontext wëlle mer awer och ganz
kloer zum Ausdrock bréngen, datt mir als
Chamber och eis Responsabilitéit wëllen
droen an och ze droen hunn, an deemzufol-
leg an déi Diskussioun an där zoustänneger
Kommissioun matagebonne wëlle ginn.
Deemzufolleg verlaange mer vun der Regie-
rung, an deene schnellstméiglechen Dé-
laien een Avant-projet vun enger Form vun
der ADEM ze presentéieren.
Da soe mer, datt et noutwendeg ass - an et
ass och hei drop higewise ginn an deem
Débat - fir de Bilan vun deenen neien Invali-
ditéitsgesetzgebungen ze finaliséieren, an
ënner Ëmstänn déi noutwendeg Ännerun-
gen, déi sech opdrängen, duerchzeféieren,
an zum Schluss eng permanent Evaluatioun
vun alle Moossnamen, déi getraff gi sinn, fir
d’Aarbechtslosegkeet ze verhënneren, Aar-
bechtslosegkeet ofzebauen, fir déi ze eva-
luéieren, a wann et noutwendeg ass fir och
de Courage ze hunn, dann déi sech op-
drängend Reformen hei virzehuelen.
Voilà! Kolleeginnen a Kolleegen, dat ass
den Inhalt vun där Motioun. Déi Motioun
dréit keng fënnef Ënnerschrëften, well mer
der Meenung waren, datt dat ee Konsens
kéint sinn, wou all Parteien an all Fraktioune
sech kéinten uschléissen. Dat ass ee Mini-
mum u Konsens un d’Adress vun der Regie-
rung, fir och dann eis Responsabilitéit hei
zum Ausdrock ze bréngen. Ech géif also de
Wonsch zum Ausdrock bréngen un all déi
aner Fraktiounen, wa méiglech dëser Mo-
tioun hir Zoustëmmung ze ginn.

Motion 1
La Chambre des Députés, considérant:
- que malgré une légère baisse au cours de
ces derniers mois, due en partie à la
conjoncture économique favorable de ces
trois dernières années, la situation du chô-
mage au Grand-Duché demeure précaire;
- qu’il touche plus particulièrement les per-

sonnes âgées, sans qualification, handica-
pées ou à taux de capacité de travail ré-
duite, de même que celles ayant des pro-
blèmes sociaux, familiaux ou de santé;
- que le taux d’emploi des femmes et surtout
des personnes âgées, malgré son évolution
positive de ces dernières années, reste re-
lativement bas;
- que si différentes mesures concrètes ont
été prises ces dernières années pour pro-
mouvoir notamment I’emploi des personnes
âgées ou encore celui des personnes han-
dicapées, il n’en reste pas moins vrai que
les instruments en place se doivent d’être
coulés dans une stratégie globale de lutte
active contre le chômage structurel;
- que la lutte contre ce phénomène ne peut
passer que par une prise en charge indivi-
duelle et intensive des chômeurs difficiles à
placer afin d’en augmenter I’employabilité;
- que les mesures traditionnelles en faveur
de I’emploi ne permettent pas toujours d’at-
teindre cet objectif;
- qu’il échoit dans ce contexte de finaliser le
projet de loi 5144 relatif au rétablissement
du plein emploi en vue de compléter l’arse-
nal des mesures en faveur de I’emploi;
- que depuis l’entrée en vigueur de la loi du
22 décembre 2006 promouvant entre autres
le maintien dans I’emploi, la proportion des
mesures en faveur de I’emploi des jeunes
offrant une réelle perspective d’emploi a
augmenté;
- qu’il s’en suit que la philosophie d’activa-
tion qui trouve son expression dans la loi
précitée du 22 décembre 2006 est confir-
mée;
- qu’il n’en demeure pas moins que de nom-
breux jeunes restent touchés par le chô-
mage;
- que le chômage des jeunes est avant tout
dû à un manque de qualification; le taux de
chômage étant en effet particulièrement im-
portant parmi les jeunes qui ont quitté le
système scolaire de manière précoce et ne
disposent d’aucun diplôme ni d’aucune for-
mation;
- qu’à la problématique du décrochage sco-
laire s’ajoute encore celle de l’orientation et
des choix professionnels des jeunes qui ne
correspondent pas toujours aux besoins du
marché du travail de sorte qu’il existe une
véritable inadéquation entre l’offre et la de-
mande d’emploi;
- que le thème du chômage est complexe et
nécessite une approche globale et coor-
donnée associant l’ensemble des acteurs
concernés, aussi bien dans le domaine des
politiques de I’emploi que dans ceux des
politiques d’éducation et de formation, des
politiques sociales et des politiques écono-
miques;
- qu’il est un fait que l’Administration de
l’Emploi joue un rôle clé à l’intersection entre
I’offre et la demande d’emploi et qu’il échet
d’adapter son fonctionnement aux
contraintes et à I’évolution du marché de
I’emploi;
- que l’audit du service public de I’emploi
réalisé à la demande du Ministre du Travail
et de l’Emploi par I’OCDE a mis le doigt sur
un certain nombre d’incohérences liées no-
tamment au statut et aux missions de
I’ADEM, mais également aux outils de tra-
vail de cette administration;
- que I’OCDE a formulé une série de recom-
mandations à ce propos;
- que si une partie de ces recommandations
ont d’ores et déjà été transposées dans le
cadre de la loi précitée du 22 décembre
2006, il n’en demeure pas moins qu’il reste
encore des points qui méritent réflexion
dont notamment l’autonomie de I’ADEM;
invite le Gouvernement
- à continuer, ensemble avec les respon-
sables de I’ADEM, des discussions avec les
partenaires sociaux sur les prochaines
étapes de la réforme de I’ADEM en s’inspi-
rant des recommandations de I’OCDE à ce
propos;
- à tenir la Chambre des Députés informée
de l’avancement des discussions;
- à soumettre, en cas de besoin, dans les
meilleurs délais un avant-projet de loi visant
à réformer I’ADEM;
- à finaliser le bilan sur les dispositions
contenues dans les lois du 21 décembre
2004 modifiant le code des assurances so-
ciales et la loi modifiée sur le contrat de tra-
vail et du 1er juillet 2005 concernant l’inca-
pacité de travail et la réinsertion profession-
nelle;
- à évaluer de manière permanente la mise
en œuvre et l’efficacité des mesures en fa-
veur de I’emploi afin de les adapter conti-
nuellement aux évolutions constatées sur le
marché de I’emploi et/ou de les ramener, en
cas de besoin, à leurs buts initiaux.

(s.) Marcel Glesener, John Castegnaro, Aly
Jaerling, Ali Kaes, Romain Schneider.
Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Glese-
ner. D’Wuert huet elo den Här Aarbechtsmi-
nister François Biltgen.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Merci, Här President.
Ech soen all deene Riedner, déi hei seriö
Beiträg geliwwert hunn, Merci. Well ech
mengen, dass et wichteg ass, dass een iw-
wert de Chômage schwätzt, an dass ee
kuckt zu deene Strukturreformen ze kom-
men, déi ee soll maachen. Ech stelle fest,
dass et nach laang net ëmmer duergeet, fir
iwwert...

❱❱❱ Une voix.- Méi haart!

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Jo, emol eng Kéier,
wou ech manner haart schwätze wéi Dir.

(Hilarité)
Ech schwätzen dann e bësse méi haart.
Well ech awer ëmmer erëm déiselwecht
Froe gestallt kréien an nach ëmmer och
d’Illusioun zum Beispill virherrscht, dass
mer Plein d’emploi géife kréien an de struk-
turelle Chômage géife bekämpfen duerch
eng ADEM-Reform. D’ADEM-Reform ass
wichteg, mä et ass nëmmen een Element
vun deene Problemer, déi mer effektiv um
Aarbechtsmaart hunn.
Wann een den Aarbechtsmaart analyséiert,
da muss een ëmmer kucken: Wat ass den
Deel vu strukturelle Problemer a wat ass
den Deel vu konjunkturelle Problemer? Kon-
junkturell Problemer ginn et all Dag: Betri-
ber, déi zoumaachen; Betriber, déi ofbauen.
Dat si konjunkturell Problemer. Doduerch
komme Leit an de Chômage, an da muss ee
kucken deenen ze hëllefen aus dem Chô-
mage erauszekommen.
Selbstverständlech ass et ganz kloer, dass
d’Evolutioun vum Chômage, am Gudde wéi
am Schlechten, wann en eropgeet wéi wann
en erofgeet, konjunkturofhängeg ass. Et
kann ee weder soen, dass d’Politik keng In-
fluenz huet, nach kann ee soen, dass
d’Konjunktur keng Influenz huet. Zu Lëtze-
buerg huet d’Konjunktur nach ëmmer déi
gréissten Influenz.
Den Här Meisch hat virdru gesot: Am Aus-
land ass et esou, dass bei 2,5% Croissance
de Chômage erofgeet. Dat funktionéiert zu
Lëtzebuerg net, well mer een Aarbechts-
maart hunn, dee keen Aarbechtsmaart ass,
well eisen Aarbechtsmaart an der Groussre-
gioun ass. Wa mer Zifferen iwwert d’Grouss-
regioun hätten, da kéint een dat dote vläicht
feststellen: dass mer nämlech, wa mer zu
Lëtzebuerg vill Croissance hunn, och - an
ech mengen, dass een dat kéint feststellen
an der Groussregioun - de Chômage erof-
geet.
Dofir ass déi Ziffer vu 4%, déi genannt gouf
vun der Croissance, eng, déi de Statec em-
piresch opgestallt hat opgrond vun den
Entwécklunge vun de leschte Joren. Ech
menge jo, dass souguer déi Ziffer haut
vläicht aneschters wär. Liicht méi héich.
Woufir? Well mer de Problem eben hu vu
Leit, déi an de strukturelle Chômage falen,
dass et der där ëmmer méi ginn. An dat ass
e bësselchen de Punkt.
Wa mer elo emol d’Zifferen huele wéi an
deene leschte Méint an och an deene
leschte Joren d’Entwécklung war, da stelle
mer eigentlech fest, dass duerch d’Ukuer-
bele vun der Wirtschaft d’Zuele vun deene
Leit, déi betraff sinn, erofginn. Wann ech
eleng de September 2007 par rapport zum
Dezember 2006 huelen, da stelle mer fest,
dass mer am September 2006 9.497 De-
mandeurs d’emploi haten, dovunner d’Hal-
schent Chômeuren, also Indemniséierter,
plus 3.988 an de Beschäftegungsinitiativen.
Dat waren der 13.485.
Am September 2007 hate mer 9.230 De-
mandeurs d’emploi, also liicht manner wéi
ee Joer virdrun, a virun allem 3.367 an de
Beschäftegungsinitiativen, also e gudde
Krack manner wéi d’Joer virdrun. Doduerch
hate mer insgesamt, wa mer d’ganz natio-
nal Populatioun huelen, mat där d’ADEM ze
dinn huet, 888 Leit manner vun engem Joer
an dat anert.
Wa mer dat dann e bësse synthetiséieren,
da stelle mer fest, dass op engem Joer
d’Gesamtbevölkerung vun der ADEM ëm
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10% zréckgaangen ass. Mä innerhalb vun
där Bevölkerung - an do kommen d’Proble-
mer hier - ass déi Bevölkerung, déi
Laangzäitchômeure sinn - also déi wierk-
lech Schwieregkeeten hunn op den Aar-
bechtsmaart zréckzekommen; well wann ee
bis zwielef Méint keng Schaff huet, da ginn
et wahrscheinlech eng ganz Partie Ur-
saache woufir et och duerno nach vill méi
schwiereg gëtt zréckzekommen -, ëm 10%
geklommen.
An déi Bevölkerung vun deenen, déi ge-
sondheetlech Problemer hunn, nämlech
déi, déi entweder den Handicapéiertestatut
hunn, oder déi an engem Reclassement ex-
terne sinn, där hir Zuel ass ëm 50% an
d’Luucht gaang. Wa mer da wëssen, dass
déi Leit, déi an engem Reclassement ex-
terne sinn, also déi Leit, déi gesondheetlech
Problemer hunn, och erëm eng Kéier zu
60% Leit sinn, déi Laangzäitchômeur sinn,
zu 80% Leit sinn, déi méi wéi 40 Joer hunn,
an zu 60% Leit sinn, déi nëmmen d’Primär-
schoul hunn, an dann hunn ech keng Statis-
tiken iwwer hir Sproochkenntnisser, jo da
muss een einfach wëssen, dass déi dote
Bevölkerung dauernd wiisst an dass eben
doduerch och de Gesamtchômage net
esou erofgeet, wéi en eigentlech hätt mis-
sen opgrond vun der wirtschaftlecher
Entwécklung erofgoen. Dat ass also e
Punkt, deen een einfach muss wëssen.
Elo kann een de Geck domadder maachen,
„dat ass strukturelle Chômage“. Ech maa-
chen net gär de Geck mat engem, dee Pro-
blemer huet fir eng Plaz ze fannen. Do sinn
der och, déi net seriö sinn. Mä et sinn der
ganz vill, déi einfach schlecht dru sinn. Et
muss ee wëssen zum Beispill, dass beim
Aarbechtsamt op d’mannst 1.000 Leit age-
schriwwe sinn, déi weder Däitsch nach
Franséisch nach Lëtzebuergesch nach En-
glesch kënnen. Fir déi erëm fit a flott ze
maache fir den Aarbechtsmaart, dat geet
net esou einfach.
Et muss ee jo wëssen, gëschter sinn déi
Zuele bekannt gi vum Ombudscomité fir
d’Rechter vum Kand, dass all Joer e puer
honnert - ech weess d’Ziffer net méi, déi
d’Madame Rodesch genannt hat - Kanner
an de Primärschoulunterrecht kommen, déi
eis Sproochen net kennen. Am Secondaire
waren et d’lescht Joer 1.000 Kanner, déi
komm sinn. Do kënne mer och nach déi
beschte Schoulreforme maachen, mä do
ass et ganz schwiereg, déi op e Wee ze
kréien, dass se aus der Schoul zu Lëtze-
buerg esou erauskommen, dass se direkt
op den Aarbechtsmaart kommen.
Elo ass d’Léisung schwiereg ze fannen. Déi
sinn awer nun do, déi kommen. Dat sinn
alles Communautärer, déi all Joer legal hei-
hinner kommen an déi Problemer duerstelle
fir d’Schoul. Dat muss een also alles wës-
sen, wann een d’Äntwert gär sicht, woufir
mer e Chômage hunn, deen zu Lëtzebuerg
wuel am europäesche Verglach niddreg
ass, mä fir eis Verhältnisser, wat mer och ge-
winnt waren, vill ze héich ass.
Et muss ee wëssen, dass dat engersäits
mam Drock vun der Groussregioun ze dinn
huet. Gott sei Dank besteet deen Drock vun
der Groussregioun, well soss géife mer déi
Plazen, déi mer schafen, ni alleguer beset-
zen. Op där anerer Säit muss ee wëssen,
dass op all Aarbechtsmaart an all Land déi,
déi Leit schlecht dervukommen, déi
Schwaach sinn. An déi Schwaach sinn net
nëmmen déi Netqualifizéiert. Elo wou d’Wirt-
schaft unzitt, kréie mer och méi Netqualifi-
zéierter ënnerdaach wéi virdrun.
De Problem ass, dass net d’Qualifikatioun
eng grouss Erklärung derfir ass, dass een
an de Chômage kënnt, mä bei ganz ville
vun deene Leit - an dat ass ugeklongen och
virdrun, beim Ali Kaes zum Beispill, wann
hie vun de Beschäftegungsinitiative
schwätzt - ass de Problem net eleng d’Net-
qualifizéierung, mä läit de Problem bei en-
ger ganzer Partie anere soziale Problemer,
familiäre Problemer, Gesondheetsproble-
mer, déi einfach maachen, dass een net sta-
biliséiert ass, fir am éischten Aarbechts-
maart ënnerdaach ze kommen.
Heiansdo kritt d’Aarbechtsamt déi Leit op
eng Plaz, an dann no dräi Deeg fale se aus
bei deem éischte Patron, da gi se bei deen
zweete Patron, a beim drëtte Patron spéits-
tens ass dee verbrannt. Wann een de Rap-
port liest vum leschte Joer vum Aarbecht-
samt iwwert de Chômage an de Rapport
hëlt vum Service SAPDE, dee jo och virdrun

ugesprach gouf, da stellt ee fest, dass 63%
vun deene Leit, déi dës Atelierë gesinn
hunn, an dat waren der relativ vill, ganz wäit
ewech si vum Aarbechtsmaart. Dat muss
een einfach wëssen! Da geet et net drëm fir
mat deene Leit de Geck ze maachen a se
mat enger Klimaanlag am Auto ze vergläi-
chen. Dat si schwiereg Fäll wou mer musse
kucken, dass mer Léisunge fannen.
Dann nach e Wuert zu de Grenzgänger.
D’Grenzgänger huelen am Solde 75% vun
den neien Aarbechtsplazen an, awer net am
Flux. Woufir sinn et 75%? Majo well der och
dauernd Einheimescher an d’Pensioun
ginn. Vu dass d’Grenzgänger eng relativ
jonk Populatioun sinn an dovunner wéineg
an d’Pensioun ginn, mä vun den Einheime-
schen, vun de Résidenten der vill an d’Pen-
sioun ginn, ass herno de Sold um Aar-
bechtsmaart 75/25. A Wierklechkeet ass dat
awer méi équilibréiert.
Dat Zweet, wat ee muss wëssen, ass, dass
déi Aarbechtsplazen, déi zu Lëtzebuerg ge-
schaf ginn, wou och d’Secteuren - Här Cas-
tegnaro, do huet de Statec relativ vill ge-
schafft iwwert d’Secteuren - bekannt sinn,
déi Aarbechtsplaze geschaf hunn, zu 56%,
seet de Statec, bei eis Bac+-Aarbechts-
plaze sinn. Et muss ee wëssen, dass zu Lët-
zebuerg nëmme 25% vun eiser Jugend,
egal wat fir eng Nationalitéit, zu engem
Bac+ kënnt.
Mir däerfen net nëmmen eleng d’Grenzgän-
ger huelen, mir mussen och d’Immigratioun
kucken. Mir hunn an dësem Land, och an
deene leschten zéng Joer, bal 100.000 Leit
méi wunnen. D’Immigratioun, déi virun zéng
Joer nach haaptsächlech eng Immigratioun
war vu Leit, déi nëmmen d’Primärschoul ge-
maach hunn, ass haut eng Immigratioun,
déi zu 50% Bac+ huet. Ebe well déi doten
Aarbechtsplaze geschaf gi sinn.
A wa mer eis dann drun erënneren, wat och
e puermol hei gesot ginn ass, nämlech dass
d’Lëtzebuerger all wëlle bei de Stat goen, jo
da kënnt e weidere Problem derbäi. Näm-
lech wa mer op déi lescht 20 Joer kucken,
sinn insgesamt - mat den Indépendanten,
huele mer déi ewech - iwwer 160.000 nei
Aarbechtsplazen zu Lëtzebuerg geschaf
ginn. D’Frontaliere sinn eropgaange vu
15.000 op bal 130.000. D’einheimesch
Bevölkerung ass eropgaangen ëm gutt
100.000, net grad 100.000 Leit. D’Zuel vun
de Lëtzebuerger ass genee ëm 10.000
eropgaangen, an dat sinn elo net nëmme
Lëtzebuerger, déi schaffen. Do si souwuel
déi Pensionéiert derbäi wéi och d’Kanner.
Dat heescht, et muss een einfach wëssen,
dass Lëtzebuerg e Boom kannt huet, deen
d’Bevölkerung vun de Lëtzebuerger eleng
einfach net matgemaach huet.
Wann elo och nach d’Lëtzebuerger alleguer
bei Stat a bei Gemenge sinn an ëmmer
manner an der Privatwirtschaft, dann huet
den Aarbechtsminister niewent deem Phe-
nomeen, wat den Haaptphenomeen ass,
nämlech dass déi Schwaach keng Chance
hunn, och fir eng net qualifizéiert Plaz -
wann do en Dynamesche kënnt, dee 50 km
fiert fir dat unzehuelen, dee méi fit ass, da
kritt dee Schwaachen déi net qualifizéiert
Plaz ni -, en anere Problem. Dat ass, dass
en ëmmer manner Leit huet, déi seng Kor-
respondente sinn an der Privatwirtschaft,
well eben och ëmmer manner Lëtzebuerger
respektiv Einheimescher, ech wëll net ëm-
mer no der Nationalitéit kucken, do Betrib-
schefe sinn.
Mir maachen eis ganz vill Méi, och d’Aar-
bechtsamt duerch seng Consultanten, fir
ëmmer erëm an d’Betriber ze goen. Jo wa
grouss Betriber do sinn, wou d’Chefs des
Ressources humaines, wéi dat haut esou
barbaresch heescht, all zwee Joer wiesse-
len, jo bis dass se hei sinn a geléiert hunn,
wéi mir fonctionnéieren a wat se kënne mam
Aarbechtsamt zesummeschaffen, si se
schonn erëm fort, an da feelt dee Reflex.
Duerfir sinn zum Beispill déi Consultantë
wichteg. Duerfir mécht den Aarbechtsminis-
ter regelméisseg alles mat wou hie ka mat
den Direktere vun de Ressources humaines
zesummekommen, fir deene Messagen ze
ginn iwwert de Lëtzebuerger Aarbechts-
maart, wat se kënne vum Aarbechtsamt er-
waarden a wat se net kënne vum Aar-
bechtsamt erwaarden.
E Punkt zu der Jugend. Scho vun 2004 un
ass eigentlech d’Jugendaarbechtsloseg-
keet am meeschten zréckgaangen. An déi
lescht Zäit ass et virun allem d’Jugend, déi
mer am beschten ënnerdaach kréien. De
Romain Schneider huet virdrun ugeworf ge-
hat, dass effektiv no 5611 d’Zuelen do sou-
guer dramatesch zréckgaange sinn. Ech
kann nach keng Äntwert drop ginn, wat mat
deene geschitt ass. Ech spieren awer, dass
dat, wat mer gemaach hunn, richteg war.
Well mer festgestallt hunn, dass mer notam-
ment beim CAT beim Stat ganz vill diplo-
méiert Jugendlecher geschéckt hunn, déi
och hätte kënnen eng Schaff fannen, déi da
beim Stat geholl goufen an net agestallt

goufe beim Stat. An duerfir, well mer wës-
sen, dass de Problem vun der Jugendaar-
bechtslosegkeet een ass vun der Netqualifi-
zéierung, ass et richteg, an dat huet d’Ge-
setz gesot, an dat huet den Aarbechtsminis-
ter dem Aarbechtsamt confirméiert an
d’Aarbechtsamt mécht dat, dass mer elo
déi Netdiploméiert an déi Moossname stie-
chen.

Et ass ëmmer erëm an alle Kritike gesot gi
beim 5611: Dir dierft net Diploméierter ver-
heizen zu esou Léin, déi si jo gutt fir ze
schaffen! Jo dat maache mer, duerfir ver-
heize mer déi net. Ech schléissen net aus,
dat hu mer zum Beispill bei der ABBL ofge-
maach, dass ee kann den CIE benotzen, fir
och Diploméierter ënnerdaach ze kréien.
Mä da muss de Projekt stëmmen. De Projekt
muss da stëmmen, dass deen effektiv, zum
Beispill wéi mer et mat der ABBL ofge-
maach hunn, vill méi verdéngt wéi de Min-
destloun, an dass, wéi den CIE et virgesäit,
herno eng Embauche définitive ass.

Mä beim Stat bleift de Problem nach ëmmer
deen, dass ech dauernd Bréiwer kréie vu
Statsverwaltungen, och vun aneren Organi-
satiounen, déi soen: Mir hunn elo keng Leit
méi. An du gëss eis och keng Diploméierter
méi. Déi Netdiploméiert, déi kënne mer net
gebrauchen, well mir brauche Leit, déi uer-
dentlech sinn. An do bleift d’Äntwert vum
Aarbechtsminister nach ëmmer déi: Wann
Dir gäre Leit hätt, da stellt se an!

Ech hunn einfach e Problem fir ze soen, elo
gi mer op de System zréck an et ginn Diplo-
méierter agestallt op prekär Verhältnisser,
wou se herno keng Chance hunn. Domad-
der leeschte mer deene Jonke keen
Déngscht. Ech hunn och Versteesdemech
wann d’Leit soen, mir hunn net Aarbechts-
plaze genuch bei eis an der Verwaltung. Mä
dann ass dat eng Fro vun där jeeweileger
Verwaltung fir eben ze kämpfen, fir méi Aar-
bechtsplazen ze kréien. Mä et kann awer
net sinn, dass mer jonk Leit, déi kéinte
schaffe goen, kéinten e festen CDI kréien,
verheizen, wann a Verwaltungen oder och
heiansdo an A.s.b.l.en net genuch Aar-
bechtsplazen do sinn.

Duerfir bleiwe mer bei deem System. Mir hu
mëttlerweil 190 CEEe beim Privatsecteur an
där kuerzer Zäit, vum 1. Juli un, an do hunn
ech nach d’Zuele vum Oktober net, wat
ganz gutt ass. Nëmme 24 CAEen, well och
do de Stat am léifsten der gär hätt, déi ganz
gutt sinn - de Stat an d’Gemengen, soen
ech ëmmer -, mä dat kann net d’Spillregel
sinn. Mir wäerten och do weider d’Leit infor-
méieren. Mir haten nämlech och gutt Bei-
spiller - ech schwätze jo meeschtens vun
deene schlechten. Mir haten och Verwaltun-
gen, déi effektiv sech d’Méi ginn hunn, fir
déi Leit duerno ënnerdaach ze bréngen.
Ech hunn dat zum Beispill am Kultursecteur
regelméisseg gemierkt. Déi meescht hunn
allerdéngs just versicht, fir datt eben Aar-
becht bei hinne gemaach gouf. Dat kann
net Sënn vun enger Beschäftegungspolitik
sinn.

Ech hunn et virdru gesot, de 5611 huet vill
nei Saache bruecht, mä et bleiwe vill Leit,
déi mer net ënnerdaach kréien, an dofir ass
den 5144 iwwert d’Beschäftegungsinitiative
wichteg, a mir fänke jo mat deem elo un an
der Chamberskommissioun.

Wat ass d’Philosophie? Ech wëll elo op
eppes agoen, wat den Alexandre Krieps als
Zwëscheruff bemierkt hat. Mir wëlle Leit fi-
nanzéieren an net Betriber finanzéieren. Elo
ass et esou, datt d’Beschäftegungsinitiative
75% vun deem Budget, dee si eis eraree-
chen, kréien. Si hunn awer nach aner Bud-
geten, wat jo richteg ass, a si sollen och
weider aner Saache maachen.

An Zukunft finanzéiere mir net méi Projeten,
Budgeten. An Zukunft wëlle mir d’Leit finan-
zéieren, an dofir soe mir och: Majo, wann ee
Privatbetrib wéilt datselwecht maachen,
deeselwechten Encadrement ubidden an
esou weider, da soll en déiselwecht Sue wéi
dee Mënsch kréien. Dat heescht, et ass net
de Betrib, dee se kritt, mä et ass de
Mënsch.

Mat der Handicapéiertepolitik hu mer dat
virgemaach. Den handicapéierten Aarbech-
ter, den Aarbechter mat Handicap, kritt
100% vum Mindestloun. De Patron kritt dat
rembourséiert, wat dee manner produktiv
ass, a fir all déi schwaach Leit, déi mer net
ënnerdaach kréien, well se ebe manner pro-
duktiv si par rapport zu all deenen, déi awer
an der Konkurrenz mat hinne stinn, wëlle
mer an deem neie Gesetz 5144 déiselwecht
Philosophie maachen. Een, dee se astellt,
am Prinzip provisoresch während zwee Joer
mat engem CDD, fir ze kucken eng fest Plaz
ausserhalb ze kréien, respektiv wann et net
geet se méi laang ze halen. Do bezuele mir
bis zu 100% vun deene Leit no därselwech-
ter Philosophie, dat sinn déi manner produk-
tiv.

An dofir ass et jo wichteg, datt d’Aarbechts-
amt selwer dat eraussicht. Et sinn net d’Be-

schäftegungsinitiativen, déi soen, hei, dat
doten ass ee Kolleeg, dee wëll ech elo as-
tellen, mä et ass d’Aarbechtsamt wat ëm-
mer seet, dat dote sinn déi Leit, déi bei
d’Beschäftegungsinitiative ginn. Dat ge-
schitt haut esou an dat geschitt och an Zu-
kunft nach weider esou. Ech soen dat just,
well ech ëmmer déi Kritiken héieren. D’Aar-
bechtsamt ass um Drécker, fir dat doten ze
maachen an d’Aarbechtsamt mécht och
haut, zum Beispill, wann eng Beschäfte-
gungsinitiativ freet den Aarbechtsminister
soll engem ee CDI accordéieren, dann ass
et ëmmer d’Aarbechtsamt wat säin Avis
driwwer gëtt a seet: An deem Fall ass et jus-
tifizéiert oder net an de Minister mécht dat
esou. Esou datt mer där Philosophie, déi
mer haut schonn applizéieren, just eng ge-
setzlech Basis wëlle ginn, well mir hu keng
gesetzlech Basis, fir dat doten ze maachen.
Ee Wuert zur Flex-Sécuritéit. Flex-Sécuritéit
- den dänesche Modell - gëtt ëmmer zitéiert.
Den dänesche Modell besteet aus dräi Pfei-
ler a ganz oft gëtt nëmmen den éischte Pfei-
ler zitéiert.
Den éischte Pfeiler ass deen, datt et an Dä-
nemark kee Kënnegungsschutz gëtt am Ge-
setz.
Den zweete Pfeiler ass deen, datt et an Dä-
nemark e risege Sozialdialog gëtt, eng riseg
Sozialpartnerschaft. Et gëtt do kee Secteur,
wou et kee Kollektivvertrag gëtt. Bei eis fa-
len nëmme 50% vun de Leit ënnert de Kol-
lektivvertrag an dofir funktionéiert den dä-
nesche Modell ouni gesetzlech Basisen,
well d’Sozialpartnerschaft dat remplacéiert.
An dann ass en drëtte Pfeiler do. Dat ass
deen, datt d’Leit während véier Joer Hëllefe
kréie fir ëmgeschoult ze ginn, wou se op en-
gem relativ héijen Niveau vun Indemnitéit
ufänken, bal wéi bei eis, deen awer ganz ra-
pid zréckgeet innerhalb vun deene véier
Joer a wou och ganz streng geahndt gëtt.
Si kréie vill méi Angeboter wéi mir zurzäit
dat fäerdeg bréngen - dat ginn ech gären
zou -, mä et gëtt awer och vill méi streng
geahndt, ob een dat dote matmécht oder
net, an d’Indemnitéit geet degressiv ganz
séier erof. Also am Ufank, dat éischt Joer
ass se op deem Niveau, wou mir och d’In-
demnité de chômage hunn, an da geet se
massiv erof.
Dofir, mengen ech, datt deen dänesche Mo-
dell net op Lëtzebuerg tel quel ze transpo-
séieren ass, oder mir maachen dann alles.
Dat ass ëmmer dat wat ech soen. Wann den
dänesche Modell, dann dee ganzen dä-
nesche Modell. Ech mengen elo net, datt
den dänesche Modell dat Richtegt wär fir
Lëtzebuerg, aus deem ganz einfache
Grond, well Dänemark vill méi ee kohären-
ten Aarbechtsmaart huet. Et muss ee wësse
bei där viller Immigratioun, déi bei eis kënnt,
ass dat vill méi schwiereg ze maachen.
Dofir hunn ech dat virdru gesot vun deene
Leit, déi d’Sproochen net kënnen, an esou
weider. Dat ass een eeschte Problem. Wéi
wëllt d’Aarbechtsamt een ëmschoulen,
wann deen emol keng vun eisen dräi
Sprooche versteet. Dat ass ee Problem, dee
mir einfach massiv zu Lëtzebuerg hunn.
Wat kann ech mer virstellen, huet den Här
Meisch, deen elo net heibannen ass - da
liest hien et no -, mech gefrot, zu Lëtze-
buerg?
Ech mengen, et si véier Elementer, wann ee
Flex-Sécuritéitsmodell seet, da sinn dat ëm-
mer véier Elementer.
Dat eent ass d’Aarbechtsrecht. Dat gëtt zu
Lëtzebuerg scho ganz vill Flexibilitéit. Ech
mengen net, datt mer zu Lëtzebuerg sollen
de Kënnegungsschutz lackeren. Et gëtt ëm-
mer gesot: Mir mussen de Kënnegungs-
schutz lackeren, fir datt méi eeler Leit age-
stallt ginn. Ech mengen, datt et zu Lëtze-
buerg just de Contraire ass, well eben deen
Aarbechtsmaart esou dynamesch ass a vill
jonk Leit kënnen erakommen. Wa mer et méi
einfach maachen eeler Leit ze entloossen,
da ginn déi eeler Leit entlooss, déi sinn am
Chômage an et ginn neier aus der Grenzre-
gioun agestallt. Dat ass deen ee Punkt.
Den zweete Punkt, dat ass d’Ofsécherung.
Eis Chômageindemnitéite sinn héich, mä si
daueren nëmmen ee Joer, an ech mengen,
datt dat nach wie vor richteg ass, datt se
héich sinn, mä datt een an deem Joer soll
kucken eng nei Schaff ze fannen, ouni an e
soziaalt Lach ze falen.
Drëttens, d’Adaptatioun um Aarbechts-
maart, dat ass déi ganz Politique de main-
tien dans l’emploi, de John Castegnaro ass
och dorobber agaangen, dat, wat mer elo
wëlle maache mat deem Consultant, deen
d’Betriber démarchéiert, wat ech jo gësch-
ter dem Här Meisch geäntwert hunn. Dat
ass een Element.
An dann „lifelong learning“, do hu mer vum
1. Januar un dat neit Gesetz iwwert den Ac-
cès individuel à la formation professionnelle
continue a mir sinn amgaangen am Aar-
bechtsministère e Projet auszeschaffen,112200 www.chd. lu
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wou mer gären hätten, datt en den 1. Januar
2009 zäitgläich mam Eenheetsstatut a
Kraaft trëtt, nämlech d’Liewensaar-
bechtszäitekonten, fir datt een do, wann ee
vill Iwwerstonne gemaach huet oder vill ge-
schafft huet, déi Zäit kann op ee Kont set-
zen an déi zum Beispill huelen, fir da wäh-
rend e puer Méint zréck an d’Schoul ze
goen a sech iwwert dee Wee och weiderze-
bilden.
Also, wa mer d’Flex-Sécuritéit huelen, dann
ass et ëmmer d’Flexibilitéit an de kontrakt-
leche Bindungen, an do menge mir, wa mer
kucken, wat notamment de Sozialdialog
kann hierstellen, mer zu Lëtzebuerg scho
ganz vill hu vu Flexibilitéit.

(M. Jos Scheuer prend la Présidence)
Zweetens Ofsécherung, do hu mer déi
héich Indemnités de chômage un déi mer
net wëlle goen, well se och nëmmen ee Joer
daueren.
Drëttens hu mer, wat d’Adaptatioun ube-
laangt, déi Maintien-dans-l’emploi-Politik,
déi mer och wëllen elo iwwert den eu-
ropäesche Sozialfong nach weider beglee-
den. Ech mengen do mussen och d’Betriber
mathëllefen an nei Iddië kréien. Do sinn
awer scho Betriber, déi effektiv verstinn, datt
iwwert de Plan de maintien dans l’emploi se
méi Chancen hunn de Betrib uerdentlech ze
géréieren a besser dobaussen ze stoen, wéi
wa se just nëmmen d’Leit sec entloossen.
An da véiertens, alles wat „lifelong learning“
ass, muss zu Lëtzebuerg weider gefördert
ginn. Dofir deen ee Projet, deen a Kraaft
trëtt den 1. Januar, an deen, deen ech gär
hätt, deen ee Joer drop a Kraaft trëtt.
Aarbechtsamt: D’Sue sinn net de Problem
bei der Politik vum Aarbechtsamt, well mer
de Fonds pour l’Emploi hunn. Soubal mir
eng Base légale hunn, kënne mir och Saa-
chen ubidden. An dofir dierft Der net ver-
giessen, datt mer iwwert de Problem, dee
mer beim Aarbechtsamt hunn, vum Quët-
schen, dat ass den Numerus clausus, dat
ass de Mangel u Personal an de Mangel un
Informatiker, wat ënner anerem eppes do-
mat ze dinn huet - et huet mat villem eppes
ze dinn, mä et huet och eppes domat ze
dinn -, datt zum Beispill am Basisgesetz vun
der ADEM net steet, datt een en Informati-
ker astellen dierf.
Dat sinn also all déi Contrainten, déi eng
Administration publique huet an un déi een
net denkt, wa se gemaach gëtt, mä déi haut
do sinn. Dofir si mir amgaangen aner Léi-
sungen do fir d’Informatik ze fannen, well
dat ass ee wichtege Punkt. Also, de Pro-
blem ass den Numerus clausus an d’Gebai-
lechkeeten.
De 5611 huet eng Onmass vu Strukturrefor-
men hei mat sech bruecht. Fir déi déi men-
gen, et wär näischt geschitt, de 5611 ass
eng grouss Reform vum Aarbechtsamt.
Éischtens duerch déi nei Philosophie vun
der Convention d’activation, wou deen Een-
zelne betreit gëtt.
Zweetens duerch d’Ëmstellung, déi d’Aar-
bechtsamt mécht. Et ass e Guichet unique
do, wou d’Leit elo erakommen, an do gëtt
emol d’administrativ Aarbecht gemaach an
da ginn d’Leit bei de Placeur. De Placeur
huet also méi Zäit säin „core business“ ze
maachen, an da spillt duerno den SAPDE
eng Roll an et spillen och d’Consultanten
eng Roll. Dat heescht, dat ass eng ganz Re-
form, déi elo scho gemaach gouf an déi och
amgaangen ass hir Friichten ze droen.
Mir hunn eng Base légale am 5611 geschaf,
fir mat den Interimsgesellschaften, fir mat
de Human-Reserve-s-Gesellschafte Kon-
trakter ze maachen, wou d’Aarbechtsamt
seet wat fir eng Leit dohinner vermëttelt
ginn. An dofir sinn ech géint eng Privatiséie-
rung, well bei enger Privatiséierung ginn déi
Gutt bei déi Privat a just déi Leit, déi schwie-
reg ze placéiere sinn, bleiwe beim Aar-
bechtsamt. A mir hunn elo schonn de Pro-
blem, datt d’Leit soen d’Aarbechtsamt huet
net déi Gutt, huet nëmmen déi Schwiereg,
also schaffe mer net mam Aarbechtsamt ze-
summen.
Dofir ass et wichteg, datt d’Aarbechtsamt
de gesamte Mix vun der Bevölkerung ka be-
treien. A wa si bei eisem neie Projet pilote,
deen deemnächst wäert ulafen, Leit vermët-
telt un eng Interimsgesellschaft, fir se wei-
derzevermëttelen, da wäert dat e Pak gi vu
Leit, déi besser qualifizéiert sinn an déi
manner gutt qualifizéiert sinn, fir datt mer do
och e Mix hu vu Bevölkerung, wou déi Ge-
sellschaften da fir eis schaffen a wou se na-
tierlech rémunéréiert gi fir dat wat se maa-
chen.
Dann hu mer eng Base légale fir Formatioun
ze maachen. Déi hate mer elo net. Mir hu
Formatiounen, déi mer dauernd ubidden,
mä et gi spezifesch Formatiounen, déi an
engem spezifesche Fall engem kënnen hël-
lefen eppes ze maachen, déi zum Beispill
zu Lëtzebuerg net ugebuede ginn. Dat
konnte mer an der Vergaangenheet net

maachen. Déi Base légale hu mer elo. Dat,
wat d’OECD gären hätt, datt mer méi op
d’Formatioun setzen, déi Base légale hu
mer an dat si mer och amgaangen ëmzeset-
zen.
An da si mer och amgaangen en anert Ele-
ment vun dem OCDE-Bericht ze kucken, fir
ze soen, d’Leit musse selwer sichen. Et ass
net d’Aarbechtsamt, dat eng Plaz sicht.
D’Aarbechtsamt muss d’Leit befäegen, eng
Plaz ze sichen. Duerfir ass och d’Iddi vun
den Efforts propres am 5611 dran. 5611
huet riseg vill Saache reforméiert, och an
der Fonctionnementsaart a -weis vum Aar-
bechtsamt.
Elo zu den neien Iddien.
Mir brauche méi Transparenz, dat ass uge-
klongen. An deem Sënn musse mer d’Infor-
matik verstäerken um Aarbechtsamt, fir
dass ee vill méi kloer kann d’Kompetenzen
an de Profil vun engem Demandeur d’em-
ploi erkennen, an dat wat de Patron wëllt.
Well och de Patron weess net ëmmer, wat
hie wëllt. D’Patronen hätten oft, fir Plazen,
déi net qualifizéiert sinn, am léifste gär ee
Bac+. Duerfir muss een och d’Beruffsbild
vum Patron kënnen esou analyséieren, dass
ee weess, wien elo op dat passt. Dat ass
eppes, wat ee kann informatesch maachen,
wat eng grouss Erausfuerderung ass a wou
mer musse kucken, déi Mëttelen do ze
kréien, fir dat ze maachen.
D’Placeuren hunn ech schonn ugesprach.
Alles dat wat hei gesot ginn ass, dass mer
d’Placeure mussen aneschters rekrutéieren
a forméieren an eng Carrière virgesinn, dat
musse mer esou oder esou maachen. Mir
kënnen net méi einfach just soen: Du hues
deng Première gemaach an elo gëss de
Placeur. Et muss ee kënne Leit aneschters
rekrutéieren. Zum Beispill Leit, déi ier-
gendwéi eng sozial oder wirtschaftlech oder
ekonomesch Erfahrung mat sech bréngen,
dass se iergendwéi awer eppes kennen,
méi wéi dat.
An da musse mer se kënnen am Ausland
forméieren, amplaz um INAP. Do gëtt et
scho Modeller elo an der Administration
gouvernementale, wou verschidde Verwal-
tungen eben hir eege Prozeduren hunn. Do
si mer amgaang drun ze schaffen. A si mus-
sen natierlech och eng Carrière kréien, eng
Évolution dans la carrière, déi all deem do-
ten entsprécht, well mir mussen och ëmmer
oppassen, wat ass mat Burnout an esou
weider. Wann een dat 20, 30 Joer gemaach
huet, mat schwierege Fäll zesummenze-
schaffen, dann ass ee vläicht net méi ganz
esou a Form, wéi dat virdrun de Fall war.
Woufir envisagéiere mer den Etablissement
public? Aus véier Grënn:
Deen éischten ass deen, dass d’Aarbechts-
amt ka méi autonom sech och dobausse vir-
stellen. Duerfir hat, ech weess net méi wien,
d’Stéchwuert Marketing geholl. Et ass ex-
trem wichteg, dass d’Aarbechtsamt do-
bausse sech kann duerstellen. Haut ass de
Minister de Pressespriecher vum Aar-
bechtsamt. Ech mengen, an Däitschland
ass e gudde Modell, do ass et d’Aarbecht-
samt wat seng Zifferen a seng Politike ver-
teidegt. Mä duerfir musse se awer och méi
Autonomie hunn, wéi se am Kader vun en-
ger Statsverwaltung hunn. Dat eent geet net
ouni dat anert.
Éischte Punkt ass also méi Visibilitéit, méi
Autonomie fir d’Aarbechtsamt.
Zweet Element vun engem Etablissement
public: Dat ass dat fir ze soen, mir hätte gär
d’Sozialpartner mat u Bord. Well wa mer
soen, dass jiddferee concernéiert ass, da
wär et gutt wa mer e Verwaltungsrot hätten,
wou wuel de President de Minister oder säi
Remplaçant ass, mä wou ronderëm d’So-
zialpartner géifen drasëtzen, fir och do méi
Gewiicht ze huelen.
Drëttens, da kann d’Verwaltung hir Finanz-
gestioun besser maachen. Si kritt net
duerch en Etablissement public méi Suen,
mä si kann eng Partie Saache méi einfach
géréieren.
A véiertens, ass dee Punkt vum Recrute-
ment och een. Mä dat ass nëmmen een ën-
ner villen. Mir hu jo schonn d’Sozialpartner
gesinn. Do ginn natierlech d’Meenungen
auserneen. Een huet dat jo scho ganz
staark gesot, dat ass d’CGFP, dass fir si dat
net géif a Fro kommen, well, pacta sunt ser-
vanda - dat gëtt jo haut an der neier DP
manner oft gesot, wéi an där aler DP -, d’Re-
gierung gesot hätt, si géif keng Établisse-
ments publics méi maachen.
Den OGB-L huet och do ganz vill Problemer,
well hie mengt, dat wier eng Privatiséierung.
Ech mengen dat net. An duerfir ginn ech
och dem Romain Schneider Recht, wann
hie seet, mir sollen dat net iwwerstierzen,
mä mir sollen dat awer emol ausdiskutéie-
ren.
Well, also wann ech kucken, d’Krankekee-
sen, d’Pensiounskeese fonctionnéieren all
als Etablissement public. Ech hunn nach ni

gesinn, dass dat soll eng Privatiséierung
gewiescht sinn. Ech weess awer, dass Ge-
foren do sinn, an duerfir maache mer dat
och an aller Rou, wa mer mat deem dote
Punkt weiderginn. Wéi gesot, eng grouss
Gewerkschaft huet sech awer manifeste
dergéint ausgeschwat, dat ass d’CGFP. Et
muss een dat awer och zur Kenntnis huelen.

Antennen, déi Méiglechkeet ass dran, well
eigentlech sinn et d’Gemengen, déi sollen
dem Aarbechtsamt Büroen zur Verfügung
stellen, wat ech keng gutt Iddi fannen, well
an der Stad bezilt de Stat alles an dat anert
mussen d’Gemenge bezuelen. Mä wat et
awer gëtt vu Mëttelen, dat mécht zum Bei-
spill d’Gemeng Diddeleng. D’Gemeng Did-
deleng huet e Projet mam Aarbechtsminis-
tère, wou de Fonds pour l’Emploi hinnen
hëlleft en eegene Service de l’emploi ze
maachen, an dat ass awer eng Méiglech-
keet, wou dann d’Gemeng muss mathëlle-
fen, an dann ass et och gutt wann d’Ge-
meng selwer mat implizéiert ass.

Nach ee Punkt, deen elo net ugesprach
ginn ass, wou ech awer soen, dass mer wël-
len dru schaffen, dat ass dee vun der Aide
au réemploi. Vun der Aide au réemploi stelle
mer fest, dass déi steigt, souwuel an de Bé-
néficiairë wéi an de Suen. Dat ass a priori
net falsch, well domadder hëllefe mer jo Leit
fir op eng Schaff ze goen, net am Chômage
ze bleiwen.

Mir stellen awer eng Partie Problemer fest.
Notamment hu mer regelméisseg Fäll, wou
een, dee virdrun - ech weess net wat - 5.000
Euro verdéngt huet, da fir 1.500 Euro age-
stallt gëtt a während véier Joer bezilt de Stat
d’Differenz, an dann entweder kritt hien
duerno seng 5.000 Euro, heiansdo gëtt hien
och duerno entlooss. An deene Fäll muss
een awer eng Analys maachen, fir ze ku-
cken, ob do net Abusë sinn, well da si mer
an där Gefor, dass mer eigentlech eng Aide
à l’entreprise maachen, an net eng Aide un
deen, dee mer wëlle replacéieren.

Mir wëllen also d’Aide au réemploi, wéi och
den OCDE-Bericht eis et gesot huet, analy-
séieren a mat méi detailléierten Ziffere ku-
cken, ob een de System net soll änneren.
Mir wëllen d’Aide aux réemploi selbst-
verständlech bäibehalen. Dass dat kloer
ass! Mä de System ka vläicht geännert ginn.

Voilà. Här President, Dir Dammen an Dir Hä-
ren, dat Wichtegst ass awer, dass mer nie-
went der ADEM Strukturreformen an der
Wirtschaft an an der Schoul maachen, an
där sinn der eng ganz Partie och hei uge-
schwat ginn. Ech denken, ech kommen op
de Marc Spautz zréck, vun den Orientations
professionnelles. Do waren d’Madame Del-
vaux an ech zesumme fir ze kucken, wéi
mer kënne permanent Strukture vun Orien-
tation professionnelle an de Lycéeë maa-
chen. Mir hunn en Aarbechtsgrupp char-
géiert, wou souwuel de Schoulministère wéi
den Héichschoulministère wéi och den Aar-
bechtsministère sech dru bedeelegen, fir
eng besser Orientation professionnelle ze
maachen.

Meng 5611-Tournée d’lescht Joer huet
mech bestätegt doranner, dass dat eng
wichteg Strukturreform ass, an do si jo Id-
dien effektiv och dran an deem OCDE-Be-
richt, deen d’Madame Loschetter uge-
schnidden huet.

❱❱❱ M. le Président.- Här Minister, ent-
schëllegt, Dir sidd sécher amgaang zum
Schluss ze kommen?

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Jo, gutt. Da ginn ech
net méi weider op déi Saachen an, mä ech
soen, dat sinn déi wichtegst Strukturen.

Wa mer gär plein emploi hätten, musse mer
éischtens kucke fir deene Leit, déi och an
Zukunft ni eng Chance kréien op den éisch-
ten Aarbechtsmaart, eppes unzebidden.
Dat ass de Projet 5144, Strukturreformen an
der Wirtschaft, Strukturreformen an der
Schoul. Da kréie mer vläicht an Zukunft
erëm eng Kéier e Plein emploi an de Chô-
mage, och de strukturelle Chômage méi
bekämpft. A selbstverständlech ass, de
Marcel Glesener ass dorop agaangen,
d’Reform vun dem Reclassement externe
eng Saach wou mäi Kolleeg a Frënd, de Sé-
curité-sociale-s-Minister amgaang ass,
awer mat eis zesummen, drun ze schaffen.

Här President, Dir Dammen an Dir Hären, e
lescht Wuert. De John Castegnaro hat ge-
sot, maacht eng national Beschäftegungs-
konferenz. Mir hunn eng ähnlech Iddi déi
lescht Zäit bei eis entwéckelt. Mir wëllen ef-
fektiv fir d’nächst Joer eng Sorte «Journée
nationale de l’emploi» maachen, wou mer
net nëmme géifen d’Leit beienee setzen,
well wa mer Leit beienee setzen, dann dis-
kutéiere se, ginn duerno fort an et geschitt
näischt, mä och eng gréisser Sensibiliséie-
rung maachen. Mir wéilten dat och méi
grand public gesinn, mä déi Iddi, déi ass
eis scho sympathesch.

Ech soen Iech Merci. Ech hunn 1 Minutt 37
iwwerzunn.

❱❱❱ Plusieurs voix.- Très bien!

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Den Här Clement huet Parole après ministre
gefrot. Ass dat esou?

❱❱❱ M. Lucien Clement (CSV).- Jo, Här
President, et ass richteg, datt ech dat gefrot
hunn. Ech wëll dem Här Gibéryen op seng
Zwëscheriff äntwerten. Ech däerf fënnef Mi-
nutten nom Minister schwätzen, opgrond
vum Artikel 37, Paragraph 8, mä ech däerf
net zu der Motioun schwätzen. Wann ech
net iwwert dee Sujet schwätzen.

❱❱❱ M. François Bausch (DÉI GRÉNG).-
Gitt Der net eens mam Minister?

❱❱❱ M. Lucien Clement (CSV).- Ech wëll
Iech dat just soen. Ech wëll och net meng
Ried fäerdeg halen. Ech hu just eng Fro un
den Här Minister. Wann den Här Minister elo
Zäit huet, well ech jo fënnef Minutten Zäit
hunn a meng Fro nëmmen zwou Minutten
dauert, kann hien dat nolauschteren.

(Brouhaha général)

❱❱❱ M. le Président.- Schwätzt, Här Cle-
ment, den Här Minister lauschtert Iech no.

❱❱❱ M. Lucien Clement (CSV).- Ech war
amgaang eppes iwwert de klasseschen Ap-
prentissage ze soen. Ech hu gesot, dat géif
mer um Mo leien. Do hu mer aner Ausbil-
dungsweeër, déi praktesch de klasseschen
Apprentissage e bësselchen ënnerhiele-
gen. Vu datt een awer weess, datt de klas-
seschen Apprentissage praktesch zum
hallwe Mindestloun oder plus/minus hallwe
Mindestloun vun de Betriber rémunéréiert
gëtt, an all déi aner „zweet Ausbildungs-
weeër“ - entre guillemets -, wann ech se elo
emol esou däerf nennen, ginn awer plus/mi-
nus mam Mindestloun honoréiert.

Elo meng Fro un de Minister, ob et net Fi-
nanzéierungsméiglechkeete gëtt, fir an ier-
gendenger Form deene Leit eng Prime ze
ginn, déi awer wierklech elo nach de klas-
seschen Apprentissage maachen a wat
herno, Här Minister, an dat musst Der zou-
ginn, an der Betribswelt déi Créateurs d’en-
treprises sinn, ergo och Créateurs d’em-
plois sinn - déi kommen alleguerte méi oder
wéineger, wat d’Handwierk ubelaangt, aus
deem klasseschen Apprentissage an net
iwwert den zweete Bildungswee -, oder ob
een op d’mannst dee System, deen do nach
besteet, scho laang esou besteet, finanziell
esou lukrativ kéint gestalte wéi all déi aner
Mesuren, déi ech ënnerstëtzen, déi mer elo
hei opgefouert hunn, wéi all déi Mesurë vum
zweete Bildungswee et sinn.

Duerfir meng Fro, ob Dir do eng Méiglech-
keet gesitt, fir datt een eventuell bei besta-
nener Prüfung deene Leit, déi dräi Joer ge-
léiert hunn, déi Suen, déi den Ënnerscheed
ausmaachen zu der Rémunératioun vum
Betrib bis hin zum Mindestloun, op e
Compte bloqué kéint setzen, fir datt se se
dann hätten. Dann hätte se an engems och
e ganz zolidd Startkapital fir hire Betrib kën-
nen ze grënnen.

Ech soen Iech Merci.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Clement.
Här Minister, wann ech gelift.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Jo. Ech mengen, dat
ass eng Fuerderung, déi d’Beruffskumme-
ren, notamment d’Handwierkerkummer, ëm-
mer erëm ervirhieft, déi och diskutéiert gouf
am Kader vun der Reform vun der Forma-
tion professionelle a vum Apprentissage,
déi awer net vun der Regierung esou zréck-
behale gouf.

Ech wëll och soen, et si jo sympathesch Ele-
menter dran, mä de Punkt ass net beim Ap-
prentissage een, dass d’Leit géife genuch
kréien als Indemnité d’apprentissage...

❱❱❱ M. le Président.- Géift Dir opstoen,
Här Minister?

❱❱❱ Une voix.- Très bien.

❱❱❱ M. le Président.- Dann dominéiert
Der méi. Merci am Numm vun der Chamber.

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Här President, ech
entschëllege mech, dass et esou ausgesinn
hätt wéi wann ech net den néidege Respekt
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virun Iech hätt. Ech maachen et also elo
ganz offiziell. Ech hat gemengt, ech misst
méi kuerz an der Zäit sinn. Mä wann ech dat
ka soen, da maachen ech dat a Rou.

Wéi gesot, de Problem beim Apprentissage
ass ganz oft deen, dass Plazen opstinn am
klasseschen Handwierk, engersäits Faute
de combattants - an net, dass se net kom-
men, well se soen: Mir verdéngen net ge-
nuch -, mä virun allem, dass déi, déi sech
dann nach mellen, den Ufuerderunge vum
Patronat net genuch gerecht ginn. Dat ass e
grousse Problem. Wou kréien d’Leit, déi fir
den Apprentissage responsabel sinn, keng
Leit ënnerdaach? Bei CITPen an CCMen,
well dat de Patron manner interesséiert; aus
Grënn, déi novollzéibar sinn. Mä dat ass de
Punkt.

Dofir kann een net elo den Apprentissage
gläichstelle mat de Beschäftegungsinitiati-
ven. Een, dee kann en Apprentissage maa-
chen, dee muss schonn en Apprentissage
maachen. An eng Beschäftegungsinitiativ
kënnt een eréischt dra wann een dat net
kann. Dat si Leit, déi einfach och oft net fäeg
sinn deen Apprentissage ze maachen.

An ech soen: Mir hunn ee Problem. An et
gëtt och ëmmer erëm vun de Chambres
professionelles ervirgeruff, dass ganz vill
Leit einfach net fäeg sinn iwwerhaapt an
den CATP ze kommen. Si hunn net d’Basis-
connaissancen, déi ee brauch, fir säin CATP
kënnen ofzeschléissen. Esou dass déi Iddi,
esou sympathesch se och schéngt, net den
Haaptproblem léist, datt mer net genuch
Leit an den Apprentissage, virun allem den
Apprentissage artisanal kréien.

❱❱❱ M. le Président.- Entschëllegt, Här
Minister. Huelt Der nach Stellung zur Mo-
tioun?

Motion 1

❱❱❱ M. François Biltgen, Ministre du
Travail et de l’Emploi.- Jo. Ech hat virdru ge-
sot, dass d’Regierung déi Motioun, wéi den
Här Glesener se virgestallt huet, absolut ak-
zeptéiere kann, an dass d’Regierung dat
och ënnerstëtzt an deenen Efforten, déi mer
wëlle maachen. Ech mengen, dass mer am
Joer 2008 - ech denken un Iddië wat mer an
der ADEM nei maachen, ech denken awer
och un d’Reform vum Gesetz vun der Inca-
pacité de travail réduite, den Taux de capa-
cité de travail réduite - effektiv mat neie Vir-
schléi an d’Chamber kommen, esou wéi dat
vun eis gewënscht ass. Mir kënnen eis där
Motioun net nëmmen unhuelen, mä se och
effektiv exekutéieren. Well dorëm geet et.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Här Minister.
Déi Motioun huet dräi Ënnerschrëften, d’Ën-
nerschrëfte vum Här Castegnaro, vum Här
Schneider a vum Här Glesener.

❱❱❱ Une voix.- Et sinn der fënnef drop.

❱❱❱ M. le Président.- Den Här Meisch?

❱❱❱ M. Claude Meisch (DP).- Här Presi-
dent, Dir Dammen an Dir Hären, mir hu mat
Opmierksamkeet déi proposéiert Motioun
gelies. Do sinn, virun allem wat d’Analys
ubelaangt, eng ganz Rei vu Punkten, déi ee
kann deelen. An ech mengen och a menger
Interventioun ass dobäi erauskomm, datt
mer dat net vill aneschters gesinn.

Wat mer virun allem gesinn, ass, datt nach
ganz villes ze maache bleift. Wann een
dann awer zu deene konkrete Propositioune
kënnt, da vermësst een dach e bëssen dat
Konkret. Do muss nach vill dialogéiert ginn.
Do muss nach vill studéiert ginn.

Mir sinn zanter zwee Joer op d’mannst méi
wäit an eisen Iwwerleeungen an hunn hei
och schonn déi eng oder aner Motioun era-
bruecht, wou mer konkret Propositioune ge-
maach hunn. Déi si mat de Stëmme vun der
Majoritéit all Kéiers ofgelehnt ginn. Mir blei-
wen awer selbstverständlech och bei deene
Propositiounen, déi ech och a menger Inter-
ventioun nach emol gefrot hunn. Déi feelen
awer quasi gänzlech heiranner. Duerfir
kënne mer där doter Motioun net zoustëm-
men.

Merci.

❱❱❱ Une voix.- Jo.

❱❱❱ Mme Anne Brasseur (DP).- Très
bien!

❱❱❱ M. le Président.- Madame Loschet-
ter?

❱❱❱ Mme Viviane Loschetter (DÉI
GRÉNG).- Merci, Här President. Ech wëll
och Stellung huelen zu dëser Motioun. Mir
hu Problemer mat zwee Tireten an de Consi-
déranten, well mir dat e bëssen anescht ge-
sinn. Beim Projet de loi 5144 iwwert de Chô-
mage social respektiv de Rétablissement
du plein emploi wësse mer bis elo nach net,
a wéi eng Richtung datt et geet. Wann et an
déi Richtung geet, wéi et bis elo um Dësch
ass, kënne mir dee Considérant net mat-
droen.

Mir sinn och der Meenung, datt mer an
deem Tiret dono iwwert d’Gesetz 5611 nach
keng Konklusioune kënnen hunn, datt mer
eis net kënne virstelle bis elo zumindest,
well mer keng Statistiken hunn, ob et eng
reell Perspektiv gëtt oder net. Mir waren och
skeptesch deemools am Dezember iwwert
dee Projet de loi. Mir haten deen och net
matgestëmmt. A grad wéi de Kolleeg
Meisch, wat den «invite le Gouvernement»
ubelaangt, fanne mir, datt do keng konkret
Moossname beschriwwe sinn. Or denke mir,
ass deen Aarbechtsministère laang a sé-
cheren Hänn, an da misste ganz aner Saa-
chen hei stoen. Dofir kënne mir déi dote Mo-
tioun net matstëmmen.

❱❱❱ M. le Président.- Merci, Madame Lo-
schetter.
Elo hunn ech awer déi original Motioun kritt,
mat fënnef Ënnerschrëften. Nach drop ën-
nerschriwwen hunn: den Här Jaerling an
den Här Kaes. Da kënne mer zur Ofstëm-
mung kommen.

Vote
Ass de Vote électronique verlaangt?

❱❱❱ Une voix.- D’Saach ass kloer.

❱❱❱ Une autre voix.- Loosst se par main
levée ofstëmmen.

❱❱❱ M. le Président.- Par main levée?

Wie fir d’Motioun ass, deen hieft d’Hand an
d’Luucht.

(Interruption)
Här Glesener?
Da maache mer de Vote électronique.

❱❱❱ Une voix.- Den Här Jaerling ass der-
mat averstanen.

❱❱❱ M. Aly Jaerling (Indépendant).-
Wann Der mech awer net méi braucht.

❱❱❱ M. le Président.- D’Motioun ass uge-
holl mat 39 Jo- an 3 Nee-Stëmmen, bei 15
Enthalungen.
Ont voté oui: Mmes Sylvie Andrich-Duval,
Nancy Arendt (par M. Marcel Oberweis), M.
Lucien Clement, Mmes Christine Doerner
(par Mme Martine Stein-Mergen), Marie-Jo-
sée Frank, Marie-Thérèse Gantenbein-Koul-
len, MM. Marcel Glesener, Norbert Haupert,
Mme Françoise Hetto-Gaasch, MM. Ali
Kaes, Paul-Henri Meyers, Laurent Mosar,
Marcel Oberweis, Gilles Roth, Patrick San-

ter, Marcel Sauber, Jean-Paul Schaaf (par
M. Lucien Thiel), Marco Schank, Marc
Spautz, Mme Martine Stein-Mergen, MM.
Fred Sunnen, Lucien Thiel, Lucien Weiler
(par M. Marc Spautz) et Michel Wolter;
MM. Marc Angel, Alex Bodry (par Mme
Claudia Dall’Agnol), John Castegnaro, Mme
Claudia Dall’Agnol, M. Fernand Diederich,
Mme Lydie Err, MM. Ben Fayot, Jean-Pierre
Klein, Mme Lydia Mutsch (par M. Marc An-
gel), MM. Roger Negri, Jos Scheuer, Ro-
main Schneider, Roland Schreiner et Mme
Vera Spautz;
M. Aly Jaerling.
Ont voté non: MM. Xavier Bettel, Henri Gre-
then et Alexandre Krieps.

Se sont abstenus: Mme Anne Brasseur, M.
Emile Calmes (par M. Xavier Bettel), Mme
Colette Flesch (par M. Henri Grethen), MM.
Charles Goerens, Paul Helminger (par M.
Alexandre Krieps), Claude Meisch et Carlo
Wagner;
MM. Claude Adam, François Bausch (par
Mme Viviane Loschetter), Félix Braz (par M.
Claude Adam) et Mme Viviane Loschetter;
MM. Gast Gibéryen, Jacques-Yves
Henckes, Jean-Pierre Koepp et Robert
Mehlen.
D’Sitzung ass opgehuewen.

(Fin de la séance publique à 19.00
heures)
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Question 1921 (10.8.2007) de
M. Robert Mehlen (ADR)
concernant la décontamination
des friches industrielles:

Zanter e puer Joer sinn elo grouss
Infrastrukturaarbechten op de Fri-
chë vun ARBED-Belval amgaan-
gen. Net ouni Problem, well en
Deel vum Buedem mat gëftege
Chemikalië verseucht ass. Wéi eis
gesot gëtt, géif do op eng «prag-
matesch» Aart a Weis virgaangen.
Well d’ARBED/Arcelor dësen Ter-
rain ouni prealabel Sanéierung un
de Stat verkaf huet, wollt ech den
Häre Ministeren dës Froe stellen: 

1. Wéi grouss ass den Terrain,
deen de Stat vun der ARBED/Arce-
lor zu Esch/Belval kaf huet an zu
wat fir engem Präis pro Ar? 

2. Wat hunn d’Etüden iwwert
d’Kontaminatioun vum Buedem er-
ginn; wéi grouss ass den Areal,
dee verseucht ass respektiv wéi vill
Kubikmeter Buedem sinn do als
verseucht unzegesinn?

3. Wat schreift eis Legislatioun an
esou engem Fall als Moossname
vir? Muss net deen, deen en Ter-
rain verseucht huet, och fir d’De-
kontaminatioun suergen, wann en
op deem Terrain mat senger Aktivi-
téit ophält? 

4 Wat steet am Kaf-Akt iwwert d’Iw-
werhuele vun de Käschten, déi
sech aus der Kontaminatioun vum
Terrain erginn? 

5. Wéi soll dës Dekontaminatioun
virgeholl ginn? Entsprécht dëse
Procédé de gesetzleche Virschrëf-
ten? 

6.Wéi héich sinn ongeféier d’Kä-
schten, déi sech aus der noutwen-
deger Dekontaminatioun vum Ter-
rain erginn (hunn)?

Réponse commune (12.11.2007)
de M. Lucien Lux, Ministre de
l’Environnement et de M. Luc
Frieden, Ministre du Trésor et du
Budget:

1. Op Basis vum Gesetz vum 12.
Dezember 2003 ass de Stat autori-
séiert gi fir Terrainen, déi am ganze
27 Hektar 34 Ar ausmaachen an
Installatiounen zu Belval vun der
Entwécklungsgesellschaft Agora
ofzekafe fir e Präis vu 85.000.000
Euro. Virdrun hat Arcelor 109 Hek-
tar Terrainen erabruecht an
d’Agora zu engem Präis vun 1.858
Euro/Ar. 

2. Den Terrain vun der Friche vun
ARBED-Belval ass enger intensiver
Analys ënnerworf ginn, fir festzes-
telle wou a wat fir Kontaminatiou-
nen am Buedem unzetreffe sinn.
Dës Analys huet aus verschidde-
nen Etappe bestanen. 

1) eng historesch Etüd: 

Sënn an Zweck vun der histore-
scher Etüd vun engem potenziell
kontaminéierten Terrain ass et, fir
eraus ze fanne wou am Laf vun de
Joren op dem Terrain Aktivitéite
woren, wou mat problematesche
Substanzen ëmgaange ginn ass,
déi zu enger Buedemkontamina-
tioun hätte kënne féieren. Zu dë-
sem Zweck ginn al a rezent Doku-
menter studéiert, wéi zum Beispill
Pläng, Kaarten, Fotoen, Loftfotoen,
Produktiounsdokumenter, asw. Do-

niewend gi fréier an heiteg Mataar-
bechter vun dem Site interviewt. 

D’Resultat vun esou enger histo-
rescher Etüd ass e Plang, deen déi
Zonen opweist, wou Kontamina-
tioune kënne sinn. Doniewend gëtt
pro Zon, op Grond vun de Sub-
stanze mat deenen do geschafft
gouf, festgeluecht wat fir Parame-
tere prioritär ze analyséiere sinn.
Dës Etüd gouf 1997 vum Inge-
nieurbüro Lameyer International vu
Frankfurt/Main duerchgefouert. Si
gouf 1998 nach eng Kéier aktuali-
séiert, dat op Grond vun den Änne-
rungen, déi an der Tëschenzäit um
Site stattfond hunn. 

Insgesamt goufen 105 verschidde
Standuerter oder Flächen identifi-
zéiert, déi eng potenziell Kontami-
natiounsgefor duerstellen. 

2) en analytesche Proufprogramm: 

An de Joren 1999 an 2000 gouf op
Basis vun der historescher Etüd
der Firma Luxcontrol vun Esch/Uel-
zecht en analytesche Proufpro-
gramm duerchgezunn, fir festzes-
telle wou, wéi an a wat fir engem
Mooss de Buedem tatsächlech
kontaminéiert ass. Hei fir goufe
ronn 300 Buerungen um Site reali-
séiert. Insgesamt kann een déi
festgestallte Kontaminatiounen
esou résuméieren: 

- Op der Héichuewenterrass gëtt et
haaptsächlech méi lokal Kontami-
natiounen zum Deel mat Schwéier-
metaller, zum Deel mat Kuelewaas-
serstoffer. Haaptursaach fir déi
gréisste Kontaminatioune mat Kue-
lewaasserstoffer sinn d’fréier Ex-

ploitatioune vun Tankstellen. Bei de
Schwéiermetaller handelt et sech
virun allem ëm d’Lagerung vu
Stëbser. 

Am Beräich vun der fréierer Sinter-
anlag an dem Bedding, sou wéi an
hirer direkter Emgéigend, goufe
virun allem verschidden Depote vu
Schlamm an Offall fonnt, déi
erhéichte Konzentratiounen u
Schwéiermetaller an u Polyzykle-
schen Aromatesche Kuelewaas-
serstoffer opweisen (PAK). Och
goufen aner Plaze mat PAK-Konta-
minatioune fonnt, dëst wahrschein-
lech wéinst dem Ëmgang mat
Schmiermëttelen. 

Dowéinst huet een am Beräich vum
Bedding erhéichten Arsengehalter
fonnt. Dës sinn allerdéngs net di-
rekt als eng richteg Kontaminatioun
ze betruechten. Hei gouf Eisenerz
gelagert a verschafft an et ass jo
allgemeng bekannt, datt de Lëtze-
buerger Minettsteen natierlech
aussergewéinlech héich Arsenkon-
zentratiounen enthält. 

Am westleche Beräich, wou haut
Wunnenge geplangt sinn, goufe
keng Kontaminatioune fonnt. Dëst
erkläert sech doduerch, datt dës
Terrainen net industriell genotzt
goufen, mä ëmmer zu landwirt-
schaflechen Zwecker gedéngt
hunn. 

- Niewend dëse Beräicher goufen
nach dräi Deponien ausgewisen:
en Depot vun LDAC-Stol-
wierksstëpser vu Schëffleng, eng
al Bauschuttdeponie, déi awer och
Schlamm enthält, de sou gennante
«Plateau St. Esprit», deen eng
Gischtschlammdeponie duerstellt. 

Wat d’Surface an de Volume vu de
Kontaminatiounen ugeet, ass et
ganz schwéier, eng prezis Äntwert
kënnen ze ginn. Et ass nämlech
onméiglech all eenzel Kontamina-
tiounsfläch duerch Buerungen
esou ze erfuerschen, datt ee ge-
nee hir dräidimensional Ausbree-
dung ka festleeën. Op Basis vun
den Analysen, déi gemaach gou-
fen, gi graff Schätzungen dovun
aus, datt d’Fläch, déi vu Kontami-
natioune betraff ass, insgesamt
ronn 2,2 Hektar duerstellt. De Vo-
lume gëtt op 35.000 m3 geschätzt.
Dozou kommen nach déi verschid-
den Deponië mat enger Fläch vun
ongeféier 16 Hektar an engem Vo-
lume vu méi oder wéineger 1,1 Mil-
lioune m3. 

3. Entspriechend dem Artikel 13,
Paragraph 7, vum geännerte Ge-
setz vum 10 Juni 1999 iwwert klas-
séier Betriber, muss den Exploitant
vun engem Betrib, wann en domat
ophält, dëst de Ministeren, déi him
d’Genehmegung ginn hunn, mat
ageschriwwenem Bréif an Avis de
réception matdeelen. 

D’Ministere leeën dann d’Kondi-
tioune fest, déi néideg sinn, fir de
Site uerdnungsgeméiss ofze-
schléissen. Heizou gehéieren och
d’Mesuren, déi néideg si fir den
Terrain ze sanéieren oder ze de-
kontaminéieren. 

Laut Offallgesetz vum 17. Juni
1994 gëllt de Verursaacher-Prinzip,
dat heescht, datt de Responsabele
vun der Pollutioun och d’Käschte
vun der Sanéierung muss iwwer-
huelen. 

Eng offiziell déclaration de cessa-
tion d’activités gouf vun der AR-
BED de 15. Juli 1997 eragereecht. 

4. De Compromis de vente ré-
gléiert den Ëmgang mat kontami-
néierte Flächen tëschent der
Entwécklungsgesellschaft Agora
an dem Stat. Basis ass: Agora ver-
keeft dem Stat Terrainen, déi assa-
néiert si gemäss dem Sanéie-
rungskonzept vum Ëmweltminis-
tère vum 30. Januar 2004. 

Insofern Moossname sollten ergraff
ginn, déi iwwert dëst Sanéierungs-
konzept erausginn, wären dës op
Käschte vum Keefer duerchzeféie-
ren. Dës supplementar Käschte
ginn, wann der sollten ufalen, an
deene verschiddene Gesetzespro-
jeten, déi d’Regierung der Cham-
ber virleet, separat opgezeechent. 

5. Et gëtt keng gesetzlech Vir-
schrëft, déi festleet wéi eppes
muss sanéiert ginn. Esou eng Vir-
schrëft wier och onsënneg, well all
Sanéierungsfall seng eege Spezi-
fissitéiten huet an d’Sanéierungs-
konzept dorop muss adaptéiert
ginn. 

Allerdéngs ass et esou, datt d’Kon-
ditiounen, déi entspriechend dem
Artikel 13, Paragraph 7, vum geän-
nerte Gesetz vum 10. Juni 1999 iw-
wer klasséiert Betriber festgeluecht
ginn, sécher musse stellen, datt
déi Interêten, déi am Artikel 1 vun
dësem Gesetz stinn, geschützt
ginn. 

Konkret heescht dat, datt muss ge-
kuckt ginn, wéi den Impakt vun en-
ger Kontaminatioun op zum Beispill
de Mënsch, d’Grondwaasser,
d’Loft, d’Fauna an d’Flora, asw.
ausgeschalt ka ginn, ouni datt zou-
sätzlech Impakter op de Mënsch
an d’Ëmwelt duerch d’Duerchféiere
vun de Sanéirungsmoossnamen
entstinn. 

Am Fall vu Belval heescht datt, datt
et net méiglech ass, sämtlech Kon-
taminatioune mat engem Bagger
erauszehuelen, fir se dann ier-
gendswou an d’Ausland an eng
Behandlungsanalag oder op eng
Sondermülldeponie ze féieren. En-
gersäits sinn d’Massen ze grouss,
fir datt esou Anlage se kënnen un-
huelen, anersäits géif et zu enger
enormer Zuel vun Transporter kom-
men, déi eng héich Belaaschtung
fir d’Ureiner an awer och eng héich
Loftverschmutzung duerch den
Transport selwer géife mat sech
bréngen. Doniewt wär et ganz
schwiereg, verschidde Kontamina-
tiounen aus dem Buedem erausze-
huelen, well se vu gebakener
Schlak oder schwéiere Betonsfon-
datiounen iwwerdeck sinn. Dat hätt
bedéngt, datt et zum Asaz vu ganz
schwéiere Maschinnen, jo souguer
zu Sprengungen hätt misse kom-
men, mat dem Risiko, domat méi
grouss Nuisancë fir Mënsch an
Ëmwelt ze provozéieren, wéi
d’Eraushuele vun der Kontamina-
tioun Guddes bruecht hätt. 

Aus all dësen Iwwerleeunge gouf e
Sanéierungs- a Sécherungskon-
zept ausgeschafft, dat sech aus
folgenden Elementer zesumme-
setzt: 

- Gravéirend Kontaminatiounen,
wéi zum Beispill déi bei alen Tank-
stellen, ginn duerch d’Eraushuele
vum kontaminéierte Buedem sa-
néiert. Dëse Buedem gëtt a spe-
zielle Buedembehandlungsanla-
gen dekontaminéiert. 

- Manner dramatesch Kontamina-
tioune bleiwen am Buedem a ginn
net erausgeholl. Duerch d’Iwwer-
bauung vum Terrain, an déi domat
verbonne groussflächeg Versigge-
lung, gëtt engersäits verhënnert,
datt Reewaasser an de Buedem ka
sickeren an do d’Kontaminatioun
kann auswäschen, op déi aner Ma-
néier gëtt verhënnert, datt de
Mënsch, deen um Terrain ass, ier-
gendwéi mat deene Kontamina-
tiounen a Kontakt kënnt. 

Déi al Depote ginn ewech geholl a
sou wäit wéi méiglech op dem Pla-
teau St. Esprit ofgelagert. Dëst gëllt
och fir kontaminéiert Materialien,
déi am Kontext vu spezifesche
Baumoossnamen ufalen. 

- De Plateau St. Esprit gëtt profi-
léiert, fir datt en da mat enger tech-
nescher Ofdichtung nom Stand
vun der Technik definitif sanéiert a
geséchert gëtt. 

- Well déi natierlech Buedem-
schichten, déi zu Belval sinn, ex-
trem dicht sinn, entwässert dat
ganzt Grondwasser vum Site an
der Géigend vun de Weiere beim
Rond-point Réimerech. Dat ganzt
Sécherungs- a Sanéierungskon-
zept vu Belval ass dorop uge-
luecht, datt et net zur Neibildung
vu Grondwaasser um Site kënnt.
Aus Sécherheetsgrënn sinn awer
am Beräich vun de Weiere Kon-
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trollpëtzer mat regelméissege Kon-
trollanalyse virgeschriwwen. Sollt
widder Erwaarden awer belaasch-
tend Grondwaasser do unzetreffe
sinn, da besteet d’Méiglechkeet
eng zousätzlech Grondwaasserbe-
handlung ze installéieren. 

Dëst Sécherungs- a Sanéierungs-
konzept gouf enger Genehme-
gungsprozedur laut Commodosge-
setz ënnerworf a vum Aarbechts-
minister an dem Ëmweltminister
genehmegt. Et erfëllt domat déi ge-
setzlech Virschrëften. 

6. Ënnert dem Punkt 4 beäntwert. 

Question 1928 (14.8.2007) de
M. Laurent Mosar (CSV)
concernant les stratégies face
à la crise sur les places
boursières:

Suite à la grave crise ayant secoué
toutes les places boursières, de
nombreuses banques centrales
sont intervenues en injectant un vo-
lume substantiel de liquidités dans
les marchés. Ces interventions,
sans avoir totalement enrayé la
crise sur le marché du crédit,
semblent au moins avoir rassuré
les investisseurs sur leur capacité
à le faire. 

Mais actuellement de nombreuses
critiques se font jour en particulier
contre la politique de la Banque
Centrale Européenne (BCE). Un
certain nombre d’observateurs cri-
tiquent cette stratégie paradoxale
de la BCE d’injecter à elle seule
plus de liquidités que la valeur du
risque aux subprimes lui-même et
d’un autre côté de continuer sa
stratégie de poursuite de la hausse
des taux. 

Ainsi l’ancien Ministre des Fi-
nances de la France, Thierry Bre-
ton, critique dans une Interview au
«Monde» cette stratégie de hausse
des taux qui rend le crédit plus
cher. 

C’est la raison pour laquelle je vou-
drais vous poser les questions sui-
vantes à Monsieur le Ministre des
Finances: 

- Quelle est la position du Gouver-
nement luxembourgeois par rap-
port à la stratégie décrite ci-dessus
de la BCE? 

- Est-ce que cette stratégie a été
décidée en concertation avec les
responsables de l’Eurogroupe? 

- Quelles sont les mesures envisa-
gées par l’Eurogroupe pour en-
rayer les conséquences de cette
crise financière pour l’économie de
l’Union européenne? 

Réponse (19.11.2007) de M.
Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre des Finances:

a) Conformément à l’article 105.2
du Traité instituant la Communauté
européenne, les missions fonda-
mentales de la Banque Centrale
Européenne (BCE) consistent à (1)
définir et mettre en œuvre la poli-
tique monétaire, (2) conduire les
opérations de change, (3) détenir
et gérer les réserves officielles de
change des États membres et (4)
promouvoir le bon fonctionnement
des systèmes de paiement. 

L’article 108 du Traité CE confère à
la BCE l’indépendance dans l’exer-

cice de ses pouvoirs et dans l’ac-
complissement de ses missions et
des devoirs qui lui ont été conférés
par le Traité CE et les statuts du
système européen des banques
centrales. 

Le respect de l’indépendance de
la BCE implique que le Gouverne-
ment luxembourgeois s’abstient de
commenter publiquement les déci-
sions prises par la BCE dans l’ac-
complissement de ses missions. 

Il convient toutefois de préciser
qu’à ce stade il n’est pas encore
possible d’évaluer avec précision
les effets à moyen et long terme de
la crise des «subprimes mort-
gages» sur les marchés financiers
et sur l’économie réelle et partant,
il semble prématuré de procéder
d’ores et déjà à une évaluation
quelconque de la stratégie de mise
en œuvre par la BCE pour calmer
les marchés en assurant leur liqui-
dité. 

b) L’article 108 du Traité CE prévoit
que dans l’accomplissement de
leurs missions, ni la BCE, ni une
banque centrale nationale, ni un
membre quelconque de leurs or-
ganes de décision ne peuvent 
solliciter ni accepter des instruc-
tions des institutions ou organes
communautaires, des gouverne-
ments des États membres ou de
tout autre organisme. Les déci-
sions de la BCE sont donc prises
en toute indépendance. 

Néanmoins, l’Eurogroupe et la BCE
tirent pleinement parti des voies de
dialogue prévues par le Traité. Ces
voies de dialogue prévoient notam-
ment que le président de l’Euro-
groupe fasse rapport au conseil
des gouverneurs de la BCE sur
l’évaluation qu’il fait de la situation
économique au sein de l’espace
euro et que le président de la BCE
puisse participer aux réunions de
l’Eurogroupe. 

Par ailleurs, des contacts informels
entre l’Eurogroupe et la BCE
peuvent avoir lieu à tout moment si
la situation l’exige. 

Le dialogue entre l’Eurogroupe et
la BCE tient compte de la réparti-
tion des compétences prévue par
le traité et respecte à tous égards
l’indépendance de la BCE et du
système européen des banques
centrales. 

c) L’Eurogroupe a été mis en place
au début de la troisième phase de
l’Union économique et monétaire
afin de renforcer la coordination
des politiques économiques au
sein de l’espace euro par le biais
notamment d’une surveillance rap-
prochée de la situation macroéco-
nomique et budgétaire dans les
États membres dont la monnaie est
l’euro. 

Les questions liées aux marchés 
financiers et à la stabilité financière
ne relèvent pas de la compétence
de l’Eurogroupe, mais de celle de
l’Ecofin qui en discute régulière-
ment. L’Ecofin informel de Porto est
ainsi la première occasion pour 
les Ministres des Finances, en 
commun avec les gouverneurs des
banques centrales, de faire le point
et de tirer des conclusions prélimi-
naires suite à la crise financière qui
a secoué les marchés au mois
d’août. Les arrangements en place
pour surveiller le secteur financier
et pour prévenir des crises sont so-
lides et ils seront encore renforcés

par la mise en œuvre des direc-
tives sur les fonds propres et la sol-
vabilité des établissements finan-
ciers ainsi que par de nouvelles re-
commandations pour la gestion
des crises. Un accent particulier
devra être mis sur la transparence
des opérations financières et sur la
surveillance de la liquidité. 

Question 1964 (6.9.2007) de M.
Aly Jaerling (Indépendant)
concernant les jouets pour en-
fants dangereux:

D’Firma Matell, déi Spillsaachen
hierstellt, huet zouginn, datt se an
deene leschten eng Rei vu Spill-
saachen huet missen zréckfroen,
well se geféierlech fir Kanner wie-
ren, well scho Kanner sech domad-
der verletzt hunn, an och geféier-
lech Substanze fir d’Produktioun
gebraucht goufen, déi kënnte ge-
sondheetlech Langzäitschied ver-
ursaachen.

Besonnesch bei Kanner, déi sech
de Geforen nach net bewosst sinn,
ass grouss Virsiicht ubruecht, an
dofir misst schonns am Virfeld dofir
gesuergt ginn, datt Saachen, déi fir
Kanner virgesi sinn, extra gepréift
ginn, ier se op de Maart kommen,
dat net nëmme vum Hiersteller, mä
nach eemol ier se an engem Land
zum Verkaf dierften ugebuede
ginn.

D’Problemer mat deene Spill-
saache waren an de Medie publi-
zéiert, et gouf awer keng offiziell
Avise vun den zoustännege Minis-
tèren an och keng Preventivindika-
tiounen.

Kënnen déi zoustänneg Ministere
mer duerfir dës Froe beäntwerten:

1) Sinn och an de Geschäfter zu
Lëtzebuerg geféierlech Spillsaa-
chen opgetaucht an zréckgefrot
ginn, déi vun der Firma als geféier-
lech klasséiert goufen?

2) Wéi ginn déi zoustänneg Minis-
tèrë vir wann esou Problemer op-
tauchen?

3) Sinn déi zoustänneg Ministèrë
vun der Firma iwwert déi geféier-
lech Produkter informéiert ginn,
oder misst dat net internationalen
Dispositiounen no d’office ge-
maach ginn?

4) Wéi gëtt d’Lëtzebuerger Popula-
tioun vun den zoustännege Minis-
tèren opgekläert, ausser deem wat
an de Medien steet, wann esou
Problemer optauchen?

5) Wat fir eng Kontrolle gëtt et hei
am Land fir Produkter, déi fir Kan-
ner virgesi sinn, wat fir eng Kon-
trolle gëtt et iwwerhaapt bei Pro-
dukter, déi hei an d’Land erakom-
men?

Réponse commune (19.11.2007)
de M. François Biltgen, Mi-
nistre du Travail et de l’Emploi et de
M. Jeannot Krecké, Ministre de
l’Économie et du Commerce exté-
rieur:

D’Maartaféierung vu Spillsaachen
ass geregelt duerch de «règlement
grand-ducal modifié du 3 février
1992 relatif à la sécurité des
jouets» an ass d’Ëmsetzung vun
der Richtlinn 88/378/CEE. D’Aar-
bechtsinspektioun (ITM) stellt op
hirer Internetsäit ee Gesamttext zur
Verfügung an der Form vun hirer

Virschrëft ITM-AM 356.1. D’ITM ass
mat der Maartiwwerwaachung
chargéiert.

D’Sécherheet vu Produkter, déi net
ënnert d’Reglement vum 3 Februar
1993 oder aner Spezialgesetzer
oder Reglementer falen, ass gere-
gelt duerch d’Gesetz vum 31 Juli
2006 iwwert déi allgemeng Sécher-
heet vun de Produkter. Fir d’Anhale
vun dësem Text ass de 
Wirtschafts- an Aussenhandelsmi-
nistère zoustänneg.

Déi elementar Exigenze fir
d’Sécherheet bei der Maartaféie-
rung vu Spillsaache sinn an der
Annexe II vun dësem Reglement
opgefouert. Do sinn ënner anerem
och d’Grenzwäerter vu geféier-
leche Substanzen, déi d’Séche-
rheet vu Kanner a Gefor bréngen,
opgezielt. 

1. Eis leie keng Informatioune vir
ob lëtzebuergesch Geschäfter vu
sech aus betraffe Spillsaache fonnt
hunn oder aus hire Regaler geholl
hunn. Vill Spillsaache ware scho
bei de Verdeeler blockéiert ginn.
Tëscht dem 21. an dem 26. August
si vun der Aarbechtsinspektioun
(ITM) Kontrollen an zwielef ver-
schiddene Geschäfter am ganze
Land gemaach ginn. Dräi Sätz vun
de betraffene Spillsaache si fonnt
an aus de Regaler geholl ginn. Bei
dëse Kontrollen ass opgefall, dass
virun allem déi grouss Geschäfter
Bescheed woussten. 

2. Wann Informatiounen iwwer
Spillsaachen, déi net konform zur
Legislatioun sinn, bei d’ITM kom-
men, ginn dës Informatiounen, de
Méiglechkeeten entspriechend, op
der Internetsäit vun der ITM veröf-
fentlecht. Dëst gëtt virun allem ge-
maach bei grousse Réckruffak-
tioune vun Hiersteller. Et muss hei
bemierkt ginn, dass d’Réckruffak-
tioun vu Mattel ganz gutt organi-
séiert war an dass d’Informatiou-
nen, déi disponibel waren, eng
Kontroll an de Geschäfter verein-
facht huet. Déi Tatsaach, dass
d’Réckriff ganz oft nëmme
bestëmmte Seriennummere betref-
fen, mécht eng Kontroll an de Ges-
chäfter schwiereg. Et muss hei och
bemierkt ginn, dass ganz oft net
gewosst ass, ob déi betraffe Spill-
saachen iwwerhaapt zu Lëtze-
buerg an de Geschäfter sinn.

Dann, wann d’ITM et nëtzlech
fënnt, d’Consommateuren ze infor-
méieren, gëtt eng Alerte via de Ser-
vice Information et Presse vum Stat
geschéckt. Dëst war zum Beispill
de Fall wou am grousse Stil d’YoYo-
Bäll vum Maart gezu gi sinn.

3. An dësem Fall ass d’ITM duerch
Mattel direkt per e-mail informéiert
ginn. Eng Obligatioun fir d’Hierstel-
ler, d’Memberstaten iwwer Produk-
ter ze informéieren, déi net an der
Rei sinn, ass am uewe genannte
Reglement net virgesinn.

4. Zwou Méiglechkeete gi jee no
Bedarf genotzt fir d’Populatioun ze
informéieren:

- informatioun iwwert d’Internetsäit
vun der ITM,

- eng Noricht iwwert de Service In-
formation et Presse vum Stat, wou
d’Leit dann awer och duerch d’Me-
dien informéiert ginn.

Kontrolle vu Spillsaache gi spora-
desch an de Geschäfter gemaach.
D’ITM schafft an enker Zesummen-
aarbecht mat der Douane bei der

Kontroll op de lëtzebuergesche
Grenzen. Sporadesch Kontrolle
ginn um «Centre douanier» um
Houwald an am Cargocenter um
Flughafen gemaach. Dobäi ginn
haaptsächlech administrativ Kon-
trolle gemaach a gekuckt ob
d’Saachen offensichtlech Feeler
hunn. Wann en Doute besteet, datt
d’Spillsaachen net an der Rei sinn,
ginn technesch Dokumenter a Re-
sultater vun Analyse beim Hierstel-
ler gefrot. Falls sech erausstellt,
datt d’Spillsaachen net an der Rei
sinn, gi se op der Grenz blockéiert.
Dat geschitt ongeféier eng Dose
mol am Joer.

Question 1966 (7.9.2007) de M.
Claude Adam (DÉI GRÉNG)
concernant les instructions dis-
ciplinaires:

- Combien d’instructions discipli-
naires ont été lancées contre des
instituteurs ou institutrices du pri-
maire au cours des dix dernières
années? 

- Dans combien de cas cette ins-
truction disciplinaire a été provo-
quée par les autorités commu-
nales? Dans combien de cas celle-
ci a été provoquée par un membre
de l’inspectorat de l’enseignement
primaire? 

- Combien d’instructions discipli-
naires ont finalement mené à des
peines disciplinaires? Lesquelles?
Dans combien de cas ces peines
ont-elles été précédées ou suivies
par une instruction juridique? 

Réponse commune (12.11.2007)
de Mme Mady Delvaux-
Stehres, Ministre de l’Éducation
nationale et de la Formation profes-
sionnelle et de M. Claude Wise-
ler, Ministre de la Fonction pu-
blique et de la Réforme administra-
tive:

Instructions menées entre 1997 et
2003 

Entre 1997 et l’entrée en vigueur
du nouveau régime disciplinaire in-
troduit par la loi du 19 mai 2003,
cinq actions disciplinaires ont été
lancées contre des instituteurs ou
institutrices du primaire. 

Dans un cas l’inspecteur d’arron-
dissement s’est trouvé à l’origine
de l’instruction, alors que dans les
autres cas l’initiative a été prise par
les autorités communales. Trois
instructions ont conduit à une
sanction disciplinaire. 

Instructions menées depuis 2003 

Depuis le 1er octobre 2003, le Com-
missariat du Gouvernement chargé
de l’instruction disciplinaire est en
charge des instructions discipli-
naires à l’encontre des instituteurs
du primaire. 

Quatre instructions disciplinaires
ont été ouvertes contre des institu-
teurs. Deux affaires visaient une
institutrice et deux affaires visaient
un instituteur du primaire. 

Les quatre affaires précitées ont
toutes été déclenchées par la Mi-
nistre ayant l’Éducation nationale
dans ses attributions, dans la me-
sure où il constitue au sens de la loi
l’autorité disciplinaire compétente
pour ordonner l’ouverture d’une
instruction disciplinaire. Dans deux
cas, l’initiative ayant mené l’autorité
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disciplinaire à agir est à attribuer à
l’inspecteur compétent soutenu
dans ses démarches par la com-
mune d’affectation. Dans les deux
autres cas, ce sont les services du
Ministère compétent qui ont fait les
efforts nécessaires pour aboutir à
l’ouverture d’une procédure. 

Sur les quatre affaires précitées,
deux sont encore en cours d’ins-
truction. Les deux autres affaires
ont été clôturées et ont donné lieu
à des condamnations discipli-
naires. 

Il y a lieu de noter que les procé-
dures disciplinaires intentées
contre des instituteurs du primaire
ont comme particularité que le
conseil de discipline ne donne
qu’un avis et ne prononce pas à
proprement parler les sanctions
envisagées. En ce qui concerne
les deux affaires disciplinaires pré-
citées, il y a lieu de retenir le traite-
ment suivant: Dans la première af-
faire, le conseil de discipline avait
proposé d’appliquer la sanction de
l’amende correspondant à la rete-
nue d’un dixième du montant brut
du traitement mensuel du fonction-
naire concerné. La sanction finale-
ment prononcée par l’autorité dis-
ciplinaire correspond à la sanction
proposée par le conseil de disci-
pline. 

Dans le deuxième cas, le conseil
de discipline avait proposé la
sanction disciplinaire de la retenue
de la moitié du montant brut de son
traitement mensuel. La sanction fi-
nalement retenue dans cette affaire
est celle de la réprimande. 

Au cours des dix dernières an-
nées, trois cas ont donné lieu à une
procédure judiciaire. 

Question 1968 (7.9.2007) de M.
Claude Adam (DÉI GRÉNG)
concernant l’enseignement à
domicile:

a loi modifiée du 10 août 1912
concernant l’organisation de l’en-
seignement primaire autorise dans
son article 82 l’enseignement à do-
micile. 

J’aimerais ainsi savoir: 

- Combien d’enfants ont reçu un
enseignement à domicile au cours
des dix dernières années (nombre
d’enfants par année d’étude ou
tranche d’âge)? 

- Pendant combien de temps les
enfants concernés ont-ils été ins-
truits à domicile? 

- Combien d’enfants ont suivi un
enseignement à domicile soutenu
d’un enseignement à distance? 

- Existe-t-il des cas dans lesquels
des enfants ont été inscrits d’office
dans une école publique après
que l’inspecteur avait constaté que
les études dispensées à domicile
ne correspondaient pas aux pres-
criptions de la loi? 

- Après un temps plus ou moins
long d’enseignement à domicile,
est-ce que certains enfants ont
montré des difficultés d’adaptation
lors de leur réintégration dans une
classe de l’enseignement public ou
privé? 

Réponse (16.11.2007) de Mme
Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

Suite à des informations recueillies
auprès des inspecteurs de l’ensei-
gnement primaire, je vous informe
qu’au cours de l’année scolaire
2007/2008, onze enfants reçoivent
un enseignement à domicile.

Sept d’entre eux sont instruits sui-
vant un enseignement à domicile
soutenu d’un enseignement à dis-
tance.

Au cours des dix dernières années
14 enfants ont reçu un enseigne-
ment à domicile pendant toute leur
scolarité dans l’enseignement pri-
maire, tandis que 24 enfants ont
été instruits à domicile pendant
une partie de leur scolarité.

Aucun cas d’un enfant qui aurait
été intégré d’office dans l’école pu-
blique ne m’a été rapporté. Des dif-
ficultés d’adaptation d’enfants qui
ont réintégré l’école publique de
leur plein gré après un enseigne-
ment à domicile ne m’ont pas été
signalées.

Question 1970 (11.9.2007) de
M. Alexandre Krieps (DP)
concernant la mort subite de
sportifs:

Le monde du sport européen vient
d’être ébranlé au cours des der-
nières semaines par plusieurs cas
de mort subite de jeunes sportifs,
même de haut niveau. Derrière ces
quelques cas très médiatisés se
cachent des accidents similaires
touchant nombre de sportifs plus
anonymes. En France, on avance
le chiffre de 300 à 500 sportifs,
amateurs ou de haut niveau, qui
succomberaient ainsi chaque an-
née soit de cardiomyopathie hy-
pertrophique ou d’anomalies
congénitales des artères coro-
naires, de myocardites ou de mala-
die arythmogène. Un quart des dé-
cès pourrait être évité selon les
spécialistes par recours aux mas-
sages cardiaques et par utilisation
de défibrillateurs externes semi-au-
tomatiques (DSA).

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Mes-
sieurs les Ministres:

- Existe-t-il des chiffres concernant
les cas de mort subite de sportifs,
licenciés ou non, au Luxembourg?

- Est-ce que le dépistage de fac-
teurs de risques est jugé satisfai-
sant?

- Est-ce qu’un dépistage systéma-
tique de maladies cardiaques pré-
disposantes chez les sportifs des
cadres nationaux est-il souhai-
table?

- Est-il prévu d’étendre la limite
d’âge des examens médicaux des
sportifs licenciés de 50 ans à 65
ans?

- Combien d’installations sportives
sont dotées d’un défibrillateur ex-
terne semi-automatique? Ne fau-
drait-il pas à terme prévoir un tel
appareil dans chaque enceinte ac-
cueillant des sportifs et/ou des
spectateurs, tels les centres cultu-
rels étatiques ou communaux?

- Est-ce que les concierges des
centres sportifs et culturels éta-
tiques et/ou communaux seront-ils
à l’avenir obligatoirement formés
aux premiers secours?

- Le Ministre de la Santé donnera-t-
il au personnel non médical formé,
l’autorisation de l’usage des défi-
brillateurs et de la pose de lignes
intraveineuses en cas d’urgence
médicale, avant l’arrivée de l’assis-
tance médicale d’urgence?

Réponse commune (19.11.2007)
de M. Jeannot Krecké, Ministre
de l’Économie et du Commerce ex-
térieur, de M. Mars Di Bartolo-
meo, Ministre de la Santé et de la
Sécurité sociale et de M. Jean-
Marie Halsdorf, Ministre de l’In-
térieur et de l’Aménagement du
Territoire:

Inventoriés au titre de l’assurance
collective des sportifs, les cas de
mort subite survenus lors de com-
pétitions sont heureusement fort
rares. En effet, au cours des dix
dernières années, on a enregistré
trois décès «sur le terrain».

Toutefois, comme l’indique le Mi-
nistère de la Santé, on ne dispose
pas de statistiques sur les cas de
mort subite chez des sportifs, li-
cenciés ou non, étant donné que
les certificats de décès ne rensei-
gnent ni sur les activités physiques
proprement dites ni sur le niveau
de telles activités.

Toujours est-il que les cas de mort
subite sont répertoriés parmi les
chiffres globaux des décès
concernant les maladies de l’appa-
reil circulatoire.

En effet, les maladies cardiovascu-
laires et cérébrovasculaires, qui
constituent la cause la plus impor-
tante de mortalité de notre popula-
tion, figurent parmi une des pre-
mières priorités en matière de
santé publique.

Ainsi, les actions entreprises pour
lutter contre ces pathologies, à
l’origine de nombreux décès pré-
maturés, sont couvertes par des
plans nationaux de promotion de la
santé. Ces plans prévoient des ac-
tions de prévention encadrées par
des campagnes de sensibilisation
pour la détection et la prise en
charge précoce des accidents cé-
rébrovasculaires; ceci par l’identifi-
cation des personnes à risque
ainsi que, le cas échéant, par un
suivi médical approprié.

Dans le contexte des contrôles de
sportifs, il faut savoir que les
cadres de haut niveau font déjà
l’objet d’un bilan approfondi; entre
autres, ils se soumettent à un élec-
trocardiogramme, une échogra-
phie cardiaque et une épreuve
d’effort, pour n’en citer que les
composantes les plus importantes
de cet examen. Par ailleurs, pour
2008 il est prévu d’équiper systé-
matiquement les centres médico-
sportifs où sont effectués les exa-
mens dans le but de l’obtention
d’une licence, d’un électrocardio-
gramme, conformément aux stan-
dards internationaux de la méde-
cine sportive.

Pour ce qui est d’étendre les exa-
mens médicaux aux sportifs licen-
ciés entre 50 et 65 ans, il faut rap-
peler que le médico-sportif vise les
compétiteurs et qu’à ces catégo-
ries d’âge le nombre de ceux-là est
plutôt réduit. Et, si le besoin s’en
faisait quand même ressentir, les
candidats sont invités à se sou-
mettre à un examen approfondi au-
près de leur médecin privé pour
les rassurer sur leurs aptitudes
physiques. La société de la méde-
cine sportive sera néanmoins
consultée encore une fois pour avis
en la matière.

Quant aux grands événements
sportifs de type semi-marathon ou
marathon, par exemple, rassem-
blant sportifs de haut niveau et
sportifs amateurs, manifestations
qui semblent jouir d’une popularité
toujours croissante, des recom-
mandations sont faites aux organi-
sateurs pour que les participants
se munissent d’un certificat médi-
cal attestant d’un état de santé
adapté.

L’installation de défibrillateurs ex-
ternes automatiques, pour sa part,
fait actuellement l’objet d’un projet
de règlement grand-ducal élaboré
par le Ministère de la Santé. Le
texte prévoit notamment que toute
personne est habilitée à utiliser un
défibrillateur automatique sous
condition d’avoir bénéficié d’une
formation appropriée. Il n’est ce-
pendant créé aucune obligation
concernant la présence, voire l’em-
placement de tels instruments. En
effet, il incombera aux respon-
sables des enceintes qui ac-
cueillent des sportifs et/ou des
spectateurs d’assurer la sécurité
du public, et de prévoir, le cas
échéant, l’installation d’un tel dis-
positif.

En outre, l’article 7 de la loi du 17
juin 1994 concernant la sécurité et
santé au travail dispose que:

«1. L’employeur doit:

- prendre en matière de premiers
secours, de lutte contre l’incendie
et d’évacuation des travailleurs, les
mesures nécessaires, adaptées à
la nature des activités et à la taille
de l’entreprise et/ou de l’établisse-
ment, et compte tenu d’autres per-
sonnes présentes,- et organiser
des relations nécessaires avec des
services extérieurs, notamment en
matière de premiers secours, d’as-
sistance médicale d’urgence, de
sauvetage et de lutte contre l’in-
cendie.

2. En application du paragraphe 1,
l’employeur doit notamment dési-
gner, pour les premiers secours,
pour la lutte contre l’incendie et

l’évacuation des travailleurs, les
travailleurs chargés de mettre en
pratique ces mesures.

Les travailleurs doivent être for-
més, être en nombre suffisant et
disposer de matériel adéquat, en
tenant compte de la taille et/ou des
risques spécifiques de l’entreprise
et/ou de l’établissement.»

En ce qui concerne l’usage de dé-
fibrillateurs automatiques en cas
d’urgence médicale, est à noter
qu’il ne comporte quasiment plus
de risque. Force est toutefois de
souligner que la pose d’une voie
veineuse effectuée par du person-
nel non médical, même dans des
conditions optimales, ferait courir
au malade des risques injustifiés,
et ne saurait dès lors être envisa-
gée.

Question 1977 (14.9.2007) de
M. Camille Gira (DÉI GRÉNG)
concernant la langue de rédac-
tion des avenants aux règle-
ments communaux:

Certaines communes disposent
toujours de règlements commu-
naux rédigés en langue allemande.
L’allemand n’étant plus utilisé au ni-
veau des actes législatifs, il s’avère
que des communes préfèrent for-
muler les avenants à leurs règle-
ments communaux en français.
Des parallèles existent d’ailleurs
avec la loi sur l’impôt commercial
communal. Le texte initial est pu-
blié au Mémorial en langue alle-
mande, tandis que toutes les modi-
fications ultérieures ont été rédi-
gées en français. 

Or, d’après mes informations, des
services ministériels - dont notam-
ment la Commission de Circulation
de l’État - semblent se heurter à
cette pratique communale, jusqu’à
refuser des avenants pour seul mo-
tif que ceux-ci ne sont pas rédigés
dans la même langue que le règle-
ment de base. 

Dans ce contexte je voudrais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre: 

- Est-ce que des avenants aux rè-
glements communaux ont été refu-
sés par d’autres ministères ou ad-
ministrations ministérielles pour
seul motif de ne pas être rédigés
dans la même langue que le règle-
ment de base? 

- Est-ce que le Ministère de l’Inté-
rieur ne devrait pas publier une re-
commandation aux communes
concernant la rédaction des règle-
ments afin d’éviter des prolonga-
tions inutiles des procédures admi-
nistratives d’approbation? 

Réponse commune (26.11.2007)
de M. Jean-Marie Halsdorf,
Ministre de l’Intérieur et de l’Amé-
nagement du Territoire et M. Lu-
cien Lux, Ministre des Trans-
ports:

Il est exact que certaines com-
munes disposent encore de règle-
ments de circulation communaux
rédigés en langue allemande, mais
ont pris l’habitude de formuler les
avenants à ces règlements en fran-
çais. Bien que cette pratique ne
soit pas contraire à la loi, elle a ce-
pendant pour effet de créer des
textes règlementaires qui
manquent de clarté et d’homogé-
néité dans la terminologie et qui
sont donc entachés d’insécurité ju-
ridique. Outre le fait que la lecture
de tels règlements n’est ni facile, ni
agréable, le texte même risque
d’être incohérent par l’effet des tra-
ductions inévitables.

Il convient de noter que les com-
munes ne sont pas obligées de re-
courir à la langue française, mais
qu’il s’agit en effet d’un libre choix. 

Les communes qui disposent d’un
règlement de circulation de base
en langue allemande, mais qui
souhaitent recourir à la langue fran-
çaise sont invitées à procéder à
une refonte complète de leur règle-
ment de circulation. La Commis-
sion de Circulation de l’État sou-

tient les communes dans cette dé-
marche en mettant à leur disposi-
tion un règlement type qui couvre
la panoplie des articles appli-
cables sur leurs territoires respec-
tifs. 

L’arrêté grand-ducal modifié du 23
novembre 1955 portant règlement
de la circulation sur toutes les
voies publiques n’est, pour sa part,
plus traduit en langue allemande.
Cette pratique entraîne un certain
risque que la terminologie appro-
priée en allemand fait défaut. Voilà
pourquoi la Commission de Circu-
lation de l’État incite les autorités
communales d’utiliser la langue
française dans le cas d’une refonte
complète d’un règlement de base.

Cet usage n’interdit à aucun mo-
ment aux communes, disposant
d’un règlement de circulation en
langue allemande, de rédiger les
avenants à ce même règlement en
allemand. La Commission de Cir-
culation de l’État complète, le cas
échéant, ses avis par une proposi-
tion de texte en allemand. D’où le
principe que «pour des raisons de
clarté et de facilité d’emploi, il
convient de libeller les avenants au
règlement de base en fonction de
la langue du règlement».

Dans le but de doter les com-
munes de règlements transparents
et bien compréhensibles, le Minis-
tère de l’Intérieur et de l’Aménage-
ment du Territoire vient d’adresser
aux communes, par voie de circu-
laire, des recommandations sur
l’emploi de la langue lors de la ré-
daction de règlements commu-
naux.

Question 1982 (17.9.2007) de
M. Roger Negri (LSAP)
concernant l’implantation de
nouvelles décharges pour
déchets inertes:

L’implantation d’une nouvelle dé-
charge pour déchets, inertes ou
autres, se heurte souvent à l’oppo-
sition de ceux qui habitent à proxi-
mité du site choisi. Le plan direc-
teur sectoriel «décharges pour dé-
chets inertes» permet entre autres
de déterminer les capacités dont
les différentes régions du pays ont
besoin et associe les communes
concernées lorsqu’il s’agit de choi-
sir un site pour une nouvelle dé-
charge. Les conflits au niveau local
sont considérablement réduits, si
les intérêts des habitants sont pris
en compte et si le nouveau site est
choisi d’une manière transparente
et suivant des critères objectifs. 

Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Environnement:

- Monsieur le Ministre peut-il expli-
quer pourquoi l’Administration de
l’Environnement vise à créer de
nouvelles décharges pour déchets
inertes à des emplacements non
prévus par le plan directeur secto-
riel?

- Comment Monsieur le Ministre
peut-il envisager l’implantation
d’une nouvelle décharge pour dé-
chets inertes sur un site autre que
celui proposé par les communes
concernées, sans les consulter
avant la prise de décision?

- L’Administration de l’Environne-
ment vient d’informer les com-
munes de Garnich et de Mamer
que le lieu dit «Kuelheck» serait re-
tenu comme site potentiel pour
l’implantation d’un centre régional
pour déchets inertes. Monsieur le
Ministre est-il conscient que ce site
est justement celui où les oppo-
sants au projet pour l’implantation
d’une décharge pour déchets in-
dustriels «Haebicht» ont fêté an-
nuellement le succès de leur cam-
pagne? Monsieur le Ministre est-il
conscient que la décision récente
de l’Administration de l’Environne-
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ment d’envisager l’implantation
d’une décharge pour déchets
inertes sur le site «Kuelheck» bien
qu’un autre site moins conflictuel
soit déjà identifié est ressenti
comme un affront par les habitants
concernés?

Réponse (16.11.2007) de M. Lu-
cien Lux, Ministre de l’Environne-
ment:

La présente question parlemen-
taire rejoint la question N°1965 de
l’honorable Député Gilles Roth au
même sujet (cf. compte rendu
N°1/2007-2008). Je me permets
donc de renvoyer à la réponse
donnée à cette question. 

Néanmoins, je voudrais donner
certaines précisions quant aux dif-
férents éléments de la présente
question. 

Il faut d’abord rappeler que le rè-
glement grand-ducal du 9 janvier
2006 déclarant obligatoire le plan
directeur sectoriel «décharges
pour déchets inertes» ne prévoit
pas exclusivement des sites précis
sur lesquels une décharge pour
déchets inertes est à réaliser. Il
prescrit également une procédure
à respecter pour rechercher de
nouveau sites qui ne sont pas en-
core explicitement mentionnés
dans le plan (art. 5). Une telle pro-
cédure est importante pour pouvoir
disposer en continu de décharges,
même après saturation et ferme-
ture des décharges existantes ou
prévues explicitement dans le
plan. En ce sens, il est tout à fait
évident que la création de nou-
velles décharges non mentionnées
dans le plan doit être envisagée tôt
ou tard dans les différentes régions
prévues par le plan. 

Il est vrai, comme le précise l’hono-
rable Député dans son introduction
à la question, que les conflits au ni-
veau local pour l’acceptation d’une
nouvelle décharge sont considéra-
blement réduits si les intérêts des
habitants sont pris en compte et si
le nouveau site est choisi d’une
manière transparente et suivant
des critères objectifs. Et c’est jus-
tement cette réflexion qui est à la
base de la procédure de recherche
de sites telle que prescrite par le
règlement grand-ducal du 9 janvier
2006. 

Cette procédure prévoit une sélec-
tion des sites potentiels selon des
critères purement objectifs. 

En effet, une première approche se
fait en tenant compte des zones
non prioritaires telles qu’elles sont
retenues à l’annexe IV du règle-
ment grand-ducal du 9 janvier
2006. Sur les surfaces ainsi délimi-
tées, les sites où il est technique-
ment envisageable et raisonnable
d’implanter une décharge pour dé-
chets inertes sont sélectionnés
pour constituer la liste des sites po-
tentiels. 

Les sites figurant dans cette liste
des sites potentiels sont alors sou-
mis à une évaluation d’après les
critères objectifs figurant à l’an-
nexe V du règlement grand-ducal
du 9 janvier 2006. 

C’est cette évaluation qui est sou-
mise aux communes pour avis.
C’est également à ce stade de la
procédure que la communication
critiquée a été faite entre autres à
la commune de Mamer. 

Il résulte de ce qui précède que
jusqu’à ce stade, toutes les étapes
de sélection ont été réalisées selon
une approche purement objective.
Le fait d’exclure à ce niveau un site
potentiel spécifique sous prétexte
de son historique aurait constitué
un élément purement subjectif
dans la procédure. 

Désormais, les communes sont ap-
pelées à émettre leur avis quant
aux propositions des sites poten-
tiels. Ces avis seront pris en consi-
dération lors de la définition du site
qui doit être retenu comme priori-
taire en vue de l’implantation d’une

décharge pour déchets inertes. 

La procédure actuellement en
cours n’est donc pas une décision
selon laquelle ni le Ministre de l’En-
vironnement, ni l’Administration de
l’Environnement n’impose un site.
Bien au contraire, cette procédure
qui respecte les dispositions du
plan directeur sectoriel est une
procédure qui associe les com-
munes concernées dans le choix
des sites pour une nouvelle dé-
charge. La preuve en est donnée
par le fait que dès à présent les
communes sont consultées pour
les sites potentiels avant qu’une
décision quant au site définitif ne
soit prise. 

À titre d’information, il faut égale-
ment mentionner que le règlement
grand-ducal du 9 janvier 2006
prescrit que la commune concer-
née ultérieurement par le site re-
tenu en définitive sera directement
associée aux travaux d’élaboration
du projet. 

Question 1993 (19.9.2007) de
MM. Laurent Mosar et Marcel
Oberweis (CSV) concernant le
changement climatique:

Dans les discussions au sujet du
changement climatique, il est sur-
tout question des mesures à
prendre pour réduire au maximum
les émissions des gaz à effet de
serre dont notamment le CO2. Les
initiatives prises dans ce contexte
par l’Union européenne et le Gou-
vernement sont certes louables,
mais ne prennent pas en compte
un autre défi au moins aussi impor-
tant, qui est celui de la protection
de la population contre les effets
négatifs du changement clima-
tique. 

Il est en effet généralement admis
qu’avec une politique conséquente
de réduction des émissions des
gaz à effet de serre, les effets du
changement climatique pourront
être amoindris sans pour autant
être évités. Dans cet ordre d’idées,
il faut se rendre compte que les
changements climatiques ont une
influence importante sur la dyna-
mique des maladies infectieuses. 

Il est donc primordial de prévoir
d’ores et déjà des mesures de pro-
tection contre les accidents clima-
tiques. 

Dans ce contexte nous aimerions
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre de l’Environ-
nement et à Monsieur le Ministre
de la Santé: 

- Est-ce que le Gouvernement a
déjà élaboré un catalogue de me-
sures de prévention pour parer aux
effets du changement climatique? 

- Quelles pourront être ces me-
sures notamment au niveau de
l’équipement des logements 
(hôpitaux, CIPA, maisons de soins,
etc.)?

- Quelles mesures le Gouverne-
ment entend-il prendre pour proté-
ger la population contre cette in-
fluence des maladies infectieuses? 

- Quelles sont les initiatives prises
au niveau de l’Union européenne
pour protéger la population dans
l’hypothèse de catastrophes clima-
tiques? 

Réponse commune (16.11.2007)
de M. Lucien Lux, Ministre de
l’Environnement et M. Mars Di
Bartolomeo, Ministre de la Santé
et de la Sécurité sociale:

Le Gouvernement est persuadé
qu’une lutte efficace contre les ef-
fets néfastes du changement 
climatique passe avant tout par
une réduction drastique des émis-
sions de gaz à effet de serre, sans
pour autant négliger la nécessité
d’adaptation aux conditions clima-
tiques changeantes. En effet un
certain degré de modification du
climat sera inévitable au cours des
décennies à venir, même si les ef-
forts de réduction des émissions
au niveau mondial, tels que mis en

avant par le Conseil européen ainsi
que par le Groupe d’experts inter-
gouvernementaux du climat
(GIEC), sont mis en œuvre. 

Remarquons ici que le GIEC, dans
ses récents rapports, a mis en évi-
dence que les effets du réchauffe-
ment planétaire, qui s’élève à
l’heure actuelle à 0,76°C par rap-
port à l’ère préindustrielle, sont
déjà observés partout au monde.
Or l’inertie du système climatique
est telle que même dans les scéna-
rios ambitieux de réduction des
émissions susmentionnés, la
hausse de la température moyenne
annuelle mondiale avoisinera les
2°C. Il paraît dès lors évident que
nous ressentirons encore davan-
tage les effets du changement 
climatique à moyen et long terme,
et que nous devons continuer à ré-
duire notre vulnérabilité face aux
conditions climatiques chan-
geantes. Remarquons qu’à côté
des «pressions» climatiques ac-
crues, certains écosystèmes natu-
rels et les activités qui en dépen-
dent (agriculture, ressources en
eau, forêts, tourisme, etc.) sont
souvent déjà fragilisés par les pol-
lutions, les morcellements, la perte
de biodiversité, etc. 

De nombreuses mesures d’adapta-
tion au changement climatique ont
été prises par le Gouvernement,
même si elles n’ont pas été regrou-
pées au sein d’un catalogue de
mesures ou d’un plan d’action, tel
que cela a été fait en avril 2006
pour les mesures de réduction des
émissions de gaz à effet de serre. 

Concernant la préparation des éta-
blissements hospitaliers à des 
situations de grande chaleur, il
convient de signaler qu’un système
de climatisation centralisé fonc-
tionne dans les services de soins
intensifs des hôpitaux du pays.
Suite à la canicule de l’été 2003, il
est encore davantage qu’aupara-
vant fait attention au rafraîchisse-
ment de la température dans les
autres chambres et/ou locaux de
séjour des patients au sein des
établissements hospitaliers. Cet
aspect est examiné lors de chaque
demande de construction ou trans-
formation hospitalière. La solution
à retenir peut diverger de cas en
cas par exemple en raison du 
volume, de la surface vitrée ou 
encore de l’exposition au soleil.
Des systèmes comme le postrefroi-
dissement intégré ainsi que des
plafonds rayonnants hydrauliques
ont ainsi été mis en œuvre. 

D’autre part, le département de la
Santé organise annuellement avec
l’aide du réseau de maintien à do-
micile et du service social de proxi-
mité de la Croix-Rouge un plan
d’intervention en cas de grande
chaleur destiné à apporter une sur-
veillance et une aide à l’hydratation
aux personnes âgées à risque et
vivant seules sans aide de leurs
proches. 

Comme le signalent les honorables
Députés, le réchauffement global,
la variation des régimes pluviomé-
triques et la modification des taux
d’humidité modifient l’aire de distri-
bution de certains parasites et de
certaines maladies transmissibles
par des animaux, et tout particuliè-
rement par des insectes entraînant
non seulement de nouvelles 
maladies infectieuses, mais égale-
ment l’augmentation de maladies
infectieuses déjà présentes. 

Afin de réduire les effets du chan-
gement climatique sur la santé de
notre population, des études à long
terme, tant au niveau européen
qu’au niveau mondial, sont essen-
tielles. Aussi y a-t-il lieu de pour-
suivre l’information de la population
notamment en ce qui concerne les
évènements météorologiques ex-
trêmes (par exemple plan canicule
luxembourgeois) mais aussi en ce
qui concerne la lutte contre l’émer-
gence de nouvelles maladies in-
fectieuses (exemple communiqué
sur le site Internet du Ministère de
la Santé pour informer la popula-
tion sur les mesures de protection
contre la maladie du chikungunya
en Italie cet été). 

L’atténuation du risque «inonda-
tion» constitue un autre exemple
où un dispositif de prévision et de
prévention des «accidents clima-
tiques» a été mis en œuvre. À citer
dans ce contexte entre autres la
mise en place d’un réseau d’obser-
vation hydro-climatologique dès
1995 dont la fonction consiste no-
tamment à surveiller en perma-
nence les cours d’eau luxembour-
geois afin de pouvoir alerter en cas
de danger imminent les popula-
tions menacées, l’établissement
d’un atlas des vulnérabilités crues
en 2000, l’initialisation du projet TI-
MIS (Transinternational Internet
Map Information System on 
Flooding) en 2003, l’exécution de
mesures anticrues constructives,
ainsi que la réactivation de zones
de rétention naturelles des crues
moyennant une renaturation des
cours d’eau. 
Rajoutons enfin qu’un dispositif
d’observation des phénomènes
météorologiques ainsi que des
connaissances renforcées sur les
évènements extrêmes revêtent une
grande importance. La collabora-
tion entre plusieurs institutions et
organisations luxembourgeoises
continuera d’approfondir nos
connaissances sur le climat de nos
régions, contribuant ainsi aussi aux
travaux de recherche et de modéli-
sation au niveau européen. 
Au niveau européen, il y a lieu de
signaler le livre vert sur l’adaptation
au changement climatique que la
Commission a publié fin juin 2007
et moyennant lequel la Commis-
sion lance un vaste débat de
consultation en la matière. Y sont
identifiés un certain nombre de do-
maines où une action coordonnée
au niveau communautaire s’im-
pose. Tel est le cas des secteurs
de l’agriculture et de la sylviculture,
de la santé, de la gestion de l’eau
et de la biodiversité notamment,
pour lesquels il conviendra d’inté-
grer les objectifs d’adaptation au
changement climatique dans les
politiques sectorielles. La solidarité
avec les pays en voie de dévelop-
pement, souvent les plus vulné-
rables aux effets du changement
climatique, revêt aussi une impor-
tance capitale. 

Question 2000 (24.9.2007) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant l’étude de l’OCDE
sur l’impact des biocarbu-
rants:
Selon le rapport récent de l’Organi-
sation de Coopération et de Déve-
loppement Économiques (OCDE)
intitulé «Biocarburants: les re-
mèdes sont-ils pires que la mala-
die?», ceux-ci risquent de porter
atteinte à la biodiversité et ne se-
ront pas rentables sans de nou-
velles politiques gouvernemen-
tales, de même elle met en garde
les gouvernements sur les limites
des biocarburants. L’OCDE invite
donc les gouvernements à taxer
davantage les émissions de di-
oxyde de carbone pour inciter le
développement de technologies
«plus efficientes». 
En outre l’OCDE souligne que la
poussée actuelle en faveur du dé-
veloppement des biocarburants
vient de créer des tensions inte-
nables qui pourraient bouleverser
les marchés sans générer des bé-
néfices environnementaux signifi-
catifs et ceci notamment dans la
lutte contre le changement clima-
tique. En particulier, tant la surface
importante de terres cultivables
que la production de biocarburants
requises met sous pression les prix
de l’alimentation et de l’eau. 
L’étude signale que les biocarbu-
rants permettraient de diminuer les
émissions de gaz à effet de serre
au mieux de 3% et leur développe-
ment fait peser d’importants
risques sur l’environnement. 
Dans ce contexte j’aimerais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de l’Agriculture et à
Monsieur le Ministre de l’Environ-
nement: 

- Au vu de ce qui précède, ne de-
vrait-on pas s’intégrer davantage
les valeurs environnementales
dans l’agriculture afin que le rem-
placement des écosystèmes, voire
les pâturages, par des cultures
bioénergétiques soit réalisé dans
une voie soutenable? 
- Quelles sont les mesures que le
Gouvernement entend prendre
dans le domaine de la recherche
sur les biocarburants de la
deuxième génération? 
Réponse commune (23.11.2007)
de M. Fernand Boden, Ministre
de l’Agriculture, de la Viticulture et
du Développement rural et de 
M. Lucien Lux, Ministre de l’En-
vironnement:
À titre liminaire, il échet de rappe-
ler à l’honorable Député que,
conformément aux conclusions
adoptées par le Conseil européen
les 8 et 9 mars 2007, chaque État
membre sera tenu de respecter
d’ici 2020 une proportion minimale
de 10% de biocarburants dans la
consommation totale d’essence et
de gazole destinés au transport. Le
texte de conclusions précise toute-
fois que le caractère contraignant
de ce seuil se justifie, sous réserve
que la production ait un caractère
durable, et que les biocarburants
dits de deuxième génération soient
mis sur le marché.
Ceci dit et afin de pallier précisé-
ment à la pénurie de céréales et de
denrées alimentaires en général la
Commission européenne a ramené
à zéro le taux de la mise en jachère
pour l’année 2008. Cette décision
permettra également de réserver
une partie des terres arables à la
production de plantes destinées à
la fabrication d’agro-carburants.
Concernant plus particulièrement
le secteur des biocarburants, il faut
évidemment procéder avec beau-
coup de précaution. Ainsi, de nom-
breuses études (life cycle assess-
ment) ont tenté d’estimer le bilan
CO2 net de la production des bio-
carburants. Les résultats très va-
riables de ces études confirment la
nécessité d’analyser au cas par
cas tant les bénéfices environne-
mentaux en matière d’émissions de
gaz à effet de serre évitées que les
éventuelles nuisances environne-
mentales et sociales susceptibles
d’en résulter. En tout état de cause
il importe d’assurer une production
de plantes énergétiques fondée
sur des techniques respectueuses
de l’environnement et de garantir la
biodiversité par une multitude d’es-
pèces potentielles.
Comme les recherches effectuées
pendant les dernières années
confirment la possibilité d’une telle
démarche, les appréhensions de
l’honorable Député semblent injus-
tifiées, cela d’autant plus qu’on
peut raisonnablement admettre
que la majeure partie des terres
mises en jachère suivant un sys-
tème de rotation pendant les der-
nières années sera à nouveau utili-
sée pour la production végétale.
Sachant de plus que cette produc-
tion doit se faire selon les critères
de l’écoconditionnalité il en résulte
que les principes du développe-
ment durable seront respectés.
Finalement, il importe de souligner
que le groupe de travail «bio-
masse», instauré par le plan d’ac-
tion en vue de la réduction des
émissions de CO2, sera chargé
d’élaborer un plan d’action national
biomasse. Dans ce contexte de-
vront être évaluées entre autres les
différentes options d’utilisation de
la biomasse en provenance du ter-
ritoire luxembourgeois, comme la
biométhanisation, la valorisation
thermique et la production de bio-
carburants.

Question 2005 (25.9.2007) de
Mme Sylvie Andrich-Duval
(CSV) concernant le fonctionne-
ment du Centre de Langues:

Avec neuf langues enseignées, 70
enseignants spécialisés dans l’en-
seignement des langues étran-
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gères aux adultes, plus de 2.500
étudiants inscrits d’une centaine
de nationalités différentes et sa re-
connaissance comme centre 
officiel d’examens internationaux,
le Centre de Langues, dénommé
ci-après «CLL», est sans conteste
une institution essentielle dans le
cadre de la formation continue au
Luxembourg. 
Cependant des critiques à l’égard
de son fonctionnement administra-
tif s’élèvent depuis quelques
temps. Ainsi, les brochures d’infor-
mation concernant les délais de
prise de rendez-vous pour les en-
tretiens et les inscriptions man-
quant de clarté, de nombreux 
intéressés désireux d’obtenir des
informations complémentaires se
plaignent que leurs appels télé-
phoniques restent sans réponse. 
De plus, même les personnes qui
se rendent directement sur place
obtiennent encore des réponses
équivoques. 
Les usagers dénoncent en outre la
difficulté d’obtenir une place, les
délais d’attente étant pour certains
cours et certaines plages horaires
assez longs. À cet égard, même
s’il est vrai qu’un système 
d’inscription prioritaire en cours de
semestre ou pour le semestre sui-
vant est mis en place pour les per-
sonnes qui n’ont pas la chance
d’être directement admises, cette
situation engendre des problèmes
organisationnels manifestes. 
Ainsi, pensons par exemple aux
demandeurs d’emploi qui doivent
spécifier des mois à l’avance l’ho-
raire qui leur conviendrait alors
qu’ils peuvent entre-temps opter
pour une autre formation parallèle
ou dans le meilleur des cas obtenir
un emploi. 
Considérant l’importance de la for-
mation continue et plus particuliè-
rement de l’apprentissage des
langues au Luxembourg tant sur le
plan de réintégration sociale que
de la qualification professionnelle,
j’aimerais poser les questions sui-
vantes à Madame la Ministre de
l’Éducation nationale et de la For-
mation professionnelle: 
- Madame la Ministre n’est-elle pas
d’avis qu’il faudrait clarifier les
fiches explicatives de la procédure
d’inscription au CLL afin d’assurer
une bonne compréhension par les
personnes intéressées des dé-
marches administratives à entre-
prendre pour bénéficier de l’offre
des cours proposés? 
- Dans le même ordre d’idées, ne
faudrait-il pas améliorer la prise en
charge des appels téléphoniques

en instaurant des permanences ré-
gulières? 
- Quels sont les cours et les plages
horaires pour lesquels les de-
mandes d’inscription sont les plus
nombreuses et a fortiori les cours
pour lesquels les délais d’attente
sont les plus longs? Ne faudrait-il
pas envisager une augmentation
de l’offre pour les cours concer-
nés?
Réponse (23.11.2007) de Mme
Mady Delvaux-Stehres, Mi-
nistre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:
En réponse à votre question parle-
mentaire concernant le fonctionne-
ment du Centre de Langues, je me
dois de saisir l’occasion pour ac-
tualiser et rectifier certaines infor-
mations. Le Centre de Langues
Luxembourg et l’annexe de Mersch
comptent actuellement plus de
4.000 apprenants par semestre,
inscrits dans huit langues diffé-
rentes et répartis sur les différents
niveaux de compétences établis
selon les critères du Cadre euro-
péen Commun de Référence pour
les langues. Les cours ont lieu, à
un rythme interrompu, de 8h00 à
21h00.
Eu égard à cette situation, le
Centre de Langues est confronté
chaque jour à une multitude de dé-
fis logistiques et administratifs
étant donné que l’offre pour être ef-
ficace doit être multiple (plusieurs
niveaux de formation), flexible (plu-
sieurs modes de formation) et
adaptée à un public adulte (pré-
tests, entretiens et conseil au mo-
ment de l’inscription, suivi).
En ce qui concerne la procédure
d’inscription, les fiches explicatives
mentionnées dans la question par-
lementaire et, d’une manière géné-
rale, la visibilité du CLL, l’adminis-
tration a récemment fourni des 
efforts considérables pour actuali-
ser le contenu de la brochure 
d’information et le rendre plus
transparent et plus accessible aux
apprenants, dans les limites des 
ressources budgétaires dispo-
nibles. En effet tous les efforts du
personnel administratif se sont fo-
calisés sur l’élaboration d’une bro-
chure cohérente et professionnelle
et les traductions n’ont pas encore
pu être réalisées. En outre, de
grandes affiches explicatives ont
été envoyées aux principales com-
munes du pays dans le cadre
d’une campagne publicitaire. Le
site Internet du Centre de Langues
à également été revu afin d’y re-
grouper toutes les informations né-
cessaires concernant le fonction-
nement du CLL.

Néanmoins, le souci constant
d’adapter l’offre de cours à la fluc-
tuation des inscriptions et à la de-
mande des apprenants conduit
chaque semestre et même parfois
chaque session à des réajuste-
ments et rend difficile l’actualisa-
tion permanente de l’information
sur papier, tant en termes de
charge de travail que de coût fi-
nancier.
Pour ce qui est de l’information au
public, il faut souligner que 4.000
apprenants, cela signifie, au moins
6.000 demandes de renseigne-
ment soit en direct, soit par télé-
phone. Pour améliorer la prise en
charge des appels, une perma-
nence téléphonique vient d’être
mise en place pendant les horaires
administratifs.
Toutefois le fonctionnement d’une
permanence téléphonique en de-
hors des heures administratives
demanderait un investissement en
personnel qui ne serait pas néces-
sairement en relation avec le ser-
vice qu’elle serait en mesure de
fournir.
Par ailleurs, en ce qui concerne
une possible augmentation de
l’offre des cours de 19h00 à 21h00,
la direction est consciente que
cette plage horaire est fortement
sollicitée. Ces cours sont très sou-
vent saturés et de nombreuses de-
mandes ne peuvent être satis-
faites. Cependant, la flexibilité de
l’offre de cours dépend tout autant
du nombre d’enseignants dispo-
nibles que du nombre de salles de
classe. Actuellement toutes les
salles de classe disponibles au
CLL sont occupées dans ce cré-
neau horaire. C’est pour répondre
à cette demande que la direction a
pu, avec le soutien du Service des
Bâtiments publics, créer une an-
nexe à Mersch. Malheureusement
les classes de Mersch restent, au-
jourd’hui encore moins fréquentées
que celles de Luxembourg.
Enfin, il faut aussi tenir compte de
la diversité des demandes éma-
nant des apprenants. Celles-ci
s’orientent à la fois vers des cours
de langue générale, et vers des
cours sur objectifs spécifiques.
Comme le CLL ne demande pas
d’acompte lors de l’inscription, un
nombre non négligeable d’étu-
diants se retirent avant même l’ou-
verture d’un cours. Cette situation
conduit les responsables à réviser
à maintes reprises l’offre globale
des cours.
On comprendra que le fonctionne-
ment du CLL ne peut être comparé
à celui d’un établissement d’ensei-
gnement public.

Nonobstant il importe de souligner,
d’une part, la qualité de l’enseigne-
ment dispensé au Centre de
Langues, qualité reconnue tant à
l’intérieur de nos frontières qu’à
l’extérieur, dans le profil linguis-
tique établi par le Conseil de l’Eu-
rope, à la demande du Luxem-
bourg. D’autre part, le CLL tient au
Luxembourg une place unique
dans l’apprentissage des langues
tout au long de la vie, facilitant ainsi
une meilleure compréhension de la
langue et de la culture de l’autre.

Question 2006 (25.9.2007) de
M. Marc Spautz (CSV) concer-
nant les prix d’hébergement
pratiqués par les Centres In-
tégrés pour Personnes
Âgées (CIPA) et autres struc-
tures d’accueil pour seniors:

Force est de constater que la ré-
ponse ministérielle à ma question
parlementaire N°1831 du 4 juillet
2007 (cf. compte rendu N°1/2007-
2008) non seulement est incom-
plète, le Gouvernement n’ayant
pas répondu à toutes les questions
posées dans le cadre de la ques-
tion parlementaire précitée, mais
elle est également hors sujet voire
sème la confusion. 

Tout d’abord dans sa réponse du
29 août 2007, le Gouvernement
donne à considérer que le règle-
ment d’exécution de la loi du 30
avril 2004 autorisant le Fonds Na-
tional de Solidarité à participer aux
prix des prestations fournies dans
le cadre de l’accueil des per-
sonnes admises dans un Centre In-
tégré pour Personnes Âgées, une
maison de soins ou un autre éta-
blissement s’exprime sur des pres-
tations qui ne tombent pas sur le
champ d’application de l’assu-
rance dépendance. Il ajoute en-
core que le règlement se situe
dans un contexte précis de de-
mandes individuelles de per-
sonnes souhaitant une intervention
du Fonds National de Solidarité par
rapport à une situation d’héberge-
ment particulière dans une struc-
ture particulière. Il précise in fine
qu’eu égard à certaines disposi-
tions dudit règlement, les prix de
références peuvent varier d’un
gestionnaire à l’autre voire au sein
même d’une unité. 

Or, ma question parlementaire ne
portait - et ne porte toujours pas -
sur le complément au prix des
prestations fournies dans le cadre
de l’accueil et qui ne sont pas cou-

vertes par l’assurance dépen-
dance, complément pouvant être
versé sous certaines conditions
notamment de revenus par le
Fonds National de Solidarité à des
personnes admises à durée indé-
terminée dans un Centre Intégré
pour Personnes Âgées ou une mai-
son de soins. Ma question
concerne l’opportunité de mettre à
la disposition des personnes
concernées une liste des prix prati-
qués par les établissements d’aide
et de soins pour seniors et qui re-
prenne les prestations de base in-
cluses dans le prix. Cette liste ne
doit pas se rapporter à une situa-
tion d’hébergement particulière,
mais à une situation d’accueil cou-
rante, afin de permettre aux per-
sonnes concernées de choisir en
connaissance de cause l’établisse-
ment le plus adapté à leur situation
notamment financière. 

La réponse ministérielle du 29 août
2007 laisse cependant aussi per-
plexe. En effet, d’après celle-ci, le
Gouvernement a toujours refusé de
publier une simple liste qui re-
prenne les prix de base, alors que
ceux-ci risqueraient de refléter des
éléments de qualité très différents.
Le Gouvernement y a encore af-
firmé qu’une telle liste risquerait
d’être mal comprise au vu de sa
complexité. Or, dans sa réponse
du 18 avril 2007 à ma question par-
lementaire N°1603 du 8 mars 2007
ayant trait au même sujet (cf.
compte rendu N°10/2006-2007), le
Gouvernement disait vouloir char-
ger un expert consultant de l’ana-
lyse des postes de coûts pour les
différents établissements d’aide et
de soins, de manière à élaborer
des définitions pour les différentes
prestations et d’en apprécier les
coûts. Le Gouvernement avait en-
core soutenu que cette analyse
permettrait de disposer des prix
d’hébergement pratiqués et d’ap-
précier ce qu’ils recouvrent en
quantité et qualité de services of-
ferts. 

Force est de constater que ces
deux réponses sont contradic-
toires. En effet, on ne peut affirmer
d’une part, que les prix de réfé-
rence peuvent varier respective-
ment que la matière est très com-
plexe et, d’autre part, charger un
expert d’une analyse afin d’appré-
cier la nature même des presta-
tions en cause et pour disposer
des prix d’hébergement. 

En ce qui concerne les différences
de qualité qui peuvent exister au
niveau des prestations offertes, il
échet de noter que personne n’est
naïf au point d’ignorer que de telles
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différences peuvent exister d’un
établissement à l’autre voire à l’in-
térieur même d’un établissement.
Là n’est pas la question. Par
ailleurs, toute personne a des be-
soins et des attentes différentes et
la situation notamment financière
de chaque personne peut aussi
avoir une incidence sur le fait que
certaines prestations seront ou ne
seront pas prises en compte par
exemple par le Fonds National de
Solidarité. Il s’agit de savoir qui
offre quoi à quel prix. L’établisse-
ment d’une liste basique des prix
d’hébergement permettrait aux
usagers de se faire une idée des
prix pratiqués et opérer ainsi un
premier choix quitte à ce que le
prix indiqué ne soit que indicatif
dès lors qu’il dépend d’autres élé-
ments telles que par exemple des
besoins et priorités de chaque usa-
ger ou encore de la participation
par le FNS aux prix des presta-
tions. En tous les cas, les usagers
seraient plus adéquatement infor-
més qu’ils ne le sont actuellement.
En effet, on ne saurait partager l’af-
firmation du Gouvernement
lorsque celui-ci soutient que les ci-
toyens disposent des informations
nécessaires pour pouvoir analyser
les offres de services des gestion-
naires et peuvent opérer un choix
éclairé lorsqu’on sait d’une part,
qu’ils ne disposent que d’une liste
des structures agréées et d’une
copie des différents textes légaux
en vigueur et que, d’autre part, le
Gouvernement a besoin qu’un ex-
pert éclaire sa lanterne dans une
matière - de l’aveu même des Mi-
nistres concernés - si complexe. 

Last but not least, le Gouverne-
ment n’a pas répondu à la dernière
de mes trois questions posées
dans le cadre de ma question par-
lementaire N°1831 qui fait partie in-
tégrante de la présente. 

Dans ce contexte j’aurais aimé que
Madame la Ministre de la Famille et
de l’Intégration et de Monsieur le
Ministre de la Sécurité sociale ré-
pondent aux questions suivantes: 

- Puisque le Gouvernement ne dis-
pose à l’heure actuelle d’aucune
liste ou autre document le rensei-
gnant sur les prix pratiqués au ni-
veau des centres intégrés et autres
structures d’accueil et de soins
pour personnes âgées comment
peut-il affirmer qu’il y ait des diffé-
rences au niveau des prix de réfé-
rence d’un gestionnaire à l’autre
voire au sein d’une même unité? 

- Dans ce même contexte com-
ment peut-il affirmer qu’en applica-
tion des textes légaux en la ma-
tière, les montants minima men-
suels se situent pour une chambre
double à 1.437,19 euros et pour
une chambre single à 1.660,99 eu-
ros par mois puisque des varia-
tions de prix de référence sont
possibles d’un établissement à
l’autre? En tout état de cause,
quelles prestations ces montants
couvrent-ils? 

- Si les prix de base risquent de re-
fléter des éléments de qualité diffé-
rents les uns des autres risquant
d’hypothéquer la compréhension
d’une liste et si la matière est si
complexe, sur quels éléments le
Gouvernement se base-t-il pour
imposer des conditions ou critères
à respecter aux établissements en
question voire comment peut-il
opérer le moindre contrôle?

Réponse commune (16.11.2007)
de Mme Marie-Josée Jacobs,
Ministre de la Famille et de l’Inté-
gration et de M. Mars Di Barto-
lomeo, Ministre de la Santé et de
la Sécurité sociale:

En ce qui concerne les deux pre-
mières questions de l’honorable
Député, il y a lieu de noter que la
réponse à la question parlemen-
taire N°1831 se situait dans le
contexte de la législation sur l’ac-
cueil gérontologique. Cette législa-
tion admet des différences au ni-
veau des prix de pensions à consi-

dérer eu égard aux éléments défi-
nis dans les articles 3 à 10 du rè-
glement grand-ducal du 27 sep-
tembre 2004. 

Les montants mentionnés sont les
références indiquées par la législa-
tion au Fonds National de Solida-
rité pour évaluer sa participation
éventuelle dans le cadre d’une de-
mande d’aide financière indivi-
duelle (article 5 de la loi sur l’ac-
cueil gérontologique). Comme des
suppléments qualitatifs sont définis
(cf. ci-dessus) les prix de référence
sont modulables. Ces critères sont
vérifiés par le Fonds National de
Solidarité lors de demandes
d’aides financières par rapport à la
chambre occupée par le deman-
deur. 

Dans la plupart des cas, le prix de
pension couvre les types de pres-
tations arrêtés par le règlement
grand-ducal mentionné. Il est à
constater que certaines prestations
sont articulées de façon précise,
d’autres le sont moins ceci notam-
ment aussi pour permettre une cer-
taine flexibilité tant au gestionnaire
qu’au pensionnaire sur leurs priori-
tés respectives. 

En tout état de cause, il y a lieu de
signaler que ce sont les gestion-
naires qui arrêtent et fixent leurs
propres prix de pension. 

En ce qui concerne la troisième
question, il faut souligner que des
conditions ou critères à respecter
par les établissements sont impo-
sés dans plusieurs contextes légis-
latifs. Ces dispositions couvrent
différents aspects de la prise en
charge de la personne âgée dé-
pendante accueillie en institution et
les contrôles se situent dans les
cadres légaux respectifs. 

Il s’agit en occurrence de: 

L’accueil gérontologique 

- la loi du 30 avril 2004 autorisant le
Fonds National de Solidarité à par-
ticiper aux prix des prestations
fournies dans le cadre de l’accueil
aux personnes admises dans un
Centre Intégré pour Personnes
Âgées, une maison de soins ou un
autre établissement médico-social
assurant un accueil de jour et de
nuit,

- le règlement grand-ducal du 27
septembre 2004 portant exécution
de la loi du 30 avril 2004 autorisant
le Fonds National de Solidarité à
participer aux prix des prestations
fournies dans le cadre de l’accueil
aux personnes admises dans un
Centre Intégré pour Personnes
Âgées, une maison de soins ou un
autre établissement médico-social
assurant un accueil de jour et de
nuit.

La législation ASFT 

- la loi du 8 septembre 1998 réglant
les relations entre l’État et les orga-
nismes oeuvrant dans les do-
maines social, familial et thérapeu-
tique,

- le règlement grand-ducal du 8
décembre 1999 concernant l’agré-
ment à accorder aux gestionnaires
de services pour personnes âgées.

L’assurance dépendance 

- la loi modifiée du 19 juin 1998
portant introduction d’une assu-
rance dépendance,

- les règlements d’exécution.

Question 2011 (27.9.2007) de
M. Marcel Oberweis (CSV)
concernant le taux de TVA sur
l’installation des équipe-
ments utilisant des énergies
renouvelables:

Les énergies renouvelables repré-
sentent une alternative aux com-
bustibles fossiles. Leur usage per-
met non seulement de réduire les
émissions de gaz à effet de serre
provenant de la consommation
d’énergie, mais également de ré-
duire la dépendance croissante
des importations de combustibles
fossiles du Luxembourg. 

Afin d’augmenter substantielle-
ment la part des sources d’éner-
gies renouvelables dans la
consommation finale d’énergie, la
France a fixé le taux de la TVA à
5,5% sur les installations d’un sys-
tème solaire thermique ou d’un
système solaire photovoltaïque,
sauf pour les bâtiments neufs de
moins de deux ans, sur des locaux
à usage d’habitation et facturés
par un professionnel.

- Dans ce contexte j’aimerais de-
mander à Monsieur le Ministre des
Finances si le Gouvernement a l’in-
tention de procéder à une réduc-
tion du taux actuel de 15% à un
taux plus avantageux pour l’instal-
lation de capteurs solaires ther-
miques, de panneaux photovol-
taïques, de pompes à chaleur ou
des chaudières fonctionnant aux
pellets?

Réponse (16.11.2007) de M.
Jean-Claude Juncker, Premier
Ministre, Ministre des Finances:

Monsieur le Député Marcel Ober-
weis, en invoquant la situation en
France, demande si le Gouverne-
ment a l’intention de procéder à
une réduction du taux de TVA 
normal de 15% applicable à l’ins-
tallation de capteurs solaires ther-
miques, de panneaux photovol-
taïques, de pompes à chaleur et
de chaudières fonctionnant aux
pellets. 

Il y a d’abord lieu de tirer au clair
que l’installation de capteurs so-
laires thermiques, de pompes à
chaleur et de chaudières fonction-
nant aux pellets peut bénéficier du
taux super réduit de TVA de 3%,
dans la mesure où il s’agit de l’ins-
tallation d’un chauffage dans le
cadre des travaux de construction
d’un logement, de transformation
d’un immeuble affecté auparavant
à d’autres fins, de l’agrandisse-
ment d’un logement existant, ou de
travaux substantiels d’amélioration
réalisés consécutivement à l’acqui-
sition d’un logement ou portant sur
un logement dont la construction
date de vingt ans au moins, à
condition que le prix global des tra-
vaux excède trois mille euros. Dans
tous ces cas il s’agit d’une affecta-
tion d’un logement à des fins d’ha-
bitation principale soumise audit
taux super réduit en vertu de l’ar-
ticle 40, paragraphe 1, point 2° en
combinaison avec les points 21° et
22° de l’annexe B, de la loi modi-
fiée du 12 février 1979 concernant
la taxe sur la valeur ajoutée, ainsi
que du règlement grand-ducal mo-
difié du 30 juillet 2002 concernant
l’application de la taxe sur la valeur
ajoutée à l’affectation d’un loge-
ment à des fins d’habitation princi-
pale et aux travaux de création et
de rénovation effectuées dans l’in-
térêt de logements affectés à des
fins d’habitation principale et fixant
les conditions et modalités d’exé-
cution y relatives. 

Lesdites installations ne sont dès
lors soumises au taux normal de
TVA de 15% que dans la mesure
où elles ne rentrent pas dans le
cadre des travaux visés par les
textes cités, c’est-à-dire soit en cas
de travaux non substantiels portant
sur un logement soit en cas de tra-
vaux ne portant pas sur un loge-
ment. La législation afférente, 
basée sur l’article 114, paragraphe
1, alinéa 2, de la directive
2006/112/CE du Conseil du 28 
novembre 2006 qui permet au
Luxembourg d’appliquer un taux
de TVA inférieur à 5% au logement,
a en effet pour objet de favoriser
fiscalement les travaux indispen-
sables au seul logement. Elle ne
couvre ainsi notamment pas les
installations qui, au regard de la ré-
glementation existante, ne sont pas
considérées comme indispen-
sables au logement telles les ins-
tallations servant à la production
d’électricité et raccordées au ré-
seau public. 

La réglementation française sur la
base de laquelle les autorités fran-
çaises appliquent le taux de 5,5%
aux équipements de production
d’énergies renouvelables trouve
son fondement communautaire

dans le titre VIII, chapitre 3, de la-
dite directive 2006/112/CE dont les
dispositions permettent aux États
membres, sous réserve de l’autori-
sation du Conseil, d’appliquer jus-
qu’au 31 décembre 2010 au plus
tard un taux réduit (d’au moins 5%)
à trois catégories au maximum de
services à forte intensité de main-
d’œuvre parmi les catégories figu-
rant à l’annexe IV de ladite direc-
tive. Parmi les trois catégories pour
lesquelles la France a obtenu l’au-
torisation d’appliquer un taux réduit
figure celle visant la rénovation et
la réparation de logements privés
à l’exclusion des matériaux qui re-
présentent une part importante de
la valeur du bien fourni. Le Luxem-
bourg a porté son choix sur trois
catégories n’englobant pas la 
rénovation et la réparation de loge-
ments privés (coiffage, réparation
de bicyclettes, de chaussures et
d’articles de cuir ainsi que re-
touches de vêtements et de linge
de maison; lavage de vitres de lo-
gements privés et nettoyage de
ces logements) de sorte que, sauf
à renoncer à l’application du taux
réduit de 6% à une des catégories
qui en bénéficient actuellement, le
Luxembourg ne peut pas imiter la
France du moins en ce sens qu’il
ne peut pas faire bénéficier, sur le
fondement des mêmes disposi-
tions communautaires que celles
dont se prévaut la France, les équi-
pements de production d’énergies
renouvelables du taux réduit. 

Cela étant, l’article 114, para-
graphe 1, alinéa 2, de la directive
2006/112/CE permettant au
Luxembourg de prévoir un taux in-
férieur à 5% en faveur du logement
constituerait, du moins en théorie,
l’unique fondement permettant
d’élargir la faveur du taux super ré-
duit, dont bénéficient dans une
large mesure, comme exposé plus
haut, déjà les installations de
chauffage de logements aux-
quelles on reconnaît un impact 
positif sur l’environnement, à des
installations effectuées dans le
cadre d’un logement qui ont une
vocation écologique (comme par
exemple les installations photovol-
taïques) tout en ne constituant pas
des installations considérées
comme indispensables au loge-
ment comme, par exemple, les ins-
tallations destinées à assurer le
chauffage. Un tel élargissement
nécessiterait une modification du
règlement grand-ducal du 30 juillet
2002 dont question plus haut. 

Quant à l’opportunité d’une telle
mesure, il y a en premier lieu à
considérer que, même si la France
soumet, au titre de la rénovation et
de la réparation de logements (ce
qui est de nature à mettre les dis-
positions françaises à proximité
des dispositions luxembougeoises
afférentes quoique la base com-
munautaire et la finalité soient diffé-
rentes), ces installations au taux ré-
duit, il ne paraît pas tout à fait sûr
que le droit communautaire soit à
interpréter de manière à couvrir
l’application du taux réduit à ce
titre. 

Ensuite, l’administration voudrait si-
gnaler que si on touche au champ
d’application des mesures prises
en matière de TVA en faveur du lo-
gement qui visent, rappelons-le,
jusqu’à présent les travaux consi-
dérés comme indispensables au
logement, on risque de susciter
d’autres revendications dans ce
domaine. Aussi, des problèmes de
délimitation seraient à coup sûr à
attendre. 

Finalement, la question se pose de
savoir si une extension du champ
d’application du taux super réduit
aux dites installations produirait
l’effet recherché consistant en
l’augmentation du recours à de
telles installations. Il est certes vrai,
comme il est indiqué dans la Com-
munication du 5 juillet 2007
(COM(2007) 380 final) de la Com-
mission au Conseil et au Parlement
européen relative aux taux de TVA
autres que le taux normal que
«d’un point de vue purement tech-
nique, il ne faut pas perdre de vue
que le niveau du taux de TVA, de

par le fonctionnement même de la
taxe, ne peut avoir une influence
que sur les achats des consomma-
teurs finaux. Il n’aura jamais qu’un
effet indirect, lié à l’évolution des
attitudes des consommateurs, sur
le comportement des entreprises
et autres opérateurs disposant du
droit de déduire la TVA». Il est ce-
pendant tout aussi vrai que, pour
avoir un effet sur les achats des
consommateurs finaux, il faut que
la réduction du taux de TVA appli-
cable à des opérations détermi-
nées soit répercutée sur lesdits
consommateurs ce qui, au vu des
expériences vécues dans le passé
paraît plus que douteux.

En considération de ce qui pré-
cède, j’estime que la législation
luxembourgeoise en matière de
TVA, notamment en ce qu’elle vise
le logement, est un instrument peu
approprié pour favoriser de ma-
nière ciblée les installations à voca-
tion écologique visées par l’hono-
rable Député, étant entendu qu’il
ne faut pas perdre de vue (cf. ci-
dessus) qu’un grand nombre de
ces installations sont implicitement
couvertes par la législation affé-
rente puisque, indépendamment
de leur effet écologique, elles as-
surent le chauffage de logements.

Il faut aussi relever à cet endroit
qu’au niveau du Conseil de l’Union
européenne un débat est en cours
concernant le recours à des taux
réduits et que la présentation d’une
proposition législative par la 
Commission européenne a été an-
noncée. Dans ce contexte des voix
se sont fait entendre en faveur de
la prise en considération de fac-
teurs écologiques pour les besoins
de l’application de taux réduits. Il
convient d’attendre l’issue des dis-
cussions afférentes plutôt que de
s’avancer maintenant en la ma-
tière. Dans l’hypothèse où une
base juridique communautaire
claire serait créée en faveur des
installations énergétiques reposant
sur les énergies renouvelables, le
Luxembourg pourrait saisir une
telle occasion pour légiférer sur le
plan interne. Je ne manquerai pas
de maintenir informé l’honorable
Député des développements en
question.

Question 2015 (27.9.2007) de
M. Gast Gibéryen (ADR)
concernant la liste des médica-
ments remboursés par
l’Union des Caisses de Mala-
die:

Am Mémorial ass eng positif
Lëscht veröffentlecht, déi festhält
wat fir eng Medikamenter vun der
Union des Caisses de Maladie
rembourséiert ginn. Eent vun dëse
Medikamenter ass de Legalon, e
Medikament wat géint Liewerpro-
blemer verschriwwe gëtt. Hei zu
Lëtzebuerg sinn an enger Packung
Legalon 60 Pëllen zu 140 mg. De
Präis vun enger Packung ass 43,07
Euro. Dovu rembourséiert d’Kran-
kekeess 40%, also 17,23 Euro. Et
bleiwen 25,84 Euro, déi de Patient
aus eegener Täsch bezuele muss.
A Frankräich sinn an enger Pa-
ckung Legalon 40 Pëllen zu 70 mg.
De Präis vun enger Packung ass
6,00 Euro. De Patient brauch dräi
Packungen a 40 Pëllen zu jee 70
mg, fir op déiselwecht Dosis ze
kommen. Dat kascht de Patient
18,00 Euro. Et handelt sech ëm
datselwecht Medikament mat
deemselwechte Numm an därsel-
wechter Zesummesetzung. Och
den therapeuteschen Erfolleg
dierft duerch den Ëmstand, op een
zwou Pëlle vun 70 mg oder eng
Pëll vun 140 mg den Dag anhëlt
net a Fro gestallt sinn. De Patient
kritt awer vun der Krankekeess an
dësem Fall näischt rembourséiert.
De Grond dofir ass, datt de Lega-
lon an dëser Doséierung net op der
positiver Lëscht vermierkt ass. Et
géif awer fir d’Krankekeess, pro
Verschreiwung 10,03 Euro, wéi och
fir de Patient, pro Verschreiwung
15,04 Euro, bedeitend Erspuertes
bedeiten. Et kann ee sech och gutt
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virstellen, datt et nach eng Rei aner
Medikamenter gëtt wou de Fall
ähnlech gelagert ass.

Kann den Här Gesondheetsminis-
ter mer duerfir dës Froe beäntwer-
ten:

1. Kann den Här Minister mer soen
aus welche Grënn dëst Medika-
ment an dëser Doséierung net op
der Lëscht steet?

2. Kann den Här Minister mer soe
wéi vill Packunge Legalon am Joer
2006 vun de Krankekeese rem-
bourséiert gi sinn?

3. Ass de Minister net och der Mee-
nung, datt dëst eng gutt Méiglech-
keet ass Käschten ze reduzéieren
ouni datt et zu Laaschte vun der
Qualitéit oder de Servicer um Pa-
tient geet?

4. Kann den Här Minister sech vir-
stellen dës Lëscht ze iwwerschaf-
fen an am Detail ze kontrolléieren
ob bei aner Medikamenter Paral-
lelle bestinn?

Réponse (23.11.2007) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Le fabricant du médicament Lega-
lon n’a pas sollicité d’Autorisation
de Mise sur le Marché (AMM) au
Luxembourg de ce médicament
sous un conditionnement de 70 mg
de sorte que celui-ci ne peut pas y
être commercialisé. Seul est com-
mercialisé le conditionnement à
140 mg, produit dont l’Union des
Caisses de Maladie a remboursé
5.689 emballages en 2006.

Même si le conditionnement à 70
mg devait être plus favorable à
l’assurance maladie comme le sou-
tient l’honorable Député, le Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale ne pourrait se substituer au
fabricant qui ne demande pas
d’AMM pour un conditionnement
particulier.

Question 2017 (28.9.2007) de
Mmes Sylvie Andrich-Duval
et Nancy Arendt (CSV) concer-
nant la ratification du Proto-
cole facultatif à la Conven-
tion des Nations Unies rela-
tive aux droits de l’enfant
concernant la vente d’en-
fants, la prostitution des en-
fants et la pornographie
mettant en scène des en-
fants:

Un nombre sans cesse croissant
d’enfants est victime de sévices et
d’exploitation sexuelle. On estime
à quelque 30 millions rien que le
nombre d’enfants actuellement
entre les mains de trafiquants. Pour
mettre fin aux mauvais traitements
et à l’exploitation dont sont vic-
times les enfants, l’Assemblée 
générale des Nations Unies a
adopte le 25 mai 2000 deux Proto-
coles facultatifs à la Convention 
relative aux droits de l’enfant dont
l’un porte sur la vente d’enfants, la
prostitution des enfants et la porno-
graphie impliquant des enfants.

Ledit protocole demande aux États
parties de prendre des mesures ju-
ridiques et administratives pour
prévenir la vente, le trafic et l’ex-
ploitation sexuelle des enfants et
de rendre ces délits passibles de
poursuites. Il préconise en outre
une coopération internationale afin
de lutter contre cette forme de cri-
minalité sans frontière particulière-
ment abjecte. 

Le Luxembourg a signé ledit Proto-
cole le 20 septembre 2000, mais
ne l’a toujours pas ratifié. Bien que
le problème de l’exploitation
sexuelle des enfants ne se pose
pas forcément au Luxembourg de
la même façon que dans certains
autres pays et régions du monde et
alors que nous disposons sans au-
cun doute d’un arsenal juridique
adéquat pour combattre ce fléau,
la ratification de ce Protocole aurait
une valeur symbolique importante.
À noter qu’au début du mois de
juillet 2007, 121 États avaient signé

le Protocole dont 115 l’avaient éga-
lement ratifié, 

Dans ce contexte nous aurions
aimé savoir de Madame la Ministre
de la Famille et de l’Intégration: 

- Pourquoi le Luxembourg n’a tou-
jours pas ratifié ledit Protocole? 

- Existe-il des raisons juridiques ou
matérielles qui empêchent sa ratifi-
cation?

- Si rien n’empêche la ratification
dudit protocole, le Gouvernement
entend-il le ratifier?

- Dans l’affirmative, dans quels dé-
lais le Gouvernement pense-t-il
pouvoir saisir la Chambre des Dé-
putes d’un projet de loi ayant pour
but la ratification du Protocole fa-
cultatif à la Convention des Nations
Unies relative aux droits de l’enfant
précité, et concernant la vente
d’enfants, la prostitution des en-
fants et la pornographie mettant en
scène des enfants? 

Réponse commune (16.11.2007)
de M. Luc Frieden, Ministre de
la Justice, de Mme Marie-Josée
Jacobs, Ministre de la Famille et
de l’Intégration et Ministre de l’Éga-
lité des Chances:
Le Gouvernement luxembourgeois
envisage de procéder à la ratifica-
tion du Protocole facultatif à la
Convention des Nations Unies rela-
tive aux droits de l’enfant, concer-
nant la vente d’enfants, la prostitu-
tion des enfants et la pornographie
mettant en scène des enfants en
collaboration avec la Convention
du Conseil de l’Europe pour la pro-
tection des enfants contre l’exploi-
tation et les abus sexuels, Conven-
tion qui a été ouverte à la signature
les 25, 26 octobre 2007 à Lanza-
rote. 
Le projet de loi en question est en
cours d’élaboration et sera déposé
à la Chambre des Députés au cou-
rant du premier semestre 2008. 
À noter qu’un volet des disposi-
tions du Protocole, à savoir la
question de la traite des enfants
est également couvert par le projet
de loi relatif à la traite des êtres hu-
mains 
(1) portant approbation: 
(a) du Protocole additionnel à la
Convention des Nations Unies
contre la criminalité transnationale
organisée visant à prévenir, répri-
mer et punir le trafic des pesonnes,
en particulier des femmes et des
enfants, ouvert à la signature du 12
au 15 décembre 2000 à Palerme,
et 
(b) de la Convention du Conseil de
l’Europe sur la lutte contre la traite
des êtres humains, signée à Varso-
vie le 16 mai 2005; 
(2) modifiant le Code pénal et 
(3) modifiant le Code d’instruction
criminelle 
qui sera déposé dans les pro-
chaines semaines à la Chambre
des Députés.

Question 2025 (1.10.2007) de
MM. Claude Adam et Camille
Gira (DÉI GRÉNG) concernant le
respect des procédures
commodo-incommodo:

Actuellement, lorsqu’une entre-
prise souhaite s’établir dans une
commune, elle n’est pas obligée
d’en notifier cette dernière. Les
communes ne savent par consé-
quent pas quelles firmes vont
s’établir sur leur territoire et quelles
seront leurs activités. Elles ne
peuvent donc pas contrôler si une
procédure commodo-incommodo
est nécessaire. Dans ce contexte
je voudrais poser les questions sui-
vantes à Monsieur le Ministre des
Classes moyennes: 

- Monsieur le Ministre ne pense-t-il
pas qu’il serait impératif que les
communes soient informées au
préalable quelles entreprises vont
s’implanter sur leur territoire et quel
type d’activité elles entendent dé-
velopper? 

Dans la zone industrielle de Col-
mar-Berg, une entreprise serait en
train d’aménager son site sans
pour autant disposer de l’autorisa-
tion d’aménagement et d’exploita-
tion nécessaire. Un courrier du Mi-
nistère de l’Environnement mettant
en garde l’entreprise concernée
n’aurait fait aucun effet. Dans ce
contexte je voudrais poser les
questions suivantes à Messieurs
les Ministres: 

- Comment Messieurs les Ministres
s’expliquent-t-ils qu’un certain
nombre d’entreprises ne semblent
pas se soucier du respect des pro-
cédures? 

- Ne faudrait-il pas envisager de
mettre en œuvre d’autres mesures
telles que définies dans la loi modi-
fiée du 10 juin 1999 afin de garantir
le respect des dispositions lé-
gales? 

Réponse commune (16.11.2007)
de M. Fernand Boden, Ministre
des Classes moyennes, du Tou-
risme et du Logement et de 
M. Lucien Lux, Ministre de 
l’Environnement:

En ce qui concerne l’information
des communes au sujet des autori-
sations d’établissement délivrées
par le Ministère des Classes
moyennes, il y a lieu de signaler
que les services du Ministère font
parvenir une copie de toutes les
autorisations à la Police grand-
ducale. 

L’envoi systématique de relevés
d’autorisations d’établissement à
toutes les administrations commu-
nales est difficilement envisa-
geable en raison des contraintes
excessives que cette pratique fe-
rait peser sur le travail administra-
tif. 

Il faut relever que les autorisations
délivrées par le Ministère des
Classes moyennes ne donnent pas
toutes lieu à l’ouverture d’un nouvel
établissement. Beaucoup d’autori-
sations ne concernent en effet
qu’une extension de l’autorisation
délivrée antérieurement ou sont en-
core destinées au requérant pour
lui donner une confirmation de sa
qualification professionnelle. 

Il est également utile de rappeler
que les autorisations perdent leur
validité lorsque le requérant ne
s’est pas établi dans le délai de
deux ans et que le lieu d’exploita-
tion ne correspond pas toujours
avec l’adresse du siège social
d’une entreprise. 

Les administrations communales
sont informées de l’ouverture de
nouveaux établissements sur leur
territoire chaque fois qu’il s’agit
d’établissements présentant des
nuisances par le biais de la procé-
dure commodo-incommodo, à la-
quelle elles sont associées, ainsi
que dans le contexte des de-
mandes de prorogation de l’heure
de fermeture légale et des inspec-
tions de sécurité, pour lesquelles
elles sont compétentes. 

Suivant les dispositions de la loi
modifiée du 10 juin 1999 relative
aux établissements classés, toute
demande en vue d’obtenir une au-
torisation d’exploitation doit com-
prendre les documents dont il ré-
sulte que l’établissement classé
projeté est situé dans une zone
prévue à ces fins en conformité no-
tamment avec les plans d’aména-
gement communaux. Par ailleurs,
au moment de l’octroi d’une telle
autorisation, le projet à autoriser
doit toujours être conforme aux
plans d’aménagements commu-
naux. En vertu de ces dispositions,
les ministres compétents en ma-
tière d’établissements classés ne
peuvent autoriser l’exploitation
d’une entreprise qui ne rentrerait
pas dans les définitions de la zone
concernée par le plan d’aménage-
ment général ou partiel établi par la
commune. 

Dans le cadre d’établissements
des classes 1 et 2, les administra-
tions communales sont directe-
ment impliquées dans la procé-
dure d’enquête publique menée
avant la délivrance d’une autorisa-

tion. Dans le cadre des établisse-
ments classés de la classe 3, les
administrations communales re-
çoivent un exemplaire de la de-
mande d’autorisation avant la déli-
vrance éventuelle de l’autorisation.
Par ailleurs, tout arrêté d’autorisa-
tion, lorsqu’il est notifié au deman-
deur, est également transmis à
l’administration communale, aux
fins d’affichage. 

Alors que la construction d’un éta-
blissement classé ne peut être en-
tamée qu’après la délivrance d’une
autorisation d’exploitation, une telle
autorisation ne dispense nullement
d’une autorisation à bâtir éventuel-
lement requise de la part du bourg-
mestre. 

Un contrôle sporadique des 
dispositions légales s’avère indis-
pensable. Ainsi, les dispositions de
la loi précitée relative aux établis-
sements classés prévoient la
constatation des infractions par
certains agents de police, de l’Ad-
ministration de l’Environnement, de
l’Administration de la Gestion de
l’Eau ou de l’Inspection du Travail
et des Mines, de même que les
pouvoirs et prérogatives de
contrôle, les sanctions pénales, les
mesures et sanctions administra-
tives. 

Il faut toutefois relever que si une
entreprise est soupçonnée de ne
pas se conformer à la loi, une en-
quête précise peut mener à des ré-
sultats différents. 

Question 2037 (4.10.2007) de
M. Robert Mehlen (ADR)
concernant l’indemnisation
des pertes causées par la
fièvre catarrhale ovine:

De Schued, deen de Baurebetriber
duerch d’Blozongekränkt entsta-
nen ass an nach weider entsteet,
ass ganz grouss. E limitéiert sech
net nëmmen op de Verloscht vun
deene Béischten, déi un dëser
Kränkt zu Gronn ginn, mä et entsti
gläichzäiteg «Kollateralschied»,
haaptsächlech duerch d’Verwerfen
an duerch de Réckgang an der
Mëllechleeschtung. Och falen
zousätzlech Veterinärkäschten un.

Et muss ee grondsätzlech begréis-
sen, datt den Totalverloscht vun
Déieren duerch de Stat entschie-
degt gëtt. Trotzdeem bleift d’Fro
vun der Entschiedegung vun de vir
genannte Schied, déi a ville Betri-
ber enorm sinn. Duerfir dës Froen:

1. Gesidd Dir eng Méiglechkeet, fir
dës Schied op d’mannst deelweis
ze kompenséieren?

2. Wéi stellt Dir Iech grondsätzlech
zu dëser Fro?

3. Ass dru geduecht gi fir am Bud-
get fir 2008 en entspriechende Kre-
dit virzegesinn?

4. Zousätzlech wollt ech Iech froen,
ob Dir gewëllt sidd, an der Regie-
rung drop hinzewierken, datt net
nach méi Wisen duerch «Renatu-
réirungen» zu onbegrenzte Brut-
plazen fir Moustiquën ëmfonction-
néiert ginn, déi bekanntlech de Vi-
rus vu Béischt zu Béischt iwwer-
droen.

Réponse (12.11.2007) de Mme
Octavie Modert, Secrétaire
d’État à l’Agriculture, à la Viticulture
et au Développement rural:

L’honorable Député évoque dans
sa question parlementaire la situa-
tion sanitaire due à l’apparition de
la Fièvre Catarrhale Ovine (FCO)
dans notre pays avec ses consé-
quences économiques néfastes
pour les filières bovines et ovines.

Je puis assurer l’honorable Député
que le Ministère de l’Agriculture, de
la Viticulture et du Développement
rural et ses services sont tout à fait
conscients voire préoccupés par la
gravité de la situation sanitaire et
des conséquences économiques
résultant de l’atteinte de notre
cheptel bovin et ovin par le virus de
la FCO.

Dès le début de l’apparition de
cette maladie émergente sur notre
territoire, le Ministère de l’Agricul-
ture, de la Viticulture et du Déve-
loppement rural n’a pas manqué
de soutenir les éleveurs touchés
par cette épidémie.

C’est ainsi qu’il a été décidé que
les frais de l’échantillonnage de
sang et les analyses afférentes au
Laboratoire de Médecine vétéri-
naire sont totalement pris en
charge par l’État. Bien plus, dans
le cadre des dispositions régle-
mentaires relatives à l’indemnisa-
tion des animaux morts des suites
de la FCO il a été notamment dé-
cidé de dédommager la valeur vé-
nale totale des bovins succombés.
L’indemnisation par l’État est donc
à considérer comme totale.

Dans ce contexte je me dois de
souligner qu’aucun autre État
membre ne procède à des indem-
nisations aussi élevées sur base
du budget de l’État, car mises à
part la France qui indemnise à rai-
son d’à peu près un quart des
montants concédés par le Gouver-
nement luxembourgeois et l’Alle-
magne où une indemnisation est
allouée par un fonds financé par la
profession, les autres pays touchés
par cette maladie n’interviennent
pas financièrement.

Par ailleurs, et tout en renvoyant à
ma réponse à la question parle-
mentaire N°2027 de Monsieur le
Député Jos Scheuer (cf. compte
rendu N°1/2007-2008), il m’importe
de souligner que même préalable-
ment à la «Nouvelle stratégie de la
Santé animale dans l’UE» de la
Commission européenne, le Minis-
tère de l’Agriculture, de la Viticul-
ture et du Développement rural a
décidé que l’État prend en charge,
dès la saison hivernale 2006/2007,
50% du montant des primes d’une
assurance bétail prévoyant la cou-
verture des pertes indirectes résul-
tant des épidémies sanitaires.
Cette mesure est en ligne avec la
nouvelle stratégie prémentionnée
de la Commission européenne qui
prône le principe de la responsabi-
lité répartitive entre le secteur agri-
cole et l’aide publique concernant
le financement de la politique de la
santé animale, une aide que les
instances communautaires jugent
par ailleurs compatible avec les
prescriptions en matière d’aides
d’État.

Le sujet de la FCO a d’ailleurs été
débattu au Conseil des Ministres
de l’Agriculture du mois de sep-
tembre 2007, où la Commission eu-
ropéenne n’a pas marqué son ac-
cord à allouer une aide commu-
nautaire pour les pertes subies par
la FCO. En même temps, elle a fait
appel aux États membres d’éviter
toute distorsion de concurrence
sur le marché communautaire,
d’autant plus qu’il s’agit d’une ma-
ladie apparue pour la première fois
en Europe centrale et que les sé-
quelles collatérales en sont diffici-
lement prévisibles et chiffrables.

À l’instar d’autres États membres,
le Luxembourg a également insisté
auprès de la Commission euro-
péenne pour que toutes les dé-
marches scientifiques et adminis-
tratives soient faites pour disposer
dans les meilleurs délais possibles
d’un vaccin efficace et inoffensif
contre le virus sérotype 8 de la
FCO ce qui nous permettra de pré-
server notre cheptel dans un ave-
nir proche des calamités de la
FCO. Les moyens financiers adé-
quats sont inscrits dans le projet
de budget 2008.

Quant à la dernière question posée
par l’honorable Député au sujet
des programmes de renaturation
initiés par le Ministère de l’Environ-
nement et la prolifération de mou-
cherons piqueurs, je voudrais sou-
ligner qu’il s’agit d’un problème
plus général qui fait l’objet d’une
analyse approfondie dans le cadre
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des réunions bilatérales qui ont ré-
gulièrement lieu entre les services
compétents des départements de
l’Agriculture et de l’Environnement.

Question 2041 (8.10.2007) de
M. Romain Schneider (LSAP)
concernant l’apprentissage
pour adultes - dérogations à
la condition d’affiliation au
Centre commun de la Sécu-
rité social:

Le règlement grand-ducal du 18
mai 2007 portant organisation de
l’apprentissage pour adultes pré-
voit dans son article 7 que «pour
être admis à l’apprentissage-
adultes, le candidat doit être âgé
de 18 ans au moins, ne plus être
sous régime scolaire initial et ne
plus être sous contrat d’apprentis-
sage initial depuis au moins douze
mois et se prévaloir d’une affiliation
au Centre commun de la Sécurité
sociale d’au moins douze mois
continus ou non à titre d’au moins
20 heures par semaine. 

Sur demande écrite du candidat et
sur avis du Service d’Orientation
professionnelle de l’Administration
de l’Emploi la condition de l’affilia-
tion au Centre commun de la Sécu-
rité sociale d’au moins douze mois
peut être suspendue par une déci-
sion de la commission prévue à
l’article 20 du présent règlement
grand-ducal».

Dans ce contexte j’aimerais poser
à Monsieur le Ministre du Travail et
de l’Emploi, ainsi qu’à Madame la
Ministre de l’Éducation nationale
les questions suivantes:

- Depuis l’entrée en vigueur dudit
règlement grand-ducal, combien
de candidats à l’apprentissage
pour adultes se sont adressés à la
commission consultative en ques-
tion pour obtenir une dérogation à
la condition d’affiliation au Centre
commun de la Sécurité sociale?

- Combien de dérogations à la
condition d’affiliation au Centre
commun de la Sécurité sociale ont
été accordées par la commission
consultative? Combien de de-
mandes ont été rejetées et pour
quelles raisons?

Réponse commune (12.11.2007)
de M. François Biltgen, Mi-
nistre du Travail et de l’Emploi et de
Mme Mady Delvaux-Stehres,
Ministre de l’Éducation nationale et
de la Formation professionnelle:

Dans sa question parlementaire
N°2041, l’honorable Député in-
voque l’article 7 du règlement
grand-ducal du 18 mai 2007 
portant organisation de l’apprentis-
sage pour adultes et demande
d’être informé sur les résultats
concernant l’application de cet ar-
ticle. 

Depuis son entrée en vigueur 21
candidats ont introduit une telle de-
mande. 

De ces 21 demandes trois ont reçu
de la part de la commission
consultative précitée une déroga-
tion à la condition d’affiliation au
Centre commun de la Sécurité so-
ciale. 18 demandes ont été 
refusées. 

La commission a en effet opiné
que dans le cadre de l’apprentis-
sage-adultes il y a lieu d’agir en te-
nant compte du principe que l’ap-
prentissage est une mesure de for-
mation et non pas une mesure
d’accompagnement social. Ainsi,
dans son avis du 28 avril 2006, le
Comité de coordination tripartite a
décidé de ramener l’apprentissage
des adultes à son but initial, c’est-
à-dire cibler les personnes qui,
après une expérience de travail,
désirent reprendre leurs études.
Les nouveaux critères d’accès ont
donc aussi pour but d’éviter une si-
tuation de concurrence par rapport

à l’apprentissage initial, qui doit
rester la règle. 

La commission se réunira en jan-
vier 2008 pour se donner des
lignes directrices pour traiter ces
demandes de dérogation sur base
des expériences vécues durant la
première année d’application et de
en tenant compte de la finalité pre-
mière de l’instrument concerné. 

Question 2044 rectifiée
(11.10.2007) de M. Camille Gira
(DÉI GRÉNG) concernant les nou-
veaux sites pour décharges
pour déchets inertes:

Différentes communes confrontées
à des procédures de recherche de
nouveaux sites pour décharges
pour déchets inertes se manifes-
tent actuellement dans la presse. Il
s’agit en effet de sites non prévus
explicitement dans le règlement
grand-ducal du 9 janvier 2006 en
relation avec le plan sectoriel pour
les décharges pour déchets
inertes. 

Dans ce contexte je me permets
de vous soumettre les questions
suivantes: 

- Quels autres emplacements de
quelles communes sont actuelle-
ment analysés pour y implanter de
nouvelles décharges pour déchets
inertes? Quel est le stade d’avan-
cement de chacun de ces projets? 

- Est-ce que la liste des sites po-
tentiels proposés par la commis-
sion de suivi qui a été instituée sui-
vant le règlement grand-ducal du 9
janvier 2006 en relation avec le
plan sectoriel pour les décharges
pour déchets inertes tient compte
des neuf régions mentionnées
dans ce plan sectoriel? 

- Est-ce que Monsieur le Ministre
pourra me transmettre la liste en
question avec les données des ca-
pacités potentielles des différents
sites et les prévisions des durées
d’exploitation? 

- Quand est-ce que Monsieur le Mi-
nistre prévoit-il de présenter de la
première version du «Plan général
de gestion de déchets révisé», ini-
tialement prévue pour le premier
semestre 2007?

Réponse (29.10.2007) de M. Lu-
cien Lux, Ministre de l’Environne-
ment:

La mise en œuvre du plan direc-
teur sectoriel «décharges pour dé-
chets inertes» incombe à la com-
mission de suivi qui a été instaurée
à cet effet par le règlement grand-
ducal du 9 janvier 2006 déclarant
obligatoire ce plan. Selon les dis-
positions de l’article de ce règle-
ment, la commission a notamment
la mission d’assurer la continuité
de la disponibilité des capacités
de mise en décharge dans les dif-
férentes régions. En ce sens, la
commission doit évaluer les be-
soins dans les différentes régions
et déterminer celles où il existe un
besoin concret de rechercher de
nouveaux sites.

Compte tenu des capacités encore
disponibles, des projets en cours,
de l’envergure de ces projets et
des délais nécessaires pour mettre
en service une nouvelle décharge,
la commission a déterminé la ré-
gion centre-sud-ouest et la partie
est du Luxembourg comme étant
les régions où il existe un besoin
immédiat pour entamer la procé-
dure de recherche de nouveaux
sites. 

Il est évidemment que la procédure
de recherche de nouveaux sites
sera engagée dans les autres 
régions au fur et à mesure que des
besoins de nouvelles décharges y
apparaissent.

Il est rappelé que la procédure de
recherche de nouveaux sites est
arrêtée par l’article 5 du règlement
grand-ducal du 9 janvier 2006.
Ainsi, dans les régions qui ont été
retenues par la commission de
suivi les étapes suivantes ont été

effectuées par ordre chronolo-
gique:

1. exclusion des zones non priori-
taires telles que définies à l’annexe
IV du règlement grand-ducal du 9
janvier 2006;

2. exclusion des zones se trouvant
dans un périmètre de moins de
500 m autour des agglomérations;

3. analyse des surfaces restantes
quant à des contraintes qui pour-
raient y exister (pentes trop raides,
fermes agricoles, chemin de fer ou
route traversant le site, présence
de sources ou de cours d’eau,
etc.) et abstraction des surfaces où
les contraintes étaient telles que
l’installation éventuelle d’une 
décharge est devenue impossible;

4. détermination sur les surfaces
ainsi restantes des sites où compte
tenu de la topographie et des vo-
lumes la mise en place éventuelle
d’une décharge pour déchets
inertes est envisageable;

5. évaluation de ces sites par rap-
port aux critères tels qu’ils figurent
à l’annexe IV du règlement grand-
ducal du 9 janvier 2006;

6. communication en date du 3
septembre 2007 aux communes
respectives des rapports des 
évaluations pour les sites qui les
concernent avec demande d’avis à
remettre dans un délai de trois
mois.

L’ensemble des sites répertoriés
dans les régions mentionnées ci-
dessus se trouve à titre égal à ce
stade de la procédure.

En ce qui concerne la liste des
sites retenus par la commission de
suivi, il apparaît que certains
conseils des bourgmestre et éche-
vins de communes concernées en-
visagent de présenter la proposi-
tion dans un avenir proche alors
que la proposition n’a pas encore
été rendue publique par les res-
ponsables communaux.

Dans le respect de la façon de 
procéder des différentes com-
munes, il est à ce stade fait abs-
traction à cette occasion de la liste
des sites retenus. 

En ce qui concerne l’élaboration
de plan général de gestion des dé-
chets, il est vrai que l’échéancier
initial prévoyait la présentation
d’une première version vers la fin
du premier semestre 2007. 
Diverses raisons ont fait que ce
planning ne peut pas être res-
pecté. Parmi ces raisons figurent
notamment le fait qu’il s’agissait
d’attendre les orientations qui sont
retenues dans la nouvelle directive
cadre sur la gestion des déchets.
L’accord politique concernant
cette proposition de directive n’a
été pris qu’en date du 28 juin 2007.
Un autre élément qui aura un im-
pact sur l’élaboration du plan gé-
néral des déchets est le résultat
des travaux de la commission spé-
ciale «Réorganisation territoriale
du Luxembourg» de la Chambre
des Députés. 

Les agents de l’Administration de
l’Environnement sont en train de
travailler sur le document. Une pre-
mière version pourra dès lors être
probablement présentée en début
de l’année 2008.

Question 2049 (16.10.2007) de
M. Félix Braz (DÉI GRÉNG)
concernant l’enregistrement
des déclarations de deman-
deurs de protection interna-
tionale:

À l’heure actuelle, les déclarations
d’un demandeur de protection 
internationale sont recueillies par
l’agent du Ministère qui procède à
l’audition dans un rapport qui suit
le demandeur tout au long de la
procédure d’examen de sa de-
mande. Ainsi, l’agent qui mène
l’entretien, parfois avec l’aide d’un
interprète, pose les questions, les
retranscrit et retranscrit les ré-
ponses afférentes du demandeur. 

Il arrive souvent que la formulation
même de la réponse du deman-
deur soit transformée lors de la re-
transcription, entre autres pour des
raisons de facilité propres à
l’agent, exposant ainsi le deman-
deur au risque que le sens de sa
réponse soit dénaturé, et ce, en
toute bonne foi de l’agent qui n’a
pas forcément conscience de l’in-
terprétation que les juridictions de
l’ordre administratif pourraient don-
ner de ces déclarations retrans-
crites. 

Ce problème s’amplifie lorsque
l’entretien se déroule avec l’assis-
tance d’un interprète qui n’aura
pas non plus forcément
conscience de la qualification juri-
dique qui sera par la suite donnée
aux déclarations qu’il traduit. De
plus, il arrive assez souvent que
l’agent mentionne dans le rapport
des considérations personnelles et
relativement subjectives en inter-
prétant des réactions ou attitudes
du demandeur (exemples: le de-
mandeur «hésite», «est nerveux»,
«bafouille»...).

Le demandeur de protection inter-
nationale n’a d’ailleurs souvent pas
lui-même conscience de l’impor-
tance des mots qu’il prononce en
fonction de la qualification juri-
dique qui en sera par la suite 
donnée, surtout lorsqu’il n’est pas
assisté par un avocat. Certains
termes peuvent avoir des réper-
cussions sur le sort de sa de-
mande. 

Il arrive encore trop souvent que
des demandeurs de protection in-
ternationale affirment avec force
avoir fait état de certains faits au
cours de ces entretiens sans que
ceux-ci n’aient été retranscrits. À
l’inverse, il arrive tout aussi souvent
que le demandeur affirme ne pas
avoir déclaré des éléments retrans-
crits dans le rapport d’audition. Le
contenu des rapports d’audition
n’est cependant jamais contes-
table et ne peut jamais être remis
en question. Il est aussi important
de relever que le juriste du minis-
tère qui décide du sort de la de-
mande n’a, en général, jamais vu ni
été en contact avec le demandeur. 

- Dans ce contexte j’aimerais sa-
voir, si le Ministre ne pense pas
qu’il serait propice de systématiser
une mesure de l’article 9 de la loi
du 5 mai 2006 relative au droit
d’asile et à des formes complé-
mentaires de protection qui lui per-
met d’enregistrer, par les moyens
techniques adaptés, les déclara-
tions faites oralement par le de-
mandeur, à condition que ce der-
nier en ait été préalablement in-
formé et cela afin de mettre un
terme à l’ensemble de ces situa-
tions décrites ci-dessus et qui sont
susceptibles d’influer sur le sort de
la demande.

- Dans l’affirmative, compte tenu
du faible coût des nouveaux
moyens techniques d’enregistre-
ment et de la facilité de transmettre
ces fichiers informatiques audio ou
vidéo, ceux-ci ne pourraient-il pas
faire partie intégrante du dossier
du demandeur de protection inter-
nationale? 

Réponse (31.10.2007) de M. Ni-
colas Schmit, Ministre délégué
aux Affaires étrangères et à l’Immi-
gration:

Comme indiqué par Monsieur le
Député lui-même, je me permets
de confirmer que chaque deman-
deur de protection internationale a
le droit d’être assisté gratuitement
par un avocat qui peut bien évi-
demment être présent lors de l’en-
tretien de son mandant avec mes
services.

Contrairement à ce que Monsieur
le Député indique, la formulation
du récit du demandeur n’est pas
transformée lors d’une retranscrip-
tion, mes services étant habitués à
enregistrer les expressions et
termes utilisés par les demandeurs
immédiatement dans un document
Word. À signaler que les agents en
charge des auditions font tous l’ob-
jet d’une formation spécifique par
l’UNHCR et auprès des services en

charge des demandeurs de pro-
tection internationale de nos pays
voisins.  

Par ailleurs, il est systématique-
ment proposé aux demandeurs à
la fin de l’entretien de procéder à
une relecture de l’enregistrement,
le cas échéant en présence de l’in-
terprète. 

Si mes services procèdent à l’enre-
gistrement sonore de certaines au-
ditions, de tels enregistrements ne
sont faits que dans le but de procé-
der à des tests linguistiques, mais
ne sont pas effectués systémati-
quement. 

Au vu des garanties développées
ci-dessus, à savoir la possibilité de
l’assistance d’un avocat ainsi que
la possibilité systématique de re-
lecture du récit en présence de l’in-
terprète, la proposition d’un enre-
gistrement sonore systématique ne
me semble pas nécessaire.

Question 2052 (17.10.2007) de
M. Félix Braz (DÉI GRÉNG)
concernant l’ouverture du mar-
ché du travail luxembour-
geois aux travailleurs issus
des huit États membres
ayant adhéré à l’UE en 2004:

Le 20 septembre 2007, le Ministre
délégué aux Affaires étrangères et
à l’Immigration a annoncé que le
Gouvernement venait de prendre
la décision d’ouvrir tous les sec-
teurs du marché du travail luxem-
bourgeois aux travailleurs issus
des huit États membres qui ont ad-
héré à l’Union européenne en
2004. Aucune date précise n’a ce-
pendant été révélée. 

- Monsieur le Ministre pourrait-il me
communiquer la date effective de
mise en vigueur de cette mesure? 

Réponse (26.10.2007) de M. Ni-
colas Schmit, Ministre délégué
aux Affaires étrangères et à l’Immi-
gration:

L’Honorable Député s’est enquis
de la date effective de mise en vi-
gueur de l’ouverture complète du
marché de travail luxembourgeois
aux travailleurs issus des huit États
membres qui ont adhéré à l’Union
européenne en 2004. 

Le Gouvernement a communiqué
récemment au commissaire à l’em-
ploi, aux affaires sociales et à
l’égalité des chances de la Com-
mission européenne sa décision
d’introduire la libre circulation des
travailleurs issus des huit États
membres pour le 1er novembre
2007. Les Ministres des Affaires
étrangères des huit pays concer-
nés ont été informés de cette déci-
sion par l’envoi d’une lettre.

Question 2055 (17.10.2007) de
M. Xavier Bettel (DP) concer-
nant le cours complémen-
taires en droit luxembour-
geois - versement d’une in-
demnité aux étudiants:

Les cours complémentaires en
droit luxembourgeois, organisés
par l’Université du Luxembourg,
sont sanctionnés par un certificat
de formation complémentaire, visé
par Monsieur le Ministre de la 
Justice. La détention du certificat
de formation complémentaire en
droit luxembourgeois constitue une
condition préalable à l’accès aux
professions libérales du domaine
du droit.

Jusqu’à ce jour, la présence à ces
cours était obligatoire. Une indem-
nité était versée aux étudiants 
laquelle sanctionnait la présence
régulière aux cours. Il me revient
toutefois que, pour l’année acadé-
mique 2007/2008, il a été décidé
de dispenser les étudiants de la
présence aux cours. Malgré cette
dispense de présence, le Ministère
de la Justice aurait décidé de ver-
ser une indemnité aux étudiants.
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Partant, j’aimerais poser les ques-
tions suivantes à Monsieur le Mi-
nistre de la Justice:

- Est-il exact que le versement de
l’indemnité de stage était jusqu’à
ce jour lié à la présence des étu-
diants dans les cours?

- Monsieur le Ministre peut-il m’in-
former sur les raisons du maintien
du versement d’une indemnité?
Quels sont les motifs qui ont
amené Monsieur le Ministre à conti-
nuer à verser une indemnité aux
étudiants alors qu’aucune condi-
tion ne doit être remplie en contre-
partie?

- Monsieur le Ministre n’est-il pas
d’avis que cette indemnité devrait
plutôt constituer une récompense
pour la participation régulière aux
cours?

- Monsieur le Ministre ne pense-t-il
pas que ce changement dans la
procédure de versement de 
l’indemnité puisse mener à une
augmentation supplémentaire des
participants à ces cours, alors que
l’université touche déjà actuelle-
ment aux limites de ses capacités?

- Et, finalement, Monsieur le Mi-
nistre peut-il me fournir des don-
nées chiffrées quant au volume 
financier des indemnités versées
pendant les cinq dernières années
aux étudiants?

Réponse (23.11.2007) de M.
Luc Frieden, Ministre de la Jus-
tice:

Le nombre de personnes s’inscri-
vant aux Cours Complémentaires
en Droit Luxembourgeois (CCDL) a
augmenté considérablement ces
dernières années. Pour l’année
académique 2007/2008, il y a un
total de 254 personnes inscrites.
Le chiffre a quasiment doublé pen-
dant les dix dernières années.
Cette augmentation du nombre
des étudiants m’interpelle sérieu-
sement et une analyse de ces
causes et des réformes néces-
saires pour remédier aux pro-
blèmes que cette inflation génère
est en cours. 

C’est dans cette optique que le co-
mité de pilotage des Cours Com-
plémentaires en Droit Luxembour-
geois, composé des représentants
du Ministère de la Justice, du 
Barreau, du Jeune Barreau, du
corps des professeurs et de 
l’Université du Luxembourg, avait
décidé de lancer un projet pilote
pour l’année académique
2007/2008 afin de dispenser les
étudiants de la présence obliga-
toire aux cours. Ce projet a comme
objectif de permettre d’établir,
d’une part, le lien entre la présence
obligatoire et le nombre croissant
des inscriptions et d’évaluer,
d’autre part, l’envergure réelle des
fraudes et tricheries soupçonnées
ces dernières années en ce qui
concerne le contrôle des pré-
sences. À ces fins, des fiches de
présence sont néanmoins toujours
circulées afin de contrôler la pré-

sence effective et l’effet de cette
mesure.

Il est par ailleurs à préciser que l’in-
demnité mensuelle dont bénéfi-
cient les personnes inscrites aux
CCDL, réglée par l’article 45 du 
règlement grand-ducal modifié du
21 janvier 1978 portant organisa-
tion du stage judiciaire et régle-
mentant l’accès au notariat, ne lie
pas le versement de l’indemnité à
la condition d’une présence au
cours. Les étudiants touchent cette 
indemnité pendant la durée du
stage judiciaire. Les cours faisant
partie de ce stage, il est évident
qu’ils continuent à la toucher à
l’heure actuelle.

Il est aujourd’hui trop tôt pour se
prononcer sur l’effet de cette nou-
velle mesure. Comme je l’ai déjà
mentionné, une réforme globale
est envisagée et les différents défis
que la situation actuelle pose sont
en train d’être analysés soigneuse-
ment.

De 2002 à 2007, les indemnités
versées par l’État se chiffrent
comme suit:

- pour l’année 2002:375 224,78 eu-
ros

- pour l’année 2003:
336 818,28 euros

- pour l’année 2004:
356 703,63 euros

- pour l’année 2005:
413 444,99 euros

- pour l’année 2006:
456 736,59 euros

- pour l’année 2007:
(1er semestre) 256 059,32 euros

Question 2060 (22.10.2007) de
Mme Nancy Arendt (CSV)
concernant l’introduction d’une
interdiction de fumer sur les
bancs de touche et dans les
gradins des terrains de foot-
ball:

Le texte de la loi relative à la lutte
antitabac prévoit à l’article 6 (1) 7
qu’il est interdit de fumer «dans
tous les établissements couverts
où des sports sont pratiqués». La
loi n’interdit donc pas de fumer sur
les bancs des terrains de football
destinés aux entraîneurs et aux
remplaçants.

Par conséquent, il a été porté à ma
connaissance que beaucoup d’en-
traîneurs fument lors des matchs
de football, y inclus les matchs des
équipes de juniors. Cependant l’on
doit se poser la question de savoir
si les entraîneurs ne représentent
pas des modèles pour leurs
joueurs, ce qui devrait leur interdire
de fumer dans un tel endroit.

Dans ce contexte je voudrais poser
les questions suivantes à Monsieur
le Ministre de la Santé et de la Sé-

curité sociale et à Monsieur le Mi-
nistre des Sports:

- Le Gouvernement pourrait-il envi-
sager une interdiction de fumer sur
les bancs des terrains de football,
bien que ceux-ci se trouvent en
plein air 

- Vu les efforts entamés afin d’évi-
ter que les jeunes ne commencent
à fumer, ne devrait-on pas envisa-
ger une interdiction totale de fumer
sur les terrains de football lors des
matchs des équipes de jeunes, y
inclus les gradins?

Réponse commune (26.11.2007)
de M. Mars Di Bartolomeo, Mi-
nistre de la Santé et de la Sécurité
sociale et de M. Jeannot
Krecké, Ministre des Sports:

L’extension de l’interdiction de 
fumer à des lieux de pratique spor-
tive en plein air est suggérée par
l’honorable Parlementaire essen-
tiellement pour des raisons ayant
trait au mauvais exemple aux
jeunes sportifs que donnent les 
fumeurs, en particulier s’il s’agit
d’entraîneurs.

Les interdictions de fumer énon-
cées à l’article 6 de la loi relative à
la lutte antitabac quant à elles, si
elles conduisent à une réduction
sensible de l’usage de tabac en
public, et par là même à une dimi-
nution des mauvais exemples des
adultes donnés aux jeunes, avaient
cependant comme visée première
un objectif d’ordre sanitaire, à sa-
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voir empêcher dans la mesure du
possible l’exposition des non 
fumeurs à la fumée d’autrui.

L’extension suggérée par l’hono-
rable Parlementaire changerait la
philosophie de la loi quant au point
en discussion. L’on remarquera
d’ailleurs que si l’exemple donné
aux jeunes était le motif premier
des interdictions de fumer à édic-
ter, d’autres nouvelles interdictions
que celles ayant trait aux sports en
plein air seraient envisageables,
susceptibles d’entraîner une intru-
sion non négligeable du législateur
dans la vie privée.

Ceci étant dit le Gouvernement ne
peut qu’encourager les associa-
tions sportives, clubs et fédéra-
tions, à se doter de règles de
conduite emportant une interdic-
tion de fumer en certaines circons-
tances de la pratique sportive en
plein air, notamment à l’occasion
de rencontres sportives entre
jeunes et adolescents. Mais à la
différence d’une interdiction énon-
cée par les pouvoirs publics, pas-
sible de sanctions pénales, il s’agi-
rait là de règles que se donnerait le
mouvement sportif lui-même et qui
seraient plus facilement acceptées
par tous les acteurs impliqués.

Question 2065 (23.10.2007) de
M. Gast Gibéryen (ADR)
concernant la posologie:

Déi meescht Medikamenter si ver-
schreiwungsflichteg a missten no
bestëmmten Uweisungen (Posolo-
gie) ageholl ginn. Dës Doséierunge
gi vum Dokter op der Ordonnance
festgehalen. Wann de Patient an
der Apdikt seng Ordonnance
ofgëtt kritt hie meeschtens dovun-
ner keng Kopie. Doduerch feelen
him, speziell bei Medikamenter, déi
hien nëmmen eng Kéier ver-
schriwwe kritt, wichteg Informatiou-
nen.

An dësem Zesummenhang géif
ech dem Minister gäre folgend
Froe stellen:

1. Sinn d’Apdikte verflicht dëst In-
formatiounen op d’Verpakung vun
de Medikamenter ze iwwerdroen?

2. Wa jo, gehéiert dësen Akt zur all-
gemenger Leeschtung vun enger
Apdikt oder däerf dëst extra bere-
chent ginn?

3. Wann dësen Akt kann a Rech-
nung gestellt ginn, sidd Dir net
awer och der Meenung, dat dëse
Service misst gratis sinn an hutt Dir
Wëlles an déi Richtung eppes ze
ënnerhuelen?

Réponse (12.11.2007) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Wann den Dokter op sengem Re-
zept Uweisunge gëtt, wéi de Pa-
tient d’Medikament soll anhuelen,
zum Beispill wéi vill Tabletten, wéini
am Dag oder bei wéi enger Ge-
leeënheet (zum Beispill beim les-
sen), dann ass den Apdikter geha-
len, déi Uweisungen ze iwwer-
schreiwen, entweder op d’Verpa-
kung vum Medikament oder op
eng Etikett, déi en op d’Verpakung
pecht. 

Fir deen Déngscht kann den Ap-
dikter dem Patient näischt verrech-
nen. 

Question 2067 (24.10.2007) de
M. Ali Kaes (CSV) concernant le
service de garde des phar-
macies dans la région nord
du pays:

En réponse à ma question parle-
mentaire N°1661 du 27 mars 2007
concernant la problématique du
service de garde des pharmacies

dans la région nord du pays (cf.
compte rendu N°11/2006-2007),
Monsieur le Ministre de la Santé
avait précisé qu’un remaniement
de la répartition des gardes devrait
permettre à l’avenir une meilleure
disponibilité du service de garde
des pharmacies, sans toutefois
pouvoir compenser complètement
les aléas découlant de la situation
géographique. 

Selon mes informations, la situation
n’a malheureusement guère évo-
lué, des problèmes persistant 
toujours au niveau du service de
garde des pharmacies dans l’ex-
trême Nord du Grand-duché. Il est
inadmissible que des personnes
âgées et peu mobiles soient 
obligées dans la majorité des cas,
de dépendre du bon vouloir de
proches ou éventuellement de 
voisins, étant elles-mêmes dans
l’impossibilité de parcourir le trajet
jusqu’à la pharmacie de garde qui
peut parfois atteindre 50 kilomètres
ou plus. 

Un service de garde alternant entre
les pharmacies des cantons de
Wiltz et de Clervaux ou dans le
meilleur des cas un service de
garde propre à chacun canton
pourrait évidemment remédier à la
situation susmentionnée. 

Au vu de ce qui précède, je vou-
drais poser les questions suivantes
à Monsieur le Ministre de la Santé: 

- Quel a été le remaniement au ni-
veau de la répartition des gardes
qui devrait permettre à l’avenir une
meilleure disponibilité du service
de garde des pharmacies? 

- Un service de garde est il assuré
pendant la semaine et le week-end
pour au moins un des cantons sus-
mentionnés? 

- Dans la négative, comment le Mi-
nistre entend-il intervenir afin de ré-
soudre cette problématique? 

Réponse (26.11.2007) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

Depuis des années le service de
garde des pharmacies dans la 
région nord du pays fait régulière-
ment l’objet de questions parle-
mentaires ainsi que d’interventions
diverses auprès du Ministre de la
Santé.

L’honorable Parlementaire aborde
plus particulièrement la question
de la garde pharmaceutique dans
ce qu’il qualifie «d’extrême Nord
du Grand-Duché». Sont visés les
cantons de Wiltz et de Clervaux.

Ces deux cantons présentent la
particularité d’une vaste étendue
géographique pour une population
résidente assez clairsemée.

Dès lors de deux choses l’une. Soit
le nombre des pharmacies est
adapté à la superficie, de façon à
ce que chaque résident ait accès à
une officine endéans un rayon géo-
graphique raisonnable. Mais alors
on risque de créer des officines
non viables économiquement, vu la
faible densité de la population 
desservie. Soit le nombre des
pharmacies est adapté à la popu-
lation desservie, mais alors l’un ou
l’autre village reste à distance
considérable de la pharmacie la
plus proche.

Concilier les deux impératifs, 
assurer d’un côté la viabilité écono-
mique des officines et d’un autre
côté une couverture pharmaceu-
tique optimale, relève de la 
quadrature du cercle.

Je me rends bien compte que les
effets d’une couverture pharma-
ceutique incomplète se font sentir
pour la population desservie 
surtout pendant les heures de fer-
meture usuelles des officines. Mais
imposer une garde pharmaceu-
tique permanente dans chacun
des cantons de Clervaux et de
Wiltz, comme le suggère l’hono-
rable Parlementaire, reviendrait à
soumettre les pharmaciens du can-
ton de Clervaux (Clervaux, Trois-
vierges et Hosingen) à une 
astreinte d’un jour sur trois, et ceux
du canton de Wiltz (deux officines

à Wiltz) à une astreinte d’un jour
sur deux. Une pharmacie ouverte
dans au moins un des deux can-
tons visés équivaudrait toujours à
une garde tous les cinq jours en
moyenne, alors que dans aucune
autre région du pays l’astreinte
n’est supérieure à une garde tous
les neuf jours en moyenne.

Il s’y ajoute que les pharmaciens
concernés font valoir qu’ils sont
très peu sollicités pendant les
gardes.

Ceci étant dit, je relève que le plan
de garde dans le Nord a été
adapté en ce sens que si la phar-
macie de Colmar-Berg est de
garde, elle n’est plus susceptible
d’être doublée par la pharmacie de
Vianden, mais doit l’être par une
des officines des cantons de 
Clervaux et de Wiltz.

Je suis toujours en pourparlers
avec le Syndicat des Pharmaciens
à la recherche d’une solution pour
l’amélioration de la garde pharma-
ceutique dans le Nord. Une des al-
ternatives envisagées est la créa-
tion supplémentaire d’une officine
dans le canton de Clervaux. Mais il
se pose la question déjà évoquée
ci-dessus de sa viabilité écono-
mique. Un système de distribution
du pharmacien au client par tiers,
pendant les heures de garde, est
une autre alternative, mais qui sou-
lève à son tour des questions
d’ordre pratique voire légal.

Question 2071 (24.10.2007) de
M. Gast Gibéryen (ADR)
concernant les décharges sur
diverses cotisations de 1996
à 2006:

All Joer proposéieren déi ver-
schidde Verwaltungen dem 
Ministère eng Rei vun Déchargen
am Zesummenhang mat Cotisa-
tiounen un d’Pensiounskeess,
d’Krankekeess, d’Fleegeverséche-
rung an d’Onfallversécherung, déi
net méi anzedreiwen sinn.

- Ech wéisst gäre vum Här Minister
méi prezis wéivill dës Déchargen
op d’Cotisatioune pro Joer vun
1996 bis 2006 ausgemaach hunn.

Réponse (12.11.2007) de M.
Mars Di Bartolomeo, Ministre
de la Santé et de la Sécurité so-
ciale:

A senger parlementatesche Ufro
vum 24. am Wäimount 2007 wollt
den Här Députéiete wëssen, 
wivill d’Déchargen op de Cotisa-
tioune fir d’Pensiouns-, d’Kranken-,
d’Fleege- an d’Onfallversécherung
fir d’Joren 1996 bis 2006 ausmaa-
chen. Hei sinn d’Zuelen, sou wéi
de Centre commun de la Sécurité
sociale mer se matgedeelt huet: 

Question 2102 (13.11.2007) de
M. Claude Meisch (DP) concer-
nant le changement de per-
sonnel à la tête de l’Armée
luxembourgeoise:

Lors du dernier Conseil de Gouver-
nement en date du 9 novembre
2007, il a été décidé, sur proposi-
tion de Monsieur le Ministre de la
Défense, de confier au Lieutenant-
Colonel Gaston Reinig, avec effet
au 1er janvier 2008, les fonctions de
chef d’État-major de l’armée et de
charger l’actuel chef d’État-major
auprès du Ministère de la 
Défense de la planification dans le
contexte des engagements inter-
nationaux actuels et futurs du
Luxembourg.

Dans ce contexte je souhaiterais
poser les questions suivantes à
Monsieur le Ministre de la Défense:

- Monsieur le Ministre peut-il m’in-
former sur les raisons qui l’ont
amené à procéder à ce change-
ment de personnel à la tête de
l’Armée luxembourgeoise?

- Cette décision a-t-elle été prise
d’un commun accord avec toutes
les personnes concernées?

Réponse (16.11.2007) de M.
Jean-Louis Schiltz, Ministre de
la Défense:

En réponse aux questions de l’ho-
norable Député, je suis à même de
lui fournir par écrit les informations
que j’ai fournies oralement à la
Commission des Affaires étran-
gères et européennes, de la Dé-
fense, de la Coopération et de l’Im-
migration de la Chambre des 
Députés en date du 12 novembre
2007, non sans avoir au préalable
rappelé un certain nombre de
points: 

1. L’Armée luxembourgeoise est au
service de la politique étrangère de
notre pays, la défense faisant par-
tie intégrante de la politique 
étrangère. La réorganisation de
l’Armée luxembourgeoise n’est dès
lors pas une fin en soi. Elle se situe
dans le droit fil de l’action et des
engagements du Gouvernement à
l’Union européenne et à l’Alliance
atlantique. 

Les développements et nouvelles
initiatives dans ces organisations
internationales, dont le Luxem-
bourg est un membre à part en-
tière, sont eux-mêmes la résultante
de changements dans le contexte
de la sécurité internationale. 

Cela s’est déjà traduit à l’Union eu-
ropéenne par la mise en place des
«Groupements tactiques» et à
l’OTAN par la création de la «Force
de réaction» (NRF). Ces nouvelles
forces de réaction, auxquelles
chaque pays membre participe à
tour de rôle, couvrent un éventail
de missions très large. Ceci néces-
site un entraînement des unités
plus long que par le passé et 
surtout la certitude de pouvoir 
répondre présent lorsqu’il sera fait
appel à nous. 

S’il est certes utile et nécessaire de
se préparer activement à la mise
en œuvre des engagements déjà
pris (ce que nous faisons), il
convient de ne pas perdre de vue
les nouvelles initiatives en cours ou
sur le point d’être prises tant à
l’Union européenne qu’à l’OTAN.
Je vise en particulier les perspec-
tives en matière de défense par le
traité modificatif et dont la future
présidence française compte faire
une de ses priorités ou encore la
mise à jour de la stratégie de 
sécurité de l’UE. La poursuite de la
transformation de l’Alliance dans le
cadre des orientations politiques
fournies par la «Directive politique
globale» adoptée par les chefs
d’État et de gouvernement lors du
sommet de Riga en novembre
2006 constitue un autre exemple
de ces nouvelles initiatives. 

2. La réorganisation de l’armée est
un processus à multiples facettes. 

Pour répondre aux défis qui sont
posés, le Gouvernement a pris un
certain nombre d’initiatives
concrètes. À titre d’exemple, je me
permets de citer le projet de loi
N°5400 (non encore voté), le projet
de loi N°5785 (déposé en date du
11 octobre 2007), l’avant-projet de
loi portant autorisation des 
dépenses d’investissement dans
des capacités et moyens militaires
(approuvé par le Conseil de 
Gouvernement dans sa séance du
9 novembre 2007), le travail en
cours concernant la rénovation du
Centre militaire à Diekirch, etc. 

S’y ajoutent des aspects organisa-
tionnels et c’est de ceux-ci dont il
est question dans le cadre des
questions de l’honorable Député. 

Dans le contexte de ces aspects
organisationnels et devant la toile
de fond internationale, j’ai identifié
deux tâches qui seront essentielles
pour les années à venir: 

a) Il s’agit d’une part de la mise en
œuvre des aspects de la réorgani-
sation qui figurent notamment au
projet N°5785 (ceci sous réserve
bien entendu du vote de la
Chambre des Députés). Cette

tâche revient au chef d’État-major. 

b) Il s’agit d’autre part de la planifi-
cation dans le contexte des enga-
gements internationaux du Luxem-
bourg. 

S’il est en effet bien une conviction
qui s’est progressivement imposée
à moi depuis que j’ai l’honneur
d’être en charge du portefeuille de
la défense, c’est bien celle qu’il
existe un réel besoin de regarder
encore plus systématiquement
vers l’avenir pour anticiper les évo-
lutions et préparer en amont les ac-
tions concrètes. En disant ceci je
n’implique aucunement que ce qui
s’est fait jusqu’à présent était insuf-
fisant, tout au contraire. Mais il est
désormais - au regard de l’évolu-
tion internationale (cf. 1. ci-dessus)
- essentiel de se donner les capa-
cités d’anticiper davantage et de
«penser» et «construire» dès
maintenant l’avenir pour pouvoir
agir concrètement dans le moyen
et le long terme. Nos militaires sont
en droit d’attendre ceci de nous. 

C’est donc un processus exigeant
qui demande de la continuité. 

Or, le chef d’État-major et les per-
sonnes qui l’entourent ne peuvent
pas accomplir cette tâche, alors
qu’ils seront accaparés par la mise
en œuvre concrète de la réforme
ainsi que les aspects organisation-
nels dits «ordinaires». 

Dans les conditions données, la
planification est évidemment un as-
pect essentiel de la politique de
défense. Il est donc naturel qu’elle
se situe dans l’environnement di-
rect du Ministre de la Défense. Ce
travail, pour être utile, doit être di-
rigé par une personne qui dispose
de l’expérience nécessaire et des
contacts appropriés à l’étranger,
car il est évident que la mission 
nécessite également un suivi à ce 
niveau là de même que des dépla-
cements et des devoirs de repré-
sentation à l’étranger. Le Colonel
Ries, de par ses fonctions d’abord
de chef d’État-major adjoint et en-
suite de chef d’État-major ainsi que
par sa connaissance des méca-
nismes internationaux à l’OTAN et
à l’Union européenne, possède
précisément cette expérience de
même qu’il a les contacts néces-
saires. 

En d’autres termes, la planification
doit être plus systématique. 

Elle doit aujourd’hui anticiper de
plus en plus. Elle se situe dans le
long terme (dix à 15 ans selon les
standards de l’OTAN). 

Elle doit être mise en œuvre en
amont des engagements concrets
à prendre. 

Il y a d’autant plus urgence en la
matière que la France a fait de l’Eu-
rope de la défense l’une des priori-
tés de sa présidence et qu’elle en-
tend avancer de façon substan-
tielle dans ce domaine pendant le
second semestre 2008. S’il est évi-
dent que le Luxembourg entend
faire partie de cette Europe de la
défense, la question est encore de
savoir comment et à quelles condi-
tions nous pouvons y participer. 

J’ajoute que la candidature du
Luxembourg au Conseil de Sécu-
rité des Nation Unies pour les an-
nées 2013/2014 exige aussi que
dès maintenant nous nous y prépa-
rions d’un point de vue militaire, et
cela aussi il faut le planifier. 

C’est sur ces bases et dans l’inté-
rêt de la défense que le Lieutenant-
Colonel Gaston Reinig se voit
confier les fonctions de chef d’État-
major de l’armée, tandis que le Co-
lonel Nico Ries est chargé de la
planification dans le contexte des
engagements internationaux. 

Je voudrais encore profiter de l’oc-
casion pour marquer ma recon-
naissance pour l’engagement du
Colonel Nico Ries au service de la
défense depuis de nombreuses
années. Je rappelle par ailleurs
que c’est sous sa responsabilité
que l’armée a significativement dé-
veloppé et diversifié ses opérations
à l’étranger. 
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